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Dagsorden 
for Arbeidernes faglige Landsorganisasjons 

13DE ORDINÆRE KONGRESS I OSLO 

søndag 15de februar 1931 og følgende dager: 

Kongressen åpnes kl. 12 i Folkets Hus. 

1. Kongressens konstituering. 
a) Fullmaktenes godkjennelse. 

b) Vedtagelse av forretningsorden og dagsorden. 

c) Valg av 4 ordstyrere og 4 sekretærer. 

d) Valg av valgkomite og redaksjonskomite. 

2. Beretning og regnskap. 
3. Lovforandringer. 
4. Den faglige situasjon. 

a) Rasjonaliseringen. 

b) Arbeidsløsheten og arbeidstidsspørsmålet. 

c) Tariffrevisjonen og den faglige taktikk. 

5. Arbeiderbeskyttelsesloven (arbeidervern
lovgivningen). 

6. Internasjonale spørsmål. 
a) Internasjonale forbindel�er. 

b) Arbeidsbyrået i Genf. 

7. Organisasjonsformene. 
8. Skole- og studievirksomheten. 
9. Arbeideridretten. 

10. Kooperasjonen. 
11. De arbeiderfientlige lover. 
12. Revisjons- og regnskapsordningen innen fag

organisasjonen. 
13. Diverse forslag. 
14. Valg. 



forretningsorden. 
1. Møtets forhandlinger er ikke offentlige. Adgangskort for repre

sentanter, Arbeiderpartiets presse og tilhørere utstedes av sekre

tariatet. 

2. Til å lede møtet velges 4 ordstyrere. Ordstyrerne ordner innbyrdes 

møtenes ledelse. Til å føre protokollen velges 4 sekretærer. 

3 Møtene holdes fra kl 9-1 formiddag og 15-19 eftermiddag. 

4. Ingen har rett til å få ordet mere enn 3 ganger i samme sak. 

Undtagen for innledningsforedrag begrenses taletiden til 10 mi

nutter lste og 5 minutter 2nen og 3dje gang. 

Ordstyreren har for øvrig når han finner det påkrevet, rett 
til å stille forslag til ytterligere tids.begrensning og strek med 

de inntegnede talere. Til forretningsordenen gis ingen ordet mere 

enn 1 gang og høist 2 minutter til hver sak. 

Talerne skal tale fra den dertil bestemte plass i salen. 

5. Forslag må leveres skriftlig til ordstyreren, undertegnet med 

vedkommendes navn og navnet på den organisasjon han repre-' 
senterer. Intet nytt forslag kan optas efterat det er besluttet satt 

strek med de inntegnede talere. 

Forslag som ingen forbindelse har med de på dagsordenen 

opførte saker, kan ikke behandles. 

6. Alle beslutninger avgjøres ved almindelig flertall. I tvilstilfelle, 

eller når 20 representanter forlanger det, foregår avstemningen 

ved navnoprop. 

7. I protokollen innføres kun forslagene og avstemningene samt de 

fattede beslutninger. 

8. Protokollen opleses ved hvert møtes begynnelse og for siste møte 

ved dets avslutning. 



Dagsordenens punkt 3. 
Lovforandringer. 

§ l. 

Fra BygnÆngsa1-beidernes Industrigrtlppe, Oslo. 

FØlgende forslag blev i Bygningsarbeidernes Industrigruppes re
pr.møte mandag den 17 november 1930 enstemmig "edtatt å fremme 
til kongressen : 

Forslag til forandring i Landsorganisasjonens formålsparagraf, 
punkt 3, punktet tilfØies : samt arbeide for gjennemfØrelse av 6 timers 
arbeidsdag. 

Motivering: 

Det er all sannsynlighet for at den fremadskridende tekniske ut
vikling av industrien og rasjonaliseringen kommer til å kaste flere og 
flere arbeidere ut i arbeidsledighet og Øke den allerede nu store ar
beidsledighet. Det gjelder derfor å søke hindret dette ved forkortelse 
av arbeidstiden til 6 timer pr. dag for alle arbeidere. 

Fra sekretariatet. 

SpØrsmålet kommer op under dagsordenens punkt 4. 

Fra Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund. 

§ 1. Arbeidernes fagl. Landsorganisasjon i Norge er en sammen· 
slutning av landsomfattende industri- eller fagforbund, og dens for
mål er: 

§ 2. 1. Hovedenhetene innenfor Landsorganisasjonen er de lands
omfattende industri- eller fagforbund. 

§ 5. I annet avsnits siste punktum forandres ordet «industri
forbundene» til forbundene. 

M otiver·ing : 

Av de forbund som er tilmeldt Landsorganisasjonen nu, må ca. 
20 betegnes om fagforbund. Av de Øvrige tilsluttede forbund må 
flere betegnes som bransjeforbund, hvorved kun et fåtall av forbun
dene kan karakteriseres som landsomfattende industriorganisasjoner. 

Land organisa jonen har så sent som i 1930 medvirket til stif-
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telse av et nytt fag- eller bransjeforbund, som er optatt i Lands
organisasjonen. 

Under disse forhold skulde det synes klart, at lovene må endres 
sådan, at det virkelig kommer til uttrykk hvilke organisasjoner det er 
som danner hovedenhetene innenfor Landsorganisasjonen. 

Fra sekretariatet. 

Disse spØrsmål kommer til behandling under dagsordenens punkt 7. 

§ 3. 
Fra Stavange-r og omegns jagl. distriktorganisasjo1�. 

§ 3. 3 punktum får sådan tilfØielse: Sekretariatet fordeler det 
hele belØp på samtlige samorganisasjoner. 

Fra sekretariatet. 

Den nuværende lovbestemmelse dekker helt ut hvad forslaget til

sikter, og forslaget er derfor overflødig. 

Fra Norsk Skotøiarbeiderjorbund. 

Vårt forbund tillater sig å foreslå at fØlgende bestemmelser utgår 
av Landsorganisasjonens lover: Lovens § 3 ,  i annet avsnitt som lyder: 
«Av de heltbetalendes kontingent avsettes 5 Øre til Folkets Hus fond�, 
og i samme paragraf, tredje avsnitt, fØrste linje, ordet «videre». 

Motivering: 

Folkets Hus fond er nu så pass stort at det selv - uten kontin
genttilskudd - kan overkomme å bestride det formål som er fastsatt 
i loven for Folkets Hus fond. Fondets kontantbeholdning, de årlig inn
komne bidrag og renter utgjør et så pass stort belØp at det i alminde
lighet vil kunne klare behovet. 

Folkets Hus fond utgjorde pr. 3 1  desember 1929 kr. 6 18 3 21.49, 
hvorav kr. 447 188.28 var utlånt og resten kr. 171 13 3.21 var i bank og 
kasse. 

Kontingenten til fondet utgjorde for 1929 kr. 54 750.90. Dette be
lØp vil i en tre års periode uten renter svare til ca. kr. 16 2 000.00 og bØr 
efter vår mening kunne anvendes som bidrag til Det norske Arbeider
partis virksomhet - og da i fØrste rekke som bidrag til valgkampene 
- stats- og .kommunevalgene. Da det er valg annet hvert år - stats
eller kommunevalg - vil partiet kunne gjøre sikker regning på ca. kr. 
80 000.00 hvert valgår - et belØp som vel ikke skulde monne så lite. 

r tilfelle av at kongressen gir dette forslag sin tilslutning, er det 
vår mening at det ikke er adgang for sekretariatet eller representant
skapet til å yde ytterligere belØp av Landsorganisasjonens midler til 
politisk virksomhet. 

Vi finner det overflødig å innta i loven at denne kontingent skal 
gå til Arbeiderpartiet. Det vil være tilstrekkelig at det er vedtatt ved 
beslutning av kongres en. 
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Når vi foreslår ordet «videre» skal utgå er det som det vil sees 
av.: redaksjonelle grunner. 

Fra selc1"etariatet. 

§ 3. " Sekretariatet vil foreslå at § 3, punkt 1, 1. og 2. ledd forandres 
således: 

«l ordinær kontingent innbetaler de tilsluttede organisasjoner 80 
Øre pr. medlem pr. måned for sine helt- og 40 Øre pr. medlem for 
sine halvtbetalende medlemmer. 

Av kontingenten beregnes 10 Øre for heltbetalende og 5 Øre for 
halvtbetalende pr. måned som tilskudd til Det norske Arbeiderpartis 
presse, oplysnings- og skolevirksomhet.» 

Som det fremgår av forslaget vil kontingenten til Landsorganisa
sjonen bli forhøiet med henholdsvis 10 og 5 Øre pr. md. Landsorganisa

sjonens tilskudd til samorganisasjonene m. v. oprettholdes. Sekretaria
tet finner å kunne slutte sig til forslaget fra Norsk SkotØiarbeider
forbund ang. Folkets Hus fond, og vil nærmere redegjøre herfor på 
kongressen. 

Det er sekretariatets opfatning, at det er nØdvendig å skape en 
fast ordning, når det gjelder å fremme så viktige spØrsmål som arbei
derpressen, oplysnings-, skole- og studievirksomheten. Det er sekre
tariatets forutsetning at de nærmere bestemmelser angående anven
delsen av disse midler må bli å treffe av Landsorganisasjonens sekre
tariat i samråd med Arbeiderpartiets centralstyre. 

§ 4. 
Fra Haugesunds faglige Samorgatllisasjon. 

llaugesunds Samorganisasjon inngår til Arbeidernes faglige 
Landsorganisasjons kongress med henstilling om å ordne med kontin
gentinnbetalingen på en betryggende måte for samorganisasjonene over 
det hele land, så ingen foreninger som nekter å betale sin kontingent 
til Samorgani asjonen, beholder sine rettigheter. 

Subsidiært foreslåes fØlgende lov forandring : 
§ 4, punkt 4, fØrste avsnitt, forandres til : Samorganisasjonenes 

utgifter dekkes av Landsorganisasjonen. 

Motivering: 

Da det viser sig at en del foreninger bestemt nekter å betale sin 
kontingent til Samorganisasjonen uten at disse foreninger dermed mi
ster sitt medlemsskap i fagorganisasjonen, er dette uholdbart og er 
egnet til li skape splid og ødelegger solidaritetsfØlelsen foreningene sig 
imellem. 

Vi mener derfor at en forandring heri er hØist nØdvendig. 
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. Såfremt fo.reningene o.bligatorisk skal stå tilsluttet Samo.rganisa. 
sJo.nen må det etabledes en o.rdning so.m ikke kan medfØre oprivende 
tilstander innen Samorganisasjonen. 

Fra Stavanger og Omegns jagl. Samo.rganisasjo.n. 

§ 4· Punkt 3 flyttes over til § 11, punkt 1 og at punktets set
ning «når der er tid til det» går ut. Ordet «kan» i punktets siste 
punktum o.mbyttes med «skal:!>. 

Fra Hydroarbeidernes Fo.rening, avd. 19, N. K. 1. 

På møte i Hydro.arbeidernes forening 11 no.vember 1930, beslutte
des å sende fØlgende fo.rslag til Landso.rganisasjo.nens kongress. 

Prinsipielt: Samo.rganisasjo.nene nedlegges o.g avvikles innen ut
gangen av 1931. 

Subsidiært: SpØrsmålet o.m nedleggelse av Samo.rganisasjo.nene, 
utsendes snarest til fo.reningene til uravstemning. Hvis ikke 60 pct. 
av de avgitte stemmer er fo.r bibeho.ld, blir de å nedlegge. 

Mo.tivering: 

Av de mange grunner fo.r nedleggelse av samo.rganisasjo.nene, skal 
her bare nevnes: Samo.rganisasjo.nene er ikke blitt o.g blir vel heller 
aldri, o.m de o.prettho.ldes, det de var tenkt å bli: en avlØser av fo.r
bundene. De er istedet blitt en unØdvendig do.bbelto.rganisasjo.n so.m 
vi ikke har råd til å o.prettho.lde. Av den samlede fagfo.reningskontin
gent går ca. 40 pct. til administrasjo.n når man legger sammen det som 
går til administrasjo.n av fo.reningene, fo.rbundene, Landsorganisasjo.
nen o.g samo.rganisasjo.nene. Dette er fo.r meget o.g en fo.renkling er 
derfo.r hØist påkrevet. Derved vil ko.ntingenten kunne nedsettes, hvilket 
vil bevirke Øket tilslutning til o.rganisasjo.nen. 

Fra Hellefo.ss Fagfo.rewing. 

Ophevelse av beslutningen på siste ko.ngress angående fo.reninge
nes tvungne medlem skap i samo.rganisasjo.nene. 

Mo.tivering: 

Den o.pbygning samo.rganisasjo.nene nu har, passer fo.r byer o.g 
større industricentrer. Men fo.r fo.reninger ute i distriktene blir det en 
unØdig ko.ntingent- o.g representasjo.nsutgift, so.m trykker på fo.renin
genes før så vanskelige stilling. Vår fo.rening finner det mest rettfer
dig at fo.reningene selv får avgjøre o.m de vil stå tilsluttet samo.rgani
sasjo.nen eller ikke. 

Fra Oslo. o.g Omegns faglige Samorganisasjo.n. 

I 10.venes § 5 tilfØies: «Eller stedlige styren. 

Fra Oslo. o.g Omegns faglige Samorganisasjo.n. 

Ko.ngressen velger en ko.mite på 5 medlemmer med representanter 
fra sekretariatet o.g samo.rganisasjo.nene so.m får i o.pdrag å utarbeide 
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forslag til en omordning av samorganisasjonenes geografiske område. 
Komiteens innstilling forelegges representantskapet til avgjØrelse. 

Fra NorsK, KommunÆjorbund. 

FØlgende forslag er innkommet til forbundet: 

«§§ 4 og 5 i lovene, som er viet samorganisasjonen, utgår; lilmle
des i § 6 utgår ordet «samorganisasjonenes».» 

Fredrikstad kommunale Arbeiderforening. 

Hovedstyret som har behandlet saken, fant enstemmig ikke å ville 
tiltre forslaget. 

li'ra Kongsvinger typograjiske Forenting. 

Kongsvinger typografiske Forening tillater sig herved å foreslå at 
lovenes § 4, fØrste ledd, gis fØlgende ordlyd: 

De fagforeninger som er tilsluttet Arbeidernes faglige Landsorga
ni asjon og Ønsker å slutte sig sammen i faglige samorganisasjoner, 
har anledning hertil innen grenser som fastsettes nærmere i samråd 
mellem sekretariatet og de interesserte avdelinger. 

Motivet-ing: 

Det er vår opfatning at gjennemfØrel en av de di triktsvise sam
organisasjoner er foregått alt for skjematisk. For undertegnede avde
lingers vedkommende for ek empel forekommer det helt meningslØst 
å ha det lokale tilknytningspunkt på IIamar. Mens det er 10 mil til 
forbundets sæte er det 13 mil, men ikke tilsvarende forbindelse til Ha
mar kommunikasjonsmessig sett. Kongsvinger med opland regnes av 
alle andre for et eget distrikt i enhver henseende og dette mener vi det 
også bØr bli anledning til for fagforeningene. Spesielt efter at det er 
dannet en rekke avdelinger for Norsk Skog- og Landarbeiderforbund i 
disse bygder, i alt ca. 60. Skal disse etablere et lokalt samarbeide av 
større omfang kan det under ingen omstendigheter strekke sig over 

. større område enn Kongsvinger opland. 

Det ligger i vårt for lag at medlem skapet i likhet med området 
for de enkelte samorganisasjoner skal være valgfritt, forsåvidt det 
ikke i den enkelte avdeling forbund er bestemt noget a�et. 

Vi vil enn videre gjøre opmerksom på at det er et Økonomisk spØrs
mål for alle di se små foreninger her i distriktet. 

Fra Kongsvinger Bygningsarbeidm-jot-ening, avdeling 34. 

Kong vinger Bygning arbeiderforening tillater ig herved å fore
slå at lovenes § 4, fØrste ledd, gis fØlgende ordlyd: 

De fagforeninger som er til luttet Arbeidernes faglige Landsorga
ni a�jon og ønsker å lutte sig ammen i faglige samorgani asjoner, 
har anledning hertil innen gren er om fa tsette nærmere i samråd 
med ekretariatet og de interesserte avdelinger. 
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lJ1 otivering : 

Det er vår opfatning at gjennemfØrel en av de di triktsvise sam
-organisasjoner er foregått alt for skjematiske_ For undertegnede av
delings vedkommende f_ eks_ forekommer det helt meningsløst å ha det 
lokale tilknytningspunkt på ITamar_ Mens det er 1 0  mil til forbundets 
sæte er det 15 mil, men ikke tilsvarende forbindel e til Hamar kommu
nikasjonsmessig sett. Kongsvinger med opland regnes av alle andre 
for et eget distrikt i enhver henseende, og dette mener vi det også bØr 
bli anledning til for fagforeningene. Spesielt efter at det er dannet 
en rekke avdelinger av Norsk Skog- og Landarbeiderforbund i disse 
bygder, i alt ca. 60. Skal disse etablere et lokalt samarbeide av større 
omfang kan det under ingen omstendigheter strekke sig over større 
område enn Kongsvinger opland. 

Det ligger i vårt forslag at medlems kapet i likhet med området 
for de enkelte samorganisasjoner skal være valgfritt, forsåvidt det ikke 
i den enkelte avdelings forbund er bestemt noget annet. Vi vil enn vi
dere gjøre opmerksom på at det er et Økonomisk spØrsmål for alle disse 
små foreninger her i distriktet. 

Fra Fisk1�mfoss Jernbanearbeiderforening. 

Det gis samtlige Statens anleggsforeninger, under et og samme 
overingeniØrdistrikt, anledning til å danne sine egne samorganisa
sjoner. 

Fra N at-sk J ernbaneforb1�nd. 

Nærværende forbund tillater sig herved å foreslå fØlgende foran
-dr1ng av A. F. L.S lover, § 4,- punkt 1: 

Mellem ordene «skal» og «sluttes» på annen linje ovenfra tilfØies 
fØlgende: «forsåvidt sekretariatet ikke anderledes bestemmer». 

Fra Torp Fagforening, N. P. P. 

Avd. 2, Torp Fagforening, foreslår ad Landsorgani asjonens lover 
§ 4: Faglige samorganisasjoner, punkt 1: 

Ordet skal i 2. linje forandres til bØt·, sålede at punkt 1 får fØl
gende ordlyd: 

Alle fagforeninger som tilhØrer Land organisasjonen bør slutte 
sig sammen i faglige samorganisa joner o. s. v. 

lJ1 otivering,' 

Vi mener det bør gis avdelingene anledning til å stå fritt med hen
syn til det tvungne medlemsskap i samorganisasjonene, da det for 
mange utenbys og avsidesliggende avdelinger ingen eller liten inter
esse er i å stå tilsluttet disse. 

Fra avd. 101, Leiret og Omegn Skog- og Landarbeiderforening. 

Lovene for Arbeidernes faglige Landsorganisasjon § 4 får et nytt 
punkt som skall yde: Undtatt for disse be temmel er er avdelinger av 
.Norsk Skog- og Landarbeiderforbund. 
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jJ[ otive1'ing : 

Da det har vi t sig at vi m1\. ha våre bygdeorganisa joner, og at 
di se er i stand til å fØre et bedre arbeide for både det Økonomiske o g  
agitatoriske o g  i det hele tatt e r  meget mere effektive for kogsarbei
derne enn amorganisasjonene, anser vi at samorganisasjonene er over
flØdige for oss, og da vårt arbeide er sesongarbeide og våre lØnninger 
er alt for knappe til å betale kontingent både til forbund, samorgani
sasjon og bygdeorganisasjon, vil vi holde på at den tvungne innmel
delse i samorganisa jonen blir ophevet for Norsk Skog- og Landarbei
derforbunds avdelinger. 

Fra He�'nes Skog- og LOIIUlarbeiderfm'ening. 

Vi henstiller til fagkongressen at de bestemmelser i loven om at 
alle medlemmer som står tilsluttet Landsorganisasjonen er obligato
risk bundet til samorganisasjonen utgår for skog- og landarbeidere. 

Vi begrunner dette forslag med, at vel' våre bygdeorgani asjoner 
"Som er det nødvendige og det me t naturlige bindeledd organisatorisk, 
QverflødiggjØr medlemsskapet i samorganisasjonen. 

Fra Korsk Høvlct'iarbeiderforbU/nd. 

Ad § 4. Denne paragraf forandres således at samorganisasjonene 
bygges på frivillig medlemsskap. 

Motivering : 

Når vi tillater oss å fremsette dette forslag, så er det fordi flere 
av forbundets avdelinger på tro s av pålegg fra forbundet, står uten
for Samorganisasjonen, og begrunner dette med at de ingen fordel 
har av Samorganisasjonen, En tilslutning til denne vil derimot hemme 
tilslutningen til foreningen, da arbeiderne ikke makter å betale hØiere 
kontingent. 

A v den grunn kommer fagforeningene i motsetningsforhold til 
Landsorganisasjonens lover, et mot etningsforhold om de beklager 
og obsolutt Ønsker å komme bort ifra. 

Fra Buskerud Papirarbeiderforenlil1,g, 

Buskerud Papirarbeiderforening vil for den ærede kongress fore
slå: At § 4- og 5 utgåtr av loven. 

Videre må vi foresl1\.: 

Landsorgani asjonen opretter organi asjousdomstol med juridisk 
administrator. Og hver av partene får hver in sakfØrer eller advokat 
til 1\. vareta sine intere er. 

Dom tolen behandler tvi tigheter om opstår mellem et forbund 
og en avdeling, likelede en eller flere arbeider i tvi tforhold til sin 
avdelingsledelse. 

Land organi a jonen og vedkommende forbund hvor saken hen
hØrer under, bærer hver in halvpart av omko tningene. 
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_ 
Begrunnelse: 

Tvistigheter som opstår innen organisasjonene, vil ikke på vanlige 
møter ha betryggelse for et rettferdig resultat. 

Da det kommer an på debattantene dyktighet, likesom medlem
mene for en stor del vil stemme efter sin partitro, likesom de på for
hånd er sympatisk eller antipatisk innstilt til partshaverne, vil influere 
på deres dom. 

§ 4. 
Fra sekretariatet. 

Under henvisning til den utførlige debatt på siste fagkongress om 
samorganisasjonene, og de avgjØrelser som da

' 
fant sted, vil sekreta

riatet foreslå: 

§ 4 oprettholdes uforandret. 

§ 7. 
Fra Stavanger og Omegns faglige Sanw1-ganisasjon. 

§ 7. Punkt 5 får
' 

sådan tilfØielse efter annet punktum: Avdelin
gene pålegges å sende gjenpart av mulige forslag til samorganisa
sjonen. 

§ 7. Punkt 9 inn ettes følgende setning efter annet komma: Hvor
av minst 3 fra arbeidsplassen. 

ji-'ra Bjøt-kåsen G1'ubem-bciderforening, avd. 22 av N. A. F. 

Paragraf 7, punkt 3, foreslår vi blir å lyde: 
Sekretariatets medlemmer skal være tilstede på kongressen. De 

har forslagsrett og talerett, men kan ikke velges som representanter. 
'fil paragraf 9, punkt 3, foreslår vi en tilføielse sålydende: 
Dog uten ekstra lØnnsgodtgjørelse. (I tilfelle dette har vært prak-

fulert før.) • 

Som man vil se av den siste tilfØielse, er vi ikke helt sikker på 
om det arbeide som er anført i nevnte paragraf og punkt er ekstra
betalt, uten om den nØdvendige reise og dietgodtgjØrelse. Vi er kun 
av den opfatning, men skulde det derimot vise sig at vår opfatning 
er feil, faller selvfølgelig tilfØielsen bort av sig selv. 

]'ra Gikens G-rubearbeiderforening. 

§ 7, punkt 9, forandres således: Kongressen velges Sekretariatet, 
som består av 13 medlemmer, og hvorav minst 7 velges fra arbeids
plassene, o. s. v. 

Annet avsnitt forandres således: Der velges 9 varamenn, hvorav 
minst 5 velges fra arbeidsplas ene, o. s. v. 

De uten pålegger Gikens Grubearbeiderforening kongressen: 
Industriforbundsformen bØr overholde , samt bØr kongre en pålegge 
Sekretariatet å påse at også de enkelte forbund overholder denne. 
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Avdelingen mener at industriforbundsformen absolutt skal oprett. 
holdes, da fagforbundsformen tidligere har vist sig å være uheldig for 
industriplasser som Sulitjelma, hvor så mange slags arbeide er knyt
tet sammen til en og samme bedrift. 

Ennvidere henviser avdelingen til Samorganisasjonens redegjØrelse 
til Landsorganisasjonen, d. 29 juni 193 0 ang. Elektrikersaken, som 
bedes optatt på kongressens dagsorden i forbindelse med forslaget. 

Fra seb'etariatet. 

§ 7 oprettholdes uforandret. 

Forslaget fra BjØrkåsen til § 9 faller bort av sig selv. 

§ 10. 
Fra Stavanger og Omegns faglige Samorganisasjon. 

§ 10. l!'ørste punktum ombyttes ordene «kan anta» med «skal 
:anta» og ordet «sakkyndig» med dagrevisor». 

§ 10. Fjerde punktum får fØlgende avslutning: representantskapet 
<og i kongressåret, kongressen. 

§ 10. Får fØlgende tilfØielse efter siste punktum: Kongressen 
velger et desisjonsutvalg for å gjennemgå regn kapene. Desi jonsut. 
-valgets anmerkninger fØlger revisjonsboken som i 4. punktum bestemt. 

Fra Borregård Bygningsarbeiderforening. 

Borregård Bygningsarbeiderforening henstiller til kongressen om 
.å forandre § 10, 1 avsnitt som lyder: 

De av kongressen valgte revisorer sammen med Sekretariatet, kan 
:anta en sakkyndig revisor til assistanse. 

Til å lyde: De av kongressen valgte revisorer sammen med Sekre
tariatet skal anta en sakkyndig revisor til assistanse. 

Motivering: 

På grunn av de mange underslag om har foregått den senere 
tid, finner vi denne forandring helt påkrevet. 

Fra Rjukan Arbeiderforening, avd. 27 atV N. K. l. 

Forslag til § 10. Revisjonen i landsorganisasjon og forbundene 
utfØres av en av kongressen ansatt akkyndig revisor. Som revisorens 
nærmeste overordnede velges av kongre sen et revi jonsutvalg på 3 
medlemmer med varamenn. ormannen i utvalget velges av kongressen 
-ved serskilt valg. 

Revisoren kan gjennemgå regn kaper, kas a og verdipapirer kri
tisk og tallmessig efter en av revi jonsutvalget utarbeidet instruks. 
Denne instruks kal forelegge fØrstkommende RepresentantskapsmØte 
til godkjennelse. 

Revisjon av samtlige regn kaper kal foretas kontinuerlig, dog 
min t hver måned. Kontroll av ka abeholdninger og verdipapirer skal 
foretas til ubestemte tider, dog minst 6 ganger i året. 

Enhver verdikontroll og revi jonsantegnelse innfØre i en autori· 



14 

sert revisjonsprotokoll for hvert forbund, som kal forelegges revisjons
utvalget, samt Sekretariatet og det forbundsstyre som antegnelsen ved
kommer. 

Desisjon av Land organisasjonens regnskaper foretas av kongres
sen. Forbundenes regnskaper desideres av landsmøtene. For forbunde
nes vedkommende avgis en foreløbig desi\sjon for hvert år av hoved
styrene og i landsorganisasjon av representantAkapet. Samtlige regn
skaper skal være undertegnet av den ansatte revisor og revisj on sut
valgets formann. Revisor og revisjonsutvalgets formann plikter å være 
tilstede på de møter hvor desisjonen foregår. 

Revisjonsutvalgets opgave er å overvåke at revi oren arbeider i 
overensstemmelse med instruks og forutsetninger, og plikter selv å 
fØlge revisjonens gang_ Revisjonsutvalget ansetter også den nØdvendige 
assistanse for revisjonen. Revisoren som er ansatt av kongressen, kan 
kun avskjediges av denne. Dog kan han suspendere av Sekretariatet 
efter innstilling av revisj onsutvalget. 

Suspensjonen med utfØrlig begrunnelse forelegges første represen
tantskapsmØte og k ongress hvortil revisor innkalles. 

I sådanne og andre tilfeller hvor revisor fratrer, ansettes ny revi
sor foreløbig av revisjonsutvalget. Denne ansettelse forelegges første 
representanskapsmøte til godkjennelse. 

Fra seMeta1-iatet. 

SpØrsmålet om revisjon ordning m. v.  kommer særskilt til behand

ling på kongressen. 

§ 11. 
Fra Stavanger og Omegns faglige Samorganisasjon. 

§ 11. Punkt 1. får fØlgende ordlyd: Konflikter med arbeidskjØ
perne godkjennes og ledes i almindelighet av vedkommende organisa
sjons hovedstyre i forståelse med avdelingene og Samorganisasjonen 
og i samråd med Sekretariatet, til hvem innberetning straks og i alle 
tilfelle innsendes. Landsorganisa jonen skal ved alle konflikter gi ved
kommende samorganisasjon underretning om stillingen så den kan ut
tale sig fØr der treffes en avgjørelse. Samorganisasjonen skal efter 
anmodning av avdelinger, forbund eller Landsorganisasjonen lede 
lokale k onflikter. 

§ 11. Punkt 5. får fØlgende ordlyd: Utvides en konflikt til å 
omfatte flere organisasjoner eller fag, overtar Sekretariatet overledel
sen i samråd med samorganisasjonene og vedkommende forbundssty
rer. Sekretariatet har for Øvrig rett til i konfliktstilfelle når som 
helst å skride inn, for ved direkte forhandlinger med arbeidskjØperne 
å søke en opstått k onflikt bilagt eller endog hevet, hvis det er nØd
vendig, dog ikke fØr amorganisasjonene og vedkommende forbunds
styrer har uttalt sig herfor. Forbundsstyrene bØr i forveien ha inn
hentet uttalelse fra avdelingene om er berørt av konflikten. 

§ 11. Punkt 9 foreslåes utgår. 
§ 11. Punkt 10 trykes i fØr te punktum ordene: «de i punkt 9 

omhandlede>. 
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Fra Oslo og Omegns faglige Samm+ganisasjon. 

§ 11, 5. ledd, forandres således: «Utvides en konflikt til li omfatte 
flere organisasjoner eller fag, overtar sekretariatet ledelsen i samar
arbeide med samorganisasjonene, vedkommende forbundsstyrer og dis
ses stedlige styrer. Ledelsen av en stedlig konflikt kan overlates til 
samorganisasjonene i samarbeide med vedkommende forbund.» 

§ 11, tillegg: «Når det foretas avstemning ved en konflikts avslut
ning skal arbeidernes avgjØrelser i hvert enkelt forbund respekteres.» 

Fra sekretariatet. 

§ 11. Også dette spØrsmål var så inngående drøftet på siste kon

gress at det ingen grunn er til li forandre paragrafen. 

§ 12. 
Fra Torsnes Stenhuggerforening. 

Ad understøttelse under streiker og lockouter. Lovens paragraf 
12, punkt 4 tilføies: «Ved konflikter i fag hvor lØnnsnivået ligger 
særlig lavt, kan Sekretariatet ytterligere forhØie understØttelsen.» 

. 

Fra sekretariatet. 

Sekretariatet kan ikke tiltre forslaget. 

Folkets Hus fond._ 

Fra Oslo Tapetser- og Dekoratørforening. 

Forslag til LandsorgamAJsasjonens kongress 1931. I statuttene for 
Folkets Hus fond foreslåes fØlgende bestemmelse innpasset i teksten: 

Ved utlån av fondets midler er det under forutsetning at lån
tageren påser at alt arbeid blir utfØrt av organiserte arbeidere. 

M oUver-ing: 

Forslaget ansees påkrevet for ved arbeidets bortsetning på anbud 
e. lign. måte å forhindre at fagorganisasjonens midler disponeres til 
arbeidere som utfØres av andre enn fagorganiserte. 

Oslo Møbelindustriarbeiderforening har i møte den 26 november 
enstemmegi besluttet å tiltre Oslo Tapetser- og DekoratØrforenings 
forslag. 

Fra sekretariatet. 

Sekretariatet er enig i prinsippet, som sikkert også er anerkjent 

av alle organiserte arbeidere, men finner lovbestemmelse overflØdig. 

Hvis sekretariatets forslag under § 3, punkt 1 vedtas, er det nØd

vendig at loven for Folkets Hus fond § 2 endres således at første ledd • 

i § 2 utgår. 
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Dagsordenens punkt 4 

Den faglige situasjon. 

A. Rasjonaliseringen. B. Arbeidsløsheten o g  arbeidstidsspØrsmålet. 

C. Tariff-revisjonen og den faglige taktikk. 

Sekretariatet vil foreslå at disse spØrsmål behandles under ett, da 

,de vanskelig lar sig skille ad, og en rekke av de innsendte forslag 

<omhandler de samme spØrsmål. 

Fra Rjuka1� Arbeiderforening, avd. 27 av N. K. l. 

Ad rasjonalisering : På grunn av rasjonaliseringen og den derav 
fØlgende arbeidsløshet, 1?eslutter kongressen at samtlige forbund optar 
.spØrsmålet om 42 timers arbeidsuke ved kommende tarifforhandlinger. 

Fra Skiens Møllearbeiderforening, N. N. N. avd. 22. 

Vår forening har på møte den 21 november 193 0 behandlet skri
velse angående Landsorganisasjonens kongress i februar 193 1.  FØl
gende forslag besluttedes enstemmig fremsatt på kongressen: 

dngen av vårens tariffrevisjoner blir ordnet uten med 7 timers 
-dag og 6 timers skift.» 

Fru Rosvold Jernbanearbeiderfore11ling, N. A. F. 

På grunnlag av erfaringer fra de siste lØnnsrevisjoner for Statens 
.anlegg og med henblikk på vårens tariffrevisjon vil foreningen påpeke 
at det kreves en bedre planleggelse og et bedre samarbeide mellem for
bundene og Landsorganisasjonen enn hittil har vært tilfelle. Statens 
anleggsarbeidere står nu på et så lavt lØnnsnivå at en ytterligere ned
skjæring absolutt ikke kan tåles. 

Statens anleggsarbeidere står dessuten i den særstilling at en 
lØnnskamp ikke kan vinnes uten ved støtte fra andre industrigrupper. 

Foreningen tillater sig derfor å henstille til kongressen å pålegge 
Landsorganisasjonens styre å sørge for at et bedre samarbeide mellem 
forbundene og Landsorganisasjonen etableres, hvorved en ytterligere 
lønnsnedskjæring kan avverges ved gjensidig hjelp og støtte fra de for
skjellige forbund, eftersom situasjonen ligger an. De svakeste lØnns
grupper må om nØdvendig støttes ved sympatistreik av grupper fra 
andre forbund. 

Solidaritetsfølelsen må i det hele tatt skjerpes innen fagorgani
-sasjonen. 

Fra Hommelvik J ernr og M etaZforening. 

Angående den forestående tariffrevisjon foreslåes at følgende 
krav settes i forgrunnen: 

42 timers arbeidsuke, 7 timers dag og 6 timers skift i kontinuer
lige bedrifter. 
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M otivm"ing: 

Den store hær av arbeidsløse som er i stadig vekst, nØdvendiggjØr 
at dette settes op og at hele organisasjonens makt settes bak dette 
kravs gjennemfØrelse. Dermed kan man håpe å skaffe til veie sy sel· 
setteIse for tusener, som da må regnes med som vunnet land for fag
organisasjonen. 

Enn videre er det nØdvendig som mottrekk mot den tiltagende ra
sjonalisering, som stadig skjerpes og truer med å sette nye tusener 
utenfor produksjonsprosessen. 

Fra No"sk Kommwneforbttnd. 

Den fremad kri den de rasjonalisering medfØrer overalt stigende 
arbeidsløshet. SpØrsmiilet må derfor bli for den kommende fagkongress 
på en tydelig og grei måte å optrekke de retningslinjer som det ansees 
formålstjenlig for å få de tilsluttede forbund til på en effektiv måte 
ved enhver tariffrevisjon å fremme og arbeide for en kortere arbeids
tid, for på denne måte å motarbeide rasjonaliseringens verste onde, 
nemlig arbeidsledigheten. Vi foreslår derfor at Landsorganisasjonen 
vedtar : 

�«Alle organiserte arbeidere ved de kommende tariffrevisjoner 
stiller overalt krav om 6 timers arbeidstid som det vesentlige tariff-
krav.» Oslo stedsstYI'e. 

Forbundets hovedstyre har sluttet sig til foranstående forslag. 

Norsk Kommuneforbund. 

Fra Drammens og disk. faglige Samorgal1l4sasjon. 

jf otivering : 

De siste års stadig tilbakevendende kriser og depresjon på pro
duksjons:- og salgsmarkedet, den sterke rasjonalisering av bedriftene, 
har medført at ledigheten blandt industriarbeiderne stadig viser en 
økende tendens over hele landet. 

De botemidler og forholdsregler som samfundet foretar for å mot
arbeide bedriftsinnskrenkninger, avhjelpe arbeidsløsheten og støtte 
den enkelte arbeider som rammes av ledighet, er minimale. 

I de fleste tilfeller har man kun å henvise de ledige til forsorgs
vesenet, tilfeldig nØd arbeide eller lignende, hvis vedkommende kom
mune har evne og vilje til å hjelpe de som rammes av ledighet. I de 
kommuner som ingen økonomi ke resurser har, og som rammes av 
fabrikkinnskrenkninger eller lengere stans, blir forholdet for de ledige 
uholdbare, ja rent ut fortvilet. 

Under de gunstigste om tendigheter, hvor kommunen hjelper de 
ledige, må midlerne skaffes til veie gjennem skatten, hvorav det vesent
lige betales av arbeiderklassen, mens bedriftene, som de der i fØrste 
rekke skulde bære di e byrder, slipper helt fri. 

Fagorganisasjonen har allerede for mange år siden vært opmerk
som på dette forhold, og enkelte forbund har oprettet sine �arbeids
ledighet ka ser> som har tatt sikte på å hjelpe sine medlemmer med 

pengebidrag under ledighet av kortere varighet. 
L - 2  
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Samfundet har og å innsett sin fordel av di se kassel'S beståen og 
godkjent ordningen ved å yde delvis refusjon for de foretatte god
kjente utbetalinger, men under bestemte former og regler optrukket 
av departementet_ Fagbevegelsen har derved litt efter litt tapt herre
dømmet og selvbestemmelsesretten over disse kasser, så man nu kun 
administrerer for samfundet. 

De siste års tilskudd fra samfundet ( stat og kommune) har vært 
50 pct. og de fagorganiserte har således selv båret den halve utgift 
ved sine arbeidsledighetskasser, en sterk selvbeskattning til fordel for 
samfundet, mens bedriftene ( arbeidsgiverne) intet har ydet hertil. 

Antallet av arbeidsledighetskasser har stadig blitt mindre, og an
tallet av forsikrede fagorganiserte arbeidere er sunket fra år til år, 
idet den store ledighetsprocent innen alle fag og industrier krever en 
uforholdsmessig Økning i premien for å holde bidragene oppe på det 
minimum som lovene foreskriver. 

Selv om solidaritetsfØlelsen er sterk innen fagorganisasjonen, kan 
man ikke vente at offerviljen og selvbeskatningen til dette formål, som 
er til lettelse for samfundet, bibeholdes, hvorfor kassene efterhvert 
opheves. 

Uten at man vil ta avstand fra den ide som ligger til grunn for 
arbeidsledighetskassenes oprettelse og det berettigede i å beholde dem 
så lenge man intet annet har, vil det dog være riktigere å pålegge 
disse byrder på samfundet. I første rekke bØr bedriftene, som skulde 
ha en plikt på sig til å betale, være med og ta sin andel i utgiftene, 
men disse utnytter og utbytter arbeiderne i «gode tider» og setter 
arbeiderne ut i ledighet såsnart ikke konjunkturforholdene er gunstige. 

I denne forbindelse kan det nevnes at de fleste større industri
land i Europa, har måttet gå til oprettelse av offentlig arbeidsledig
hetsforsikring for industriarbeiderne, som tar sikte på å bøte på og 
hjelpe de ledige ved faste pengebidrag, i kortere eller lengere ledig
hetsperioder. Pengene til dette Øiemed skaffes til veie ved tilskudd 
fra bedriftene, samfundet og den forsikrede selv. 

Da dette SPØrsmål ikke har fått den tilstrekkelige utredning og 
ikkke blitt diskutert blandt de fagorganiserte i den utstrekning som 
det kunde være ønskelig, bØr saken komme op på fØr tkommende fag
kongress, og man vil foreslå at denne uttaler ig for : 

1. At der oprettes en offentlig «arbeid ledighetsforsikring» for 
industriarbeidere. Forsikringens inntekter baseres på tilskudd fra : 
a. Bedriftene, b. Samfundet (stat og kommune) ,  c. De fOl'Sikrede selv. 

2. At der gis samfundet rett til gjennem spesielle organer å fØre 
kontroll med bedriftsinnskrenkninger. 

3. Det henstilles til Det norske Arbeiderpartis representanter i 
Stortinget å arbeide for ved lov å få gjennemført en offentlig arbeids
ledighetskasse (arbeidstrygdeka se) som sikrer arbeiderne de størst 
mulige bidrag under ledighet. 

Den stigende internasjonale konkurranse om handels- og industri
markedet, har medfØrt en større og bedre utnyttelse av alle tekniske 
og manuelle produksjonsm:1dler for å stå gunstigst mulig i denne 
konkurranse. 
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Alle opfinnelser, tekni ke forbedringer og utnyttel e av den men
neskelige arbeidskraft til det ytterste, betegnes med et fellesuttrykk 
for rasjonalisering og er ikke alene begrenset til de større industri
land, men har også funnet sted i Norge i den senere tid .  

Særlig har papirindustrien i den senere tid øket sin produksjon 
med forholdsvis små omkostninger, men samtidig overflødiggjort eller 
avskaffet en hel mengde arbeidere, som ikke kan få beskjeftigelse på 
grunn av samfundsforholdenes bakvendte ordning, og som derved blir 
en byrde for samfundet. 

Når ikke industrien er istand til å skape større arbeidsmuligheter, 
utvidelser og Økonomisk forbedre arbeidernes kår ved rasjonaliserin
gen, er denne kun en forbedring til fordel for kapitalen og de som 
eier denne og derved virker eILSidig. 

. Det må arbeiderklassen være opmerksom på og særlig må fag
organisasjonene opta kampen om ved tarifforhandlinger og ellers når 
der er anledning hertil kreve: 

1. At en Øket produksjon og større lØnnsomhet for bedriftene 
skal komme arbeiderne til gode ved en hØiere lØnn. 

2. At Økning av produksjonen skal medfØre fordeler for arbei
derne ved en kortere arbeidstid og arbeidstiden må senk til 6 timers 
dag. Derved vil den industrielle utvikling komme arbeiderklassen til 
gode gjennem en kortere arbeidsdag og flere beskjeftigede arbeidere. 
Derigjennem også samfundet ( tat og kommune) ha fordeler av for
bedringer i industrien. 

Under henvisning til oven tående, og den innstilling som er ut
arbei det av Landsorganisa jonens nedsatte komite, vedrØrende rasjo
naliseringen, vil Drammens og Distrikts faglige Samorganisasjon fore
slå at fagkongressen uttaler sig for: 

De fag og industrier som har tariffrevisjon i kommende år, på
legges å opta de ovennevnte krav, 6 timers dag som hovedkrav for den 
kommende tariffrevisjon, så at også arbeiderklassen kan få fordeler 
av ra 'jonaliseringen i indu trien mot som hittil kun å bære dens 
skadelige fØlger. 

Fra Trondhjems Sag-J Tomt· og H øvleriarbeiderjol·ening. 

ÅV de mange saker som skal behandles på Landsorganisasjonens 
kongress 1931, vil avdeling 30, Trondhjem, av Norsk HØvleriarbeider
forbund, uttale : 

Den viktigste sak og som for arbeiderklassen er den mest påkrevede 
idag, er arbeidsledighetsspØrsmålet og dets avskaffelse. Man har sett 
i årrekker hvordan rasjonaliseringen har gjort sig gjeldende måned 
efter måned, ja, år efter år. Kastet den arbeidende klasse ut av indu
strien uten at de i den arbeidslØse tid har kunnet skaffe sig det nØdven
dige til livets ophold for sig og sine. Det er så mange ganger gjennem 
skrifter og taler og statistikker bevist at skylden til arbeidslØsheten 
er den tekniske utvikling, - de tu ener av maskiner og opfinnelser -
som har gjort den arbeidende klasse overflØdig. Vi tror at arbeids
ledigheten kan lØses av den organiserte arbeiderklasse verden over idag, 
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gjennem en internasjonal forkortelse av arbeidsdagen. Kongressen 
fatter sådan beslutning : 

Norges faglige Landsorganisasjon virker snarest mulig for sam
menkallelse av en skandinavisk arbeidslØshetskongress som kun har 
til opgave å lØse arbeidsledighetsspørsmålet. Denne skandinaviske ar
beidslØshetskongress skal enn videre virke for en sammenkallelse av 
en verdens arbeidslØshetskongress. Denne kongress skulde så fattE' 
beslutninger om hvordan man på et internasjonalt grunnlag skulle 
kunne gjennemfØre en forkortelse av arbeidsdagen, i alle industrier. 

I forbindelse med det av Sag- Tomt- og rrøvleriarbeiderforeningen 
reiste spØrsmål angående bekjempelse av arbeidsledigheten, vil styret 
slutte sig til Oslo og Omegns faglige Samorganisasjons forslag om 
arbeidstidens nedsettelse til 6 timer pr. dag - 36 timer pr. uke. Dette 
krav reiser sig som en fØlge av den tekniske rasjonalisering med derav 
fØlgende overproduksjon, arbeidsledighet og manglende kjØpeevne. Der
for må forslag herom vedtas av kongressen og kravet stilles i forgrun
nen ved kommende tarifforhandlinger_ 

Fra Oslo og Omegns faglige Samorganisasjon. 

Den tiltagende rasjonalisering innen alle industrier har fØrt til 
Øket arbeidsledighet. Skal denne Økede arbeidsledighet bekjempes er 
det kun et positivt middel som kan benyttes - forkortel e av arbeids
tiden i alle fag. Landsorganisasjonen har uttalt sig for forkortelse av 
arbeidstiden til 7 timers dag og 6 timers skift i kontinuerlige og sær
lig sundhetsskadelige bedrifter. Videre har Landsorganisasjonen hen
stillet til forbundene å sØke å opta spØrsmålet til behandling på inter
nasjonale konferanser for å finne frem til en felles internasjonal ak
sjonslinje. Den stadig tiltagende arbeidsledighet her i landet må fØre 
til at pØrsmålet om forkortelse av arbeidstiden bringes frem som et 
dagskrav ved kommende tariffrevisjoner. Sådan som industrien og be
driftsforholdene ligger an her i landet anser representantskapet at kra
vet om forkortelse av arbeidstiden bØr være 6 timers arbeidsdag -
36 timers arbeidsuke. 

Representantskapet foreslår derfor at Land organisasjonens kon
gress fatter følgende be lutning : 

Kongressen pålegger forbundene ved kommende tariffrevisjoner � 
kreve arbeidstiden fastsatt til 6 timers dag - 36 timers arbeidsuke. 

Byafossen, avd. 74 av N. P. F., slutter sig til dette forslag. 

Fra Oslo og Omegns faglige Samorganisasjon. 
Kongressen pålegger forbundene ved kommende tariffrevisjoner å 

stille krav om at der i tariffene blir inntatt bestemmelser som sikrer 
arbeiderne full lØnn under sykdom som skylde bedriftsulykke. 

Fra Eksportsliperienes Rasjonaliseringskomite, Hønefoss. 
Selve ra jonalisering pørsmålet er vel nu for de fleste arbeidere 

blitt en kjent sak, og det er vel ikke tvil om at dette spØrsmål vil få 
en bred plas på fØrstkommende kongres . 
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De arbeidere som vel har fått den hårdeste tørn av rasjonaliserin
gen, er vel arbeiderne .i papirindustrien, og da i første rekke arbeiderne 
innen ek portsliperiene som nu i 4 år har lidt under til dels store pro
duksjonsinnskrenkninger grunnet den inngåtte internasjonale sammen
slutning av arbeidsgivere innen tremassebranchen. Men produksjonsinn
skrenkningen er nu også utvidet til å gjelde celluloseproduksjonen og 
til dels papLrfabrikkene, og det er vel klart for alle at rasjonaliserin
gen vil utvide sig til å omfatte alle industrigrener og bedrifter i lan
det, og derved vil alle landets arbeidere fØr eller senere komme inn 
under rasjonaliseringens åk. 

Hittil har våre hovedorganisasjoner tilsynelatende stått maktes
lØse overfor denne planlØse produksjonsinnskrenkning som rasjonali
seringen har medfØrt, og arbeidsgiverne har uhindret kunnet boltre 
sig frem med sine produksjonsinn skrenkninger som de har lystet. Det 
er heller ikke et ukjent moment, at det innen tremassebranchen foregår 
et omfattende kjØp og salg av produksjonsretter, og dette middel 1 ar
beidsgivernes hender er en stor fare for vår bevegelse, da arbeidsgi
verne ved denne form for utsultning politikk har så å si alle kort på 
hånden til å kunne slå ned en eventuell konflikt av lokal art. 

Denne planlØse produksjonsinnskrenkning er nu en av de største 
farer vår bevegelse står overfor, og det er vel næsten ikke for meget 
sagt at fagbevegelsens beståen vil avhenge av hvorvidt denne kan få 
utrettet noget effektivt mot arbeidsgivernes utsJutning politikk eller 
ikke. 

Arbeiderne innen eksportsliperiene som har satt sig som mål å 
komme denne planlØse produk jonsinnsk renkning til livs, har for en" 
tid tilbake valgt sig en komite til å arbeide med disse spØrsmål. Komi
teen har sitt sæte på HØnefoss og er sammensatt med 2 representanter 
fra hver forening. 

På vegne av samtlige arbeidere mmen eksportsliperiene tillater 
komiteen sig å fremsette fØlgende forslag for Landsorganisasjonens 
fØrstkommende kongress : 

1. At arbeidsgiverne ved tariffestede avtaler tvinges til å fordele 
pro duk jonsinnskrenkningene med like stor del på årets samtlige 52 
uker. 

b) At der ved bedrifter hvor vannforholdene etc. umuliggjØr full 
produksjon i vintermånedene, at det på sådanne steder optas forhand
ling om måten for den nØdvendige produksjonsinnskrenkning. Opnåes 
ikke enighet, skal samtlige bedrifter i vedkommende industri stoppe 
for derved å fremtvinge en lØsning. 

2. At der ved fØrstkommende tariffrevisjon settes hele organisa
sjonens makt bak kravet om 7 timer arbeidsdag og 6 timers kift i 
kontinuerlige bedrifter. 

3. At det blir tariffestede avtaler om at arbeidere som rammes 
av produksjonsinnskrenkning, kal ha vi se procent tillegg til sin lØnn, 
svarende til produk jon innskrenkningene omfang. 

4. At det fra Landsorganisasjonens ide blir gjort alt hvad gjø
re kon for å få en internasjonal rei ning av arbeidere i alle land mot 
den nuværende planlØse produksjonsinnskrenkning og ra jonalisering. 
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Fra Borregålrd BygningsOirbeiderforening. 

Borregård Bygningsarbeiderforening henstiller til kongressen å 
opta spØrsmålet om innfØreise av 7 timers dag og 6 timers skift snarest. 

Motivering: 
I henhold til den stadig økede arbeidsledighet, finner vi at intet 

effektivere middel kan brukes enn nedsettelse av arbeidstiden fra 8 til 
henholdsvis 7 og 6 timer. 

Fra Salsbruket Arbeiderforenling, av N. P. F. 

Undertegnede forening vil henlede opmerksomheten på den til· 
tagende anvendelse av overtidsarbeide på de industrielle arbeidsplasser, 
og vil foreslå at kongressen må fatte beslutning om at der gjennem 
de tilsluttede forbund og fagforeninger må bli optatt en effektiv kamp 
mot overtidsarbeidet og at Landsorganisasjonens medlemmer må til· 
pliktes å være på vakt mot anvendelse av overtidsarbeide i nogensom· 
helst form og om nØdvendig å nekte dette utført når det forlanges. 

Innskrenkning av overtidsarbeide bØr også trekkes mere i forgruu· 
nen ved for-estående tariffrevisjon. 

Til foranstående forslag vil vi få lov å uttale : 

Vi er fullt opmerksom på arbeiderbeskyttelseslovens bestemmelser 
om overtidsarbeide og dets begrensning. Imidlertid antar vi og med 
god grunn at bestemmelsen er helt bortglemt av både arbeidsgivere og 
arbeidere. Og en hel del av Landsorganisasjonens medlemmer undser 
sig ikke det minste for å fortsette langt utover den grense som er satt 
når der bare gis adgang. Og efter vår formening foregår den største 
overtredelse på plasser hvor der foretas anleggs- og nybygningsvirk
somhet og forØvrig privat anleggsvirksomhet. 

Skal dette utidige forhold vedvare, vil en kamp for kortere arbeids
dag være helt frukteslØs, man vil tvertimot tilskynde at man får ytter
ligere bestemmelser som kan gjøre 8-timers dagen på mange områder 
enn mer illusorisk. Enn videre vil det være innlysende at det på den 
måte vil skapes ennu større vanskeligheter for den del av arbeider
klassen som i dag er innrullert som arbeidsledige ; man vil med andre 
ord skape ennu større arbeildsledighet. Man vil derfor henstille at 
foranstående forslag gis en bred og allsidig behandling på forestående 
fagkongress. 

_..!!� 
Fra Palpirarbeidernes Fagforening, avd. 15 av N. P. F. 

Forslag: Grunnet den store arbeidsløshet som nu truer med å 
Ødelegge hele den arbeidende klasse, henstiller vi så inntrengende som 
mulig til Landsorganisasjonens kongress å opta 6-timersdagen til alvor
lig drØftelse. 

Fra styret i Gudbmndsdal faglige Samorganisasjon. 

Kongressen beslutter : 

1. Forbudet mot aksjonsutvalg og kampkomiteer opheves. Det må 
stå arbeiderne fritt å bestemme når de kal gå til kamp for bedring 
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av sine livsvilkår. Streikene skal ledes av arbeidernes egne kampkomi. 
Mer, valgt på bedriftene, og omfattende alle kampvillig arbeidere. 
Landsorganisasjonen må understøtte de streikende og deres ledelser 
og treffe forholdsregler slik at de streikende under alle forhold kan 
nyte godt av u nderstøttelse under kampene. 

2. Kongressen anerkjenner de valgte streikeledelsers rett til å 
delta i og føre forhandlim.ger om tarifforhold og arbeidsvilkår. Ingen 
kamp kan avsluttes og ingen tarriff godkjennes uten efter godkjennelse 
av de arbeidere saken gjelder. 

3. Der må fØres den skarpeste kamp mot tvangs· og tukthuslovene, 
mot de fascistiske streikbrytergarder og mot klassejustissen. F ag· 
organisasjonen må sammen med arbeidernæ Øvrige revolusj onære 
organisasjoner Øieblikkelig reise kampen for organisering av arbeider· 
vern og kampgarder. 

4. Med fagorganisasjonens bistand må de arbeidslØses ma.sser 
aktivt t rekkes med i kampen og organiseres for den skarpeste kamp mot 
statens, kommunernes og arbeidskjØpernes sultepolitikk. 

5. Kongræsen fastslår nØdvendigheten av at den samlede fag
organisasjon straks går til forberedelse av kampen ved årets tariff· 
revisjoner. Der må velges kampkomiteer i bedriftene som må sammen
fattes distriktsvis og landsomfattende med representanter for arbei
derne, de arbeidslØse, kvinnerne og ungdommen. Arbeiderne må få 
anledning til selv å fØre forhandlinger om de nye tariffer slik at k ra
vene fra de brede lag kan komme til uttrykk. Alle forberedelser må 
foretas ut fra det syn at der ved årets tariffrevisjoner skal kreves 
bedring i IØnns- og arbeidsvilkår. ForØvrig må følgende hovedkrav gjø
res gjeldende : 

A. Mot masseavskjedigelser og øket arbeidsløshet. For
' 6 timers 

skift og 7 timers dag. 

E. �Iot den kapitalistiske rasjonalisering. 

O. For bedring av lØnnsvilkårene og forlengelse av ferien til minst 
14 dage, samt 3 uker i sundhet kadelige bedrifter. 

D. For avskaffelse av overtid arbeidet. Kamp mot den overhånd
tagende op kroing av arbeid pre et gjennem akko�darbeidet. 

Fra Romerikes faglige Satnorganisa.�jon. 

Det hen tilles til Sekretariatet og forbundene i fremtiden og 
arbeide for, ved oprettelse av nye overen komster å få tariffestet fritid 
for overtid arbeide og derved gjøre -timersdagen effektiv og på den 
måte bekjempe arbeid ledigheten. 

M otivel'ing:  

Ved d e  i den senere t i d  foretatte r a  jonali ering og innskrenknin

ger på arbeid plassene, forekommer del' overtidsarbeide om i mange 
tilfelle kunde er tatte med ledig arbeidskraft, ved det at man får inn 

be temmelser i overenskOIILSten om antydet i forslaget, vil ikkert 
arbeid forholdene bli anderled . 
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Fra Ranheims At-beidsrnannsfor-ening. 

Kongressen beslutter : 7-timersdag og 6 timers skift i alle hel. 
og balvkontinuerlige bedrifter, skal gjewnernfM-es i alle industrier og 
fag, efterhvert som nye overenskomster inngåes, dog uten forringelse 
av lØnningene. 

Motivering: 

Fagorganisasjonen er nØdt til å foreta sig n oget effektivt for il 
lindre arbeidslØsheten. Vi er imidlertid klar over at forkortelse av 
arbeidstiden vil møte en sterk motstand fra arbeidsgiverhold. Ja, kan
skje være helt ugjennemfØrlig, hvis der ikke samtidig med vår kamp 
for sakens gjennemfØrelse er utsikt til en lignende ordning også i andre 
med Norge konku rrerende land. Kongressen pålegger derfor Sekre
tariatet. 

Ved skriftlige henvendelser og utsendte tillitsmenn å igangsette 
en iherdig propaganda i alle utenlandske landsorganisasjoner og for
bund, hvis respektive lands industrier og fag stål' i direkte konkur
ranse med norsk, for gjennemfØrelse av den samme sak også hos dem. 

l!'ra Oslo Tek8tilarbeide1"forewing, avd. 2 av N. T. A. F. 

Kongressen fastslår, at det er Landsorganisasjonens opg�ve å 
ivareta medlemmernes interesser også når det gjelder å holde bedrifts
livet i gang. Ut fra dette må Landsorganisasjonen kunne gi sin til
slutning til tollbeskyttelse for de industrier som på grunn av uten
landsk konkurranse ikke kan holdes i gang uten sådan beskyttelse. 

Motivering .-

De senere års store arbeidsledighet skyldes mange årsaker. Den 
største er ganske sikkert de store lands overproduksjon. Et lite land 
som vårt kan ikke og. blir vel heller ikke istand til å fØlge med her, 
og er dette ikke noget isolert tilfelle for Norge. 

Efter krigen har alle land hatt nok med å kjempe for sin egen 
eksistens, og resultatet ser man, toll og atter toll. I ly av hØie toll
murer har det ene land efter det annet skaffet sig store industrier, 
som når landets eget behov er tilfredsstillet, kaster sin overproduk
sjon over de land som liten eller ingen tollbeskyttelse har. Dette har 
for vårt lands vedkommende ført til stor arbeid sledighet innen mange 
industrier. Tekstilindustrien el' en av de som har vært sterkest ram
met i så henseende. 

Selv om man i prinsippet er imot !!lt om heter toll, så kommer 
man ikke bort fra dette så lenge man ute i verden forØvrig bruker 
tollskruen. Norge alene klarer ikke å gjennemfØre frihandelsprinsip
pet. Ser man på tekstilindustrien, så ser man at denne el' størst i 
de land som har lavest lØnninger og dårligste arbeidsforhold, men 
hØiest toll. I de senere år har europei ke storkapitalister anlagt store 
tekstilfabrikker i Kina og India. Alle vet at lØnns- og arbeidsbetin
gelser der ikke kan sammenlignes med forholdene her hjemme, eller 
i de europeiske land for øvrig. Dette er og å årsaken til at tekstil
industrien i England i de enere år har gått meget dårlig. England 
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var før i.tiden det fØrende land hvad tekstilindustri angår, men profitt
begjæret hos de engelske fabrikanter gjorde at de flyttet produksjo
nen til de asiatiske land, og dette har medfØrt den alvorligste krise 
for de engelske tekstilarbeider, og der også gjort spØrsmålet om be
skyttelsestoll aktuelt. 

De fleste kjenner sikkert til hvordan Statens kornforretning for
holder sig med kjØp av kornsekker. Disse kan fabrikkeres av Chri
stiania Seildugsfabrik, men da der i Calkutta i India er store fabrik
ker for denne produksjon, blir det billigere å kjØpe sekker derfra� 
Under forhandling om sekkeprisene har det vært fremholdt, at det 
er arbeidslØnningene her hjemme som gjør prisen så hØi at korn
forretningen ut fra rent forretningsmessig hensyn heller kjøper indi
ske sekker. Det må vel samtidig sUt klart for alle, at de norske 
arbeidere som forarbeider sekker ikke kan arbeide på sådanne vilkår 
som de indiske kulier. 

Under forhandlinger med Arbeiderpartiets folk om at stortings
representantene måtte kunne stemme for en tollbeskyttelse, har det 
vært fremholdt at partiet må ta mere hensyn til 80 a 90 000 fiskere 
enn 10 a 12 000 tekstilarbeidere, og det samme gjør sig vel gjeldend e  
for andre industriarbeidere. Mna hØrer så ofte at fagorganisasjonen 
er partiets ryggrad, men når en liten gruppe av de fagorgniserte an
moder partiet om støtte, så de ikke skal bli arbeidsledige, da skal der
fØrst taes hensyn til de som ikke er fagorganiserte. 

Landsorganisasjonen må ta sig av saken, og arbeide for at man 
ser på forholdene som de virkelig er, og selv om man ikke er tilhengere 
av toll, så kan mau. ikke i en prekær situasjon ri på prinsipper, som 
medlemmene ikke kan leve av. Man kan ikke forlange at medlem
mene bare skal ofre for fremtiden, de forlanger også litt igjen selv,. 
i dette tilfelle arbeide, så de ikke lider nØd. 

Fra Malersvennenes Forening, Oslo (OIVd. 2) . 

Forslag til uttalelse i rasjonaliseringsspørsmålet. 

Den rasjonalisering som overalt pågår, medfØrer en stadig sti
gende arbeidslØshet. Den krise som vi nu står oppe i er ingen forbi
gående krise. Det er all grunn til å regne med at krisen vil skjerpes 
efter hvert som rasjonaliseringen skrider frem, og at vi innen kort tid 
vil ha en likeså trykkende arbeidslØ het som de land, hvor rasjonali
seringen er nådd lengst, som f. eks. Tyskland og Amerika. 

Under en arbeidsløhetsperiode vil lØnnskampen vanskelig kunne 
fØres med utsikt til seier, fordi lØnnskampen ikke kan bidra til lØS
ning av arbeidslØsheten. Under en periode av arbeidslØshet, da indu
striens produksjonsevne tiltar mens antallet av arbeidere som er be
skjeftiget avtar, må kampen helt naturlig fØre for en forkortelse av 
arbeidsdagen. En forkortelse av arbeidsdagen vil med nØdvendighet 
fØre til en Økning av arbeiderantallet i industrien, eller iallfall mot
virke den stigende arbeidslØshet. Kampen for kortere normalarbeids
dag, kravet om 6 timers dagen, vil mere enn noget annet krav samle 
hele arbeiderklassen. Kravet må optas i landsmålestokk og av alle 
forbund samtidig. Vi fore lår derfor at Landsorganisa jonen uttaler : 



26 

«Ved de kommende tariffrevisjoner måg arbeiderne overalt stille 
krav om 6 timers arbeidsdag, likeledes krav om 3 ukers ferie med 
full lØnn.» 

Fra Norsk Bokbinder- og Kartonasjearbeiderforbund. 

Da det som bekjent hender at man i de industrielle virksomheter 
fremstiller ting som ellers alltid har vært og fremdeles blir frem
stillet i håndverksbedrifter, gjelder det å skape forhold som gjør at 
ikke håndverkstariffene blir uthulet av bestemmelsene i industrifor
bundenes tariffer, dersom disse tariffer gir dårligere vilkår til arbei
derne enn det som håndverkstariffene eller tariffene i andre fag gir_ 

Det er Sekretariatets plikt å påse at ingen tariffer blir avsluttet 
med mindre der i disse er inntatt bestemmelser der sikrer arbeiderne 
den mest fordelaktige lØnn i henhold til den mest fordelaktige tariff 
som er gjeldende for samme arbeide som er nevnt i andre overens
komster. 

Motiveringen: 

De mest fordelaktige tariffer som er avsluttet er ikke gode nok 
for arbeiderne. Derfor må det også påsees at det beste som er opnådd 
ikke ad omveie blir Ødelagt på grunn av uvilje og manglende kjenn
skap til de enkelte tariffers innhold ifra de personers side som for
handler på arbeidernes vegne. 

Alle tariffer som er avsluttet er anerkjent av Sekretariatet. 
Sekretariatet kan ikke fortsette med å anerkjenne overenskomster som 
uthuler tidligere bedre avsluttede overenskomster for samme stykke 
arbeide. 

Fra F'oldafoss SUpel'iarbeiderforening, avd. 30 av N. P. F. 

Arbeidernes faglige Landsorganisasjons kongress bØr fremme spØrs
målet om 6 timers arbeidsdag i kontinuerlige bedrifter og for øvrig 7 
timers arbeidsdag. 

jf otivering: 

Da rasjonaliseringen nu for det meste er gjennemfØrt i alle ar
beidsgrener innen våre industrier og som fØlge derav er arbeidsydelsen 
hos den enkelte arbeider Øket, og jaget er blitt større og mange arbei
dere overflØdige. Som fØlge av samme er arbeidsledigheten Øket i en 
uhyggelig grad. Vi finner derfor, for å få rettet på disse forhold, er 
det ingen annen utvei enn å gå til bestemt kamp om forkortelse av 
arbeidstiden for å skaffe flere ledige hender arbeide og for å verne om 
folkets helse. 

Fra Katfoss Cellulose- og Papirarbeiderforening. 

Som tidene nu er med all den herskende arbeidsløshet, vil vår for
ening foreslå som et middel mot dette : 

1. Det settes alt inn på å få gjennemført 6 timers arbeidsdag ved 
-alle bedrifter. 

2. For å undgå den bebudede innskrenkning i celluloseindustrien, 
foreslå vår forening at all rundkjØring på sØn- og helligdager slØifes. 
Dette vil da medføre at fabrikken ikke kan kjØre med full drift hele 
uken, men at vi finner dette bedre enn å stoppe visse måneder i året. 
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Fra sekretariatet. 

Landsorganisasjonens representantskap vedtok i november 1929 

fØlgende uttalelse om : 

Fagorganisasjonens retningslinjer i rasjonalisel·ingss]Jørsmålet. 

En samfundsmessig rasjonalisering kan ikke gjennemføres under 

privatkapitalismen. Den kan bare gjennemføres under en samfunds

ordning, hvor arbeiderklassen har den fulle politiske og Økonomiske 

makt, i forbindelse med socialisering av de kollektive, nu kapitalistisk 

utnyttede produksjonsmidler, og under hensyntagen til arbeiderklas

sens internasjonale maktstilling. 

En rasjonalisering som tar sikte på å hØine produksjonen ved en 

forbedret teknikk og en bedre produksjonsorganisasjon, kan ikke for

hindres. Men de ulemper som rasjonaliseringen under kapitalismen 

medfØrer må fagorganisasjonen søke å råde bot på ved : 

At fagorganisasjonen får kontroll med utviklingen på arbeids

plassen, 

at den daglige arbeidstid søkes nedsatt, således at arbeidstiden 

kommer i et rasjonelt forhold til produksjonsteknikkens fremgang, og 

således at arbeidslØshetens omfang kan . begrenses og ungdommens 

arbeidsmuligheter forbedres, likesom det optas en effektiv kamp mot 

overtidsarbeidet, 

at de arbeidende massers kjØpekraft styrkes ved fagorganisasjonens 

bestrebelser for å heve det reelle lØnnsnivå, således at arbeidermassene 

settes i stand til å forbruke de varer som deres eget arbeide og en 

stadig fremadskridende produksjon kaster på markedet. 

Sekretariatet henstiller til forbundene gjennem avdelings- og klubb

styrer med opmerksomhet å følge rasjonaliseringsbestrebel ene på de 

forskjellige arbeidsplasser og i de forskjellige produksjonsgrener og 

på organisasjonsmessig måte søke å vareta arbeidernes interesser. 

Fagorganisasjonen må være på vakt mot de forsØk som gjøres for 

å øke arbeidspresset til skade for arbeiderne. 

Fagorganisasjonen må arbeide for li fremme hygieniske, sanitære 

og sikkerhetsforhold i bedriften, og må arbeide for en kjerpet kontroll 

i rasjonaliserte bedrifter. Videre må det kreves at bedriften avsetter 

midler til et sikringsfond for de arbeidere som blir ledige på grunn av 
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rasjonaliseringen. Bidrag av fondet skal ydes inntil nytt arbeide 

erholdes. 

Det må arbeides for bedring av ferieforholdene og for nØdvendig 

forkortelse av arbeidstiden, især hvor arbeidet er sundhetsskadelig og 

hvor arbeidspresset på grunn av rasjonaliseringen er særlig hårdt. 

De enkelte forbund må ta op til drØftelse spØrsmålet om hvilke 

særlige forholdsregler utviklingen innen deres fag eller industri krever 

til varetagelse av arbeidernes interesser. 

Det internasjonale samarbeide må styrkes, og i fØrste rekke må de 

forbund som omfatter en og samme industri i de forskjellige land 

drøfte rasjonaliseringen og utarbeide retningslinjer som skal ta sikte 

på en hØining av reallØnnen, lengere ferie, kortere arbeidstid og for 

Øvrig arbeide planmessig henimot socialisering av industrien. 

Det henstilles til forbundene på møter og konferanser med sine 

broderforbund å behandle og finne frem til botemidler mot rasjonali

seringen efter internasjonale linjer. 

Skal arbeiderklassen kunne være i stand til å Øve innflytelse i 

rasjonaliseringsspØrsmålet og opnå at utviklingen blir til beste og ikke 

til skade for arbeiderne, må fagorganisasjonen styrkes, og alle lØnns

arbeidere må finne sin plass i de faglige organisasjoners rekker. 

Sekretariatet retter derfor en inntrengende appell til arbeiderne 

om å slutte op om fagorganisasjonen, utbygge og styrke den, så den 

mest effektivt kan være i stand til å vareta de narbeidende befolknings 

mange og viktige interesser. 

Representantskapet vedtok videre enstemmig fØlgende forslag an

gående arbeidstiden : 

1. Representantskapet anmoder sekretariatet om ved en komite å 

utrede forskjellige spØrsmål, bl. a. om ar»eidstidens lengde i de 

viktigste land, samt i de viktigste brancher i Norge, og om utstrek

ningen av arbeide på innskrenket tid i forskjellige fag og indu

strier. 

2. Representantskapet henstiller til forbundene under internasjonale 

konferanser sØke optatt til behandling arbeidstid spØrsmålet for 

om mulig å finne frem til en felles internasjonal plattform når det 

gjelder kampen for en forkortelse av arbeidstiden til 7 timers dag, 
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og 6 timers skift i kontinuerlige og særlig sundhetsskadelige be

drifter. 

Sekretariatet foreslår at kongressen vedtar fØlgende : 

Rasjonaliseringsspørsmålet. 

Kongressen gir sin tilslutning til t'epresentantskapets beslutning i 

g-asjonaliseringsspørsmålet. 

Arbeidstidsspørsmålet. 

Kongressen gir sin tilslutning til at der sØkes utformet arbeidstids

bestemmelser i loven med sikte på innfØreIse av 6 timers skift i kon

tinuerlige virksomheter, og 7 timers daglig arbeidstid for dagarbeidere 

med en maksimal arbeidstid av 42 timer pr. uke. 

Der vil på kongressen bli gitt en oversikt over arbeidslØsheten og 

arbeidstidsspørsmålets stilling i Norge. Videre vil der bli gitt en over

sikt over tariffsituasjonen og den faglige taktikk og bli fremlagt for

.slag herom. 

Herunder vil sekretariatet komme nærmere inn på kravet om for

kortelse av arbeidstiden, 6 og 7 timersdagen, sett i sammenheng med 

de tariffrevisjoner som man står foran i 1931. 
Kravet om forkortelse av arbeidstiden bØr om mulig søkes frem

met i forståelse og samarbeide med de skandinaviske fagorganisasjoner. 

llvad forslaget fra Drammen og Omegns faglige Samorganisasjon 

oOm arbeidsledighetstrygd angår, har det vært nedsatt en komite med 

representanter fra Landsorganisasjonen, Arbeiderpartiet og stortings

gruppen, for å ta stilling til det foreliggende lovforslag om botemidler 

mot arbeidslØshet, herunder arbeidsledighetstrygd. 

Sekretariatet er enig i tanken om en arbeidsledighetstrygd, som 

fordeler byrdene på stat, kommuner og arbeidsgivere, og under den 

bestemte forutsetning, at trygden ikke bare vedtas som lov, men at 

loven også blir satt i kraft. 

Der vil nærmere bli redegjort for dette spØrsmål på kongressen. 

Dagsordenens punkt 5 .  
Arbeiderbeskyttelsesloven ( arbeidervernlovgivningen ). 

Fra sekretariatet. 

Spørsmålet om en ny arbeidervernlov til avlØsning av den nu 

gjeldende arbeiderbeskyttelseslov er under forberedelse og vil komme 

,op i inneværende stortingsperiode. iler melder sig mange viktige spØrs

mål, således om arbeidstids- og overtidsbestemmel er, nattarbeide, hel-
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ligdagsarbeide, sund hets- og sikkerhetsforhold, kvinners og unge arbei

deres stilling m. v. Sekretariatet har hatt en komite i arbeide med 

saken og en redegjØrelse vil bli gitt og forslag lagt frem på kongressen. 

Dagsordenens punkt 6. 
Internasjonale spørsmål. 

A. Internasjonale forbindelser_ 

Fra Tømmertunnelens Lensearbeiderjorening, avd. nr. 97 av 
N. P. F. 

Foreningen har besluttet å henstille til Landsorganisasjonens kon
gress å vedta beslutning om å bemyndige sekretariatet til å foreta inn
meldelse i Amsterdam-Internasjonalen av den norske Landsorganisa
sjon. 

Fra Fredrikstad og Omegns Teglverksarbeiderforening. 
Fra Norsk Bygningsarbeiderforbunds avdeling 33, Fredrikstad og 

Omegns Teglverksarbeiderforening, henstilles ti.l kongressen å opta 
spØrsmålet om innmeldelse i den faglige Amsterdam-Internasjonale til 
drØftelse. A vdelingen tror at en samling med de andre europeiske 
landsorganisasjoner vil virke til at vi står sterkere i kampen mot ka
pitalen. Avdelingen tillater sig derfor å fremkomme med forannevnte 
henstilling. 

-

Fra a,,;deling 12 av N. J. og M. F., Nidaros. 
1. Kongressen tar på det bestemteste avvstand fra sekretariatets 

linje i spørsmålet om de internasjonale forbindelser. 
I forholdet til Kjøbenhavner-avtalen har sekretariatet og represen

tantskapet brutt siste fagkongress' beslutninger og bærer hovedansva
ret for at denne a'l7tale ikke er kommet i stand. 

Gjennem sine representanter på den finske fagkongress i 1928, 
Halvard Olsen og Martin Tranmæl, og gjennem den linje sekretariatet 
har fulgt i samme sak, har det medvirket til å splitte den finske fagor
ganisasjon og er trådt i forbindelse med den gule Amsterdam-organi
sasjon som i ly av Lappo-fascismens terror er dannet i Finnland. Kon
gressen misbilliger sekretariatets optreden på det sterkeste og påleg
ger det kommende sekretariat straks å bryte forbindelsen med de fin
ske amsterdammere og søke å gjenopta samarbeidet med den gamle 
revolusjonære og nu illegale finske landsorganisasjon. 

Kongressen vil videre ta avstand fra det samarbeide som er pleiet 
mellem sekretariatet og lederne for den gule Amsterdam-Internasjo
nale. Mellem Landsorganisasjonen og Amsterdam må enhver forbin
delse avbrytes. 

2. Fagkongressen fastslår nØdvendigheten av at de forbundsvise 
avtaler med de russiske broderforbund og forbindelsen med den rus
siske Landsorgani asjon må forsterkes. Kongressen tar avstand fra de 
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ledende forbundsinstansers forsØk p å  å sabotere o g  ødelegge d e  inn
gåtte forbundsvise gjensidighetsavtaler og fordØmmer sekretariatets 
understøttelse av disse bestrebelser. 

3. Kongressen tar avstand fra sekretariatets forbud mot at un
deravdelinger, fagforeninger og samorganisasjoner inngår broderlige 
vennskapsavtaler med de russiske fagorganisasjoner eller andre revolu
sjonære organisasjoner. Det må stå fritt for enhver underavdeling å 
styrke kontakten mellem sine medlemmer og arbeiderne i andre land 
når dette skjer på et revolusjonært grunnlag. 

4. Kongressen gir sin tilslutning til den av den revolusjonære fag
opposisjon reiste krav om Landsorganisasjonens tilnærmelse til 
R. F. l. 

Fra sekt·etariatet. 

Fagkongressen i 1925 vedtok følgende uttalelse om 
De intemasjonale forbindelser. 

1. Ut fra den internasjonale arbeiderklasses stilling idag er det en 
bydende nØdvendighet at verdens fagorganiserte arbeidere sam
mensveises i en faglig internasjonale på klassekampetts grunn. 
Kongressen hilser derfor med glede de bestrebelser som er fremme 
for å skape internasjonal faglig samling, bestrebelser som har fått 
uttrykk ved dannelsen av den engelsk-russiske komite. Kongressen 
uttaler sin uforbeholdne tilslutning til disse bestrebelser og er
klærer aktivt å ville understØtte komiteens arbeide for enhet. 

2. Landsorganisasjonen trer i organisasjonsmessig forbindelse med 
den engelsk-russiske enhetskomite. Såfremt en internasjonal kon
feranse eller kongress kommer i stand, skal Landsorganisasjonen 
la sig representere og virke for samling av alle lands fagorganisa
sjoner i en felles faglig internasjonale. 

3. Hvis en felles faglig intern a jonale kommer i stand, bemyndiges 
representantskapet til i tilfelle der hersker samstemmighet, å 
bringe medlemsskapet i orden. I fall det el' en faktisk uenighet 
til stede, skal spØrsmålet forelegges medlemmene til avgjØrelse ved 
uravstemning. 

4. Sekretariatet opfordres til å arbeide for å skape et fast organisa
torisk samarbeide mellem landsorganisasjonene i Sverige, Dan
mark, Finnland og Norge. 
Kongressen i 1927 vedtok følgende : 

1. Beslutningen på fagkongre sen 1925 fastholdes :  At en sammen
sveisning av verdens fagorganiserte arbeidere i en faglig interna
sjonal er en bydende nØdvendighet. En slik samling er imidlertid 
bare mulig ved at Landsorganisasjonen tilsluttes Amsterdam-Inter
na jonalen eller RØde faglige Internasjonale og de frittstående 
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sammensluttes i en felles verdensorganisasjon. Den norske Lands

organisasjon, som fremdeles stiller sig utenfor de stridende inter

nasjonaler, vil derfor av alle krefter understØtte de internasjonale 

samlings bestrebelser. 

Hvis det i kongressperioden lykkes å nå frem til en felles faglig 

internasjonal, skal spØrsmålet om Landsorganisasjonens innmel

delse i Internasjonalen forelegges medlemmene til avgjØrelse ved 

uravstemning. 

:2. Kongressen bemyndiger sekretariatet til å tre i organisatorisk for

bindelse ikke alene med landsorganisasjonene i Danmark, Sverige 

og Finnland, men også med Russland og andre land for å få op

rettet gjensidighetsavtaler. AvtåJene avsluttes med hvert enkelt 

lands organisasjoner efter hvert som det opnåes enighet om dem. 

Kongressen opfordrer også forbundene til å treffe lignende gjen

sidighetsa vtaler. 

Ean videre vil kongressen opfordre fagforbundene til å virke for 

at de russiske fagforbund optas i de internasjonale fagsammen

slutninger. 

:3. Kongressen bemyndiger sekretariatet til å nedsette et internasjo

nalt utvalg som formidler samarbeidet med andre land. Alle avgjø

relser tilligger sekretariatet under ansvar for representantskapet 

og kommende fagkongress. 

4. Kongressen pålegger sekretariatet snarest mulig å innby den rus

siske og finske landsorganisasjon til en konferanse om ordningen 

av gjensidighetsavtaler og formen for enhetsarbeidet for den inter

nasjonale faglige enhet. 

Efter kongressen optok det internasjonale utvalg og sekretariatet 

.arbeidet for å få oprettet gjensidighetsavtale. Om dette spØrsmål hen

vises til beretningen, som gir meddelelse om sekretariatets og repre

sentantskapets behandling av saken, efter at den var omsendt til for

bundene og de faglige distriktsorganisasjoner til behandling og utta

lelse. Resultatet blev at representantskapet i januar 1929 vedtok fØl

gende forslag : 

«Da fagkongressens forutsetninger for inngåelse av en gjensidig

hetsavtale med den russiske landsorganisasjon ikke er til stede, utsettes 

spØrsmålet.» 

Sekretariatet innstiller at kongressen vedtar fØlgende uttalelse : 

1. I erkjennelse av at intemasjonal faglig samling på klassekampens 

grunn er en bydende nØdvendighet) bemyn diges sekretariatet til å 
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støtte det arbeide S0111. i kongressperioden måtte optas for å hitføre 

en slik samling. 

2. Hvis en faglig samlin.q kommer i stand, kan spørsmålet om vår 

tilslutning til den faglige internasjonale avgjøres ved uravstem

ning. 

3. Sekretariatet opfordres til fortsatt å ·drke for det best mu.lige 

samarbeide mellem de nm'diske landsorganisasjone,' med særlig 

sikte på et fast 8amarbeide under større konfliksituasjoner, og til 

behandling av viktige spørsmål, som f. eks. kampen for arbeidstids

og feriespørsmålet, og stillingen til produksjonsbegrensning m. v. 

4· Kongressen godkjenner ,'epresentantskapets beslutning om at den 

forrige kongress' forutsetninger for inngåelse. av en gjensidighets

avtale med den russislee landsorganisasjon ikke har væ,'t eller er 

til stede. 

B. Arbeidsbyrået i Gen!. 

Fra Norsk M atros- og Fyrbøteru'nlion. 

Som det muligens vil være Sekretariatet bekjent, er sjØfolkets 
arbeidstid fremdeles 84 timer pr. uke, imotsetning til andre industri
arbeideres arbeidstid. 

Det er derfor rimelig at arbeidstiden for sjØfolket alltid er det 
mest aktuelle spØrsmål. 

Da det ikke finnes nogen industri eller næring som er så sterkt 
avhengig av det internasjonale marked som sjØfarten, er det hellel' 
ingen arbeidsgren h vis IØnns- og arbeidsbetingelser i den grad som sjø
folkene, avhenger av det internasjonale nivå. 

Vår organisasjon har derfor kanskje mer enn nogen annen orga
nisasjon lagt an på å SØke arbeidstiden forbedret ved interna jonalt 
initiativ. 

L T. F. har således nedlagt et stort arbeide og vi anser det gjØrlig 
å gjennemføre en internasjonal forbedring i arbeidstiden ved at I. T. F. 
fort etter med spØr målets lØsning. 

Av takti ke grunne har I. T. F. trådt i spissen for sjømannsorga
nisa jonene under de interna jonale arbeidskonferanser i Genf og her. 
HIldel' h a l' clelllH' Ol'ga n i RH RjOlI gjol't Hi� Rærlig fortjent. 

Vår organi asjon har og å deltatt i forberedelsene til Genf, men 
har på grunn av vår Land organisasjons stilling ikke kunnet deltatt 
i selve k onferansen. 

Unionens hovedstyre hadde år møte 18 og 19 januar 1930 og ved· 
tok å ende Landsorganisa j onen nedenstående skrivelse: 

« Som bekjent har Land organisasjonen be luttet å ikke vilde la 
sig rep re entere på det internasjonale arbeidsbyrå møter, og dette 
standpunkt har vårt hovedstyre tidligere gitt sin tilslutning. 

Som begrunnel e er det blitt anfØrt at der av konferansens sam. 
men etning ikke var mulig å komme til et po itivt resultat, da de 
kon ervative regjeringer rep re entanter alltid kunde treffe avgjØrel. 
sen �fter in politiske inn tilling. 

L - 3 
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Den politiske situasjon i Europa har imidlertid i de senere år 
endret sig ganske vesentlig og den siste internasjonale konferanse i 
1929 beviste at så var tilfellet. 

Med de ledende, den britiske, franske og tyske regjeringer, blev 
det enstemmig vedtatt at 8-timers arbeidsdagen til sjøs skal op til 
ny internasjonal behandling i 1930 og det er ingen grunn til å tro at 
den politiske stemning skulde endre sig i så ve-sentlig grad at den fore
stående konferanse ikke skulde vedta en internasjonal regulering av 
arbeidstiden. 

Under den siste 1. T. F.-konferallile som blev holdt i Cuxhaven i 
oktober hvor man blandt annet behandlet forberedelsene til Genf samme 
måned, blev det fremholdt at også Norge burde være representert, like
som det under Genf-konferallilen og senere har vært sterkt kritisert 
at Norge som et av de ledende sjØfartsland ikke deltok. 

Man skal videre anfØre at det gjennem I. T. F. er nedlagt et stort 
arbeide for å få organisert en internasjonal faglig aksjon for gjennem
fØreIsen av 48 timers arbeidsuke, men på grunn av de mange svake 
nasjonale organisasjoner, kan en slik kamp ikke gjennemføres med 
held, på en uoverskuelig tid. I. T. F. har derfor i den senere tid anlagt 
sin agitasjon med det mål for øie å sØke programmet gjennemfØrt i 
Genf, og i det arbeide er det rimelig at også vår Union deltar. 

Under henvisning til det foran anfØrte, finner hovedstyret det 
uriktig at Norge ikke deltar i kommende møte i det internasjonale 
arbeidsbyrå, og krever at Landsorganisasjonen ophever sin beslutning 
eller gir dispensasjon for den kommende konferanse.» 

I henhold til foranstående tillater man sig å utbe Sekretariatets 
beslutning i saken så snart som mulig. 

Fra N or8k !Jf atro8- og Fyrbøterunion. 

Vi tillater oss å refere til vår skrivelse av 27 januar d. å. angående 
Landsorganisasjonens stilling til Internasjonal Arbeidsbyrå, og skal 
meddele at vårt landsmØte har godkjent nevnte skriveises innhold. 
Vårt forretningsutvalg foreslår at saken blir optatt på fØrstkommende 
kongress og at vår skrivelse blir forelagt denne. 

Fra 8ekretariatet. 

I anledning henvendelse fra Norsk Matros- og FyrbØterunion vil 
sekretariatet henvise til fagkongressens behandling i 1925 av dette 
spØrsmål, hvor det med 147 mot 76 stemmer blev besluttet at Lands
organisasjonen ikke skulde la sig representere ved Arbeidsbyråets mØ
ter. Sekretariatet henholder sig hertil. 

Dagsordenens punkt 7. 
Organisasjonsformene. 

Fra N or8k Transportarbeiderforbund. 

Inntil 1923 var organisasjonen bygget på fagforbundsprinsippet, 
men på Landsorganisasjonens kongre i 1923 besluttedes organisa-
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sjonsformene endret således at Landsorganisasjonen skulde bygge på 
industriforbund. 

Efter denne beslutning blev det dannet en ilel nye forbund som de 
bestående forbund måtte levere til dels mange av sine medlemmer til. 
Industriforbundsformen fikk mange og gode lovord på kongressen ; 
medlemmenes interesser vilde bli best ivaretatt av de respektive indu· 
striforbund. 

Det skulde dog vise sig ganske snart at det ikke gikk så lettvint 
for sig som det blev uttalt på kongressen. Således nektet Elektrikerfor· 
bundet å la sig opløse, og kom ut av Landsorganisasjonen, men blev 
senere gjeninntatt. 

. 

Videre har vi flere forbund som ennu ikke har respektert kongres
sens beslutning om industriforbund. Disse er Norsk Centralforening 
for Boktrykkere, Norsk Bokbinderforbund og Norsk Litografisk For· 
bund ; Norsk Murerforbund som skulde tilhøre Norsk Bygningsarbei. 
derforbund. Så har vi næringsmiddelindustrien som fremdeles er op· 
delt i 3 forbund, samt Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund og Norsk 
Formerforbund. Dertil kommer vanskelighetene med de enkelte med
lemmer som nekter å la sig overfØre til sine respektive forbund. 

For kjØrere, lagerarbeidere og chauffØrers vedkommende har man 
støtt på mange vanskeligheter med overfØringen, idet disse har nektet 
å la sig overføre og truet med å gå ut av organisasjonen. For eksempel 
nektet lagerarbeiderne og chauffØrene innen jernindustrien i stor ut· 
strekning efter å ha fått sin bok utskrevet fra vår avdeling å melde sig 
til den avdeling de efter kongressens beslutning hØrte hjemme. 

Disse blev så stående utenfor organisasjonen i lengere tid, og ved 
agitasjon fra vedkommende industriarbeiderforbund for å få dem or
ganisert, blev det svart at de gjerne vilde være organisert, men at de 
vilde stå sammen med de Øvrige lagerarbeidere og chauffØrer innen 
transportindustrien. Dette førte til slutt til at stedlige styre av Norsk 
J ern- og Metallarbeiderforbund i Oslo besluttet å overlate til Oslo 
Transportarbeiderforening å organisere disse, da de mente det var be
dre å ha dem organisert enn å ha dem utenfor organisasjonen. 

At organiseringen efter industriprinsippet ikke har vært organisa
sjonsmessig heldig for det store gros av landtransportarbeidere, bevi
ses best ved at spørsmålet har vært oppe til drØftelse på vårt lands· 
møte i 1926 og 1929. 

På vårt landsmØte i 1929 blev følgende forslag vedtatt: 

«Landsmøtet pålegger det nye forbundsstyre i betimelig tid før 
fØrstkommende kongress' avholdelse å innsende forslag til denne, 
gående ut på at alle trOl1Ulport- og lagerarbeidere 'UOITtsett indlustrimrk 
somhet, skal orgarviseres i tilslutning til TrOl1Ulportarbeidærjorbnndet. 
Forbundets representanter til kongressen pålegges å arbeide og stemme 
for forslagets vedtagelse.» 

Når det gjelder losse- og lastearbeiderne, er vi også her kommet 
op i forhold som er meget beklagelige. 

. 
Således er det opstått tvist mellem vårt forbund og Norsk kjemisk 

Indu triarbeiderforbund om hvem som har rett til å oprette overens· 
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komst for lossing og lastning til bedrifter som hØrer inn under kjemisk 
industri. 

Vi kan i så henseende henvise til det uheldige forhold som opstod 
ved HerØya, hvor Norsk kjemisk Industriarbeiderforbund sØkte å trosse 
sekretariatets beslutning, og affæren ved Fiskå Verk, hvor også det 
samme forbund nektet å efterkomme sekretariatets henstilling om at 
de ikke skulde oprette overenskomst for losse- og lastearbeidet fØr tvi-
sten var avgjort av sekretariatet. • 

For Fiskå Verks vedkommende ligger lossesatsene som er oprettet 
med Kjemisk Industriarbeiderforbund adskillig under satsene for losse
og lastearbeidet i Kristiansand S. 

Arbeidet ombord som Norsk kjemisk Industriarbeiderforbunds 
medlemmer har overenskomst for, betales av skibet, og har således in
tet med bedriften å gjøre. 

Når så et forbund opretter overenskomster med lavere satser enn 
f. eks. nærmeste losse- og lasteplass, betrakter losse- og lastearbeiderne 
dette som lØnnspress. 

At dette er uheldig, sier sig selv. 
Angående forholdene ved Fiskå Verk, som også blev behandlet pil 

vårt landsmØte i 1929, vedtok dette fØlgende forslag fra avdeling 13, 
Kristiansand S. : 

«LandsmØtet henstiller til Landsorganisasjonen hurtigst mulig å 
få forandret de forhold som nu er til stede, idet medlemmer av andre 
forbund virker som lØnnstrykkere for transportarbeiderne, da de kOll
traktsmessig utfØrer arbeide til underpris av hvad der tariffmessig ut
fØres av havne- og transportarbeiderne.» 

I henhold til ovenstående tillater vi oss å foreslå følgende : 
1. Alle kjØrere, lagerarbeidere, pakkhusarbeidere og chauffØrer som 

ikke direkte og utelukkende er ansatt på fabrikker, produktive be
drifter og lignende ind�striområder, skal tilhØre Norsk Trans
portarbeiderforbund. 

2. Alle losse- og lastearbeidere, uansett om de losser eller laster ved 
bruk, fabrikker og lignende, når disse steder ligger i eller i nærhe
ten av en by eller steder hvor der er losse- og lastearbeiderforening, 
skal tilhøre Norsk Transportarbeiderforbund, og oveenskomster 
om arbeidet oprettes kun av dette forbund. 

Fra Norsk Byg'YllingsMbeiderjorbund. 

Kongressen i 1923 vedtok omtrent enstemmig at fagorganisasjo
nen skulde omlegges fra fagforbund til industriforbund og kongressen 
trakk også op grenselinjene for industriforbundenes virkeområde. 

Det har dessverre vist sig at gjennemfØrelsen av industriforbund 
har støtt på mange vanskeligheter, meget treghet og motvilje såvel 
hos det enkelte medlem som hos enkelte organisasjoner, således at de 
fordeler som omlegningen skulde være for den samlede organisasjon, 
derved i betydelig grad er formbinsket. 

For at industriforbundsformen ikke ytterligere skal forkludres, 
må det være en ufravikelig regel og forutsetning at det ene forbund 
respekterer det annet forbunds virkeområde og overenskomsten. 
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Dette e r  imidlertid ikke alltid iakttatt av enkelte forbund like 
overfor Bygningsarbeiderforbundet, og som det mest uheldige og ska
delige tilfelle i så. må.te må nevnes Norsk Hydros nybygningsarbeide 
ved Rjukan og HerØya, hvilket arbeide med Sekretariatets godkjen
nelse tillotes utført efter overenskomster som lrl betydelig lavere enn 
de overenskomster som gjaldt for Bygningsarbeiderforbundet, likesom 
Sekrewiatet også godkjente at de bygningsarbeidere som var beskjef
tiget med dette arbeide, skuI de organiseres i tilslutning til Norsk 
Kjemisk Industriarbeiderforbund og Nor k Arbeidsmannsforbund. 
Denne ordning virket meget uheldig for Bygningsarbeiderforbundet 
både under tariffrevisjon og ellers. 

For å. hindre gjentagelser av lignende art, vil Norsk Bygnings
arbeiderforbunds styre foreslå : 

1. Nybygningsarbeide samt større forandrings- og tilbygningti
arbeider av enhver art om utføres av eller for industrielle bedrifter 
og kommuner, skal utføres efter IØnns- og arbeidsvilkår som er god
kjent av Norsk Bygningsarbeiderforbund. Disse overenskomster blir 
å oprette mellem Bygningsarbeiderforbundet og vedkommende bedrift. 

2. De arbeidere som er beskjeftiget med sådant arbeide, skal stå 
tilsluttet �orsk Bygningsarbeiderforbund. 

3. Medlemmer tilsluttet andre forbund må. ikke påta sig til utfØ
relse bygningsarbeide av nogen art, til ringere IØnns- og arbeidsvil
kår enn hvad som er be temt i de overenskomster som er oprettet av 
Norsk Bygningsarbeiderforbund. 

Forinnen de sØker arbeide bØr de derfor henvende sig til vedkom
mende forening for å erholde de nØdvendige oplysninger. 

I anledning henvendelse fra Kongsvinger og Omegns Bygnings
arbeiderforbund vedrØrende Skog- og Landarbeiderforbundets medlem
mer vil styret for Norsk Bygningsarbeiderforbund uttale at både for
bundskontoret og flere av forbundets Oslo-foreninger har hatt meget 
besvær med medlemmer av Skog- og Landarbeiderforbundet, idet de 
ofte tar arbeide under gjeldende overenskomster for bygningsfagene 
og ofte også nekter å overfØre sitt medlems kap til vedkommende avde
ling av vårt forbund. 

Vegringen begrunnes ofte med den store forskjell i fagforenings
kontingenten. 

Det er derfor nØdvendig at der vedtas beslutninger som for frem
tiden hindrer gjentagelser av lignende art, hvorfor punkt 3 i forbunds· 
styrets forslag er berettiget og nØdvendig. 

Organisasjonsformene. 

Da kongressens beslutning av 1923 om fagorganisasjonens omleg
ning fra fagforbund til industriforbund ennu ikke er gjennemfØrt i 
sin helhet, vil kongre en påny innskjerpe at den fattede beslutning 
loyalt må efterkommes av de tilsluttede organisasjoner. 

Kongressen vil derfor pålegge Sek retariatet å opta et energisk 
arbeide for å realisere beslutningen om at det kun skal være ett for
bund innen samme industri. 

I anledning forslaget fra vår avdeling i Kongsvinger, om at der i 
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lovene skulde innflettes en bestemmelse om samorganisasjonenes virke
områder, finner forbundsstyret lovforandringen her unØdig, idet det 
selvsagt må kune gå an å finne en mere naturlig inndeling mellem 
samorganisasjonenes områder enn tilfelle er for Kongsvingers ved
kommende. 

I anledning forslaget fra vår avdeling i BodØ, kan forbundsstyret 
ikke anbefale det j den foreliggende form, men vil uttale at organisa
sjonen bØr strekke sig så langt som mulig med Økonomisk støtte når 
det gjelder å oparbeide organisasjon i Nord-Norge. 

Med hensyn til forslaget fra Bygningsarbeidernes Industrigruppe, 
Oslo, om at kravet om 6 timers dagen inngår som en del i formåls
paragrafen, er forbundsstyret enig heri, idet de også faller i flukt med 
den beslutning som blev fattet på forbundets siste landsmøte. 

Forbundet er likeledes enig i å anbefale iorslaget fra Malersven
nenes Forening, Oslo, om at der ved tariffrevisjonen må k reves 6 
timers arbeidsdag. 

Fra llfur(]ffbeiderncs F'oremng, OsZo. 

Norsk Bygningsarbeiderforbunds landsmøte i 1930 behandlet inn
gående fagskillestriden innen bygningsindustrien og der vedtokes be
slutninger i saken med sikte på løsning i spØrsmålet for såvel Byg
ning forbundets avdelinger som Norsk Murerforbunds. 

Under debatten i denne sak uttalte flere talere at det var forut
setningen for deres stillingtagen i spØrsmålet, at den tidligere av 
Landsorganisasjonens kongress fattede beslutning om industriforbund 
nu blev gjennemfØrt, således at der blev sammenslutning av disse to 
forbund. 

Murarbeidernes Forening, Oslo, vil derfor henstille til Landsorga
nisasjonens Sekretariat, at det gir sin medvirkning til at sammenslut
ningen kan skje snarest. 

Vi vil videre be om at saken blir utredet og opsatt på dag,sordenen 
til kongressen 1931, så at de to forbunds avdelinger får anledning til 
å. ta standpunkt til sakens realitet ved valgene av representanter til 
kongressen. 

For sakens hurtige fremme sendes denne henstilling direkte til 
Sekretariatet. Skulde dette mot formodning ikke vilde efterkomme 
vår anmodning, bedes dette oss meddelt så betids at vi gjennem Byg
ningsforbundet kan fremme forslag i denne sak. 

Fra Norsk Matros og F'yrbøterurllion. 

Angående organiseringen av hvalfangstarbeiderne, har vårt hoved
styre besluttet å foreslå fØlgende uttalelse forelagt for kongressen til 
uttalelse : 

«Kongres en hilser med glede enhver bestrebelse som går ut på å 
trekke nye grupper av arbeidere inn i organisasjonen. Når det gjelder 
hvalfangstindustriens arbeidere, er det selvsagt store vanskeligheter 
forbundet med å. få dem organisert på grunn av de spesielle forhold 
disse folk arbeider under. Man er imidlertid opmerksom på at der i 
lØpet av siste år er drevet en forsterket agitasjon blandt hvalfangst-
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arbeiderne, en agitasjon som også Landsorganisasjonen har ydet sin 
støtte til. 

Kongr en gir sin fulle tilslutning til de bestrebelser som er 
gjort for å organisere hvalfangstarbeiderne og få oprettet overens
komster i denne betydelige industri. 

Idet man forutsetter at der også fremtidig vil bli gjort hvad gjøres 
kan i den retning, bemyndiges Sekretariatet til å yde fortsatt Økono
misk støtte til det agitasjons- og organisasjonsarbeide som er nØdven
dig for å bygge op en sterk organisasjon i hvalfangstindustrien, like
som den samlede fagorganisasjon er beredt til om det skulde viæ sig 
nødvendig, å yde disse arbeidere sin fulle solidariske støtte for å få 
etableret ardnede organisasjonsmessige vilkår i hvalfangsten.» 

Fra at'd. 20, N. A. F. 

Forslag: Den av kongressen av 1923 fattedes beslutning om indu
striorganisasjoner, opheves eller forandres derhen at det blir adgang 
for de forskjellige fagforeninger å tilmelde sig sine rette angjeldende 
fagforbund. 

Motivering: 
IfØlge uttalelser på kongressen i 1923 ved overgangen til industri

organisasjoner, skulde alle faggrupper der blev tilsluttet andre for
bund, bli behandlet i likhet med tiLsvarende fagforbund. 

Dette er nu aldeles illusorisk, og må få en utformning som kan 
tilfredsstille den voksende misnØie med den nuværende organisasjons
form innen de forslcjellige faggrupper. 

Kongs1)itn,ger og Omegns Bygrllingsarbeidm'forerlling 

avholdt medlemsmØte den 28 oktober 1930 hvor fØlgende forslag til 
kongressen 1931 enstemmig blev vedtatt : 

Kongsvinger og Omegns Bygningsarbeiderforening foreslår for 
kongressen fØlgende : 

Det utarbeides et skarpt og spesifisert skille på arbeide som sor
terer under Bygningsarbeiderforbundet og Norsk Skog- og Land
arbeiderforbund. 

Foreningen finner at de nuværende forhold ikke er tilfredsstillende. 
Norsk Skog- og Landarbeiderforbunds medlemmer rykker inn på 

arbeidsplassene efter sine tariffer som jo ligger langt under Bygnings
tariffen og fortrenger den stedlige Bygningsarbeiderforenings med
lemmer. 

Vi mener derfor at en lovparagraf her vil være på sin pla s og 
skape rene og greie linjer for begge parter. 

Fra N ors7G Skog- og Landarbeiderforbund. 

Under forbehold av landsmøtets tilslutning foreslår N. S. L. F. 
at den fore tående fagkongre s optar til drØftelse fØlgende for lag : 

1. 
Det gis adgang til å organisere et spesielt forbund av jordbruks

og gartnerarbeidere. Sekretariatet pålegges å medvirke til å organi · 
sere et sådant forbund når tiden dertil ansees å være inne. 

• 

-----
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Il. 

Kongressen pålegger sekretariatet til å opta arbeidet for å få sant
menført i eller under ett forbund alle arbeidere. ved veivedlikeholdet. 

Til begrunnelse herav skal anføres fØlgende : . 
Ad l. N. S. L. F. er i hele sitt anlegg et skogs- og fløtningsforbund. 

Teknikken og taktikken er basert på denne gruppe og dens spesielle 
forhold i enhver henseende. Og dette er det ikke mulig å endre i nogen 
vesentlig grad. Skulde det skje vilde det bare gå ut over hovedgruppen 
og dermed skade hele forbundet. 

Vi har nu en tid hatt tilslutning av spesielle landarbeiderforenin
ger og vi har hatt en rekke konflikter, som ennu for en stor del er ulØst_ 
Det har vist sig at dette arbeide faller ut på en ganske annen måte 
enn det Øvrige i forbundet. For det første er det en ganske annen men
talitet som preger de arbeidere det her gjelder, for en stor del betin
get av deres spesielle arbeidsforhold. De er knyttet til tjenesten det 
hele år eller halve år, har delvis lØnn i naturalier o. s. v. Mange reiser 
gjerne fra sted til sted og er ikke knyttet til eget bruk. Det motsatte 
er gjerne tilfelle med landarbeiderne i skogdistriktene. 

Dte har vist sig at de kamp- og arbeidsmetoder som tillempes i 
N. S. L. F. ikke har den effektive virkning for denne gruppe som for 
skogs- og flØtningsarbeiderne. Erfaringen viser med andre ord at ar
beidet må legges på en annen baug. 

Ved at denne gruppe er tilsluttet N. S. L. F. har den opfatning 
lett for å gjøre sig gjeldende, at man uten nogen som helst forbere
delse kan gå til kamp. Det er opstått en rekke slike kamper uten at 
det har vært mulig å få dem lØst innenfor et rimelig tidsrum. Forhol
det er jo det innen vfirt forbund at de lokale avdelinger har en ganske 
utstrakt selvbestemmelsesrett, men det kan tviles om dette kan prak
tiseres i slik utstrekning innen gruppen landarbeidere. 

Hovedsvakheten er imidlertid den ennu minimale tilslutning av 
landarbeidere til organisasjonen, Det som skal til er et omfattende 
organisasjons- og oplysning arbeide. Denne gruppe lever til dels ennu 
under patriarkalske forhold og er preget av husbondens syn i mange 
henseender. Der må organi eres et vekkelsesarbeide i full målestokk. 
Og ikke bare det : De må ha en organisasjon som kan samle dem, som 
er opbygget med deres spesielle forhold for Øie og hvis hovedopgave er 
hensynet til dis e arbeidere og som i et og alt kjemwr deres leve- og 
arbeidsforhold. 

Enhver vil forstå at det ikke er mulig for vårt forbund å over
komme det veldige arbeide det her er tale om. Det må her komme 
hjelp fra den samlede fagorganisasjon. Denne hjelp vil ha den største 
effekt, hvis den ydes direkte til en ansvarlig organisasjon av de folk 
det her gjelder. Det vil des uten være uriktig å pålegge N. S. L. F. op
gaven. Vi er nu kommet så langt at det kan sies at vi under normale 
forhold står så nogenlunde på egne ben, men det er ennu en mengde 
be værligheter igjen å gjennemgfi og det er agitasjonsarbeide mer enn 
nok blandt hovedgruppen, skog- og fløtningsarbeiderne. Med vår be
skjedne kontingent klarer vi ikke mer_ 
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Et norsk landarbeiderforbund bØr i fØrste rekke baseres på det 
mere utviklede halvgartneri og handel gårdsbruk rundt Oslo samt de 
rene landbruksstrØk rundt Mjøsa og ut efter Oslofjorden. Dette blir 
en efter forholdene fast og solid basis. Landarbeiderne i de rene skog
distrikter bØr iallfall i overgangstiden bli stående i N. S. L. F. 

Innen det område som er nevnt ovenfor har vi en organisasjon i 
utvikling. Den har riktignok vært utsatt for en rekke påkjenninger, 
men får den begynne på egen grunn med den nØdvendige hjelp :il begyn
nelsen og det kan skaffes en dyktig teknisk og organisatori k leder 
skulde det ikke være tvil om at der i lØpet av en forhold vis kort tid 
kunde legges grunnen til et virkelig fagforbund blandt gartner- og 
landarbeidere. 

Ad Il. Forbundet har fra landsgruppestyret for veivedlikeholds
arbeiderne innen forbundet mottat fØlgende kri velse : 

Veiarbeidernes og veivedlikeholdtarbeidernes gruppestyre hadde 
møte i Oslo den 12 november 1930 i forbindel e med forhandlingene hos 
veidirektøren. Man drØftet på ny spØrsmålet om en mere pagsende or
ganisasjonsform for veivedlikeholds- og veiarbeidere som er beskjef
tiget for det offentlige ( stat, fylke og kommune) .  Man finner det me
get uhensiktsmessig at disse arbeidere nu er delte på tre forskjellige 
forbund, da dette bidrar til å stille gruppen svakere o,erfor myndig
hetene enn den efter sitt samlede medlemstall behØver å være. Styret 
finner det påkrevet at det undersØkes hos Landsorganisasjonen, Norsk 
Arbeidsmannsforbund og Norsk Kommuneforbund om det skulde være ' 
mulighet for å sammenslutte gruppene innen de to nevnte forbund og 
N. S. L. F. til et selvstendig forbund. 

I henhold til foranstående vil gruppen henstille til Nor k Skog- og 
Landarbeiderforbund om å SØke dette spØrsmål lØst på den mest hen
siktsmessige måte. 

VeivedUkeholds- og veiarbeidernes gruppe, Oslo, innen N. S. L. F. 

Det hersker ennu en del uklarhet om hvor og i hvilket forbund 
di se arbeidere skal stå. Under kongre sens behandling �v industri
fOl'bundsformen var det forut etningen at f. eks. veivokterne skulde 
stå i Nor k Kommuneforbund. Fra Torsk Arbeidsmannsforbunds side 
blev det gjennem en rekke år nedlagt et stort arbeide for å få veiarbei
derne tilsluttet organ i a jonen. Men hverken N. K. F. eller N. A. F. 
var noget særlig heldige i sine bestrebelser. 

Da N. S. L. F. skulde tifte i 1927 foreslo den av sekretariatet 
nedsatte organisasjonskomite at arbeiderne under veivedlikeholdet 
skulde stå i dette nye forbund. 

I de tre år som har gått har det lykkes å få en rekke av di se ar
beidere inn i forbundet. Delvi tår de enkeltvi til luttet de almin
delige blandede skog- og landarbeiderforeninger og dervi har de dan
net spesielle avdelinger. Det er nu 29 like elv tendige avdelinger. På 
en land konferanse for di e pe ialavdelinger holdt våren 1929 blev 
det be luttet å velge et pesielt land gruppe tyre til å lede forhandlin
ger, agitasjonen m. v. 
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Med de medlemmer som står i de blandede foreninger regner man 
at det nu i N. S. L. F. står tilsluttet omkring 700 vei· og veivedlike. 
holdsarbeidere. Heri er ikke medregnet sådanne som rent tilfeldig og 
ved nØdsarbeide kan få arbeide ved ve1arbeide av en eller annen art. 

Det foregår for tiden en veldig utvikling av dette fag. Hele vei. 
nettet er på grunn av den sterkt økede trafikk under utbedring, like. 
som det vanlige vedlikeholdsarbeide er Øket betydelig. De gamle red. 
skaper avløses av maskinelle hjelpemidler. Staten legger stadig større 
deler av veinettet under sin administrasjon. 

Stillingen for fagets arbeidere er således nu ved å bli en ganske 
annen enn den var for en del år tilbake. 

Det er ganske oplagt at når det blir et stadig mindre skille mel
lem de egentlige statens veianleggsarbeidere og den gruppe arbeidere 
som virker ved veivedlikeholdet, både ved at de mer og mer får Staten 
som arbeid giver og ved at anlegg og vedlikehold går mere og IOOre op 
i hinannen, vil det også være innlysende at disse må samles i en orga
nisasjon, så de kan optre utad som en organisatorisk enhet. Ellers vil 
de lett gjensidig komme til å vanskeliggjØre forhandlinger med arbeids
giveren, enten nu dette er Staten, fylket eller en enkelt kommune. 

Det kan være et skjØnnsspØrsmål om det skal sØkes dannet et eget 
forbund av denne gruppe eUer ikke. Hovedsaken er at de alle samles 
inn under et forbund. Da dette kan støte på vanskeligheter fordi flere 
forbund er interessert, har vi funnet det riktigst å foreslå at kongres
sen gir et direktiv som ikke er til å misforstå. Det er selvsagt bedre 
at denne sak ordnes i vennskapelighet enn at man venter til det begyn
ner å brytes og skapes bitterhet, åle des som tidligere har vært til
felle i lignende anledninger. 

Fra Sulitjelma Elektrikerforening. 

Den av kongressen av 1928 fattede beslutning om industriorgani
sasjoner opheves eller forandres derhen at det blir adgang for de 
forskjellige fagforeninger å tilmelde sig sine rette angjeldende fag
forbund. 

Motivering: 

Når foreningen har tilladt sig å fremkomme med dette forslag, 
er det i bevi theten om at beslutningen om industriorganisasjons
formen av 1923 ikke har ladt sig gjennemfØre efter forutsetningen. 

Samt ifØlge de uttalelser som fremkom på kongressen i 1923 ved 
overgang til industriorganisasjonsformen, om at alle faggrupper der 
blev tilmeldt andre forbund skulde bli behandlet i likhet med tilsva
rende fagforbund. Dette er nu aldeles illusorisk og må få en utlØs
ning som kan tilfredsstille den voksende misnØie innen de forskjel
lige faggrupper. 

Vi mener derfor at vårt forslag bØr ved taes, da en sådan beslut
ning best vil tjene til organisasjonens vel. 

Fra UtVd. 232J Skedsmo Arbeidsmannsfo'rening. 

Det henstilles til Arbeidernes faglige Landsorganisasjons 12. ordi
nære kongress å vedta : 
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Alle , veiarbeidere, veivoktere samt spesialarbeidere. ved veivesenet 
samlet et et nytt forbund - ubsidiært et a v de be tåen de. 

Motivering: 
Som forholdene nu er, er en del av veiarbeiderne samlet i Norsk 

Skog- og Landarbeiderforbund, en annen del i Norsk Kommuneforbund 
og en tredje del i Norsk Arbeidsmannsforbund. Da det er en kjens
gjerning, at det er vanskelig å få oprettet overenskomst med Statens 
Veidirektorat, mener vi det vil være en fordel om alle disse arbeidere 
blev samlet i ett forbund, som så kunde sette hele sin kraft inn på å 
få forbedret disse arbeideres kår_ 

Norsk Kommuneforbund. 

Fra flere av våre foreninger og likeledes fra Oslo steCLsstyre er det 
kommet henvendelse til forbundet om å sØke å få optatt på kongressen 
spØrsmålet om medlemsskap i de forskjellige organisasjoner og adgan
gen til å kunne ta anvist arbeide. I den senere tid har vi hatt en rekke 
tilfelle, hvor medlemmer av Norsk Kommuneforbund av Arbeidskonto
ret er anvist arbeide i bygningsfagene, men når de kommer på arbeids
plassen blir de nektet å fortsette arbeidet. Efter hvad vi har bragt i. er
faring er det ikke bare vårt forbund som har vanskeligheter i så hen
seende. 

Landsorganisasjonens lover § 2, punkt 5, har bestemmelse om med
lemmers overflytning fra den ene organisasjon til den annen når de 
skifter arbeidsplass. En del medlemmer som tidligere har tilhØrt Byg
ningsarbeiderforbundet har, når de har fått arbeide ved kommunen, 
fulgt bestemmelsen i Landsorganisasjonens lover og har overflyttet sig 
til Nor k Kommuneforbund. Når de ikke lenger har arbeide ved kom
munen, men søkt sig overflyttet til arbeide som henhØrer under byg
ningsvesenet og av Arbeidskontoret blir anvist arbeide, blir de av 01'
ganisa jonen nektet å fortsette arbeidet. Det er til og med sagt at det 
er fordi de er medlemmer av NOl"Sk Kommuneforbund at de ikke kan 
fortsette arbeidet. Det har også vært antydet at uorganiserte har let
tere for å kunne fortsette på arbeidsplassen enn de som er medlemmer 
av Nor k Kommuneforbund, men som fØr nevnt er det ikke bare vårt 
forbund som har vanskeligheter i så henseende, og det kan vel være 
mulig at det og å fra andre forbund kan bli innsendt forslag til be
handling på kongre en. 

Vi vil derfor herigjennem anmode sekretariatet om å utarbeide 
for lag som tar ikte på å hindre det misforhold som er til stede ved at 
enkelte forbund nekter organiserte arbeidere å få arbeide. I den stil
ling saken nu er kommet, blir det ab olutt nødvendig at den samlede 
organi asjon tar tandpunkt til hvordan det skal forholdes i foran 
nevnte tilfelle. 

Vi vil også påpeke at ungdommen som i di e arbeidslØse tider 
vokser op, har vanskelig for å bli organiserte. De har van kelig for å 
kunne komme inn på n ogen arbeidsplass, og får sålede ikke n oget be
stemt forbund å holde sig til. FØlgen blir at ungdommen kommer til 
å være uorgani ert, mens det burde være organi a jonen opgave å søke 
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å f å  disse folk med i organisasjonen. V i  vil derfor også anmode om at 
sekretariatet overveier denne sak og søker fremmet forslag til kongres
sen. Vi har tenkt oss at der også angående dette forhold vil komme 
forslag fra andre organisasjoner, og vil derfor innskrenke oss til å hen
stille til sekretariatet å sØke å få pØrsmålet op til behandling på kon
gressen og lage innstilling i saken. 

Fra Oslo og Ontegns Anleggsal·beiderforening, N. A. F. 
Foreningen sender en lengere forestilling angående en konflikt 

ved Hovedbanen, og konkluderer med fØlgende forslag : 

«Kongressen fastslår, at alle arbeidere, uan ett hvilke organisa jo
ner de tilhØrer (så vel som uorganiserte ) ,  stiller sig solidarisk med de 
arbeidere som gjennem sin organisasjon forsØker li hindre at arbeider
nes IØnns- og arbeidsvilkår forringes, samt hindre andre overgrep fra 
arbeidskjøperne. FØlgelig bØr alle kamper som fØres mellem arbei
derne og arbeidskjøperne respekteres. Dette anser vi for en absolutt 
nødvendighet. Å forsøke li gjøre en annen opfatning gjeldende på dette 
punkt vil fØre til farlige og vidtrekkende konsekvenser og kan under 
ingen omstendighet aksepteres.» 

Fra seli,retariatet. 

De mange forslag som foreligger om organi asjonsformene berØrer 

egentlig ikke organisasjonens struktur, men allikevel flere viktige sider 
a,· dens virksomhet : således Landsorganisasjonens forhold til forbun

dene, forbundenes innbyrdes forhold, særlig grenseforhold og samorga

nisasjonenes stilling og virkeområde. Efter sekretariatets opfatning 

er det ikke grunn til nu å rulle op organisasjonsspØrsmålet i hele sin 

bredde, men det kan være praktiske sider som fortjener å komme under 

overveielse. 

De spØrsmål som er reist, er imidlertid ikke slik tilrettelagt at for
eningene og den forestående kongress er forberedt på å gå til behand

ling av dem. Den korte frist som er levnet sekretariatet til gjennem

gåelse av innsendte forslag, har heller ikke gjort det mulig å få denne 

sak nu tilstrekkelig utredet og klarlagt. Derfor vil man foresl å at 
kongres en nedsetter et organisasjonsutvalg på 7 medlemmer. 

Dette utvalg gjennemgår forslagene og tar på et praktisk og enkelt 
grunnlag op de spørsmål som er fremme og de om utvalget elv anser 

er av interesse, og forelegger i god tid fØr næ te kongres sin utred
ning for sekretariatet. Dette avgir sin innstilling som sammen med 
utvalget utredning ettes op på næste kongre dag orden. 

Beslutningen av 1923 står ved makt og må lojalt respekteres. 

Derfor må spØrsmålet om gjennemfØrel e av kongressens beslutninger 
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traks optas til behandling a v  d e  forbund som ennu ikke har gjennem· 
fØrt de vedtatte beslutninger. 

Disse forhandlinger ledes av sekretariatet. 

Rapport over forhandlingene meddeles repre entantskapet. 
I henhold til ovenstående vil sekretariatet innby kongressen til å 

fatte fØlgende beslutning : 

De forslag som et' innkommet i ot'ganisasjo1tsspø,'smålet oversen· 

des et organisasjonsutvalg på 7 medlemmer, valgt av kongressen. Ut· 

valgets 'utredning med sekretariatets innstilling f01'elegges næste kon· 

gress. 

Sekretariatets medlem, Forbord, optar forslaget fra Norsk Trans· 
portarbeiderforbund, da han mener at forslaget er helt overensstem· 
mende med kongressbeslutningen av 1923. 

Dagsordenens punkt 8. 
Skole- og studievirksom heten. 

Fra sekretariatet : 

Arbeiderorganisasjonenes skole· og studievirksomhet har iden siste 

fagkongre kommet inn i faste former. Ledelsen er overtatt av en 

felleskomite bestående av 2 representanter fra Landsorganisasj onens 
sekretariat, Arbeiderpartiets Centralstyre og Arbeidernes Ungdoms· 

fylking. Sekretariatets medlemmer i komiteen har vært Halvard Olsen 
<>g Valdemar Nielsen med Torbjørn Henriksen som varamann. 

Komiteen har organisert og understØttet de socialistiske kveld· 

.skoler. Det var ifjor vinter 38 slike kveldskoIer igang med over 1000 
elever. KveldskoIen har lokalt vært organisert av fag· og partiforenin· 
ger i fellesskap. 

Komiteen har igjen fått optatt undervisningen på Den tremåned· 

lige socialistiske dags7wle. En rekke fagforeninger og fagforbund har 
understøttet Dagskolen ved å bevilge stipendier til sine medlemmer. 

Forelesningsku1'ser med faglige og politiske emner har vært av· 

holdt, som ofte t på arbeiderne feriehjem. 

Komiteen har videre med held organisert studiecirkler og organi· 

.sasjonsk'ltrs8r i fag· og partiforeninger. For å fremme denne virksom· 

het har komiteen utarbeidet spesielle studieveiledninger, bl. a. plan for 
studiecirkler i fagforeninger. 

Komiteen har og å utgitt flere lærebØker til bruk i studiearbeidet. 

Videre har den bevilget stipendier til arbeidere for deltagelse på studie· 
kur er i Sverige. 
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Det e r  således lagt e t  solid grunnlag for arbeiderorganisasjonenes 
skole- og studievirk omhet i vårt land. Det kan dog ikke sees bort fra 
at det vilde være meget Ønsverdig om dette oplysningsarbeide kunde 
få et ennu videre virkeområde, så flere organisasjoner mer aktivt kunde 
delta i virksomheten. I en rekke land er det nu organisert spesielle 
arbeidernes oplysningsforbund, som utelukkende tar sig av skole- og 
studievirksomheten. I våre naboland har Arbetarnes Bildningsforbund 
i Sverige og Arbejdernes Oplysningsforbund i Danmark utført en stor 
og grunnleggende virksomhet for arbeiderklassens Økonomiske og politi

ske skolering. Disse organisasjoner har vært bygget på samvirket 
mellem den faglige, politiske og kooperative arbeiderbevegelse. Kon

tingenten er f. eks. i Sverige 5 Øre pr. medlem pr. år for de kollektivt 

tilsluttede. 

Sekretariatet finner at tiden nu er inne til også i vårt land å gå 

til oprettelsen av en arbeidernes oplysningsorganisasjon bygget på 
Landsorganisasjonen, forbundene, Arbeiderpartiet og A rbeidernes Ung
domsfylking og Den kooperative Landsforening, om den Ønsker å være 

med. Ikke bare for det nuværende oplysningsarbeide vil dette bli av 

stor betydning. Muligens vil også gjennem denne organisasjon den 
gamle tanke om en Arbeiderbevegelsens HØiskole i vårt land kunne 
realiseres. . 

Sekretariatet foreslår derfor at kongressen vedtar følgende be

slutning : 

1. Kongressen godkjenner at Felleskomiteen for arbeidernes oplys

ningsvirksomhet blev oprettet. 

2. Kongressen gir sin tilslutning til at det snarest mulig oprettes 
en arbeidernes oplysningsorganisasjon her i landet. 

3. Denne organisasjon bØr bestå av Arbeidernes faglige Landsorga

nisasjon, fagforbund tilsluttet A. F. L., Det norske Arbeiderparti, 
Arbeidernes Ungdomsfylking og Den kooperative Landsforening. 

4. Felleskomiteen for Arbeidernes oplysningsvirksomhet supplert med 
2 representanter fra Den kooperative Landsforening bemyndiges 

til å utarbeide lovutkast for oplysningsorganisasjonen. Det er 
forutsetningen at utgiftene tilveiebringes ved en fast, mindre kon
tingent, eller ved bevilgninger fra de tilsluttede organisasjoner. 

5. Sekretariatet gis bemyndigelse til på L. O.s vegne li vedta organi
sasjonens lover og fra hvilket tidspunkt L. O. bør tilsluttes samme. 

6. Kongressen opfordrer de organisasjoner som er nevnt i punkt 3 

til å medvirke til at en arbeidernes oplysningsorganisasjon snarest 

mulig blir oprettet. 
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Dagsordenens punkt 9. 
Arbeideridretfen. 

Fra N. N. oN. avdeling 31) Oslo. 

Arbeideridrettsspørsmålet opsettes som eget punkt på kongressens 
dagsorden. 

Fra Høyanger kjem. Ini/;ustriGlrbeiderforening. 

Ved rØrende forslag til Landsorganisasjonens kongress 15 februar 
1931 Ønsker vår forening at arbeideridrettsspØrsmålet blir opsatt som 
særskilt punkt på kongressens dagsorden. 

Fra sekretm'iatet. 

Forslag til uttalelse fra sekretariatet i dette spØrsmål m. v. vil bli 

fremlagt på kongressen. 

Dagsordenens pu nkt 1 0. 
Kooperasjonen. 

Fra Alvik Arbeiderforening. 

Da den kooperative bevegelse er utgått fra arbeiderbevegelsen og 
er ment som et ledd i arbeiderklassens kamp til å fremme sociale for
mål, beslutter kongressen samarbeide mellem N. K. L. og Landsorga
nisasjonen på klassekampens grunn. 

Motivering: 

Den kursendring som kooperasjonen i de siste år har tatt, og de 
beslutninger som siste kongress knesatte, er i sin form og innhold en 
avstandtagen fra at fagbevegelsen skal ha nogen som helst innflytelse 
på samvirkebevegelsen. 

Foreningen mener, at fagorganisasjonen og den kooperative beve
gelse må gå hånd i hånd, og at der er fellesinteresser til stede som til
sier at et samarbeide på dette område er nØdvendig. 

Den politiske nØitralitet bØr ikke fØres i den form, at kooperasjo
nen etablerer et samarbeide med helt borgerlige institusjoner, mens 
den på samme tid stiller sig lunken overfor fagorganisasjonen. 

Fra Rjttkan Arbeiderforening. 

Ad kooperasjonen. 

Efter de erfaringer på den sist avholdte kongress i N. K. L. hen
stiller vi til sekretariatet å opta spØr målet om fagbevegelsens stilling 
til kooperasjonen på kongressens dagsorden, så dette spØrsmål kan bli 
tydelig klarlagt. 



48 

Fra sekretariatet. 

Landsorganisasjonen sendte sammen med Det norske Arbeider

parti i november 1929 fØlgende skrivelse til styret for Norges koopera

tive Landsforening : 
Efter den politiske samlingskongress i 1927 er det etablert et fast 

organisasjonsmessig samarbeide melem Arbeidernes faglige Landsorga
nisasjon og Det norske Arbeiderparti. Dette samarbeide formidles ved 
en samarbeidskomite med to representanter fra hver organisasjon samt 
en sekretær_ 

For den organiserte samvirkebevegelse i vårt land er der mange 
spØrsmål av Økonomisk og politisk art av den største rekkevidde for de 
organiserte forbrukere. Således kan nevnes skattelovgivningen, han
delslovgivningen, trustbevegelsen, mØlle- og kornspØrsmålet, oplysnings
virksomheten etc. Disse spØrsmål behandles og avgjøres som regel efter 
politiske linjer og klasselinjer. Og deres avgjØrelse kan få stor betyd
ning for samvirkebevegelsens stilling og videre utvikling. 

Vi henstiller til det ærede styre for Norges kooperative Landsfor
ening å ta op til overveielse om det ikke skulde være formålstjenlig 
for Landsforeningen å tiltre den foran nevnte samarbeidskomite med to 
.representanter. Derved vil der etableres et fast organisasjonsmessig 
samarbeide mellem de tre hovedorganisasjoner på det faglige, politiske 
og kooperative område, hvilket vi mener også vil tjene til å styrke for
brukernes organisasjon og øke dens innflytelse. 

Idet vi henviser til den klare stilling partiet og fagorganisasjonen 
alltid har tatt for samvirkebevegelsen, uttaler vi håpet om at Norges 
kooperative Landsforening vil finne det riktig å gå med på et organi
sasjonsmessig samarbeide som av oss foreslått. 

Denne henvendelse fØrte til at spØrsmålet om samarbeide blev reist 

innenfor kooperasjonen. Samarbeidstanken støtte på sterk motstand, 

hvilket også kom til syne på Den kooperative Landsforenings kongress 

i Nidaros sommeren 1930. Forslaget om samarbeide blev avvist av 

kooperasjonen, særlig med den begrunnelse, at et sådant samarbeide 

yilde stride mot kooperasjonens «nØitralitet». 

Sekretariatet innstiller at fagkongressen vedtar følgende : 

«Kongressen uttaler at den anser kooperasjonen som et viktig ledd 

i den samlede arbeiderbevegelse, innenfor hvilken solidaritet og sam

arbeide må settes i hØisetet. 

Kongressen gir derfor sin prinsipielle tilslutning til sekretariatets 
opfatning og bestrebelser. for å få knyttet et fast samarbeide mellem 

hovedorganisasjonene på det faglige, politiske og kooperative område, 

med oprettholdelse av hver hovedorgani a jons fulle suverenitet og 

uavhengighet. 
Kongressen opfordrer alle tilsluttede avdelinger og medlemmer å 
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drive e t  planmessig arbeide for kooperasjonens fremgang og vekst og 
for etablering av et praktisk og saklig samarbeide med den Øvrige 
arbeiderbevegelse.» 

Sekretariatet gjør opmerksom på at der f. t. fØres forhandlinger 
mellem Landsorganisasjonen og Kooperative Land forening om opret
telse av en avtale som trekker op linjene for behandlingen av faglige 

konflikter ved kooperative virksomheter. Ett eventuelt resultat av 
disse forhandlinger vil bli forelagt kongressen. 

Dagsord enens punkt I l .  
De arbeiderfientlige lover. 

Fra sekretariatet: 

Der er innkommet et forslag fra N. A. F. forretningsutvalg an
gående kampen mot tukthu lovene. Dette for lag vil bli fremlagt på 
kongressen sammen med innstilling fra sekretariatet. 

Dagsordenens pu nkt 12.  
Revisjons- og regnskapsordningen innen 

fagorganisasjonen. 

Fra sek'retal'iatet : 

Sekretariatet har opnevnt en komite til å fremkomme med forslag 

angående revisjons-og regn kapsordningen innen fagorganisasj onen. 
Komiteen som består av 0_ Sporpind, Jørgen Knud en og Anders 

Øie har utarbeidet en lenger innstilling, som vil bli fremlagt på kon

gressen. Komiteen konkluderer med fØlgende for lag : 
«Land organisasjonen h n tiller til forbundene om å opta sine 

regn 'kaps ystemer til behandling og eventuelt gjennemføre de foran

dringer som av komiteen er p< pekt. 
Landsorganisasjonen ans Uer en fagrevi or om flir til opgave å 

revid re og pesielt fØre til yn med de faglige organisasjoners regn
skapsve en forsåvidt det regn kapstekniske angår og for Øvrig bistå de 

valgte rev i orer samt være kon ulent i bokfØrsels- og regn kapstekniske 
spØrsm 1.» 

Under forut etning av forbundene til lutning, lutter ekretariatet 

ig til komiteen for lag og inn tiller overen temmende hermed. 

L - ( 
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Instruks for fagrevisjonen utarbeides av sekretariatet i samråd 

med forbundene. 

Sekretariatet foreslår videre : 

«Kongressen velger en protokoll- og desisjonskomite på 3 medlem

mer. Komiteen får i opdrag å påse at de organisatoriske og Økono

miske disposisjoner som treffes, er overensstemmende med Lands

organisasjonens lover og beslutninger.» 

Diverse forslag ang. tillitsmennenes lØnn m. v. må bli å oversende 

valgkomiteen. 

Dagsordenens pu nkt 1 3. 
Diverse forslag. 

Fra avdeling 99, N. A. F. 

Birkeland-Hynnekleiv Veiarbeiderforening samlet til mØte ved
tok enstemmig : 

Vi vil på det sterkeste henstille å få medlemskontingenten for vei
arbeiderne nedsatt til kr. 0.35 pr. uke. Grunnen er den, at med de lave 
arbeidspriser som veiarbeiderne har og som det ikke ser ut til at vi 
kan få rettet på, selv med organisasjonens medvirkning, er det uråd 
å holde foreningen oppe med den hØie kontingent. Det går slik her 
iallfall at medlemmene går ut en efter en, så til slutt er det ikke stort 
medlemmer igjen, og da lØser foreningen sig op av sig selv. Vi mener 
derfor at ved å sette ned kontingenten vil det bedre kunne gå an å 
holde medlemmene organisert, likeså ville det vel være lettere å få de 
uorganiserte tilsluttet. 

Fra sekretariatet: 

SpØrsmålet er en forbundssak. 

Fra Norsk Bokbinder- og Kartonasjejorbund. 

Under henvisning til tidligere innsendte forslag angående ens. 
artet regnskap og kontingentmerkesystem for samtlige forbund til. 
sluttet Landsorganisasjonen, vil vi foreslå for kongressen 

1. at der velges en komite som får i opdrag å utarbeide forslag til 
ensartet kontingentmerke og regnskapssystem for samtlige forbund. 

2. Kontingenten til Landsorganisasjonen fra de enkelte forbund 
blir å innbetale i henhold til solgte merker i det enkelte forbund. 
Komiteen får derfor også i opdrag å fremme forslag om stØrrelsen 
av kontingentbelØpet til Landsorganisasjonen pr. solgt merke. 

3. Komiteen skal også gi sin mening til kjenne angående Lands
organisasjonen som merkeutsteder for samtlige forbund. 

Komiteens forslag oversendes til samtlige forbund til uttalelse, 
hvorefter saken forelegges Landsorganisasjonens representanskap som 
fatter den endelige beslutning i saken. 
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Det skulde være innlysende for alle hvilke tore fordele som kan 
skapes for alle forbund ved å få et ensartet, moderne regnskap system 
og administrasjonsmateriell gjennemført. Vi henviser for øvrig til 
artiklen inntatt i Landsorganisasjonens Meddelel esblad nr. 8 for 1930, 
med titel Kontingentmerke y ternet. 

Fra sekretOlriatet : 

Sekretariatet har hatt en komite i arbeide med dette spØrsmål som 

konkluderer med at forslaget kan ikke anbefales. 

Sekretariatet slutter sig hertil. 

Fra Ranheim Arbeidsmannstarening. 

Kongressen beslutter : 

At Sekretariatet gjør en fornyet henvendelse til Statsbanene, om 
at arbeiderne i sine ferier får reise til redusert pris. 

Jernbanene arrangerer ofte billigtog for å Øke reisetrafikken ; men 
arbeidere som vil benytte ferien til å besøke slekt eller venner som 
bor på en annen kant av landet, kan sjelden benytte disse. Det el' 
anerkjent at skolebarn har behov for å reise ut i ferien, da disse får 
reise til sterkt redusert pris. Arbeiderne som må henge i hele året, 
ofte i UBunde fabrikklokaler og verksteder, har behov for det samme. 

Sekretariatet er enig i at der rettes en fornyet henvendelse som 

foreslått. 

Fra Hommelvik Sag-, Tomt· og Høvleriarb. For. og Trøndelag 
tagl. Samorg.:  

I anledning Norsk HØvleriarbenderforbunds beslutning om eks
kludering av våre foreningsmedlemmer, der som følge av arbeidsstans 
ved AlS Meraker Bruks Sagbruk og HØvleri, Hommelvik, og selskapets 
beslutning om nedleggelse av bedriften så sig nØdt til å leie og overta 
driften av bruket, tør og må vi overfor Landsorganisasjonen nedlegge 
en bestemt protest mot dennes godkjennelse av forbundets beslutning 
om ekskludering. Dette med ekskludering av forelØbig 73 a 74 av våre 
foreningsmedlemmer, næsten alle gamle prØvede og dyktige fagforenings· 
folk, finner vi er en brutal og utidig fremgangsmåte fra Landsorganisa
sjonens side. Ser vi på HØvleriforbundets og Landsorganisasjonens 
stillingtagen til arbeidere eller medlemmer av fagorganisasjon som 
tidligere var stedt i samme situasjon som arbeiderne i IIommelvik var, 
i det at Høvleriforbundet og Landsorganisasjon da var behjelpelig med 
li. få den samme ordning i stand som nu er ved Hommelvik Bruk, og 
samtidig da trådte Økonomisk tøttende til, finner vi Landsorganisasjo
nens beslutning om godkjennelse av HØvleriforbundets beslutning om 
ekskludering av våre medlemmer så meget mere merkverdig og urett· 
ferdig. 

Vi tror også siden ekskluderingen av våre medlemmer er foretatt, 
og kunde påvi e at Land organi a jonen har godkjent ordninger som i 
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realiteten, om ikke dårligere, er de samme som arbeiderne ved Hom
melvik Bruk var nØdt til å godta. 

Vi Ønsker gjerne og se Landsorganisasjonens kongress uttalelse 
saken, og forlanger vi således saken og vår protest forelagt denne i 
februar 1931 til behandling. 

Da saken er sendt gjennem Samorganisasjonen og Ønskes be
handlet på fØrstkommende fagkongress, erklærer vi oss enig heri og 
skal ledsage den med fØlgende bemerkninger : 

A/S Meraker Bruk innstillet driften av sitt sagbruk i Hommelvik. 
Da arbeiderne ikke kunne skaffe sig annen beskjeftigelse, opnåddes der 
en ordning således at Meraker Bruk, Malvik kommune og arbeiderne 
satte inn visse belØp. Arbeidernes andel skulle skaffes tilveie derved 
at de av sin lØnn blev trukket 20 procent. Forutsetningen er at der 
arbeides efter tariffme sig lØnn og de arbeidsbetingelser som gjelder 
innen Sag- og Høvleriindustrien. Foreningen talte i 1920 134 med
lemmer. Norsk HØvlerairbeiderforbund kunne ikke anerkjenne den 
foreliggende form for arbeidernes overtagelse av bedriften og samtlige 
medlemmer som arbeidet ved Hommelvik Bruk, blev ekskludert av for
bundet, på eftersommeren 1920. Hommelvik Sago, Tomt og HØvleri
arbeiderforening blev derved delt i to, med ca. 60 medlemmer i hver 
forening. De arbeidere som blev ekskludert stiftet nemlig ny forening, 
som har sØkt om optagelse i Samorganisasjonen men dette har vi ikke 
kunnet innvilge uten Landsorganisasjonens godkjennel e. De eksklu
derte er gamle prØvede organisasjonsfolk med optil og over 20 års med
lemsskap. 

Vår erfaring med lignende bedrifter som er overtatt av arbeiderne 
er, at de arbeidere som såleds blir stående utenfor organisasjonens 
kontroll og samarbeide med de Øvrige fagorganiserte arbeidere, gjen
nem sin passivitet skaper så dårlige IØnns- og arbeidsvilkår at arbeids
giverne unner forhandlinger peker på dette og sier : «Se på den be
driften, den drives jo av arbeiderne selv». Det er derfor mangen gang 
bedre å ha dem innenfor enn utenfor organisasjonen. 

EksklusjonsØksen rammer dem fØrst den dag de ikke vil overholde 
de tariffmessige IØnns- og arbeidsvilkår som gjelder innenfor vedkom
mende industri. Hermed har vi ikke villet unnerkjenne de nfare som 
lirger i den l inje arbeiderne har slAtt inn på, lik'3som vi heller ikke 
gjennem denne fremstilling vil rette nogen kritikk mot vedkommende 
forbund og Landsorganisasjonen, men da både denne og lignende saker 
er og blir aktuell, har vi ment at fagkongressen bØr ta stilling til disse 
forhold. ForØvrig henvises til vår redegjØrelse av 18/3 og 14/9 1930, 
til Sekretariatet. 

Fra sekretariatet: 

Kongres en uttaler at det vil ,ære Øn kelig at der kan bli truffet 
en tilfreds tillende ordning og beslutter å oversende saken til det kom
mende sekretariat for at den kan bli behandlet i samråd med for
bonds tyret. 
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K,.isti.(J!fL8und og ]i' ordtnøre faglige Distt-iktsorganisasjon 
tillater ig herved å frem etle fØlgende forslag til Land organisasjo
nens kongress : 

Det ansettes en fast rei esekretær i MØre fy lke_ 

M otivet'ing.-

På årsmØtet i Kristiansund og NordmØre faglige Distriktsorgani
sasjon blev det besluttet å inngå til Land organisasjonen med henstil
ling om å ansette en fast rei esekretær for MØre fylke_ Samme beslut
ning blev ved tat på Molde og Åle und samol'ganisa joners årsmøter 
og henstillingen blev av disse tre samorganisa joner i felles kap inn
sendt til Land organisasjonen, og henvi er vi til denne henstilling. 

I MØre fylke er det nok arbeidsmark både i by og bygd_ Skal orga
nisasjonen erobre nytt terreng, bØr den ha sin opmerksomhet mere hen
vendt på landdistriktene enn tidligere. Skal vi ha fremgang i distrik
tet an er vi det absolutt nødvendig å få ansatt en fa t mann i organi
sasjonens arbeide her i fylket_ Vi håper at kongre en imØtekommer 
vårt krav om at det ansettes en fa t sekretær i fylket. 

Et lignende forslag er innsendt fra Ålesund og SunnmØre faglige 
Samorganisasjon_ 

Fra Bodø Bygningsarbeiderfot-eningJ avdeling 75. 
1_ BodØ Bygningsarbeiderforening foreslår for Arbeidernes faglige 

Landsorganisasjons kongres 1931, at der i Nord-Norges 3 fylker for
sØksvis ansettes en fastlØnnet sekretær for organisasjonens regning 
for å drive agitasjon og lede forhandlinger, og for på alle måter å overta 
fagorganisasjonenes interesser i landsdelen_ 

2_ Kongressen uttaler sig om samorganisasjonene virkeområde i 
landsdelen, slik at de enkeltstående fagforeninger blir innlemmet i en 
samorganisasjon_ For Øvrig henvises til Norsk Arbeidsmannsforbunds 
landsmØtes enstemmige beslutning i 1925 med forslag til Arbeidernes 
faglige Land organisasjons kongress samme år for Landsorganisasjo
nens regning å ov�rta en fast lønnet mann for land delen. år sam
organisasjonene i de 3 nordlige fylker er organi ert som de skal være, 

ier det ig elv, at mellem dis e må etableres de me t fortrolige sam
hørighet og forholdene vil utvikle sig til at man får faglige Nord-Nor
ges k onferanser så ofte den faglige situasjon tilsier oss å ha sådanne. 

Følges vil bli at det må velges et Nord-Norges sekretariat, be
stående av et visst antall medlemmer fra hvert fylke, og disse vil få 

den øverste ledelse av fagorgani a jonene her nord og vil fremtvinge 

det me t intime samarbeide med hovedorganisasjonene sydpå. 
Av denne ordning vil det gamle krav om en fastlØnnet mann for 

de 3 nordlige fylker - lØnnet av Arbeiderne faglige Landsorganisa

sjon - tvinge sig frem så vidt man finner når tiden og forholdene har 

utviklet sig, at det vil bli påkrevet, men det vil bli de fagorganiserte 

elv her nord om avgjør di e ting. 

Fra avd. 882 av N. S. L. F_, Romedal. 
Landsorganisasjonen bevilger et pas ende belØp hvert år inntil vi

dere, som enten stilles til dispo isjon for Nor k Skog- og Landarbei-



54 

derforbund eller direkte av Landsorganisa jonen benytte til oplys
nings- og organisasjonsarbeide blandt l andarbeidere. 

iJ1 otivering: 

Som forholdene nu er ut over bygdene blandt landarbeiderne kan 
det ikke gå i lengden, idet lØnnen mange steder ligger så lavt at for
sorgsvesenet må tre støttende til, både med husleie og ved og annet 
for å berge livet. FØlgen herav er at man heller ikke makter å betale 
skatter, hvorfor store summer årlig må nedsette eller helt strykes av 
de fØr så knappe kommunebudgetter. 

Fra Enge avd. 71 av N. P. F. 

Det ansettes en fast reisesekretær for MØre fylke. 

M o tiver in g: 

Fagbevegelsen i MØre mil. ennu dessverre sies fl ligge langt tilbake. 
Grunnet de greografiske forhold faller agitasjonen i fylket meget kost
bar, og de lokale samorganisasjoner er med de midler de rår over så
ledes ikke i stand til å drive den nØdvendige agitasjon i distriktet. Og 
skal man få en sterk faglig organisasjon "i fylket må Landsorganisa
sjonen tre støttende til, og vil avdelingen derfor fullt og helt støtte de 
bestrebelser som er gjort fra de tre samorganisasjoner i fylket for å få 
ansatt en fast reisesekretær for MØre. 

Fra Norsk Bygningsarbeiderforbund. 
Det ansettes en fastlØnnet sekretær til å ivareta ungdomsarbeidet 

innen fagbevegelsen. Sekretæren ansettes av sekretariatet. 

M otive,'ing: 

Tidligere fagkongresser har fastslått den store betydning det har 
at fagorganisasjonen tar sig av og mere grundig behandler de spesielle 
interesser som u ngdommen har. Det er av den største interesse både 
for arbeiderungdommen og fagorganisasjonen selv . •  

Den siste fagkongress trakk op retningslinjer for ungdomsarbeidet 
slik at grunnlaget er tilrettelagt, men det har lite eller intet vært gjort. 
Det skyldes sikkert ikke at sekretariatet ikke har hatt interesse av det, 
men denne opgave krever et slikt inngående arbeide at det ikke har 
vært mulig å overkomme det. Dernæst kommer det til at det ikke hal' 
vært nogen be temt som har skjØttet om det. 

I de enkelte fagforbund har heller ikke ungdomsarbeidet kommet 
inn i nogen faste former av de samme grunner. Vårt forbunds lands
møte har bl. a. besluttet at det skal dannes ungdomsgrupper innen 
hver avdeling, men dette arbeide van keliggjØres derved at man ikke 
har en felles centralledelse for dette arbeide. 

Hvis disse ungdomsgrupper, som også burde dannes i andre for
bund, skal kunne arbeide planmessig, trenger de også å få skaffet ma
teriale til veie og få tilrettelagt sine opgaver slik at det kan bli noget 
re ultat av det. De spede for Øk som er gjort fra ungdommens side, har 
ikke fØrt frem, fordi at de aker om de enkelte grupper har ført frem, 
må sees i sammenheng med andre grupper og fag i ntere er. 
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Selve ungdomsarbeidet er  kommet i en slik stilling under den ti
års kri e vi har gått igjennem, at det er god grunn for Landsorganisa
sjonen til alvorlig å ta sig av denne opgave. Det er av den aller tørste 
betydning at arbeiderungdommen allerede fra konfirma j onsalderen 
kommer i et riktig forhold til fagbevegelsen. 

Det er så mange spØrsmål om ligger og flyter på dette område 
og som vi har vanskelig for å tro kan få nogen lØsning, hvis vi ikke får 
en fa t ledelse av dette arbeide. 

Vi vil peke på at man i Tyskland har ungdomssekretærer både l 
Landsorganisa jonen og i de største fagforbund, og at man og å utgir 
spesielle ungdomsfagblad. 

Dette spØrsmål har en så vidtrekkende betydning at det økonomi
ske utlegg man har til en lik sekretær vil man få igjen i form av en 
Øket til lutning og aktivitet fra arbeiderungdommens side. 

Fra Norsk Transportarbeiderforbund. 

Vi har fra vår avdeling i BodØ mottatt følgende forslag til 
kongressen : 

«Vi tillater oss å foreslå for kongressen at der oprettes et avde
lingskontor for Landsorganisasjonen i Nord-Norge i samarbeide med 
hovedkontoret.:p 

Begrunnelse: 

«Vi anser det absolutt påkrevet og har sikkert hele den organi
serte arbeiderklasse med oss i dette krav og tror vi absolutt at det 
både Økonomisk og organisasjonsmessig sett blir bedre å arbeide videre 
for felles fremgang i arbeiderklassens interesse. 

Forslaget er behandlet i forbundsstyret som finner at det er ad
skillig som ligger til grunn for en sådan foreslått ordning. De for
skjellige forbund som nu har medlemmer i Nord-Norge, må foreta 
uforholdsmessig lange reiser, og vi tror at det for organisasjonens 
trivsel i Nord-Norge, og for det daglige organisasjon arbeide deroppe 
kunde ha sin betydning om man i Nord-Norge etablerte et sådant 
underkontor av Landsorganisa jonen. 

Imidlertid blev der ikke fattet beslutning om anbefaling av for
slaget, men om over endel e sådan at tanken kunde drØfte av Sekre
tariatet og forelegges kongre sen til videre forfØining. 

Fra sekretariatet: 

Forslaget om reisesekretær i MØre kan ikke tiltrede . Derimot 

bemyndiger kongressen det kommende sekretariat å undersøke og 

forelegge for representant kapet pøl' målet om ansettelse av en fast 

sekretær for Nord-Norge. 

llvad ungdomsarbeidet innen fagbevegelsen angår bØr kongres en 

bemyndige ekretariatet å opnevne en komite som får i opdrag å organi

ere ungdom arbeidet og agita jonen. Komiteen må og ta sig av den 

arbeid lØ e ungdoms organisa jon forhold. 
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Fra Norsk Transportarbeiderforbund. 

Vi oversender herved forslag til Arbeidernes faglige Landsorga
nisa jons kongres , som forelå på vårt landsmØte i 1929 fra vår avde
ling 25 i Narvik : 

«LandsmØtet nedsetter en komite på minimum 3, maksimum 5 
medlemmer til å utrede spØrsmålet om pensjon for organiserte arbei
dere som er tilknyttet private bedrifter. 

2. Komiteens utredning må foreligge i så betimelig tid at den 
eventuelt kan passere de organisasjon messige innstanser og bli fore
lagt for næste landsmØte, eventuelt Landsorganisasjonens kongress. 

3. Komiteen har rett til å SØke sakkyndig bistand for så vidt 
den ikke er i besiddeIse av sådan.» 

M otive-ring: 
Efter hvert om fagorganisasjonen vinner terreng og får større 

og tørre tilslutning og arbeiderne som fØlge derav bedre oplysning og 
et videre utsyn, blir det mere og mere klart for hver enkelt hvor dårlig 
stillet man i virkeligheten er på mange omyåder. 

De arbeidere som er fast tilknyttet Staten og delvi også de som 
har sin faste be kjeftigelse ved kommunen, har sin alderdom trygget 
ved pensjonsinnretninger. Men de arbeidere som står i private be
drifters tjeneste - og det er jo de fleste - arbeider fremdeles hvad 
dette angår under de gamle primitive forhold. De vilkår som frem
deles bys må vel nærmest Jmrakteriseres som middelaldersk og i aller 
høie te grad uverdige for vår tid og vårt folk. 

Man behøver ikke nærmere å belyse det utillatelige i at store 
tru tlignende bedrifter den dag i dag fortsetter med å knytte til sig 
unge mennesker helt fra barnealderen, og benytte dem og utbytte 
dem så lenge de er i besiddeIse av arbeidskraft. Når så deres arbeids
k raft er opbrukt i kapitalens tjeneste, og de er blitt gamle og utslitte, 
kastes de simpelt hen til side som et annet utslitt verktøi for å 
skaffe plass til et nytt kull. De gamle blir således prisgitt vilkår
ligheten og får skjØtte sig selv eller det offentlige, d. v. s. forsorgs
vesenet, tar sig av dem. Det nedverdigende heri, så vel for den enkelte 
som for det hele samfund, kan det kun være en mening om. 

I betraktning herav og i henhold til foranstående, tør vi be for
bundsstyret om å opta til drØftelse på fØrstk. landsmØte hvad det 
fra organisasjonens side kan gjøres for å få i stand en pensjonsord
ning, hvorved samtlige organiserte arbeidere ved de private bedrifter 
kan tryge sin alderdom. 

Da saken er av stor viktighet og selvsagt trenger en inngående 
detaljbehandling, mente vi det var riktig å la saken utrede av en 
komite som foran foreslått. 

Forbundsstyret fremla fØlgende uttalelse til dette forslag : 
Forbund styret er enig i den tanke om ligger i for laget, men 

vi mener at dette må skje ved en henstilling til Landsorganisasjonen 
om en utarbeidel e av et sådant for lag. Dette er et så stort og vidt
trekkende spØrsmål, at vi mener det rekker ut over våre grenser, og 
da er det riktig at en eventuell komite, til å utrede dette, nedsettes 
av Sekretariatet fra de for kjellige forbund. 
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Fra sekretariatet: 

Ang. forslaget fra Narvik finner sekretariatet at spØrsmålet om 

pensjon for organiserte arbeidere ved private bedrifter, ikke kan lØses 

som en landsorgansasjonssak. Arbeiderne ved de enkelte bedrifter, 

hvor forholdene måtte ligge tilrette herfor, må være opmerksom på 

saken og om mulig sØke den lØst. 

Fra Norsk Kommun,eforbund. 

På foranledning av Oslo Sporveisbetjenings Forening tillater vi 
oss å efterlyse et på kongressen i 1927 enstemmig vedtatt forslag, så
lydende : 

«Sek retariatet nedsetter et utvalg på 7 medlemmer som får i op
drag å utarbeide og fremlegge forslag om en ensartet livsforsikrings
kasse for Landsorganisasjonens medlemmer. Komiteens innstilling 
forelegges fØrstkommende kongress. Man går ut fra at det på. kongres-
sen vil foreligger et forslag i denne sak.» Oslo stedsstyre. 

Fra Norsk Nærings- og Nydelsesmiddelarbeiderforbttnd. 

Da det er av stor betydning for gjennemfØrelsen av industrifor
bundsformen at medlemmene intet taper i sine rettigheter ved overgang 
fra det ene forbund til et annet, beslutter kongressen : 

«Det nedsettes en komite med det opdrag å. fremkomme med for
slag til revi jon av forbundenes forsikringskasser, så deres ydelser blir 
mest mulig ensartet.» 

Fra sekretm'iatets 

Sekretariatet har nedsatt en komite, som arbeider med dette 

spørsmå.l. 

Saken vil bli forelagt kongressen. 

Fra Norsk Nærings- og Nydelsesmiddelarbeiderforbttnd. 

Sekretariatet bemyndiges til å utgi «Meddelelse bladet'> som uke-
blad i så stort oplag at samtlige Landsorganisasjonens medlemmer kan 
få det tiJsendt. 

Til nærmere utredning av omkostningene ved et sådant arrange
ment nedsetter kongressen en komite, som også. Ur i opdrag å henvende 
sig til de tilsluttede forbund og undersØke mulighetene for en slØif
ning av de nu eksisterende fagblad. 

Fra selwetariatet : 

Kongres en beslutter å bemyndige sekretariatet til å. opnevne en 

komite om Ur i opdrag fl undersØke og utrede dette spØrsmål. 

Fra orsk Nærings- og Nydelsesmiddelarbeiderforbund. 

Kongressen henstiller til forbundene fl sette sig i forbindelse med 
sine utenlandske broderorganisasjoner om fl få i stand avtaler om ut
veksling av unge arbeidere i ensartet fag og virk omheter for derved 
å gi dem muligheter for øket utdannelse og erfaring. 
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Sekretariatet pålegges å gjøre henvendelse til myndighetene om 
-sådan endring iinnvandringsbestemmelsene at det åpnes adgang til 
gjensidig utveksling av arbeidere for et begrenset tidsrum. 

Fra Askim BygnA,ngsat-beidertorening. 

Kongressen pålegger sekretariatet å opta et intenst arbeide for 
ophevelse av det såkalte «hjemstavnsbånd», således at adgangen til å 
søke og erholde arbeide blir fri for enhver organisert arbeider, uansett 
om vedkommende er hjemstavnsberettiget i angjeldende kommune, hvor 
�rbeide kan erholdes. 

Motivering: 

Vi vil ikke undlate å gjøre opmerksom på at de tilstander vi har 
idag i så måte er en klamp om foten for fagorganisasjonen. De orga
niserte fagarbeidere blir gående ledige og arbeidsplassene ofte optatt 
av personer som er defekt for fagorganisasjonsarbeide og således en 
hemsko for organisasjonens handle- og kampdyktighet på arbeidsplas
sene. Fagorganisasjonen er bygget på solidaritet. Vi setter den i hØi
sætet ved å la alle være likeberettiget til å søke og erholde det arbeide 
som el' å få, uansett hjemstavn. 

Foranstående er behandlet i representantskapsmØte den 23 novem
ber 1930 og fattet enstemmig sådan beslutning : «Forslaget anbefales.» 

Askim og Omegns tagl. Samorganisasjon. 

Fra sekretariatets 

Forslagene oversendes det kommende sekretariat, idet kongressen 

:slutter sig til tanken i forslagene. 

Fra avaeling 30, DrlMnmens Glassverk. 

Foreslår for fagkongressen at Landsorganisasjonen medvirkel" til 
-et samarbeide melem stortingsgruppen og de industrier og avdelinger 
-som i tilfelle kommer under tollrevisjon, og at det innhentes oplysning 
fra de berØrte avdelinger og industrier som kunne ha betydning for 
gruppens standpunkt til tollspØrsmålet. 

Dypedals avdeling 

Ønsker følgende forslag optatt på kongressen : «Kongressen optar til 
drØftelse hvad der bØr gjøres for å få. innlandet til å benytte mer 
:sten til gater og veier.» 

Motivering: 

Da utlandet ( England) forsØker mer og mer å produsere sin sten 
innenlands, og vi av den grunn til stadighet må gå arbeidsledige det 
meste av året ( vinteren i særdeleshet ) ,  mener vi at Storting og regje
ring bØr gjøre noget for de norske stenhuggere i likhet med hvad 
England gjør for sine. 

Fra Metallarbeidernes Forening, Oslo. 

Landsorganisasjonen optar som et meget viktig ledd i sitt arbeide 
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jorb1"uk av nat"8ke vaI'er og eventuelt ansetter en agitator som helt kan 
ofre sig for dette arbeide. 

jJ! otive1'ing: 

Som motivering for vårt forslag vil vi henvise til den stadig ti
gende arbeidsledighet og som vi mener med dette vårt forslag å skulle 
komme til livs. 

Fra 8ekretariatet:  

Sekretariatet kan ikke anbefale a t  der an ette e n  egen agitator 

som antydet. Men sekretariatet er opmerksom på spØrsmålets betyd

ning og anser sig bemyndiget til å agitere for Øket forbruk av norske 

varer på den hensiktsmessigste måte. 

Fra Alvik Arbeiderforening, N. K. 1. 

Alvik Arbeiderforening henstiller å gå til oprettelse av et fond, 
hvis midler skal gå til medlemmer av Landsorganisasjonen, som på 
grunn av sitt fagforeningsarbeide blir trakassert. 

Fra Bygning8arbeiderne8 Forening i H arnar og Omegn. 

Herved oversendes fØlgende forslag til Arbeidernes faglige Lands
organisasjons kongress 1931, som er vedtatt i vår forening. 

Ad Landsorganisasjonens forbindelse med D. N. A. 
1. Landsorganisasjonens organisatoriske og politiske samarbeide med 

Det norske Arbeiderparti avbrytes. 
2. Kongressen nedsetter en komite bestående av representanter for 

alle retninger innen Landsorganisasjonen til å granske Landsorga
nisasjonens Økonomiske disposi joner, særlig tøtten til Det nor
ske Arbeiderparti. Komiteen gis adgang til alle regnskaper og an
net materiale som er nØdvendig for dens arbeide. Komiteens inn
stillinger og forslag tilstilles samtlige Landsorganisasjonens med
lemmer. 

• 

Stillingen til eksklusjonspolitikken : 
1. ForfØlgelsen mot de revolu jonære medlemmer av Landsorganisa

sjonen -innstilles. 
2. Samtlige medlemmer av Land organisasjonen, som enten er eks

kludert eller under forfØlgelse på politisk grunnlag, git full op
reisning. 

Fra Hommelvik Jem- og Metallforet/lng. 
Kongre en ophever den av sekretariatet og de for kjellige for

bund tyrer fattede be lutning om å utelukke de bergen -ke arbeidere 
fra fagorganisasjonen og gir disse tilbake de tidligere oparbeidede ret
tigheter. 

Motivering: 

Da fagorganisasjonen må sie å ligge i en permanent krig med ar
beidskjØperne ansee det for ab olutt nØdvendig at den kampfront 
stadig er sluttet flg at den aktive slagkraft styrke . 
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Man kan ikke innse at den nu pågående masseeksklusjon av de re
volusjonært innstilte arbeidere styrker denne kampfront, da denne in
gen annen virkning kan ha enn å svekke organisasjonen til fordel for 
dens motstandere. 

Fra Møllearbeidernes Fagforening, Buviken. 
Fagorganisasjonen bØr være helt politisk nØitral og ikke innlate 

sig på politisk propaganda, som bare vil fØre til uenighet å tap av 
medlemmer, ti alle må jo erkjenne at der finnes mange politiske av· 
skygninger i fagorganisasjonen og alle sammen mener de har rett. 

I motsetning til MØllearbeidernes forening mener TrØndelag Sam· 
organisasjons styre at der innenfor fagforeningene må skapes en større 
politisk aktivitet med sikte på et mere solidarisk samarbeide mellem 
den faglige og politiske bevegelse. 

Sekretat-iatet er enig heri. 

Fra Norsk Kommtuwforbund. 

Fra Oslo steds styre har vi fått oversendt forslag om at det på kon
gressen blir nedsatt en spesialkomite til å fremkomme med forslag til 
en ensartet betryggende revisjonsordning for samtlige forbund tilslut
tet Landsorganisasjonen, og at komiteen også fremkommer med forslag 
om mest mulig ensartet regnskapssystem for samtlige forbund og frem
komme med forslag til standardmateriell forsåvidt angår bokfØrsel, 
medlemsfortegnelser, rapportskjemaer og kontorrekvi ita for øvrig. 

Da saken blev behandlet i hovedstyret blev meddelt at sekretaria
tet allerede tidligere hadde nedsatt en komite, og at der fra denne ko
mite forelå innstilling i nevnte spØrsmål. 

Hovedstyret besluttet derfor å fremme følgende forslag : 
«Hovedstyret henstiller at den foreliggende innstilling fra den av 

sekretariatet tidligere nedsatte komite forelegges kongressen.» 

Fra Yven Papirarbeiderforerving, N. P. F. 

Kongressen beslutter å nedsette et revisjonsutvalg som tallmessig 
og kritisk gjennemgår og kontrollerer samorganisasjonenes, forbunde 
ne og Landsorganisa jonens regnskaper og disposisjoner. 

Revisjonsutvalget skal minst 2 ganger om året avgi beretning, som 
forelegges sekretariatet, de tilsluttede forbund og gjennem disse de re· 
spektive avdelinger. 

Motivering .-
Det er i den samlede organisasjons største interesse at revisjonen 

gjøres så betryggende som mulig. 
Nogen motivering utover ovensUende skulde være unØdvendig. 

FraTorsnes Stenhuggerforening. 

LØnningene for de fast ansatte tillitsmenn bringes ned til et nivå 
som ligger på hØide med gjennemsnitt lØnningene for de organiserte 
arbeidere. 

Daglønn for agitatorer og tillitsmenn fastsettes til kr. 13.00, diet 
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kr. 7.00 og losji kr. 5.00, alt pr. dØgn. R�isegodtgjØrelse beregnes 
efter 2. plass på damp kib og 3. klasse på jernbane. 

Motivering : 

Det er ikke forsvarlig at lØnningene for de fast ansatte tillits· 
menn skal ligge mer enn 100 pct. over arbeidernes lØnninger. Det 
bØr være et gjensidig forhold tilstede også på dette område, således 
at ti llitsmennene, hvad fortjenesten angår, ikke kan sies å ligge en 
klasse over arbeiderne. Idet dette virker uheldig både overfor med· 
lemmene og på tillitsmennene. Den nuværende daglØnn og dietgodt· 
gjøreise er for hØi i forhold til arbeidernes fortjeneste. Det er derfor 
rimelig at denne bringes ned på et forholdsmessig nivå. 

Landsorganisasjonen nedsetter et revisjonsutvalg som skal gjen· 
nemgå alle forbunds, såvel som Landsorganisasjonens regnskaper, 
under sådanne former at der ikke gis adgang for det ene forbunds 
kasserer å låne av en annen, for derved å skjule eventuellle mangler. 
Regnskaper og revisjonsberetning skal regelmessig tilstilles avde· 
lingene. 

M otivel'ing: 

De stadig tiltagende underslag og misbruk av organisasjonens 
midler innenfor de forskjellige fagforbund, har skapt en mistro og 
uvilje mot organisasjonen, som stort sett er forklarlig. Tildragelser 
som den siste i J ern- og Metallarbeiderforbundet er jo av en sådan 
beskaffenhet at de ikke bare virker skadelig for det forbund som er 
berØrt, men for hele den samlede organisasjon. Det er derfor nØd· 
vendig at Landsorganisasjonen tar et effektivt skritt for å gjenoprette 
det som er brudt ned. 

Fra (JA)deling 12 av Nor8k Jernr og Metallarbeiderforbund, Nidaro8. 

Det nedsettes på kongressen en undersØkelseskomite som får i op· 
drag å gjennemgå og kontrollere midlenes anvendelse innen Landsor· 
ganisa jonen i den forløpne periode og eventuelt fremme for kongressen 
forenklingsforslag og kritikk, når det gjelder forvaltningen av Lands
organisasjonens midler. 

Fra 08lo Møbelindu8triaffbeiderfm'ening. 

Oslo MØbelindustriarbeiderforening vil tillate sig å anmode kon· 
gressen å vedta fØlgende uttalel e :  De siste beklagelige foreteelser in
nen fagorgani a jonen gjØr det ab olutt nØdvendig for kongressen å 
pålegge alle organisasjoner tilhØrende A. F. L. å gjennemfØre en Øko
nomi k for varlig, men effektiv admini tra jonsordning, og at tillits· 
menenes lØnn står i et rimelig forhold til arbeidernes lønn. Dette må 
det fØres en skarp kontroll med. 

Den hØie te lønn for en fa tlØnnet tillitsmann må ikke overstige 
kr. 6 000.00 efter de nuværende forhold. 

Fagorgani asjonens fremgang og de dyktige tillitsmenns og inter
es erte medlemmers arbeide må ikke hemme av folk innen organisa· 
sjonen som ingen solidaritetsfølelse har med sine klas efeller. 



62 

Fra Borregård BygningsarbeiderfOt-ening. 

Borregårds Bygningsarbeiderforening henstiller til kongressen fl 
redusere lØnningene for formann og næstformann i Landsorganisasjo
nen til henholdsvis 7 000 og 6 000 kroner. 

Motivering: 

På grunn av vår stadig synkende arbeidsfortjeneste og nedgang i 
sin almindelighet finner vi at våre tillitsmenns lØnninger bØr redu
seres. 

Fra Gikens grubearbeideres forening: 

Formannens lØnn settes til kr. 7000.00 pr. år, og henholdsvis for 
de Øvrige, med bestemmelser om procent, stigende eller fallende efter 
de av Landsorganjsasjonen oprettede overenskomster i året. 

Il. DietgodtgjØrelse til Landsorganisasjonens funksjonærer redu
seres med de samme procenter som den faste lØnn reduseres. 

Fra Norges Barber- og Frisørsvennes Forbund: 
Undertegnede forbund ansØker sekretariatet eller eventuelt Lands

organisasjonens kongress 1931 om eftergivelse av den ekstrakontin
gent vi skylder for årene 1920, 1921, 1922 og 1927. 

Vårt forbund arbeider under meget vanskeli ge forhold, så det er 
helt umulig for oss å få betalt den nevnte kontingent. 

Vi har jo i den senere tid så punktlig som mulig betalt den ordi
nære og i lagte ekstrakontingent, så det er ikke viljen, men evnen til å 
betale som gjØr sig gjeldende. 

Fra sekretariatet: 

Andragendet vil bli forelagt kongressen. 

Fra Norsk Tmnsportarbeiderforbund. 

Vedlagt oversendes avskrift av skrivelse vi har mottatt fra vår 
avdeling 1, Oslo. Skrivelsen er behandlet i forbundsstyremØte som 
ikke var sikker på om skrivelsen egnet sig som forslag til kongressen, 
og besluttet derfor å oversende skrivelsen til Sekretariatet og til cen
tralstyret for Det norske Arbeiderparti. 

Fra Oslo Bryggearbeideres Forening. 
Idet vi henviser til vedlagte avskrift av skrivelse vi har mottatt 

fra vårt medlem Karl Stensby som behandles på medlemsmØte 16 no
vember, besluttet mØtet at skrivelsen oversendes forbundet med anmod
ning om at det i skrivelsen reiste spØrsmål kommer op til behandling 
på fagkongressen 1931, og oversendes centralstyret for Det norske 
Arbeiderparti. 

Det er forutsetningen at Sekretariatet, eller om man vil forbun
det, utreder saken fyldestgjØrende og at kongressen på grunnlag herav 
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kan treffe avgjØrelser slik at Landsorganisasjonen står ru tet i til
felle pør målet skulde bli aktuelt. 

I samme forbindelse vil man peke på tukthusloven og de bebudede 
endringer i loven som tar sikte på å svekke vår aksjonsevne. MØtet 
henstiller til forbundet om å gjøre sitt til at saken kommer op som 
spesielt punkt på dagsordenen ved en utredning hvad skal gjøres i 
tilfelle borgerskapet i Stortinget gjør alvor av sine antydede forslag. 
Noget utformet forslag har vi ikke villet fremme, da vi f. t. ikke har 
de nØdvendige forutsetninger til å stille et sådant, men vi er av den 
mening at saken har så stor vital interesse for fagorganisasjonen at 
den inngående bØr drøftes på kongres en. Vi går ut i fra at såvel 
forbundet som Sekretariatet er av samme mening og at man da vil 
gi kongressen en utredning med konklusjon hvad man bØr eller skal 
gjøre for å bekjempe loven. 

Til Oslo Bryggearbeideres forening, gruppe 2 styre, Oslo. 
I henhold til HØires kvinneutvalgs LandsmØte i sommer, uttales 

at de forsorgunderstøttede skulde fratas sin stemmerett og de senere 
kommentarer i de borgerlige aviser. Og da kan man danne sig en 
mening om hvad resultatet da vil bli i den kommende stortingsperiode. 
Jeg er fullt klar over at vår stortingsgruppe vil gjøre hvad den kan 
for å forsvare vår rett, men det er ikke nok, da er det om å gjøre 
at den fagorganiserte arbeiderklasse alle som en står bak vår stor
tingsgruppe. Og det tror jeg ikke vi kan lØse på annen måte enn 
at vi går til generalstreik over det hele land. Jeg tror det be te vilde 
være om vår forening tok op saken til drøftelse. 

Hvorfor jeg nu tar saken op, er for vi ikke skal bli overrumplet 
i tinget fØrenn Landsorganisasjonen har tatt standpunkt og kan gi 
vår stortingsgruppe sin tilslutning om iverksettelse av eventuell streik. 

I håp om at min skrivelse vil bli behandlet i styret og oversendt 
til avdelingsstyret, tegner jeg 

K(]/f'Z Stensby. 

Gruppestyret har behandlet skrivelsen og gir den vår tilslutning
og sender den videre til avdelingsstyret. 

Fra sekretariatet: 

Foreslåes oversendt det nye sekretariat til behandling. 
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Ad dagsordenens p u nkt 4 b. 

Arbeidsløsheten og arbeidstidsspørsmålet. 

Sekretariatet innstiller at kongt'essen uttaler: 

Den store og permanente arbeidsløshet gjør spØrsmålet om en ar· 

beidsledighetstrygd aktuell. 

Det av venstreregjeringen fremlagte utkast til lov om arbeidsledig

hetstrygd er dog ikke brukbart, dels på grunn av trygdens begrensede 

omfang, dels fordi det legger for store byrder ved trygdeordningen på 

IØnnsmotagerne, og særlig fordi det er venstres forutsetning at loven, 

om den vedtas, dog ikke skal settes i kraft. Derved får loven ingen prak

tisk betydning i den nuværende arbeidsledighets ituasjon, eller for den 

nærmeste fremtid. 

Kongressen uttaler, at en lov om arbeid ledighetstrygd må frem

mes på det grunnlag, at byrdene ved trygden fordeles på stat, kommune 

og arbeidsgivere, og under den bestemte forutsetning, at trygden ikke 

bare vedtas som lov, men at loven også blir satt i kraft, så trygdeord· 

ningen kan få praktisk betydning under den nuværende krise. 

Kongressen opfordrer sekretariatet til i samarbeide med D. N. A . 

.å virke for at denne sak fremmes og lØses overens temmende med kon

gressens forutsetning. 

Ad dagsordenens punkt 4 c. 

Den faglige situasjon og den faglige taktikk. 

Sekretariatet foreslår at kongressen uttaler: 

De innkomne forslag tar i det vesentlige sikte på den nuværende 

.aTbeidsIØshetssituasjon, og reiser kravene om forkortelse av arbeidR' 

tiden og hevelse av arbeidernes IØnns- og levestandard. 

Kongressen uttaler in tilslutning til at Land organi asjonen og 

forbundene under de fore tåen de tariffrevi joner i stør t mulig utstrek· 

ning bringer i forgrunnen kravet om forkortel e av arbeid tiden til 

maksimum 42 timer pr. uke. 

Videre må overtid arbeidet begren e til det min t mulige, og hVOJ 
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det ikke lar sig helt avskaffe sØke å få det erstattet ved fritid på 

dagtid. 

Kravet om forlengelse av ferien må også fremmes. 

Overfor Arbeidsgiverforeningens krav om lØnnsreduksjoner og yt

terligere forringelse av arbeidernes levestandard må Landsorganisasjo

nen og forbundene i overensstemmelse med den samlede opfatning 

innenfor fagorganisasjonens medlemsmasser reise den mest energiske 

motstand. Krav må fremmes om forbedring av lØnnsstandarden, såle· 

des at arbeidernes kjØpekraft kan styrkes og derved omsetnings- og pro

duksjonslivet holdes mest mulig oppe. 

Kongressen fastslår, at når det gjelder de aktuelle tariffrevisjoner 
til våren er det best mulige samarbeide mellem organisasjonens medlem

�er og ledelsen nØdvendig, både når det gjelder å utforme de k rav som 

ska.l reises og den taktikk som skal anvendes i de spesielle situasjoner, 

for å opnå det heldigste resultat for arbeiderklassen. 

Kongressen påpeker at i de forskjellige forbunds tariffer finnes 

en rekke almindelige bestemmelser som det i de senere år ikke har vært 

mulig å få frem til realitetsforhandling og forbedret i arbeidernes in·  

teresse. 

Likeså finnes det er rekke bestemmelser som kan sies å være uklare 

og gir anledning til adskillige tvi eter og rettssaker. 

Kongressen er enig i tanken om at der søkes optatt fellesforhand· 

linger med Arbeidsgiverforeningen for om mulig å nå frem til en større 

ensartethet og orden i disse forhold, overensstemmende m�d medlem

menes og forbundenes interesser. 

Et eventuel t resultat av disse forhandlinger forelegges de interes
serte forbund og Landsorganisasjonens representantskap. 

Ad dagsordenens punkt 5. 
Arbeidervernlovgivningen. 

Sekretariatet foreslår at kongres en fatter følgende 

uttalelse : 

Kongressen tiltrer sekretariatets fremstilling av 14 oktober 1930 

til Socialdepartementet angående utkast til ny arbeidervernlov, og 

uttaler : 

Den rivende utvikling innen industrien med en sterkt fOl'cert 

rasjonali ering, om tiller tørre og tørre krav til arbeidernes akt

pågivenhet og arbeidspr ta jon, nØdvendiggjØr en omfattende revi jon 

av vårt lands arbeidervernlovgivning. 

L - 6  
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Den revIsJon av loven som fant sted i 1915 var pli langt nær sli 

omfattende som den burde ha vært og det var under lovens behandling 

forutsetningen, at den snare t skulde optas til en mer gjennemgripende 

revisjon. 

I den anledning blev det i august 1916 opnevnt en kommisjon som 
skulde fremlegge forslag til ny arbeidervernlov. Efter at komiteen 

hadde fremlagt sin innstilling i 1922 og 1923 er det fra statsmaktenes 
side intet foretatt for å opfylle de uttalte forutsetninger ved lovens 

behandling. 

I den samme tid, og særlig efter krigen, er det i de fleste industri

land vedtatt lover til vern om arbeidskraften som på vesentlige områ

der inneholder strengere bestemmelser til vern om arbeiderne enn vår 

nuværende lov. 

Kongressen må derfor kreve at det blir gjort den fortgang IIlj)d 

saken, så loven kan bli behandlet snarest mulig. 

Revisjonen mli ta ikte på å opfylle lovens hensikt i større u tstrek

ning enn tilfelle er nu og enhver forringelse i den nuværende lov, som 

er antydet i departementets utkast, må kongressen nedlegge en bestemt 

protest mot. 
Videre mli det i den nye lov gis arbeiderne og deres organisasjo

ner større innflytelse ved lovens tillempning, sliledes må enhver dispen

sasjon fra lovens bestemmelse gjøres betinget av at spØrsmålet er fore

lagt arbeiderne på forhånd. Likeledes må arbeiderne få større innfly

telse i tilsYJ;lets organer. 
Om arbeidstiden henvises til beslutningen under punktet om rasjo

naliseringen. 

U nge arbeidere og lærlinger. 

En av sekretariatet og Ungdomsfylkingen nedsatt komite, be 

tående av Einar Gerhardsen, Trygve Lie, Arnfinn Vik og Bertram Ol

sen, har utarbeidet fØlgende forslag : 

I.  

Kongressen henstiller til de forbund som har kontroll over innta· 

gel en av arbeidere at de ikke motsetter sig inntagelsen av unge arbei

dere som tidligere ikke har hatt anledning til li bli medlemmer av fag· 

organi asjonen. 

IL 

Ved alle tariffrevi joner må forbundene arbeide for å få vedtatt 

be temmel er som kan be kytte lærlinger og unge arbeidere når det 
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gjelder arbeidstid, ferier og lØnninger. Herunder må man være opmerk

som på fØlgende krav : 

Læretidens begreruming til et for hvert fag bestemt minimum som 

fastsettes under fagorgani a jonens kontroll. Dog må som regel allc 

læregutter avlegge svenneprØve efter læretiden utlØp. 

Lærlinger må ikke anvendes til annet arbeide enn det fagutdan

nelsen krever. 
Det bØr optas arbeide for å få de individuelle lærlingekontrakter 

erstattet med kollektive lærlingekontrakter oprettet gjennem fagorga

nisasjonen. 

Den tid som medgår til lærlingene skoleutdannelse må bli å med

regne i den ordinære arbeidstid og forbud mot medlemsskap i fagorga

nisasjonen må ikke medtas i læreguttkontraktene. 

Strengere kontroll med at arbeiderbeskyttel sesloven blir overholdt 

for ungdom og barn. 

Ill.  

I forbindelse med revisjonen av arbeiderbeskyttelsesloven må sekre

tariatet i samarbeide med Det norske Arbeiderparti arbeide for å f1\ 
med lovbestemmelser om : 

a) Ferie for unge arbeidere. 

b) Fratrekk i læretiden for praktisk og teoreti k skoleutdannelse. 

c) Af ten skoleundervisningen medregnet i arbeidstiden. 

IV. 

Det optas arbeide for å få endret håndverkslovens bestemmelser 

om lærlingers utdannelse, bl. a. med sikte på å få de induviduelle lær

lingekontrakter ophevet og erstattet av kollektive lærlingeavtaler gjen

nem fagorgani asjonen. 

Dagsordenens punkt 9 

Fagorganisasjonen og arbeideridretten. 

Den borgerlige idrettsbevegel e. 

Arbeidernes idrett bevegel e er av forhold vis ny dato, mens den 

borgerlige idrettsbevegel e daterer sig helt fra 1 61, da entralfor
eningen for tbredel e av Legem Øvel er og Våbenbruk blev stiftet. 

Idrettens opgave blev tydelig markert. Den skulde være et ledd i 

styrkelsen av det nasjonale forsvar - og de militære har fr( mdeles, 
efter 70 år forlØp en terk innflytel e over idrett bevegel en. 
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I 1893 fikk skytterne sin egen organisasjon, og navnet blev for

andret til Centralforeningen for Utbredelse av Idrett. 

Imidlertid blev det i 1910 i Bergen stiftet en ny organisasjon, 
Norges Riksforbund for Idrett, som konkurrerte med Centralforeningen 

om statsbidraget, og kampen mellem de 2 forbund blev så bitter at 
Stortinget måtte gripe inn. I 1918 innstillet militærkomiteen på at For

svarsdepartementet nedsatte en kommisjon for å nyorganisere idretten 

og bringe striden til ophør. 

Den nye organisasjon fikk navnet Norges Landsforbund for Idrett 
og hadde sitt fØrste møte i 1919. 

Det skulde sortere under Forsvarsdepartementet, og det er dette 

som forela budgettet for Stortinget. 

Forbundets formann blev major Hjalmar Krag og kaptein Ham· 

merstad blev valgt til sekretær. 

Åt'beider'nes Idrettsopposisjon.  

Efter hvert som arbeiderbevegelsen på det faglige og politiske om· 

råde gjorde sig gjeldende - og derigjennem skaffet arbeiderklassen 
bedre og rummeligere livsvilkår, fikk arbeiderne tid og anledning til 

å dyrke idrett. 

Men de merket snart at idrettsorganisasjonen var ledet av folk 
med motsatte interesser enn dem. 

De merket den militære og borgerlige innflytelse, og omkring 1910 
dannedes det i de fleste byer Fagforeningenes idrettsforeninge1', som 

omfattet de fagorganiserte idrettsmenn. 

Men ennu var arbeidernes politiske bevissthet ikke så klar at 

di sse foreninger fikk nogen nevneverdig betydning som en motvekt 

mot de arbeiderfiendtlige elementer i idrettsorganisasjonen. 

Det var fØrst efter verdenskrigen at man fikk syn for saken for at 

idrettsorganisasjonen av Staten var bestemt som et støttepunkt i dens 

kamp mot arbeiderklassen. 

I de bitre kamper som de fagorganiserte arbeidere måtte fØre for 

sin eksistens, blev idrettsorganisasjonen brukt til streikebryte
,
rhven

ning. 

Den klassebevisste ungdom dannet da i mars 1920 Idrettslaget 
Spartakus i erkjennelsen av idrettens betydning for arbeiderklassen. 

Men den vilde at de arbeidere som dyrket idrett, skulde gjøre det for 

klassens skyld og i klassens intere er. 

Den 3 juni 1921 blev A rbeidernes Idrettskomite nedsatt, bestå

ende av Trygve Lie og Fr. Monsen fra Det norske Arbeiderparti, 
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.lens Teigen fra Land organisasjonen og E. Gerhardsen og A. Zacha

riassen fra Ungdomsforbundet. 

Som komiteens formann valgte Trygve Lie og sekretær bley 

Olaf Thorsen. 

Partiets daværende formann, Kyrre Grepp, lovet pli partiets 
vegne å støtte arbeidet for avholdel e av en konferanse med idretts

mennene, for dannelsen av en arbeidernes idrettsopposisjon. 

Komiteen utfoldet en energisk virksomhet og trådte i forbindelse 
med idrettsforeningene, ungdomslagene, fylkesorganisasjonene og en
keltpersoner over det hele land. Det blev dannet idrettsforeninger j 
ungdomslag og man fikk oprettet idrettsutvalg i fylkene. 

5 mai 1922 utsendte komiteen sammen med «Spartakus» innby
delse til en konferanse i O lo 2 mai 1922. I innbydel en uttales det 

bl. a. : 

«Ilvad skal arbeideridrettsmennene nu gjøre ? Skal man bØie sig 

lojalt for tingenes tilstand ? Skal vlir idrettsbevegel e bli et våben i 
overklassens hender ? Skal det være forskjell mellem arbeiderne og 

overklaseidrettsmennene i amatØrregler ? Skal den organiserte streike

bryterbevegelse ha sitt beste virkefelt innen idrettsforeningene ?» 

Konferansen fant sted i Folkets lIus' lille sal. Det møtte 78 repre

sentanter fra 38 foreninger. 

Det blev enstemmig besluttet å danne en «Arbeidernes Idrettsoppo
sisjon» og fØlgende lover blev vedtatt : 

§ 1 .  
«Arbeidernes Idrettsopposisjon» har til formål å samle alle idretts

oorganisasjoner innenfor og u tenfor Norges Landsforbund for Idrett 
og detes specialforbund som er enig i arbeidet for : 

1. Idretts- og friluftsliv blandt a rbeiderne. 
2. Avholdelse av konkurranser og stevner mellem de foreninger som 

er tilsluttet «Arbeidernes Idrettsopposisjon». 
3. Landsforbundets og specialforbundenes politiske nØitralitet. 
4. At amatØrregler og premiebestemmelser fastsettes overens tem

mende med arbeidernes interesser. 
5. Arbeideridrettsmennenes deltagelse i det administrative arbeide i 

foreninger, kretser og forbund. 
6. Bekjempelse av streikebryterhvervningen og streikebrytere innen

for idrettslagene. 
7. Idrettsarbeidet underlegges Undervisningsdepartementet. 

§ 2. 

Foreninger som innrneIdes i Arbeidernes Idrettsopposisjon erleg
ger en kontingent av 20 Øre pr.  medlem pr. år. 
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§ 3. 

Arbeidernes Idrettsopposisjon ledes av et styre bestående av 9 med· 
lemmer, hvorav landsmØtet velger 6, A rbeidernes faglige Landsorgani· 
sasjon, Det norske Arbeiderparti, Norges kommunistiske Ungdomsfor
bund opnevner hver et medlem av styret. 

Styret velger innen sin midte formann, viceformann, kasserer og 
sekretær. 

Dessuten velges på landsmØtet 4 varamenn til styret samt 2 revi· 
sorer. 

§ 4. 
Det holdes årlige landsmØter, hvortil de tilsluttede foreninger vel

ger 1 representant for hvert påbegynt 50 medlemmer. 
LandsmØtet behandler beretning og regnskap og trekker op ret

n ingslinjer for det fremtidige arbeide. 

Til styre valgtes : Sigurd Olsen, formann, Finn Knardahl, sekretær, 
Øivind Borg, kasserer, styremedlemmer Ragnvald Olsen, Trygve Lie, 

Thorvald Olsen, Einar Gerhardsen, Olaf Olsen og Rolf TIo{mo. 

Konferansen utsendte et oprop til den norske idrettsungdom og 

tilskrev de fleste idrettsforeninger med anmodning om å slutte sig til 

Arbeidernes Idrettsopposisj on. 

Samfundshjelpens organ reiste en voldsom agitasjon for å få de 

foreninger som sluttet sig til Arbeidernes Idrettsopposisjon ekskludert 

av Landsforbundet for Idrett. 

Landsforbundet valgte i sted en den linje å nekte å opta lag som 

stod tilsluttet «Opposisjonen» og ekskluderte de idrettsmenn som del

tok på stevner arrangert av arbeideridrettsforeninger. 

Kampen tilspissedes. Den 22 mars 1924 arrangerte Arbeidernes 

Idrettsopposisjon et brytestevne med Finnlands A. L F., hvori deltok 

15 brytere fra Fagforeningenes Idrettsforening. 

Det borgerlige bryterforbund diskvalifiserte bryterne for 1 år. 
Fagforeningenes Idrettsforening meldte sig inn i opposisjonen og fore· 

slo at man dannet et selvstendig Arbeidernes Idrettsforbund. 

Arbeidernes Idrettsforbund. 

Den 8-9 juni 1924 avholdtes Arbeiderne Idrettsopposisjons 3. 

landsmØte i Folkets TIus, Oslo. 

}-fed 55 mot 4 stemmer blev Fagforeningenes Idrettsforenings for

slag om å danne eget forbund vedtatt. 
Til formann valgtes Harald Liljedahl. Øvrige medlemmer av styret 

blev : Alf Larsen, O car Halvor en, John Arnesen, O car Hansen, Thv. 

Olsen og Thor JØrgen en. 
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Inntil no\'emberland møtet i 1929 viste det 19 at Arbeiderne 

Idrett forbund blev terkt mi brukt av kommuni ter i frak jon øie

med. Kommuni tene forsØkte ved en rekke anledninger å få vedtatt 

beslutninger som medfØrte at forbundets medlemmer kom til å tå j 
motsetningsforhold til Det norske Arbeiderparti og Arbeidernes fag
lige Landsorganisasjon. 

Sa1nling8kong�-e88en .  

Dette motsetningsforhold mellem Arbeidernes Idrettsforbund og 
arbeidernes to hovedorgani a joner i Norge, var gjen tand for disku

sjon på samling kongressen i 1927, og denne vedtok fØlgende uttalelse : 

«Samlingskongressen uttaler sin glede over den sterke fremgang 
i Arbeidernes Idrettsforbund. I full forståelse av den store betydning 
det har for den samlede arbeiderklasse å ha et mektig og landsomfat
tende arbeideridrettsforbund, vil samlingskongressen anmode alle parti
feller om å yde arbeideridrettsbevegelsen sin uforbeholdne støtte gjen
nem sine organisasjoner, sin presse og sin virksomhet for Øvrig. 

En forutsetning for at det forende parti skal støtte arbeideridretts
bevegelsen er imidlertid at det settes en stopper for kommunistpartiets 
cellevirksomhet. Disse må ikke lenger få adgang til å utnytte arbeider
idrettsbevegelsen til fremme av sitt partis særformål.» 

Fagkongressen i 1927_ 

SpØrsmålet om de fagorgani erte og arbeideridretten ble,' behand
let på fagkongressen i desember 1927, og næsten enstemmig ( mot 4 
stemmer) blev følgende uttalelse vedtatt : 

«Fagkongressen uttaler sin glede over den sterke fremgang i Arbei
dernes Idrettsforbund. I full forståelse av den store betydning det har 
for den samlede arbeiderbevegelse å ha et mektig og landsomfattende 
arbeideridrettsforbund, vil fagkongressen anmode alle fagorganiserte 
Qm li yde arbeideridrettsbevegelsen sin uforbeholdne støtte. 

Kongressen opfordrer de fagorganiserte medlemmer som er til
sluttet borgerlige idrettsorganisasjoner å melde sig ut av disse og til
slutte sig Arbeidernes Idrettsforbund. Til gjengjeld må arbeider
idrettsbevegelsen virke for å få organisasjonsmulige medlemmer av 
idrettsforeningene organisert i tilslutning til fagorganisasjonen. Kon
gressen vil også innskjerpe nØdvendigheten av at arbeideridrett beve
gelsen i sin virksomhet knyttes sterkere til arbeiderbevegelsen og at 
den setter sig til opgave å gjøre alle sine medlemmer til gode klasse
kjempere og pliktopfyllende organi a jon medlemmer.» 

A. l. F.s landsmøte i 1929_ 

På Arbeiderne Idrett forbund land møte i november ble,' det 
vedtatt følgende prin ipielle uttalei e angående forbundet fremtidige 

virk omhet, med 12 mot 55 temmer : 
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I. 
Arbeidernes Idrettsforbunds medlemsskap i RØde Sport-Interna

sjonale oprettholdes. 

Il. 
Fra R. S. I .  er det i det siste A.r kommet paroler og henvendelser 

til Arbeidernes Idrettsforbund, som, hvis de var gjennemført, vilde 
ha bragt A. I. F.s medlemmer i strid med den politiske opfatning som 
deles av det store flertall innen forbundet. 

Ut fra det klassesolidariske grunnlag arbeideridretten, som all 
annen arbeiderbevegelse, mA. bygge pA., vil landsmØtet uttale : 

Paroler og henvendelser fra R. S. I .  .som vil fØre A rbeidernes 
Idrettsforbund op i motsetnings- og kampforhold til vA.re andre klasse
organisasjoner, Det norske Arbeiderparti og Arbeidernes faglige Lands
organisasjon, vil ikke kunne godtas. 

Ill. 

LandsmØtet konstaterer med tilfredshet at den klassesamling som 
fant sted i 1927 og sA. for arbeideridrettens vedkommende har satt ny 
fart i organisasjonsarbeidet. Den store opmarsj i og omkring Arbei
dernes Idrettsforbund som har funnet sted i de siste A.r, er det beste 
bevis pA. klassesamlingens betydning for arbeideridrettsmennenes sak. 

Arbeidernes Idrettsforbund bØr derfor tre i samarbeide med Det 
norske Arbeiderparti og Arbeidernes faglige Landsorganisasjon. 

LandsmØtet fores1A.l' derfor for Arbeiderpartiet og Landsorganisa
sjonen at det nedsettes en felleskomite til formidling av samarbeidet 
mellem de nevnte organisasjoner. Det kommende forbundsstyre gis 
bemyndigelse til A. treffe de nØdvendige beslutninger for at komiteen 
kommer i virksomhet. 

LandsmØtet valgte nytt forbundsstyre overensstemmende med de 
optrukne Jetningslinjer, idet kommunistene blev holdt utenfor og for
bundets virksomhet siden november-landsmØtet har foregA.tt i den beste 
forstA.else med hovedorganisasjonene. 

D. N. A.s landsmøte i 1980_ 

Forholdet mellem Idrettsforbundet og Det norske Arbeiderparti 
var oppe til drØftel e pA. Det norske Arbeiderpartis landsmØte i mars 
1930_ I landsstyrets forelegg redegjordes for Idrettsforbundets beslut
ninger av november 1929, og landsstyret fastslo at amling kongressen 

forutsetninger ved disse beslutninger var opfylt. Videre heter det : 

cArbeideridrettsmennene valgte A. stille sig solidari k med Det 
norske Arbeiderparti og fagorganisasjonen. Betingelsene for et godt 
samarbeide mellem Arbeidernes Idrett forbund og arbeidernes hoved
organi asjoner skulde således være til tede. 
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Den av a rbeideridrettsmennene Ønskede samarbeidskomite er kon

stituert og bestAr av : Oscar Torp og Einar Gerhardsen fra partiet,. 

Jens Teigen og A. Bratvold fra Landsorganisa j onen, og av Thorvald 

Olsen og Trygve Lie fra A. L F. 

For partiet blir de nu spØrsmål om hvad man j praktisk arbeide

kan gjøre for å støtte de aktive arbeideridrettsmenn og Arbeidernes 
Idrettsforbund. 

Det må for det fØrste låes fast at arbeideridretten på mange ste
der ligger helt nede. Dette skyldes ikke minst at partimedlemmene og 

de lokale partiorganisasjoner ikke har optatt arbeide for dannelsen av 

arbeideridrettslag eller erobringer av borgerlige idrett lag. 

Fremdeles er det dessverre mange som ennu står som medlemmer" 

av de borgerlige idrettsorganisasjoner. Disse partimedlemmer blir tatt 

til inntekt for den borgerlige idrett og blir brukt som bevi for den 

borgerlige idrettsbevegelses politiske og faglige nØitralitet. 

Arbeideridretten har mange og store vanskeligheter fl kjempe mot. 

Den må ha hjelp og støtte av den samlede arbeiderklas e, å vel økono

misk som moralsk.» 
LandsmØtet vedtok enstemmig samarbeidsko�iteens praktiske 

arbeidslinjer, som hadde følgende innhold : 

1. Det er ethvert parti medlems plikt aktitvt å støtte arbeider
idretten. 

2. Fylkes-, by- og herredspartiene nedsetter i samråd med arbei
deridrettsmennene utvalg som innenfor sine bestemte distrikter optrek
keI' de fremgangslinjer som skal følges. 

nver krets og bygd må undersØkes og sees på for sig. Består det 
borgerlige idrettslag må det nØie overveies om dette kan vinnes for 
arbeideridretten. FØrer den «indre linje» ikke frem, må al'beideridreUs-

lag dannes. Utvalgene bestemmer i hvert enkelt tilfelle hvad det skal 
foretas. 

I kretser eller bygder hvor det ikke finnes idrettslag optas i for
ståelse med de lokale partiavdelinger et energisk arbeide for dannelse 
av arbeideridrettslag. 

Den pverste myndighet og ansvaret for at det blir arbeidet aktivt 
av partiorganisasjonene og partimedlemmene har herreds- by- og fylkes
partiene. 

3. Partiets representanter i storting-, fylkes- og kommunestyrer 
må fortsette arbeidet for å støtte arbeidernes idrettsorganisasjoner i 
alle spØrsmål av betydning for arbeideridretten. 

4. LandsmØtet gir central tyr et i opdrag sammen med den felles
komite om er nedsatt av Arbeiderpartiet, Landsorgani asjonen og Ar
beidernes Idrettsforbund å opta et landsomfattende oplysnings- og 
organi asjonsarbeide for å støtte arbeidernes idrettsbevegelse. 

" 
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Fagorganisasjonens lJt'insilJielle stilling til (tJ'ueidel'idl'ettell , 

Når man ser på fagorgani asjonen stilling til arbeiderne idrett 

bevegelse, er det av fagkongre sen i 1927 sllitt fast at Arbeidernes 
Idrettsforbund er av stor betydning for den samlede arbeiderbevegelse, 

Kongressen anmodet alle fagorganiserte om å yde arbeideridrettsbeve

gelsen sin uforbeholdne støtte, Kongressen opfordret videre de fag

organiserte medlemmer som er tilsluttet de borgerlige idrettsorgani
sasjoner, å melde sig ut av disse og tilslutte sig Arbeidernes Idrett -

forbund. 

Denne opfordring har på mange steder fått stor tilslutning, og man 

har sett at de fagorganiserte i et stort antall har sluttet sig til Arbei
dernes Idrettsforbund. De fagorganiserte arbeidere utgjør nu kjernen 

i Idrettsforbundet. 

Meget står dessverre enda tilbake. På enkelte steder kan man se 
at de fagorganiserte arbeidere fremdeles står tilsluttet borgerlige 

idrettsforbunds beste og dyktigste medlemmer. 

Flere steder har det vist sig at de beslutninger som partiet og fag

organisasjonen har fattet har møtt på motstand innen de organisertes 

rekker, dels på grunn av manglende forståelse av det store arbeidsfelt 
ar eiderorganisasjonen her står overfor, dels på grunn av at mange 

mener at idrett er et felt hvor nØitraliteten fortsatt kan oprettholdes 
- eller rettere oprettholdes -, og endelig er det mange praktiske spØrs

mål som spiller inn for mange arbeidere når det gjelder å bryte med 
den borgerlige idrettsbevegelse, så som baner, klubbhus, stedlige kon
k urranseforhold m. v. Disse vanskeligheter må ryddes til side efter en 

konkret vurdering av arbeiderne - de politisk og faglig organiserte -
i fellesskap og efter en grundig overveielse av disse praktiske spØrsmål. 

Landsorganisasjonen og partiet gikk høsten 1930 sammen med 

Idrettsforbundet til å sende ut forbundets redaktØr O. Brandstorp og 

Rolf Hofmo på en foredrags- og organisasjonsturne. De besØkte Østfold, 
Buskerud, Sørlandet, Vestlandet og TrØndelag og hadde felleskonfe

ranser med fagorganisasjonen og partiet i forskjellige byer og di trik
ter. Det oplysnings- og organisasjonsarbeide som blev utført, har vist 

sig å ha stor betydning for Idrettsforbundets virksomhet og tilslutnin
gen til dette. I det hele blir spØrsmålet om Øket tilslutning omkring 

Arbeidernes Idrett forbund fra de fagorganiserte arbeideres side et 
spØrsmål om oplysning arbeide. Det gjelder i fØr te rekke å gjøre de 
'fagorganiserte som tår tilsluttet Landsforbundet for Idrett, klar over 

at Landsforbundet for Idrett seiler under fal ke flagg, nemlig nØitra
liteten til de politi ke organisa joner. Hele Landsforbundets opbyg-
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ning og arbeide vi  er nemlig at Land forbundet for Idrett ikke kan 
være nØitralt. Det drives en konO'edyrkel e og et he eble ende arbeide 
for li fli fedrelands temningen op. På den annen ide kan ikke Land -

forbundet for Idrett med nogen berettiget grunn tille sig nØitralt til 
spØl'smlilet om streikebrytere som medlemmer i Land forbundet. 

Efter de erfaringer man har ved Brandstorps og IIofmos reiser er 
det en kjensgjerning at samarbeidskomiteer mellem partiet, fagfor
eninger, samorganisasj oner og arbeideridrettsmennene er de beste 

organer til li fremme forstliel en blandt de fagorganiserte arbeidere for 

Arbeidernes Idrettsforbund. Samtidig med at disse komiteer arbeider 
for tilslutning blandt de fagorgani erte til Arbeiderne Idrettsforbund 
er de et organ i atorisk ledd mellem fagorganisa j onen, partiet og arbei

deridrettsbevegel en. Disse komiteer mli overvåke at arbeideridretts

mennene blir medlemmer av de faglige og politiske beyegelser, åledes 
at arbeideridretten blir en del av arbeiderbevegelsen i sin helhet. Me

ningen med Arbeidernes idrettsbevegelse i motsetning til den borger
lige, er nettop den at arbeideridrettsbevegelsen skal "ære klar over in 

virksomhet og sine opgaver som en nØdvendig organ i asjon, i lojalt 
samarbeide med fagbevegelsen og partiet. 

Samarbeidskomiteer bØr derfor oprettes overalt h \'01' det er nØd
vendig. 

Et av de spØrsmål som har vært oppe til di kusjon er om hvorddt 
hovedorganisasjonen ved pålegg skulde tvinge de fagorgani erte inn i 

A rbeidernes Idrettsforbund, om man skuI de stille dem valget mellem 
fagorganisasjonen og Norges Landsforbund for Idrett. 

Så vel samarbeidskomiteen mellem Idrettsforbundet, partiet og 

fagorganisasj onen som sekretariatet er av den opfatning at det ikke 

vil være riktig å anvende tvangsmidler når det gjelder de fagorgani
serte arbeideres deltagelse i idrett bevegel en. Man kan gå ut fra at 

når de fagorganiserte arbeidere blir på det rene med at Arbeiderne 
Idrettsforbund er et nØdvendig ledd i klas eorganisasj onen ved siden 
av Det norske Arbeiderparti og Arbeidernes faglige Land organi a

sjon, vil de efter hvert finne sin plass i sin egen idrett organisasjon. 
Opgaven må derfor være gjennem en utstrakt oplysning vi rksom

het li fli arbeiderne til li fOl"stå at de om repre entanter for arbeider

klassen, og at de pl\. bakgrunn av den politi ke og faglige trid må finne 

veien til Arbeiderne Idrett forbund. 

Økonomisk støtte. 

Arbeidernes Idrett forbund arbeider Økonomi k meget tungt. Fag
kongre en i 1927 besluttet derfor � be,'ilge Idrett forbundet kr. 5000.00 
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i årlig bidrag, samt ekstra kr. 5000.00 til Spartakiaden. Ved iden 

herav har en rekke fagforbund ydet bevilgninger. Hertil kommer store 

årlige bidrag fra Det n orske Arbeiderparti, likesom de stedlige parti
organisasjoner har gjort overmåte meget for å støtte arbeideridretts
bevegelsen Økonomisk. 

Den hjelp og støtte forbundet har fått har ikke vist sig å være 
spilt. Siden novemberlandsmØtet har Arbeidernes Idrettsforbund fått 

organisert 65 nye foreninger, mens 29 foreninger er strØket på grunn 
av striden mellem kommunistene og R. S. L For tiden teller Arbeider

nes Idrettsforbund omkring 32 000 medlemmer. 

Imidlertid har den tid som er gått siden november 1929, vært en 

av de vanskeligste perioder i forbundets historie. 

Kommunistene som led nederlag på landsmØtet, stiftet umiddel

bart efter dette den såkalte «Revolusjonære Idrettsopposisjon». Denne 

«Revolusjonære Idrettsopposisjon» fikk støtte fra det kommunistiske 

parti og den Røde Sports-Internasjonale. ( R .  S. L )  Opposisjonen har 

fØrt et hØist illojalt arbeide mot forbundet. Den har forsØkt å hver ve 

medlemmer ved å gå til konkurranser og stevner i strid med forbundets 

regler, har tilbudt idrettsmenn tilsluttet forbundet reiser til utlandet 

m. v. for å splitte og skade Idrettsforbundet. Like efter landsmØtet 

holdtes det kretsting i TrØndelag, som fØrte til at denne store krets 
blev splittet, og i oktober 1930 blev også kretsen i Bergen delt, idet kret

sen etablerte samarbeide med fagopposisjonen og streikebryterorganet 

«Arbeidet». De vanskeligheter som Arbeidernes Idrettsforbund har 

hatt å kjempe med i anledning den illojale fremferd som den kom
munistiske fraksjon har forsØkt å fØre, har fØrt til mange og store 

utgifter for forbundet og hindret en organisasjonsmessig opbygning. 

Denne strid har lagt stort beslag på forbundets krefter. Forbundet 

har måttet konsentrere sitt arbeide for å holde arbeideridrettsmennene 

sammen innen forbundet og forhindre det kommunistiske splittelsesfor
SØk som ennu ikke er helt tilbakeslått. 

LandsmØtet i n ovember 1929 fordoblet kontingenten, men tross 

dette vil den ikke muliggjØre at forbundet alene kan makte sine opga
ver. Hertil kommer også at en stor del av forbundets medlemmer er 
arbeidsledige. Det bØr i denne forbindelse nevnes at det borgerlige 
forbund årlig får kr. 80 000.00 i statsbidrag. Det har siden 1919 i alt 
fått kr. 600 000.00 i bidrag til anlegg av idrettsbaner. 

Forbundet må også få støtte til å føre et aktivt oplysnings· og 
agita jon arbeide likeoverfor Norges Landsforbund for Idrett, og sØke 
å vinne nye tilhengere til arbeidernes egen idrettsbevegel e. 

Samarbeid komiteen og ekretariatet finner under di e om ten-
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d igheter a t  bevilgningen til Arbeidernes Idrett forbund for kommende 

kongressperiode bØr forhØies til kr. 15 000.00 årlig. Av dette belØp bØr 

kongressen av hen yn til de specielle arbeidsopgaver, � oplysnings-, 

agitasj ons- og organisasjonsarbeide - binde den nØdvendige lØnn til en 

sekretær som Arbeidernes Idrettsforbund ansetter. Denne mann må 

specielt ta sig av oplysningsarbeidet blandt de fagorganiserte arbei

dere. 

Under henvisning til ovenstående vil sekretariatets flertall ( to 
medlemmer stemmer mot ) foreslå for 

kongressen:  

1 .  Fagkongressen opfordrer alle fagorganiserte arbeidere til aktivt 
å stØtte arbeideridrettsbevegelsen. Kongressen vil på det innsten

digste opfordre alle fagorganiserte idrettsmenn som står tilsluttet 

Norges Landsforbund for Idrett å bryte med den borgerlige 

idrettsbevegelse og slutte op om Arbeidernes Idrettsforbund. 
2. Kongressen gir sekretariatet i opdrag sammen med den felles

komite som er nedsatt av Arbeiderpartiet, Landsorganisa jonen og 

Arbeidernes Idrettsforbund, å opta et landsomfattende oplysnings

og agitasj onsarbeide for å støtte arbeidernes idrettsbevegelse. 

3. Der bevilges Arbeidernes Idrettsforbund et årlig bidrag i kongres -

perioden på kr. 15 000.00. Av denne bevilgning utbetales det til 

den sekretær som Arbeidernes Idrettsforbunds landsmØte velger 
og som skal utføre agitasjons-, oplysning - og organisasj onsarbeide 

inntil kr. 100.00 pr. uke. 

Ad dagsordenens punkt 10. 
Fel lesoverenskomst mellem Norges koop. Landsforening 

og Arbeidernes faglige Landsorganisasjon. 

Til å forhandle med Norges kooperative Landsforening om ny fel
lesoverenskomst valgte sekretariatet Richard Hansen, lForbord og 
Teigen. Norges kooperative Landsforenings styre valgte Andr. Juell, 
disponent Thon og sekretær Randolf Arnesen. 

Komiteen enedes om å fremsette fØlgende forslag : 

Overenskomst 

mellem A. F. L. og N. K. L. om grunnlag for ordning av tvister mellem 
fagorganisasjoner og kooperative virksomheter og om samarbeide om 

saker av felles interesse for A. F. L. og N. K. L. 

§ 1. 
Tariffavtaler oprettes som hittil ved direkte forhandling mellem 

vedkommende kooperative virksomhet og de interesserte fagforbund. 
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§ 2. 

Som grunnlag for oprettelse av de § 1 nevnte tariffavtaler skal 
gjelde : Hvad arbeidsforholdene angår skal disse være minst like gode 
som ved private bedrifter av samme slags og på samme sted eller nær
mest sammenlignbare sted. ( Hvad lØnn angår kal den som hittil prak
tisert, ligge noget over hvad der for samme tid er fastsatt ved tariffer 
for private virksomheter) i samme branche og på samme sted eller 
nærmest sammenlignbare sted, forsåvidt den kooperative virksomhets 
stilling er sådan at det med rimelighet kan kreve.s. I tariffavtalene 
inntas bestemmelse om at der ved den kooperative virksomhet kun skal 
beskjeftiges organiserte arbeidere i tilslutning til Arbeidernes faglige 
Landsorganisasj on. 

§ 3. 
Opnåes der ikke enighet ved direkte forhandling, skal der ikke 

foretas opsigelse eller iverksettes arbeidsstans, men tvisten skal fore
legges for den i § 4 nevnte felleskomite. Felleskomiteen kan fremsette 
forslag til lØsning av tvisten. Fremsetter komiteen ikke noget forslagr 
eller om komiteens forslag ikke vedtas av partene, henvises saken til 
den i § 6 nevnte nevnd. 

§ 4. 
Til å undersøke og megle i mulig forekommende tvister mellem de 

organiserte arbeidere og kooperative virksomheter oprettes en felles
komite. Denne skal bestå av 4 medlemmer med 4 varamenn. 2 med
lemmer og 2 varamenn opnevnes a v A. F. L. og 2 medlemmer og 2 vara
menn av N. K. L. Til medlemmer av felleskomiteen kan ikke opnevnes 
nogen som samtidig er medlemmer av A. F. L.s sekretariat og styret i 
en kooperativ forening. Felleskomiteen opnevnes for 1 år ad gangen. 

§ 5. 
Den i § 4 nevnte felle.skomite skal også behandle og fremkomme 

med forslag i enhver sak som måtte bli den forelagt av A. F. L.s sekre
tariat eller av N. K. L.s styre angående spørsmål av felles interesse 
for fagorganisasjonen og kooperasjonen. Angår saken spØrsmål som 
henhØrer alene under A. F. L., forelegges komiteens forslag sekreta
riatet til avgjØrelse, og angår den alene N. K. L. forelegges den N. K. L.S 
styre til avgjØrelse. Er det spØrsmål om felles optreden, forelegges 
komiteens forslag for begge organisasjoners styrer til avgjØrelse. I 
sistnevnte tilfelle kan der avholdes fellesmØte av sekretariatet og 
N. K. L.s styre. 

§ 6. 
Den i § 3 nevnte nevnd skal bestå av 5 medlemmer. Hver av par

tene velger et medlem. Sekretariatet for A. F. L. og styret for N. K. L. 
velger hver et medlem, og dis e 4 velger det 5te medlem som skal være 
nevndens opmann. Kan di e ikke enes om opmannen, blir denne li 
opnevne av sekretariatet for A. F. L. og styret for N. K. L. Til med
lemmer av nevnden kan kun opnevnes ådanne som ikke tidligere har
hatt befatning med saken og som er uhildede. Nevndens avgjØrelse er 
bindende for partene. Nevnden skal være nedsatt sene t 8 dager efter 
at en sak er innanket. Sakene innrapportere til felle komiteen. 



79 

§ 7. 
Henvendelser til felleskomiteen skjer fra en fagorganisasjons side 

til .sekretariatet og fra en kooperativ virksomhets side til N. K. L.s 
styre, som hver for sig plikter å sørge for innkallelse til felleskomiteen. 
Senest 8 dager efter at en henvendelse er innkommet skal felleskomi
teen tre sammen til behandling av den innankede sak. 

§ 8. 

Felleskomiteen treffer selv avgjØrelse om hvorledes en sak skal 
behandles, og partene er forpliktet til å skaffe de oplysninger og op
gaver som felleskomiteen måtte forlange. 

§ 9. 

Hver av partene betaler utgiftene til sine representanter i felles
komiteen og nevnden. Mulige utgifter til nevndens opmann betales med 
Y2 av A. F. L. og Y2 av N. K. L. 

§ 10. 
Denne overenskomst trer i kraft fra den tid den er underskrevet 

og er gjeldende til 31 desember 1932 og videre 1 år ad gangen, hv1s den 
ikke opsies av en partene med 3 måneders forutgående varsel. 

Forslaget er behandlet av Norges kooperative Landsforenings styre 
og av sekretariatet, som begge har gitt forslaget sin tilslutning. 

Sekretariatet foreslår at kongressen vedtar forslaget. 

Dagsordenens pu nkt 1 1 .  

De arbeiderfientlige lover. 

Voldgiftsloven. 

Fagkongres en i 1927 vedtok fØlgende beslutning : 
d. Kongressen godkjenner sekretariatets beslutninger angående vold

giftslovens anvendel e i vår ved ikke å opnevne medlem av vold
giftsretten og delta i prosedyren ved tvistenes behandling i retten. 

2. Sekretariatet får i opdrag i samarbeide med Det norske Arbeider
partis centralstyre og stortingsgruppe å fremme krav om voldgifts
lovens ophevelse. 

Skulde ophevelsen av loven ikke bli vedtatt, pålegges det sekre
tariatet i samråd med forbundene å innkalle representantskapet til 
møte for å fatte beslutning om den taktikk, som fra fagorganisa
sjonens side skal fØres.:. 

I begynnelsen av 192 opsa Arbeid giverforeningen alle de overens
kom ter, om tilhØrte vårfagene og som ikke var tid bundet ved vold

gift dommen av 1927. Dette gjaldt bygningsfagene, boktrykkerne, bok
binderne, litografene og reprodu Ørene, kredderne og en rekke andre 
over en kom ter omfattende noget over 10 000 arbeidere. 
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De krav som arbeidsgiverne møtte frem med under forhandlingene, 

gikk ut pli en lØnnsreduksjon av gjennemsnittlig 17 pct., forringelse av 

ferien fra 12 til 8 dager og ellers vesentlige forandringer, nlir det gjaldt 

.akkordarbeide, som vil de forringe arbeidsvilklirene ganske betydelig 

utover 17-pct.-reduksjonen. 

Forhandlingene fØrte derfor ikke frem, og Arbeidsgiverforeningen 
gikk til opsigelse av plassene. 

Det var tydelig for arbeidernes forhandlere at a'l'beidsgiverne ved 
den taktikk de brukte, Ønsket voldgiftsloven anvendt. Selv om de tarif

fer som var opsagt, ikke angikk arbeidsforhold, som var av nogen større 
samfundsmessig interesse, blev tvi ten undergitt voldgift. Voldgifts

loven blev sliledes anvendt i utrengsmlil. 

Voldgiftsdommene gikk arbeiderne imot. Retten foretok IØnns

I'eduksjoner, som var helt meningslØse. 

Dommen i bygningsfaget som blev avsagt 2 mai 1928, gikk således 

ut på fra 12 og 15 til 18 pct. lØnnsnedslag. VerktøigodtgjØrelsen blev 

nedsatt fra 4 til 2 Øre pr. time. Læreguttskalaen for rØrleggerne blev 
nedsatt med fra 14.5 til 21.5 pct. Bemanningsskalaen for murarbei

derne bortfalt. 

For 2 grupper av sten-, jord- og cementarbeiderne blev innfØrt en 

forskuddslØnn i akkord pr kr. 1 .15, hvilket vilde bety ca. 21 pct. lØnns
nedslag, likesom bestemmelsen selvsagt vilde fØre til senkning av lØnns
nivået. 

For malerne i Oslo bortfalt den obligatoriske akkord og den ferie
.ordning med merkesystem, som blev innfØrt i 1927. 

For boktrykkere og litografene var den gjennemsnittlige reduksjon 

pli 12 pct., og det blev likeledes i disse fag foretatt inngripende foran
dringer i tariffbestemmelsene for Øvrig - forandringer som medfØrte at 

reduksjonen blev stØrre. Det samme var også tilfelle med bokbinderne 

.og skredderne. 

Som følge av disse overgrep fra Voldgiftsretten utbrØt det en 
arbeidsstans i bygningsfagene og de grafiske fag. Denne kamp fikk en 

utpreget politisk karakter. Det blev en kamp mot selve voldgiftsloven 
og mot Regjeringens anvendelse av loven. Det blev ikke bare en kamp 
av de fagorganiserte, hele arbeiderklassen og store deler av befolknings

lag som ellers stlir utenfor organisasjonen, var enig eller sympatiserte 
med de streikende arbeidere. I kampen hadde de streikende arbeidere i 

særlig grad en god støtte a v Det norske Arbeiderpartis og Det norske 

Arbeiderpartis Ungdomsfylkings medlemmer. 

Efter 9 ukers arbeidsstans kom man frem til et organisasjonsmessig 
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opgjør, som med rette har vært betegnet som e n  betydelig seier for arbei
derne og fagorganisasjonen. 

I Arbeidsrettens møte 10 juli frem atte retten formann, på vegne 

av Arbeidsretten, et for lag til lØsning av konflikten. Dette forslag gikk 

Ilt på at tariffavtalene skuI de gjøres gjeldende til 1 april 1930. LØnns

reduksjonen skulde gjennemfØres med 8 pct. straks og 4 pct. den 15 mai 
1929. Betingelsen for denne siste reduksjon var den, at indekstallet for 
april 1929 skulde være det samme som indekstallet for j uni 192 . Par

tene vil, hvis den nevnte forutsetning ikke foreligger, ha full rett til å 
gå til kamp mot reduksjonen på 4 procent i mai 1929. Ved forhandlinger 

i 1929 bortfalt denne reduksjon og det blev gitt tillegg til de tidligere 

lØnninger. 

For bygningsfagenes vedkommende var det videre en rekke sær

spØrsmål som det skulde forhandles med Arbeidsgiverforeningen om. 

Disse forhandlinger fØrte til et for arbeiderne meget gunstig resultat, 

og Arbeidsrettens forslag med resultatet fra forhandlingene i Arbeids

giverforeningen blev senere vedtatt og bygningskonflikten dermed 

hevet. 

Boktrykkerne hadde ved forhandlinger den 29 og 30 juni 192 

ordnet sig med Arbeidsgiverforeningen om en skrittvis gjennemfØrelse 
av voldgiftsdommens lØnnsreduksjoner. Ved senere forhandlinger har 

man også for de grafiske fag og skredderne opnådd i det vesentlige 

det samme sam man fikk gjennemfØrt for bygningsfagenes vedkom
mende. 

Det vil således sees at arbeiderne ikke bare opnådde Økonomisk 

bedre resultater enn hvad de hadde fått i voldgiftsdommene, men det 
som er av stør t betydning å fastslå i denne forbindelse er den kjen -

gjerning at arbeiderne ved kampen mot voldgiftsloven fikk bibragt 

voldgiftsloven og voldgiftslovsideen et alvorlig politi k grunnskudd. 

Det må videre legges betydelig vekt på at det var Statens retts· 

institu jon, Arbeidsretten, om ved in medvirkning bidrog til at kon
flikten blev hevet og dermed foretok en offisiell desavouering av vold

giftsin titu jonen og dommene. 

Efter voldgiftsdommene i bygningsfagene og de grafiske fag blev 
voldgiftsloven ikke anvenut. 

Voldgift loven av 1927 hadde gyldighet til 1 augu t 1929. tor

tinget måtte derfor ta tandpunkt til om loven fort att kulde gjelde 

eller ikke. 

Den juni 1929 forelå til behandling i Odelstinget ocialkomitecns 

innstilling om forlengel e av voldgift loven. Komiteen flertall inn 

tillet på at Regjeringen propo isjon om forlengel e forka tede . Ven-

L - 6 
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stre og bondepartiet medlemmer optok fØlgende for lag : «Midlertidig 
lov av 5 mai om tillegg til  lov om arbeidstvister for åvidt angår anven
delse av tvungen voldgift skal gjelde enhver tvi t, om Kongen til og 
med 1 august 1931 har henvist til voldgift efter lovens § 1, n r. 1.» 

Arbeidernes faglige Landsorganisasjon hadde sendt en lengere fore

stilling til socialkomiteen og forlangte at loven ikke blev forlenget. 
Ved voteringen i Odelstinget blev det vedtatt, mot venstres og 

bondepartiets stemmer, ikke å forlenge loven efter dens utløp 1 august 

1929. 
Hermed var voldgiftsloven av 1927 ophørt. Den hadde vært gjen

stand for en ublid, men for arbeiderne og fagorganisasjonen forholdsvis 

lykkelig skjebne. 

Stmffelovens § 222, Il. 

Fagkongressen i 1927 fattet i dette spØrsmål sådan beslutning :  
1.  Sekretariatet optar sammen med Det norske Arbeiderpartis cen

tralstyre og stortingsgruppe arbeidet for å få ophevet de arbeider
fiendtlige lover av 1927. 

2. Sekretariatet gis bemyndigelse til å treffe de foranstaltninger som 
ansees nØdvendig for å opnå et gunstig resultat. 

N oget a v det fØrste arbeiderregjeringen foretok sig i 1928 var å 

fremsette proposisjon om ophevelse av straffelovens § 222 Il. 

Overensstemmende med kongressens beslutning optok Det norske 

Arbeiderpartis medlemmer i Stortingets j ustiskomite ved behandlingen 
av arbeiderregjeringens proposisjon - efter konferanse med sekreta

riatet og centralstyret for Det norske Arbeiderparti - forslag om at 
straffelovens § 222 Il skulde opheves. 

Salren kom til behandling i Odelstinget 21 mars 1928. Efter en 

debatt, hvori arbeiderrepre entantene på en utmerket måte fremholdt 

de fagorganiserte arbeideres syn på lovbestemmelsen som en undtagel
sesbestemmelse rettet mot fagorganisasjonen, blev de borgerliges for
slag om at bestemmelsen ikke skulde tas til behandling fØr straffelovs

kommisjonens betenkning forelå, vedtatt med 57 mot 42 stemmer. 

Siden den tid har Arbeiderpartiets stortingsgruppe gjort gjen
tagende forSØk på å få § 222 Il ophevet. De borgerlige partier har 
imidlertid bare henvist til at paragrafen var til behandling i straffe

lov kommisjonen. 

Et forslag fra denne kan ventes i den nærmeste fremtid. Om be

stemmelsen blir ophevet eller kommer i en for de fagorganiserte far

ligere form er enn u for tidlig å si noget om. Landsorganisasjonen og 

partiet må ette alle krefter inn på å få undtagel esloven ut av verden. 

I 



83 

Sekretariatet og central styret må ha fullmakt til å foreta ig det som 
er nØdvendig for å fremtvinge en endring i rett tilstanden, å at denne 

arbeiderfiendtlige lov bringes ut av verden. 

Amnestiloven av 1929. 

På representantskapets møte i januar 1929 blev sekt'etariatet be

myndiget til å iverksette en dags protest- og demonstrasjonsstreilc mot 

tukthllsZovene og for kt'avet om en amnestilov, 

Årsaken til denne beslutning var den at hundrevis av fag- og parti
feller var satt under tiltale og var idØmt straffer for å ha «støttet» 

de «ulovlig» streikende bygningsarbeidere og arbeiderne i de gra, 

fiske fag. 

�fot dette anfall av arbeidsiver som påtalemyndigheten hadde fått, 

reiste det sig en veldig protestbevegelse ute i organisasjonene. Det 

kom en rekke krav fra de lokale fagforeninger om at det skulde igang

settes en landsomfattende kamp mot de avsagte dommer, med det for

mål at dommene av statsmyndigheten skulde opheves eller tilbake

kalles. Således besluttet Rjukan-arbeiderne for egen regning og efter 

eget initiativ å nedlegge arbeidet alle som en, hvis nogen av de på 

Rjukan dØmte arbeidere blev satt i fengsel for å avsone de idØmte 

straffer. På andre steder som i Bergen og Skien, krevet man en lokal 

og industrivis streik for å gjennemføre et almindelig amnesti for de 

dØmte. 

De forskjellige uttalelser og beslutninger øvet ganske sikkert sin 

innflytelse på myndighetene. Slik som forholdene lå an efter de «ulov

lige» konflikters avslutning og gjenoptagelsen av arbeidet, kunde man 
regne med en viss fornuft hos Regjeringen. Effektueringen av de 

idømte straffer blev derfor utsatt. 

Da Landsorganisasjonens representantskap behandlet situasjonen 
i januar 1929 lå det hele slik til rette, at man ikke fant grunn til å gå 
til nogen generalstreik. Man kunde nøie sig med å beslutte en dags 

arbeidsstans for alle arbeidere mot tukthuslovene og for kravet om 

en almindelig amnestilov. 

I henhold til representantskapets beslutning blev det i samarbeide 

med Det norske Arbeiderpartis centralstyre og stortingsgruppe krevet 
og fremsatt forslag til lov om amnesti. Forslaget var fremlagt i to 

alternativer, et gjeldende almindelig amnesti, og det annet gjeldende 

dem som hadde støttet de ulovlige streikende i bygningsfagene og de 

grafi ke fag. 

aken kom til behandling i Odelstinget 8 juni 1929. Proposisjonen, 

som alene gjaldt de dømte i anledning bygningsarbeider treiken og 
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streiken i de grafiske fag, blev vedtatt med 5 mot 31 stemmer, idet 

h Øu'e og bondepartiet stemte mot. r�oven blev sanksjoneret i statsråd 

21 juni 1929. 

Hermed hadde man opnådd å få gjennemfØrt den fØrste amnesti
lov i Norge for «ulovlig» politisk og faglig virksomhet. 

Stillingen nu: 

Man kan konstatere at fagorganisasjonens og partiets arbeide mot 
de arbeiderfiendtlige lover har resultert i at voldgiftslovens dager er 

forbi og at man har fått den fØrste amnestilov. Men det ser ut som 

om nye angrep forberedes for å slå ned den lovlige virk omhet SOlli 
fagorganisasjonen nu fØrer. I Stortinget har bondepartiet således 

fremsatt et reaksjonært forslag som innebærer en rekke forandringer 

av arbeidstvistloven i arbeiderfiendtlig retning. 

Venstre nedsatte i 1930 en såkalt parlamentarisk komite bestående 

av justitiariu Paal Berg, advokat Valentin, Voss og fylke mann Sei]) 

som arbeider med de vanskelige problemer omkring «arbeidsfreden ». 

Hvilke forslag som vil fremkomme er uvisst. Ett må imidlertid være 

sikkert - og det er at alle nye angrep på fagorganisasjonen mil. he
kjempes på det kraftigste. 

Sekretariatet vil anbefale at fØlgende forslag vedtas av 

Kongressen : 

1. Sekretariatet fortsetter i samarbeide med Det norske Arbeider

partis central styre og stortingsgruppe arbeidet for å få ophevet 

straffelovens § 222 Il. Forslag herom fremsettes for Odelsti n

get i år. 

2. Ethvert forsØk fra arbeidsgiverne og fra de borgerlige partier pli 

å innfØre nye arbeiderfiendtlige lover må i samarbeide med Det 

norske Arbeiderparti bekjempes på det kraftigste. Sekretariatet 

i samråd med forbundene bemyndiges til å foreta de nØdvendige 

skritt. 

3. Sekretariatet gis i opdrag å fortsette sitt oplysningsarbeide sam

men med Det norske Arbeiderparti om de arbeiderfiendtlige lover. 

Innsendt forslag fra Norsk Arbeidsmannsforbunds forretningsutvalg. 
Ad kampen mot tuktkusloven. 

I forbindelse med de konflikter som de fagorganiserte arbeidere 
har fØrt mot arbeidskjØperne for å forbedre sine IØnns- og arbeidsvil-
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kål', har den kapitali tiske tats rett ve en i stor utstrekning vært an
vendt mot de organi erte arbeidere og dere :tillitsmenn .  

I d e  forskjellige herredsretter o g  lagmannsretter, som enstemmig 
har dØmt de tiltalte arbeidere i henhold til tukthusloven til bØter eller 
fengsel, har det også sittet arbeidere tilsluttet både arbeidernes faglige 
og politiske organisasjoner som domsmenn. 

I herredsretten i Bærum, om enstemmig dØmte skog- og landar· 
beidernes tillit menn til bøter eller fengsel, val' en av domsmennene 
medlem av Bærums kommunale Tjenestemannsgruppe tilsluttet Norsk 
Kommuneforbund og Arbeiderpartiets avdeling i Bærum. 

I Ålesunds byrett, som enstemmig dØmte redaktøren for en arbei
deravis til bØter, subsidiært fengsel straff, fordi han hadde offentlig
gjort navnet på streikebrytere, var også en av domsmennene medlem 
av fagorganisasjonen og et fremstående medlem av Arbeiderpartiet. 

Fagorganisasjonen kan under ingen omstendigheter tolerere et så
dant forhold, men må betrakte disse arbeideres stemmegivning i by
og herredsretter for usolidarisk og klassefiendtlig optreden, som bare 
kan virke til fordel for streikebryterne og styrke borgerskapet og ar
beidskjØperne i deres reaksjonære fremstØt mot arbeiderklassen og 
dens faglige organisasjoner. 

I henhold hertil fatter kongressen sådan beslutning : 
Kong�'essen fastslår.-
At tukthusloven er et reaksjonært fremstØt mot arbeidernes fag-

lige organisasjoner og kan ikke godkjennes. , 
At de arbeidere som sammen med borgerskapet dØmmer de fag

organiserte arbeidere og deres tillitsmenn efter tukthusloven, begår en 
usolidarisk og klassefiendtlig handling, som er uforenlig med medlems
skap i arbeidernes faglige og politiske organisasjoner. 

Under henvisning til sekretariatets innstilling angående kampen 

_ mot de arbeiderfienc1tlige lover foreslår ekretariatet at for laget ikke 

gir anledning til videre be lutning fra kongressens side. 

Ad dagsordenens punkt 12 .  
Revisjons- o g  regnskapsordninge,n innen fagorganisasjonen : 

ekretariatet nedsatte i 192 en komite til å fremkomme med for
slag angående revi jon ordning innen fagorganisa jonen. 

om komite blev opnevnt : O. Sporpind, JØrgen Knud en og Au
der Øie. 

Komiteen fremkom den 20 november 1929 med følgende redegjØ
relse og innstilling : 

«Undertegnede komite om sekretariatet har gitt i opdrag å frem
komme med for lag angående revisjon ordningen innen fagorganisasjo
nen, kal få uttale om sin opfatning, at grunnlaget for en betryggende 
red jon ordning i fØr te rekke er at regn kap y temet er slik anlagt 
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at det til enhver tid gir grei og klar oversikt over d.e regnskapsmessige 
forhold. Komiteen har derfor i forbindelse med revi jonen funnet det 
nØdvendig også å omtale regnskap systemene innen organi asjonene. 

All regnskapsfØrsel har til formål til enhver tid å gi full og hel 
beskjed om den Økonomiske stilling og å avgi materiale for granskning 
og kontroll av Økonomiens forvaltning. 

I de forskjellige regnskapsgrener er det skapt et utall av regn· 
skapssystemer, som dog alle i prinsippet har sitt grunnlag i det almin· 
delige bokholderi system som derfor også må bli u tgangspunktet ved 
bedømmelsen av de faglige organisa doners regnskapssystemer. 

Nærværende komite u ndersøkelse av de for kjellige forbunds 
regnskap ystemer har derfor i fØrste rekke gått ut på å få en oversikt 
over om disse tilfredsstiller de krav som man i henhold til foranstående 
må stille, samt om det er mulighet til stede for en mere ensartet regn· 
skapsfØrsel i forbundene. 

H vad det sist nevnte angår finner ikke komiteen å kunne foreslå 
helt ensartede regnskapsbØker, ærlig på grunn av at det er et ulike 
antall kasser i de forskjellige forbund. Men selv om der således ikke 
kan være tale om ensartede regnskapsbØker, bØr det dog kunne opstil
les visse fellesregler for forbundenes regnskapsfØrsel. 

Forbundenes regnskaper fØres nu for de aller flestes vedkommende 
efter det system som almindeligst benevnes «kassaregnskap», d. v. s. 
det er kassakonto som er regnskapets basis. 

Denne regnskapsmetode kan for de forbund som ikke har mellem
regnskap med sine avdelinger, være i orden. Men for de forbund som 
har mellemregnskap, er det utilfredsstillende. Man tenker da nærmest 
her på de forbund som har arbeidsledighetskasse og med mellemregn
skap forståes det forhold at avdelingene på forbundets vegne foretar 
utbetalinger av penger, som enten er mottatt av forbundet eller i nnkas
sert kontingent, eller begge deler. 

For disse regnskapers vedkommende bØr iakttas : 
1. Alle poster vedrØrende avdelingen skal fØres «over konto». 
2. På kassakonto skal posteres alle kontu'nte beløp som mottas og ut

betales av forbundskassereren og kun disse. 
Den forandring som post 1 bevirker, består i at man vil få en 

felleskonto for avdelingenes inn- og utbetalinger og at denne felles
konto blir å debitere for all kontingent og for alle kontantbeløp som 
sendes til avdelingene for utbetaling av understøttelse etc., mens den 
samme konto krediteres for de kontante belØp som innsendes til for
bundet samt for de utbetalinger av u nderstøttelse som er foretatt av 
avdelingene. Denne avdelingenes felleskonto vil svare til Konto pro 
diverse i et forretning regnskap og kan også gis det navn her, således 
at man foruten avdelingenes mellemværende, også kan postere f. eks. 
innskudd og uttak av bank på denne konto. De kontobØker som nu al
mindelig benyttes for avdelingene ( så vel som for de Øvrige konti ) bi
beholdes fremdeles, de blir bare fast knyttet til dagboken ( eller dag
bØken e ) ,  idet alle posteringer foretas i dagboken, hvorfra der «konte
res:. til kontobøkene. 

Til po t 2 kal bemerke at en gyllen regel for bokførsel er at et-
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hvert opgjØr kal i nnfØres i bØkene på. samme må.te som opgjØret er 
foretatt og i flukt med dette ligger det at det på. kassakonto kun skal 
fØres de tall som virkelig omfatter kontantbelØpene, og at så. skjer blir 
de suten en nØdvendig fØlge av det om er anfØrt under post 1 .  

Komiteen som har foretatt prØver med for kjellige alternativer, 
vil i henhold til foranstående anbefale innfØrt et av de to systemer 
som her kortelig skal skis eres og som er kalt henholdsvis ystem A og 
sy tem B. 

SY8tem A. Dette system har 2 dagbØker : Kassabok og opgjØrsbok. 
Kassaboken er en almindelig regnskapsbok som fØres på. ordinær 

måte. Men i denne kassabok innfØres altså. kun de kontante belØp som 
gå.r ut og inn hos forbundska ereren. De kontanter han mottar fra 
avdelingene og d e  kontanter han sender, posteres så.ledes umiddelbart 
i kassaboken. De belØp som mottas og de som sende skal derefter 
straks konteres over til avdelingenes kontobok, henholdsvvis til kredit 
og debet for vedkommende avdelings konto. For Øvrig posteres i kas· 
sen alle kontante inn· og utbetalinger på. almindelig måte og fØrea på 
konto efter de gjengse regler. 

OpgjØrsboken er en rubrikk bok og skal som navnet antyder, tjene 
for innfØrsel av avdelingenes månedsopgjØr. Rubrikkenes antall må 
rette sig efter hvad det i hvert enkelt forbund kreves i å henseende, 
det beror nemlig på. hvor mange kasser forbundet har og hvordan kon· 
tingenten fordele . I denne opgjØrsbok innfØres altså. kontingentopgjø· 
rene fra avdelingene både som amlet sum og fordelt efter den pesifika· 
sjon som innbetalingene skal ha i regnskapet. Man vil således få en ru
brikk for hver av de poster hvorefter kontingenten skal fordeles samt en 
rubrikk for samlet sum med henvisningsrubrikk. Dernæst skal det være 
en rubrikk for hver art av de utbetalinger som foretas i avdelingene 
samt rubrikk for samlet sum med henvisningsrubrikk. Fra rubrikken 
for samlet sum i opgjØrsboken konteres det til hver avdelings konto i 
kontoboken. En avdelings konto vil da fra opgjØrsboken få de poster 
i nnfØrt som angå.r kontingentopgØrene og de i avdelingen foretatte ut
betalinger, mens alle poster for de kontant innsendte og mottagne be· 
lØp blir innfØrt fra kassaboken. 

SY8tem B. Dette sy tem er en variasjon av de ka adagbøker (kas
sajournaler) med rubrikker som brukes i flere forbund, men med til
legg av en dobbeltrubrikk for en «avdelingenes felleskonto» ( Konto 
pro diverse) .  Ka sajournalen inneholder så.ledes en dobbeltrubrikk for 
kassakonto, en for konto pro diverse og en for hver av forbundets kas
ser. For konto pro diverse og for hver av de enkelte ka ers rubrikker 
bØr det være en henvisningsrubrikk som plaseres mellem hvert par ru
brikker. De daglige posteringer skjer altså i dette system i en, mens 
system A har to dagbØker, men eller blir reglene for posteringer den 

amme, under hen yntagen til at avdeling opgjØrene kal innfØres på 
den må.te at kontingenten fordeles til kredit for hver kasses konto og 
den amlede um debitere konto pro diver e, mens de kontante belØp 
som kommer fra eller sendes til avdelingene, skal fØre , foruten over 
kassakonto, henhold vis til kredit eller til debet for konto pro diverse. 
De utbetalinger om ifølge avdeling opgjØrene er foretatt, kal debite-
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res de respektive kassers konto og krediteres konto pro diverse. Fra 
kassajournalen konteres så hver post til kontobØkene. 

Foruten de rubrikker i kassajournalen som er nevnt ovenfor, kan 
det være av betydning å ha en ekstra rubrikk for poster, som man vil 
skille ut fra de enkelte k asser. Dette kan f. eks. gjelde inventar eller 
kjØp av verdipapirer eller penger som settes inn i et eller annet fore
tagende. 

Det kan selvfølgelig opstilles andre systemer enn de her skisserte, 
som, når de bare imøtekommer de prinsipielle krav, kan virke like til· 
fredsstillende. For forbund som har få kas er og ikke krever så stor 
spesifikasjon av regnskapet, kan det f. eks. brukes som kassajournal 
en rubrikkbok som innenfor en håndterlig stØrrelse kan gi plas::, for en 
rubrikk for hver hovedkonto, dog må i alle tilfeller administrasjons 
utgiftene fØres i en felles rubrikk som senere journaliseres eller fØres 
i kontobok. Disse kassajournaler må dog alltid inneholde rubrikker for 
konto pro diver e ( avdelingenes felleskonto ) .  

For forbund som ikke har arbeidsledighetskasse og ikke har mel
lemregn kap med avdelingene, kan som foran nevnt, under visse forut
setninger, det almindelige kassaregnskapssystem benyttes. Helt uten 
mellemregnskap vil dog intet forbund være, idet der fra tid til annen 
ialfall vil måtte utbetales streikebidrag gjennem avdelingene. Når det 
således fra forbundet sendes et beløp til streikebidrag, må dette belØp 
efter kassaregnskapssystemet straks posteres og debiteres streikebi· 
dragskonto. Hvis imidlertid belØpet ikke blir brukt i sin helhet, blir 
det overskytende belØp returnert til forbundet. Det returnerte beløp 
må da innfØres som ny inntekt i regnskapet. At utsendte belØp til un
derstØttelse ikke blir postert i kassaboken fØrenn efte,' konfliktens av
slutning, må ikke tillates, og heller ikke at det fØres flere kassabøker. 

Hovedbole og status. Hvilket system for hovedbok det skal benyt· 
tes, er det ikke nØdvendig å gi nogen nærmere anvisning på, da det har 
mindre betydning for kontrollens skyld. Når det er bragt på det rene 
hvordan tatus kal opstilles, vel dermed hovedboken til en vi grad 
være gitt. Under enhver oIIlStendighet må det fØres en hovedbok som 
er i full overens temmeise med status. 

Hensikten med en status·opstilling er å få en spesifikasjon av de 
verdier man forvalter og en opgave over hvordan disse verdier er an· 
bragt. Man vil således på aktivasiden opføre : Kas abeholdning, inn
skudd i banker, utestående fordringer eller tilgodehavender, verdipapi
rer, som obliga joner, gjeld brev og aktier, inventar og andre formues
gjenstander. �n riktig opsatt status vil ha en fullstendig spesifikasjon 
av disse ting, som tilsammen utgjør samlet aktiva. På passivasiden 
skal man finne be kjed om hvem om i virkeligheten eier de verdier 
som aktivapostene representerer. I en organisasjon er det som regel 
de forskjellige kas er som eier det hele. På pa ivasiden opføres hvor 
meget hver enkelt ka se eier, samt den gjeld som organisa jonen måtte 
ha. De samlede poster på passivasiden svarer da til amlet sum for 
aktiva. 

Landsorganisasjonens regnskap er fØrt efter et almindelig bokhol-



89 

deri ystem og for kontrollens skyld finnes det ikke å være grunn til å 
• forandre dette. 

Avdelingenes 'regnskap. Det er almindelig at forbundene forsyner 
sine avdelinger med det regnskapsmateriell de behøver. For å få den 
best mulige orden og system er det formålstjenlig at forbundene i 
størst mulig utstrekn i ng støtter sine avdelinger også forsåvidt det 
regnskapsmessige angår. Det vil således være å anbefale at det i 
så stor ut trekning som mulig fra forbundets side foretas i nspeksjon 
av avdelingenes regnskaper og regnskapsforhold. Denne inspeksjon 
som i fØrste rekke vil få karakter av revi jon, må dog der hvor det el' 
nØdvendig legge den stør te vekt på å være veiledende og undervisende. 
For en avdelingskasserer, om arbeider tungt med sine regn kaper, vil 
et par timers undervisning gjøre god nytte. Denne undervi ning må 
for å gi det beste utbytte ikke innskrenkes til kun teoreti k forklaringr 
men må gjennemfØres ved praktiske Øvelser. 

Revisjonen. En viktig betingelse for en god revisjon er at regnska· 
pet er fØrt på en sådan måte at revisorene får den beste oversikt over 
de bevegelser i den Økonomiske stilling som de forskjellige posteringer 
enkeltvis og tilsammenlagt bevirker. 

En virkelig revisjon bØr aldri være bare en tallrevisjon, hvis man 
med dette uttrykk mener at revisor kun har å under Øke om de tall 
som el' innført i bøkene stemmer med de fremlagte bilag. 

Regn kaps ystemet må derfor være så greit og oversiktlig at ikke 
alene kassereren som daglig fØrer det, har oversikten, men at også re· 
vi orene om på en forholdsvis kort tid skal gjennemgå det, får den 
til trekkelige oversikt. 

Revi orene må foreta en full og inngående behandling av regnska· 
pet og hvad dermed står i forbindelse og således at ikke det hele inn
skrenker sig til bare en formel og hurtig gjennemgåelse av posteringer 
og bilag. Når det finnes påkrevet for belysning av et regnskapsforhold 
må revisorene gjennemgå styreprotokoll og korre pondanse. llvis en 
ka erer innehar flere ka ererhverv, må kassakontroll foretas samti
dig i alle kas er. 

Efter inngående drØftelse har komiteen kommet til det resultat at 
det bør an ettes en fagrevi or for de faglige organisasjoner til gjennem
gåelse av regn kapene ved iden av de valgte revisorer. 

Som bekjent har Landsorgani sa jonen i Sverige ansatt en såkalt 
«Yrkesrevison. An ettel en blev foretatt av Land organisasjonens re
pre entant kap i 1925 og endelig godkjent av kongre n i 1926. Denne 
revisors arbeidsopgave blev av kongressen fastsatt således : 

«Revisorns n armaste åligganden skola vare : 
att deltage i revi ion och kontroll av Landsorgani ationens och 

forbunden kassor, 
att i den utstrakning tiden sådant medgivel' och Land sekretaria

tet och vederhorande forbund tyrel e kan finna llimpligt att dlirom 
giva uppdrag, forrlitta inspektion och revision av avdelingarnes kassor, 

att utarbeta och forelligga vederbOrande styrel e forslag till de 
lindringer av bokforingen, rapporteringen eller kontroll y temet, som 
eventuellt kan anse prakti k och lampligt.» 
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I kongressens protokoll sees Landsorganisasjonens formann å ha 
motivert ansettelsen således : 

«Yrkesrevisorn har natu
'
rligvis icke utsetts darfor, att de av Lands

organisationens kongress valda revisorerna ansetts inkompetenta. Har 
går årligen tiotals miljoner kroner genom vor a fackorganisationers 
kassor, det er vår skyldighet att se till, att få et system, som skanker 
trygghet for att icke ett ore går forlorat. Vid sidan av de ordrnarie 
revisorerna, som ju aven ha till uppgift att granska sina styrelser, ar 
det mycket formånligt med extra teknisk hjalp. Det ar forovrigt så 
naturligt, att ord ej borde behOva spillas derpå.» 

Efter hvad man har grunn til li tro er det i Sverige udelt tilfreds
het med denne ordning. 

Komiteen finner, alt tatt i betraktning, at en sådan ansettelse vil 
være formålstjenlig også hos oss, og vil derfor i korthet skissere den ar
beidsopgave som finnes å ligge forhånden. 

Her må fØrst nevnes den tekni ke revisjon av Landsorganisasjo
nens regnskaper. Dette medfØrer til en viss grad en deling av arbeidet 
med de valgte revisorer, således at disse mere blev en kontrollkomite, 
<d. v. s. at de i fØrgte rekke fØrer tilsyn med de Økonomiske disposisjo
ner og gransker forholdet med de tilsluttede organisasjoner ved siden 
·av den almindelige kontroll. 

For forbundenes vedkommende vilde den ansatte revisor muligens 
ikke kunne foreta en fullstendig revisjon, men at det kanskje kun kunde 
bli tale om en delvis og periodisk gjennemgåelse av regnskapene -
-altså nærmest en regnskapsinspeksjon. Men ved siden av den regnskaps
inspeksjon og revisjon måtte han være konsulent og rådgiver i de for
'skjellige regnskaps- og kontrollsaker. Han måtte samarbeide med de 
valgte revisorer og bistå. dem i deres arbeide når dette måtte finnes 
Ønskelig. Sammen med revisorer og styre måtte han drØfte og bringe 
i forslag de forbedringer i regnskaps- og kontrollsystemet som det fin
nes praktisk å gjennemfØre og han vilde således bli formidler av den 

'samhØrighet som det også på regnskapsfØrselens område bØr være mel
lem organisasjonene. 

I Økonomiske foretagender som organisasjonene kan være inter
-essert i (Folkets TIus og annet) kan långiveren finne en gjennemgåelse 
av regnskapene Øn kverdig, og den faste revisor vilde i så fall kunne 
-være den mest kompetente til å utfØre dette. Det samme vilde være til
felle med samorganisasjonenes og eventuelt enkelte avdelingers regn
skaper. 

Når komiteen fremsetter dette for lag om ansettelse av fagrevisol' 
, er det fordi man derved Ønsker at organisasjonene må få. den mest full

stendige og betryggende revi jon, for intet er å Ømtålelig som regn· 
skapet og det som står i forbindelse med dette. 

Komiteen vil som konklusjon tillate sig å foreslå : 
Land organi a jonen henstiller til forbundene om å opta sine regn

skaps ystemer til behandling og eventuelt gjennemfØre de forandrin
ger som av komiteen er påpekt. 

Land organisasjonen ansetter en fagrevisor som får til opgave li. 
revidere og pe ielt fØre tilsyn med de faglige organi asjoners regn-
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kapsvesen for åvidt det regnskapstekni ke angår og for Øvrig bistå 
de valgte revi orer samt være konsulent i bokfør els- og regn kap stek
niske spØrsmål. 

O. S]J01'pind. Jø1'gen Knudsen. Anders Øie.» 

Selvretariatets stining til komiteens forslag foreligger i den tidli

gere tt'ykte dagsorden. 

Ad dagsordenens punkt 13. 

Forsikringskassene. 

I overensstemmelse med kongressens beslutning av 1927 har sekre
tariatet nedsatt en komite som fikk i opdrag Il. undersØke spØrsmålet 
om ensartede forsikringsbestemmelser, og at forsikringskassene even
tuelt skulde kunne underlegges Landsorganisasjonen. 

Komiteen har bestått av O. Hindahl, O. Sporpind og H. L. BØrsum. 
Komiteen fremla for sekretariatet fØlgende innstilling : 

«Komiteen har i en del møter gjennemgått og drØftet de fOl'skjel
lige forbunds bestemmelser angående forsikringskassene, for om mulig 
å finne frem til et forslag med ensartede bestemmelser for aUe forbund 
innen Landsorganisasj onen. 

Imidlertid er de enkelte forbunds kontingent til forsikring-skassen 
og forsikringskassens ydelser til medlemmene hØist forskjellige. I en
kelte forbund er det overhodet ingen forsikringskasse oprettet. I de 
forbund, hvor forsikringsbidrag utbetales, varierer dette, som det vil 
fremgå av nedenstående opgave, fra kr. 2500.00 ned til kr. 250.00 om 
hØie ste bidrag : 
Norsk litografisk Forbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  inntil kr. 2500.00 
Norsk Centralforening for Boktrykkere . . . . . . . . .  . 
Norsk Murerforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Bokbinderforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund . . . . . . .  . 
Norsk Tekstilarbeiderforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Baker- og Konditorforbund . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Nærings- og Nydelse middelarbeiderforbund 
Tobakkarbeiderforbundet i Norge . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Papirarbeiderforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
NOI1 k Kommuneforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Transportarbeiderforbund . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Formerforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Stenindustriarbeiderforbund . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund . . . . . . . . . . .  . 
Norsk kjemisk Industriarbeiderforbund . . . . . . . . .  . 
Norsk Arbeidsmann forbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk KjØttindustriarbeiderforbund . . . . . . . . . . . .  . 
Nor k Møbelindustriarbeiderforbund . . . . . . . . . . . .  . 

« 2000.00 
« 2000.00 
« 2000.00 
« 1500.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
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Norsk Bygningsarbeiderforbund . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Gullsmedarbeiderforbund . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Lokomotivmannsforbund . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Postforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 

. Norsk Matros- og FyrbØterunion . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk HØvleriarbeiderforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Skredderforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Jernbaneforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Skotøiarbeiderforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Skinn-, Lær- og Gummiindustriarbeider-

forbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Skog- og Landarbeiderforbund . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Barber- og Frisørsvenners Forbund samt 
Norges llandels- og Kontorfunksjonærers Forbund 

har ingen forsikringskasse. 

inntil kr. 1000.0a 
« 1000_00 
« 800.00 
« 700.00 
« 660.00 
« 600.00 
« 600.00 
« 500.00 
« 500.00 

« 500.00 
« 250.00 

Til disse forskjellige forsikringsbidrags utbetaling kommer også. 
vidt forskjellige bidrag ved ektefelles dØd, og enn videre har en del 
forbund også bestemelse om bidrag ved et barns dØdsfall. 

At disse hØiest forskjellige rettigheter i forbundene medfører store 
ulemper ved overgangen fra det ene forbund til det annet er klart, idet 
ganske naturlig medlemmene i et forbund med hØit forsikringsbidrag 
nØdig vil avstå. fra sine oparbeidede rettigheter. 

Ved å overfØre samtlige forsikringskasser til Arbeidernes faglige 
Landsorganisasjon til en felles forsikringskasse med like ydelser til 
alle medlemmer, kunde disse vanskeligheter ryddes av veien. Men på 
den annen side vilde dette efter komiteens opfatning medføre, at en 
rekke av Landsorganisasjonens medlemmer vil de få sine rettigheter 
forringet, idet det ansees utelukket at en felleskasse kunde gå til ydel
ser som tilsvarer det hØieste belØp som nu utbetales innen forbundene. 
Kontingenten til en kasse med f. eks. kr. 2500.00 i forsikringsbidrag vil 
medfØre, at en rekke forbund måtte gå til en ganske betydelig kontin
gentforhØielse. 

Komiteen finner derfor ikke på det nuværende tidspunkt å kunne 
anbefale en sådan ordning, selv om denne prinsipielt kunde være den 
riktige. 

For imidlertid å komme til mere ensartede bestemmelser innen 
de forskjellige forbund, vil komiteen anbefale at kongressen vedtar en 
henstilling til forbundene om å vedta likelydende bestemmelser for ut
betaling av forsikrings- og begravelsesbidrag efter nedenstående regler : 

For medlemmer med 1 års medlemsskap, 

52 betalte ordinære merker . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . kr. 100.00 
For 2 års medlemsskap 104 merker . . . . . . . . . . . . . . . . . .  « 200.00 

« 3 « -«- 156 . . . . . . . . . . . . . . . . . . « 300.00 
« 4 « -«- 208 . . . . . . . . . . . . . . . . . .  « 400.00 
« 5 « -«- 260 . . . . . . . . . . . . . . . . . .  « 500.00 
« 6 « -«- 312 . . . . . . . . . . . . . . . . . .  « 600.00 
« 7 « -«- 364 . . . . . . . . . . . . . . . . . . « 700.00 
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For 8 års medlemsskap 416 merker 
« 9 «  -4:- 468 
« 10 « -«- 520 

kr. 00.00 
« 900.00 
« 1000.00 

Ved medlems ekteflelles dØd begrenses begravelsesbidraget til 
maksimum kr. 200.00. 

For de 5 forbunds vedkommende, som har hØie re maksimumsbidrag 
enn ovenfor foreslått, henstiller kongressen at de i fall de ikke finner 
A kunne gå med på nogen nedsettelse av ydelsen, til nye medlemmer, 
ikke ytterligere forØker disse og dermed vanskeliggjør opnåelsen av 
mest mulig ensartede bestemmelser. 

O. Sporpind. O. Hindahl. H. L. Børsum.» 

Saken er behandlet av sekretariatet sorn tiltrer komiteens innstil

Jil1g og an befaler kOl1gressen å vedta samme. 

Arbeidervern. 

«Den av centralstyret og sekretariatet nedsatte arbeidervernkomite 
har inngående drØftet formene for realisering av den be lutning som 
blev fattet på partiets landsmØte om dannelsen av arbeidervern. 

Komiteen er av den opfatning at arbeiderorganisasjonene må være 
,ytterst varsomme med sitt arbeide på dette område, således at det ikke 
med nogen som helst rett skal kunne hevdes at det er arbeiderne som 
fremprovoserer uroligheter i landet. På den annen side vil det kunne 
være skjebnesvangert for arbeiderklassen og dens organisasjonsfrihet 
hvis der blir utvist en forsiktig,het som kan tydes ,som engstelse og und
iallenhet og som gir våre hjemlige lappomenn tro på at det kan lykkes 
for dem efter mønster fra Italia, Finnland og andre land å begynne å 
1iSdelegge arbeideravisene, brende arbeidernes forsamlingslokaler, hindre 
arbeiderne i å komme sammen til møter o. s. v.  

I den tid som kommer vil arbeiderklassen efter all sannsynlighet 
bli alene om å fo� vare organisasjonsfriheten, trykke- og talefriheten _ 
og demokratiet i Norge. Det er derfor nØdvendig, som partilandsmØtet 
har besluttet, at arbeiderklassen også forbereder sig på å avverge 
ethvert ulovlig voldelig angrep om truer deres virk omhet og uav
hengighet. 

Arbeidervernkomiteen vil derfor foreslå for partiet og Landsorgani
sasjonen : 

1. At der på de steder hvor forholdene gjør det mulig og nØdvendig 
organi eres ordensvern som kal ha til opgave å fungere under 
arbeiderorganisa jonenes møter, stevner, demonstrasjoner og andre 
lignende foranstal tninger. 

2. Gjennem komiteer valgte av de lokale faglige og politiske organ i
sa joner foretas en registrering av de arbeidere som er villige til 
å delta i et arbeidervern. Arbeidervernet skal være en nØdverge-

I 
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organisasjon som skal tre i funksjon i det Øieblikk det er nØdvendig 
for å beskytte arbeiderklassen og dens interesser ved 
a) å forsvare de norske arbeidere og arbeiderorganisasjoner mot 

ethvert ulovlig voldelig angrep som truer deres virksomhet og 
uavhengighet, 

b) å beskytte arbeiderorganisasjonenes eiendommer (Folkets Hus, 
avistrykkerier, kooperative forretninger o. 1. ) ,  

c )  å forhindre fascistisk anslag og statskup. 

Centralstyret og sekretariatet treffer beslutning om når de regi
strerte medlemmer skal innkalles og organiseres som arbeidervern.» 

Denne komWlinnstilling blev behandlet i den mellem Det norske 
Arbeiderparti og Arbeidernes faglige Landsorganisasjon bestående 
samarbeidskomite, som tiltrådte arbeidervernkomiteens innstilling. 

Sek'retevriatet som senere har behandlet saken har likeledes tiltrådt 

innstillingen og anbefaler kongressen å vedta beslutning i overensstem

melse hermed. 

• 
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Kongressens åpning. 

SØndag 15 februar 1931 klokken 12 middag samledes representan
tene til Arbeidernes faglige Landsorganisasjons 13. ordinære kongress 
i Kommunelokalet (Logen ) ,  Grev Wedels plass i Oslo. 

Efter at kongressen var fotografert gav Fagforendngenes Sangfor
ening under ledelse av dirigenten, Frithjof Sp alder, en rekke sanger 
tilbeste, som blev mottatt med livlig bifall. Formannen, HalvOffd Olsen, 
rettet en hjertelig takk til sangforeningen og dirigenten for den utviste 
opmerksomhet - en takk som kongressen sluttet sig til med k raftig 
bifall. 

Landsorganisasjonens formann, HalvOffd Olsen, slo derpå til  lyd 
og u ttalte : 

Ærede representanter og gjester ! 
Idet jeg på sekretariatets vegne har den ære å by dere velkommen 

til Arbeidernes faglige Landsorganisasjons 13. ordinære kongress vil 
jeg fØrst med nogen ord få lov til å minnes et par av arbeiderbevegel
sens menn som siden vår siste kongress har hatt sin bålferd. ( Forsam
lingen reiser sig.)  

Det er fØrst og fremst Ohristian Holtermann Knudsen som døde 
22 april 1929, 84 år gammel. Alle av representantene, så vel av den 
eldre som yngre slekt, kjenner hans navn. De fleste kjente ham kanskje 
personlig. Ingen annen innen arbeiderbevegelsen har ennu evnet å 
rekke så langt og sette så dype spor efter sig som han. 

Han var rydningsmannen og fanebæreren for arbeiderklassen. Han 
var en av de fØrste som så vel innen den politiske som faglige organi
sasjon tok de fØrste og tunge tak for å reise en organisasjon på klasse
kampens grunnlag. 

I mange og stridfulle år var han Det norske Arbeiderpartis for
mann og fØrende skikkelse, og det er i dette partis historie han har satt 
de dypeste spor. Men han var også blandt de fØrste som slo til lyd for 
den moderne fagbevegelse. 

Som typograf var han med i sin fagforening, og så tidlig som i 
187G reiste han spØrsmålet om en sammenslutning av de spredte fag
foreninger i landsomfattende forbund. Han så dog videre utover og var 
klar over fagorganisasjonens store betydning i Offbeiderklassens be
frieIseskamp. Det var derfor også ham gitt at fagene ikke måtte være 
avgrenset gjennem sine fagsammenslutninger, men måtte finne frem 
til former for klasseorgaMsasjon. Han blev derfor den som fikk æren 
av å være formann i den første lokale samorganisasjon i Norge, som 
blev konstituert i Oslo den 25 oktober 1 3. 

L - 7 
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En sterk og urokkelig tro parret me� realitet sans, - et åpent syn 
for nØdvendigheten av organisasjonsmessig enhet, - politisk som fag
lig, det er det centraIe i Knudsens skikkelse og virksomhet i hans lange 
arbeidsdag for arbeiderklassen frigjØrelse_ 

Carl Jeppesen som dØde 27 j anuar 1930, var Knudsens våbenfelle. 
Også han var en av de fØrste som reiste arbeiderorganisasjonene i vårt 
land. IIan er kjent over hele vårt land gjennem sitt arbeide. Ja, langt 
utover vårt lands grenser er han kjent. Det var pennen som var hans 
sterkeste våben. Som redaktØr av partiets hovedorgan i mange år har 
han satt adskillig merker efter sig. Som dikter av nogen av de skjØn
neste arbeidersanger og kampsanger som vi eier, vil han alltid være 
levende blandt unge og gamle innen arbeiderklassen. Men også innen 
fagorganisasjonen har Jeppesen reist sig en bauta. Jeg sikter her til 
fyrstikk arbeiderstreiken i 1889. 

Mange av oss lå den gang i vuggen, og det er vanskelig å gjØre sig 
Dogen forestilling om hvad en streik den gang betydde med de svake 
organisasjoner som man hadde. J eppesen stillet sig i spissen for denne 
streik, og det kan trygt sies, at denne streik var den mest sooiale vek
kende streik som vi har hatt her i landet. 

I erkjennelsen. av det arbeide som disse to har nedlagt for arbei
derklassen, og med det manende eksempel som de har gitt til oss som 
skal fortsette, takker vi dem og heiser kampens rØde fane til deres 
minnes ære. 

Jeg vil også benytte anledningen til å minnes en av vår Landsor
ganisasjons venner, formannen i den Svenske Landsorganisasjon - Ar
vid Thorberg, som i en alder av 53 år dØde den 9 april 1930. Alle vi kjen
ner hans n avn, og mange av oss kjente hans noble person. Han var en 
av de store mennesker, hvis virksomhet ikke bare innskrenket sig til 
sitt lands arbeiderklasse, men rakk langt utover. Det var et smerte
fullt tap som den svenske arbeiderbevegelse led ved Thorbergs bort
gang, og det var et stort tap også for oss. 

Vår fagorganisa j on lyser fred over hans minne. 
( Forsamlingen påhØrte denne del av formannens tale stående. ) 
Og formannen fortsetter : 

Klassefeller ! 
Det var mange av oss som hadde håpet og trodd, at vi skuI de ha 

kunnet åpne vår kongress under en for arbeiderklassen og fagorganisa
sjonen lysere tilstand enn hvad som kan sies å være tilfelle idag_ For
holdene er for mange adskillig mØrkere enn hvad som var tilfelle ved 
vår siste kongress. 

Det kapitalistisk styrte samfund hele verden over oplever en kri
setilstand, som er verre enn nogen gang tidligere. 

Borgerskapet søker å velte krisens byrder over på arbeiderklas
sen, og overalt i verden ser man det samme billede : arbeidslØshet, nØd 
og elendighet. Man regner med at det i Europa og Amerika idag er 20 
millioner arbeidslØse. Hvad der skjuler sig bak dette tall av nØd og 
elendighet er det ingen som kan ha nogen forestilling om. 

I vårt land regne det offisielt med ca. 45 000 arbeidsløse idag. Tal-
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let er sann ynligvi adskillig høiere. Yi må gå helt tilbake til 1922 for 
å finne en tilsvarende arbeidslØ het. 

Det er nu 10 år vi har gjennemlevet denne forferdelige kri e. Det 
er klart nok at denne periode har måttet prege, ikke bare det enkelte 
medlem, men hele organi a jonen virksomhet. Krisen har vært utnyt
tet ved alle anledninger fra våre mot tandere til å gjøre angrep på fag
organisasjonen og de rettigheter og fordeler som denne gjennem årene 
har evnet å tilkjempe arbeiderklassen. Når de organi erte arbeidsgi
vere ikke evnet alene å sl:'\. arbeiderorganisasjonene ned, å hadde de 
alltid lorgivningsmakten, justi.sen, politi. og i si te instans militær
makten til sin rådighet. 

Til tro 's herfor har det dog ikke lykke å ødelegge vår organi a jon. 
Det vil heller ikke i fremtiden lykke for borgerskapet å gjøre dette. 
Tro s Økonomi ke vanskeligheter, tro arbeidslØshet, tros langvarige 
og omfattende lockouter, tross undtagelseslover og tukthu lover, tross 
alle borgerskapets forskjellige maktmidler som anvendes mot o s, så 
vil det ikke skje, at fagorgani sasjonen i Norge blir avlivet av borger
skapet. 

Fagorganisasjonen er prunget ut av arbeiclerklas ens eget liv. 
Den er arbeiderklassens kjØtt og blod. Den vil derfor også leve så lenge 
arbeiderklassen selv Ønsker at den skal leve. Det er derfor kun arbei
derne selv som kan bestemme om liv og dØd når det gjelder fagorgani
sasjonen. 

Borgerskapet kan utnytte krisen. Borger kapet kan påføre oss 
tvangslover. Arbeid giverne kan opnå å få våre IØnns- og arbeidsvilkår 
forringet. Men det er en ting de ikke kan frarøve oss, og det er, at vi 
gjennem 30-40 års kamp har tilegnet oss en bevissthet om vår stilling 
i amfundet, vi har lært o å bære hodet hØiere, vi har ikke lenger 
«gångjern» i ryggen. 

Dis 10 års vanskeligheter under krisen har vært en l1ltringens, 
en prøvelsens og en kampens tid. Men denne tidsperiode tror jeg også 
har tjent oss til det gode. Den har satt de fagorgani erte arbeideres 
solidaritet på prøve. J a, ikke bare prøvet den, men ytterligere styrket 
solidariteten så vi idag med glede kan se vår fagorganisasjon er blitt 
større og terkere enn nogen gang tidligere. 

Når jeg ier dette så er det ikke nogen frase. Det er fak
tiske kjen gjerninger å bygge på. Jeg finner det ikke fornØdent å peke 
på de kamper om vi har gjenllemlevet, men vil kun henvi e til det 
forhold om har sitt uttrykk i medlem skapet. Land organisasjonen 
hadde ved hØikonjunkturen lutt 1920 ca. 145 tu en medlemmer. 
Denne erobring av nye medlemmer hadde man fått i en tid da alle virk· 
somheter var i full gang, en tid da det var lett for fagorganisa jonen 
it arbeide, og det ikke blev tillet nogen særlige krav til det enkelte 
medlem når det gjaldt kamp om lØnn - og arbeid vilkårene. Der var 
konkurran e og rift mellem arbeid giverne om hver arbeider. i levet 
hØit i vårt land på krig tiden nØd i andre land. Da var det lett å få 
medlemmer i organi asjonen. Det var for den enkelte arbeider som 
fl gå til et dekket bord fl gå inn i organi a jonen. :Men vi fl jo og it 
re ultatene da kravene meldte ig, når kri en kom. Dis e c:konjunk-
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turmedlemmer», som jeg kalder dem, de drysses av like fort som de 
var kommet til. I lØpet av 2 år gikk vi således ned fra ca. 145 000 til 
ca. 83 000. Siden har vi så smått om smått arbeidet oss opover igjen. 
Men det har tatt tid og arbeide. 

Ved årets utgang i 1927 da vi holdt vår siste kongress, hadde vi 
ca. 94 000 medlemmer i Landsorganisasjonen. Tilslutningen i disse tre 
år har vært betydælig og gledælig. Jeg sier betydelig fordi vi idag kan 
notere ca. 137 000 medlemmer. Jeg sier gledelig av to grunner. For 
det fØrste har denne tilslutning funnet sted i en kriseperiode hvor del' 
ikke var adgang til å komme til et dekket bord som i hØikonjunktu. 
perioden, men hvor det krevedes kamp og opofrelse når man blev med
lem i fagorganisasjonen. For det annet at denne tilslutning har gitt 
Landsorganisasjonen større b,·eddæ. 

Vi har fått inn under vår fagorganisasjon nye grupper av arbeider
klassen, og det betyr at Landsorganisasjonen i sterkere grad enn tid
ligere kan optre på arbeiderklassens vegne. Det er ikke nok at man 
vokser i medleIllBtall, hvis dette bare gjelder en del av arbeiderklassen : 
fag- og industriarbeidere. Å vokse i høiden er derfor ikke nok. For 
en klasseorganisasjon el' det nØdvendig å utvide sig i bredden, å få an
dre grupper av arbeiderklassen med i organisasjonen. Derfor er det 
gledelig og fortrØstningsfullt at det har lykkes oss å få skogs- og land
arbeiderne med, å få funksjonærene, «snipp-proletariatet», med i soli
darisk samarbeide gjennem Landsorganisasjonen. 

Dette medfØrer også til en viss grad at Landsorgani asjonen får 
en annen stilling og betydning samfundsmessig sett. Det betyr også at 
dens virksomhet må avpasses efter det nye forhold. Eller med andre 
ord : Landsorganisasjonen får større politisk betydning og må i sin 
virksomhet og stillingtagen ta - politiske og samfundsmessige hensyn 
ut  fra den samlede arbeidærklasses inte7·esser. Derfor er det også nØd
vendig at man styrker samarbeidet mellem fagorganisasjonen og den 
politiske arbeiderorganisasjon og at fagorganisasjonen gjØr sig mer og 
mer gjeldende i lØsningen av de politiske spØrsmål som er oppe i tiden. 

J eg vil ikke nu gå inn på de ting som vedrØrer beretningen i de tre 
år som er gått siden siste kongress. Jeg vil heller ikke gå inn på de 
saker som foreligger i vår dagsorden. Det er representantenes sak i 
begge tilfelle å fatte de nØdvendige beslutninger såvel om det som er 
gjort og om det som skal gjøres. Hvad jeg vil be om er at man i begge 
tilfelle har sig for øie at det er den krisesituasjon man har stått oppe 
i,  og som man står oppe i,  og fatter sine beslutninger ut fra det ene 
hensyn, at det skal tjene våre medlemmers og arbeiderklassens interes
ser i dens marsj fremad til et bedre og lykkeligere samfund enn det vi 
nu lever i.  

Med disse ord hilser jeg dere velkommen og erklærer Landsorga
nisasjonens 13de ordinære kong re s åpnet. ( Bifall.)  

Formannen fortsetter så videre : Sekretariatet har i likhet med 
tidligere innbudt representanter for en rekke av de organisasjoner vi 
står i samarbeide med. Vi har således innbudt den svenske, danske og 
finske landsorgani asjon, Det norske Arbeiderparti, UngdoIllBfylkingen, 
Norges kooperative Landsforening, Arbeiderne Idrettsforbund, like-
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som vi har innbudt Oslo bys ordfØrer hr. Adolf Indrebø. .Jeg vil på 
Landsorganisasjonens vegne Ønske samtlige gje ter hjertelig velkom· 
men. ( Bifall. )  

FØlgende gjester var fremmøtt : Oslo by : OrdfØrer Ind1'e1Jø, Lands· 
organisasjonen i Sverige : Johan-Olov Johan,sson, Frithiof Thun1Jorg, 
De samvirkende Fagforbund i Danmark : V. Kmul Jensen, Axel Olsen, 
Finnlands Fackforeningers Centralforbund : V. V. Salov&:wa, E. Liihde. 
Det norske Arbeiderparti : Eugen Johannessen, Magr1!Us Tilssen, Arbei· 
dernes Ungdomsfylking : A rnfinn Vik, Norges kooperative Landsfor 
ening : Andr. Jllell og fra Arbeidernes Idrettsforbund : Carl Søder· 
strøm. 

Gjestenes hi lsningstaler. 

OrdfØrer Indre1Jø : Ærede forsamling . Jeg takker for den venn· 
lige innbydelse, en innbydelse som det har vært mig en stor glede il 
efterkomme. De forhandlinger som her skal finne sted, er av den aller 

tØrste betydning. Jeg vil som byens ordfØrer Ønske de utenbys gjester 
velkommen. Vi har ikke en storbys mange severdigheter å by på, men 
vi har dog ting som vi er glad i og som vi gjerne Ønsker li vise frem til 
dem som kommer til oss. Arbeidsløsheten og den tyngende bolignØd 
er de mørke sider i byen liv. Med di se spØrsmål arbeider vi og vi sø· 
keI' så godt vi kan å mildne dis e to onder. Men vi makter ikke særlig 
stort. llvis det imidlertid var samarbeide til stede tror jeg ikke disse 

pØrsmål var ulØselige. Hvi stat og kommune gikk sammen med ar· 
derorganisasjonen, vil de meget lØ e .  �len det er intet amarbeide til 

tede. Staten overlater det til kommunene, og den setter ikke disse 
i stand til å kunne lØ e opgavene. Det blir derfor en håplØs kamp for 
å bøte på det aller verste. Jeg Mper at dere får anledning til å se litt 
av byen og de anlegg vi setter pris på. Også dere skal her behandle 
arbeid lØshetsspØrsmålet. Det er vel et av de viktigste punkter på de· 
res dagsorden, og jeg tør uttale at ikke minst denne by vil fØlge disse 
forhandlinger med den mest levende intere e. Og vi vil alle være in· 
teressert i det re ultat dere kommer frem tiL J eg vil Ønske dere hell 
og fremgang for den faglige organi a jon . ( Bifall. )  

J oha-n,Olov Johansson: Ærede kolleger ! Jeg h a r  i opdrag fra 
den venske Land organisa j on å fremfØre til Eder en hjertelig hilsen. 
Likeså en takk for innbydel en til å få overvære denne Eders kongress. 
Vi ser i denne innbydel e ,en vilje til fortsatt samarbeide, og for den 
Sven ke Landsorgani a jon del finn s intet hØiere Øn ke enn det å 
få knytte våre organisasjoner å terkt sammen som mulig. 

Vil man objektivt bedØmme stm ingen, så kan man uten å gjøre 
sig skyldig i overdriveI er i at fagforening bevegelsen i verige akte 
men sikkert går fremover til ennu tørre styrke og stabilitet. 

Vi regnet ved års, kiftet omkring 550 000 medlemmer, fordelt på 
37 forbund. Siden dette har ytterligere et forbund - Po tmennenes 
- luttet sig til Landsorgani a jonen. Blandt flere andre av de ennu 
utenfor tåen de forbund di kutere livlig pør målet om tilslutning, 
og det turde nok være at det ikke går mange måneder fØr vi kan over· 
skride 600 000 tallet . 
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Dog, medlemstallet er jo ikke alt. Det fordres ho' medlemmene 
forståelse for bevegelsen, den mål og midler og vilje til fremdrift. Jeg 
tror 'at dette i hØi grad finne hos de kolleger som utgjør kjernen i den 
Sven ke Landsorganisasjon. De om bærer det hele oppe. De kanskje 
ikke hØres så meget, men så meget mer avtegner dere gjerning sig i 
bevegelsens samhold, stadige beredskapsstilling amt fornuftige tak
tikk, som kjen netegner sig i ikke å reise større motstand enn det man 
er mektig nok til å klare. Motstanderne kaller foraktelig denne tak
tikk for reformistisk. Men for det fØrste har våre baktalere aldri kun
net prestere annet bevismateriell enn ord, og for det annet tror ma sen 
av Sveriges arbeidere mer på handlinger med re ultat enn på store ord 
uten handling eller resultat. Vi har visselig ikke vært forskånet for 
sådanne som har villet fØre bevegelsen inn på andre veier. Syndi
kali tene begynte i in tid å propagandere og mistenkeliggjØre, men 
gikk ikke desto mind l'e ut for i handling å prø\-e ine teoriers 
styrke. Efter et 20 års arbeide har de dog ikke utfØrt nogen anden 
revolusjonær handling enn at de sprengte sig selv i to deler, hvilke de
ler endog tar all revolusjonær heder og ære fra hverandre. De er og 
forbli r alene et par små sekter_ I den senere tid har vi også vært be
tenkt med spesielle enhetsapostler, som dog efter en kort tid totalt 
har Ødelagt sig selv i en vettlØs i nnbyrdes krig. 

J eg har omtalt begge di se hendelser som bevis for at også vi har 
hatt en masse spekulanter. For Øvrig er arbeiderbevegelsen altfor dy
rebar til at det skal tillate at den er eksperimentfelt for alle mulige 
eventyrere og deres anhang. 

Men det er ikke nok med at vi har en sterk arbeiderbevegelse in
nen våre egne landegrenser. Tiden er sådan at vi med all kraft hver 
og en i sitt land må bidra til å gjøre den internasjonale fagforenings
bevegelse til en mektig, hele arbeiderklassens, internasjonale talsmann. 
Dessverre er arbeidernes makt i mange land sådan at de ikke på en 
virksom måte har kunnet skape en motvekt mot det privatkapitalistiske 
regime_ Dette er en fare også for arbeiderne i de land som har bygget 
op en virkelig arbeiderbevegelse. Den er også en fare for det spirende 
samarbeide mellem nasjoner og folk, som nu er innledet i Geneve. 

Man kan ha forskjellige opfatninger om Geneve, om Nasjonenes 
Forbund og Arbeidsbyrået. Men i ngen kan . vel benekte at ikke Nor
dens arbeidere, som værende blandt de lengst komne i spØr målet om 
medbestemmelsesrett og arbeid vilkår som og å i spØrsmål om demo
krati, frihetsvilje og rettsfølelse, inntar en sådan særstilling at deres 
opfatning og vilje bØr fremføres i Geneve. 

nver og en av �Torden folk regne til de mindre. Men tilsammen 
utgjØr vi ikkert en større makt. Vi har i Sverige deltatt i det inter· 
na jonale samarbeide både i Genm-e og Am terdam, fordi vi har an· 
sett det å være vår plikt om faglig organi erte. Men like meget som 
det Ilar gledet o å få tride ved siden av våre danske kolleger, like 
meget har det mertet o at våre norske og fin ke kolleger står uten
for. �u har jo våre fin ke kolleger tatt steget helt inn i den gamle 
skandinavi ke sammen. lutning og den gamle faglige internasjonale. 
Ingenting skulde imidlertid være mer gledelig for o enn og å å få 
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hilse våre norske kolleger velkommen og derved gjenoplive fØr t og 
frem 't \'åre gamle fa te kandinavi ke forbindel r og videre på det 
interna jonale område, åvel i Am terdam som Geneve, kunde optre 
samlet, om et enig Skandinavia. 

Ærede kolleger ! Det er ikke min mening på nogen måte å agitere 
eller føre propaganda. J eg har bare villet fremholde den Svenske 
Land organi asjons yn på problemer som berØrer os alle. For Øvrig 
stoler jeg på den gamle nordiske rett : At ordene er frie i nordisk 
kongehall. Og jeg er overbevi t om at I som nu representerer folkets 
majestet i dette tilfelle vil oprettholde den u rgamle rett for en gje t å 
tale fritt. 

IIvad jeg har fremholdt er for Øvrig alene uttrykk for en virkelig 
enhets tanke. Vi har så mange felles interes er. Vi forstår hverandre 
såvel i prog som seder og bruk. Våre rettsbegreper har sine røtter 
i samme u rgamle, frie og demokrati ke rettsordning. Vi hater alle like 
sterkt vold, makt og tyranni. Og det er fremfor alt viktig å stå vakt 
om våre demokratiske rettigheter i en tid da diktaturet truer fra både 
hØire og venstre. 

Kolleger, jeg hilser Eder ennu en gang fra Sverige og uttaler øn· 
sket om godt og fruktbringende kongressarbeide. ( B ifall. )  

Knud Jensen: Ærede kongre sdeltagere ! Det blev mig pålagt 
av De samvirkende Fagforbund i Danmark å uttale vår hjertelige takk 
for innbydelsen og dertil knytter jeg min og min kollega Olsens takk 
for den vennlige mottagelse vi her har fått. Situasjonen ho o har 
vært den at vi det par siste år har hatt nogenlunde gode år, hvorunder 
det har lykkes å konsolidere kreftene. Og dette fØrte igjen til at vi 
i året 1930 gjennemfØrte forbedringer for betydelige grupper av Dansk 
Arbeidsmandsforbund. Hvad lØnnsforbedringer angår med op til 7-8 
Øre pr. time. Men i det samme år tok arbeidslØsheten til, og for Øie· 
blikket har vi i Danmark O 000 arbeidsløse. Vi har en god arbeids· 
løshetsforsikring, men under den langvare arbeidsledighet er mange 
blitt uheldig stillet derved at de har brukt op den understØttelse de 
hadde rett til i arbeid ledighete 'ka ne. å nu må det skaffe utveier 
til ytterligere understØttelse. Vi har regjering makten, men ikke fler· 
tallet, sålede at vi kan gjennemføre lovforandringer til bedring av al" 
beid lØ het problemet. Det står derfor i Danmark idag en sterk po· 
litisk kamp om å kaffe hjelp til de arbeid løse. Til denne politiske 
situa jon kommer så den faglige. Arbeidsgiverne har i stort antall 
op agt tariffene, og det gjelder de viktig te industrigrener. På foråret 
er inntil nu op agt tariffavtalene for ca. 100 000 arbeidere. Og ar· 
beid giverne krever en IØunsreduk jon på 10-20 pro('ent. Vi er 
bekjent med at disse krav er tilflytt andre land og at man skulde mene 
at arbeid giverne i Danmark kulde makte dette. Men overfor arbeids· 
giverne krav tår arbeiderne krav om et fremstøt, nemlig gjennem· 
fØrel e av ferie, som vi lenge har mi undt arbeiderne i andre land, og 
des uten lØnnsforbedringer for de dårlig t stillede arbeidere. Dersom 
arbeidsgiverne fastholder sine k rav om lØnn reduksjoner er en stor· 
kamp neppe til å u ndgå. Vi tår til alt held godt rustet. I Samvir· 
kende Fagforbund har vi for nærværende 250 000 medlelIllrier. Det er 
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imidlertid av den aller største betydning å vite hvordan situasjonen 
er i andre land. Derfor har det betydning for oss å delta her i Eders 
kongress. Det er vårt håp og Ønske at det må lykkes denne kongress 
å bane veien videre fremover til held og lykke for deres medlemmer. 
( B ifall.)  

E. Liihde, Finnland : Gode kamerater !  J eg ber om å få fremfØre 
vår hjertelige takk for innbydelsen til denne kongress, som vi Ønsker 
den beste fremgang i arbeidet. 

Hos oss i Finnland har de siste femten år vært særdeles hendelses
rike. Vi har i denne tid fått se arbeiderbevegelsen i almindelighet og 
fagforenings bevegelsen i særdeleshet vinne en innflytelse større enn 
nogensinne i vår historie. Men vi har også fått se denne arbeiderbeve
gelse slått i stykker. Det har vært tider da all arbeiderbevegelse har 
vært forbudt og det har vært tider da arbeiderbevegelsens votum be· 
tydde meget. Skygger og lysninger har vekslet skarpt. Borgerkri
gens år 1918 efterlot oss en sØrgelig arv i to henseender. For det fØrste 
stanset den all arbeiderbevegelse og krevde titusener av arbeiderliv. 
For det annet avstedkom den indre uenighet blandt arbeiderne, en 
taktikkstrid, som sluttelig fØrte til splittelse såvel innen den politiske 
som faglige arbeiderbevegelse. Denne innbyrdes kamp i arbeiderklas· 
sens rekker har pågått siden år 1919, og ennu er den ikke avblåst. 

Følgen av dette har vært at de borgerlige har kunnet styrke sin 
stilling. Dette ser vi tydelig av sociallovgivningens utvikling under 
de siste ti år og de mange nederlag arbeiderne har måttet notere i 
kampen for tilveiebringelse av arbeids· og lØnnsavtaler. 

Selv om fagforeningsbevegelsen år 1928 kom op i et så hØit med· 
lemstall som over 90 000, hvilket er meget i våre forhold, så var dog 
den indre situasjon uholdbar. Dette berodde derpå at fagorganisa
sjonens slagkraft ikke alltid anvendtes for de i lover og beslutninger 
faststelte formål, men slØsedes for formål som var fagforeningsbeve
gelsen fremmed. Dette fØrte til uenighet blandt medlemmene, formin
sket kampberedskapen, undergravet solidaritetsfølelsen. Vi konsta· 
terte at der hvor man savnet innbyrdes fortrolighet, der nådde man 
heller ikke resultater, som man ellers kunde nå gjennem massebeve· 
gelsen. 

Den faglige politikk som blev bedrevet, gav de borgerlige altfor 
mange angrepspunkter. Den sterke reaksjonære bevegelse som under 
de senere år har bredt sig i vårt land, rettet fØrst og fremst sine an· 
grep mot arbeiderkla en. Den har lykkes i mange tilfelle, hundrer 
av Folkets Hus er stengt, tusener arbeiderorganisasjoner er oplØst, 
menneskene er ikke trygge for liv og helse, ti flere mord har funnet 
sted, for ikke å tale om de mange tilfelle av mishandlinger. Vi har 
levet i en tilstand av anarki, hvorom folk som er vant med lov bundne 
samfundsforhold ikke kan opgjøre sig en mening om. Det er lenge si· 
den Finnland kunde rose sig av å være en rettsstat. De politiske valg 

om foregikk på hØ ten, skjedde under terror og trykk. Det så ut til 
at Lappobevegel en skulde komme til makten i alle henseender. 

Under disse vanskelige forhold har dog Finnlands arbeidere gjort 
hvad som rimeligvi kan kreves for å forsvare sine meninger. På det 
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politi ke område har kampen vært fØrt med beslutt omhet. Samtidig 
har de opløste faglige organisasjoner på ny blitt startet. Det synes 
som de svunne års lærdommer har falt i god jordbund. Når vi nu byg
ger op bevegelsen igjen, så skjer det på fast og solid grunn. Med glede 
har 'vi også kunnet konstatere at gjenopbyggelsesarbeidet er skjedd i 
samforståelse og enighet. Solidariteten, som tidligere savnedes, er 
vendt tilbake, og det er en styrke. Herav fØlger at medlemstallet 
raskt går opover, tross de dårlige Økonomiske konjunkturer. 

Ti det er ikke nok med at vi har hatt en politisk reaksjon - også 
Økonomisk har vi hatt og hM fremdeles en særlig hård krise. Aldri 
har arbeidslØsheten vært større enn nu, aldri har lØnningene blitt min
dre så raskt som nu. De nye organisasjoner har med kraft skredet til 
for.svarskamp. De har forsØkt å opnå arbeids- og lØnnsavtaler, og det 
har i mange tilfelle lykkes. Tallrike forhandlinger pågår, og til vå
ren ennu flere. I tider som disse setter arbeiderne verd på avtaler, 
ti de gir dog et visst forsvar mot arbeid giverne. 

Arbeidsgiverne og de borgerlige i almindelighet har funnet tids
punktet særlig heldig for kraftige attak mot arbeiderklassen og dens 
vinninger. For nogen dager siden stadfestet republikkens president 
en av den borgerlige riksdagsmajoritet godkjent lov om arbeidsfred, 
som det så vakkert heter. Den loven er rettet mot fagbevegelsen og 
beskytter streikebrytere og uorganiserte. Forleden dag avgav regje
ringen proposisjon til riksdagen om statsstøtten til arbeid ledighets
kassene. Disse har også nu fått statsstøtte, men ganske lite, så kas
sene har ikke betydd så meget. Nu fore lår regjeringen høiere under
stØttelse, men kassene skal ikke få ha noget samarbeide med fagorga
nisasjonene eller være tilsluttet sådanne. Dette kommer til å avlive 
arbeidslØshetskassene, mener man på arbeiderhold. 

I hvert fall må man dog anse at Lappobevegelsens seierstog begyn
ner å ta sin slutt. Ennu merker man dens virkninger, men fremtidell 

er dog ikke så mØrk ut som for nogen måneder siden. Det fØrste til
bake lag fikk Lappo ved elektorvalget for nogen uker iden, og det kan 
hende at det imorgen da president skal velge , kan bli et tilbakeslag til. 
Et annet vidnesbyrd om lysning er åpningene av Folkets Hu . Vi er -
stolte over vårt Folkets Hus i ilel ingfors, men det var stengt da vi 
sist hadde anledning til å se gje ter hos oss fra Norge. Nu er det åp
net og står atter til arbeidernes di posisjon. 

Vi har, kamerater, prøvet meget. Nogen ganger har vi seiret, som 
oftest dog lidt nederlag. Vi har lært av alt dette. Men aldri har vi 
tapt vår kampvilje og energi. Der har vi vår største fremgang. Når 
vi nu har vunnet frem til enhet og amforståel e, å er vi overbevist 
om at vi går mot en fremtid da Finnlands arbeiderklas e endelig om 
et likeberettiget medlem kan tre inn i den skandinaviske organisasjons
familie, av hvilken vi har mottatt så megen for tåel e og støtte, også 
da når vi betrådte uriktige veier. For dette en takk. 

På Finnland Fackforeninger entralforbund vegne takker jeg 
ennu en gang for innbydel en, og håper at kongressbeslutningene vil 
bli den nor ke og dermed hele den skandinavi ke fagbevegelse til lykke. 
(Bifall . )  
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Lahdes tale blev tolket av den svenske gjest Frith iof Th u n borg. 

Magnus Nilssen: Kongressdeltagere ! På vegne av Det nor ke Ar· 
beiderparti takker jeg for innbydelsen og overbringer partiets solida
riske hilsen og kraftige håndslag. For dem av oss som har hatt lyk
ken å være med den me te tid og fulgt arbeiderkla sens reisning, er 
det med visse fØlelser man tår overfor en så stor og betydning full kon
gress som denne. Vi minne de dager, da arbeiderne savnet sine or
ganisasjoner og åle des intet maktet og var helt undergitt arbeidskjø
pernes forgodtbefinnende. Vi husker også de fØrste få og famlende 
for Øk som blev gjort for å organisere arbeiderne. Vi husker den hån 
som ofte var til tede og som man blev møtt med også fra våre egne ar
beidskamerater. :Men nu står fagorganisasjonen der som en maktfak
tor og Øver be temmende innflytelse på alle forhold. Her er det ut
fØrt et arbeide av omfattende art, tort og betydningsfullt. Jeg min
nes de gamle ord : llvad er fjerdestanden ? - Intet. IIvad skal den 
være ? - Alt ! Det ser ut å være sannhet i det. Veien er nu gjort far
bar til den plass arbeiderklassen med rette bØr innta. Dette stolte reis
n ingsarbeide er utfØrt i nØie forbindelse med den politiske bevegelse -
Det norske Arbeiderparti. Samarbeidet har gitt o s tro og begeistring. 
Og det skal lykkes o s å nå frem til vårt felle mål : et nytt samfund. 
Dette historiens storverk skal vi alle være medbestemmende i, og jeg el' 
forvisset om at enhver fØler ansvaret herfor. Jeg er overbevist om at 
kongressen vil bidra til ny fremgang for arbeiderklassen. Held og lykke 
til arbeidet. ( Bifall.) 

Andlreas J'l.lell : Ærede representanter ! Jeg har den ære på de or
ganiserte forbrukeres vegne å takke for innbydelsen og bære frem våre 
beste Ønsker om et godt resultat av det arbeide de nu skal gå i gang med. 
Dere som er her har nok lagt merke til samvirkebevegelsens sterke vekst. 
Når man skal søke botemidler mot den Økonomiske krise, så er sam
virke veien. I de siste år har det således grodd op store sammenslut
ninger av forbrukere, foruten organisasjoner på forskjellige områder, 
hvis opgave var å råde bot på de økonomiske vanskeligheter. Forhå
pentlig vil dette arbeide kunne føre til bedre vilkår. Men parallelt med 
dette arbeide vil enhver ha ett at det er op tått terke kapitalsammen
slutninger i landet som utenfor. Vi har sett truster og kartelldannel
ser. :Mot den fare som truer herfra står samvirkebevegelsen som det 
eneste og sikre vern. Måtte det bare lykke oss å gjøre dette organ så 
sterkt at det blev til gagn . Denne kongress vil få adskillig betydning 
for samvirkebevegelsen. Her foreligger et forslag til overenskomst mel
lem Samvirke og Landsorganisasjonen hvad gjelder arbeiderne ved de 
kooperative bedrifter - en overenskomst som vil få stor betydning. En 
annen viktig sak er arbeidslØshetsspØrsmålet. Kunde vi evne å lØse det 
spØrsmål, så alle hender kom i virk omhet, vil det komme amvirke til 
gode og bli til glede og nytte for hele vårt lands befolkning. Jeg Ønsker 
til lykke med arbeidet. ( Bifall. )  

Arnfinn rik : Det er med glede at Arbeiderne ngdomsfylking 
takker for innbydelsen til fagkongre sen. Det er fØr te gang det skjer 
og vi tar det om et gledelig tegn og om et bevi for amarbeide mel-
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lem fagorganisa jonen og fylkingen, om på i n  ide øker å gjøre ung
dommen intere ert for fagorgani asjonen. Og å på denne kongress fo
religger det ting om gjelder ungdommen. Og jeg vil i at nettop her 
overfor den yng te generasjon plikter del å gjøre noget. Store deler 
av ungdommen tår utenfor fagorgani a jonen. Arbeidslø heten hal' 
holdt dem i pas ivitet og de har ikke fått anledning til å fagorgani ere 

ig. Men også di se tiThØl'er arbeiderklas en, er et ledd i deI).ne. Vi har 
plikter mot vål' egen klas e ungdom. J eg vil derfor håpe på interesse 
i fagbevegelsen for å hjelpe til med å bedre forholdene for de yngste ar
beidere. ( Bifall. ) 

Carl Søderstrøm: På vegne a,- 32 000 arbeideridrettsmenn vil jeg 
takke for innbydelsen til fagkongressen. Jeg vil uttale håpet om at det 
samarbeide, om har vært til stede mellem Landsorganisasjonen og Ar
beidernes Idrett forbund må fort ette og å i fremtiden. ( Bi fall . )  

Halvm'd Olsen: Jeg vil  på kongressens vegne takke så vel de uten
land ke som innenland ke gjester for dere overbragte hil ener og gode 
�nsker. Jeg håper de vil finne sig til rette blandt o s. ( Livlig bifall. ) 

Forman en anmodet Jens Teigen om å foreta navneoprop. 

Navneoprop. 

Følgende representanter val' til stede : 

At'beidsmannsforbundet ( medlemstall 7 073 = 14 repr. ) :  Anders 
Arnt en, Sulitjelme, Lar Bakken, Harran, Bergundhaugen, Flåm, Jo
han Berlid, Mjåvatn p. å., Knut Hartmark, Mandal, Anders lIaugen, 
Kongsberg, Waldemar Larsen, O lo, Magnus Reitan, Foldal, Andreas 
Rekve, tord, Justin Rødaas, ulitjelma, IIans RØste, Oslo, Johs. O. 
Selfors, Mo i Rana, Simon Simon en, Evje, og Alfr. Stenbak, Klæbu. 

Baker- og Konditot'forbundet ( medlemstall 1 45 = 3 repr. ) :  Karl 
J. Andersen, Fredrikstad, Einar H. Lockert, TromSØ, og Johan Ny
gaard, Oslo. 

Barber- og Fl'isø1's1/ennenes Forbund ( medlem tall 83 = 1 repr. ) : 
S. A. Daniel en, Oslo. 

Bokbinderforbundet ( medlem tall 1 504 = 3 repr. ) :  Ingrid Berg, 
Olso, ils J en en, Bergen, og Øi tein Marthin en, slo. 

Bygningsa1'beiderforb undet ( medlem tall 11 017 = 22 repr. ) : 
Bernh. Abraham en, Drammen ( uppleanten, Adolf Andreas en møtte 
i tedet) ,  Edv. Arnesen, Skien, �lalfred Berg eth, Oslo, Ivar Erires
vaag, Trondheim, Olaf Fo sum, lo, mai IIalden, Larvik, IIaakon 
IIan en, Fredrikstad, O car IIan en, Oslo, Josef Jensen, Oslo, Oskar 
Johansen, O lo, .lC�il Kvale, O lo, John Kvande, Ale und, -W. Lyngholm, 
Mo , Peder l\fathia en, tavanger, .J:Til ..... Til en, Trom ø, Ole Nor, Yak -
dal, le Isen, O lo, M. kogly, Lillehammer, lIagnu oltvedt, Ber
gen, Martin Strandli, O lo, Fillip Øderblom, O lo, og Halvor Ørum, 
Oslo. 

Xorsk Cent,'alforell illg f%�� Boktrykk re ( medlem tall 3 471 = 6 
repr. ) :  Bernh. Berent en, Bergen, Arne Forseth, Trondheim, Olav IIin-
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dahl, Oslo, Johs. Hulthin, Oslo, A. W. Hultmark, O lo, og Enok Ras
mussen, Stavanger. 

Elektriker- og Kraftstasjonsforbundet (medlemstall 1 296 = 2 re
presentanter ) :  O. M. Haugen, Oslo, og K. RosenlØv, Kr.sand S. 

F'ormerforbundet ( medlemstall 1 847 = 3 repr. ) :  SØren Hagen, 
Oslo, Ludv. Johansen, Oslo, og Harry Nilssen, Oslo. 

Gullsrr]Ædarbeiderforbundet ( medlemstall 506 = 1 repr. ) : Nils 
Heggland, Oslo. 

Høvleriarbeiderforbundet ( medlemstall 3 726 = 7 repr. ) : Petrus 
Andreassen, Halden, Helge BrandsØ, Bangsund, Sigurd Bunes, Lille
strøm, Hans Eriksen, Oslo, Ingemar Lillesand, Verdal, Paul Nilsen, 
Selbakk p. IL, og Emil Zakariassen, Larvik. 

Jert7r og Metallarbeiderfm'bundet ( medlemstall 15 610 = 31 repr. ) : 
O. Abrahamsen, Holmestrand, Emil Andersen, Mo s, Frithjof Andersen, 
Oslo, Jonas Andersen, JØrpeland, Olaf Andersen, Hamar, William Bor
gersen, Oslo, Ragnar Christensen, Molde, C. A. Cithen, Langesund, Al
fred Dannevig, Oslo, Edvard Eriksen, Strømmen, Ivar Eriksen, GjØvik, 
Hans A. Hansen, Arendal, Frank Ransen, Oslo, Ole IIauan, TromsØ, 
Hans Hegg, Drammen, Amandus Holthe, Oslo, Karl Haarvik, Bergen, 
Georg Jensen, Oslo, Erling Johansen, Oslo ( fraværende ) ,  Reidar Jo
han en, Oslo, Thorvald Karlsen, Oslo ( suppleanten, Jakob Amundsen, 
møtte i stedet ) ,  N. V. Kristiansen, Oslo ( fraværende) ,  Hugo Kristof
fersen, Fredrikstad, Anders KrØmcke, Sandefjord, Josef Larsson, Oslo, 
Wm. Lund-Olsen, Trondheim, Konrad Nordahl, Bergen, Ommund Om
mundsen, Stavanger, August Pedersen, Fredrikstad, Ragnar Rasmus
sen, Oslo, og Nils Tandberg, Kongsberg. Representantene Erling J 0-
hansen, Oslo, og N. V. Kristiansen, Oslo, meldte mandag av til sekretæ
ren at de sØndag hadde måttet delta i generalforsamling i sin fagfor
ening. 

Jernbanefm'bundet ( medlemstall 6 206 = 12 repr. ) :  K. Asmyhr, 
O lo, E. Bakke, Oslo, H. BjØrnsgaard, LillestrØm, M. M. Bolstad, Vaks
dal, Ludvik Buland, Oslo, Arne Eklo, Trondheim, L. Eli, Bryn, Hans 
Johansen, Drammen, Konrad Karlsen, Oslo, Erling Kili, Oslo, K. Kri
stiansen, Hamar, og Henry Ottermo, Narvik .  

Kjemisk Industria-t"beiderforbund ( medlemstall 9 79 = 19 repr. ) : 
Nils Apalnes, Notodden, Arthur Berby, Porsgrunn, Trygve Bryne, 
Stavanger, Erling BØckmann, Fredrikstad, Hj. G. Fostvedt, Eydehavn, 
A. Gulbrandsen, Slemmestad, Hans Gundersen, Brevik, Thorolf Hanæs, 
Rjukan, Halfdan Jønsson, Oslo, Jørgen Jørgensen, Odda, Otto Karl, 
sen, Askim, Edvard Navestad, Høyanger, Ambrosius Olsen, Rjukan, 
Ingvar Olsen, Oslo, Johs. Pettersen, Drammen, J. M. Remseth, Sauda, 
Kristian Rothaug, Kopperå, Gotleib Thommasen, Kristiansand, og 
Knut S. J. Vik, Skaftå. 

KjØttindt!striarbeiderjorbundet ( medlemstall 00 = 1 repr. ) :  Lars 
Evensen, Oslo. 

Kommuneforbundet ( medlemstall 10 737 = 21 repr. ) : S. Aarsund, 
Sarpsborg, Nils Aune, Trondheim, Johan Berg, O lo, Wilhelm Bernt

en, Lille trøm, O. Bottolf , Drammen, H. E. En gebretsen, Oslo, Olaf 
Eriksen, Oslo, Johan J entoft, O lo, Clemet Johanne en, Bergen, Sverre 
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Johannessen, Oslo, Arthur Karlsen, Bryn, Oskar Karlsen, Oslo, Kr. 
Kristensen, Oslo, Olaf Lundby, Bryn, Karl Madsen, Bergen, O. C. Moe, 
Trondheim, Erling Olsen, Oslo, E. E. Rudlang, Oslo, G. Sethil, Oslo, 
C. Strøm, Stavanger, og Oscar Torp, Oslo. 

Litogt-afi.�k Forbund ( medlemstall 502 == 1 repr. ) :  Rob. Kopp, 
Oslo. 

Lokomotivmannsforbundet ( medlemstall 1 482 = 2 repr.) : M. Heg
gestad, Horten, og Robert Lund, Oslo. 

Matros- og Fyrbøtemnionen ( medlemstall 3 011 = 6 repr. ) : A. 
Birkeland, Oslo, J. Didriksen, slo, Idar Hamsaas, Trondheim, Gun
vald Hauge, Haugesund, H. Michelsen, Oslo, og B. Øian, Narvik. 

M urerf01-buniLet ( medlemstall 1 535 = 3 repr. ) : Alf Gullaksen, Ber
gen, Trygve Nilsen, Oslo, og Aksel Schultz, Oslo. 

jføbelind�lst'tWtrbeiderfot-bundet ( medlemstall 1 591 = 3 repr. ) : 
Olav Olsen, Kristiansand S., Chr. Systad, O lo, og Waldemar Svendsen, 
Bergen. 

Næri1�gs- og Nyde�sesmiddela;rbeiderforbundet ( medlemstall 6 338 
= 12 repr. ) : Sverre Adamsen, Lilleaker, Runge Andresen, Oslo, Aron 
Ask, Oslo, Jens Berg, Trondheim, Rich. Hansen, Oslo, W. A. Hartmann, 
Oslo, Johan Hoff, Stenbæk, Grorud, Henry Jakobsen, Moss, Osvald 
Johnsen, Oslo, Arthur Knudsen, Bergen ( suppleanten, Kasper Erstad, 
møtte i stede t ) ,  Marthias Larsen, Stavanger, og Karl Lie, Oslo. 

Papirarbeiderforbundet ( medlemstall 1 1 220 = 22 repr. ) :  Edv. 
Blom, Skotfoss, Erland Borgersen, MjØndalen, Andreas H. Ek, Vest
fossen, Harald Ellefsen, Mo s, Hans Gjeldnæs, Enge Bruk, Ludv. J. 
Gyllesten, Hafslund, Erling Hansen, Tofte, Frithjof Johannesen, Hal
den, Bernh. Martinsen, Sarpsborg, Klevfoss J. Karlsen, Sarpsborg, 
Hans Lund, Eidsvoll, Karl Nedberg, Stenberg, Aslak Nielsen, Skien, 
P. Nikolaysen, Nygard, Anton :{>edersen, Kistefoss, Peder Pedersen, 
Follafoss, lIans Petersen, Hunsfoss, Ole Rypaas, Gulskogen, Anton 
Solbakken, HØnefoss, Karl SØrensen, Gjeithus, Amund Torgersen, Mo
dum, og Jens A. TØnderud, LillestrØm. 

Postforbundet ( medlemstall 1 500 = 3 repr. ) :  Oscar RØine, Dram
men ( uppleanten, Ole Helland, møtte i tedet) ,  O. L. Strøm, O lo, og 
Oluf SØrensen, Bergen. 

Skin/llr., Lær- og Gummiindustria;rbeiderforb�(,ndet ( medlemstall 
635 = 1 repr. ) : Johs_ P. Nilsen, Oslo. 

Skog- og Lattda;rbeiderforbundet ( medlemstall 11 90 = 21 repr.) : 
Kittil K. Berg, Rollag, Marku Berger en, Gardvik, A. lI. Buflod, Trysil, 
Steinar Dybendal, Skotselv, Kr. Even en, Haslun, L. S. Hangaard, 
Øvre Rendal, Kr. Holmen, Romedal, Rolf Jahrmann, Brandbu, Ole A. 
Kiste, Kongsvinger, Svend Kvarud, Spydeberg, Kr. Lang, Fosser i Ro
merike, Ole H .  Leknes, Namdalseid, M. Liengen, Elverum ( suppleanten, 
Martin NOl'dal, møtte i stedet ) ,  kar P. Løken, Romerike, Magnus 
Merli, LillestrØm, Evald Nilsen, Jarlsberg, A. Nygaard moen, Gjeså en, 
Knut K. Strand, Drangedal (suppleanten, Kristian .r:rorheim, møtte i ste
det ) ,  Petter Sveen, Fluberg, P. H. Ve tad, Kongsvinger, og Joh. Øde
gaard, Kongsvinger ( fraværende, yk ) .  

Skotøiarbeiderfot-bundet (medlem tall 2 525 = 5 repr. ) : A .  E. 



1 1 0 

Gunder en, Oslo, .r . TIelle, Bergeu, .J. Lar en, TIalden, arl Stjernstrøm� 
O lo, og Arne Sø 'veen, TIamar. 

Slcredderforbundet ( medlemstall 2 057 = 4 repr. ) : Witalis Ander
sen, Oslo, Lude Andresen, Oslo, R. :Maaren, Bergen, og :Maren Peder
sen, Skien. 

Stenind1.lstriarbeiderforbttnclet ( medlemstall 1 765 3 repr.) = 
Henry Hansen, Fredrik tad, Hitle Karl en, Idd, Halden, og Einar 
Olausen

'
, Greåker. 

Tekstilarbeiderfol'bundet ( medlemstall 3 272 = 6 repr. ) :  Signe 
Augustin, Fredrikstad, Olaf lIansen, V. Aker, M. Johansen, Solberg
elven, Anna N ilsen, Oslo, I ngvald Olsen, ø. Aker, og IIjalmar Romslo� 
ytre Arna ( suppleanten, Meyer Johansen, møtte ) .  

Transportarbeiclerfm'b ll ndet ( medlem tall 7 795 = 1 5  repr. ) : Jo· 
sef Collier, Skien, TIans Flacleby, Oslo, Alfred Gundersen, Oslo, Olaf 
Han en, Oslo, Berent J ensen, Narvik, Johs. Johannessen, Oslo, Anton 
Kvalsnes, Kristiansund N., lIans A. Larsen, Hammerfest, Ingvald 
M alde, Stavanger, Jørgen Nilsen, TIalden, Gerhard Olsen, Trondheim, 
Kristian Olsen, Drammen, Ole J. Olsen, Kristiansand S ., Simen Simen
sen, Oslo, og Einar Sundsbak, Bergen. 

Tobakkarbeiderforbttndet ( medlemstall 1 009 = 2 repr. ) :  Johs. 
Abrahamsen, Oslo, og Hj. Johansen, Oslo . 

.Arbeiderpm·tiets Presseforening (medlemstall 53 = 1 repr. ) : Olaf 
Solumsmoen, Drammen. 

Samorganisasjonene. 

Oslo og Omegns faglige amorgani,<Jasjon (medlemstall 35 337 = 
10 repr. ) :  Severin Arnesen, Oslo, Gunnar Disenaaen, Oslo, Bernhard 
Erik en, Oslo ( suppleanten, Johan EngstrØm, møtte i stedet) ,  Einar 
Gerhardsen, Oslo, Peder Gulbrandsen, HØvik, Louis Johansen, Oslo, 
Ole Johansen, Oslo, Edw. MØrk, Oslo, Herbert Rygaard, Oslo, og Ole 
østmoen, Oslo. 

Bergen og Fylkenes faglige Dist1"iktsorganisasjon ( medlemstalI 
10 00 = 6 repr. ) :  Paul Amund en, Bergen, Anders Andersen, Odda, 
K. Furuskjeg, Bergen, � ils Hansen, Bergen, Knut Huseth, Stord, og 
Botolf Thunshelle, Flåm. 

Trøndelag faglige amm'ganisasjon ( medlem tall 6 533 = 4 repr. ) : 
Johan Dyrdahl, Trondheim, Johan Kvam, Steinkjer, Johs. Togstad, 
Løkkens Verk, og Karl TØmmeraas, Trondheim. 

Stavanger & Omegn og Haugesund ( medlemstall 4 795 = 3 repr. ) : 
Frantz O. Johansen, Sauda ( fraværende ) ,  Nils Norheim, Stavanger, og 
Adolf Olsen, Stavanger. 

Østfold Fylke (medlem tall 11 640 = 6 repr.) : Carl J. Andresen, 
Moss, Leonard Bengtson, Rakkestad, Sig. Bergmann, Lisleby, Oskar 
Laurit en, Askim, Viktor Moberg, Halden, og Karl E. Petter en, Sarps
borg . 

.Akershtls Fylke (medlemstall 2 51 = 2 repr. ) : Adolf Amundsen, 
LillestrØm, og Karl Aug. Olsen, LillestrØm. 

Hedmark Fylke ( medlem tall 4 95 = 3 repr. ) :  Karl Bjurstrøm, 
Hamar, Ludvik Johan en, Rena, og M. Smestad, Braskereidfoss. 
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Opland Fylke (medlemstall 2 966 = 2 repr. ) :  Aslak Slette, GjØvik,. 
og Martin Smeby, SØndre Land. 

Buskerud Fylke ( medlemstall 8 426 = 5 repr. ) : Arne Il. Arntsen,. 
Drammen, Floritz Gundersen, HØnefoss, Jens Jensen, Krokstadelven, 
M. Knud en, Drammen, og Thorvald Nilsen, Kongsberg. 

Telem,ark Fylke ( medlem tall 4 93 = 3 repr. ) :  Karl Bratsberg, 
Skien, Kristian Hansen, Rjukan, og Olaf Karlsen, Langesund. 

Vestfold Fylke (medlemstall 3 843 = 3 repr. ) : Anth. Christiansen,. 
Larvik, Konr. Karlsen, TØnsberg, og Adolf Kristoffersen, Sandefjord. 

Aust·Agder Fylke ( medlemstall 1 27 = 1 repr. ) :  Albert Karlsen, 
Arendal. 

Vest·Agdet· Fylke ( medlemStall 2 450 = 2 repr. ) : Flood.Engebret
sen, Kristiansand S., og O. J. Omland, Evje ( fraværende ) .  

Møre Fylke ( medlem tall 1 731 = 1 repr. ) : Ole Nerland, Kristian
sund N.  

Nord-Tt-øndelag Fylke ( medlem tall 1 160 = 1 repr. ) : Adolf Holm, 
Namsos. 

Nordland Fylke (medlemstall 1 748 = 1 repr. ) : O. Sandvik, 
Narvik. 

Troms Fylke (medlemstall 167 = 1 repr. ) :  Petter lIan en, TromsØ. 
Finnmark Fylke (medlemstall 418 = 1 repr. ) : ThorbjØrn Dahl,. 

Kirkenes. 
Sekretariatet: Halvard Olsen, Oslo, Jens Teigen, Oslo, A. Brat. 

vold, Oslo ( fraværende ) ,  H. L. BØrsum, Oslo, S. Forbord, Oslo, T. Hen
riksen, slo, H. Jønsson, Oslo, A. felgaard, O lo ( fraværende ) ,  M. 
Tranmæl, Oslo, Elias Volan, Oslo, Johs. M. P. Ødegaard, Oslo, Valde
mal' Nielsen, Oslo, og Signe Nilsen, Oslo. 

Sekretærer: Alfred Madsen, Oslo, og Trygve Lie, o.r.sakfØrer, Oslo. 
Revisjonen : A. Aamodt, Oslo, Nic. Næs , Oslo, og A. Øie, O lo ( syk ) .  

Uten stemmerett. 

Halvard Olsen: Dessuten møter som man ser av n avnefortegnel. 
sen : orsk Telegraf· og Telefonforbwnd: William Andel en, Oslo, og 
Arthur Ruud, Oslo. 

orges Handels- og Kontm·funksjonærers Forbund : Omar Gje
steby, O lo, O kar Olberg, O lo, og Albert Raaen, Oslo. 

Dis e representanter møter med tale- og forslagsrett, dog uten 
stemmerett, da de er kommet til i periodens lØp og sålede i henhold 
til lovene ikke har stemmerett. Reises det nogen innvendinger herimot ? 

Ingen forlangte ordet. 

Gje8ter. 

FØlgende gjester var fremmøtt : 
Landsorganisa8jonen i verige: Johan-Olov Johan on, Stockholm,. 

og Frithiof Thunborg, Stockholm. 
De samv. Fagforbund i DanmMk : Knud V. Jen en, KjØbenhavn,. 

og Axel Olsen, KjØbenhavn. 
Finnlands Fackforeningers Oentralforbttnd: V. V. Salovaara, Hel

ingfors, og E. Lahde, Helsingfors. 
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Det norske Arbeiderparti: Eugen Johannessen, Oslo, og Magnus 
Nilssen, Oslo. 

Norges koop. Landsforennig: Andr. Juell, Oslo. 
Arbeidemes UngMmsfylking : Arnfinn Vik. 
Arbeidernes I drett8forbund: Carl SØderstrØm, Oslo. 
Oslo bys ordfører: A. IndrebØ. 

Ful lmaktkomiteens innstil l ing. 

J ens Teigen refererte fØlgende innstilling -fra den av sekretariatet 
ne;dsatte fullmaktskomite bestående av Edw. MØrk, A. E. Gundersen 
og J. Teigen : 

Den av sekretariatet ned<Satte fullmaktskomite har gjennemgått de 
innsendte fullmakter. 

For representanten for Norsk Arbeidsmannsforbund, som er valgt 
av Flåm, Bergkyam og Myrdal m. fl. foreninger, forelå protest fra �,fyr
dal jernbanearbeideres Forening angående valget på Lars Bergund
haugen, da det av medlemmene av Flåm og Bergkvam var stemt på 
arbeidsplassen. Efter de foreliggende oplysninger har det vært alminde
lig også ved tidligere valg. Komiteen mener at valget bØr foreta på 
.de , møter hvor dagsordenen behandles. Men da medlemmene i disse 
foreninger på grunn av tidligere praksis, som er bekreftet av forbundet, 
har vært i god tro, vil komiteen innstille at Bergundhaugens fullmakt 
,godkjennes. Fra Vos e.banens Anleggsarbeiderforening kom avstem
n ingsresultatet for sent inn, hvorfor komiteen finner at det intet hen
syn tas til disse. De innkom til forbundet den 12 februar. 

For Øvrig va r det intet å bemerke til de inn endte fullmakter og de 
foreslåes godkjent. 

Ivat· Ertresvaag : Jeg hØrer av innstillingen at det har foregått 
nogen uregelmessigheter ved valget av representanter til kongressen ; 
:men ut fra den ting at det er skjedd i «god tro» å godtar man det. 
Men det må ikke bli kotyme. I Vestfold har man hatt tilfelle hvor 
valget er foregått på den måte at styret har innstillet kandidatene. 
Det fOI'hold må iklre tolereres. Fra TØnsberg Jern- og Metallarbeider
forening er protestert mot denne fremgang måte. Lignende er skjedd 
i TrØndelag og InntrØndelag. Det må ikke skje videre. I Jernbane· 
forbundet har man videre undlatt å sende ut to mandater på valg 
blandt medlemmene. I Landsorganisasjonens lover står det at valget 
-skal foregå «under medlemmene direkte medvirkning». Det er ikke 
skjedd her. Så har vi forholdene i Bergen, hvor mange arbeidere er 

-satt utenfor organisasjonen. Det forhold kan jeg ikke være enig i .  
Jeg vil  derlor foreslå at kongre en velger en 3-mannskomite til  å 
g ranske fullmaktene. Til komite vil jeg for lå : Lars Bakken, Hamar, 
Georg Jensen, O lo, og Justin RØdaas, Sulitjelma. 

Hans Johansen : Vi mente i Jernbaneforbundet at vi hadde adgang 
til det som her påtale . 

Votering : Ved voteringen blev fullmaktskomiteens innstilling ved
tatt mot 16 stemmer som blev avgitt for Ertre vaag for lag. 
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Kongressen og den russiske landsorganisasjon. 

1Vm. Lund-Olsen: Det forbauser mig og mange med mig at man 
ikke har innbudt den russiske landsorganisasjon . Hvad er årsaken 
hertil ? Hvorfor innbyr man ikke en representant fra det eneste land 
i verden hvor arbeiderklas en har tilkjempet ig herredØmmet. Nu er 
det jo umulig å få nogen representant hertil fra Russland og jeg vil 
da foreslå at kongressen avsender fØlgende hilsningstelegram til den 
russiske land organisasjon : 

«Landsorganisasjonens kongre s sender herved den russiske lands
organisasjon sin revolusjonære kamphilsen. Kongressen hilser med glede 
den russiske arbeiderkla ses iherdige innsats for opbyggingen av social
ismen i Ru sland. Kongre sen anerkjenner den russi ke arbeider
klasse som banebryteren for verdensrevolusjonen. Kongre en er op
merksom på kapitali mens planer om krig mot Sovjetunionen. Vi lover 
å stå på den russiske arbeider kl as es side i kampen mot kapitalismen 
til forsvar for opbyggingen av socialismen i deres land.» 

Hans Johansen: Jeg er også av den opfatning at det burde vært 
sendt en innbydelse til den rus i ke landsorganisa jon. For det fØrste 
fordi Russland er arbeider st yret og for det annet fordi kong re en i sin 
dagsorden skal behandle spØrsmålet om gjensidighetsoverenskomster 
med russerne. Jeg tviler ikke på at det internasjonale utvalg vil gi 
en objektiv fremstilling av de fØrte forhandlinger, men vi burde også 
hatt den annen part til stede. J eg er enig i at man sender et hilsnings
telegram som redaksjonskomiteen kunde utforme. 

Ivar Ertresvaag: Jeg er enig med de to foregående talere at man 
iallfall sender e.t hilsningstelegram. Men det er også en annen organi
sasjon man har undlatt å innby, nemlig Det kommmunisti ke Parti i 
Norge. Jeg går ut fra at kongre sen her i likhet med i 1927 beslutter 
innbydelse. Det kommunistiske Parti piller en så stor rolle innen 
arbeiderklas en, at en representant derfra bØr innbys. Jeg hØrte den 
finske gjest uttale gleden over at de stengte Folkets Hus nu atter var 
åpnet. l\fen han glemte å si hvad det kostet : utelukkelse av de revolu
sjonære arbeidere. Jeg håper man ikke her velger den linje. Jeg fore
slår innbudt en rep re en tant for Norge kommunistiske Parti. 

Martin Tranmæl: Det har foregått visse ting iden 1927 som gjør 
at man nu har et annet tandpunkt. Situa jonen er nu en gan ke annen 
enn den gang man forhandlet med russerne om gjensidighetsavtale. De 
vilde til slutt ikke engang forhandle med oss. R. F. I. har hatt kon
gres iden Land organ i asjonen ; men vi blev ikke innbudt. Vi kon
staterer faktum og vi er hvordan russerne her i landet opererer med 
visse grupper ; ikke de ansvarlige organisa joner. Vi så det sist under 
skogsarbeidernes kamp og med det lån vi kyldte russerne. Pengene 
skuI de utbetale til en mann som ikke lenger hadde med kog arbeidernes 
forhold å gjøre. Jeg vil anbefale at man stemmer mot for laget. Det 
kommunistiske Parti kan vi ikke innby. Det driver illoyal kamp mot 
fagorganisasjonen og arbeiderklassens intere er. 

Ordstyreren fore lo spØrsmålet om avsendel en av telegram til den 
ru i ke landsorganisasjon behandlet under punkt 6 i dag ordenen. 

L 8 
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Dette forslag blev vedtatt mot 1 1  temmer. 
Forslaget om å innby en repre entant for Det kommunistiske 

Parti blev forkastet mot nogen få stemmer. 

Forretningsorden. 

Følgende forretningsorden referertes : 
1. MØtets forhandlinger er ikke offentlige. Adgangskort for representanter, 

Arbeiderparitets pre e og tilhØrere utstedes av sekretariatet. 
2. Til å lede møtet velges 4 ordstyrere. Ord tyrerne ordner innbyrdes møtenes 

ledelse. Til å fØre protokollen velges 4 sekretærer. 
3. �IØtene holdes fra kl 9-13 formiddag og 15-19 eftermiddag. 
4. Ingen har rett til å få ordet mere enn 3 ganger i samme sak. Undtagen 

for innledningsforedrag begrenses taletiden til 10 minutter lste og 5 minutter 
2nen og 3dje gang. 

Ordstyreren har for Øvrig nltr han finner det påkrevet, rett til å stille 
forslag til ytterligere tid begrensning og strek med de inntegnede talere. Til 
forretningsordenen gis ingen ordet mere enn 1 gang og hØist 2 minutter til 
hver sak. 

Talerne skal tale fra den dertil bestemte plass i salen. 
5. Forslag må leveres skriftlig til ordstyreren, undertegnet med vedkommendes 

navn og navnet på den organisasjon han representerer. Intet nytt forslag 
kan optas efter at det er besluttet satt strek med de inntegnede talere. 

Forslag som ingen forbindelse har med de plt dagsordenen opfØrte saker, 
kan ikke behandles. 

6. Alle beslutninger avgjøres ved almindelig flertall. I tvisttilfelle, eller når 
20 representanter forlanger det, foregltr avstemningen ved navnoprop. 

7. I protokollen innføres kun forslagene og avstemningene samt de fattede be
slutninger. 

8. Protokollen opleses ved hvert møtes begynnelse og for siste møte ved dets 
av lutning. 

Iva1' Et"tt'esvaag: I 1927 var ordlyden i punkt 1 ganske anderledes. 
Da het det : «Dog har a rbeiderpressens representanter adgang.» Som 
man nu har opsatt punkt 1 utelukker man Det kommunistiske Partis 
presse. Jeg vil foreslå at de får adgang. Jeg foreslår ordlyden i punkt 
1 fra 1927. Jeg vil også bemerke at tidligere var det slik at man ved 
å fremvise fagforening bok fikk adgang som tilhørere. 

Jens Berg ( til punkt 3 ) : Jeg vil foreslå at mØtetiden avkortes med 
1 time hver dag. Vi har organisasjonsme ig krav fremme om forkor
telse av arbeidstiden til 7 timer og da bØr vi ikke her arbeide 8 timer. 
Jeg vil foreslå arbeid tiden att fra 9--121f2 og 151f2-19. 

Forretningsordenens punkt 1 blev vedtatt mot nogen få stemmer, 
som blev avgitt for Ertre vaags forslag. 

Forslaget om 7 timers arbeidsdag på kongressen blev vedtatt med 
stort flertall. 

Halvard Olsen foreslo arbeidstiden satt fra 1 0-13 og 1 5-19. Og 
dette forslag blev så vedtatt med stort flertall. Den øvrige del av 
forretningsordenen blev dermed vedtatt efter for laget. 

Dagsorden. 

Følgende dagsorden referertes : 

1. Kongre ens konstituering. 
a )  Fullmaktene godkjennel e. 
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b )  Vedtagel e av forretning orden og dag orden. 
c) Valg a v 4 ord tyrere og 4 kretærer . 
d )  Valg av valgkomite og redak jon komite. 

2. Beretning og regnskap. 
3. Lovforandringer. 
4. Den faglige situasjon. 

a) Rasjonali seringen. 
b) ArbeidslØsheten og arbeidstidsspØrsmålet. 
c) Tariffrevisjonen og den faglige taktikk. 

5. Arbeiderbeskyttelsesloven ( arbeidervernlovgivningen ) . 
6. Internasjonale spØrsmål. 

a )  Interna jonale forbindel er. 
b )  A rbeidsbyrået i Genf. 

7. Organisa jon formene. 
8. Skole- og studievirksomheten. 
9. ArQeideridretten. 

10. lCooperasjonen. 
11.  De arbeiderfiendtlige lover. 
12.  Revisjons- og regnskap ordningen innen fagorgani a jonen. 
13. Diverse forslag. 
14. Valg. 

Wm. LÆtnd-Olsen_- Jern- og �Ietallarbeiderforbundets avdeling 12 i 
Trondheim har et forslag som er puttet helt til slutt i dag ordenen. 
Det gjelder en granskningskomite til å gjennemgå og kontrollere mid
lenes anvendelse innen Landsorgani asjonen i den forlØpne periode. Det 
forslag må sees i forbindel e med dagsordenens punkt : beretn ing og 
regnskap. 

Ordstyrer: Det er full anledning til for Lund-Ol en fl. opta det 
under beretning og regn kap. 

Ivar Et'tresvaag foreslo for laget fra Trondheim optatt under dags
ordenens punkt 2. 

Ordstyrer: Det er helt overflØdig. Jeg har jo agt at hvem som 
helst har anledning til å opta for laget under det punkt de vil. 

Am,b" 08iu8 Ol8en : Punkt 12 om revisjon - 00' regn kap ordningen 
bØr behandle sammen med punkt 3 :  lovforandringer. Det vil være 
uriktig fØr t og vedta lovene og å komme til revisjon- og regn kaps
ordningen, om kanskje vil medfØre nye endringer. Vi har også et for
slag her, om jeg mener hØrer sammen med lovbehandlingen. 

Ot'dstyrer : Det er full anledning til for Ambrosiu Ol en å opta 
det forslag han nevner under lovbehandlingen . 

Dermed blev den refererte dag orden vedtatt en temmig. 

Konstituering. 
Formannen refe-l'erte fØlgende inn tilling fra sekretariatet på ol'd

styrere : 
O car Torp, Oslo, Elia Volan, slo, Nil Norheim, tavanger, lCarl 

Nedberg, N. Eiker, 
O. a. Moe: Det er et overgrep dette fra ekretariatet helt · glemme 

landet nordenfor Dovre. Vi har ikke varetatt våre faglige interes er 
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slik at vi ikke kulde kunne h a  en fra våre kanter om ord tyrer. Istedet
for Norheim vil jeg fore lå TØmmeraa . 

Wm. Lund-Olsen fore lo til ordstyrere : Ivar Ertresvaag, Trond
heim, Ilalvor SØrum, O lo, Alfred Stenba k, Klebu, og N. Y. Kristiansen, 
Oslo. 

Votering:  Ved voteringen blev sekretariatets forslag vedtatt med 
overveldende flertall. 

Til sekretærer fore lo ekretariatet : Ola v Ilindahl, O lo, A. Il. 
Arntsen, Drammen, Nil Han en, Bergen, Bernt Jen en, Narvik. 

O. a. Moe fore lo TØmmeraas istedetfor Bernt Jensen. 
Wm. Lund-Olsen fore lo : Lars Bakken, Gartland, Ilarrand, Justin 

RØdaas, Sulitjelma, Ander Rekve, Stord, Magnu Skogly, Lillehammer. 
Votering : Sekretariatets innstilling blev vedtatt. 
Til redaksjo1Lskomite foreslo sekretariatet : ITal vard Olsen, Oslo, 

Edw. MØrk, Oslo, Ilalfd. Jønsson, Oslo, Alfred Mad en, O lo, Konrad 
Nordahl, Bergen. 

Justill� RØd.(J(IS foreslo :  Wm. Lund-Ol 'en, Trondheim, Ivar Ertres
vaag, Trondheim, Lar Bakken, Gartland, Ilarran, M. Skogly, Lille
hammer, Ilalvor SØrum, Oslo. 

O. a. Moe foreslo Nils Aune. 
Et forslag om å utvide komiteen til 7 medlemmel' blev vedtatt mot 

et par temmer. Foruten Nil Aune blev li foreslått Ambro ius Olsen. 
Nio. æss : Valgkomiteen og redak jon komiteen kommer til li ar

beide nokså parallelt her på kongres en. Og Aune blir herved med i 
begge utvalg. Selv om vi trØndere er dyktige folk, så kan det dog bli 
for meget. 

Formannen gikk over på forslaget om Aune og Ambrosius Olsen. 
Sekretariatets innstilling plus Aune og Olsen blev dermed vedtatt 

mot nogen få stemmer om blev avgitt på Rødaas' forslag. 
Til va�gkomite foreslo sekretariatet : 
Martin Tranmæl, Oslo, N. B. F., Sigurd Forbord, O lo, N. T. F., 

A .  E. Gundersen, Oslo, N. S. F., Erland Borgersen, Bu kerud, N. P. F., 
Bernhard Berentsen, Bergen, N. C. f. B., Ander Arntsen, Sulitjelma, 
N. A. F., Ivar E riksen, Opland, N. J. & 1L F., H. Buflod, Hedmark, 
Nils Aune, TrØndelagen, N. K. F., Thoralf Hanæs, Telemark, N. K. I. F., 
K. RosenlØv, SØrlandet, N. E. & K. F., Ilenry Jakobsen, Østfold, N. N. 
N. F., lI. M. Bolstad, Hordaland, N. J.  F. 

H a�var Sør-utn foreslo : _ 
Johannes O. Selfor , Mo i Ranen, Lars Bakken, Gartland, Harran, 

Alfred Stenbak, Klebu, Ju tin RØdaas, Sulitjelma, Hans RØste, Oslo, 
Anders Rekve, Stord, Anton Pedersen, Jevnaker, N. W. Kristiansen, 
Oslo, Georg Jensen, Oslo, Magnus Skogly, Lillehammer, Ivar Ertresvaag, 
Trondheim, W. Lund-Olsen, Trondheim, Ingmar Lillesand, Verdal. 

Jens Berg foreslo O. C. Moe istedetfor Aune. 
Kar� Tømmeraas anbefalte forslaget og hen tillet til sekretariaatet 

li. gå over til det. 
Thora�f Hanæs fore lo Kri tian Hansen i itt sted. 
Votering: Sekretariatet forslag blev vedtatt med tort flertall. 

Formannen : Hermed er kongres en kon tituert og møtet hevet for 
idag. Klokken var 15.30. 
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formiddagsmøtet m andag 1 6  februar. 
Ord tyrer : Oscar Torp. 

Ved navnopropet var 20 rep re entanter fraværende. 
Protokollen fra åpningsmøtet blev referert og godkjent uten be· 

merkninger. 
Ordstyreren: Jeg vil gjøre samtlige representanter opmerksom på 

at ordet må forlanges kriftlig og ,samtlige talere må tale fra taler· 
stolen. ( Denne var plasert like nedenfor podiet, hvor ordstyrere og 
sekretærer hadde pla . )  

Telegrammer. 

FØlgende telegrammer referertes : 
Til Arbeidernes faglige Landsorganisa jon kongress. 
Ma semøte av arbeidere og måbrukere på Mo i Rana den 8 februar 

hil er kongressen og Land organisa jonen som det viktigste og sikreste 
forsvarsorgan for arbeiderklassen i Norge. Landsorganisasjonens for
pliktel er og ansvar overfor arbeiderklassen er derfor overordentlig 
stor og opgavene vanskeligere nu enn nogensinne fØr på grunn av de
pre jon og arbeid ledighet ; men også på grunn av den truende fa cist
fare. Vi føler oss forvisset om at kongressen vil anvi e retningslinjer 
og vedta be lutninger som innebærer utryddelse av arbeid ledighet i 
vårt land, høine arbeiderklassens leve tandard og sette bom for fasc-
istene videre fremtrengen. Ørnes, Selfot·s. 

Fagkongressen ! 

Kvinnelig Arbeiderforening, l laugesund, hilser kongre en og 
Ønsker at kongressens vedtak blir til lykke for en &'lmlet arbeiderkla se. 

W1n. Lund-Olsen vilde nu på ny ha fremmet sitt forslag om gransk
ning komite. 

Punkt 2. Beretning og regnskap. 

Man gikk derefter over til dag ordenens punkt 2 :  Beretning og 
t·egnskap. 

O,-dsty,-eren meddelte at det vilde bli gått frem på den måte at han 
le te titlene på de for kj llige punkter i beretningen. Enhver fikk så 
pa se på å forlange ordet når det punkt blev nevnt, som de hadde noget 
å anfØre til. 

Halvor Søru1n foreslo at man fØrst tok en generell debatt over be
retningen fØr den blev punktvis gjennemgått. Taleren m nte man der
ved vilde spare tid. 

Ved voteringen blev ordstyreren fremgang måte vedtatt mot nogen 
få stemmer, om blev avgitt for Ørum forslag. 

Beretningen for året 1927 - den 1 2. ordinære kongre . - De inter
na jonale forbindelser. 

Hal,,;or Sørum : Man kan ikke be kylde den forrige kongr for å 
være kommuni ti k. Det vil ikkert nok bli tilbaUevist av denne kon-
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gress, som den forrige. Men kongressen i 1927 vedtok en rekke beslut
ninger om kampen mot streikebryteriet, bekjempelsen av arbeidslØ -
heten, tariffbevegelsen etc., ting som det kan fortolkes om - - -

Ordstyreren ( avbryter ) : Men SØrum, dette er jo n oget annet enn 
et innlegg under beretnin�ens punkt - de internasjonale forbindel er. 
Vi kommer senere til dette. 

Sørum: Jeg holder mig til beretningen og hvad der blev besluttet 
på forrige kongress. 

Ordstyreren:  Vel, du har 10 minutter, fort ett. 
Sørum: Jeg vil nevne et par ting i forbindelse med arbeidsledig

heten. Opfatningene har jo vært den at vi skulde yæl'e mot nØdsarbeide. 
Alt arbeide skulde utfØres til ordinære tariffpri er. Men den linje er 
ikke blitt befulgt hverken av sekretariatet eller Det n orske Arbeider
parti. Jeg kjenner åledes til fagforening folk og D. N. A. medlem
mer, som har vært med på å gjøre ordinært arbeide til nØdsarbeide. Vi 
har til og med eksempel på at man har besluttet å arbeide under tariff
lØnn. Vi har også hØrt at såkalte arbeiderstyrte kommuner har svart 
at man hadde å arbeide for sitt for orgsbidrag j hvis ikke var det Jæde
ren. Eksemplene kunde fo_rfleres j men det er ikke nØdvendig. De fag
organiserte arbeidere har imidlertid vært medvirkende hertil istedenfor 
li ta kraftig aVIstand. Derved har man forkludret det hele. Man kan 
kanskje si at arbeiderpressen har handlet i god tro, men denne teori 
er fal k. Vi har manglet hærfØrere. Og det har fØrt til skille innenfor 
arbeidernes organisa j oner. Vi finner årsaken til Landsorgani a j o
nens utelukkel e av de revolu jonære arbeidere i Bergen og stillingen til 
Den rØde Internasjonale å ligge i samme plan. Tranmæl sa at den 
russiske landsorgani a jon bekjempet den n()rske fagorganisasjon. Det 
er riktig forsåvidt som den bekjemper de reformistiske land organisa
sjoner, men den bekjemper ikke den norske arbeiderklasse. 

Ingen flere fodangte ordet under beretningen for 1927, som blev 
vedtatt mot 10 stemmer. 

Beretningen for 1 92 - tat·ijjrevisjonene. 
Halvor Søntm : Jeg vet ikke om det er kongres ens mening helt å 

undlate enhver kritikk. Det å slik ut under foregående år beretning. 
I forbindelse med tariffrevi j onene her har vi kampen mot voldgifts
dommen og tukthusloven. Den kamp kom i gang i bygningsindustrien 
og de grafiske fag. Vi så herunder hvilken stilling formannen i Byg
ningsarbeiderforbundet tok til dette. Blandt indu strien arbeidere blev 
det rei t krav om at og å malerne skulde delta sammen med de Øvrige 
bygning. arbeidere i fellesmØtene. llåke tad var imidlertid til stede og 
fikk forhindret dette. Denne taktikk gikk ut på li hindre kampen mot 
voldgift loven. Når tillitsmennene offisielt tok avstand, blev det sagt 
at det var for å redde fagorgani asjonen og ka sene. De opfordret ikke 
arbeiderne til å fØre kampen. Og re ultatet var da og å et kompromi s, 
som ikke nevneverdig kadet borger kap et. Og å her er man den 
hovedlinje Land organi a j onen har fulgt i perioden lØp. Jeg kal 
inn krenke mig til dette, men vil under beretningen for 1 930 frem ette 
et nærmere begrunnet forslag. 

Edv. Antesen : Overen kom tene på HerØya og Rjukan må det ,-ære 
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anledning til å nevne her. P å  HerØya blev det oprettet tariff ved Kje· 
misk Industriarbeiderforbund og på Rjukan ved Arbeidsmand forbun
det. Det blev her oprettet overen komster om lå langt under den tariff 
vi hadde i bygningsindustrien. I tabellen på side 42 står det for Her
øya en timelØnn av 1.22--1 .32. Vi hadde da en timelØnn av 1 .32--1.42, 
foruten verktØigodtgjØrelse. To entreprenører på Ilerøya hadde over
en komst med oss efter landsoverenskomsten. Den ene av disse betalte 
efter landsoverenskom ten inntil det blev hevdet av direktØr Meinich, 
Rjukan, at arbeidet skulde utfØres efter overen kom ten med Arbeids
mannsforbundet. Dette T3.rbeide var typi k bygning arbeide og skulde 
vært utbetalt derefter. Det kommer for Øvrig igjen nere i dagsorde
nen i forslagsform. Men derfor bØr det ikke forbigåe.s i taushet her 
under beretningen. Og vi håper at det ikke blir fattet nogen lignende 
be lutning oftere i ekretariatet. Det har vært almindelig mi nØie her
med at vi på denne måte fikk en lavel'e overenskomst. Saken burde 
vært avgjort i vårt favØr. 

Wm. Lund-Olsen: Jeg v il minne om jernindustriens tariff og for
handlingene ' om blev fØrt fOllan denne. Vi erindrer ikkert alle de 
antesiperte forhandlinger, hvorunder arbeidsgiverne frafalt k ravet om 
en mindre lØnnsregulering nedad efter indekstallet. Når ekretariatet 
og forbund ledelsen kunde få dette vedtatt var det fordi man mente at 
arbeidsro vilde bety arbeide til skibsbyggeriene. Vi fremholdt den gang 
at det var falskt og vi kan kon tatere det idag. Enhver socialistisk 
arbeider var klar over at ved å hjelpe kapitalen på denne måte kunde 
man ikke skaffe sig fordeler. Tvert i mot, gir man kapitalen lillefinge
ren tar den hele hånden. Og en l ik fremgang måte fØrer til at arbei
derne innlulles i den ideologi at det kan lykkes å skape gode vilkår i 
det kapitali tiske amfund. Jeg har benyttet denne anledning til å 
påtale dette forhold også av den grunn at den enere utvikling stort 
sett har gitt os rett. 

Ordstyreren henstillet at det pørsmål som var reist av Arnesen 
om forhold innen bygning indu trien blev optatt enere i dag ordenen, 
hvor og å forslag forelå. 

K1"istian Hemsen: Jeg er enig heri og frafaller derfor ordet nu. 
Ordstyreren: Jeg vil hen tille til  Ørum at han nu kommer med det 

opus han har anmeldt i forbindelse med beretningen. 

Halvm·d Olsen: IIvad jernindu trien tarifforhandlinger angår å 

vet Lund-Ol n like å godt om mig, at det ikke var den faglige ledelse 

om tok initiativet til de forhånd forhandlin�r som blev fØrt. Det 

var et tort flertall av avdelingene som krevet optagel e av forhand

linger det år, elv om utlØp tiden var mal' 1929. Ledelsen efterkom 

medlemmenes vilje og forbundet henvendte sig til Land organisasjonen, 

og vi bøiet o for kravet. Og forhandlingsresultatet blev vedtatt med 
over 80 pct. - det tØr te temmetall i nogen tarifforhandling. Og å 
kommer Lund-Olsen og sier at den faglige ledel e av kar medlemmene 
adgangen til < utnytte de gode konjunkturer i 1929. Iladde man ikke 
av luttet denne overenskom t så hadde det nokk ikke blitt meget arbeide 
hverken ved Trondhjems mek. Verk ted eller andre tecler. 

Dermed blev punktet om tariffrevi8joner voedtatt. Om de Øvrige 
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punkter i beretn ingen opstod ingen debatt og beretningen for 1928 blev 
endelig vedtatt mot et par stemmer. 

Beretningen, for 1929 - repr'esentantskapsmøter. 
Øistein Afarthin,sen: Representant kapet om var sammenkalt det 

år i dagene 7-10 januar besluttet efter forslag av formannen at sekre
tariatet kulde innkalle til en konferanse av forbundskassererne til 
drøftelse av mitt fOl1Slag om nytt merke ystem for innbetaling av kon· 
tingent. Men det er ikke blitt gjort. Denne undfallenhet må kritiseres. 
Videre fremsatte jeg følgende forslag, som blev oversendt sekretariatet 
med prinsipiell tilslutning : 

«Hvor produksjonen konsentreres i industri og håndverk, må man 
til enhver tid arbeide for at de lØnns- og arbeidsvilkår som innenfor det 
enkelte fag er de mest gunstige, øke gjennemfØrt for alle arbeidere 
i de kombinerte bedrifter. 

Arbeide under de lØnnsbestemmelser som i de enkelte fagtariffer 
er fast att for et spesielt stykke arbeide, kan ikke tillates, og forbun
dene plikter å påse at de enkelte fagforbunds tariffer respektere .» 

Hvad har sekretariatet gjort for å efterleve dette ? Det ser ut til 
at sekretariatet intet gjør for å opta de saker de blir pålagt av repre
sentantskapet. Jeg vil de gjerne be om svar herpå. 

Ingen forlanger ordet og punktet el' optatt. 
Under beretningens punkt : Utdrag av beretningene fra de faglige 

distriktsorganisasjonet· forlanger 
At'ne H. Arntzen ordet og uttaler : Det må her være anledning til 

å peke på et forhold, om gjør sig gjeldende, nemlig at en flerhet av 
fagforeninger står utenfor samorganisasjonene. I Skiensfjordens har 
vi 5 fagforeninger. med tilsammen 602 medlemmer, som er utenfor. Det 
er avdeling 25, Skottfo s, av Papirindustriarbeiderforbundet, llerre 
Fagforening av ,samme forbund, Dalen Cementarbeiderforening av N. 
K. L F., Skiens Krets av Norsk Postforbund og Porsgrunn Murerfor
ening. Vi ha r gjort gjentagende henvendelser til sekretariatet i sakens 
anledning, men uten resultat. Disse foreninger har stått utenfor i 
mange år og det er ikke mulig å få dem med. Det må kreves at amtlige 
står til luttet amorganisasj onen. Vi kommer tilbake til det senere, 
men jeg synes ikke det er riktig her å gå forbi det uten å nevne det. 

En stemme: Dalen Cementarbeiderforening har besluttet å tilmelde 
sig samorganisasjonen. 

Han-s Gundersen : Fra 1931 er vi  tilsluttet samorganisasjonen. 
Beretningen for 1929 blev dermed vedtatt mot nogen få temmer. 

Muntlig beretning for 1980. 

H alvat'd Olsen: En muntlig beretning for 1930 kan kun bli util
fredsstillende. Vår beretning bygger på de år opgaver om forbundene 
gir os og det kan vi ikke få fØrenn forbundene har l aget sin oversikt og 
beretning. Det om jeg derfor her kan gi er bare en kort gjennemgåelse 
av de mere viktige ting, som har foreligget for sekretariatet i forbin
del e med tariff ituasjonene. 

Som dere har ett fm beretningene 192 og 1929 blev fØr t jern
industrien og iden en rekke andre av de mere førende indu triers 
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overenskom ter ordnet med 2 års varighet - med utlØp til inneværende 
år. I dis e hadde man en halvautomatisk indeksregulering. Vi har 
flere former for halvautomatisk indeksregulering. Men den gir' arbeids· 
giverne anledning til å kreve en tilsvarende reduk jon ved prisindeks· 
fall og for arbeiderne hvis det stiger. Men ikke uten videre. Det skal 
forhandles mellem partene, og hvis en av disse motsetter sig det er det 
adgang for den part som kunde kreve forandring å gå til op igel e og 
kreve regulering på fritt grunnlag. Indek tallet ved avslutningen av 
disse overenskomster var 1 4 og det skulde sammenlignes med indeks· 
tallet for januar 1930. Vi hadde de suten en del større grupper som 
skulde ha tariffrevisjon i 1930. Det gjaldt : 1 )  jøfolkene i utenriks· 
farten med utlØp 1 februar og i innenriksfarten 1 mai. 2) Tekstilindu
strien - 31 mars. 3) Baker- og Konditor vennene - 31 mars. 4 )  Kon
fek jonen - 1 j uli.  5) Melkefabrikkene, chokoladefabrikkene og gjær
fabrikkene. Den 6 februar blev det efter anmodning av Norsk Arbeids
giverforening avholdt en konferanse under ledel e av Rik meglings
mannen. Ar aken hertil var en henvendelse fra Nor k Kjemi k Indu
striarbeiderforbund til Arbeid giverforeningen om optagelse av for
hånd forhandlinger for land overen komsten innen den elektrokjemiske 
industri. Arbeid giverforeningen sØkte derfor nu konferanse med oss. 
De meddelte herunder «at man ikke vilde stille sig uvillig til å opta 
forhandlinger med Noook kjemisk Industriarbeiderforbund, der om Ar
beid giverforeningen kunde få Land, organisasjonens garanti for at det 
eventuelle re ultat av forhandlingene ikke vilde bli utnyttet under for
handlinger for andre fag, eller skape nogen pre id en for fremtidige 
tarifforhandlinger. Det blev videre fra Arbeid giverforeningen frem
holdt 'at man ikke kunde gå inn på nogen l inje som tilkjennegav lØnns
forhØieIse, men måtte kreve å få alle lØnninger nedover - tilsvarende 
fallet i pri indek en. Dette var nØdvendig av hensyn til de intern31sjo
nale konkurrans forhold . 

For alle de fag- og indu trigrupper om hadde h 1- eller halvauto
mati ke indeksregulering be temmeIser i ine overenskom ter, vilde det 
bli krevet en ned ettelse i lØnningene til varende prisindeksens fall fra 
1 4 til 17 eller = 3.26 pct., dette vilde utgjØre ca. 5 Øre pr. time be
regnet efter gjennemsnittsfortjene ten. For de fag- og industJrigruppers 
vedkommende hvor der var adgang til opsigelse av tariffene, vilde den 
samme linje bli fulgt.» 

Vi kunde fra Land organisasjonens side ikke avgi noget sval' 
herplL aken hadde vi se prin ipielle ider ved det å begynne forhand
lingene på et å tidlig tidspunkt, om her krev t av Kjemisk Industri
arbeiderforbund. Dertil kom at vi fant forholdene å være slike at nogen 
reduksjon kunde vi ikke finne o i. aken blev behandlet i sekreta
riatets mØte 7 februar, hvor fØlgende be lutning blev vedtatt : 

«Sekretariatet besluttet Il. meddele Nor k Arbeid giverforening at 
man stillet Nor k kjemisk Indu triarbeiderforbund fritt med hensyn 
til kravet om antisipert t ariffrevi jon og at et eventuel t  re ultat av 
forhandlinger herom ikke "ilde bli påberopt eller danne pre edens fOl' 
andre forbund ved sener forhandlinger. 

Likeså vil sekretariatet uttale at de forbund som har halvauto-
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malisk indek regulering måtte optrede p å  en felle linje o g  ikke i kom
mende forhandlinger gå med på nogen red uk jon i lØnningene_ 

For de forbund vedkommende om har adgang til il. opsi overens
komstene blir nærmere forhandlinger om spØr målet å opta med de 
inrere serte forbund.» 

Arbeidsgiverne hadde forsåvidt stillet sig på samme linje som o s, 
at de ikke vilde inngå nogen enkelt overenskomst uten å få det ordnet 
over hele linjen. Sjøfolkene i tdenriksfat"ten stod , tengende i veien. Det 
hadde vært forhandlet og megl ingen var resultatlØs. V idere var det fØrt 
forhandlinger for tekstil, baker og konditorsvennene, chokolade- og 
melkefabrikkene og gjærfabrikkene samt konfek jonsfabrikkene. Situa-

jonen var den at sjøfolkene hadde reist krav om sympatistreik for 
transportarbeiderne om har med havnearbeidet å gjøre. SjØfolkene 
hadde ca. 3000 organiserte av 10 000 sjøfolk i utenriksfarten. Man stod 
ikke sterkt og man var redd for en konflikt om den av 1921. Vi  syntes 
derfor at ved å koble det hele sammen så det blev vedtatt av alle parter, 
vilde man i den forhåndenværende situasjon tjene m t. Nye meglinger 
for sjøfolkene blev optatt og man opnådde prolongasjon med 5 procent 
t illegg for dem om var i tank kib. Ca. 2000 jØfolk var ombol'<l i tank
skibene da og i løpet av 1 år vil de det Øke til det dobbelte gjennem øket 
tonnasje. FOl'slaget blev vedtatt, og det blev så optatt forhandlinger 
for innenriksfarten, hvor det også opnåddes enighet. Her opnådde man 
prolongasjon med nedsettelse av arbeidstiden og overtidsbetaling innfØrt. 
I bake)-- og konditorfaget blev det også prolongasjon, dog blev det gjen
nemfØrt en begren sning 'av læreguttinntagel en i periodens lØp. Det 
kan være tvi1somt den lags overfor de unge arbeidere, men som forhol
dene lå an var det berettiget for Bakerl'orbundet å sØke å råde bot på 
de utålelige forhold. I tekstilindustrien opnådde man prolongasjon, 
likeså ved meUcefabrikker og chokoladefabrikker. I konfeksjonsindu
striIen fikk man rettet på en del tvistespØr mål og delvis forbedringer i 
akkordtariffene. Medlemmene godtok alle disse resultater. Nu var det 
vel så at det var grupper innen Arbeid giverforeningen om ikke vilde 
ha konflikt og at Arbeid giverforeningen .således tod svakt i det. Men 
Arbeid·sgiverforeningen tod og å lik at den kunde ha gjennemfØrt en 
storkamp som i 1921. LØsningen blev over hele linjen og Arbeidsgiver
foreningen frafalt kravet for de indeksreguleringer som den hadde om i k 
ke j uridisk å dog moralsk krav på. D e  ca. 5 Øre p å  gjennem nittsfortjene
sten på alle timelØnninger betyr en fakti k eftergivelse av ca. 7 millioner 
kroner pr. år. Det er omtrent 10 års ordinær kontingent til Landsorgani -

asjonen. Efter a t  disse tariffer "ar bragt i orden blev det optatt for
h andlinger mellem Kjemisk Industriarbeiderforbund og Åt-beidsgiver
foreningen og det lyktes å opnå et resultat på et lØnnstillegg av 6 Øre pr. 
time med en \"arighet av 2 år. PalJirinclustrien hadde utlØp 15 augu t. 
Her krevet Papirindustrien Arbeid giverforening en lØnnsreduk jon 
på 1 5  procent amt andre forringeIser. Forhandlinger og meglinger 
blev fØrt og vi motsatte o enhver reduk j on og forringel e av den 
gjeldende o,-eren kom t. Det lykte dog å komme over og å denne 

itua j on uten arbeid tan _ Det skyldte ikke min direktØr Rygg's 
inngripen. Tariffen blev prolongert til 15 mal' i år. Og å dette re ul· 
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tat blev forelagt medlemmene. I den kommuni t i  ke presse blev det agt 
den gang at resultatet blev vedtatt av den faglige ledelse. Det er ikke 
sant og det vet og li di se «skribenter». Alltid har rBsultatene vært 
forelagt medlemmene og er blitt vedtatt av dem. Av mindre tariffer 
kan jeg nevne : kjøttindustrien, hvor man opnlidde n ogen forbedringer 
nlir det gjelder lærlingene lØnn forhold. Kommunetariffene har i flere 
kommuner vært under rev i jon. Stort sett har det gått ut pli prolonga-

jon. Videre har vi hatt typografene ved Oslo-avi ene. Iler opnAddes 
et lØnnstillegg <av kr. 2.50 pr. uke, regulering av inntagelse av lære
gutter. Og sli har vi hotell- og restaurantpersonalet, hvor man sett 
ut fra de tidligere forhold må betegne det opnlidde om meget betyde
lig. Arbeidstiden er forkortet og det er opnlidd lØnnsforbedringer helt 
op til 40 procent. Videre har vi hatt transportarbeiderne i Nord
Norge, hvor tariffen er ordnet. Ogsli dette har vært kriti ert i kom-o 
munistpressen ; men det resultat om blev opnådd blev vedtatt av med
lemmene. Uten li komme noget nærmere inn pli det på det n uværende 
tidspunkt vil jeg nevne nogen andre og betydelige konflikter. FØr t 
og fremst kogs- og flØtningstariffene, hvorom forbundets f'ormann, 
Vestad, kan nærmere redegjØre. Vi har hatt Foldalskouflikten - en av 
de mest ondartede pli lange tider. Den er endelig lØst. Og vi har ende
l ig den bedrØvelige konflikt i «Arbeidet», Bergen, .som fremdeles på
gåT. Den står i en sæDstilling. Jeg går ut fra at den også vil bli 
d rØftet her og typografforbundet ved Hindahl og Berntsen fra Bergen 
vil kunde gi representantene full beskjed. 

Det har vært en yndet uttrykksmåte å si at det å forhandle og 
oprette overen kom ter er borgfredspolitikk. Det er kla esamarbeide, 
ja, forræderi. Både forbundene tillitsmenn og ekretariatet har dog 
i alle d i sse ting fulgt medlemmenes vilje og vært deres tjenere og alle 
ordninger er i standbragt ved aystemninger innen de grupper som over
enskomsten gjaldt og godkjent av dis . Å op'l'ette overenskomster 
er ingen borgfredspolitikk. Det er å erobre en skanse for arbeiderklas-

en - en plattform hvorfra den kan gjøre nye erobringer for kla en . 
Det ,skal være en skau , en festning, hvorfra nye fremstØt kan finne 
sted. Er det borgfred politikk av o s om har hatt med akene å gjøre 
å efterkomme arbeiderne vilje og krav ? Er det kla amarbeicle ? 
Er elet forræderi ? J eg mener nei. Vi har gjort vår plikt. Og derfor 
kan jeg med god samvittighet tilbakevi e alle de bakva keIser som vi  
er blitt til  del. 

1 ils 3,Torheim: I den muntlige beretning berØrte formannen «Arbei
det» og han gikk ut fra en tørre debatt. Jeg håper ikke det. Det 
ene te om bØr gjø1'e er at redak jon komiteen uta rbeider et forslag 
i saken til vedtagel e enere av kongre en . En uttalei e om fa t
slår at det om er foretatt godkj nne av kongr . en. 

Halvor ørum: Man blir beskyldt for borgfr cl politikk, sa forman
nen. �Ien det å fØre forhandl inger kan ikke i€ å yære det. Men det 
er måten og re ultatet det kommer an på. Formannen foretok am
menligning med de 7 millioner om var in nvunnet ved pri. indek en og 
kontingenten til Land organ isa jonen. Den slag sammenligninger bØr 
han holde i nne med. Men nlir vi nu tår foran ay lutningen av beret-
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ningen kunde det være interes ant il hØre hvad ekretariatet har gjort 
med de beslutningelJ> om blev fattet på fon-ige kongress. Om kampen 
mot imperialismen krigsforberedelser f. eks., h\70r fØlgende blev be
sluttet : 

«l anledning den krigsfare som truer Sovjet-Russland fra de 
imperialistiske stater, ar det den 10 november i år holdt en kongress 
i :Uo kva av sovjetunionens venner. 

Denne kongæ s har vedtatt en beslutning som skarpt tar avstand 
fra og fordØmmer de imperialistiske staters optreden og den imperiali
stiske politikk. Kongre.s en gav videre sin til lutning til de bestre
belser som sovjetunionen haT foretatt for av ru tning og fred mellem 
folkene. 

Idet Arbeidernes faglige Landsorgani asjons kongress helt ut stØt
ter sovjetunionen venners kongress' aksjon for å forhindre krig og 
få militærvesenet av kaffet, opfordrer den alle virkelig'e tilhengere av 
fred mellem folkene til å fØre kamp mot krigsforberedelsene og imperia
listenes angrep på sovjetunionen. -» 

Det er ikke gjort noget. Vi så hvordan man her hjemme tok av
stand fra den internasjonale demonstrasjon dag mot krigen. Det vilde 
skade D. N. A. blev det uttalt ; men jeg kan ikke for tå at man skal 
behØve å lage internasjonale demonstra jon dager for å gjØre det. Vi 
har videre sett skogsarbeidernes seige kamp, hvor O lo viste passivitet 
ved departementets forsendelse av politi til de treikende distrikter. 
Den lags er klassesamarbeide. 

Den muntlige ber-etning blev dermed vedtatt mot nogen få tem-
mer. 

Konflikten i «Arbeideb, Bergen. 

Ordstyreren: Norheim mente det var riktig å vedta en uttalelise 
om «Arbeidet» og han har fore lått fØlgende : 

«Kongressen godkjenner de beslutninger om er fattet og de foran
staltninger om er tatt i anledning konflikten i «Arbeidet», Bergen. 
Kongressen gir ekretariatet fullmakt til, hvis det skulde vise sig nØd
vendig, å forelegge de medlemmer som fortsatt måtte tØtte «Arbeidet», 
Bergen, en lojalitet erklæring, hvori det må kreves full lojalitet overfor 
organisasjonens beslutninger.» 

Halv01- Sønl1n: Vi har ikke optatt nogen debatt herom, da vi 
mente at den vilde komme op under den eksklusjonspolitikk som er 
blitt fØrt i perioden. 

Ordstyrer-en : Jeg vil foreslå at forslaget sendes redaksjonskomi
teen ; så vil saken komme op senere. 

Å. E. Gundersen: Vi har vedtatt beretningen for 1930 og dermed 
er de skritt som er foretatt i Bergen av Dand organisa jonen godkjent. 

Elias Volan: Norheims forslag inneholder og å noget nytt utover 
hvad der organisasjonsmessig er foretatt i Bergen. Derfor bØr forsla
get sendes redaksjonskomiteen. 

Ommund OmmlJ,ndsen : Det er nØdvendig at kongressen tar for
holdsregler som gjØr at beslutningene på denne kongress blir respek-
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tert. Det må kreves e n  lojalitet erklæring a v  disse. Jeg anbefaler over· 
sendelse til redaksjonskomiteen. 

Votering: Forslagets oversendel e til redaksjonskomiteen blev ved
tatt mot et par stemmer. 

Ordstyreren ( Torp) : Det var bebudet et forslag fra SØrum under 
beretningen ; men det er ikke kommet. Vi er hermed ferdig med beret
riingsdebatten. 

Ingen ytret sig derimot. 
Besluttedes å behandle regnskapene i eftermiddagsmØtet. 
Ot"dstyreren: Regnskaper for perioden og en samlet over ikt over 

e for kjellige disposisjoner vil bli omdelt til representantene i efter
middag. Eksemplarene er i nummerert stand og må tilbakeleveres fØr 

" eftermiddagsmØtet er slutt. IIvis nogen forlater kongres en fØr møtet 
er slutt, må ek emplarene innleveres til vaktene. 

røtet hevet. 

Eftermiddagsmøtet m andag 16 februar. 
Ordstyrer : V oZa.n. 

Protokollen fra formiddagsmØtet refererte og godkjentes uten 
bemerkninger. 

Telegrammer til kongressf::n. 

Ordsty,"eren refererte fØlgende telegram : 
Luosavåra-Kiirunavåra Lokomotivmannsforennig anmoder kon

gressen om å avgi protest mot den bebudede enmanns kjØring på de 
elektriske lokomotiver ved Luosavåra-Kiirunavåra Akitebolags ran
gerstasjon i Narvik. - Styret. 

Narvik faglige Samorganisasjon henstiller til kongressen å prote
stere mot enmannsbetjeningen av elektri ke lokomotiver ved L. K. A. 
B. Prote t til Arbeidsdepartementet. Konferer Sandvik. -

Sekretæren. 

Telegrammene besluttedes enstemmig oversendt redaksjonskomi
teen. 

Ordstyreren refererte følgende telegram : Vår forening amlet til 
møte hilser kongressen med Ønske om et fruktbringende arbeide for 6-
timer dagen og for tilslutning til Den røde faglige Internasjonale. MØ
tet prote terer mot eksklusjonspolitikken og henstiller til kongressen 
å ta be lutning om at amtlige ek kluderte får itt medlems kap til-
bake. Baasmo Arbeiderforening. 

Regnskapene. 

Ordstyreren: Regnskapene for perioden er nu omdelt til represen
tantene. Men vi savner ennu en Økonomi Jr oversikt, som i fØr te rekke 
gjelder 1929 og 1930. Den kommer i løpet av 15 minutter fra bokbin-
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deren. Vi kan i mellemtiden påbegynne regnskaps behandlingen med 
året 1927. Regnskapene må leveres tilbake og ingen må forlate lokalet 
uten å ha levert dem til vakten. Dette vil bli strengt påsett. Regnska
pene er ikke for. «Tidens Tegn» ; men for Land organisasjonens kon
gress. 

Jens Teigen fikk derpå ordet til gjennemgåelse av regnskapet for 
1927 og status, som han gjennemgikk post for po t. 

ThoroZf H anæs : Jeg forlangte ordet, dirigent, fordi jeg synes be
handlingsmåten her blir lite tilfredsstillende. Jeg er enig med dirigen· 
tene at regnskapene ikke skal ut til uvedkommende. Men når vi ikke 
kan få. en betryggende behandling her vil jeg foreslå. en desisjon komite 
til å gjennemgå regnskapene. 

Anw H. Arntsen : Det var fØrst en forespØrsel angående jubi
leumsboken. I. bind er kommet, Il. bind mangler. Hvordan vil sekre
tariatet ordne det ? På. ide 20 i status er opført aktiva. Hvor meget 
verdier har man egentlig ? Er det kontante belØp ? llvor meget kan 
man virkelig regne med ? Jeg er enig med foregående taler at vi ikke 
her på. nogen minutter kan få oversikt over regnskapene og ordentlig 
behandle dem. Har man så liten tro til de organi erte ? Det måtte gå 
an å sende regnskapene ut til forbundene i nummerert stand. Derved 
fikk et bredere forum e på tin gene, og en hel del av de ting om det n u  
skumles om, vilde stilne a v  sig selv. Det vilde rense luften. 

Ot'dstyreren: Ko.ngre sen blev i formiddag enig om å behandle 
regnskapene på denne måte. "'''iir vi om en kort tund får den økono
miske oversikt, som vesentlig dreier sig om 1929 og 1930 vil meget av
klares. 

A. E. Gundersen : Det lån vi skylder til Russland, står opført med 
800 000 kroner. Det var bra vi fikk dette ; men det var vel meningen 
at det snarest skulde ha vært tilbakebetalt. Jeg er at det ennu skyl
des 600 000 kroner. Jeg hadde ventet at sekretariatet hadde fått av
betalt lånet, sådan at vi hadde undgått russernes chikane, da de op
fordret oss å utbetale 100 000 kroner til en mann utenfor skog- og 
landarbeidernes forbund. Jeg tror kongres en er enig om å. bemyn
dige sekretariatet til å få betalt dette lån nare t. 

Wm. Lund-Olsen : Det er vanskelig fullt tilfredsstillende å be
handle dette på den korte tid, som her er gitt o . Da er Trondheim s  
J ern- og )fetallarbeiderforening for lag o m  nedsettel e av en gransk
ningskomite på sin plass. Vi har hos oss sett på spØrsmålet ut fra det 
at vi må være mer moralsk og etisk innstillet enn borgerskapet. V i  
plikter overfor alle å h a  den høieste moral o g  fØr t o g  fremst feie for 
egen dØr. Dertil kommer at i de senere år er en rekke forbund kommet 
op i forhold, som ingen arbeider vil være med på å godkjenne. Derfor 
må det nu forlanges de nødvendige under økeIser så man kan stå ru
stet og slå ned en hvilken om helst påstand. Vi må fra denne kongress 
utru tes med de be te våben. Er det noget galt til tede å får vi rense 
op. Det er foretatt ting i Landsorgani a jonen, hvorom medlemmene 
ikke har hatt anledning til å medvirke. Det er de tadige bevilgninger 
til Det norske A rbeiderparti. Vi har videre ett at det er utkommet 
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e n  nasjonal-socialistisk avis, «Ek trabladet» - et mussorgan - hvor
man vil forsøke å fange arbeiderne ved en rekke påstander som de ikke 
selv kan korrigere. De arbeidere som ikke fØlger med, kan bli et lett 
bytte for di e nasjonalfa ei ter. Som et mottrekk mot dette - man 
kan ikke flire av det -. Det er et alvorlig varsko om at vi må utruste 
oss slik at vi kan slå ned disse smu saffærer. Det er så meget mer 
nødvendig, som man ser at Landsorganisasjonens formann har beriket 
sig på J ern- og Metallarbeiderforbundet - - -. 

Fra rruJlnge kanter: Fy, fy ! 
Ordstyrer: Dirigenten tilbakeviser en slik påstand og går ut fra 

at kongressen er enig heri. ( Livlig bifall . )  
Lund-Olsen optok følgende forslag : 
« Det nedsettes på kongressen en undersøkelseskomite som får i 

opdrag å gjennemgå og kontrollere midlenes anvendel e innen Lands
organisasjonen i den forlØpne periode og eventuelt fremme for kon
gressen forenklingsfor lag og kritikk, når det gjelder forvaltningen av 
Landsorganisasjonens midler.» 

Karl Tømmeraas : Jeg tar bestemt avstand fra en gransknings
komite, som foreslått av Lund-Olsen. Men kongressen skal ikke være 
blind for om forholdene nu ligger an, at det gjelder å være for iktig. 
Det er ingen grunn til å dra i tvil tallopgavene i regn kapene. De er 
nok riktige. Men jeg kunde være enig i en desisjonskomite, som be
handlet alle regnskaper. Det blir nærme t en kritisk gjennemgåelsC' 
av regnskapene. Jeg legger ingen mistillit til regnskapene av den 
grunn. 

Jens Teigen : Med hen yn til lånet fra Russland er det nu tilbake 
500 000 kroner. Vi får imidlertid se på dette senere. Med hen
syn til aktiv(� vil det fremgå at ekretariatet stiller ig meget 
skeptisk overfor de ansettelser som står om verdiene. Vi må imidler
tid ikke fa tslå som tapt mer enn hØist nØdvendig. Derved kan vi ri
sikere at ingen vil gjøre noget for å tilbakebetale lån. Gransknings
komite ! - gjerne det. Men jeg kan ikke forstå hvordan denne komite 
i løpet av nogen dager ' kulde komme gjennem det. g verd ette det 
anderlede enn hvad vi har gjort. 

Oscar Torp : Det er riktig at repre entantene krever over ikt. Det 
om det her gjelder er imidlertid om kontingenten til Landsorgan i,sa
jonen er gått inn, for Øvrig er jo kretariatet bundet. SpØr målet 

kan være om hvordan sekretariatet bar disponert overfor andre midler, 
om ikke er bundet av lovene. Le er man gjennem o{"('/"sikten om e.l' 

vedlagt regn kapene, vil man at revi jonen har gjort ine b merk
ninger til enkelte disposisjoner. )led hensyn til en granskning8komite 
eller desisjonskomite må jeg ta av tand fra begge deler, selv om det er 
en nuanse-for kjell ber. En de i jon. komite vil neppe kunne uttale sig 
med nogen tørre sakkyndighet eller rett enn de for kjellige in tan er, 

om ber bar vært med P' behandle regn kapene. 
Han8 Eriksen ( til forretningsorden ) :  Vi bØr ta den Økonomiske 

regnskap o\'e1' ikt fØr t, å kan vi komme inn på alle forhold. 
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ic. Næss ( revisor ) : Jeg mener også a t  man bØr behandle den 
9konomi ke over ikt fØr t. Repre entantene har ikke fått anledning 
til å sette sig inn i disse saker. Det er kommet for sent. Og den Økono· 
mi ke ove� ikt har man fØrst fått i dette Øieblikk. Iladde man fått 

ett iallfall denne fØr, å tør det kan kje hende at hverken Hanæs eller 
Lund-Olsens fOllslag var fremkommet. Når man tar oversikten og revi
sjonens anmerkninger fØllst, da vil man få full anledning til å komme 
inn på regnskapene og disposisjonene i almindelighet. Jeg vil foreslå 
at man går frem på denne måte - tar regn kapsoversikten fØrst. 

Ordstyret'en : Kunde vi ikke nu referere regnskapene fØrst og å ta 
den Økonomiske oversikt. Vi er jo allerede langt inne i regnskapene og 
har referert 1927. 

Hans Eriksen: La o gå over til oversikten. 
Ordstyreren: Er man enig i at vi nu bare refererer hovedpostene i 

regnskapene for 192 og 1929 og så tar hovedoversikten. Der voteres. 
Olldstyrerens for.slag blev ,,;edtatt mot 1 emme. 
Jens Teigen refererer så hovedsummene i t'egnskapet for 1928 og 

representantene følger med i sine eksemplarer. Nogen bemerkninger 
blir ikke gjort. Og det blir gått frem på samme måte for 1929 og med 

amme resultat. Så tas den Økonomiske over ikt og nu blir det debatt. 
Trygve Lie: Denne oversikt er nØiaktig lik den på kongre en i 

1927 ; den er utarbeidet på amme måte 'slik at man kan se hY ad der 
er medgått i garantiforpliktelser og lån. I alt hadde vi i 1927 et garanti
ansvar på 981 279.1 2. Det var allerede på det tid punkt sagt av mig og 
Teigen at man på dette måtte regne med tap. Derfor blev det til repre· 
sentantskapet gitt en over ikt - og hvorfor tapene og avskrivningene 
kom. Det var av krivninger på «Arbeidet» og «Ny Tid», Folket lIus, 
Ålesund, og Arbeiderpressens Samvirke. Videre hadde man så repre· 
sentantskapets møter i november. Der vedtok man en generell beslut
ning for sekretariatet med bemyndigelse om å avskrive der hvor tap 
var oplagt, like å med lån og med Folkets Hus·fond lån. Det er punk
tene 1, 2 og 3 i representant kapsmØtet beslutninger i november, hvori 
det heter : 

1. Sekretariatet bemyndiges til å ordne de garantiforpliktelser 
som n Ødvendigvi må medfØre tap for Landsorganisasjonen efter hvert 
som likvid kapital er til stede. Opgave over tapene blir å meddele repre
sentant kapet og fagkongre en. 

2. De lån som er optatt av Landsorgani a j onen ka se inndrives 
eller ordnes. I de tilfelle hvor dekning ikke kan fåes, blir belØpene å 
avskrive. Opgave over tapene forelegges repre entant kapet og fag
kongressen. 

3. Likeoverfor låntagerne i Folkets Hu fond bemyndiges sekreta
riatet til å foreta effektive skritt, så at avdrag og renter på lånene inn
går i rett tid og restanser blir bragt i orden. Låntagerne må på en 
effekiv måte bring til å for tå at lånekontraktenes be temmel er om 
avdrag og renter må re pekter . 

Lån som med ikkerhet må sie å være tapt, av krive . Opgave over 
tapene og avskrivningene forelegges repre entantskapet og fagkon
,gr sen. 
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Så kommer hertil om punkt 4· efter forslag av A. E. Gundersen 
om ekstrakontingenten : 

Representantskapet tiltrer <sekretariatets forslag om at det utlig
m,s en ekstrakontingent av kr. 0.50 pr. heltbetalende og kr. 0.25 pr. 
halvtbetalende medlemmer pr. uke i 20 uker, regnet fra 3 mars 1930. 
Erostrakontingenten skal anvendes til dekning 'av Landsorganisasjonens 
gjeldsforpliktelser. 

Representantskapet uttaler sin fulle tillit til sekretariatet og går 
ut fra-at alle de midler <som kan avtSees går rtil betaling av Landsorgani
sasjonens gjeld. Videre forutsetter representantskapet at sekretariatet 
utviser den ytterste forsiktighet ved behandling av andragender om nye 
lån og garanrtier, således at det ikke påtar sig nye forpliktelser som 
kan bringe Landsorganisasjonen nye tap. 

Lie gikk derefter igjennem post for post i den oversikt 'som var 
fremlagt og fremholdt, at det var Folkets Hus som på de forskjellige 
steder hadde påfØrt Landsorganisasjonen de største tap. Dernæst Ar
beiderpressens Samvirke, hvor man hadde måttet ta store av, krivnin
ger og gjeldsopgjØr i forbindelse med og som fØlge av partisplittelsen. 
Det kommunistiske Parti hadde også påfØrt Landsorganisasjonen store 
tap. Ikke bare gjennem de l!'olkets Hus som de hadde herredØmme over 
og forvaltet, men ogcSå avisene <som de overtok. Således «Arbeidet» og 
«Ny Tid». Den vesentlige del av tapene så vel på lånene som garanti
forpliktelsene skrev 'sig fra hØikonjunkturene, og det kan jo ha 'sine 
naturlige grunner. Det nuværende sekretariat og de sekretariater som 
i de senere kongressperioder har hatt med bevilgninger å gjøre, har 
vært meget forsiktige og har ikke gått lengere enn hvad man fØlte sig 
bundet til av hensyn til lovene, beslutninger fra kongressen og repre
sentantskapet og den politiske klassesamling. 

Alle disposisjoner har ved de forskjellige anledninger vært frem
lagt. Alle regnskaper har vært behandlet på lovlig måte. Det er såle
des ingen grunn til å reise nogen kritikk mot 'sekretariatet. Det må i 
tilfelle bli en kritikk mot de forskjellige lokale organisasjoner, mot 
repre entantskapet og tidligere kongres er. Jeg henstiller derfor til 
kongressen å godkjenne regnskapene. Lie refererte sluttelig revisjonens 
antegnelser iil regnskapene og disposisjonene. 

Arnt A amodt: Jeg forlangte ordet vesentlig i anledning for laget 
fra Trondheims J ern- og Metallarbeiderforening om nedsettel e av en 
gran kningskomite. Efter ,henstilling av revi,sjonen har sekretariatet 
velvilligst utarbeidet denne oversiæt. Og det ,skulde ikke av den grunn 
være nØdvendig å nedsette nogen granskningskomite. Det er neppe 
heller de foretagne disposisjoner man vil kritisere, men hvorvidt det 
skulde være kjØpt en kasse cigarer eller om det har gått en middag. 
Det er bare for å undergrave tillitsmennene og deres stilling, å mis
tillit, at man vil ha dis e komiteer. Skal man ha en de isjonskomite 
bØr den helst velges av repre entantskapet og sådan at den i god tid 
får anledning til å gjennemgå regnskapene. Det kan ikke gjøres fØrst 
når kongre en trer sammen. 

Ivm" Ertresvaag: Det vilde være tjenlig at man nu fikk redegjØ
reI en også for garantiene til Arbeiderpartiet og dets pre e. 

L - 9 
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K. FU1'uslcjæg : Det er riktig 'som det har vært fremholdt at man 
vanskelig kan komme ordentlig gjennem dette på en så kort tid som 
hjemles oss. Og under almindelige omstendigheter vilde jeg derfor 
være med på en desisjonskomite. Når man imidlertid har lagt merke 
til hvordan sådanne komiteer er blitt utnyttet, så kan man ikke annet 
enn nære betenkeligheter overfor den <slags. Arbeiderklassen var mo
ralsk og etisk hØ it stillet, ,sa Lund-Olsen. Men u tnyttelsen av gransk
ningskomiteen i Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund av Lund-Olsen 
og hans kolleger, uansett om denne var gal eller riktig, viser ikke særlig 
hØi :rp.oral. Vi skal ikke }a borgeookapet gasse sig i våre indre forhold. 
Men vi 180m har noget ansvar for organisasjonen må gi avkall på Lund.
Olsens hjelp. Vi har et blad i Bergen, som ikke skriver det spor ander
ledes enn «Ekstrabladet», når det gjelder å nedrakke og så mistillit om 
arbeidernes organisasjoner. I HØyange.r er til og med en kommunist 
kommisjonær for «Ekstrabladet» ( munterhet ) .  Vi skal under slike 
forhold ikke imØtekomme kravene fra den ,kant, bare for at disse skal 
få ny adgang til nedrakning og såkalte «avslØringer». Jeg tror vi kan 
godkjenne regnskapene uten hverken desi'sjons- eller gransknings· 
komite. 

Oscar Tat'p : Denne sak må fra Landsorganisasjonens side sees ut 
frå forholdene i de Isenes.te år. Den politiske samling som gledeligvis 
kom i stand medfØrte store utgifter, som D. N. A. måtte avvikle rundt 
omkring i landet. For å muliggjØre en avvikling var det pleiet forhand
linger med flere banker om et større lån. Det viste s,ig at man ved et 
slikt lån kunde bli kvitt korte veksellån. I alt var de;t 450 000 kroner i 
gjeld og vi konfererte med Arbeidernes Landsbank om å låne der. Ban
ken erklærte ,sig å kunne yde et slikt lån, men den måtte ha sikkerhet. 
Det blev da optatt forhandlinger mellem sekretariatet, partiet og ban
ken, og man blev enige om at Landsorganisasjonen skulde overta garan
tien. Det er ,siden blitt befulgt på den måte at m8Jn hver måned har 
gitt ovel\Sikt ove,r disposisjonene. Selve summene vil jeg oplyse om på 
partiets landsmØte. Der hØrer det hjemme, ikke her. :Men hele forhol
det er bankmessig ordnet. 

Ommttnd Ornmundse-n: Jeg finner det ikke betryggende på n ogen 
måte denne fremleggelse av regnskapene. Granskningskomite har enkelte 
personer fått på hjernen. Når vi ser på hvordan resultatet er blitt av 
den slags �gransknings.»-komiteer, så kan jeg imidlertid ikke være med 
på det. Det er alene blitt utnyttet til å undergrave organisasjonene, 
fordi det er gjenstand for overdrivelser. Jeg vil være med på desisjons
komite, men ikke granskningskomite. Arbeiderpartiets kamp er 'Vår 
kamp, men det bØr dog trekkes op grenser for hvor langt Landsorgani
sasjonen kan gå i den slags disposisjoner. Det må kongressen her 
trekke. op, .så vi i en kampsituasjon ikke står vekket derved at våre 
midler er bundet ved garantier for D. N. A .  

Ordstyreren: Hanæs har trukket sitt forslag tilbake. Således fore
ligger nu bare Lund·Olsens forslag om en granskningskomite. V idere 
vil jeg gjøre opmerksom på at sekretariatet foreslår nedsatt en desi
sjonskomite på 3 medlemmer, men den kan ikke få virket på denne 
kongress, me,n til næste. 
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A .  E .  Gttnder'sen : Jeg fastholder min opfatning o m  a t  lånet til 
russerne burde vært betalt. Så snart om derfor tariff bevegelsene iår 
bli r  ferdig bØr lånet betales. Jeg vil takke ekretariatet og overretts-

akfØrer Lie for den Økonomi ke oversikt som nu er gitt. Det er ingen 
tvil om at regnskapene er i orden og nu har man dessuten fått en ordent
l ig over ikt, hvorav man kan se de dispo i joner som er foretatt i 
perioden. Det er riktig at jeg foreslo : «Videre forutsetter represen
tantskapet at sekretariatet utvi er den yttelI te �orsiktighet ved behand
ling av andragender om nye lån og garantier, åledes at det ikke påtar 
sig nye forpliktel er om kan bringe Land organisa jonen nye tap.» 
Siden er det gitt partiet garanti og jeg har også vært med på det. Det 
har vært n Ødvendig. 

Ivar Ertresvaag: Jeg kan også lutte mig til takken for oversikten, 
men ikke over den behandlingsmåte og det he mmelighet kremmeri som 
her utvi, es. Jeg kan heller ikke finne at almenheten skuI de ta skade 
av dette. Det er også merkelig at oply ningen om garantien <til D. N. A. 
blir ikke gitt av långiveren ; men av låntageren. Det er et tort beløp 
man har garantert til D. N. A. foruten bevilgningene gjennem flere år. 
Det er et forhold kongres en bØr være opmerksom på. Det ser ut til 
at fagorgani asjonens ve entligste opgave er å undel'lStØtte D. N. A. 
Dettes kamp er ikke vår kamp. Når arbeiderne i Fauske blir truet 
med J ederen, så er det ikke vår kamp. Når det i Trondheim blir satt 
lavere betaling for nØdsarbeide enn ordinære rtariffpriser er det heller 
ikke vår kamp. Det er og'så betegnende at revisjonen gjør opmerksom 
på dispo isjonene til D. N. A. Tro s representantskapets beslutning i 
november om å få garantiene nedsatt, er de Øket. Revisjonen sier også 
at det er uheldig og at det er uriktig på denne måte å sperre Lands
organisasjonens midler. Jeg kan ikke være med på å vedta regnskapene 
under di e forhold. Ved siden av di e ting er bevilgningen av lån til 
kjØp av leilighet til Landsorganisasjonens formann l iten, men like lån 
bØr ikke yde i fremtiden. Jeg vil anbefale forslaget fra Trondheims 
Jern og Metallarbeiderforening. 

Nio. æss : De om var på repl'e en tant kapets møte i november 
husker sikkert de mange betenkeligheter man hadde ved å gå med på 
å utligne ek trakontingent. De fleste forbund måtte også utligne den 
på sine medlemmer. Derfor ·blev heller ikke det oprindelige fOMlag 
vedtatt, men et kompromi sforslag. Forutsetningen for ekstrakontin
genten var at den skulde bruke til avbetaling av gammel gjeld. Men 
det var også forutsetningen at man skulde være var om med nye for
pliktelser. iler mener vi det har ikke vært utvi t den fulle for iktighet. 
Garantiene er faktisk like store nu efter at ekstrakontingenten er be
talt. Derfor har revisjonen gjort ine anmerkninger. Vi er ikke av 
den opfatning at ikke Land organisa jonen kan yde bidrag og garantier 
til partiet. Det må være samarbeide mellem fagorgani a jonen og par-

o tiet. Det tjener våre felles intere ser. Men når det er ydet store bevilg
ninge r til partiet måtte det være nok. Det er vel heller ikke helt bank
mes ig med di se garantier, når partiet ikke betaler renter. Med hensyn 
til de 20 000 kroner til Bygningsarbeiderforbundet er det så gammelt 
og forbundet tilling Man at dette lån må kunne gjør op. å har 
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vi Folkets Hus-fond. Det blev beSluttet med hård hånd å inndrive ren
ter og avdrag. Her mener vi det ikke er gått tilstrekkelig sterkt frem 
for å gjøre representantskapets beslutning effektiv. Vi har am vittig
hetsfullt gjennemgått regnskapene og vi har - kan jeg godt si - hatt 
mot til å fremkomme med disse bemerkninger. Jeg vil henstille at man 
slutter ,sig om Lie',s uttalelser om godkjennelse og nedvoterer for.slaget 
om granskni'llgskomite. Men det må slåes fas't ,at det herefter må ut
vises forsiktighet med pengenes anvendelse. Det er ikke bare kommun
ister, men også arbeiderpartimedlemmer som er imOlt at fagorganisa
sjonens midler anvendes og bindes sådan at det kan vekke vår kamp
kraft. 

Erland Borgersen: På aktivasiden står Fol'kets Hus - �fjØndalen 
og Solbergelven. De må regnes for tapt og jeg vil henstille til sekre
tariatet å være opmerksom herpå. Skulde vi ha en granskningskomite 
burde ' den ha til opgave å granske Lund-Olsen. ( Munterhet. )  

Torbjørn Henriksen: Forslaget o m  granskni'llg,skomite, jo hensik
ten er åpenbar. Ertresvaag og Lund-Olsen burde imidlertid henvende sig 
til kommunistpartiet og personer der som har ledet det ene foretagende 
efter det annet i grøften. 350 a 400 000 kroner kan overfØres til tap pli 
ting som kommunistpartiet har skylden for. De burde sannelig nedsette 
en granskningskomite der og <så komme tilbake til kongressen. Det 
menes at <sekretariatet har oversittet representantskapets beslutning. 
Men ser man på de nye forpliktelser som det sittende 'Sekretariat hal' 
innrØmmet, så er det 80 000 kroner, hvorav 50 000 kroner er en fØlge 
av tidligere beslutning. Så kommer garantiene til partiet, og revisorene 
burde ha begrenset sin anmerkning til dette. Sekretariatet forutsetter 
at man får et fast system i forholdet til D. N. ·A. hvad det Økonomiske 
angår. Det vilde ha vært formålstjenlig å behandle forslaget om en 
kontingent til palltiet under dette punkt. Det er dissens om kontin
genten, men det er sekretariatets opfatming at innbetalingen av denne 
og fordelingen må bli Landsorganisasjonens 'Sak. Det er da ingen grunn 
for revisorene å anse en Istor del av garantiene for tapt. Det smaker ikke 
bare av saklighet fra revisorenes ide her, men rØber en liten interesse 
for partiet. Det kan nemlig ikke ies at sekretariatet ikke har tatt repre
sentantskapets forutsetning til efterretning. 

Ordstyreren: Fra flere representanter er det kommet anmodning 
til dirigentene om å foreslå strek. Vi vil efterkomme det og foreslår 
strek. 

Øistein Marthinsen, Sørum m. fl. anmelder forslag. 
Ordstyreren: Forslagene skal bli referert, hvis de innlØper snarest. 
Strek blev satt mot 5 stemmer. 
Begrenset taletid blev forlangt ; men et · forslag av ordstyreren om 

ingen begrensning blev vedtatt. 
Følgende forslag blev referert : 

Øistein Marthinsen: 

«Kongressen pålegger sekretariatet å utvise den ytterste forsiktig
het ved behandling om nye lån og garantier, således at det ikke påtar 
sig nye forpliktel er som kan bringe Landsorganisasjonen nye tap.» 
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Halvor Søt'um foreslo : 
«Kongressen tar avstand fra at funksjonærene har fått anledning 

til å låne av fagorganisasjonens kasser og går ut fra at det for frem
tiden ikke blir anledning til å opta private lån av organisasjonens 
midler.» 

Clemet Johannessen foreslo : 
«Den Økonomiske oversikt side 2, representantskapsmØte 1929, 

punkt 1 ,  2 og 3, forandres til at sekretariatet innstiller til rep re entant
skapsmøte at de eventuelle avskrivninger som ansees nØdvendige i kon
gressperioden, kun kan foretas av representantskapet.» 

Johs. H�tlthin : Man må få det inntrykk av debatten her at det ikke 
er en fagkongress, men en partikongress. Den kritikk som er fremkom
met fra revisorenes side, sØkes gjort til null og niks. Det som stikker i 
Øinene er hvor lett det er for D. N. A. å få lån av fagorganisasjonens 
midler som skulde anvendes av de fagorganiserte under kamp. Det el' 
ikke fagorganisasjonen som har splittet oss politisk. Det er et bedrØve
lig Økonomisk resultat vi her stål' overfor. Lånet til Russland burde 
fØrst og fremst være betalt. Det er uriktig å skylde til et parti som vi 
står mot. I 1929 var det fremme at man skulde vise forsiktighet med 
pengenes anvendelse. Jeg kan ikke stemme mot regnskapene. Men jeg 
vil be om at man erindrer at dette er en fagkongress ; ikke en partikon
gress. Nogen granskningskomite for dette er ikke nØdvendig. 

Halvor Sørum: Det må være slutt med den gjestfrihet som tillits
mennene utviser. Tillitsmennene har sin lØnn og diet og det bØr ikke da 
være anledning til bevilgninger for å utvise gjestfrihet. Organi sasjonens 
midler må forvaltes slik, at man ikke er redd for offentliggjØrelse av 
regnskapene til medlemmene. Videre vil jeg påtale at sekretariatet har 
gått til lån til Landsorganisasjonens formann til aktieleilighet. Man kan 
si at det er småpirkerier ; men tillitsmennene får henvende sig på det al
mindelige marked for lån som andre mennesker. Jeg vil anbefale at 
man vedtar mitt forslag. Den kontingent som innbetales til Landsorga
nisasjonen, skal anvendes til faglige kamper og til understØttelse under 
streiker. Det gjØr man ikke ved å betale til D. N. A. Det betyr ikke no
gen direkte stØtte av arbeiderklassens kamp. Derfor må kongressen ta 
avstand fra den slags. 

Ot-dstyreren : Jeg vil henstille til de efterfØlgende t alere å begrense 
sig mest mulig. Jeg tror representantene nu har gjort sig op en mening 
om disse ting. . 

Lars Bakken: Revisjonens anmerkninger er det eneste lyspunkt i 
all denne papirmasse vi her har fått. Jeg håper og tror også at alt er i 
orden. Men hvorfor skal vi ikke få en granskningskomite, når vi derved 
bare kan styrke oss utad og innad. Det regnskapsutdrag som foreligger, 
sier ikke meget. Derfor måtte,det også en overrettssakfører til for å for
klare det. Den forrige fagkongre hadde ikke full oversikt over den 
hele status. Og det viser sig nu at det er gitt nye garantiforpliktelser. 
Hvad man enn sier om Arbeiderpartiet, å kan man ikke si annet enn at 
vi har betalt godt. I 1930 er det gitt en gave på 100 000 k roner til D. 
N. A. foruten lånegaranti. Det regner jeg som oplagt tap også derved 
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at det viser sig at partiet ikke engang betaler �enter. Jeg vil anbefale 
nedsatt en granskningskomite. 

Trygve Lie: Foruten sekretariatets forslag foreligger her et om 
ikke å gi lån til funksjonærer. Det går da ikke an å være verre i orga
nisasjonen enn ho en privat arbeidsgiver. Å ville ha det derhen at 
kun representantskapet skal kunne avskrive i kongressperioden kan 
komme til å koste fagorganisa jonen mange penger. Så taler man om 
,behandlingsmåten av regnskapene. Er det nogen som får rede på nål' 
bondepartiet, rederne og andre støtter sine bladforetagender ? Å nei, 
de holder tett de karene. Enhver må forstå at slik som forholdene hal' 
utviklet ig så må og å vi omlegge våre ting. Regnskapene er å ta og 
fØle på. Og de oplyser alt. Når man er på gjelden, så er en medvirk
ning til den den indre strid vi har hatt i rekkene og jobbetiden. Man 
vurderte for hØit. Det er den gjeld vi talte om på kongressen i 192't 
vi her taler om. Av de 670 000 kroner skyldes 400 000 kroner foreta
gender, som kommunistene da var herrer over. De 250 000 kroner skyl
des også kommunistene ; det er en fØlge av deres illojale optreden. Jeg 
er klar over at det el' dem som sier, at vi ikke er på no gen partikon
gress. Når de taler imot de store garantier, så er det fordi de er irri
tert over disposisjonene i partiet. Men det bØr ikke komme til uttrykk 
her. Det får man ta op i partiet, nål' den tid kommer. Landsorganisa
sjonen og partiet er fØdt av samme mor og far. Hvordan vilde det ha 
vært om vi ikke hadde hatt en lojal arbeiderpresse f. eks. i kampen 
mot voldgiftsloven. En lojal arbeiderpresse som også tok kampen op 
mot kommunistpressens uefterretteligheter. ( Sterk tilslutning. ) 

Halfdan Jønsson : Jeg har i sekretariatet vært med og behandlet 
disse saker. Det er ikke her nØdvendig å diskutere de gamle trans
aksjoner. Kongressen i 1927 var enig i å ta de tap som fulgte og repre
sentantskapet i 1928 besluttet en ekstrakontingent av 50 Øre pr. uke 
til betaling av gjelden. Alt det er utmerket. Men de som var på kon
gressen var dog forbauset over at fagorganisasjonen stod i garantian
svar til partiet av 1 million kroner. Heldigvis er det avskrevet ned til 
300 000 kroner. Men det som kan kritiseres er at det i representant
skapet i 1928 ved en ren til feldighet fremkom at man på ny hadde ga
rantert for 100 000 kroner. Og når ekstrakontingenten blev 50 Øre i 
20 uker istedenfor ubegren et, så har det sin årsak i denne oplysning. 
Ikke lenge efter kom et' nytt andragende fra partiet om å garantere 
for 450 000 kroner. Jeg har stemt mot dette. Garantiforpliktelsene 
idag er nære 900 000 kroner, og det er riktig at det må ansees tapt. 
Torp sier at det hele er bankmessig ordnet. Ja, jeg har også hatt litt 
med banker å gjØre ; men aldri har jeg sett at man har kunnet slippe 
å betale renter et helt år. Det er bare D. N. A. og enkelte storspeku
l anter som kan påstå den slag . ( Munterhet.) Jeg spurte om partiet 
kunde betale sin gjeld ; men dertil svarte formannen at den skulde be
tales med den kontingent man nu vil foreslå her på kongre sen til par
tiet. En stor del av de midler vi har, er sperret som man forstår og vi 
kan ikke utnytte di. e penger i tilfelle vi kommer op i konflikt". 

Jens Teigen: Behandling måten kritisere ; men det ligger ingen 
mi tillit til repre entantene at man går frem på denne måte. Men det 
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er kongre sens beslutning at man ikke kal sende sine regnskaper ut 
over det hele land. Vi ser ikke andre organisasjoner gjøre det. Dette 
er en ordinær fremgangsmåte som en rekke organi a joner benytter 
sig av. Det er jo jeg som har med ka sen å gjøre og det fortelles at jeg 
er den vanskeligste mann å få penger av. ( Almindelig munterhet. )  Ga· 
rantien til partiet gjaldt også aviser, som måtte ha hjelp for å betale 
lØnn til typografene. Det bØr IIulthin være opmerksom på. Ekstra
kontingenten i nnbragte 800 000 kroner og vel 600 000 er benyttet til 
avskrivninger. Resten av pengene ligger der, for vi vil ikke avskrive 
mere fØr det er plada k nØdvendig. Jeg har sendt ut krav til avdelin
gene og til de Folkets Hus som skylder til fondet. Jeg har passet pil. 
Men vil man gå til innkas o og tvang auksj on ?  Vel, jeg har gått på 
lØr. ( Munterhet.) Det var ikke nogen rosende omtale å få den gang 
heller. ( Ny munterhet.) Men vil man det, så skal nok jeg gjøre det. 
Et ek empel på hvordan man driver. I MjØndalen kulde de ha lokale ; 
ja større enn dette her ( peker ut over Logens store sal ) .  De hadde så 
mange folk å ta hensyn til så de trengte stort lokale. Jeg var der oppe 
og kontrollerte, da huset kom i vanskeligheter. De tok helt ned til 2 
kroner for leie og jeg sa at de måtte legge på leien. Det kunde de ikke, 
·svarte de, for da gikk foreningene til Krokstadelven. Slik var det der . 
.siden ist har v i  påtatt o 80 000 kroner i nye forpliktel er, hvorav de 
50 000 kroner er besluttet av forrige kongre . Og 20 000 kroner gikk 
til Brusveen. Det er en vederheftig organisasjon, om nok vil påse at 
opfylle sine forpliktelser. Så er det partiets gjeld. Der lå man med 
ka akredittlån over det hele til tore renter. For å konvertere dette 
gikk de til Landsorganisasjonen for å få det samlet på et sted, og sekre
tariatet godtok å garantere. Slik som situasjonen ligger an her i lan
det vil det være uforsvarlig ikke å holde Arbeiderpartiet og dets pre se 
oppe. Vi måtte holde reaksjonen stangen. Det var til hele arbeider
klas ens fordel. Jeg vil inderlig håpe at kongressen når det gjelder en 
lO-Øring til partiets oplysnings- og agitasjonsvirksomhet vil være med 
på det. 

Ordstyr·eren: Vi vil foreslå 5 minutter for dem som ikke har hatt 
()rdet og 2 minutter for de øvrige. 

Ivar Ertresvaag foreslo 3 minutter for dem som hadde hatt ordet. 
Ord tyrernes forslag blev vedtatt. 
Mat-tin Tranmæl - til en oply ning : Yalgkomiteen må være igjen 

-efter møtet her til konstituering. 
Ordstyreren: Jeg vil henstille til fle t mulig av de inntegnede ta

.lere å frafalle ordet. 
Kcwl Nedberg: Når jeg hØrer kritikken over bidragene til partiets 

'presse kan jeg ikke si annet enn at jeg blev overrasket. IIvor vilde vi  
..stått idag eller hvordan vil de vi ha klart å få med de nye grupper av 
arbeidere, hvis vi ikke hadde hatt og har en god arbeiderpre e utover 
landet. Det har vi mere igjen for enn mange foredrag og meget ann-et. 
Jeg går derfor ut fra at man vedtar en kontingent til partiet. 

Øi.stein llfarthinsen: Når per oner som Næ s og Aamodt, om er 
å for iktige personer uttaler dette om de foretatte di po i joner, så 

må det være noget i det. Det er et var ko. ekretariatet må efter dette 
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ha ignorert representantskapets beslutning. Derfor må kongressen si 
fra, og mitt forslag kan vedtas som punkt 4. Vi ser for Øvrig at jubi
leumsboken som har kostet 6 000 kroner, bare har i nnbragt 2 000 kro
ner i inntekt. Har sekretariatet gjort hvad gjøres kunde her. 

Hans Eriksen : Det er sØrgelig at man skal komme op i en debatt 
som denne her. Sekretariatet hadde garantert til partiet for 450 000 
kroner ; men disposisjonene av disse penger tillå ikke o s. TorbjØrn 
Henriksen forbauset mig ved sin kritikk av revisorene. Det er ikke 
riktig av ham som sekretariatsmedlem å kritisere revisorene fordi disse 
har tillatt sig :1 sette fingeren på hvordan sekretariatet har disponert 
over Landsorganisasjonens midler. Det er deres plikt, deres arbeide. 
Henriksen burde derfor ha overlatt en eventuell kritikk til andre. Det 
er imidlertid ikke til å komme forbi at sekretariatet ikke har fulgt re· 
presentantskapets pålegg. Det er meget mulig at stillingen i partiet 
nu er slik som 'l'eigen fremholder. Men enhver vil betakke sig for å 
være revisorer, hvis de skal bli kritisert slik som av TorbjØrn Henrik
sen. Debatten er gledelig forsåvidt som man vel nu må gå ut fra at 
man tar rev i seilene. 

Aslak Nielsen : Vi er gud kelov kommet derhen av Landsorgani
sasjonen og partiet er et og fØrer et intimt samarbeide. Merkelig er 
det at de som var med på samlingen kritiserer her. De skulde vite be
dre beskjed. Vi som steller ute i avdelingene med pressen, med Folkets 
Hus etc. har sett at det ofte måtte begynnes fra nytt av. Hadde ikke 
Landsorganisasjonen vært med og støttet her, så hadde vi nok ikke 
stått så langt idag. 

Os]w;r Karlsen : Granskning komiteen kan vi  gå hurtig forbi. Her 
foreligger ingen grunn til nedsettelse av den slags. Når det er foreslåt t 
så er det andre og utenomliggende hensikter som skal nåes. Hvad vi  
ingen interes e har av.  Arbeiderpartiet har styrket arbeiderpressen og 
den er likeså nødvendig for fagorganisasjonen som for det politiske. 
Derfor må vi være enig i de disposisjoner som er gjort og vi må håpe 
at man fortsatt vil støtte pressen. Det er fagforeningsledere her i byen 
som heller vil ha sterke fagforening kasser. Og å tenkel' de ikke noget 
særlig på partiet. lUen det er likeså nØdvendig å få en sterk arbeider
presse, som kan stå på vakt om fagorganisasjonens i nteresser. 

Wln. Lund-Olsen: Jeg kan ikke ta mitt forslag tilbake. Det el' 
like nødvendig som tidligere, fØr vi fikk di e regnskapsdokumentene, 
å vedta dette. Men kongressen har det jo i sin makt partimessig å ned
votere dette. 

Nils Aune: Flere av dem som har hatt ordet forstår ikke eller har 
ikke fØling med den stilling arbeiderne her i landet har inntatt efter 
samlingen. Det er klart at denne måtte trekke konsekvenser efter sig. 
Det forbauser mig ikke at man kommer inn på disse garantier ; men 
man må for tå at di posisjonene har vært nødvendige. Det man skulde 
ha lov å vente var at fagorganisasjonens tillit menn som mer enn andre 
i de senere år har trengt arbeiderpressen, ikke stod op her og kritiserte 
de bidrag som var gitt. De som nettop har hatt nytten av arbeider
pressen, overfor alle chikanerier og angrep. Jeg er enig i den anke som 
er rei t, at man ikke kal gi lån til funk jon ærer. Men kommunistene 
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bØr ikke tale her. Det har nok hendt der i gården også. Det har vi 
kjennskap til. 

Ordstyreren : Tor dag vil representantene få billetter til Det 
norske Teater. 

Clemet Johannessen: Når man ser på Landsorganisasjonens ga
rantier i perioden er det klart at man må stusse når man ikke vet hvor 
sterk Landsorganisasjonen kan være ved en konflikt. Store midler er 
bundet. Lie sier at mitt forslag er ugjØrlig, da disse saker ofte må av
gjøres på samme dag. Jeg kritiserer ikke det som er gjort. Men det 
som er nØdvendig er tilliten til ledelsen. Vi hØrel' talen om «pampene». 
Og skulde man da også hØre at ledelsen disponerer organisasjonens 
midler hit og dit blev det ennu verre. Jeg mener derfor at det vil være 
nØdvendig at representantskapet har oversikten over disse garantifor
pliktelser. Det er heller ikke nØdvendig for partiet å komme fØrst i 
siste øieblikk, når det skal be om garanti. Jeg skal imidlertid ta for
slaget tilbake hvis det er praktisk u gjennemfØrlig. 

WitaUs Andersen : De som var til stede på siste representantskaps· 
møte er opmerksom på hvor vanskelig det var å få vedtatt ekstrakon
tingenten, fordi de fleste forbund ikke kunde gå ut til medlemmene, 
men måtte ta det fra sine kampkasser. Og det var det som lå til grunn 
at det skulde styrke organisasjonen. Hvad er så videre hendt ? J o, nye 
forpliktelser. Derved er tilliten til sekretariatet svekket. Hvilken ga
ranti har v i  mot gjentagelser ? Det er den mØrke side ved saken, SOm 
vi må være opmerksom på. Jeg er sikker på at garantiforpliktelsen e r  
tapt o g  ikke bare det. Landsorganisasjonen m å  betale renter for ga
rantien. Derfor er det unØdvendig å vedta Marthinsens forslag. Det 
er ikke verd det papir det er skrevet på. Det er imidlertid modig gjort 
av revisorene, som har påtalt disse ting. 

Edv. Arnesen : Det står at vi skylder 20 000 kroner. Det var på 
50 000 kroner og vi har betalt renter. Pengene skal bli betalt, så der 
skal Landsorganisasjonen ikke tape noget. 

Nic. Næss : Det er det som gjør det vanskelig at man her vil sØke 
å gjøre det til en fØlelsessak. Når det gjelder Økonomi vil jeg beklage 
meget at man ser sådan på saken. Det skal man aldri i pengesaker. 
Jeg vil spørre : Er det forsvarlig når man i 1929, når det foreligger 
krav om 100 000 kroner, ikke nevner garantien på 450 000 kroner ? Det 
har vi funnet forbausende. Og vi fant enn videre at det var uriktig fl. 
binde så mange penger foran en kampsituasjon. Inndrivelsen av Fol
kets Hus lån, ja det har vært skrevet og purret, sier man. Hvad mer 
skulde der så gjøres? Vi mener ikke at man skal gå til tvangsauksjo
ner. Men når man ikke får noget svar på sine henvendelser må man 
ikke gi sig med det. Da får man reise til stedet og sette sig inn i for
holdene. Se hvad man kan få ut av situasjonen. Herved vil de nok me
get kunde opnåes. 

Osca;r Torp : Det kan konstateres at nedsettelse av gransknings
komite ikke har nogen berettigelse. Jeg har ikke fØlt det som plikt her 
å gi nogen opgave over de disposisjoner partiet har foretatt. pen 
gjeld som ved Landsorgani asjonens bistand er blitt k onvertert, skyl
des samlingen og minst 90 procent skyldes det parti du Hans Eriksen 



1 38 

kom fra. Når man taler om tøtten til arbeiderpre sen, så er det ingen 
nådesmuler de yder partiet. Det er belØp de må gi for å holde fagor· 
ganisasjonens kamp gående. D. N. A.s pre se koster idag 4 millioner, 
intet mel' og intet mindre. Jeg tør fremlegge regnskap som står for 
hvilken som helst dom og å for denne fagkongress. Vi har i landssty· 
ret oplyst at gjelden var 675 000 kroner. Det var den gjeld vi stod 
overfor. Sa vi ikke foran samlingen at vi skulde ta opgjørene i felles· 
skap, så ingen personlig skuI de lide ? Tror de at det er noget nytt at 
fagorganisa jonen yder partipressen støtte og åledes holder pressen 
vedlike ? SpØr de utenlandske gjest-er. De mener nok ikke at det er nå· 
desmuler. Og hvordan er det under en faglig konflikt. Hvem påtok sig 
det hele og fulle an var for den ulovlige konflikt i 192 . Denne fagkon
gres skal ikke vedta garantiforpliktelsene av hensyn til D. N. A . ; men 
av hen yn til eder elv, at den dag partipressen ikke utkommer, så har 
dere tapt det viktigste våben i kampen. ( Bifall. ) 

Ot-dstyrer-en : Dirigentene vil foreslå at Wm. Lund-Olsens forslag 
om granskningskomite avvises av kongressen. 

Dirigentenes forslag blev vedtatt mot et par stemmer. 
Votering : Regn kap ene for 1927, 1928 og 1929 blev dermed ved

tatt. 
Sekretariatet forslag om å godkjenne de trufne beslutninger i re

presentantskapsmØtet i 192 , plmkt 1, 2 og 3, blev vedtatt mot nogen 
få stemmer. - Clemet Johanne ens forslag bortfalt. - Halvor Sørums 
forslag blev forkastet mot et par stemmer. - Øistein Marthinsens for
Illag blev forkastet mot 1 stemme. 

MØtet hevet. 

Formiddagsm øtet ti rsdag 1 7  februar. 
Ordstyrer : Nor-heim. 

Protokollen fra gård dagen eftermiddagsmØte referertes og god
kjente uten bemerkninger. 

Et telegram. 

Ordstyreren refererte følgende telegram : Til Landsorganisa j onens 
kongr : Ilakadals Arbeiderforening generalfor amIing idag hilser 
kongressen med de be te Øn keI'. - John Stokvik, formann. 

Punkt 3: Lovforandringer. 

Derefter gikk man over til dag ordenens punkt 3 :  Lo vforandr-ingel-. 
Øistein lJfat-thinsen :  Fra vårt forbund var innsendt et tillegg til 

Land organisa j onen lover. �fen da dag ordenen kom vi te det sig at 
det var puttet inn under et annet 'punkt - den faglige taktikk. Vi 
har senere hen tillet til Land organisa j onen om å la det komme inn 
under lovene. JeO' vil hØre hvorfor det ikke er gjort eller hvordan man 
mener å ta stilling til dette. 
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Ha lvard Ol.sen: Vi har 2 ganger behandlet dette og vi har funnet 
at det hØrer inn under den faglige taktikk. Det er beIler ikke noget 
lovspør mål, men et l'ent taktisk pØr mål. 

llfm-tin Tranmæl ( til oply ning) : For lag til valgkomiteen kan nu 
innsendes. 

A.dolf Olsen: Jeg vil opta forslag til paragraf 3 fra Stavanger fag. 
lige Samorganisasjon, likelede til paragraf 4 fra samme organisasjon. 
Det fOI' lag som går ut på å flytte punkt 3 over til paragraf 11 med 
en mindre omfo,randring i tek ten. Videre vil jeg opta tavanger og 
Omegn faglige Samorganisa jon for lag til paragraf 11, hvor vi kan 
gå med på å stemme for «kam> i tedetfor «skal». Videre vil vi foreslå 
at punkt 9 i samme paragraf utgår. Og det av den grunn at vi fra 
lovgivningen har så mange be temmeiser at det skuI de være unØd
vendig å ha særlige bestemmel r i Land organ i asjonens lover. Videre 
vil vi fore lå en komite til omorganisering av Samorgani a jonene. Vi 
hal' ved hver kongress hatt oprivende debatter om di e ol'ganisasjoners 
nytte. Det er ikke noget særeget for Norge disse organisasjoner. Det 
bør nu besluttes lUV kongressen en komite til bestemmel e av Samorgani
sa jonenes geografiske inndeling. 

Ordstyrer: Vi får ta paragraf for paragraf og så får representan
tene væl'C opmerksom på de forandringer de vil ha. 

§ 1. 

Fra BygningsarbeidenLes IndustrigruPIJe, Oslo, forel. fØlgende for
slag : 

FØlgende forslag blev i Bygningsarbeidernes Industrigruppes re. 
pr.møte mandag den 17 november 1930 enstemmig vedtatt å fremme 
til kongressen : 

Forslag til forandring i Landsorganisasjonens formålsparagraf, 
punkt 3, punktet tilfØies : samt arbeide for gjennemfØrelse av 6 timers 
arbeidsdag. 

Motivering : 

Det er all sannsynlighet for at den fremadskridende tekniske ut. 
vikling av industrien og rasjonaliseringen kommer til A kaste flere og 
ilere arbeidere ut i arbeidsledighet og Øke den allerede nu store ar
beidsledighet. Det gjelder derfor A SØke hindret dette ved forkortelse 

. av arbeidstiden til 6 timer pr. dag for alle arbeidere. 

Sekretariatet innstillet : 
SpØrsmålet kommer op under dagsordenens punkt 4. 

Norsk Elelctrikm'- og Kraftstasjonsforbund for lo : 

§ 1. Arbeidernes fagl. Landsorganisasjon i Norge er en sammen . 
.slutning av landsomfattende industri- eller f?gforbund, og dens for. 
mål er : 

§ 2. 1. Hovedenhetene innenfor Landsorganisasjonen er de lands. 
omfattende industri- eller fagforbund. 

§ 5. I annet avsnits siste punktum forandres ordet «industri
forbundene:. til forbundene. 
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Motivering : 

Av de forbund som er tilmeldt Landsorganisasjonen nu, mA. ca. 
20 betegnes som fagforbund. Av de øvrige tilsluttede forbund mA. 
flere betegnes som bransjeforbund, hvorved kun et fåtall av forbun· 
dene kan karakteriseres som landsomfattende industriorganisasjoner. 

Landsorganisasjonen har sA. sent som i 1930 medvirket til stif· 
telse av et nytt fag- eller bransjeforbund, som er optatt i Lands
organisasjonen. 

Under disse forhold skulde det synes klart, at lovene mA. endres 
sA.dan, at det virkelig kommer til uttrykk hvilke organisasjoner det er 
som danner hovedenhetene innenfor .Landsorganisasjonen. 

Sekretariatet forslo : 
Disse spØrsmål kommer til behandling under dagsordenens punkt 7. 

O. M. Haugen: Vi har som man ser fremsatt forslag til forandring 
i paragrafene 2 og 5. Nu heter det i formål.sparagrafen : A rbeidernes 
faglige Landsorganisasjon i Norge er en sammen lutning av laI1dsom
fattende industriorganisasjoner eller forbund o. s. v.» Vi for��slår i te
det «industri- eller fagforbund». Det blir mer i overensstemmelse med 
de forhold vi har innen våre organisasjoner. Nu er det bransjeforbund 
Landsorganisa j onen er bygget op på. Og dette forhold vil vel fort
sette. Loven bØr da slå faJSt hvilke forbund er hovedenhetene i Lands
o rganisasjonen. Tar vi for oss fortegnelsen over organisasjonene i 
Land organisasjonen så er det 20 forbund med 60--70 000 medlemmer 
som ikke er medlemmer i lovens forstand. 

Votering : Sekretariatets innstilling om at disse spØr mål kom 
op under dagsordenens punkt 7 - organisasjonsformene - blev ved
tatt. 

Nils Kvale anbefalte bygning. arbeidernes for lag. Det mA. gjøres 
noget for å forkorte arbeid tiden, lsærlig nu under den voldsomme ar
beidsledighet. 6 timers-dagen må være k ravet. Om vi ikke får det i 
fØrste omgang, så må spØrsmålet reises og det må bli et internasjonalt 
spØrsmål. Og det mA. inn i formål paragrafen slik at det blir et kamp
spØrsmål. I fØllste omgang kan det kanskje bli nØdvendig å ta en mid-
delvei - 7-timersdagen under de forestående tariffrevisjoner. 

. 

E'n taler: Vi må ta et forslag av gangen ellers blir det vanskelig 
A. følge med. 

Elias Volan: Jeg vil be kongressen være opmerksom på sekretaria
tets forslag om at bygningsarbeidernes forslag kommer op under dags
ordenen punkt 4 - den faglige ituasjon. 

Hans Eriksen : Hvis man blir enige om det der, kan det da bli ad-
gang til å fØre det inn i lovene senere. 

Volan,: Ja. 
Hans E" iksen : Da er saken klar. 

Votering: Sekretariatets innstilling om behandling under punkt 4 
blev dermed vedtatt. 
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Samorganisasjonene o g  kontingenten. 

§ 3. 

Stavanger og Omegns fagl. Distriktsorganisftsjon fore lo : 

§ 3. 3 punktum får sådan tilfØielse : Sekretariatet fordeler" det 
hele belØp på samtlige samorganisasjoner. 

Fra sekretariatet : 

Den nuværende lovbestemmelse dekker helt ut hvad forslaget til

sikter, og forslaget er derfor overflØdig. 

orslc Skotøiarbeiderforbund foreslo : 

Vårt forbund tillater sig å foreslå at fØlgende bestemmelser utgår 
av Landsorganisasjonens lover : Lovens § 3, i annet avsnitt som lyder : 
«Av de heltbetalendes kontingent avsettes 5 Øre til Folkets Hus fond:., 
og i samme paragraf, tredje avsnitt, fØrste linje, ordet «videre>. 

M otivcring: 

Folkets Hus fond er nu så pass stort at det selv - uten kontin
genttilskudd - kan overkomme å bestride det formål som er fastsatt 
i loven for Folkets Hus fond. Fondets kontantbeholdning, de årlig inn
komne bidrag og renter utgjør et så pass stort belØp at det i alminde
lighet vil kunne klare behovet. 

Folkets Hus fond utgjorde pr. 31 desember 1929 kr. 618 321.49, 
hvorav kr. 447 188.28 var utlånt og resten kr. 171 133.21 var i bank og 
kasse. 

Kontingenten til fondet utgjorde for 1929 kr. 54: 750.90. Dette be
lØp vil i en tre års periode uten renter svare til ca. kr. 162 000.00 og bør 
efter vår mening kunne anvendes som bidrag til Det norske Arbeider
partis virksomhet - og da i fØrste rekke som bidrag til valgkampene 
- stats- og kommunevalgene. Da det er valg annet hvert år - stats
eller kommunevalg - vil partiet kunne gjøre sikker regning på ca. kr. 
80 000.00 hvert valgår - et beløp som vel ikke skulde monne så lite. 

I tilfelle av at kongressen gir dette forslag sin tilslutning, er det 
vår mening at det ikke er adgang for sekretariatet eller representant
skapet til å. yde ytterligere beløp av Landsorganisasjonens midler til 
politisk virksomhet. 

Vi finner det overflØdig å innta i loven at denne kontingent skal 
gå til Arbeiderpartiet. Det vil være tilstrekkelig at det er vedtatt ved 
beslutning av kongressen. 

Når vi foreslår ordet «videre» skal utgå er det som det vil sees 
av redaksjonelle grunner. 

SeMetariatet foreslo : 
§ S. ekretariatet vil fore lå at § 3, punkt 1, 1. og 2. ledd forandres 

sAledes : 
d ordinær kontingent innbetaler de til luttede organi asjoner 80 

Øre pr. medlem pr. måned for sine helt- og 40 Øre pr. medlem for sine 
halvtbetalende medlemmer. 

A v kontingenten beregne 10 Øre for heltbetalende og 5 Øre for 
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h alvtbetalende pr. måned som tilskudd til Det n orske Arbeiderpartis 
presse, oplysnings- og skolevirksomhet.» 

Som det fremgår av forslaget vil kontingenten til Landsorganisa
sjonen bli forhØiet med henholdsvis 10 og 5' Øre pr. md. Landsorganisa
sjonens tilskudd til samorganisasjonene m. v. oprettholdes. Sekretaria
tet finner å kunne slutte sig til forslaget fra Norsk SkotØiarbeiderfor
bund ang. Folkets Hus fond, og vil nærmere rMegjØre herfor på. 
kongressen. 

Det er sekretariatets opfatning, at det er nØdvendig å skape en 
fast ordning, når det gjelder å fremme så viktige spØrsmål som arbei
derpressen, oplysnings-, skole- og studievirksomheten. Det er sekre
tariatets forutsetning at de nærmere bestemmelser angående anven
delsen av disse midler må bli å treffe av Landsorganisasjonens sekre
tariat i samråd med Arbeiderpartiets centralstyre. 

]vctr Ertrcsvaag : Det er under § 3 innsendt en rekke fOl:,slag. Jeg 
mener man bØr efterkomme Ønsket fra medlemmene om å få være med
bestemmende i ,sakenes avgjØl'else. Pra;ksis nu har vist at Samorganisa
sjonene er blitt ekspedisjonskontorer for Landsorganisasjonen og for
bundene. Det bØr forandres så medlemmene gjennem medlemsmØter 
klassemessig kan få gitt sitt uttrykk. Jeg er ikke fornØid med nogen 
av d i sse forslag. Heller ikke finner jeg det rimelig at der nu velges 
en komite for å utarbeide fomlag til omordning av Samorganisasjonene. 

Ordstyrm' ( Vola n ) avbryter idet taleren leser op et forslag : Kon
gressen er ved paragraf 3, Ertresvaag. Du er i paragraf 4. 

Ertresvctag : Vel, så kommer jeg tilbake. 
Edw. Mørk : Kongressen må ta forslagene 180m de foreligger. FØrst 

er det det fra Stavanger og dernæst Norsk Skotøiarbeiderforbunds Lor
slag. Jeg vil tale om fordelingen av det belØp som nu går til Sam
organisasjonene. Kongressen har besluttet at 10 Øre av heltbetalende 
og 5 Øre av halvtbetalendes kontingtenter går til Samorganisasjonene. 
Dette fordeles <Så av Landsorganisasjonen og herom har det vært strid. 
Sekl'etariatet mener a t  det skal utbetale belØpet efter hvert. Vi mener 
at belØpet er Samoeganisasjonenes og u avkortet må gå dit. I 1928 dis
ponerte Landsorganisasjonen vel 100 000 kroner til Samorganisasjonen. 
I 1929 fikk Samorga n isa j onene 25 000 kroner mindre enn hvad der var 
innkommet til formålet i Landsorganisasjonens kasse. Samorganjsa
sjonene må få det hele belØp. Vi kommer siden til spØrsmålet om en 
kontingent til D.  N. A.s presse, oplysnings- og skolevirksomhet. Der 
vil nok partiet ha hele det belØp det tilkommer. Det vil også vi ha og 
det er i overensstemmelse med hvad Landsorganisasjonen bestemte for 
6 år siden. 

Ordstyreren: Jern- og Metallarbeiderforbundet meddeler at Thv. 
Karlsen, Oslo, har fått forfall og at Jac. Amundsen, Oslo, møter i hans 
sted. 

Jens Teigen : Det er ganske unØdvendig å foreta nogen forandring 
her og jeg ynes det er merkelig at man nu kommer med innvendinger 
over sekretariatets fordeling av belØpet. Det er helt ubefØiet av den 
grunn å gå til nogen forandring. Sekretariatet vil såvidt jeg forstår 
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gå frem på den måte at Samorganisasjonene får det hele belØp. De skal 
nok få sitt. Det er ingen tvil om det. 

Hans Eriksen: Jeg mener det er uforsvarlig av samorganisasjonene 
å komme og beklage ig over hvad de har fått. Det har de neppe nogen 
grunn til. J eg kan derfor ikke være med på nogen forandring her. 

H alv(trd Olsen: Jeg tror dere gjør samorgani asjonene en bjØrne
tjeneste ved å vedta Stavanger og Omegns faglige Distriktsorganisasjons 
forslag. Ser man i beretningen og regn kapene vil man finne at sam
organisasjonene har fått minst likeså meget som der er innkommet. 
Gjør man forandring her så vil det bli u tlagt derhen at samorganisa
·sjonene bare skal ha et amlet belØp utregnet efter 10 Øre for helt- og 
5 Øre for halvtbetalende medlemmer. Men hittil har det vært slik at 
efter at man har fått kontingenten, så har det vært nØdvendig for 
sekretariatet å bevilge utover det som man har satt op på budgettet. 
Jeg ynes derfor at amorganisasjonene representanter skulde være 
forsiktig med å hitfØre forandring på dette punkt. 

Karl Haarvik: Når vi nu er inne på samorganisasjonene, så kunde 
det være adskillig å ·si om det. Av beretningen for 1929 ser man at 
Landsorganisasjonen har ydet distriktsorganisasjonene 104 800 kroner, 
dertil kommer den ordinære kontingent til di·s e. Ialt koster vel disse 
organ isa joner omkring 300 000 kroner. Da disse samorganisa joner 
blev dannet skulde de j o  oplØse forbundene og overta disse virksom
het. Det er det ikke blitt noget av og blir det vel heller ikke. Ser 
man .så på disse organisasjoners arbeide i forhold til hvad der med
går, .så vil man se at dette arbeide er for kostbart. Kan vel være at 
organisasjonen er vokset en del også ved disse organisasjoners virk-
omhet, men det kan også skyldes andre årsaker. Tilbake blir iallfall 

den opfatn�ng at dette er for kostbart maskineri. Samorgani asjonene 
skulde ordne med konflikter og drive agita jons- og oplysningsvirksom
het. Til en viss grad kan vi vel si det er gjort. Men vi ser at når det 
gjelder konflikter, så må forbundene være med og lØse disse. Og det 
er det største og viktigste arr'beide. Samorganisasjonene er ikke i den 
gjenge som var tenkt og det ser heller ikke ut til at de makter det. 

Repre entantene Karl IIaarvik og Konrad Nordahl optok fØlgende 
forslag : 

«FellesmØte av avdelinger innen N. J. og M. F. i Bergen pålegger de 
valgte repre entanter til kongre en å fremme for lag om at kongressen 
neCL etter et utvalg som får i opdrag å behandle de nuværende distrikts
organisasjoner og fov Øke å finne frem til en enklere form og en bil
ligere administrasjon av di. se og at dette utvalg forelegger en utredet 
innstilling om dette pøl' mål til næ te fagkongres.» 

Justin Rødaas: Jeg tror ikke at en en te repre entant vil i at 
ikke samorgani a jonene er nØdvendige. Jeg er tilhenger av at man 
har mer di trikt vi e og lokale amorgani a joner. I Nordland har vi 
det slik. Sulitjelma oprettholder en slik lokal samorganisasjon uten 
støtte fra Land organisasjonen. Den oprettholdes av medlemmenes 
kontingent. Den kontingentforhøielse som foreslåes, skal være til D. 
N. A.s valgarbeide. Selv om dette er en partime ig kongre s som kan 
vedta det, å har man ikke medlemmene med ig til en slik forhØieIse. 
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Ordstyreren: Jeg vil foreslå Haarviks og Nordahl.s for·slag behandlet 
under punkt 7. - Forslaget blev vedtatt. 

Ole Nerland : Når det er tale om ,samorganisasjonenes virksomhet 
og om deres nØdvendighet eller ikke, så vil jeg for min del si at de 
lokale 'Samorganisasjoner er like nødvendige som forbundene. Det har 
VIst ig i Kristiansund og MØre at Samorgan�sasjonen i 1930 har lØst 
en rekke konflikter uten en Øres utgift for forbundene. Ved å la den 
stedlige organisasjon få sakene har de <spart forbundene for re�seut
gifter og andre utgifter. Derfor finner jeg at samorganisasjonene er 
nØdvendige. Og de har maktet å lØse konflikter om ikke forbundene 
kunde lØse. Hvad angå,r fordelingen av den innkomne kontingent til 
samor�anisasjonene går j'eg ut fra at man ,senere kan komme inn 
på det. 

Anders Arntsen : Samorganisasjonene har lØst mange saker, men 
det er ikke riktig at man ikke for Øvrig må ha en forbindelse - for
bundene. Man vil av dagsordenen ,se at BodØ Bygninrg.sarbeiderfor
ening har foreslått ansatt en sekretær for Nord-Norges 3 fylker for 
organisa'sj onens regning: Når vi ikke har oprettet en fylkesorganisasjon 
er det fordi vi har funn:et det for dyrt. En stor del av Sulitjelma er 
enig i for'slaget fra BodØ. 

Alb. Karlsen: Jeg kan ikke stemme for Stavanger fagl. D istrikts
ol'ganisasjoJlJS forslag, da jeg frykter for at sekretariatet vil sette sig 
på det. Og det vil kanskje i særlig gvad gå ut 'Over de små diistrikts
organi'sasjoner. Landsorganisasjonen kan fØle sig forpliktet kun til 
å fordele den innkomne kontingent og stanse op med det. Jeg vil hen
stille at man tar Stavangers forslag tilbake. 

Johan Ø degaard: Vi er ikke enig i den kritikk som er rei<5t mot 
samor�nisa,sjon'ene. Men det som mangler disse er tilpasningsevnen. 
Og det er ofte av den grunn det kommer til gnidninger som ikke burde 
være til 'stede. De små 'Samorganisasjoner har ofte bedre for å tilpasse 
sig enn en stØrre. Jeg mener det er riktig at spØl'iSmålet kommer op 
som reist av Haarvikl men jeg skulde øn.ske at det ikke gikk 3 år fØr 
man fikk svar. Kan ikke .samorganisa'sjonene tilpasse sig så er de over
flødige 'Og de vil I3.Viskaffe <sig selv. Vi må imidlertid fastslå at det 
aldri har vært slikt sterkt behov for samarbeide og,så lokalt som nu. 
De som steller med .samorganisasjonene må ikke sitte på kontoret og 
flytte blyanter, de må ut i marken og arbeide. De må rylste kontor· 
støvet av <Sig og være med ute bll3.ndt arbeidermassene. Samorganisa
sjonen er ikke iSOm den nu er mobil til å møte fasismen og lappobeve
gelsen. Det er denne manglende evne til å ta de vekslende opga vel' som 
melder sig, som er den sværeste anke mot samorganisasjonene. De er 
sekretariatets og Landsorganisasj'Onens organer - samorganisasjonene 
- 'Og de har plikt på sig til å være på vakt. For oss skogsarbeidere 
er saken så aktuell at vi snart må få var. 

Ordstyreren: J eg vil f'Oreslå trek med de inntegnede talere. -
Vedtatt. 

Arne H. Arntsen : Ødegruard har da <sannelig ikke selv klart å 
bremse sine egne f'Olk. Og det ligger en fare der. Vi har fra 3 sam
'Organisasjoner sendt et forslag til Ødegaard og han er enig med o . 
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Skal v i  vedta e n  forandring i fordelingen a,' pengene til samorganisa· 
sjonene, så er jeg redd fqr at enkelte samorganisa joner vil f:1 for mange 
penger. Det vil iallfall i terk grad g:1 utover de mindre. Jeg er enig 
i !rekretariatets fordeling hittil. 

Ommund Ommundsen : Debatten her dreier ig om Samorganisasjo· 
nens være eller' ikke være, og ikke om kontingentens fordeling. Og det 
er dog sakens gjenstand. Bergens Jern· og MetallarbeiderforeniIig ser 
ut til å være mot Samorgani asjonen. Jeg har selv deltatt i Samorga
nisasjonens arbeide, og jeg har fått den opfatning at den agitasjons- og 
oplysningsvirksomhet som drives derfra, er den be te. Pengene er vel 
anvendt. Med hensyn til fordelingen av pengene bør det ikke være så 
at man kan jonglere med det. Men det hele beløp må g:1 til Samorgani
sasjonen. Anbefalte Stavanger faglige Distriktsorganisa jons forslag. 

Flood-Engebretsen: Det er besynderlig at man enn u skal hØre om 
Samorganisasjonenes nytte eller ikke nytte. Nu som de er innarbeidet 
og som vi har erfaring for hvilket godt arbeide de har utført til gavn 
for den samlede fagorgani asjon. En debatt om dette nu hØrer ikke 
hjemme her. Særlig nu under den voldsomme arbeidsledighet og under 
de forhold vi har rundt omkring oss, lappobevegelsen, fasistene etc. Det 
er ting Samorganisasjonene må ha sin spesielle opmerksomhet henvendt 
mot. Videre må de arbeide for å holde avdelingene sammen på de lo
kale steder. De har sandelig arbeidsopgaver nok. Hvad angår forsla
get om fordelingen, så mener jeg det er forhastet og at man bØr bibe· 
holde den nuværende ordning. 

Votering : Ved voteringen blev Sekretariatets forslag om at Stav
anger faglige Distriktsorganisasjons forslag var overflødig vedtatt med 
stort flertall. 

Kontingenten og D. N. A. 

Derefter behandledes sekretariatets forslag til § 3 punkt 1, 1ste 
og 2net ledd - kontingenten. ( Se foran side 141 nederst. ) 

A. E. Gundersen: Vi kjente ikke noget til fast kontingent fra fag
organisasjonen til partiet da vårt forslag blev fremmet. Men det var 
en ting vi vi' ste, og det var at de tilfeldige og ofte store bevilgninger til 
partiet bevirket misnØie og at man reagerte herovel'. Hensikten med 
vårt forslag er at partiet årligårs skal få et bestemt belØp, som det så· 
ledes kan regne med. Det vi foreslår er at den 5-Øring som nu går til 
Folkets Hu -fond, går til partiet. Det skulde bli ca. 55 000 kroner pr. 
år. Eller ca. 162 000 kroner i en 3-årsperiode uten renter. Nu foreslår 
sekretariatet 10 Øre for heltbetalende og 5 Øre for halvtbetalende. Man 
må imidlertid være opmerk om på at forbundene må svare kontingent 
til Landsorganisasjonen for alle medlemmer, selv om de ikke har noget 
arbeide. BelØpet kan derfor bli meget større enn kr. 1.20 pr. år pr. 
medlem. IIvis vi stod borte i en fagforening med denne forhØieise, så 
vilde man nok protestere. Man tror at forbundene skal klare det alene, 
men det må nok utlignes på medlemmene. Igår stemte jeg for garan- . 
tien til partiet, og vi vet at den kommer til å forplikte Land organi a
sjonen. Jeg kan da gjerne være med på at partiet får det om gave, og 

L - lO 
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s å  får det den kontingent som SkotØiarbeiderforbundet foreslår. Jeg 
vil foreslå følgende : 

«Det av Landsorganisasjonen garanterte beløp for Det norske Ar
beiderparti, kr.  578 000, overtas av Landsorganisasjonen. 

«Forutsetningen for forslaget er at kongressen beslutter at de 5 
Øre som nu tilfaller Folkets Hus-fond herefter tj lfaller Det norske Ar
beiderparti.» 

Jens Teigen : Som man ser har sekretariatet sluttet sig til A.  E.  
Gundersens forslag om å stryke kontingenten til  Folkets Hus-fond. 
Fondet kan nemlig oprettholde sin virksomhet uten nogen kontingent, 
hvis man utover landet betaler avdrag og renter til fondet. Men det 
blir en begrensning. Efter voteringen igår er det kongressens mening 
at Landsorganisasjonen skal delta i forrentningen og innbetalingen av 
partiets gjeld. Og da blir 5 Øre for lite, derfor foreslår vi 10 øre. Det 
er ikke noget populært forslag. Kontingentforhøielser blir aldri det. 
Det er en sur jobb. Men en ubehagelighet må også tas. Det er nemlig 
ingen vei forbi her. Gundersen talte som om 10 Øre var 20 øre. 10 Øre 
fra skotøiarbeiderne er ikke 20 Øre fordi om de kommer derfra. Det el' 
bra penger, gudbevares, men det kan nu ikke bli mer enn 10 øre. Lands
organisasjonen er ikke godt situert. Her må sekretariatets forslag sees 
i sammenheng. Skal hjertelag vises, må det derfor være efter det prin
sipale forslag. Det går ikke an å overfØre på Landsorganisasjonen ut
gifter som kan svekke den uten at man setter sekretariatet istand til 
å klare det. Hele sekretariatets forslag må derfor vedtas. 

HalvOI" Søntm: Jeg er imot enhver kontingentforhØielse til Lands
organisasjonen, ikke bare fordi fagorganisasjonens kontingent i sig selv 
er så hØi, men jeg vil ikke at man skal centralisere vår Økonomi, særlig 
nu under tukthuslovene, hvor man kan risikere at pengene blir beslag
lagt. Det må være initiativ fra arbeidsplassene når det gjelder oplys
nings- og agitasjonsvirksomheten. Arbeiderne må også få Øve mer di
rekte medvirkning ved bevilgningene. Dertil kommer at den kontin
gentforhØielse som foreslåes, ikke skal gå til Landsorganisasjonen og 
dens formål, men til Det norske Arbeiderparti. Trenger Det norske 
Arbeiderparti flere penger, hvad jeg ikke betviler, så får det utligne 
det på sine egne medlemmer. Det er vel det riktige. Vi må hurtigst 
mulig vekk fra den opfatning at Landsorganisa jonens ka se er en fel
leskasse for Det norske Arbeiderparti og Arbeidernes faglige Landsor
ganisasjon. Jeg vil anbefale at man stemmer forslagene fra sekreta
riatet og Skotøiarbeiderforbundet ned. Teigen sa igår at det var van
skelig for Folkets Hus-fondet å få renter og avbetaling inn fra Folkets 
Hus utover landet. Det blir vel ikke lettere fordi om man lar denne 
kontingent gå til Det norske Arbeiderparti. 

A. W. Hultmark : ,Jeg har inntrykk av at forslaget fra skotØiar
beiderne ikke er så ueffent allikevel, når man erindrer hvad kasserer 
Teigen sa igår om Folkets Hus på MjØndalen. De trengte et stort hus 
med store lokaler, og når de så endelig hadde fått det, klarte de det 
ikke og måtte ha mere hjelp av Landsorganisa jonen. D a  Teigen så på 
forholdene og sa at de måtte legge på lokalleiene, varte de med at man 
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risikerte a t  foreningene gikk til det nærm t liggende Folket Hu . Hvis 
de for kjellige styrer for Folket TIus rundt i landet opfylte ine for· 
plikteIser punktlig behØvet man ikke denne kontingent til fondet. Som 
denne sak her har vært fremlagt på kongressen kunde det være grunn 
til å temme for dette tillegg i loyene om kontingenten til Det nor ke 
Arbeiderparti . :\Ien jeg mener det bØr komme i protokollen for kon· 
gres en som en bestemt forutsetning her for at det skal brukes til å 
ordne de gjeld forpliktelser Land organisasjonen har vedtatt for 
partiet. 

Lars Evensen : Det som foreligger er at kontingenten til Lands· 
organi asjonen kal forhØies med 5 Øre, derved at kontingenten til Fol· 
kets TIus·fond strykes. Videre er det en effektiv forhØieIse i kontingen· 
ten av 10 Øre for heltbetalende og 5 Øre for halvtbetalende. Jeg er op· 
merksom på Landsorganisasjonen dårlige Økonomiske stilling. Men 
på tro s herav kan jeg ikke være enig med sekretariatet i dettes for lag. 
Den kontingent om har vært til Landsorganisasjonen har vært basert 
på hØikonjunkturen. Vanskelig da å gå til kontingentforhøielse n u .  
Forbundene m å  betale t i l  Landsorganisa jonen enten d e  hal' medlem· 
mene i arbeide eller ikke. Landsorganisa jonen tar kontingent for alle 
medlemmer. Jeg mener derfor på tross av alt må Landsorganisasjonen 
søke å klare sig med den kontingent den har, nemlig 65 øre. J eg vil 
stemme for at de 5 Øre til Folkets TIug·fond går til Det norske Arbeider· 
parti av den grunn at fagorganisa jonen har stort behov for arbeider· 
pressen utover landet. Det er nemlig en kjensgjerning. Men de 5 Øre 
må være tilstrekkelig. Det er mulig at det av den grunn vil ta tid fØr 
man får sanert gjelden om man har garantert for partiet, men man får 
ta tiden til hjelp. Jeg har også inntrykk av at mange bevilgninger må 
kunne strykes eller nedskjæres betydelig, så Land organisasjonens stil· 
ling også på den måte kunde styrkes. 

1I1artin Tranmæl : pØrsmålet var i prinsippet avgjort igår efter 
det gode gamle at (trbeulerpre8sen er' fagorga1�isasjonens presse. SpØr . 
målet gjelder nu hvordan man hen ikt messig t skal ordne sig. Folkets 
Hus fond skulde nu klare sig, og det er da grunn til å ta denne kontin· 
gent. Det for l ag A. E. Gunder 'en nu har reist er greit, og jeg går ut 
fra at 5 Øre da kulde være nok. Det må bli et Økonomi k forhold mel· 
lem Landsorganisasjonen og paJ'tiet sett ut fra den nytte fagol'gan i  a· 
sjonen har av den politiske bevegelse. Jeg tror at når det er tale om 
kontingentforhøielse, så må man ff�r t og frem t tenke på de organi a· 
sjoner som tadig er oppe i kampsituasjoner. Det gjelder en rekke for· 
bund. I fØrste rekke tran portarbeiderne, jern· og metallarbeiderne. 
Det har ikke vært reist motstand fra dis e organisasjoner når det har 
gjeldt de fagorganiserte interellR r. Det er andre forbund som meget 
sjelden blir påkalt i flympati treiker. Er det da ikke riktig at Land · 
organi asjonen. kontingent blir � hØi at man effektivt kan tØtte di e 
forbu nd. Jeg vil anbefale at man går med på forhøieIsen til felle nev· 
neren : Landsorganisasjonen. Det er fornuftig, et for lag om prin· 
ger ut av felle kapet ide. Derfor bØr man gå med på denne forhØiel e. 

A. W. Hu1t11Ulrk fore lo : 
«Det er kongre en forutsetning at vedtagel en av kontingenttil· 

• 
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legget på 10 og 5 Øre skal gå til ordning av Landsorganisasjonens ga· 
ran tiforpliktelser overfor Arbeiderpartiet.» 

Hans E1'iksen foreslo : 

«Sekretariatet bemyndiges til å svare partiets forpliktelser til Ar· 
beidernes Landsbank hvad de 450 000 kroner angår, hvis partiet selv 
ikke makter det.» 

O. L. St1'øm foreslo følgende tillegg til A. E. Gundersens forslag : 

« Det er kongressens forutsetning at der ikke ytterligere i kongress· 
perioden skjer bevilgninger eller lån til politiske formål.» 

J en.s Bel'g foreslo : 

«Paragraf 3 forbli r uforandret. 
Sekretariatet - eventuelt representantskapet - får bemyndigelse 

til å bevilge de belØp som de i henhold til de. fagorganiserte arbeideres 
interesser anser nØdvendig. Den samlede bevilgning kan dog ikke over· 
stige kr. 50 000 - femti tusen kroner pr. år. 

Kongressen forutsetter at anvendelsen av bevilgningene blir å 
treffe av Landsorganisasjonens sekretariat i samråd med Arbeiderpar· 
tiets centralstyre.» 

Strek blev Isatt. - 1 6  <talere var inntegnet. 
Gunnar Sethil:  Det er nu fremkommet så mange benkeforslag at 

det er ikke godt å komme gjennem alt. Så jeg må holde mig til det 
oprinnelige. Sekretariatets og SkotØiarbeiderforbundet forslag går ut 
på en fast kontingent til partiet ; bare med den for kjell ai sekretariatet 
går noget videre. Av debatten i går fi�k jeg inntrykk av at man var 
enig i at fagorganisasjonen måtte støtte partiet. Jeg vil anbefale å 
stemme for ekretariatets forslag. Skal man komme ut av partiets 
vanskeligheter og vi kan i Landsorganisasjonens, så må man vedta 
sekretariaterts fOl'lslag. I vårt forbund blev i O lo sekretariatets forslag 
vedtatt. 

Ohr. Systad: Den opf'atning trenger sig mer og mer frem at par· 
tiet og dets presse og fagorganisrusjonen er et og det .samme. Det er de 
fagorganiserte om har tartet a rbeiderpressen og om har ydet arbeids· 
kraft og penger til den. Og den er det hjelpemiddel vi har i vår kamp, 
i vårt for var hver eneste dag. Det er D. N. A.s hovedopgave å for· 
svare de arbeidere som står på kla sekampen grunn. Partiet er ikke 
noget som driver for ig selv utenom fagorgani asjonen. Det er de 
fagorgani erte som har reist den politiske arbeiderbevegelse. Den er 
deres verk. Og de er et med den. Det har vært talt om at vi har 
arbeiderblader om ikke svarer sig Økonomisk. Men kulde vi vente til 
det vilde det ett ørge1ig ut for o s med hen yn til oplysning og 
agitasjon blandt arbeiderkla en. Jeg fODStår den faglige og politiske 
og a rbeiderpr n arbeide om et aktivum om kommer arbeiderne til 
gode. )Jan må e pli det lik at når det opfØres på tapskonto på en 
side, sli er det vinning på andre felter, vinning for den nor ke arbeider· 
kla e. Det er en ny linje man nu kal lå inn på. Men alle de organi· 

erte arbeidere om er rukket frem til ociali ti k inn tilling er enig i 
dette. Yår plikt er det nu å gjøre de andre opmerksom på at det er 
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a v  den støI\Ste betydn ing å støtte D. N. A. Jeg vil o m  f011 �agene i at  
man bØr holde sig til den foreliggende innstilling i dagsordenen. En 
blankobeV'ilgn ing på Vz million kroner om A .  E. Gunder en fOI lag 
inneholder, har v i  ingen fullmakt til  å avgjøre. Anbefalte ekretariatets 
forslag og at man nedvoterte alle andre forslag. De har i kke med
Ilemmene hatt anledning til å behandle. M en dagsordenen har de be
handlet og de forslag om er der kjenner medlemmene til. 

Hans E" iksen :  Jeg :flol'stod det slik li går da vi talte om garanti
forpl iktel ene at i de 450 000 kroner hadde partiet samlet all den gjeld 
det hadde. Og jeg forstJod at kongres en opfatn ing var den at dette 
var van 'kelig å komme forbi . Men når det er gjort får partiet stille 
munnen efter matseklren. Jeg tror tillingen er den i landet jeg, at vi 
i kke styrker organisasjonen ved å gå til denne kontingentforhØielse. 
Hos o s har dd i illere år vært en arbeid ledighet av 40 procent. De 
øvrige 60 pI'ocent har betalt deres kontingent. Vi hal' til og med mfi.ttet 
innsk renke kontingenten til 1 krone pr. uke. Derav har alt 70 øl'e 
gått til Landlsorgani a j o nen og bare 30 Øre til forbunclet. En hØiere 
kontingent til Land organi,sasjonen klarer vi ikke u ten forhøieIse av 
kontingenten på medlemmene. Jeg har foreslått at La nd o rganisa
sjonen I varer for partiets forpliktelser hittil, hvis pa rtiet ikke selv 
makter det. Dernæst lutter j eg mig til  SkotØiarbeiderfOl'bundets for
slag om at de 5 Øre går til pal'tiet. Punktum. Så vet man og å for frem
tiuen hvad der går til partiet. Vi bli r  nok n Ød aget t il fi. ta litt hen yn 
til f'Orholdene om de nu engang er. Og det vilde forundre mig om 
repre entantene ute fra landdistriktene gikk med på en kontingent
forhøiel e. Arbe iderne makter i kke tørre uttellinger enn det de 
nu har. 

A. . E. Gundel'sen : Det er lenge iden Teigen hadde med medlem
mene å gjøre om 1m serer, og det er også lenge siden han var kas erer 
i et forbund. Det blir neml ig de medlemmer som er i arbeide som 
betaler �ontingenten, og>så for dem 'som er uten arbeide. .Jeg mener 
med mitt for lag at de 57 000 kroner som Dand organisa jonen har 
garantert fur, bØr den betale efter hvert. Det ,'il  jo medfØre at ('n tor 
byrde lØses for partiet, l i k  at de ikke trenger så mange penger i årene 
fremover. Og å tar vi den 5 Øre I om nu går til Folket l I u. '  fond 
og 'av tter til D. N. A. oply ning - og agita j on. virksomhet. Og hvad 
selve fondet angår og det ut ikter i fremtiden, så f�lr Teigen en gang 
i mellem lØse en billett og under Øke hvordan stillingen er rUlHlt om
kring med hen yn til de Folket l Iu som ikke gjør op ine forplik
telser. Vi bØr i midlertid nu gjøl'e o s fel'dig med partigjelden . 

Kontingentfol'slagene o!;(,I'sendes sekretariatet. 

IIa lvard Olsen: Jeg vil fore. lå at debatten nu avbryte og a t  amt
lige for lag bl ir over endt sekreta riatet til behandling i middag. pau n 
til utarbeidel 'e av en inn tilling h\ol'om forhåpentlig kongre en da 
kunde aml� sig me t mulig en temmig om. 

Ved voteringen blev I Ialval'd l ens fOlslag ,'edtatt ill cl tOl't 
flertall. 
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Samorganisasjonene under debatt. 

§ 4. 

Haugesunds fCtglige SarnorganisCl8jOll foreslo : 
Haugesunds Samorganisasjon inngår til Arbeidernes faglige 

Landsorganisasjons kongress med henstilling om å ordne med kontin· 
gentinnbetalingen på en betryggende måte for samorganisasjonene over 
det hele land, så ingen foreninger som nekter å betale sin kontingent 
til Samorganisasjonen, beholder sine rettigheter. 

Su bsidiært foreslåes fØlgende lovforandring : 
§ 4, punkt 4, første avsnitt, forandres til : Samorganisasjonenes 

utgifter dekkes av Landsorganisasjonen. 

Motiver-ing: 

Da det viser sig at en del foreninger bestemt nekter å betale sin 
kontingent til Samorganisasjonen uten at disse foreninger dermed mi
ster sitt medlemsskap i fagorganisasjonen, er dette uholdbart og er 
egnet til li skape splid og ødelegger solidaritetsfØlelsen foreningene sig 
imellem. 

Vi mener derfor at en forandring heri er hØist nØdvendig. 
Såfremt foreningene obligatorisk skal stå tilsluttet Samorganisa

sjonen må det etabledes- en ordning som ikke kan medfØre oprivende 
tilstander innen Samorganisasjonen. 

Staranger og Omegns faglige Sarnorgani.sClsjon foreslo : 
§ 4. Punkt 3 flyttes over til § 11, punkt 1 og at punktets set

ning «når der er tid til det» går ut. Ordet «kan» i punktets siste 
punktum ombyttes med «skal». 

Hydl'oarbeidcmes Forening, avd. 19, N. K. 1., fOl'8Slo : 
På møte i Hydroarbeidernes forening 11 november 1930, beslutte

des å sende fØlgende forslag til Landsorgaillsasjonens kongress. 
Prinsipielt : Samorganisasjonene nedlegges og avvikles innen ut-

gangen av 1931. 
. 

Subsidiært : SpØrsmålet om nedleggelse av SamorgaBisasjonene, 
utsendes snarest til foreningene til uravstemning. Hvis ikke 60 pct. 
av de avgitte stemmer er for bibehold, blir de å nedlegge. 

Motivering: 

Av de mange grunner for nedleggelse av samorganisasjonene, skal 
her bare nevnes : Samorganisasjonene er ikke blitt og blir vel heller 
aldri, om de oprettholdes, det de var tenkt å bli : en avlØser av for
bundene. De er istedet blitt en unØdvendig dobbeltorganisasjon som 
vi ikke har råd til å oprettholde. A v den samlede fagforeningskontin
gent går ca. 40 pct. til administrasjon når man legger sammen det som 
går til administrasjon av foreningene, forbundene, Landsorganisasjo
nen og samorganisasjonene. Dette er for meget og en fqrenkling er 
derfor hØist påkrevet. Derved vil kontingenten kunne nedsettes, hvilket 
vil bevirke Øket tilslutning til organisasjonen. 
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Fra Hellefo88 Fagforening. 

Ophevelse av beslutningen pl\. siste kongress angl\.ende foreninge· 
nes tvungne medlemsskap i samorganisasjonene. 

Motivering: 

Den opbygning samorganisasjonene nu har, passer for byer og 
større industricentrer. Men for foreninger ute i distriktene blir det en 
unØdig kontingent· og representasjonsutgift, som trykker pl\. forenin· 
genes fØr sli vanskelige stilling. Vl\.r forening finner det mest rettfer
dig at foreningene selv fl\.r avgjøre om de vil st!\. tilsluttet samorgani· 
sasjonen eller ikke. 

Fra 08lo og Omegn8 faglige Samorganisa8jon. 

I lovenes § 5 tilfØies : «Eller stedlige styrer». 

Fl'a 08lo og Omegn8 faglige Samorganisa8jon. 

Kongressen velger en komite pl\. 5 medlemmer med representanter 
fra sekretariatet og samorganisasjonene som fl\.r i opdrag l\. utarbeide 
forslag til en omordning av samorganisasjonenes geografiske omrl\.de. 
Komiteens innstilling forelegges representantskapet til avgjØrelse. 

Fra Nor8k Kommunefol·bund. 

Følgende forslag er innkommet til forbundet : 

« § §  4 og 5 i lovene, som er viet samorganisasjonen, utgår ; likele· 
des i § 6 utgl\.r ordet «samorganisasjonenes».» 

Fredrikstad kommunale Arbeiderforening. 

Hovedstyret som har behandlet saken, fant enstemmig ikke å ville 
tiltre forslaget. 

Ji'ra Kong8vinger typografiske Forelldng. 

Kongsvinger typografiske Forening tillater sig herved å foresIl\. at 
lovenes § 4, fØrste ledd, gis fØlgende ordlyd : 

De fagforeninger som er til luttet Arbeidernes faglige Landsorga· 
nisasjon og Ønsker l\. slutte sig sammen i faglige samorganisasjoner, 
har anledning hertil innen grenser som fastsettes nærmere i saIDl'l\.d 
mellem sekretariatet og de interes erte avdelinger. 

Mo tiveritng : 

Det er vår opfatning at gjennemfØrelsen av de distriktsvise sam· 
organisasjoner er foregått alt for kjematisk. For undertegnede avde· 
linger vedkommende for elæempel forekommer det helt mening lØst 
l\. ha det lokale tilknytningspunkt på llamar. Mens det er 10 mil til 
forbundets sæte er det 13 mil, men ikke tilsvarende forbindelse til Ha· 
mar kommunikasjonsmessig sett. Kongsvinger med opland regnes av 
alle andre for et eget di trikt i enhver henseende og dette mener vi det 
også bØr bli anledning til for fagforeningene. Spesielt efter at det er 
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dannet en rekke avdelinger for Norsk Skog- og Landarbeiderforbund i 
disse bygder, i alt ca. 60. Skal disse etablere et lokalt samarbeide av 
større omfang kan det under ingen omstendigheter strekke sig over 
større område enn Kongsvinger opland. 

Det ligger i vårt forslag at medlemsskapet i likhet med området 
for de enkelte samorganisasjoner skal være valgfritt, forsåvidt det 
ikke i den enkelte avdelings forbund er bestemt noget annet. 

Vi vil enn videre gjøre opmerksom på at det er et Økonomisk spØrs
mål for alle disse små foreninger her i distriktet. 

Fra Kongsvinger Bygnin.gsa.rbeiderforening, a.vdeling 34. 

Kongsvinger Bygningsarbeiderforening tillater sig herved å fore
slå at lovenes § 4, fØrste ledd, gis fØlgende ordlyd : 

De fagforeninger som er tilsluttet Arbeidernes faglige Landsorga
nisasjon og Ønsker å sllitte sig sammen i faglige samorganisasjoner, 
har anledning hertil innen grenser som fastsettes nærmere i samråd 
med sekretariatet og de interesserte avdelinger. 

Motivering : 

Det er vår opfatning at gjennemfØrelsen av de distriktsvise sam
organisasjoner er foregått alt for skjematiske. For undertegnede av
delings vedkommende f. eks. forekommer det helt meningslØst å ha det 
lokale tilknytningspunkt på Hamar. Mens det er 10 mil til forbundets 
sæte er det 15 mil, men ikke tilsvarende forbindelse til Hamar kommu
nikasjonsmessig sett. Kongsvinger med opland regnes av alle andre 
for et eget distrikt i enhver henseende, og dette mener vi det også bØr 
bli anledning til for fagforeningene. Spesielt efter at det er dannet 
en rekke avdelinger av Norsk Skog- og Landarbeiderforbund i disse 
bygder, i alt ca. 60. Skal disse etablere et lokalt samarbeide av større 
omfang kan det under i ngen omstendigheter strekke sig over større 
område enn Kongsvinger opland. 

Det ligger i vårt forslag at medlems skapet i likhet med området 
for de enkelte samorganisasjoner skal være valgfritt, forsåvidt det ikke 
i den enkelte avdelings forbund er bestemt noget annet. Vi vil enn vi
dere gjøre opmerksom på at det er et Økonomisk spØrsmål for alle disse 
små foreninger her i distriktet. 

Fra Fiskumfoss Jernba.nea.rbeiderforening. 

Det gis samtlige Statens anleggsforeninger, under et og samme 
overingeniØrdistrikt, anledning til li danne sine egne samorganisa· 
sjoner. 

Fra Norsk J ernba.neforbund. 

Nærværende forbund tillater sig herved å foreslå fØlgende foran· 
dring av A. F. L.s lover, § 4, punkt 1 :  

Mellem ordene «skal» og «sluttes» på annen linje ovenfra tilføies 
følgende :  «forsåvidt sekretariatet ikke anderledes bestemmen. 
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Fra TO'rp Fagforening, N. P. F. 

Avd. 2, Torp Fagforening, foreslår ad Landsorganisasjonens lover 
§ 4 :  Faglige samorganisasjoner, punkt 1 :  

Ordet skal i 2. linje forandres til bør, således at punkt 1 får fØl
gende ordlyd : 

Alle fagforeninger som tilhØrer Landsorganisasjonen bør slutte 
sig sammen i faglige samorganisasjoner o. s. v. 

Motivering: 

Vi mener det bØr gis avdelingene anledning til å stå fritt med hen
syn til det tvungne medlemsskap i samorganisasjonene, da det for 
mange utenbys og avsidesliggende avdelinger ingen eller liten inter
esse er i å stå tilsluttet disse. 

Fra avd. 1 01, Leit-et og Omegn Skog- og Landm·beiderjorewing. 

Lovene for Arbeidernes faglige Landsorganisasjon § 4 får et nytt 
punkt som skal lyde : Undtatt fra disse bestemmelser er avdelinger av 
Norsk Skog- og Landarbeiderforbund. 

Motivering : 

Da det har vist sig at vi må ha våre bygdeorganisasjoner, og at 
disse er i stand til å fØre et bedre arbeide for både det Økonomiske og 
agitatoriske og i det hele tatt er meget mere effektive for skogsarbei
derne enn samorganisasjonene, anser vi at samorganisasjonene er over
flØdige for oss, og da vårt arbeide er sesongarbeide og våre lØnninger 
er alt for knappe til å betale kontingent både til forbund, samorgani
sasjon og bygdeorga.n1sasjon, vil vi holde på at den tvungne innmel
delse i samorganisasjonen blir ophevet for Norsk Skog- og Landarbei
derforbunds avdelinger. 

Fra Hf'/rnes Skog- og Landm-beiderjorening. 

Vi henstiller til fagkongressen at de bestemmelser i loven om at 
alle medlemmer som står tilsluttet Landsorganisasjonen er obligato
risk bundet til samorganisasjonen utgår for skog- og landarbeidere. 

Vi begrunner dette forslag med, at våre bygdeorganisasjoner 
som er det nØdvendige og det mest naturlige bindeledd organisatorisk, 
overflØdiggjØr medlemsskapet i samorganisasjonen. 

Fra Norsk Høvleriat-beiderjorbund. 

Ad § 4. Denne paragraf forandres således at samorganisasjonene 
bygges på frivillig medlemsskap. 

Motwering : 

Når vi tillater oss å fremsette dette forslag, så er det fordi flere 
av forbundets avdelinger på tross av pålegg fra forbundet, står uten
for Samorganisasjonen, og begrunner dette med at de ingen fordel 
har av Samorganisasjonen. En tilslutning til denne vil derimot hemme 
tilslutningen til foreningen, da arbeiderne ikke makter å betale høiere 
kontingent. 
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A v den grunn kommer fagforeningene i motsetningsforhold til 
Landsorganisasjonens lover, et motsetningsforhold som de beklager 
og absolutt Øn keI' ti. komme bort ifra. 

Fra Buskerud Papiffat"beiderjorening. 

Buskerud Papirarbeiderforening vil for den ærede kongress forc
slå : A t  § 4- og 5 1dgålr av loven. 

Videre må vi foreslå : 
Landsorganisasjonen opretter organisasjonsdomstol med juridisk 

administrator. Og hver av partene _får hver sin sakfØrer eller advokat 
til å vareta sine intere ser. 

Domstolen behandler tvi stig heter som opstår mellem et forbund 
og en avdeling, likeledes en eller flere arbeider i tvistforhold til sin 
avdelingsledelse. 

Landsorganisasjonen og vedkommende forbund hvor saken hen
hØrer under, bærer hver sin halvpart av omkostningene. 

Begrunnelse : 

Tvistigheter som opstår innen organisasjonene, vil ikke på vanlige 
møter ha betryggelse for et rettferdig resultat. 

Da det kommer an på debattantenes dyktighet, likesom medlem
mene for en stor del vil stemme efter sin partitro, likesom de på for
hånd er sympatisk eller antipatisk innstilt til partshaverne, vil influere 
på deres dom. 

§ 4. 

Fra selo'etariatet forelå følgende innstilling : 
Under henvisning til den utfØrlige debatt på siste fagkongress om 

samorganisasjonene, og de avgjØrelser som da fant sted, vil sekreta
riatet fore lå : 

§ 4 oprettholde uforandret. 

Ivar Ertres1/aag for lo : 
Arbeiderne har elv i kamp med de reformi ti ke fagforening ledere 

bygget op de lokale faglige amorgani asjoner for å skape e.t fellesorgan 
lokalt til fremme av ine intere ser på et revolu jonært klassegrunnlag. 

Efter fagkongre sen beslutning 1923 I()m å utvide de. lokale sam, 
organ i asjoner til faglige di triktsorganisasjoner har disse utviklet sig 
til ek pedisjonsbyråer for de reformistiske fagforeningsledere der ut
nytter di trik organisa jonene i kamp mot de revolusjonære arbei
dere. 

Erfaringene har ...-i t at den nuværende organisa jonsform har let
tet den faglige ledelse i å frata .arbeiderne retten til selv å be temme 
over di triktsorgani a jonene arbeide og kamp. 

t fra dette be lutter kongressen : 
De uprakti ke di trikt organisasjoner opheve . Det oprettes lokale 
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sumorganisa ·joner. Samorgani a jon.ene utbygge således at arbeiderne 
fål' sin fulle elvbestemmelse rett over de beslutninger som fattes. 

Samorganisasjonen inndele i by, indu tricentrer og bygdevi , såle· 
des at medlemmene inneu Samorgau1 a jonens omrllde kan delta i med· 
lemsmØteue. 

G unnct1" Sethil : Her forel i gger eu hel rekke for lag om går igjen 
fra tidligere kongresser om å opheve det obligatoriske medlemsskap i. 
Samorgani 'asjoneu og videre f011slag om å utvide deres virkeområde. 
r 1923 blev en komites f'orslag vedtatt om at d€t kulde være status 
quo og det har vel og å de iunrettet ig efter som har \'ært i mo t  Sam· 
organi asjouene. Jeg syne derfor at det er riktig a t  de om er t il· 
hengere av SamorganUlasjoll< ·ideen undlot å fremkomme med forslag 
til forundl'inger. Det foreligger og å et furslag fra Fred rik hald Kom
muuearbeiderforening om ophevelse av Samorganisasjonen eller i hvert 
fall ophevelse av bestemmelsen om obligatorisk medlem skap. Dette 
forslag har vært behandlet i vårt forbundsstyre og er forkastet. For· 
",laget bli r  heller ikke op1Jatt  her. 

H(ms Eriksen : Fra vårt forbund e.l' der innsendt forslag om at 
Samol'ganisasjonene by,gges på frivillig medlemsskap. Når vi har gj ort 
det ,kommer det 'a\' som det !()�så ,står ,i motiveringen, at mange av våre 
medlemmer har undl'att å slutte sig til  Samorganisasjonen av Økono
miske grunuer. Fl'a forbund styrets side er det gjort alt mulig for fl 
få medlemmene til å re pektere kongre sens tidligere beslutninger. )fen 
hvad skal man gjøre med di se ? Skal man ekskludere d i  s e  avdelinger ? 
Jeg hal' forstått det sådan at sekretariatet har vært imot å ta dette 
drastiske skritt, men at man skulde e forholdene IHt an. Derfor har 
vi ment at dH ville være riktig å få inn denne bestemmelse. .Jeg er 
fnllstendig klar over at Samorgani asjonene på forskjellige steder i 
våTt land utfører ,et meg-et godt arbeide, men jeg er o�så klar over at 
vi har steder hvor d e  ikk-e er nØd\'endige. Jeg vil peke på f.  eks. Oslo. 
Er det virkel,ig nØdvendig å ha dellJlle kostbare iThStitusjon her i byen ? 
Jeg tror ikke at medlemmer av våre avdelinger her i byen har gått 
forbi vårt forbunds dØr og henvendt ig til MØrk i Samorgaui asjonen 
istedet. Oslo Samorganisasjon er aldeles overf'lØdig. Oplysning - og 
agit3JSjon arbeide her i byen må kunne d rives uten et ,slikt ekstra kon
tor. Jeg har hatt anledning til å fØlge organisasjon arbeidet i nokså 
mange år og har derfor kjenn kap .til di se ting. Det vilde fra vårt 
forbund tyres ,side ikke være fremmet noget for lag i denne sak hvis 
ikke det Wlr kommet fra avdelingene. Og vårt hoved tyre var helt enig 
i å oversende dette fOl\Slag iil kongressen. Vi vil ha loven lik at dell 
kan bli respektert av alle. Jeg vil hen tille at man lar det bli frivillig 
medlem skap, og d i  se organi asjoner blir nok levedyktige da også, 
hvis d e  har livets rett. 

Elias Volan : J eg vil anmode alle for lag tillere om å trekke sine 
for lag tilbake. ,Jeg tror ikke at det vil gavne å foreta en forandring 
hverken i den ene eller annen retning ut fra de forhold som nu er til  
1 Lede. Det er ikke riktig hvad det sie om Oslo faglige amorgani a
sjon. Det kan til en vi grad ie om Iledel en av konflikter, men v i  
kjenner til det Istore agita jonsarbeide o m  her h a r  vært utført, og 
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nettop ved Samorganisasjonen. Den har skaffet tusener av nye med
lemmer og det skui de vel også være en meget viktig opgave. Det laI' 
sig heller ikke gjennemfØre i praksis en slik stivbent ordning som 
Stavanger foreslår. Jeg tror mange samorganisasjoner ute i landet 
o�så har utfØrt et godt arbeide ved ledel e av lokale konflikter. Vi 
slml dertil være opmel'ksom på de nye grupper av arbeidere som nu 
finner veien til organisasjonen, skogs- og landarbeiderne. De må ha 
støtte og råd av de ilokaie samorganisaJSjoner, 'Og de kommer til å an
vende den me r enn de mer eentralisel'te fagforbunds medlemmer. .Jeg 
mener at det utvalg -som skal nedsettes under dagsordenens punkt 7 
også. får til behandling alle de forslag som foreligger med hensyn til 
Sam'Organisasjonene, deres stilling, indre forhold og grensetvister. Det 
bØr derfor ikke skje nogen forandring på denne k'Ongress, men ..saken 
tas op på meste kongre s når disse ting er nærmere utredet. 

NUs Apaln,es: Dette spØrsmål går stadig igjen. Fra den ene kon
gress til den annen, og [spØrsmålet k'Ommer vel til å gå igjen så lenge 
som man har disse samorganisasjoner. Det foreligger mange forslag 
bl. <a. 'Om li sende det til uravIstemning, og det skulde vel være det for
nuftigste av lsamtlige forslag. Når selv de ,som _skulde ha mest nytte av 
samorganisasjonene, nemlig skog- og landarbeiderne, ber sig fritatt for 
å stå i de, ,så er det forbausende. Samorganisa jonene blev lurt inn på 
oss. Det er store foreninger som helt ut nekter å slutte sig til disse 
organisasjoner og andre store avdelinger SDm står der men ikke betaler 
nogen kontingent. Og det gjør de vel, fordi de mener at denne organisa
sjon er overflØdig. I Skiens-distriktet blev det utfØrt et intenst arbeide 
for å få de avdelinger -som stod utenfor, inn i samorganis3Jsjonen. Det 
var for å knekke kommunistene, men det er ikke nØdvendig å avsted
k'Omme et så iherdig arbeide for å gjøre det. Kommunistene knekker sig 
selv. Flere av samorganisasjonene gjør ikke den nytte man ,skulde ha 
av dem efter utgiftene. La oss derfor komme vekk fra det som er unØd
vendig i vår organisasjonsbyglling. La oss heller få større understØt
telse. Rundt l-egnet går nu 40 pet. til samorganisasjonen. Og heT på 
kongre..ssen sitter 55 representanter fra dis e organisasjon€r. Det er en 
dobbeltrepresentasjon som det ikke er naget behov for. Det hadde vært 
fullstendig nok med den f'Orbundsvise represent3J$jon. De koster altså 
mange penger også her på kongre sen. 

Ordstyreren fore lo strek med de inntegnede talere. 
Justin Rødaas henstillet til representantene li stemme mot dette 

for-slag. - Strek blev nedvotert. 

La1's Bakken : Årsaken til I3,t det er kommet så mange fomlag hel' 
på kongressen er et resultat av behandlingen på kongre.�sen i 1 923_ Den 
fikk nemlig Ødelagt amorganisasjonen, fordi den fikk igjennem at man 
skulde ha distriktsorganisasjoner også. Je'g tror at hvis man holder 
sig til det fOl'lslag som er fremsatt av Ertresyåg 'Om oprettelse av sam
organisasjoner for mindre distrikter, så vilde interes en melde ig. Da 
kunde man gjerne vedta frivillig medlemsskap, for medlemmene vilde 
nok da ha interes en av å delta i dette lokale arbeide. I :Xamdalen har 
vi et så stort distri1.'i at det er helt umulig å få et medlemsmØte inn
kalt, 'Og på den måte har jo ikke medlemmene n ogen selvbestemmelses-
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rett. ,Ja også innkaUeise av representantskap møte el' .an kelig i et 
slikt distrikt. 

Lwrs Evensen - ikke til stede, da han skulde ha ordet. 
Ole N erland : Jeg har 'agt til Hans Eriksen at jeg nu vilde kle 

av ham litt her efter de uttalelser som han er kommet med. Jeg husker 
Hjor hvordan det var med Rena Fagforening. Det fØrste medlemmene 
gjorde der, det var å henvende sig til distriktsorganisasjonen. De vilde 
ikke ha dig derop, Eriksen, de var misfornØiet med dig. Og vi tok oss 
også av affæren og opnådde resultater. Vi er jo også bedre kjent med 
forholdene på stedet enn ledelsen som sitter her i byen. Jeg vil hen
stille til dig, Eriksen, å være forsiktig nu, ellers så må jeg forlange or
det en gang til. ( Munterhet. )  

Karl Tømmeraas: Det er merkelig å hØre a t  forbundsledelsen ikke 
bryr sig om samorganisasjonen som jo er med og bygger bro mellem 
arbeiderne på stedet, hvilken organisasjon de enn tilhører. Med hensyn 
til distriktsorganisasjonens arbeide, så vil jeg bare få lov til å referere 
et par ting fra den beretning som foreligger i korrektur fra vår di
striktsorganisasjon. Den viser at medlemstallet er Øket med 900 med
lemmer. 12 nye foreninger er tilkommet, og det er fØrt selvstendige 
forhandlinger med forbundene i 47 tilfelle. Det var ikke Ødegaard i 
Skog- og Landarbeiderforbundet som talte her idag i denne sak, men 
journalisten og skribenten. Hvordan skulde skog- og landarbeiderne 
med sin administrasjon kunne klart sig uten samorganisasjonens hjelp ? 
Det var en rent teoretisk opfatning Ødegaard gjorde gjeldende, i prak
sis og i det daglige liv er det nok anderledes. Det rØber liten klasse
føleise bare å se på forholdene på et enkelt sted slik som Hydro gjør, 
hvor man jo er samlet en tusen mann på et sted. Der kan jo forhol
dene være noget egenartet. Men man må se på alle de andre steder 
rundt omkring i vårt vidtstrakte land, hvor foreningene er små og for
holdene i det hele dårlige for organisasjonen. 

MØtet hevet. 

Eftermiddagsmøtet tirsdag 17 februar. 
Ordstyrer : Oscwr Torp. 

Protokollen fra formiddag mØtet referertes, og Th. Hanæs for
langte ordet : Det står i protokollen at et forslag fra Ertresvaag var 
utlagt til repre entantene. Det er ikke riktig for jeg har ikke sett no
get her på plas en. 

ekretæren le er så op Ertre vaags forslag fra protokollen og del" 
med blev protokollen vedtatt ut n ytterligere bemerkninger. 

Debatten, om § 4, Samo/-ganisasjon,ene, fortsetter_ 

Erling KW : Det er å at i de enere år har hver kongre behand
let amorganisa jonene og det er da pesielt § 4 det har gjeldt_ Når 
mitt forbund - Jernbaneforbundet - og å har tillet for lag i denne 
ak å er det ut fra et ær egent forhold at vi kan ha medlemmer i 
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samme forening, men tilhØrende for!-lkjellige samorganisasjoner, for de 
er nemlig spredt uto,-er på. store distrikter. Vi har derfor ment at det 
Yilde være riktig at sekretariatet for eftertiden fikk se på. hvert enkelt 
tilfelle. Det er nemlig spesielle forhold til , tede innen vårt forbund 
som man må vie opmerksomhet. 

Adolf Olsen : Det er jo så i et nogenlunde velordnet hus at man 
har en vaskefille og at man også har en spesiell plass til elen. ITos oss 
ser det ut til at elet er samorganisasjonen som skal være vaskefillen. 
Når Hans Eriksen taler imot her, så er det ikke for å ha elenne vaske· 
fillen på en bestemt plass, på en spiker eller i en krok. Nei da. Han 
vil sparke den helt ut av huset. Det er ingen pardon der. Men det !lI' 
ingen som kan få innbildt oss her at samorgani asjonene er kommet 
sådan ganske av sig selv. Det har vært et krav fra medlemmene. Så 
har man falanksen av Land organisasjonens 1 700 avdelinger, hvorav 
bare nogen få vil ha samorganisasjonen ophevet. Tror man at de mange 
avdelinger rundt i landet vilde ha oprettholdt disse organisasjoner, 
hvis man ikke hadde hatt nogen nytte av dem. Å nei, man ofrer ikke 
tid og penger på unØdige ting heller. Vi har hos oss samtlige avdelin· 
ger med oss, på en undtagelse nær. llydroarbeidernes Forenings for
slag er ganske merkelig, men resonnementet er forståelig. Hvis man i 
Rogaland hadde 2 000 arbeidere samlet på et ted og i en avdeling, så 
vilde jo forholdet være oversiktlig og greit, men vi har 70 til 72 avde
linger hvorpå medlemmene er spredt. Hvis det var så på Hydro så 
vilde nok også arbeiderne der se anderledes på det. For Sauda kan 
man og å si at de ikke egentlig behØver en lokal samorganisasjon eller 
distriktsorganisa jon, men det har aldri falt de arbeidere inn ikke å 
være med å støtte de små avdelinger. Det er der samorganisasjonen 
har sin opgave, og ut fra dette syn må man legge målestokken når man 
taler om denne sak. 

Lar's Evensen: A v de forslag som er fremsatt, kan de fleste klas
sifiseres i 3 grupper. FØrste gruppe - hel avvikling av samorganisa
sjonene. Annen gruppe - frivillig medlemsskap, og endelig har vi un
der gruppe 3 forslag om rent praktiske forandringer, om grupperinger 
og grensedannelser. Den almindelige opfatning ute i landet er mer og 
mer den at disse organisasjoner er nØdvendige. Forslaget om frivillig 
medlemsskap vil bety en stor svekkelse av samorgani asjonene. Det 
vil fØre til at mange foreninger og da kanskje særlig tore foreninger 
går ut. Altså en alvorlig svekkelse. Denne kongress bØr knesette hvad 
der tidligere er vedtatt og heller styrke dette apparat . .Men det må også 
være i samorgani asjonenes opgave å være på post. Klarer de den op
gave å amle arbeiderne på stedet, og evner de å lede lokale konflikter, 
så vil det heller ikke være mer diskusjon om disse organisasjoner. 
Flere samorganisasjoner tar imidlertid sin opgave vært lett, ofte er 
det vanskelig å få svar. Og vi har også eksempler på samorganisasjoner 
som har vært med på å stifte avdelinger, men iden har de ikke ofret 
dem en tanke. Det er jo gan ke forkjert. De kulde nettop påse hvor
dan arbeidet gikk i di nystiftede foreninger, fØlge dere arbeide frem
over. Vi må også være opmerksom på at streikesitua jonene nu arter 
sig anderledes enn tidligere. Her har denne organisa jon en opgave, 
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nemlig å ammenslutte arbeiderne om de fremtidige konflikter. Det 
er kommet forslag om forandringer i gren ene for enkelte ay di se or
ganisasjoner og det kan være riktig og berettiget. Der tror jeg at det 
organisa jonsutvalg om skal ned ettes, må få inndelt det efter mer 
praktiske linjer. Og når det gjelder elve bevilgningene til samorgani
sasjonene, så har det vært hevdet at de ikke har øvet den nytte i for
hold til bevilgningene. Der må det nye sekretariat avpa se forholdene 
efter organisasjonsforholdene på de forskjellige steder. I Oslo er det 
ikke så stort behov for bevilgninger som f. eks. i Nord:M:Øre. Midlene 
må bevilges til de lokale organisasjoner, hvor organisa jon procenten . 
er lav. 

Wm . L1tndrOlsen : Samorganisasjonstanken og dens utvikling er 
sprunget frem fra arbeiderne vilje til å samle sig lokalt uan ett fag
interesser. Og ut fra denne yiljesytring fra medlemmene må man 
stemme ned alle forslag om å av kaffe dis e organisasjoner, også når 
det gjelder forslaget om frivillig medlemsskap. For lagene her i dags
ordenen viser en sØrgelig utvikling omkring denne sak, idet man vil 
Ødelegge deres betydning. :Men jeg vil henstille til at man ser bort fra 
alle forslag og stemmer for Ertresvaag forslag. 

Olaf Abrahamsen foreslo : 

De fagforeninger som ikke efterkommer fagkongre en beslutning 
og Landsorganisasjonens lover om at de skal slutte sig sammen i sam
organisasjoner i de distrikter som sekretariatet har bestemt, kan ikke 
fort att beholde sitt medlem skap i forbund og Landsorganisa jon. 

Kristw,n Rothaug foreslo : 
SpØr målet om overgang til frivillig medlems kap i amorganisa

sjonene utsendes snarest mulig til uravstemning i foreningene. 
Hvis minst 55 peL av <1P m'givne stemmer er for overgang til fri-

villig medlemsskap, blir forandringen å gjennemfØre fra 1 januar 1932. 
Strek blev nu satt mot 2 stemmer. 
Ordstyreren, foreslo inntil 5 min. taletid. 
For laget falt. 
O. L. trøm : Dette spØrsmål har i mange år optatt en betraktelig 

tid i våre drØftel er. Og fØr 1923 var endog diskusjonen livligere enn 
siden efter. I 1923 nådde debatten sin klimaks, derved at amorganisa
sjonen kulde ha alt. Men det endte dog med et kompromi " om gikk 
ut på en dualisme mellem forbund og amorganisasjonen. Det har vært 
agt at de har gjort nytte. Nogen har det vel også, men mange har ikke 

vært til tørre nytte. Efter 1923 er forholdet blitt det at de som er 
imot disse organisasjoner, har hatt initiativet. Det er medlemmene som 
er blitt motstandere av di se. Og i mitt forbund f. eks. hal' man ikke 
meget tilover for samorgani asjonen. Den pas er ikke for oss. Og nu 
hØrer vi også fra andre store forbund at den ikke pa ' er, Iler på kon
gre en får man vel ingen forandring igjennem, og .el heller ikke på 
næ te kongre . �len man bØr få en alvorlig gjennemgåelse og hehand
ling 'av denne ak, så man nu kan få bragt for dagen de meniges vilje 
og opfatning i dette pøl' mål. Iler itter nogen og femti mann som 
for varer dis e organi asjoner, fordi de er per onlig intere sert i deres 
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fortsatte væren. Per onlig akter jeg å stemme for Rjukans forslag, 
men hvis intet av disse blir vedtatt, vil jeg foreslå fØlgende : 

«De for kongres en foreliggende forslag om samorganisasjonene 
oversendes den i punkt 7 foreslåtte organisasjonskomite.» 

C. Strøm: Man må være opmerksom på at de samorganisasjoner 
om er idag, ikke er de om fagopposisjonen i sin tid mente og arbeidet 

for. Det var bare overgangsorganisasjoner de skulde være. Både indu· 
striforbundsformen og de lokale samorganisasjoner er ikke blitt gjen· 
nemført sådan om man oprinnelig vilde ha dem i sin tid. De må utvik· 
les videre, det er ganske naturlig. Og det er di se organisasjoners egen 
feil at de ikke har krevet å bli hvad de engang var be temt og tenkt 
å være. 

Ed'lXllrd Blom frafalt. 
A'rthtw J. Ber-by: For laget fra Hydroarbeiderne blir noget misfor· 

stått her. Det er for Øvrig Notoddens, og av de to tusen arbeidere ved 
Hydroanleggene representerer disse ti procent derav. Jeg tror heller 
ikke at de får støtte for sitt forslag av de Øvrige mange Hydroarbei· 
dere. Det er vel dristig å ville opheve samorganisasjonene, særlig når 
man ikke fremkommer med nogen oplysninger om h vad man vil pla
sere i deres sted. Det er klart at de store foreninger som har de nØd
vendige organisasjonskrefter innen sin midte, ikke har noget egentlig 
behov for samorganisasjonen, men det er alle de små avdelinger og så 
alle de nye grupper av arbeidere som fremdele er utenfor, som vil ha 
både fordelen og nytten av disse institusjoner. Og her har de store av
delinger interesser også. Selv om man da sier at det er kostbart, så er 
denne utgift nØdvendig. Jeg vil så innstendig jeg kan advare mot å 
forandre det til frivillig medlemsskap og jeg har også imot at man op
hever disse organisasjoner. 

K1·. Rothaug : Vi som deltok på kongressene i 1925 og 1927 vi vil 
erindre at debatten gikk adskillig hØiere da enn nu. Vi hØrer at jern
banearbeiderne og anleggsarbeiderne krever sine egne samorganisasjo
ner, og nu hører vi at skog- og landarbeiderne vil stå utenfor. Men når 
vi vil at bestemmelsesretten skal være hos medlemmene, kunde vi ikke 
da utsende denne sak til uravstemning og på den måte spare næste 
kongress for en mas e tid. Det er derfor jeg har stillet mitt forslag. 
Jeg vil at medlemmene nu endelig en gang skal få behandle denne sak 
på bredest mulig grunnlag, og at man så gjennemfØrer en forandring 
hvis 55 procent er enige derom. 

Hans Eriksen: De representanter som mØter fra vårt forbund er 
enige om å trekke vårt forslag tilbake og gå over til at saken sendes 
til uravstemning. 

Sigurd Bunæs: Der hvor arbeiderne er enige om betydningen og 
nØdvendigheten av di se samorganisasjoner, bØr de oprettholdes, sier 
Eriksen, men ved frivillig medlem skap. Men hvad vilde bli resultatet 
av en slik organisa jonsvirksomhet. De små avdelinger med den minste 
økonomi vilde alene få å kjempe med dette. Det er da vel ikke riktig 
organisasjonspraksi . Jeg vil si at for vårt forbunds vedkommoende, 
Eriksen, er det meget nØdvendig å ha dis e organisasjoner. 

Johan Ødegaard : TØmmeraa a idag om mig, at når man har en 
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teoretisk mening o m  samorgani asjonen og er journalist og skribent, så 
har man ikke nogen anledning til egentlig å ha nogen mening. Ja, en 
slik tendens er det nettop som setter samorganisasjonen i slikt dårlig 
lys. De skal ikke være et lokalt samling sted for opsamling av mis
nØie mot fagorganisa jonens folk. Det vil vi ikke ha noget av. Fra oss 
foreligger ikke noget forslag til forandringer. Det foreligger riktignok 
to for lag fra to avdelinger som tilhØrer oss, men hovedstyret anbe
faler dem ikke. IIvad vi anbefaler er akens utredning og omsendelse 
til avdelingene til behandling. Samorganisasjonene må gjøres mer mo
bile, mente vi, men det har nok nogen av disse representanter tatt sig 
meget nær. Men mener man ikke at man vil være mobil da ? Skulde 
ikke det nettop være opgaven. De har så mange almene og kulturelle 
opgaver å skjøtte om, som Lars Evensen for Øvrig så utmerket tolket. 
Det er intet av det vi idag er optatt med som er å nØdvendig å utvikle 
som det lokale samarbeide. 

Johs. H�(lthin: Jeg vet ikke om jeg husker historien. Tar jeg feil 
så får dere undskylde mig. Men så vidt jeg erindrer var det fagopposi
sjonen av 1911 som forfektet oprettelsen av disse samorganisasjoner. 
Landsorganisasjonen skulde opheves, forbundsledelsen skulde også pul
veriseres. Det gjaldt jo og å Tranmæl den gang, da han stod på den 
side. Kanskje tar jeg feil der også, man kan jo gjøre en skjelm urett. 
Men samorganisasjonene skulde jo lette Land organisa jonens arbeids· 
område, og det står jo også i lovene at deres formål er ved «et virk
somt og planme ig samarbeide å verne og fremme arbeidernes faglige, 
Økonomi ke og oeiale intel'f' . 1' ; øke oprettet fagforeninger hvor det 
lar sig gjøre, bistå ved konflikter, lede det stedlige agitasjons- og op' 
ly ningsarbeide og i det hele tatt å oparbeide organi a jonen i størst 
mulig utstrekning.» De skulde «lede» faglige konflikter, men det er 
klart at å overlate dette i byer om Trondheim, Oslo og Bergen har fØrt 
til uvilje mot disse organi asjoner. Jeg har tidligere vært mot disse 
institusjoner, og uenig i deres arbeidsopgaver. Nu er jo Tranmæl gå.tt 
helt over, og nu er det jo han og Torp om kal lede den faglige utvik
ling her i landet. Derfor kan jeg ikke være med på å opheve amorga
nisa jonen, å lenge det skal avgjøres efter en partipolitisk linje. Jeg 
kan heller ikke forstå nØdvendigheten av å ha denne organisa jon i 
O lo, hvor man har Landsorgani a jonen, forbundene, de stedlige sty
rer og endelig avdelingene. De krefter man har i amorgani asjonen i 
O lo måtte kunne anvendes på en bedre og adskillig nyttigere måte. 
Jeg er enig i det forslag som er frem att av trøm, om at det kal ut-
ende til avdelingene til urav temning. Hvi ikke situasjonen hadde 

ligget an som nu, med de voteringer vi tok igår, vilde jeg anbefalt fri
villig medlemsskap. 

ils ot'heim : De om r pre enterer Centralforeningen for Bok, 
trykkere og orsk kjemi k Indu triarbeiderforbund bØr tille sig lojale 
overfor det arbeide samorganisa jonene har utført. Det kulde være et 
rimelig forlangende. Det Økede medlem tall i Land organi a jonen i 
de enere år har di trikt 'organi asjonene en stor andel av, hvordan 
man nu enn vil for Øke å pro edere her. Vi har ikke klint o s inn på 
nogen. g så kommer det ve entlige at hver avdeling har itt begren-

L - U  
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sede område, utover det kommer de ikke. Her kan samorganisasjonen 
bringe fellesskapet til veie, og den har ansvaret for de nye grupper av 
arbeidere som står på terskelen til organisasjonen. Det må bli klart 
for alle, også for sekretariatet, at disse organi asjoner må få utvikle 
sig som nØdvendig, for den livets rett som de rettelig tilkommer. 

Alb. Karlsen: Som det nu er bØr vel formen forandres noget, både 
hvad grensene for disse organisasjoner angår, og ellers deres alminde
Jige arbeidsopgaver. Jeg synes imidlertid at alle disse forslag burde 
oversendes det organisasjonsutvalg som kongres en senere i dagsorde
nen skal .  nedsette, og at man så får en inngående behandling der av 
spØrsmålene, og så endelig sender saken til medlemmene til uravstem
ning. 

Kristian Hansen: Det er en misforståelse at alle Hydros arbeidere 
er med på dette forslag. Vi har riktignok ingen nytte av samorganisa
sjonen, men når vi vil oprettholde Øst-Telemark amorganisasjon er det 
av hensyn til de andre og mindre avdelinger, bl. a. skog- og landarbei
derforeningene. Efter Ødegaards uttalelser kunde det være fristende 
å opta sitt standpunkt til revisjon. Når vi som også er med og betaler 
store utgifter uten å ha nogen direkte nytte av det, så er det jo merke
lig å hØre at det ikke skal ha nogen betydning for de mindre foreninger 
og for nye grupper av arbeidere som skog- og landarbeiderne. Jeg synes 
det er eiendommelig at man ikke her kan se utenom sitt eget begren
sede forbunds område. Skulde vi som de fleste av forbundsformennene 
se like snevert på det, så vilde det ikke stå rart til med oss. 

Konrad Karlsen: De forslag som foreligger til svekkelse av sam
organisasjonen har ingen interesse. Det er vel efter lett av den mot
stand som vi har hatt i flere år mot disse organisasjoner. I vår di
striktsorganisasjon har vi fått over 3 000 nye medlemmer og derav har 
vi fått over halvparten. I vår samorganisasjon er vi enige om å bibe
holde de nuværende lover, men vi støtter forslaget om et organisasjons
utvalg og vi går ut fra at samorganisasjonene også blir representert 
der når denne organisasjon behandles. Vi har også vært inne på Oslos 
forslag om det geografiske område for disse organisasjoner. Hedmark 
har en altfor tungvint organisasjon, og slik er det kanskje andre steder. 
Vi kan derfor være enig i at opgaven må være å kape mere mobile 
samorganisasjoner. Men vi kan ikke for tå den kritikk som kommer fra 
Ødegaard. For nettop hans forbund har jo hatt den aller største nytte 
av samorganisasjonen. Nyss før jeg reiste inn her til kongressen hadde 
jeg en vanskelig opgave å lØse, nemlig en konflikt som skyldtes Øde
gaards mindre mobilitet. :Men efter at det er byttet ledelse i Skog- og 
Landarbeiderforbundet, kan man vel forhåpentlig gå ut fra at mobili
teten også er blitt større der. ( Munterhet.) 

Olaf A brahamsen: Det arbeide samorganisasjonene utfØrer er av 
stor betydning for fagorganisasjonen. De letter også Landsorganisasjo
nen for meget arbeide. Mitt forslag tar sikte på at alle avdelinger i 
Landsorganisasjonen skal slutte sig sammen i distriktvise samorgani
sasjoner. Går ikke an at dette henger i luften. lenger, at nogen ganske 
enkelt kan undlate å stå i samorganisasjonene. Vi må komme til mer 
fasthet i vår organi asjon. Og dette fellesskap har nettop sin betyd-
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n ing for de svake og små avdelinger. Det var vel disse som de store 
eller større avdelinger skulde hjelpe. Det kommer heller ikke forslag 
fra de små avdelinger om oplØsning av disse samorganisasjoner. For
bundene må nu si fra at alle dere avdelinger må være med. Det blir 
ellers ikke mulig å konsolidere samarbeidet. Jeg kan forvisse kon
gressen om at ingen avdelinger går ut ved mitt forslag. Vi har bare 
vært for eftergivende. 

Ole Ner'land: Jeg understreker fullt ut hvad siste taler sa. Sam
organisasjonene er oprettet for å lette Landsorganisasjonen med hen
syn til agitasjons· og oplysningsvirksomheten. Har dere ikke hatt 
nytte av disse samorgani asjoner, så stemmer dere imot. For mitt 
forbunds vedkommende k�n gjerne disse samorganisasjoner opheves. 
Men de er oprettet for å skape klas esamfØlelse blandt arbeiderne. I 
MØre har vi lØst 7 konflikter individuelt uten Land organisasjons 
og forbund medvirkning. 

Votering: Dirigenten fore lo at Oslo og Omegns faglige Samorga· 
nisasjons forslag om en organisasjonskomite til å behandle en omord
ning av samorganisasjonenes geografiske område - uttsatt til behand
ling under dagsordenens punkt 7. - Dette forslag blev vedtatt mot 1 
stemme. 

Ordstyreren foreslo : Det voteres først over sekretariatets innstil
ling. 

Johs. Hulthin foreslo votering fØrst over O. L. Strøms forslag. -
Ved voteringen blev ordstyrerens fremgangsmåte vedtatt med stort 

flertall. 
Og sekt'etctriatets innstilling blev så endelig vedtatt med flertall. 

De Øvrige forslag bortfalt dermed. 
Ordstyreren: Efter anmodning vil jeg herfra henstille til repre

sentantene for Papirarbeiderforbundet, Skog· og Landarbeiderforbun
det, IIØvleriarbeiderforbundet og 'fransportarbeiderforbundet å bli 
igjen her i lokalet i kveld for en felleskonferanse. 

De arbeidsløse anmelder en deputasjon. 

Ordstyreren: Det er innlØpet følgende skrivelse til kongressen : 
Til Arbeidernes faglige Landsorganisasjons kongre s. 

På distriktskonferanse av arbeidslØ e foreninger i Oslo og Akers· 
hus sØndag 15 februar 1931 be luttedes å anmode fagkongressen om å 
motta en deputa jon for de arbeid lØse organi asjoner. Deputasjonen 
består av. IIanna Berg trØm, Gunnar il son, Kaleb Eriksen, Sverre 
Ekblad, Marinius Arnesen, Emma Eidsvold og Sverre Nilsen. 

Ordstyreren foreslo : Deputasjonen mottas av dirigentene imorgen 
middag, hvorefter kongres en får beskjed om de spØrsmål deputasjonen 
har å forelegge. 

Ivar Et·tresvaag foreslo at deputasjonen blev mottatt av kongres· 
sen klokken 10 formiddag næste dag. 

Voteting: Ved voteringen blev dirigentens for lag vedtatt, dog så· 
ledes at kun de fagorganiserte av denne deputa jon skulde mottas av 
dirigentene. 
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Kontingenten fastsettes. 

§ 3.  
Man gikk derefter tilbake ti l  lovenes § 3 ,  den i formiddagsmøtet 

utsatte sak om forhøieIse av kontingenten og en fast støtte til Det nor· 
ske Arbeiderpartis oplysningsvirksomhet. 

Første taler var Landsorganisasjonens formann, Halvard Olsen : 
J eg har hatt anledning til å møte på de forskjellige forbunds lands· 
møter og jeg har derved h att leilighet til å hØre hvad man der har talt 
om når det gjelder kontingentspØrsmålet. Det har vært et almindelig 
krav om nedsettel e av kontingenten og det har også ofte skjedd. Men 
elv om det har skjedd, har man ikke sett at medlemmene har villet gi 

avkall på noget av de rettigheter kontingenten kulde dekke. Her må 
de fagorganiserte være opmerksom på at når det gjelder forsikring, 
streikeunderstøttelse etc., så må det bæres oppe av en tilsvarende kon· 
tingent. Det er to veier å gå - nedskjære rettighetene som forbunde· 
nes medlemmer har, eller så bestemme en kontingent som kan forsvare 
de rettigheter man har. Kontingenten til Landsorganisasjonen er lav 
- 70 Øre for heltbetalende og 35 Øre for halvtbetalende. Det er ikke 
20 Øre pr. uke. De aller fleste fagforeninger har en større kontingent 
til sin administrasjonskasse alene enn man har til Landsorganisasjo· 
nen, som skulde være hovedne\'neren. Jeg kan for il neyne et billede 
konstatere at i perioden 1920-192 har Landsorganisasjonen betalt 
til forbundene mellem 9-10 millioner kroner i streikeunderstØttelse, 
fordelt pr. år gjennemsnittilg 1 200 000 kroner. Samtidig kan jeg op
lyse om at Landsorganisasjonens gjennemsnittlige årsinntekt er ca. 
750 000 kroner ; så forstår man hvilke forpliktelser Landsorganisasjo
nen har. Det har ikke kunnet skje uten at Landsorganisasjonen har 
måttet utskrive ekstrakontingent og i lang tid. I flere perioder er det 
gjort. Vi har hatt 3 778 medlemmer som hver eneste av årets dager i 
8 år har vært ute i streik eller lockout. Man kan si at man kan ned
sette streikeunderstØttelsen, men det er ikke riktig. :JIange konflikter 
må fØres og de kan være bestemmende for mange andre og som derved 
slipper. Det er derfor riktig å ha den størst mulige understØttelse, 
men da må man også ha en hØi kontingent. Ved store konfliktsituasjo
ner vil man heller ikke herefter kunne undgå ekstrakontingent. Hvad 
partiets oplysnings- og agitasjonsvirksomhet angår, så sekretariatet 
det slik at det var en nØdvendighet at Land organisasjonen bidrog 
hertil. Men man har og å funnet det riktig å få det inn i faste former. 
For å komme bort fra grunnlaget for en organi a jonsfiendtlig agita
sjon mente man å måtte fastsette en fast kontingent til partiet. Sekre
tariatet har sett på de fremkomne forslag og er blit enig om å fremme 
fØlgende forslag : 

1. Sekretariatet bemyndiges til snarest mulig å avvikle de garan
tiforpliktelser for Det nor ke Arbeiderparti og «Arbeiderbladet» i Ar
beidernes Landsbank - stort kr. 578 000.00. 

2. Den nuværende kontingent til Folkets Hu ' fond opheves og an
vendes som til kudd til Det norske Arbeiderpartis pre se, oplysnings
og skolevirk omhet. 



165 

3. Kontingenten t i l  Land organisasjonen fast ette til 75 Øre pr. 
måned for heltbetalende og 35 Øre for halvtbetalende medlemmer. 

4. Lovene redigeres i overensstemmelse hermed. 
Jeg skylder å gjøre opmerksom på at enkelte av sekretariatet vil 

ha kontingentforhØielsen efter det oprinnelige forslag i dagsordenen. 
Når de fleste av sekretariatsmedlemmene kunde gå med på den nye 
innstilling, så var det fordi de var enige om at noget måtte gjøres for 
Landsorganisasjonen. Jeg vil anbefale kongressen å vedta sekretaria· 
tets flertalls for lag og jeg vil be Gunder en om å trekke sitt forslag 
tilbake. Halfdan J Øn son var i ekretariatet mot en kontingentfor· 
hØieIse og imot en fast kontingent til partiet. 

Torbjøn." Henriksen : Sekretariatets linje var trukket op i den re· 
degjØrelse, som var fremlagt for kongres en igår. Man blev sterkt an· 
grepet. Men det blev fremholdt at de 570 000 kroner skulde man dekke 
ved en fast ukentlig kontingent. Idag er forholdet anderledes. Nu vil 
man overta det hele og fulle ansvar, som man igår angrep. 4 av ekre· 
tariatets medlemmer kan ikke forstå at Landsorganisasjonens stilling 
er bedret ved Gundersens for lag. 5-Øringen til Folkets TIus fondet 
skal gå til partiet, med andre ord omkring 60 000 kroner om året. Det 
vil ta lang tid å få amortisert garantiene med bare denne 5-Øring. Ved 
siden herav har Landsorganisasjonen annen gjeld, som f. eks. til den 
Rnssiske Landsorganisasjon. Man legger derfor nye vanskeligheter for 
Landsorganisasjonen ved bare å ta 5 Øres forhøieIse. Yi plikter å til· 
rettelegge en sterk linje, å vi kan ,'ære mobil. Yi har også hØrt at det 
stadig er nogen forbund om er på trappene til konflikt ; mens andre 
slipper heldigere fra det. Det er da riktig å styrke dis es stilling mest 
mulig. De aller fleste forbund kan være med på den forhØieIse vi fore
slår uten å gå til nogen kontingentforhøielse hos medlemmene. Forhol
dene vi går i møte er sådanne at vi må gjøre alt for å styrke organisa· 
sjonen, så den kan møte vanskelighetene. Jeg vil anbefale det forslag 
fra sekretariatet, som finnes i dagsordenens side 7, nemlig O Øre for 
heltbetalende og 40 Øre for halvtbetalende. 

Halfdan Jønsson: Jeg har i sekretariatet stemt mot innstillingen ; 
men kan begrense det til kontingentforhØiel en i punkt 1 i det oprin· 
nelige forslag. At Land organi a jonen overtar garantien til partiet 
kan jeg være med på. Men jeg mener man innen 70 Øre for helt· og 35 
Øre for halvtbetalende må kunne klare utgiftene. Vi har gjennem årene 
hatt ek trakontingent til Land organisasjonen og TIalvard Isen sier 
at ved tore konflikter vil det fortsatt være vanskelig å undgå. Jeg kan 
være med på at partiet kan fli den takkars 5-øringen. Jeg er imidler· 
tid mot en kollektiv tilslutning til partiet. Det er det man herved gjør. 
Jeg gikk iglir mot garantiene til partiet ; men også jeg har vært med 
på bevilgninger til partiet. Jeg synes dog det bØr innskrenke sig til 
enkelte situasjoner som ved stortings· og kommunevalg. 50-60 000 
kroner året må være en vakker olidaritetshandling. I perioden vil det 
bli omkring 1 O 000 kroner, og efter våre beskjedne forhold synes jeg 
det er et gan ke pent belØp. Jeg har fått den opfatning under mine 
rei er blandt medlemmene - og jeg er kanskje den om reiser mest i 
årets lØp - at de er mot kontingentforhøielse. Forbundene har ogsli 
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gjentagende ganger satt sin kontingent ned. Den eneste som i kke har 
nedsatt kontingenten er Landsorganisasjonen og den skal ikke ta den 
inn fra de mange avdelinger rundt i landet, men fra forbundene. Og 
det er lettvintere. Dette er den almindelige begrunnelse jeg vil gi mot 
forslaget om kontingentforhØielse. Nettop på vårt forbunds landsmØte 
like fØr jul var det forslag om kontingentnedsettelse. Vi fikk forhin
dret det ; men ingen vil de ha våget å foreslå kontingent-forhøielse. 
Formannen talte om 3 778 stadig streikende medlemmer i Landsorga
n isasjonen. Men vi må også se på situasjonen som den har vært i den 
tid. Vi har i to år - 1922 og 1927 - hatt voldgiftsavgjØrelser ; den 
siste fikk vi fØrst efter at konflikten hadde vart i 6-7 uker. Det tyn
ger også adskillig på statistikken. Og vi hadde jernarbeidernes lange 
kamp. Det trekker op. Det er en rekke storkonflikter i disse år ; ikke 
bare smlikonflikter. Sli ie det fra Tranmæl, formannen og TorbjØm 
Henriksen at en kontingentforhØielse vil bidra til å styrke Landsorga
nisasjonen og sette den i stand til å støtte de forbund, som må gå i 
spissen i de faglige kamper. Ja, hvis det var så, så skulde jeg også se 
slik på det. Men den forhØieIse man vil ha går ikke til styrkelse av 
fellesskapet. Gjorde den det så måtte ydelsene bli større til forbun
dene. Men det blir det jo ikke. Jeg vil derfor advare mot kontingent
forhØieIse. Jeg husker ekstrakontingenten ifjor, som flere forbund ikke 
utlignet på medlemmene, men som forbundene direkte betalte. Også 
det blev sterkt kritisert av medlemmene og vi hadde mange vanskelig
heter for å forklare dem dette, selv om de selv var blitt spart for eks
trakontingenten. Jeg vil anbefale punkt 1 i sekretariatets forslag og 
stemmer subsidiært for at de femØrer av Folkets Hus fondet går til 
Arbei derpartiet. )1en jeg. vil temme mot enhver kontingentforhØielse. 

Oril,styreren :  Vår opfatning er den at saken nu ligger anderledes 
an efter sekretariatet nye forslag, !Slik at vi vil annullere den store 
talerliste vi hadde i formiddag, da debatten hel'om blev avbrutt. Og 
så får man tegne ig på nytt. 

Øistein lIfat-thinsen: Dirigentene burde overlate det til dem som 
hadde tegnet .sig om de vilde tryke sig. 

Ved voteringen blev dirigentene forslag yedtatt. Den gamle taler
] iste gikk i kurven. 

)1en en lang rekke talere krantSet strak dirigentene for å inn tegne 
sig på nytt. 

A. E. Gundersen: Nu foreligger det -altså tre fOMlag, h\"orav sekre
tariatets flertall -optar så å si mitt for lag. Jeg er blitt spurt om å 
ta mitt for lag tilbake. Jeg er sterkt betenkt på det. Og jeg er klar 
over at hvilken kontingent vi cnn fast-setter nu, ,så vil den ikke ha nogen 
betyd ning for den forestående tariffbe egelse. Jeg antar at vi fi'tl' 
ekstrakontingent hvol1dan vi enn steller oss. Det er bare den forskjell 
dermed at en ekstrakontingent betaler bare de om er i arbeide, og det 
betyr også. 110get. Jeg kal imidlertid t rekke mitt forslag tilbake og 
anbefaler at man vedtar ekretariatets flertall for lag. 

Johs. Hulth in : En smule beskjedenhet burde man ha rett til å 
vente ig av Henrik en, om sitter i et forbund om har f. ek . med 
Oslo kommune som arbeid gh-er å gjøre. De b temmer fakti k selv 

• 
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sin lØnn. Jeg ynes derfor ikke det er mening i at en mann som Ilen· 
rik en kal tå her og anbefale kontingentforhØiel e, fra et forbund som 
ikke har nogen større ledighet. Til Landsorgani asjonen formann vil 
jeg forespørre : Hvis man ikke går med på en kontingentforhØielse, er 
det da å at man vil red u re ydel ene til forbundene? 

Halvard Olsen: Det foreligger ikke. 
Hulthin ( fortsetter) : Vi har ho s oss hatt meg en ledighet siden 

1922 og I om fØlge derav hatt tore uttellinger. Det er uriktig å agere 
så flott som enkelte gjør. Det e r  fagforeningene om skal betale og 
stillingen er slett ikke god. Det blev sagt av Tranmæl i en annen for
bindel e at det var «en rØ t fra folket». Tror han ikke at det er nok 
av «røster fra folket», om her kan si ifra. 

20 talere vi te talerlisten nu. Og trek blev satt. Et forslag om 
5 minutters 1Jaletid blev imidlertid forka tet. 

Karl Tømme1'aas: Det er i den senere tid med rette klaget over at 
Landsorganisasjonen og :t1orbundene har gått så op i sitt daglige og 
prakti ke arbeide, at de ikke har gått frem for arbeidet å forberede 
arbeidernes klassemessige optreden. Det er en gledelig forandring i 
det for lag 'som ekre1Jariatet nu fremmer_ Hvad har vi gjennemlevet 
siden 1923 ? Politisk nØitI'alitet. Faktum er at de som vil se uhildet på 
det må være enig om at det er på tide at arbeiderklassen blir innstillet 
slik at fagorgani asj onen får den ocialistiske underbygning, som den 
må ha. Og det kan ikke kje uten ved en terk presse. �lange kan ikke 
nåes uten gjennem pre en og da må vi sette den i stand til å være så 
billig at arbeiderne har råd til å holde den. Kommer vi d ithen, så 
vil vi kunne pre en veldig agita j on og oply rong utover det hele land. 
Jeg vil stemme for sekretariatets forslag, sotn nu ,slår falst 'at vi skal 
bidra til det parti som kan drive oplysningsvirwsomheten blandt arb ei
derkla sen. FØr vi får alle våre medlemmer ocialistisk underbygget 
kommer vi ingen vei. Dette er derfor vel anvendte penger. J'eg stemmer 
derfor for det forslag I om fioreligger i den trykte dagsorden fl"a sekre
tariatet. Dette er ikke blott og bart en bevilgning, men en fortsatt 
nnder treken av hel og full samling av den norske arbeiderklasse. 

A .  W. H1Iltmat-k : Efter at I ekretariatet har fremlagt en ny inn
stilhlng forenkles saken betyd lig. Det er enkle ting vi nu kal ta stand
pnnkt til. Det blev agt av formannen, at man allikevel står overfor 
den mulighet at det kan bli ek trakontingent. Den er den mest upo
pulære av all kontingent. Derfor vilde jeg at man tok d en hØi t mulige 
kontingent som fore liie , så man mest mulig kunde undgå ekstrakon
tingenten. Det er ikke stor forhØiel e 'som ligger i sekretariatets oprin
delige for lag_ Og det vil tyrke vår 'tilling. Jeg vil an befale at sekre
tariatets nye innstilling blir vedtatt, men at kon'tingenten ettes til 
80 og 40 Øre, henhold vis for helt- og halvtbetalende medlemmer. 

Wm. Lund-Olsen : Jeg vil fremholde mine mandanter opfatning, 
som kom tydelig frem på et av de -stør te felle møter i jern- og metall
indn trien i Trondheim. Efter de tore uttellinger til Det norske Ar
beiderparti finner de det hØi t forunderlig at man av den grunn kal 
gå til kontingentforhØiel til Landsorgani a jonen. De er mot kon
tingentforhØiel l' til politi ke formål. Sekretariatet nye for lag er 
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i grunnen verre enn det om står i den trykte dag orden. Vi er også 
enig i 'at oplysnin� og agita jonsarbeide trenge , men det kjel' ikke 
ved D. N. A. Det er av slik be kaffenhet at det tikke har nogen betyd· 
ning for arbeiderkla en. Vi vil pre isere at vi ikke vil stemme for 
n ogen kontingentforhØiel e av d e  grunner om her er anfØrt. 

Richard Hansen: Da debatten blev avbrutt i formiddag mente 
man ' ekretariatet kulde komme med et for lag om kulde amle 
alle. Men det er ikke skjedd. Nu har vi tre for lag. Jeg beklager 
bar-e at ,sekretariatet har kommet med et nytt for lag. Det om står 
i dagsordenen var bl itt vedtatt, 'Og når nu det er optatt på ny vil  jeg 
stemme for det. Vi står i amme stilling her om stortingsmennene veu 
finan debatten, når de vil spare og knipe. De ned kjærer både på 
den ene og annen po t på budgettetJ men når tiden er forbi viser det 
sig at myndighetene har måttet oVe1'sk1'ide budgettet og bevilge utover 
det belØp som oprindelig var ansatt. Det amme skjer i 'sekretariatet, 
nål' nØden og kra Vl'ne melder ig. Il vorfor da ikke se saken i Øinene ? 
Mange av disP'Osisjonene er en fØlge av hØikonjunkturen, og vi bØr 
derfor nu ta skrittet så. l angt ut at vi mener å klare det. Å sette 
Landsorganisasjonen i forsvarlig Økonomisk ,stand. Folkene rundt i 
fagforeningene ser ikke å smått på det. Jeg vil anbefale 80 og 40 
Øre, og ingen av medlemmene vil hudfl-ette representantene av den 
grunn. 

S. FOt'bord: Jeg tilhØrer de 4 i sekretariatet om ikke kan gli med 
på endringen når det gjelder k'Ontingenten. Vi mener O 'Og 40 Øre 
må være nØdvendig. Jeg slutter mig til Hemtiksen og andre i å måte. 
Sekretariatet flertall har villet reise Land organisasjonen fra å være 
en konkursaffære til li bli en solid og sterk orf,'13.nisasjon. Yi el' ved 
representantskap-ets hjelp kommet et stykke pli vei, men ikke langt nok. 
li rad kostet ikke de juridi ke rettssaker tidligere forbundene? Det var 
mange penger. Det har forbundene part og Land organisasjonen har 
tatt det på sig. Og vi har Det statistiske Kontor ved Landsorgan i asjo
nen. De t har pillagt Land organi asjonen nye utgifter. Og man står ved 
denne kongres foran en ny utvidelse som vil bety nye utgifter. Det el' 
forslaget fra Nord-J:"orge om en sekretær og kontor for denne landsdel. 
Sekretariatet har inntatt det standpunkt at det vti.l prøve den ordning. 
Det vil administrativt pålegge Landsorganisa jonen mange utgifter. 
Men det vil al/hjel1J6 forbundene. Når det er tilfelle, så er det også 
rimelig at det overføres noget av den kontingent som idag går til for
bundene over på Land o rganisasjonen. Jeg tror tikk-e medlemmene vil 
reagere av den grunn. Ikke i ,rårt forbund. Forbunden-e sparer enda 
penger o m  kontingenten blir 80 og 40 Øre. Og vi må videre ha et godt 
samarbeide med partiet. Hvordan vilde fagorganisasjonen stå, hvis 
den ikke hadde arbe iderpre en ? Det er den bill igste agita jon vi har. 
Vil man lengst mulig undgå ek trakontingent må man temme for 80 
og 40 Øre, henholdsvis for helt- og halvtbetalende. 

Ordstyreren: Jeg vil foreslå at vi gjØr 'O ferdig med denne sak 
fØr vi går fra hverandre i kveld, så. vi imorgen kan begynne på en 
ny ak. 
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Efter to gangeD votel"ing - idet det var tvil om 1ste gangs vote
ring - blev ordstyreren forslag forkastet. 

Og debatten fortsatte. 
Erling Olsen: Jeg kan ikke forstå at det nye for lag i vesentlig 

grad iallfall forandrer stillingen. Ser man aklig på hv-ad om gagner 
fagorganisasjonen, må man avv1se alle for lag. Det er bare et innlegg 
som er forsvarlig i denne debatt - og det er IIalvdan Jøn son'S. Det 
oprindelige forslag fro skotØiarbeiderne må ,-ære det riktige, hvis noget 
skal foretas. 

Valdemar Nielsen: Land organisa j onen har hittil maktet fl. gi 
forbundene den refusjon de har hatt k ra,· på, og man må vel tro at den 
også makter det i fremtiden. Det er naturlig at de om uttaler sig 
preges a,· de forhold de har i itt forbund. For forbund som har lite 
medl m tall og stor ledighet betyr d i  se 10 og 5 Øre i kontingentfor
bØiel e s,-ært meget. For vårt forbunds vedkommende betyr selv det 
min te belØp meget. Jeg vil dog nu anbefale ekretariatets nye for
slag og håper at vi flir en så vidt n temmig be �utning som mulig. 

Olaf Eriksen: Norsk Kommunearbeiderforbund har rundt regnet 
:WO kommuner å kjempe med, og det er bare et fåtall om er arbeider
styrte. Og vi utnytter såmen ikke s1Jillingen. I O lo er kommune
arbeiderne villig til å la den faglige amorgani a jon ta still ing til 
våre lønn forhold. Vil llulthin og han typografer f. eks. i arbeider

. aviS€ne gjøre det ? Jeg vil anbefale en kontingent til Landsorganisa-
jonen av O og 40 Øre for helt- og halvtbeta!ende. 

E. E. Rudlang : Det vil alltid være meget delte meninger om kon
tingentspØrsmålet. Men man kan vel ikke være blind for at Landsor
gani. a jonen har påtatt ig ganske andre tore opgaver enn tidligere. 
Det går vel derfor ikke an å tale om «kontingenten fra hØikonjunktu
rens dager». Skal man makte de mange nye opgaver må Landsorgani
sa jonen stilling tyrke . Det kulde yne oplagt. Vi m, og å være op· 
merksom på at det er all utsikt til at vi flir andre mot tandere frem
over enn tidligere. Ikke bare arbeidsgiverne og deres organi asjoner� 
men fa cist- og lappobevegelsen. Og det er adskillig grunn til å tro at 
det vil medfØre utgifter for Land ol'gani asjonen. �lan taler hel' om 
utgifter ; men man glemmer en og d t er utgiften til rusdrikken. Der 
kunde det pares inn adskillige tusener kroner. Det vilde bety adskil
lig mer enn fagforening kontingenten. Man burde reise en opinion 
mot det store forbruk til ru drikken. g de penger som arbeiderne lar 
gå dertil, blir anvendt mot o i kampen. Jeg vil anbefal og temme
for Henriksens forslag. 

MØtet hevet. 
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formiddagsmøtet onsdag 1 8  februar. 
Ordstyrer : Osoar Torp. 

Protokollen fra eftermiddagsmØtet tirsdag referertes og godkjen
tes uten bemerkninger. 

Odda ArbeiderpGlrti hilser. 

Følgende telegram referertes : Fagkongressen, Oslo. De beste Øn
sker for kongressen til arbeiderklassens vel. Med partihilsen. 

Odda forenede Arbeiderparti. 

Kontingentdebatten fortsettes. 

Ivar Ertresvaag: Halvard Olsen sa i sin begrunnelse for sekre
tariatets nye forslag at egentlig var den kontingent Landsorganisasjo
nen har, meget lav og det kan jeg være enig med ham i, hvis det gikk 
til Landsorganisasjonens virkelige formål. Men når forholdet nu er det 
at det kommer adskillig mindre kontingent inn enn det går ut til fag
l ige kamper, forekommer det mig å være ansvarslØst å bevilge til side
ordnet formål store belØp. Jeg kan forstå at en rekke fagforbundsfolk 
og kasserere reagerer mot dette og at man derfor vilde ha saken op på 
ny i sekretariatet for å finne et nytt forslag. Men det forbauser mig 
at ikke disse er så rakrygget at de oprettholder itt standpunkt. Det 
er ikke lenger medlemmene i sin almindelighet i Landsorganisasjonen 
eller den faglige ledelse som er den hØieste makt, men den politiske 
ledelse. Så snart Torp og Tranmæl står op og taler, så skjelver man. 
Og bøier unnav. Men man bØr betenke sig flere ganger på å vedta 
sekretariatets innstilling. Når dette blir kjent blandt medlemmene, 
og det kan ikke undgåes, så vil misnØien over dette bli større enn over
for en ekstrakontingent. Det er også forbausende at man først nu hal' 
fått rede på de store garantier til Det norske Arbeiderparti, uten at 
medlemmene har fått ta stilling til det. Det synes heller ikke å bety 
noget for sekretariatet at man rundt i landet har sine Folkets Hus fl 
samles i. Man synes ikke å ville forstå de vanskeligheter som er til 
stede. Vel, la oss si at de flere steder har tatt for stort i, men man 
må også se litt på tidens vanskeligheter og de ofte rent spesielle for 
hold som enkelte steder kan være til stede. Stillingen � Tl'Ondheim er 
den at hvis man ikke får støtte, vil det veldige kompleks gå over på 
andre hender. 

Propagandamøte for norske varer. 

Ordstyreren refererte innbydelse til kongressens representanter 
om å delta i propagandamØte for kjØp av norske varer, nor k produk
sjon - onsdag 18 februar kl. 19.30 i Folkets Hus. 

Ole Nm-land: Det har vært ganske interessant å påhØre den de 
batt som her har foregått om kontingenten. Hvad det gjelder er j<J 
A styrke Landsorgani asjonen og derved de fagorganisertes kamp_ Jeg 
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er ikke det minste i tvil om at Ertresvaag hvis det gjaldt ham og hans 
parti vilde foreslå noget ganske annet enn det som her foreligger. 
SpØrsmålet er enkelt dette : Er det nØdvendig å ha en god arbeider
presse ? Jeg tror jeg har flertallet med mig i at arbeiderpressen er 
vårt beste vern og har den største betydning når det gjelder å bringe 
oplysning utover til arbeiderklassen. Det næste spØrsmål er hvordan 
skal støtten skje ? Den mest betryggende måte må være den å få det i 
så faste former som mulig, og vil man det, så vedtar vi sekretariatets 
forslag. Det har også vært uttalt i debatten at det enkelte steder er 
tatt for små lØft lokalt når det har gjeldt arbeiderpressen. Jeg vil 
for mitt steds vedkommende i at vi har sannelig ikke tatt små lØft 
når det gjaldt it holde pre sen vedlike. Vi har støttet ganske kraftig 
op gjentagne ganger. Jeg vil slutte med å uttale håpet om at repre
sentantene stemmer for sekretariatets forslag. 

H. L. Børsum: Efterat denne sak er tilbakesendt sekretariatet 
og ny innstilling er fremkommet, måtte denne debatt kunne innskren · 
kes. I dagsordenen har hovedpunktene i denne sak foreligget, nemlig 
fØrst å skaffe vår politiske bevegelse en organisasjonsmessig støtte 
istedetfor tilfeldige bevilgninger, og videre at ekretariatet fant det 
nØdvendig å foreslå en kontingentforhØielse. Efter den nye innstil
ling og efter at A. E. Gundersen har tatt sitt forslag tilbake, forelig
ger i realiteten bare en innstilling. Jeg vil gjerne si at vi fire som 
har stemt for kontingentforhØielse, vi er også enige i punkt 1 og 2. 
Vi foreslår i punkt 1 at Landsorganisasjonen skal overta garantien på 
578 000 kroner og videre som en forandring at 5-Øringen til Folkets 
Uus-fond skal gå til Det norske Arbeiderparti. Men da står vi slik at 
hvis man ikke samtidig går til kontingentforhØielse, vil man ikke med 
de 5 Øre klare å forrente og amortisere lånet. Og da svekker vi jo 
vår faglige kampstilling. Vi må ta de lØft som her er nØdvendig for 
å styrke Landsorganisasjonen, som jo er hovednevneren i fagorganisa
sjonen. Landsorganisasjonen kan ikke sette op et budgett med de nu
værende inntekter som fullt ut dekker utgifter og forpliktelser. Det 
er ikke forsvarlig. Man kan jo tale om ekstrakontingent, men det er 
nå verre. Bedre er det å ha en hØi ordinær kontingent. Den eneste 
!'iktige konklu jon på denne debatt er å vedta punkt 1 og 2 i ekl'cta
riatets innstilling, og så mindretallets forslag om kontingenten. Vi 
må komme bort fra det forhold at vi må gå hit og dit og be om hjelp 
Vi kan selvfølgelig gjøre det i visse tilfeller. Men fØrst må vi søke å 
ordne os sådan at vi lengst mulig kan klare oss selv. 

Øistein Martinsen: Jeg må virkelig beklage at ikke det oprinne
lige for lag fra sekretariatet blev oprettholdt. Da hadde vi fått en 
aundere sanering. Det nye for lag vil neppe bli mottatt med begeistring 
av medlemmene. Man taler her om oply ning virksomhet. Det er en 
blodig ironi, når sekretariatet ikke en gang har kunnet utsende denne 
dagsordenen til alle medlemmer av Land organi a jonen, så de fullt 
ut kunde ha rede på de for lag som her foreligger for kongressen. J a  
for vårt vedkommende måtte v i  g å  tiggergang til ekretariatet for å 
få et par ekstra eksemplarer. 

Arthur J. Berby: Det er her agt å meget fra fagforeningsleder-
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nes side, at det kan være nØdvendig å minne om at vi ikke bare står 
overfor faglige kamper, men sociale og politiske kamper. Vi lever i 
den skjerpede klassekamps epoke, og da skal man erkjenne det ved en 
sak som denne. Her er bare spØrsmål om plaseringen av de penger vi 
arbeidere klarer å skrape sammen, og det skulde man da kunne bli 
enige om. Den siste valgkamp viste oss tilfulle at borgerskapet har 
ofret millioner av kroner for å bekjempe oss. Da gjelder det for oss 
å sette vår arbeiderpresse og vårt parti istand til fl kunne gi den nØd
vendige motgift mot borgerskapets politikk. Det norske Arbeiderparti 
har foruten sin store brosjyrevirksomhet og å skolevirksomhet, og det 
er klart at dette er av langt større betydning enn om man har nogen 
kroner mere i kas en til fl betale de streikende. Det er dette som dik
terer mitt standpunkt, å ville sikre partiet for fremtiden. Jeg er i 
grunnen skuffet over at ekretariatets oprinnelige forslag er tatt ti l 
bake. Det hadde vært sundere om partiet hadde fått de 10 øre. Jeg 
vil derfor prinsipalt stemme for det oprinnelige forslag, subsidiært 
for det nye. 

Jens Bet-g: Jeg har foreslått at punkt 3 forblir uforandret, og at 
sekretariatet, eventuelt representantskapet, får bemyndigel e til. å be
vilge de beløp de i henhold til de fagorganiserte arbeideres interes er 
anser nØdvendig. Den samlede bevilgning kan dog ikke overskride 
50 000 kroner pr. år. Og videre at kongressen forutsetter at anven
delsen av bevilgningen blir å treffe av Landsorganisasjonens sekreta
riat, i amråd med Arbeiderpartiets centralstyre. Når jeg fremdeles 
holder på dette forslag, har det for det fØrste sin årsak i de oplysnin
ger som Teigen fremkom med under regnskapene, og hvor han malte 
stillingen så svart at det i grunnen var behov for å oprettholde den 
kontingent man nu har til Folkets Hus-fondet. Jeg forstår nok at det 
er vanskelig å opta andre standpunkter her, men det er forbausende å 
hØre Teigen og Ilenriksen. Den ene dag maler han svart utover det 
hele land, den næ te dag sier han at man kan klare de forpliktelser 
man har påtatt sig. Jeg er opmerksom på den betydning partipres en 
utgjør, men hvem el' det om oprettholder den ? Er det ikke for det 
meste de fagorganiserte som yder sin tributt til den ? I partiet er det 
slik at i centralledeIsen og i de lokale styrer ofte sitter folk som ingen 
befatning har med fagorganisasjonen og om heller ikke forstår fag
organisasjonen og dens mentalitet. Det sitter også i fagorganisasjo
nens ledelse folk som ikke for tår. En sådan er TØmmerås. Men TØm
merås's faglige mentalitet vil bli tatt under alvorlig vurdering om en 
14 dages tid. Det er så sørgelig at Halfdan J Ønssons tale her ikke 
kunde bli påhØrt av de fagorganiserte over det hele land, men bare av 
en forsamling som denne om er me t partiinn tillet. Jeg har ment 
med mitt forslag å ville styrke Landorganisasjonen og vår faglige 
kamp. ThorbjØrn Henriksen om var å bekymret for Landsorganisa
sjonens Økonomi bØr stemme for mitt forslag. 

Olaf A b,·ahamsen : Også jeg yne efter at ekretariatet har be
handlet ken på ny, kommer den forkludret tilbake. Den oprinne
lige inn tilling var klar og grei og denne kunne vi alle forstå. Hvis 
man mener at gjelden kal avvikle med de 5 og 10 Øre er jeg enig, 
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men det forel igger ikke oplyst. Ved 11 vedta det oprinnelige forslag 
skulde man klare partiet uten de årlige bevilgninger om vi hittil har 
vært vidner til. La o derfoOr idag ta krittet helt ut og fastsette 
kontingenten efter den oprinnelige <inn tilling så lipper vi å komme 
tilbake til dette på næ te kongre . å slipper li  å di  kutere bort 
tusener <av kroner for en 5 Øving kyld. Å. kille den faglige og polio 
tiske beveg. Ise går ikke an. Det vil gå ut over begge bevegelser. Det 
er derfor ingen almisse ri gir t il partiet, men en nØdvend ighet for o s, 
for å tyrke den faglige bevegel e. 

II ans El'iksen: Jeg vil si til Ertresyaag at han aldeles ikke be
hØver å bekymre sig over vårt , tandpunkt. Jeg for tår ham . li k  at 
han vil SØke å vinne p roselyter ,-ed å være en ig i den hØie t mulige 
kontingent. .Jeg vil ach'are mot det. De t el' fremkommet fra enkelte 
talere begrunnelser for deres , tandpun kt om er feilaktiae, og det 
kan bevise . Landsorganisasjonen juridiske kontor ko tet kr. 1 00 000.00, 
sa Forbord, men det ko ter 15 til 16 tusen kroner. BØr um ier at 
rentene av ga rantiforpliktelsen vil representere 7 Øre pr. md. pr. med
lem, men det forstår jeg ikke. Jeg har regnet ut at parlliet vil få ca. 
80 000 k roner pr. år og krever Arbeidernes Landsbank så store renter 
så bØr den legge noo hurtigst mulig. 

Flere ( avbryter ) : Men a vd ragene ? 
El'iksen ( fort etter ) : Ja, avdragene, men det ]{lIarer sig allikevel 

med 5 pet. Yi må også \-ære opmerk om på at h\1 forholdene bl ir 
de t at  vi ikke klarer å støtte under faglige konflikter å nytter uet 
heller ikke efterpå å komme med oplysning.svirk omhet om part iet. 
Prinsipalt er j eg enig i J Øn on forslag. V i  må overta garantien til 
partiet, og jeg kan "ære enig i at de 5 Øle går t i l  partiet. Jeg s<"t 
helst at kongressen i dette pøl' mål tod så enig om mulig. JIvis 
ikke .I ønssoll's fOl'sl!ag bli r  vedtatt, vil jeg henstille at man saml er s ig  
om sekretariatets flertalls forslag. 

Kr. Kristensen: Jeg tror ikke man skal sette op imot hinannen 
pres e- og oply nin gsvirksomhet mot understøttelse under kon fli kter. 
På de forskjellige forbund land smØter har ,-el forhdIdet vært at 
enkelte medlemmer demagogi k har forC! lått kontingen ten ned. .Jeg 
vil og�' der ha agt at er det ikke nettop de med den stør te kontin
gent om er de me t kla ebevi te og kampbredte ? Jeg har inntrykk 
av at det ikke er hverken Jøns. on eller llulthin om hal' bølet kne, 
men flertallet i ekretal'iatet m har gjort det \'ed a gå ned i kon
tingenten . Jeg er nok ikke i 1\-il, at hvi ' <len tale Jøn oon holdt hel' 
var blitt holdt for tit u ener tn' arbeidere ville han nok fått flertallet 
med f.lig. )len kan vi ta hensyn til det, når vi vet at det er nød rcndig 
A være både faglig og politi k organ i ert . Og vi -r;et at arbeiderp re sen 
Cl' vårt be te talerØr i de for kjellige ituasjoner. Jeg vil stemme for 
sekretariatets oprinnelige forslag. 

Thot'b jørn Hen riksen: Kommunearbeiderforbundet vil i <len ut
strekning det er mulig - tøtte de vake kamerater. Det er ikke menin
gen med mindrei.alle for lag at man kal overta gjelden og -at par
tiet kal få de 5 øre. Det er ment på samme måte m i A. E. Gunder-

n fOI lag <at malTh overtar gjelden og at selve kontingent�orhøiel . en 
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går til Land organisasjonen. 1Nndretallet mener at for å nå frem t i l 
eu riktig linje må man ta me t mulig i nu.  

J ustin Ilødaas : I forbindelse med kontingent.gpØrsmålet kan det 
være interes ailljt å ta et t ilbakeblikk. V i  vil d a  se at tidligel'c fikk 
ikke noget enkelt parti t il  stadighet bevilgninger. Det var ikke så 
lett for Kyrre Grepp 'som for O car Torp å få. penger i sekretariat.e t_  
Det er verd å legge merke til.  Det er pl1in ippet her om n n  skal 
trumfes igjennem på denne måte. Jeg vil si at de fago rga niserte ur
beidere vil e på dette som brØlende lØver. 

J el1s Tc·igen : Det l' klart at de fleste finner det beklagelig å ga 
til en kontingentforhØielse. Det er også forståelig at. forbundene 
gjeme selv vil beholde pengene. �Ien Iser vi på Landsorgan isasjonens 
n uværende k'oniJingent 70 Øre for heltbetalende, så går det. a\' dCll n e  
ti Øre til  d istrikt organisasjonene o g  5 Ø r e  til Folkets Hus' fond, nu l i l 
partiet, og det blir da 55 Øre igjen pr. måned. For dette skal Lall<l ' 
organi a jonen admini treres og konfliktene betale . Skal Land. ol'ga 
n i sasjonens virk om het fort.sette i den grad 'som h ittil så m' dplI 
styrkes. Skal man t.rekke 578 000 kroner u t  så kam ikke dette gjøl'e� 
u ten å svekke La ndsorrrani a jonens Økonom i, hvis man ikke ska ffpr 
ny kapita l .  Yi  kan i at Land organ i asjoncn kan begl'ellEe sig, Dlell 
det tror j eg ikke koin,gl'essen er med på. Vi  kal fort. att tØtte skog
og landarbeiderne, fi kerne og andre grupper. Folkets lius' fond skal 
fortsette sin virksomhet som hittil, men fondet er nu så stort at d '1. 
kan virke ved egen hjelp uten nogen mer kontingent. ilvi, man pas 'c r  
på å betale renter og avdrag så kal nok fondet klare ig.  iler er fore
gått så mange beregn inger, men når de regner med 5-Øl'ingen om 
de har gjort her, så gjØr det også på samme måte når de kommer og 
skal ha penger ut av Landsorganisasjonens kasse. pfunterhet. )  

Oskar Karlsen : Land organ i asjonen skal være partiets ryggl·ad. 
Det er v i  alle en ige om, og vi høster j o  også bifall for dette ru ndt i 
avdelingene. Men når man her skal ta de forpliktelser o m  forbindel
sen med partiet medfØrer, å gjØr mange opfatninger sig gjeldendr. 
Det skulde være enstemmighet her om at den gjeldsforplikt.el e par
tiet har, er vi forpliktet t i l  å være med å ordne. Det er gjeld partiet 
har påfØrt 'sig ved å fØre arbeidel'klas ens sak. Man må stemme for 
sekretariatets oprinnelige for. lag. Land orgamisasjoTh n opbygnillg 
er haltende. Den skal være fellesnevneren, men den blir det ikke 
på derune måte, når man ikke vil styrke den. Skal vi  gå til kamp, h a l' 
Land organi asjonen makten og avgjØrelsen i sin hånd. Men når det 
gjelder Økonomien så har vi d irigert den over til  forbundene. Du 
ligger kapitalen, i tedetfor at den skulde være kom..centrert i Land ' 
o rganisa jonen. Vilde det ikke "ære rikt ig at Land sorgan isa jonen 
fikk det me te av kontingenten. Kommunearbeiderne lever ikke på 
den grØnne gren. Den stør te gruppe her i byen f.  ek . står på ca. 
60 kroner, og det er vel ikke noget å misunde dem. Og vi vil  frabe 
os en hanske fra det hold. Vi betaler kontingenten til fagorgani a
sjanen og partiet, og vi er heller ikke k u u  lete når det gjelder å tøtte 
i en valgkamp eller i en konflikt. 

Olav Hinda h l :  Av de om taler mot kontingentforhØielsen er det 
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to opfatnringer om gjør sig gjeldende. Kommunistene som ingen ting 
vil være med på, men verre er det med dem som tilhØrer partiet og 
som ikke vil være med på noget, og som argumenterer med at vi ikke 
tar faglige hensyn. Vi ,som vil ha den tØl�ste kontingent tar nettop 
faglige hensyn. Arbeiderpre en har og å ved in påvirkning betyd
ning overfor arbeidslØsheten. Hulthin burde når det gjaldt pres en 
iallfall, ikke se så snevert på det. Det gjelder jo n ttop bl. a. de folk 
han repr enterer, 'SOm er interessert heri. De arbeidsledige både i 
vårt forbund og andre, vil nok være tjent med dette. Jeg vil stemme 
for doo hØie te kontingent for å komme vekk fra ekstrakontingenten. 
Jeg stemmer derfor for punkt 1 og 2 i ekretariatets for lag og 
punkt 3 i mindretallets". 

Søren flagen anbefalte kontingenten att til O og 40 Øre, hen
hold'svis for helt- og halvtbetalande. Var det forbund om ikke maktet 
det, så fikk de legge på medlemskontingenten. 

lIalvat'd Olsen: Det burde være klart for alle at når man tiller 
krav til Landsorgani asjonen som man nu gjør, så må man og å sette 
den i stand til å klare opgavene. V'i har nu 70 Øre hvorav 1 5  Øre er 
bundet til alndre institusjoner. Vi har sålede hatt 55 Øre pr. md., 
altså ikke 12 Øre pr. uke. Man 'synes å glemme at Land organi asjo
nen har måned, konting�nt, men forbundene har ukekontingent. Bare 
et forbund har så vidt jeg .erindrer måmedskontingent, og det er kog
og Landarbeiderforbundet. Jeg har ikke noget imot at man vedtar 
det oprinnelige forslag om en forhØieise av 10 Øre. Når jeg bad om 
å fli behandle saken i sekretariatet, var det fovdi j eg trodde det kulde 
lykkes å opnå enighet. Det er mulig at det var en feil. Vi fikk en 
debatt som kostet 30 kroner pr. minutt. Vi har svært lett for å vedta 
r.evolusjonære re olu joner om at vi er villig til å ofre alt i kla se
kampelIlJs tjeneste. Men når det gjelder en ,sak som denne, så er man 
ikke fullt , å \'illig. Jeg er klar over at vi ikke makter å lage nogen 
revolu jon ved å fOl'høie kontingenten. lUen vi bØr dog holde o s 
for øie at det i hØie te tilfelle heves 2 Øre pr. uke og ener det iste 
forslag fra ekretariatet 1 Øre pr. uke. Det krever man av de fag
organiserte for å klare Land organ i a jonens opgaver. Når man der
for taler om kontingentforhØiel en på dan måte om gjort av flere 
talere, så bØr man heller ikke for fremtiden vedta radikale r olu
sjoner om at man skal fØre kla ekamp og rat man er villig til å ofre. 

Votering: Navneoprop blev krevet av 20 repre entanter. 
O,"dstyreren: Jeg vil gå frem på den måte at vi først \'otercr over 

hvorvidt det kal være nogen forandring. Derved vil Bergs forslag 
bortfalle. Og så tar vi de efterfØlgende voteringer. Forslaget 
blev vedtatt. 

Ved voteringen be lutted at det kulde fat'etas forandring i 
lovenes § 3. 

Så besluttedes kretariatet endrede innstilling lagt til grunn 
for voteringen, med det forbehold at man efterpå kulde temme over 
kontingenten tØrrei e. 

Ved na\-neopropet blev sekretariatet endr de inn tilling vedtatt 
med 268 mot 84 stemmer. 14 representanter var fraværende. 
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borg, IIan Lund, Eidsvoll, Karl Nedberg, Stenberg, A lak Niel en, 
Skien, P. Nikolaysen, Nygard, Peder Peder en, Follafoss, IIans Peter
sen, Hunsfo , Ole Rypaas, Gul kogen, Anton Solbakken, HØnefoss, 
Karl Sørensen, Gjeithus, Amund Torgersen, Modum, Jens A. TØnderud, 
LillestrØm. Postforbtmdet :  Ole IIelland, T,r,ondheim, Oluf SØrensen, 
Bergen. Skinn-, Læl'- og Gummiindnstt'i(Ll'beidcrforbwndet: Johs. P. 
Nilsen, O lo. Skog- og Landctl'beiderfol'bundet: Kittil K. Berg, Rollag, 
A. II. Buflod, Trysil, Steinar Dybendal, Skotselv, Kr. Evensen, IIaslun, 
L. S. IIangaard, Øvre Rendal, Kr. Holmen, Romedal, Ole A. Kiste, 
Kongsvinger, Svend Kvarud, Spydebevg, Kr. Lang, Fos er i Romerike, 
Ole ll. Leknes, Namdalseid, l\Iartiniu Nordal, O kal' P. LØken, 
Romerike, Magnu �lerli, LillestrØm, Evald Nilsen, Jarlsberg, A. 
Nygaard moen, Gje åsen, Kri tian Norheim, Petter Sveen, Fluberg, 
P. ll. VestJad, Kongsvinger. Skotøiurbeidcrforbltndet: A. E. Gunder
sen, Oslo, J. Helle, Bergen, J. Lar en, llalden, Carl St jern trøm, Oslo, 
Arne Søsveen, llamar. Skredderforbundet :  Lucie Andre en, Oslo, 
R. Maaren, Bergen, Maren Pedersen, Skien. Stenindustriarbeide1-j01'
btmdet:  Einar Ol ausen , Greåker. Tekstilarbeiderforbunclet :  Signe 
Augu tin, Fredl'iffistad, Olaf TIan en, V. Aker, �f. Johan en, Solberg
elven, Anna Nil en, O lo, Meyer Johan en. Transportctrbeiderfor
bundet: Jo ef Collier, Skien, Hans Fladeby, Oslo, Alfred Gundersen, 
Oslo, Olaf TI am sen, Oslo, Bel'ent Jen en, Narvik, Johs. Johannessen, 
O lo, Anton Kval nes, Kri,stian und '., llans A. Larsen, llammerfest, 
Ingvald �lalde, Stavanger Jørg{'[11, il en, Halden, Gerhard Ol, en, 
Trondheim, Kri tian Ol en, Drammen, Ole J. Ol en, Kristiansamd S., 
Simen Simensen, O lo, Einar Sund bak, Bergen. Tobakkal'beiderf01'
bundet:  IIj. Johan en, O lo. Arbeiderpartiets Presseforening : Olaf 

olum moen, Drammen. Oslo og Omegns fagl. Sam01'ganisasjon: Seve
rin Arnesen, Oslo, Gunnar Di enaaen, O lo, Bernhard Eriksen, Oslo, 
Einar Gerhardsen, O lo, P del' Gulbl'landsen, HØvik, Louis Johansen, 
Oslo, Ole Johan en, Oslo, Edw. MØrk, O lo, Herbert Rygaard, O lo, Ole 
østrnoen, O lo. Bergen og Fylkenes fagL Distriktsorgctnisasjon: Paul 
Amund en, Bergen, AndelS Andersen, Odda, K. Furu kjeg, Bergen, Nils 
Han en, Bergen, Knut llu th, tord, Botolf Thunshelle, Fl m. TrØnde
lag fagl. anlOrganisasjon : Johan Dyroahl, Trondheim, Johan Kvam, 

teinkjær, Joh . T017 tad, LØkken Verk, Karl TØmmeraa , Trondheim. 
Stavange1' og Omegn og Haugesund:  Frantz O. Johansen, Sauda, Nils 

L - 12 
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Norheim, Stavanger, Adolf Olsen, Stavanger. Østfold Fylke: Carl 
J. Andresen, Mos , LeonaIXl Bengtson, Rakkestad, O kar Lauritsen, 
Askim, Viktor Moberg, IIalden, Karl E. Pettel'sen, Sarpsborg. Ake" shu8 
Fylke : Adolf Amum.dsen, LillestrØm, Karl Aug. Olsen, Lillestrøm. Hed
mark Fylke: Ludvik Johansen, Rena, M. Smestad, Bra kereidfo s. 
Opland Fylke: Aslak Slette, GjØvik, Martin Smeby, SØndre Land. 
Busket'ud Fylke: Arne H. Arntsen, D l'ammen, Floritz Gundersen, IIøne
fo , Jens Jeusen, Krokstadelven, M. Knud sen, Drammen, Thorvald 
Nilsen, Kongsberg. Telemark Fylke: Karl Bratsberg, Skien, Krisman 
Han en, Rjukan, Olaf Karl en, Lange und. Vestfold Fylke: Anth. 
Christiausen, Larvik, Konrad Karlsen, TØnsberg, Adolf KristQffersen, 
SandefjQrd. Aust-Agder Fylke: Albert Karlsen, Arendal. Vest-Ag dm' 
Fyllce: FlQod-Engebretsen, Kristiansand S. Møre Fylke: Ole Nerland, 
Kristiansund N. Nord-Tt'øndelag Fylke: Adolf Holm, Namsos. Nord
land Fylke : O. Sandvik, Narvik. Troms Fylke: Petter Hansen, TrQmsØ. 
Finnmark Fylke: Thorbjørn Dahl, Kirkenes. 

Følgende .34 representanter 'Stemte mot : 
At'beidsmannsforbttndet :  T.Jar Bakken, Harran, JQhan Berlid, 

Mjåvatn p. å., Andreas Rekve, Stord, Justin RØd3'as, Sulitjelma, Hans 
RØgte, O IQ, JQhs. O. Selfors, Mo i Rana, Alfr. Stenbak, Klæbu. Bok
bimlJerforbnndet : Øistein Marthinsen, O IQ. Bygningsarbeidet'fat'bun
det: Edv. Arnesen, Skien, Ivar Ertre vaag, Tr'Ondheim, Olaf F'O sum, 
Osl'O, J'ObJn Kvande, Ålesund, Ole Olsen, Os1'O, M. SkQgly, LiJlehammer, 
Fillip SØderbl'Om, Oslo, Halvor SØrum, Oslo. H øvleriarbeiderjat'bundet :  
Ingemar Lillesand, Verdal. Jern- o g  Metallarbeiderforbundet : Georg Jen
sen, OslQ, Erling JQhansen, Oslo, N. V. Kristiansen, Oslo, Wm. Lund-Ol
sen, Trondheim, Ommund Ommundsen, Stavanger, Ragnar Rasmussen, 
Oslo. Kommunefat'bttndet : Erling Olsen, Oslo, C. Strøm, Stavanger. Lo
komotivmannsforbundet : M. Heggestad, Horten. Næl'ings- og Nydelses
midelarbeiderforbundet :  Jens Berg, Trondheim, Kasper Erstad. Papirin
dustriarbeiderfot'bundet : Anton Pedersen, Kistefoss. Skredderforbundet : 
Witalis Andersen, Oslo. Stenindustriarbeiderforbtmdet : Henry Han
sen, Fredriktad, Hitle Karlsen, Idd, Halden. Tobakkarbeiderforbundet: 
Johs. Abrahamsen, Oslo. Østfold Fylke: Sig. Bergmann, Lisleby. 

FØlgende 14 representanter var fraværende : S. A. Danielsen, Oslo, 
Ingrid Berg, Oslo, Olaf Andersen, Hamar, Rob. Kopp, Osl'O, Alf Gul
aksen, Bergen, Andreas H. Ek, Vestfossen, Erling Hansen, T'Ofte, O. 
L. Strøm, OslQ, Markus Bergersen, Gardvik, Rolf Jahrmann, Brandbu, 
Johs. Ødegaard, Kongsvinger, Ingv. Olsen, Ø. Aker, Karl Bjurstrøm, 
Hamar, O. J. Omland, Evje. 

Næste votering: 

Halfdan Jønssons forslag om bibehold av de nuværende kontin
gentsatser blev forkastet. 

Ved nytt navneoprop votertes så endelig over sekretariatets inn
stilling om 75 og 35 Øre for helt- og h alvtbetalende og det oprinnelige 
forslag om 80 Øre og 40 Øre, optatt av TorbjØrn Henriksen m. fl. 

Sekretariatets forslag om 75 og 35 Øre blev vedtatt med 154 mot 
143 stemmer. 
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De 154 var fØlgende : 

Arbeidsman nsjorb u1tdet : Lar Bakken, Harran, Johan Berlid: 
Mjåvatn p. å., Andreas Rekve, Stord, Johs. Selfors, Mo i Rana, Simon 
Simonsen, Evje, Alfr. tenbak, Klæbu. Baker· og Konditorjorbundet :  
Karl J. Andersen, Fredrikstad. Bokbinderjorbundet: Nil Jensen, Ber· 
gen. Bygningsarbeiderjorbundet : Adolf Andrea sen, Drammen, Edv. 
Arnesen, Skien, Malfred Bergseth, Oslo, Ivar Ertresvaag, Trondheim, 
Olaf Fo sum, O lo, Oskar Johan en, O lo, Nils Kvale, O lo, John 
Kvande, Ålesund, Peder Mathiasen, Stavanger, Nils Nilsen, TromSØ, 
Ole Nor, Vaksdal, Ole Olsen, Oslo, M. Skogly, Lilleh mm er, Magnus 
Soltvedt, Bergen, Martin Strandli, Oslo, Fillip SØderblom, O lo, lIal· 
vor SØrum, Oslo. Centraljot'eningen jm' Boktrykkere: Johs. Hulthin. 
Formet'jorbundet : Ludv. Johansen, Oslo, lIarry Nils en, Oslo. Gull, 
smedærbeiderjorbttndet : Nils Heggland, Oslo. H øvleriarbeulerjm'bun
det: Petrus Andreassen, Halden, lIelge BrandsØ, Bang und, Sigurd 
Bunes, LillestrØm, lIans Eriksen, Oslo, I ngemar Lille and, Verdal, 
Paul Nilsen, Selbakk p. å., Emil Zakariassen, Larvik. ,Jem- og Metall
arbeiderjorbundet :  C. A. Cithen, Langesund, lIans A. lIan �n, Aren
dal, Ole lIauan, TromsØ, Hans Ilegg, Drammen, Georg J en en, Oslo, 
Erling Johansen, Oslo, Jakob Amundsen, Oslo, N. V. Kristiansen, Oslo, 
Hugo Kristoffersen, Fredrikstad, Wm. Lund·Olsen, Trondheim, Konrad 
Nordahl, Bergen, Ommund Ommundsen, Stavanger, August Pedersen, 
Fredrikstad, Ragnar Rasmussen, Oslo, Nils Tandberg, Kongsberg. 
Jernbanejorbundet :  E. Bakke, Oslo, Arne Eklo, Trondheim, L. Eli, 
Bryn, Konrad Karlsen, Oslo, Erling Kiil, O lo, Henry Ottermo, Narvik, 
Kjemisk Industriarbeiderjorbttnd: Trygve Bryne, Stavanger, Erling 
BØckmann, Fredrikstad, Hj. G. Fostvedt, Eydehavn, A. Gulbrandsen, 
Slemmestad, Thorolf Hanæs, Rjukan, Halfdan J ønsson, Oslo, Ambro
sius Olsen, Rjukan, Ingvar Olsen, Oslo, Johs. Pettersen, Drammen, 
Gotleib Thomma en, Kristiansand. Kjøttindustriarbeiderjorbundet : 
Lars Even en, Oslo. Kommunejorbundet:  S. Aarsund, Sarpsborg. Lo· 
7Gomotivmannsjm'bundet: 11. Heggestad, lIorten. M atros- og Fyrbøter
unionen: A. Birkeland, Oslo, I dar Hamsaas, Trondheim, Gunvald 
Hauge, lIaugesund, H. Michelsen, Bergen. Møbelindustt'iat'beiderjorbun
det : Olav Olsen, Kristiansand S. ærings- og Nydelsesmiddelarbeider· 
jorbundet : Jens Berg, Trondheim, Ka pel' Er tad. Papirindustriarbei
derjot'bundet : Edv. Blom, Skotfo , Harald Ellef en, Moss, Ludv. J., 
Gyllesten, Haf lund, Frithjof Johannesen, Halden, Bernh. Martinsen, 
Sarpsborg, Kle'vfos J. Karlsen, Sarpsborg, lIans Lund, Eidsvoll, An
ton Pedersen, Ki tefo , Anton Solbakken, HØnefo s, Karl Ørensen, 
Gjeithus, Amund Torger en, Modum, Jens A. TØnderud, LilletrØm. 
Postjorbundet: Ole lIeIland, Trondheim. Skog- og L(tndarbeiderj01" 
bundet: Kittil K. Berg, Rollag, Markus Berger en, Gardvik, A. Il. Bu
flod, Trysil, Steinar Dybendal, Skot elv, Kr. Evensen, Ilaslun, Kr. lIol
men, Romedal, Ole A. Kiste, Kongsvinger, Svend Kvarud, Spydeberg, 
Ole H. Leknes, Namdalseid, Oskar P. Løken, Romerike, Evald Nil en, 
Jarlsberg, A. Nygaard moen, Gjeså en, Kristian .lC orheim. kotøiar
beiderjorbundet : A. E. Gunder en, Oslo, J. Helle, Bergen, J. Larsen, 
Halden, Carl St j ern strøm, O lo, Arne ø veen, Hamar. kredderjm'-
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bundet : Witalis Andersen, Oslo, Lucie Andresen, Oslo, R. Maaren, 
Bergen, Maren Pedersen, Skien. Stenindustdarbeide-rf01'b1lndet :  Henry 
Hansen, Fredrikstad, HiUe Karlsen, Idd, Halden, Einar Olausen, Gre· 
åker. Tekstilarbeiderforbundet :  Signe Augustin, Fredrikstad, Olaf 
Hansen, V. Aker, M. Johansen, Solbergelven, Anna Nilsen, Oslo. Trans· 
portarbeiderforbundet:  Josef Collier, Skien, Hans Fladeby, Oslo, Olaf 
Hansen, Oslo, Anton Kvalnes, Kristiansund N., Hans A. Larsen, Ham 
merfest, Gerhard Olsen, Trondheim, Einar Sundsbak, Bergen. Tobakk
arbeiderf01'bun-det : Johs. Abrahamsen, Oslo. At-beidørpartiets Presse· 
forening: Olaf Solumsmoen, Drammen. Samorganisasjonene. Oslo og 
Omegns faglige Sam01·gat�isasjon.: Severin Arnesen, Oslo, Gunnar Di· 
senaaen, Oslo, Johan EngstrØm, Oslo, Einar Gerhardsen, Oslo, Louis 
Johansen, Oslo, Ole Johansen, Oslo, Edw. MØrk, Oslo, Herbert Rygaard , 
Oslo, Ole østmoen, Oslo. Trøndelag faglige Samorganisasjon: Johs. 
'l'ogstad, Løkkens Verk. Stavange1' & Omegn og Haugesund : Nils Nor· 
heim, Stavanger, Adolf Olsen, Stavanger. Østfold Fylke: Leonard 
Bengtson, Rakkestad, Sig. Bergmann, Lisleby, Oskar Lauritsen, Askim, 
Viktor Moberg, Halden, Karl E. Pettersen, Sarpsborg. Ake1'shus Fylke: 
Adolf Amundsen, LilestrØm. Buskerud Fylke: Arne H. Arntsen, Dram
men, Floritz Gundersen, Hønefoss, Jens Jensen, Krokstadelven, :\:1. 
Knudsen, Drammen, Thorvald Nilsen, Kongsberg. Telemark Fylke: 
Karl Bratsberg, Skien, Kristian Hansen, Rjukan. Troms Fylke : Petter 
Hansen, TromSØ. 

De 143 representanter som stemte for en kontingent av henholds
vis 80 og 40 Øre for helt- og halvtbetalende, var : 

Arbei-dsmannsforbundet : Anders Arntsen, Sulitjelma, Bergund
haugen, Flåm, Knut IIartmark, Mandal, Anders Haugen, Kongsberg, 
Waldemar Larsen, Oslo, Magnu Reitan, Foldal, Justin Rødaas, Sulit
jelma, Hans RØste, Oslo. Baker- og Kondit01'forb undet :  Einar H. Lo
ckert, TromSØ, Johan Nygaard, Oslo. Bokbinderfor-bundet :  Øistein 
Marthinsen, Oslo. Bygningsa1'beiderforbundet: Olai IIalden, Larvik, 
Haakon Hansen, Fredrikstad, O car Hansen, Oslo, J osef Jensen, Oslo, 
W. Lyngholm, Mo s. Oentralf01'eningen for Boktrykkere : Bernh. Be
rentsen, Bergen, Arne Forseth, Trondheim, Olav Hindahl, Oslo, A. W. 
Hultmark, Oslo, Enok Rasmussen, Stavanger. Elektriker- og Kraft
stasjonsforbundet: O. M. Haugen, Oslo, K. RosenlØv, Kristiansand S. 
Formerforbundet:  SØren Hagen, Oslo. Jenlr og Metallarbeiderforbun
det : O. Abrahamsen, Holmestrand, Emil Andersen, Mo s, Frithjof An
dersen, Oslo, Jonas A ndersen, JØrpeland, William Borgersen, Oslo, 
Ragnar Christensen, Molde, Alfred O. Dannevig, Oslo, Edvard Erik
sen, Strømmen, Ivar Eriksen, GjØvik, Frank Hansen, Oslo, Amandus 
Holthe, Oslo, Karl Haarvik, Bergen, Reidar Johansen, Oslo, Anders 
Krømcke, Sandefjord, Josef Larsson, O lo. Jernbaneforbundet : K. 
Asmyhr, Oslo, H. Bjørnsgaard, LillestrØm, M. M. Bolstad, Vaksdal, 
Ludvik Buland, Oslo, Han Johansen, TIrammen, K. Kristiansen, Hamar. 
Kjemisk Industriarbeiderforbund : Nils Apalnes, Notodden, Arthur Ber
by, Porsgrunn, Han Gundersen, Brevik, Jørgen Jørgensen, Odda. Otto 
Kulsen, A kim, Edvard Navestad, Høyanger, J. M. Rem eth, Sauda, Kri
stian Rothaug, Kopperå, Knut . J. Yik, kaftå. Kom muneforbundet : 



1 8 1  

Nils Aune, Trondheim, J-ohan Berg, Oslo, V\'ilhelm Bernt en, Lillestrøm, 
O. Bottolf , Drammen, ll. E. Engebret en, Oslo, Olaf Erik en, O lo, Johan 
J entoft, Oslo, Clemet Johanne en, Bergen, Sverre Johannes en, Oslo, 
Arthur Karlsen, Bryn, Oskar Karl en, O lo, Kr. Kri tensen, O lo, Olaf 
Lundby, Bryn, Karl Madsen, Bergen, O. C. Moe, Trondheim, Erling 
Olsen, Oslo, E. E. Rudlang, Oslo, G. Sethil, Oslo, C. Strøm, Stavanger, 
Oscar Torp, Oslo. Lokomotivmannsfor'b1tndet : Robert Lund, Oslo. 
Matros- og Fyrbøterunionen : J. Didrik en, Oslo, B. Øian, Narvik. JIu-
1'erforb1tndet : Trygve Nilsen, O lo, Aksel Schultz, O lo. Af øbelindustri
arbeidet'forbundet: Chr. Systad, Oslo, Waldemar Svend en, Bergen. 
Nærings- og Xydelsesmiddelar"beidm"forbund : Sverre Adamsen, Lille
aker, Runge Andresen, Oslo, Aron Ask, Oslo, Rieh. llansen, Oslo, W. A .  
Hartmann, O 10,Johan Hoff, Stenbæk, Grorud, llenry Jakob en, Moss, 
Osvald .J ohnsen, Oslo, Mathia Lar en, tavanger, Karl Lie, O lo. Pap ir'
industriarbeiderfot"bundet : Erland Borgersen, MjØndalen, lIans Gjeld
næs, Enge Bruk, Karl Nedberg, Stenberg, Aslak Nielsen, Skien, P. Ni
kolaysen, Nygard, Peder Pedersen, Follafoss, llans Petersen, llunsfoss, 
Ole Rypaas, Gulskogen_ Postforbundet : Oluf SØrensen, Bergen. Skinn-, 
Lær- og G1tmmiinclustriærbeiderforbundet: .J ohs. P. Nilsen, Oslo. Skog
og Lctndcu'beiderf01'bundet: L. S. Hangaard, øvre Rendal, Kr. Lang, 
Fo ser i Romerike, Martinius Nordal, :Uagnus �lerli, LillestrØm, Petter 
Sveen, Fluberg_ Tekstilarbeiderfot'bundet : :JIeyer Johan en. Trans
portat"beiderforb llndet: Alfred Gundersen, Oslo, Berent Jensen, N ar
vik, Joh . Johannessen, Oslo, Ingvald �Ialde, Stavanger, Jørgen :�i'"ilsen, 
Halden, Kristian Olsen, Drammen, Ole J. Olsen, Kristiansand S., Simen 
Simen en, Oslo. 'l'obakkarbeidel'forbundet: llj.  Johansen, Oslo. Sam
organisasjonene : Oslo og Omegns faglige Samorgani-sasjon :  Peder Gul
brandsen, UØvik. Bet"gen og Fylkenes faglige Distriktsorganisasjon: 
Paul Amund en, Bergen, Anders Andersen, Odda, K. Furu kjeg, Bergen, 
Nils Han en, Bergen, Knut lluseth, Stord, Botolf Thunshelle, Flåm. 
Tt'øndelag faglige Sam01'ganisasjon: Johan Dyrdahl, Trondheim, Johan 
Kvam, Steinkjær, Karl TØmmeraas, Trondheim. Stavctnger ({; Omegn 
og Haugesund : Frantz O. Johansen, Sauda. Østfold Fylke : Carl J. 
Andresen, Moss. Akershus Fylke: Karl Aug. Ol n, LillestrØm. lIed
marle FJJlke: Ludvik Johan en, Rena, M. Sme tad, Bra ke�'eidfo . Op
land FYlke: Aslak Slette, GjØvik, Martin Smeby, SØndre Land. Tele
mat"k Fylke: Olaf Karl n, Lange und. Vestfold Fylke: Anth. Christian
sen, Larvik, Konr. Karl en, TØnsberg, Adolf Kristoffersen, Sandefjord. 
Aust-Agder Fylke: Albert Karlsen, Arendal. Vest-Agder Fylke: Flood
Engebret en, Kri tiansand S. Møre Fylke: Ole Nerland, Krstiansund N. 
Nord-Tt"øndelag Fylke : Adolf l lolm, Namsos. Nm"dletru], Fylke: O. 
Sandvik, Narvik. Finnmark Fylke: ThorbjØrn Dahl, Kirkenes. 

Følgende 14 repre entantel' var fraværende ved voteringen : S. A. 
Danielsen, O lo, Ingrid Berg, O lo, laf Ander en, Hamar, Rob. Kopp, 
O lo, Alf Gullaksen, Bergen, Andrea ll. Ek, Ve tfo en, Erling Hansen, 
Tofte, O. L. trøm, O lo, Rolf Jahrmann, Brandbu, P. H. V tad, Kongs
vinger, Joh . Ødegaard, Kongsvinger, Ingv. Olsen, ø. Aker, Karl Bjur-

trøm, Hamar, O. J. Omland, Evje. 
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§ 7.  
Ordstyreren refererte for lagene til forandring i § 7. 

Fra Stavanger og Omegns faglige Samorganisasjon. 

§ 7. Punkt 5 får sådan tilfØielse efter annet punktum: Avdelin
gene pålegges å sende gjenpart av mulige forslag til samorganisa
sjonen. 

§ 7. Punkt 9 innsettes følgende setning efter annet komma: Hvor
av minst 3 fra arbeidsplassen. 

Fra Bjørkåsen Gt-ubearbciderforening, avd. �� av N. A. F. 

Paragraf 7, punkt 3, foreslår vi blir å lyde : 
Sekretariatets medlemmer skal være tilstede på kongressen. De 

har forslagsrett og talerett, men kan ikke velges som representanter. 
'fil paragraf 9, punkt 3, foreslår vi en tilfØielse sålydende : 
Dog uten ekstra lØnnsgodtgjØrelse. ( I  tilfelle dette har vært prak

tisert fØr.) 
Som man vil se av den siste tilfØielse, er vi ikke helt sikker pA 

om det arbeide som er anfØrt i nevnte paragraf og punkt er ekstra
betalt, uten om den nØdvendige reise og dietgodtgjØrelse. Vi er kun 
av den opfatning, men skulde det derimot vise sig at vår opfatning 
er feil, faller selvfØlgelig tilfØielsen bort av sig selv. 

Fra Gikens G-rubearbeiderforening. 

§ 7, punkt 9, forandres således : Kongressen velges Sekretariatet, 
som består av 13 medlemmer, og hvorav minst 7 velges fra arbeids
plassene, o. s. v. 

Annet avsnitt forandres således : Der velges 9 varamenn, hvorav 
minst 5 velges fra arbeidsplassene, o. s. v. 

Dessuten pålegger Gikens Grubearbeiderforening kongressen : 
Industriforbundsformen bØr overholdes, samt bØr kongressen pålegge 
Sekretariatet å påse at også de enkelte forbund overholder denne. 

A vdelingen mener at industriforbundsformen absolutt skaJr, oprett
holdes, da fagforbundsformen tidligere har vist sig å være uheldig for 
industriplasser som Sulitjelma, hvor så mange slags arbeide er knyt
tet sammen til en og samme bedrift. 

Ennvidere henviser avdelingen til Samorganisasjonens redegjØrelse 
til Landsorganisasjonen, d. 29 juni 1930 ang. Elektrikersaken, som 
bedes optatt på kongressens dagsorden i forbindelse med forslaget. 

Fra sekt-etariatct. 

§ 7 oprettholdes uforandret. 
Forslaget fra BjØrkå-sen til § 9 faller bort av sig elv. 

Justin Rødaas : Yi har inn endt for 'lag fra Giken ' Grubearbei
derforening om at det velge min t 7 fra arbeid pla en til sekretariatet. 
Det er rimelig at d' e da velges fra O lo og nærmeste omegn, 
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Jen8 Teigen : Det står kong re en fritt for å velge bare fra arbeids
plassen om de vil, men det er dog ikke praktisk å sette det i lovs form. 

Votering: Sekretariatet forslag - § 7 uforandret - blev vedtatt 
mot nogen få stemmer. 

§ 10. 

Fra Stavanger og Omegn8 faglige Samorgani8a8jon. 

§ 10. �'ørste punktum ombyttes ordene ckan anta» med «skal 
anta» og ordet «sakkyndig» med dagrevisor». 

§ 10. Fjerde punktum får fØlgende avslutning : representantskapet 
og i kongressåret, kongressen. 

§ 10. Får følgende tilføielse efter siste punktum : Kongressen 
velger et desisjonsutvalg for å gjennemgå regnskapene. Desisjonsut
valgets anmerkninger fØlger revisjonsboken som i 4. punktum bestemt. 

Fra Borregård Bygning8arbeidørforening. 

Borregård Bygningsarbeiderforening henstiller til kongressen om 
å forandre § 10, 1 avsnitt som lyder : 

De av kongressen valgte revisorer sammen med Sekretariatet, kan 
anta en sakkyndig revisor til assistanse. 

Til å lyde : De av kongressen valgte revisorer sammen med Sekre· 
tariatet 8kal anta en sakkyndig revisor til assistanse. 

Motivering: 

På grunn av de mange underslag som har foregått i den senere 
tid, finner vi denne forandring helt påkrevet. 

/' 
Fra Rjukan Arbeiderforening, avd. 27 av N. K. l. 

For8lag til § 10.  Revisjonen i landsorganisasjon og forbundene 
utføres av en av kongressen ansatt sakkyndig revisor. Som revisorens 
nærmeste overordnede velges av kongressen et revisjonsutvalg på 3 
medlemmer med varamenn. orm annen i utvalget velges av kongressen 
ved ser skilt valg. 

Revisoren kan gjennemgå regnskaper, kassa og verdipapirer kri
ti8k og tallmessig efter en av revisjonsutvalget utarbeidet instruks. 
Denne instruks skal forelegges fØrstkommende RepresentantskapsmØte 
til godkjennelse. 

Revisjon av samtlige regnskaper. skal foretas kontinuerlig, dog 
minst hver måned. Kontroll av ka sabeholdninger og verdipapirer skal 
foretas til ubestemte tider, dog minst 6 ganger i året. 

Enhver verdikontroll og revisjonsantegnelse innfØres i en autori
sert revi jonsprotokoll for hvert forbund, om skal forelegges revisjons· 
utvalget, samt Sekretariatet og det forbundsstyre som antegnelsen ved· 
kommer. 

Desisjon av Landsorganisa jonen regnskaper foretas av kongres-
en. Forbundenes regn kaper desideres av landsmØtene. For forbunde

nes vedkommende avgis en foreløbig desisjon for hvert år av hoved
styrene og i landsorganisasjon av representantskapet. Samtlige regn
skaper kal være undertegnet av den ansatte revisor og revisjonsut-
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valgets formann. Revisor og revisjonsutvalgets formann plikter å være 
tilstede pi\. de møter hvor desisjonen foregår. 

Revisjonsutvalget opgave er å overvåke at revisoren arbeider i 
overensstemmelse med instruks og forutsetninger, og plikter selv fl 
følge revisjonens gang. Revisjonsutvalget ansetter også den nødvendige 
assistanse for revisjonen. Revisoren som er ansatt av kongressen, kan 
kun avskjediges av denne. Dog kan han suspenderes av Sekretariatet 
efter innstilling av revisjonsutvalget. 

Suspensjonen med utførlig begrunnelse forelegges fØrste represen
tantskapsmØte og kongress hvortil revisor innkalles. 

I sådanne og andre tilfeller hvor revisor fratrer, ansettes ny revi
sor forelØbig av revisjonsutvalget. Denne ansettelse forelegges fØrste 
representanskapsmØte til godkjennelse. 

Fra sek'retariatet. 

Spør målet om revisjonsordning m. v. kommer særskilt til behand
ling på kongressen. 

Ordstyre'ren foreslo Rjukans forslag behandlet under dagsordenens 
punkt 12 - Regn kaps- og revisjonsordningen innen fagorganisasjonen. 
For laget blev vedtatt. 

De Øvrige forslag blev ikke optatt. 

§ 11 .  

Fra Stavang et· og Omegns faglige Samorganisasjon.  

§ 11. Punkt 1 .  får følgende ordlyd : Konflikter med arbeidskjØ
perne godkjennes og ledes i almindelighet av vedkommende organisa
sjons hovedstyre i forståelse med avdelingene og Samorganisasjonen 
og i samråd med Sekretariatet, til hvem innberetning straks og i alle 
tilfelle innsendes. Landsorganisa jonen skal ved alle konflikter gi ved
kommende samorganisasjon underretning om stillingen så den kan ut
tale sig før der treffes en avgjØrelse. Samorganisa jonen skal efter 
anmodning av avdelinger, forbund eller Landsorganisasjonen lede 
lokale konflikter. 

§ 11. Punkt 5. får fØlgende ordlyd : Utvides en konflikt til å 
omfatte flere organisasjoner eller fag, overtar Sekretariatet overledel
sen i samråd med samorganisasjonene og vedkommende forbundssty
rer. Sekretariatet har for Øvrig rett til i konfliktstilfelle når SOm 
helst å skride inn, for ved direkte forhandlinger med arbeidskjØperne 
å sØke en opstått konflikt bilagt eller endog hevet, hvis det er nØd
vendig, dog ikke fØr samorganisasjonene og vedkommende forbunds
styrer har uttalt sig herfor. Forbundsstyrene bØr i forveien ha inn· 
hentet uttalelse fra avdelingene som er berørt av konflikten. 

§ 11. Punkt 9 foreslåes utgår. 
§ 11. Punkt 10 strykes i første punktum ordene : <de i punkt 9 

omhandlede�. 

Fra Oslo og Omeg'ns faglige Samorganisasjon. 

§ 11, 5. ledd, forandres således : «Utvides en konflikt til å omfatte 
flere organisasjoner eller fag, overtar sekretariatet ledelsen i samar· 
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arbeide med samorganisasjonene, vedkommende forbundsstyrer og dis
ses stedlige styrer_ Ledelsen av en stedlig konflikt kan overlates til 
samorganisasjonene i samarbeide med vedkommende forbund.» 

§ 11 ,  tillegg : «Når det foretas avstemning ved en konflikts avslut
ning skal arbeidernes avgjØrelser i hvert enkelt forbund respekteres.:. 

Fra seb'etal"iatet : 

§ 11.  Også dette spØrsmål var så inngående drØftet på siste kon
gress at det ingen grunn er til fl forandre paragrafen : 

Aksel Schultz: Iler foreligger et forslag fra O lo og Omegns fag
lige amorganisa jon hvori det het r at TI< I' det foreta av temning 
ved en konflikts aV'slutning, skal arbeidernes avgjØrelse i hvert enkelt 
forbund Ire 'pekteres. Det bØr \'el behandle under punkt 4 på dag -
ordenen. Det må fattes en beslutning som ikke medfØrer at vi blir 
tvunget til å av lutte en kamp 'om vi mener å kunne gjennemføre. 

Edward Mørk : Vi tar ikke op <lette forslag, så gjør ikke Sehultz 
det, å foreligger det ikke lengel'. 

Aksel Schultz: .Jeg tok ordet for å være sikker på at vi ikke blir 
avskåret adgangen til  å diskutere dette senere. Blir det fl har jeg 
ilkke mer fl i nu. 

f)rdstYl"eren: Ja, det blir det full adgang til. 
Edward MØ1'k : Det er fra amorgani asjonens hold ]u'evet at for

bundene kal holde di e a jour med konflikter og for Øvrig tå i den 
nærmeste rapport. Det heter og å at ved lokale konflrikter kal Sam
organi asjonen lede disse. med kon ens fra forbund ledelsen. Og ved 
land omfattende kamper overtar sekretariatet overledel en i samråd 
med Samorganisasjonene og vedkommende forbund styrer. Di se ting 
inneholde i Stavangerforslaget og jeg vil anbef'ale elet. 

Ved 'Voteringen blev sekretariatet forslag om bibehold av den nu
værende paragraf vedtatt. 

§ 12. 
Fra Torsnes Stenhuggerforening. 

Ad understØttelse under streiker og lockouter. Lovelts paragraf 
12; punkt 4 tilfØies : «Ved konflikter i fag hvor lØnnsnivået ligger
særlig lavt, kan Sekretariatet ytterligere forhØie understØttelsen.,> 

Fra sekretariatet. 

Sekretariatet kan ikke tiltre forslaget. 

He1u'y Ilansen <tok forslaget tilbake. 

Folkets Hus fond. 

Fra Oslo Tapetser- og Dekoratørfore1lling. 

Forslag til Landsorg(1!1�isasjonens kongress 1981. I statuttene for
Folkets Hus fond foreslåes fØlgende bestemmelse innpasset i teksten :. 

Ved utlån av fondets midler er det under forut etning at lån
tageren påser at alt arbeid blir utfØrt av organiserte arbeidere. 
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Motivering: 

Forslaget ansees påkrevet for ved arbeidets bortsetning på anbud 
e. lign. måte å forhindre at fagorganisasjonens midler disponeres til 
arbeidere som utfØres av andre enn fagorganiserte. 

Oslo Møbelindustriarbeiderforening har i møte den 26 november 
enstemmegi bæluttet å tiltre Oslo Tapetser- og DekoratØrforenings 
forslag. 

Fra sekretariatet. 

Sekretariatet er enig i prinsippet, som siJkkert også er anerkjent 
av alle organiserte arbeidere, men finner lovbe temmeise overflØdig . 

Hvis sekretariatets forslag under § 3, punkt 1, vedtas, er det nØd
vendig at loven for Folkets Hus fond § 2 endres sålede at fØrste ledd 
i § 2 utgår. 

Sekretat'iatets inootming blev vedtatt enstemmig. 
Derm-ed vaæ lovbehandlingen tilendebrag,t. - Flere forslag til for

andringer fOl-elå il{)ke. 

Lovenes ilcrctfttreden. 

Ordstyreren foreslo at lovene trådte i kraft fra 1 april 1931. 
Forslaget blev enstemmig vedtatt. 
MØtet hevet. 

Efterm iddagsmøtet onsdag 1 8  februar. 
Ol1dgj;yrer : Karl Nedberg. 

Ordstyr1eren meddelte traks møtet var att at deputasjonen fra 
de arbeidslØse var blitt mattatt av d irigentene, hvorunder den hadde 
protestert mat den lIDottagel e den hadde fått av kongressen, foruten 
at det var blitt overbragt dirigentene en annen lengere resolusjo)n . 
Denne blev utlagt til øftemyn på dirigentenes bord. 

Protokollen fra formiddagsmØtet referertes og godkjentes uten be
merkninger. 

Punkt 4 :  Den faglige situasjon. 

Under dette hovedpunkt var op att et par andl-e punkter. 
Ordstyreren oplyste at t'asjol1aliseringen og arbeidsløsheten ville 

bli innledet av sekretær Madsen, arbeidsløshetstrygden om vilde bli 
medtatt herunder, av V(tldemar ielsen, og tariffrevisjonen og den fag
lige taktikk- av Land organisasjonens formann, Halvat'd Olsen. Under 
arbeidsløshetstt'ygden vilde dessuten Olav lIindahl få ordet ubegren-

et om innleder for mindretallets ynspunkt. 

Rasjonalise1"ingen og arbeidslØsheten ved Jf adsen_ 

Alfred Madsen: Det blir altså tre innledning foredrag under dette 
pUiIlkt og derav fØlger at og å den fØr te taler må fatte ig i korthet. 
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Det er jo  så at vel1den ry te av en veldig ØkonQmi k krise med stor 
arbeid ledighet. Krisen rammer jordbruk og kogbruk vel så alvorlig 
som industrien. Ål' aken her<til mener vi ocialister l igger i selve pro
duksjon ystemet, det pri\'atkapitalisti ke system eller mangel på 
ystem. Det nuværende ' ystem går ut på masseproduksjon av varer 

for profitt, produksjonen er for verden marked t. Og å i jordbruk og 
kogbruk er produk jonen forvandlet i kapitali ti k retning. Tidligere 

gjaldt prodlrlr jonen for eget behov eller et lokalt behov ; nu for et 
større ubestemt marked. Derved tar produsentene kontrollen og krisen 
er over landarbeiderne i en gvad som aldri fØr. J'ordbruket er trukket 
inn i malm trømmen. For å for tå krisen må man forstå at varer pro
du eres fQr alg og utbytte. Arbeidel'ne berØves fruktene av ,sitt ar
beide. K<apitalens <andel har en stadig tigende tendens. Ser man på 
grunnrenten og grunnverdien så ser man at den har en voksende ten
dens. Her i nærheten av Logen solgte man for å nevne et Ute eksempel 
for -nylig en tomt efter 640 kroner kmdratmeteren, altså 640 000 kroner 
pr. mål. Og denne Økning av grunnrenten ' kjel' i alle land. Likedan 
er det når det gjelder kapital renten. Samme forhold med fabrikker 
.og skib. Men enda tydeligere er det hV'is man ser på pengerenten, 
obligasjonsrenten. Den stiger. Og gjeldsbyrden er v.okset uhyrlig efter 
krigen. Alle de berger av obliga jonspapirer skal f.orl'Cntes. Bare hel' 
i landet betaJe 400 millioner pr. år til forrentning av fa te lån, mens 
alle landets industri- og håndverk arbeidere og funk jonærer ( med fami
l ier omkring 900 000 menn keI') lever av 340 millioner kroner pr. år. 
Statsgjelden er 5-doblet, kommunegjelden 7-d'oblet i de senere år. Det er 
en viktig åI\sak til krisen og vanskelighetene. Det er en mangel på 
.oversikt og orden i de ØkonomiSke spØr mål. Det er ingen oversikt 
.over behovene, kjØpoovnen og den produk jon mengde ' om el' nØdven
dig. For å ta et nærliggende eksempel. Se på 'skibsfarten. Vi har 
bygget kib i utlandet for hundreder mill ioner. Og tro dette ligger 
nu 1 million 1;onn oplagt. Det viser da tydelig at det ikke er orden 
eller at man mangler over ikt. Og sådan er det i andre bran jer. IIvis 
de intemasjonale karteller og tru ter griper regulerende inn, da kjel' 
det ut fra profiHhen yn - ikke sociale hen yn. Det er ikke arbeider
ma ene intere er, men kapitalen . om i fyr tikkindu trien, fl el' 
det med trema eproduksjonen. Det er en regulering ut fl'a de snev
reste profittintere er. Ra jonaHseringen har gått sterkt frem ; den 
har skapt økede- varemengder, men og å Øket arbeid ledighet. Produk-
jonen er Øket:, men arbeiderantallet er unket. lik og fl i vårt land. 

Fra 1916-192!) er antallet av fabrikktilsyn pli ktige bedrifter øket fra 
7 000 t il over 13 000. Al'beidel'a.n 1.allet er imidlertid ikke øket . ra kL 
- fra 140 000-1 O 000. Tar man så videre år verket sa er det gått 
tilbake i 15 år fra 120 000-100 000. Det har og in år ak i den del
vise be kjeftigel e ved bedriftene. l lovedfeilen ved kapitalismen er at 
produ entene ikke kan ta ut av produk jonen det de etter inn i den. 
Setter de inn 100 000 kroner, så kan de f. eks. bare utta 50 000 kroner. 
Derfor blir det alltid en tigende misnØie. Fylte lagere, overflod er 
man alle vegne ; men nØd .og el ndighet ho dem om kulde ha varene, 
ho dem om kulde ha profitten av itt lit. lIadde de en inntekt 
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som stod i balan se  med det de satte inn i produksjonen vilde de kunde ' 
tømme lagrene og holde hjulene i gang. Profitten hopes imidlertid 
op på et fåtall, ny kapital inve teres over hele kloden. Asia, hele 
Amerika industriali ere og i de gamle land skjerpes konkurransen . 
Det el' fabrikker i Bombay ,som konkurrerer med f'abrikker i Oslo. Det 
er nye store industrier I om reiser ig og konkurrerer ut de gamle. Nn, 
den ledighet ,som her keI' har vel tort ,tt 'samme år, aker, men ung
domsled'igheten er vel den alvorligste. Det er overproduksjonen med 
undel'forbruk, ra jonaU eringen, om gjør at det ikke blir behov for 
llye arbeidere. E migra j onen' stansning spiller og ti. inn. ngdQmmen 
må bli hvor den er. lIvert lir har " i  mellem 1 5-20 000 nye ungdom
mer. De fle te melder sig på arbeidsmal'kedet. Og det blir permanent 
arbeid ledighet. De eldre arbeidere bIrir -'Ofte fortrin vi er tattet av 
unge og nye arbeidere. Blir han overflØdig " ed  en ny maskins an kaf
feI se, så er det vanskelig om ikke umulig å få annet arbeide. Di se folk 
får føle det mer enn mange and re. Og vi ser det tadig voksende kvinne
arbeide. KYinnene beskjeftiges i større grad i i ndustri og håndverk. lIvad 
er s.1I. botemidlet ? En ociali ti k revolu jon, ilkke bare nasjonalt, men 
i n terna jon alt. Vi l1l1å få ocialisHsk planØkonomi i nasjonal og inter
nasjonal målestokk. Enhver må få efter itt al'beide og enhver efter 
sitt behov, som basis for h ans utlØnn ing, i motsetning til enhver efter 
sin eiendom -eller in makt tilling. Det må bli en ocial fordel ing 
som ikrer de b rede l ag tørre inntekt, større kjØpeeme. Så lenge pro
Htten sitter i hØi etet vil usikkerheten herske med arbeidsledighet og 
nØd fQr de arbeidende ma er. I England har regjeringen utarbeidet 
en over ikt som vi er inntektene fordeling på befolkn ingen. 10 pro
cent av fQlket, de vel tående, hadde 56 procent av alle inntekter, de 90 
procent hadde bare 44 procent. En gan ke l iten het har altså den 
største procent. Slik el' det også her i landet. Vi kan her i Oslo. 
Forholdet er ,noget lignende om ikke fullt så sterkt.  10 procent av 
befolkningen har 50 procent av inntektene og de 90 pl'ocent har den 
annen halvdel. Jeg trQr dette i grO\-e trekk er forholdet. Derfor hal' 
man de stadig oprivende kamper, den tadige misnØie. �år det gjelder 
arbeidsledigheten og retning l injene vil jeg fØrst og fremst nevne al'· 
beid8tidens innsk)-en kning. 00' det er åvidt jeg foI'Står bare en opfat
ning hel' og det er at a rbeid tiden må ned. FØr krigen blev det fØrt 
mange og langvarige kamper for å få arbeidstiden ned og det blev kjem
pet og gjennemfØrt i bran je efter bran je, i land efter l and under dan 
bitreste motstand fra arbeidsgivernes 'Side. D t var en hæl' på marsj 
,stadig fremover. Efter krigen er det like om stivnet til. I de siste 
10 år har man vesentlig be kjeftiget sig med IØnnsforh'Old. Det kan 
for tå-es, men man har glemt arbeid t iden forkortel e 'Og nØdvendig
heten herav. E n  v i rkelig fQrbedring av a rbeidel'kla ens stilling på 
dette område er å opta arbeidet for nedsettel e av arbeidstiden . Der
ved går også merverdien ned. Nu dette er et internasjonalt spØr mål 
og det må løse over bred front, skandina'l/'1sk og internasjonalt. Inter
na joualt samarbeide og aksjon,er. Det avhenger av arbeiderkla en 
forståel e 'Og fagorganisa jonen makt tilling. Det er lett å vedta re 0-
lusjoner, men det kommer ikke an på det. Det er viljen, realmakt('n 
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-det kommer an plL Her har vi en tor opgave å bringe oplysning ut 
til arbeiderkla sen _ Vi har tått i tampe i de iste 10 år, derfor er 
rasjonaHseringen å bitter om den n u  er_ Her melder ig en rekke 
problemer, men det er ikke tid til det. Arbeidstidens forkortelse vil 
komme alle til gode og kape muligheter for å få flere i arbeide. Det 
vil også /komme ungdommen til gode. Nu har det vært reist krav om 
en forkortelse fra 8 til 6 timer 'med full fortjeneste. Nu det er en farlig 
linje å lå inn på og den kan fØre o op i mange vanskeligheter. Man 
bØr imidlel'tid ta en forkortel e ,selv om det koster n oget. All stati tikk 
i LaIljdsorgan i  asjonen ,iser at de grupper og fag som har kortest 
arbeidstid ha r den beste lØnn og den min te arbeidsledighet. Derfor 
er det god faglig politikk å gli denne ,-ei. Og det vil og li lØnne sig 
efter en kortere tid. En automatisk hemiv.g av lØnningene vil bli 
re ultatet. En kortere arbeid tid er og li i flukt med teknikken ut
vikling. Men det er ;j; PØI'S'U1ål om man bØr e konkret for de enkelte 
tilfelle og bedrifter. Det gjøres ,ikke ved kongres be lutni'llger. Vi  
mangler i midlertid et i n terna jonal t program her. Vi  hadde -timers
kravet, det var e n  enkel parole som alle fOI'stod. Vi skulde ha et slikt 
nu. Man har forskjellige programmer nu. Arbeidstiden er i n terna-

jonalt 4 -timer uke, pesiaHag og bed rifter 180m Hgger under, mange 
over i Mellem- og Syd-Europa. Kravene er del 44 timel' uke, dels 
42 timer og som siste program 40 timers arbeidsuke, del 5 dagers uke. 
Et, samlende krav måtte man finne her. 8 timer dagen blev ikke gjen
nemført på en dag ; men al'beiderkla en kjempet inten t og eigt og 
valld t. J eg "il til lutt hem'L e til ekretarLate inn tilling i dags
ordenen ( ide 2 og 29 ) .  Vi  trenger ikke bare na jon alt, men et inter
nasjonalt program her. Skal vi opnå noget mli det arbeide efter en 
bestemt linje. Nogen fag har dog ikke nogen �rlig konkurran 'e uten
fra ; de er mer bereglll!et pli hjemmemarkedet og det er et spØrsmål om 
ikke diR e burde gå foran i reali €l'ingen av en kortere a rbeidstid . IIvis 
de førte an og fikk en bresje i arbeid tids pØl1smålet, Rå bØr de få alle 
de andre fagorgan i  erte tøtte. 

Ordstyreren ( til en oplysning) : Samorganisa j onen land ut\'alg 
har møte i kveld klokken 7. 

A. Rasjonaliseringen. B. ArbeidslØsheten og arbeidstids pØrsmlilet. 

C. Tariff-revi jonen og den faglige taktikk. 

Sekretariatet foreslo at  di e spØrsmål behandledes under ett, da 
de vanskelig lot sig skille ad, og en rekke av de inn endte forslag om
handlet de samme pØrsmål. 

FØlgende forslag forelå : 

Fra Rjukan Arbeiderforening, avd. 27 av N. K. 1. 

Ad rasjonalisering: På grunn av rasjonaliseringen og den derav 
følgende arbeidslø het, b lutter kongr en at samtlige forbund opta!' 
spØrsmålet om 42 timer arbeid uke ved kommende tarifforhandlinger. 
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Fra Skiens Møllearbeiderjorening, N. N. N. avd. 22. 

Vår forening har på møte den 21 november 1930 behandlet skri
velse angående Landsorganisasjonens kongress i februar 1931. FØl· 
gende forslag besluttedes enstemmig fremsatt på kongressen : 

«Ingen av vårens tariffrevisjoner blir ordnet uten med 7 timers 
dag og 6 timers skift.» 

Fru. Rosvold Jernbanearbeiderjorening, N. Å.. F. 

På grunnlag av erfaringer fra de siste lØnnsrevisjoner for Statens. 
anlegg og med henblikk på vårens tariffrevisjon vil foreningen påpeke 
at det kreves en bedre planleggeise og et bedre samarbeide mellem for
bundene og Landsorganisasjonen enn hittil har vært tilfelle. Statens 
anleggsarbeidere står nu på et så lavt lØnnsnivå at en ytterligere ned
skjæring absolutt ikke kan tåles. 

Statens anleggsarbeidere står dessuten i den særstilling at en 
lØnnskamp ikke kan vinnes uten ved støtte fra andre industrigrupper. 

Foreningen tillater sig derfor å henstille til kongressen å pålegge 
Landsorganisasjonens styre å sørge for at et begre samarbeide mellem 
forbundene og Landsorganisasjonen etableres, hvorved en ytterligere 
lØnnsnedskjæring kan avverges ved gjensidig hjelp og støtte fra de for
skjellige forbund, eftersom situasjonen ligger an. De svakeste lØnns
grupper må om nØdvendig støttes ved sympatistreik av grupper fra 
andre forbund. 

SolidaritetsfØlelsen må i det hele tatt skjerpes innen fagorgani
sasjonen. 

Fra Hommelvik Jern- og Metaljorening. 

Angående den forestående tariffrevisjon foreslåes at fØlgende 
krav settes i forgrunnen : 

42 timers arbeidsuke, 7 timers dag og 6 timers skift i kontinuer
lige bedrifter. 

Motivet-ing: 

Den store hær av arbeidslØse som er i stadig vekst, nØdvendiggjØr 
at dette settes op og at hele organisasjonens makt settes bak dette 
kravs gjennemførelse. Dermed kan man håpe å skaffe til veie syssel· 
settelse for tusener, som da må regnes med som vunnet land for fag
organisasjonen. 

Enn videre er det nØdvendig som mottrekk mot den tiltagende ra· 
sjonalisering, som stadig skjerpes og truer med å sette nye tusener 
utenfor produksjonsprosessen. 

Fra N ot-sk Kommunejorbund. 

Den fremadskridende rasjonalisering medfØrer overalt stigende 
arbeidsløshet. SpØrsmålet må derfor bli for den kommende fagkongress 
på en tydelig og grei måte å optrekke de retningslinjer som det ansees 
formålstjenlig for å få de tilsluttede forbund til på en effektiv måte 
ved enhver tariffrevisjon å fremme og arbeide for en kortere arbeids
tid, for på denne måte å motarbeide rasjonaliseringens verste onde, 
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nemlig arbeidsledigheten. V i  foreslår derfor at Landsorganisasjonen 
vedtar : 

««Alle organiserte arbeidere ved de kommende tariffrevisjoner 
stiller overalt krav om 6 timers arbeidstid som det vesentlige tariff· 
krav.» Oslo stedsstyre. 

Forbundets hovedstyre har sluttet sig til foranstående forslag. 

Norsk Kommuneforbund. 

Fra Drammens og distr. faglige Samorgarvisasjon. 

Motivering: 

De siste års stadig tilbakevendende kriser og depresjon på pro
duksjons- og salgsmarkedet, den sterke rasjonalisering av bedriftene, 
har medført at ledigheten blandt industriarbeiderne stadig viser en 
Økende tendens over hele landet. 

De botemidler og forholdsregler som samfundet foretar for å mot· 
arbeide bedriftsinnskrenkninger, avhjelpe arbeidsløsheten og støtte 
den enkelte arbeider som rammes av ledighet, er minimale. 

I de fleste tilfeller har man kun å henvise de ledige til forsorgs
vesenet, tilfeldig nØdsarbeide eller lignende, hvis vedkommende kom
mune har evne og vilje til å hjelpe de som rammes av ledighet. I de 
kommuner som ingen Økonomiske resurser har, og som rammes av 
fabrikkinnskrenkninger eller lengere stans, blir forholdet for de ledige 
uholdbare, ja rent ut fortvilet. 

Under de gunstigste omstendigheter, hvor kommunen hjelper de 
ledige, må midlerne skaffes til veie gjennem skatten, hvorav det vesent· 
lige betales av arbeiderklassen, mens bedriftene, som de der i fØrste 

. rekke skulde bære disse byrder, slipper helt fri. 
Fagorganisasjonen har allerede for mange år siden vært opmerk

som på dette forhold, og enkelte forbund har oprettet sine «arbeids
ledighetskasser» som har tatt sikte på å hjelpe sine medlemmer med 
pengebidrag under ledighet av kortere varighet. 

Samfundet har også innsett sin fordel av di se kassers beståen og 
godkjent ordningen ved å yde delvis refusjon for de foretatte god
kjente utbetalinger, men under bestemte former og regler optrukket 
av departementet. Fagbevegelsen har derved litt efter litt tapt herre
dømmet og selvbestemmelsesretten over disse kasser, så man nu kun 
administrerer for samfundet. 

De siste års tilskudd fra samfundet ( stat og kommune) har vært 
50 pct. og de fagorganiserte har således selv båret den halve utgift 
ved sine arbeidsledighetskas er, en sterk selvbeskattning til fordel for 
samfundet, men bedriftene ( arbeidsgiverne) intet har ydet hertil. 

Antallet av arbeidsledighetskasser har stadig blitt mindre, og an· 
tallet av forsikrede fagorganiserte arbeidere er sunket fra år til år, 
idet den store ledighetsprocent innen alle fag og industrier krever en 
uforholdsmessig Økning i premien for å holde bidragene oppe på det 
minimum som lovene foreskriver. 

elv om solidaritetsfØlelsen er sterk innen fagorganisasjonen, kan 
man ikke vente at offerviljen og selvb katningen til dette formål, som 
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er til lettelse for samfundet, bibeholdes, hvorfor kassene efterhvert 
opheves. 

Uten at man vil ta avstand fra den ide som ligger til grunn for 
Ilrbeidsledighetskassenes oprettelse og det berettigede i å beholde dem 
alt lenge man intet annet har, vil det dog være riktigere å pålegge 
dilsse byrder på samfundet. I første rekke bØr bedriftene, som skulde 
ha en plikt på sig til å betale, være med og ta sin andel i utgiftene, 
men disse utnytter og utbytter arbeiderne i «gode tider» og setter 
Arbeiderne ut i ledighet såsnart ikke konjunkturforholdene er gunstige. 

I denne forbindelse kan det nevnes at de fleste større industri
land i Europa, har måttet gå til oprettelse av offentlig arbeidsledig
betsforsikring for industriarbeiderne, som tar sikte på å bØte på og 
hjelpe de ledige ved faste pengebidrag, i kortere eller lengere ledig
hetsperioder. Pengene til dette Øiemed skaffes til veie ved tilskudd 
fra bedriftene, samfundet og den forsikrede selv. 

Da dette spØrsmål ikke har fått den tilstrekkelige utredning og 
jkkke blitt diskutert blandt de fagorganiserte i den utstrekning som 
det kunde være Ønskelig, bØr saken komme op på fØrstkommende fag
kongress, og man vil foreslå at denne uttaler sig for : 

1 .  At der oprettes en offentlig «arbeidsledighetsforsikring» for 
industriarbeidere. Forsikringens inntekter baseres på tilskudd fra : 
a. Bedriftene, b. Samfundet ( stat og kommune) ,  c. De forsikrede selv. 

2. At der gis samfundet rett til gjennem spesielle organer å fØre 
kontroll med bedriftsinnskrenkninger. 

3. Det henstilles til Det norske Arbeiderpartis representanter i 
Stortinget å arbeide for ved lov å få gjennemfØrt en offentlig arbeids
ledighetskass� ( arbeidstrygdekasse ) som sikrer arbeiderne de størst 
mulige bidrag under ledighet. 

Den stigende internasjonale knnkurranse om handels- og industri
markedet, har medfØrt en større og bedre utnyttelse av alle tekniske 
og manuelle produksjonsm1dler for å stå gunstigst mulig i denne 
konkurranse. 

Alle opfinnelser, tekniske forbedringer og utnyttelse av den men
neskelige arbeidskraft til det ytterste, betegnes med et fellesuttrykk 
for rasjonalisering og er ikke alene begrenset til de større industri
land, men har også funnet sted i Norge i den senere tid. 

Særlig har papirindustrien i den senere tid øket sin produksjon 
med forholdsvis smfi. omkostninger, men samtidig overflØdiggjort eller 
avskaffet en hel mengde arbeidere, som ikke kan få beskjeftigelse på 
grunn av samfundsforholdenes bakvendte ordning, og som derved blir 
en byrde for samfundet. 

Når ikke industrien er istand til å skape større arbeidsmuligheter, 
utvidelser og Økonomisk forbedre arbeidernes kår ved rasjonaliserin
gen, er denne kun en forbedring til fordel for kapitalen og de som 
eier denne og derved virker ensidig. 

Det må arbeiderklassen være opmerksom på og særlig må fag
or�anisasjonene opta kampen om ved tarifforhandlinger og ellers når 
der er anledning hertil kreve : 
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1. At  en Øket produksjon og  større lØnnsomhet for bedriftene 
skal komme arbeiderne til gode ved en hØiere lØnn. 

2. At Økning av produksjonen skal medfØre fordeler for arbei· 
derne ved en kortere arbeidstid og arbeidstiden må senkes til 6 timers 
dag. Derved vil den industrielle utvikling komme arbeiderklassen til 
gode gjennem en kortere arbeidsdag og flere beskjeftigede arbeidere. 
Derigjennem også samfundet (stat og kommune) ha fordeler av for· 
bedringer i industrien. 

Under henvisning til ovenstående, og den innstilling som er ut· 
:arbeidet av Landsorganisasjonens nedsatte komite, vedrØrende rasjo· 
:naliseringen, vil Drammens og Distrikts faglige Samorganisasjon fore· 
slå at fagkongressen uttaler sig for : 

De fag og industrier som har tariffrevisjon i kommende år, på· 
legges å opta de ovennevnte krav, 6 timers dag som hovedkrav for den 
kommende tariffrevisjon, så at også arbeiderklassen kan få fordeler 
av rasjonaliseringen i industrien mot som hittil kun å bære dens 
skadelige fØlger. 

Fra Trondhjems Sag·, Tomt· og Høvleriarbeiderforening. 

ÅV de mange saker som skal behandles på Landsorganisasjonens 
kongress 1931, vil avdeling 30, Trondhjem, av Norsk Høvleriarbeider
forbund, uttale : 

Den viktigste sak og som for arbeiderklassen er den mest påkrevede 
idag, er arbeidsledighetsspØrsmålet og dets avskaffelse. Man har sett 
i årrekker hvordan rasjonaliseringen har gjort sig gjeldende måned 
efter måned, ja, år efter år. Kastet den arbeidende klasse ut av indu
strien uten at de i den arbeidslØse tid har kunnet skaffe sig det nØdven
dige til livets ophold for sig og sine. Det er så mange ganger gjennem 
skrifter og taler og statistikker bevist at skylden til arbeidslØsheten 
er den tekniske utvikling, - de tusener av maskiner og opfinnelser -
som har gjort den arbeidende klasse overflØdig. Vi tror at arbeid&
ledigheten kan løses av den organiserte arbeiderklasse verden over idag, 
gjennem en internasjonal forkortelse av arbeidsdagen. Kongressen 
fatter sådan beslutning : 

Norges faglige Landsorganisasjon virker snarest mulig for sam
menkallelse av en skandinavisk arbeidslØshetskongress som kun har 
til opgave å lØ e arbeid ledighets pØrsmålet. Denne skandinaviske ar
beidsløshetskongress skal enn videre virke for en sammenkallelse av 
en verd�ns arbeidslØshetskongres . Denne kongress skulde så fatte 
beslutninger om hvordan man på et internasjonalt grunnlag skulle 
kunne gjennemfØre en forkortel e av arbeidsdagen, i alle industrier. 

I forbindelse med det av Sag- Tomt- og HØvleriarbeiderforeningen 
reiste spØr mål angående bekjempelse av arbeidsledigheten, vil styret 
slutte sig til Oslo og Omegns faglige Samorganisasjons forslag om 
arbeidstidens nedsettelse til 6 timer pr. dag - 36 timer pr. uke. Dette 
krav reiser sig som en følge av den tekniske rasjonalisering med derav 
følgende overproduksjon, arbeidsledighet og manglende kjØpeevne. Der
for må forslag herom vedtas av kongressen og kravet stilles i forgrun
nen ved kommende tarifforhandlinger. 

L - la 
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Fra Oslo og Omegns faglige Samorganisasjon. 

Den tiltagende rasjonalisering innen alle industrier har fØrt til 
Øket arbeidsledighet. Skal denne Økede arbeidsledighet bekjempes er 
det kun et positivt middel som kan benyttes - forkortelse av arbeids
tiden i alle fag. Landsorganisasjonen har uttalt sig for forkortelse av 
arbeidstiden til 7 timers dag og 6 timers skift i kontinuerlige og sær
lig sundhetsskadelige bedrifter. Videre har Landsorganisasjonen hen
stillet til forbundene å sØke å opta spØrsmålet til behandling på inter· 
nasjonale konferanser for å finne frem til en felles internasjonal ak· 
sjonslinje. Den stadig tiltagende arbeidsledighet her i landet må fØre 
til at spØrsmålet om forkortelse av arbeidstiden bringes frem som et 
dagskrav ved kommende tariffrevisjoner. Sådan som industrien og be
driftsforholdene ligger an her i landet anser representantskapet at kra
vet om forkortelse av arbeidstiden bØr være 6 timers arbeidsdag -
36 timers arbeidsuke. 

Representantskapet foreslår derfor at Landsorganisasjonens kon
gress fatter følgende beslutning : 

Kongressen pålegger forbundene ved kommende tariffrevisjoner å 
kreve arbeidstiden fastsatt til 6 timers dag - 36 timers arbeidsuke. 

Byafossen, avd. 74 av N. P. F., slutter sig til dette forslag. 

Fra Oslo og Omegns faglige Samorganisasjon. 
Kongressen pålegger forbundene ved kommende tariffrevisjoner å 

stille krav om at der i tariffene blir inntatt bestemmelser som sikrer 
arbeiderne full lØnn under sykdom som skyldes bedriftsulykke. 

Fra Eksportsliperienes Rasjonaliseringskomite, Hønefoss. 
Selve rasjonaliseringsspØrsmålet er vel nu for de fleste arbeidere 

blitt en kjent sak, og det er vel ikke tvil om at dette spØrsmål vil få 
en bred plass på førstkommende kongress. 

De arbeidere som vel har fått den hårdeste tørn av rasjonaliserin
gen, er vel arbeiderne i papirindustrien, og da i fØrste rekke arbeiderne 
innen eksportsliperiene som nu i 4 år har lidt under til dels store pro
duksjonsinnskrenkninger grunnet den inngåtte internasjonale sammen
slutning av arbeidsgivere innen tremassebranchen. Men produksjonsinn
skrenkningen er nu også utvidet til å gjelde celluloseproduksjonen og 
til dels papirfabrikkene, og det er vel klart for alle at rasjonaliserin
gen vil utvide sig til å omfatte alle industrigrener og bedrifter i lan
det, og derved vil alle landets arbeidere fØr eller senere komme inn 
under rasjonaliseringens åk. 

Hittil har våre hovedorgani sasjoner tilsynelatende stått maktes
lØse overfor denne planlØse produksjonsinnskrenkning som rasjonali
seringen har medfØrt, og arbeidsgiverne har uhindret kunnet boltre 
sig frem med sine produksjonsinnskrenkninger som de har lystet. Det 
er heller ikke et ukjent moment, at det innen tremassebranchen foregår 
et omfattende kjØp og salg av produksjonsretter, og dette middel i ar
beidsgivernes hender er en stor fare for vår bevegelse, da arbeidsgi
verne ved denne form for utsultningspolitikk har så å si alle kort på 
hånden til å kunne slå ned en eventuell konflikt av lokal art. 
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DenI,le planlØse produksjonsinnskrenkning e r  nu en a v  d e  største 
farer vår bevegelse står overfor, og det er vel næsten ikke for meget 
sagt at fagbevegelsens beståen vil avhenge av hvorvidt denne kan få 
utrettet noget effektivt mot arbeidsgivernes utslutningspolitikk eller 
ikke. 

Arbeiderne innen eksportsliperiene som har satt sig som mål å 
komme denne planlØse produksjonsinnskrenkning til livs, har for en 
tid tilbake valgt sig en komite til å arbeide med disse spørsmål. Komi
teen har sitt sæte på nØnefoss og er sammensatt med 2 representanter 
fra hver forening. 

På vegne av samtlige arbeidere innen eksportsliperiene tillater 
komiteen sig å fremsette fØlgende forslag for Landsorganisasjonens 
førstkommende kongress : 

1. At arbeidsgiverne ved tariffestede avtaler tvinges til å fordele 
produksjonsinnskrenkningene med like stor del på årets samtlige 52 
uker. 

b )  At der ved bedri;fter hvor vannforholdene etc. umuliggjØr full 
produksjon i vintermånedene, at det på sådanne steder optas forhand
ling om måten for den nØdvendige produksjonsinnskrenkning. Opnåes 
ikke enighet, skal samtlige bedrifter i vedkonimende industri stoppe 
for derved å fremtvinge en lØsning. 

2. At der ved fØrstkommende tariffrevisjon settes hele organisa
sjonens makt bak kravet om 7 timers arbeidsdag og 6 timers skift i 
kontinuerlige bedrifter. 

3. At det blir tariffestede avtaler om at arbeidere som rammes 
av produksjonsinnskrenkning, skal ha visse procent tillegg til sin lØnn, 
svarende til produksjonsinnskrenkningenes omfang. 

4. At det fra Landsorganisasjonens side blir gjort alt hvad gjø
res kan for å ft en i nternasjonal rei ning av arbeidere i alle land mot 
den nuværende planlØse produksjonsinnskrenkning og rasjonalisering. 

Fra Borregåt-d Bygningsarbeidel'jorening. 

Borregård Bygningsarbeiderforeni n g  henstiller til kongressen å 
opta spørsmålet om innfØreIse av 7 timers dag og 6 timers skift snarest. 

Motivering: . 
I henhold til den stadig økede arbeidsledighet, finner vi at intet 

effektivere middel kan brukes enn nedsettelse av arbeidstiden fra 8 til 
henholdsvis 7 og 6 timer. 

'. . r 40 .. , 

Fra Salsbruket Arbeiderjore11ling, av N. P. F. 

Undertegnede forening vil henlede opmerksomheten på den til
tagende anvendelse av overtid arbeide på de industrielle arbeidsplasser, 
og vil foreslå at kongressen må fatte beslutning om at der gjennem 
de tilsluttede forbund og fagforeninger må bli optatt en effektiv kamp 
mot overtidsarbeidet og at Landsorganisasjonens medlemmer må til
pliktes å være på vakt mot anvendelse av overtidsarbeide i nogensom
helst form og om nØdvendig å nekte dette utfØrt når det forlanges. 
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Innskrenkning av overtidsarbeide bØr også trekkes mere i forgrun· 
nen ved forestående tariffrevisjon. 

Til foranstående forslag vil vi få lov å uttale : 

Vi er fullt opmerksom på arbeiderbeskyttelseslovens bestemmelser 
om overtidsarbeide og dets begrensning. Imidlertid antar vi og med 
god grunn at bestemmelsen er helt bortglemt av både arbeidsgivere og 
arbeidere. Og en hel del av Landsorganisasjonens medlemmer undser 
sig ikke det minste for å fortsette langt utover den grense som er satt 
når der bare gis adgang. Og efter vår formening foregår den største 
overtredelse på plasser hvor der foretas anleggs- og nybygningsvirk
somhet og forØvrig privat anlegg virksomhet. 

Skal dette utidige forhold vedvare, vil en kamp for kortere arbeids
dag være helt frukte lØS, man vil tvertimot tilskynde at man får ytter
ligere bestemmelser som kan gjøre 8-timers dagen på mange områder 
enn mer illusorisk. Enn videre vil det være innlysende at det på den 
måte vil skapes ennu større vanskeligheter for den del av arbeider
klassen som i dag er innrullert som arbeidsledige ; man vil med andre 
ord skape ennu større arbeidsledighet. Man vil derfor henstille at 
foranstående forslag gis en bred og allsidig behandling på forestående 
fagkongress. 

Fra Papirarbeidernes FagforenÅlngJ avd. 15 av N. P. F. 

Forslag: Grunnet den store arbeidslØshet som nu truer med å 
ødelegge hele den arbeidende klasse, henstiller vi så inntrengende som 
mulig til Landsorganisasjonens kongress å opta 6-timersdagen til alvor
lig drØftelse. 

Fra styret i Gudbrandsdal faglige Samorganisasjon. 

Kongressen beslutter : 

1. Forbudet mot aksjonsutvalg og kampkomiMer opheves. Det må 
stå arbeiderne fritt å bestemme når de skal gå til kamp for bedring 
av sine livsvilkår. Streikene skal ledes av arbeidernes egne kampkomi
Mer, valgt på bedriftene, og omfattende alle kampvillig arbeidere. 
Landsorganisasjonen må understøtte de streikende og deres ledelser 
og treffe forholdsregler slik at de streikende under alle forhold kan 
nyte godt av understøttelse under kampene. 

2. Kongressen anerkjenner de valgte streikeledelsers rett til il. 
delta i og fØre forhandlinger om tarifforhold og arbeidsvilkår. Ingen 
kamp kan avsluttes og ingen tarriff godkjennes uten efter godkjennelse 
av de arbeidere saken gjelder. 

3. Der må fØres den skarpeste kamp mot tvangs- og tukthuslovene, 
mot de fasci tiske streikbrytergarder og mot klas ejustissen. Fag· 
organisasjonen må sammen med arbeidernes Øvrige revolusjonære 
organisasjoner Øieblikkelig reise kampen for organisering av arbeider
vern og kampgarder. 

4. Med fagorganisasjonens bistand må de arbeidslØses masser 
aktivt trekkes med i kampen og organiseres for den skarpe te kamp mot 
statens, kommunernes og arbeidskjØpernes sultepolitikk. 
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5 .  Kongressen fastslår nØdvendigheten a v  at den samlede fag
organisasjon straks går til forberedelse av kampen ved årets tariff
revisjoner. Der må velges kampkomiteer i bedriftene som må sammen· 
fattes distriktsvis og landsomfattende med representanter for arbei
derne, de arbeidslØse, kvinn erne og ungdommen. Arbeiderne må fft 
anledning til selv å fØre forhandlinger om de nye tariffer slik at kra
vene fra de brede lag kan komme til uttrykk .  Alle forberedelser må 
foretas ut fra det syn at der ved årets tariffrevisjoner skal kreves 
bedring i lØnns- og arbeidsvilkår. ForØvrig må følgende hovedkrav gjø· 
res gjeldende : 

A. Mot masseavskjedigelser og Øket arbeidslØshet. For 6 timers 
skift og 7 timers dag. 

B. Mot den kapitalistiske rasjonalisering. 
C. For bedring av lØnnsvilkårene og forlengelse av ferien til minst 

14 dage, samt 3 uker i sundhetsskadelige bedrifter. 
D. For avskaffelse av overtidsarbeidet. K amp mot den overhånd

tagende opskruing av arbeidspresset gjennem akkordarbeidet. 

Fra Romerikes faglige Samorganisa.�jon. 

Det henstilles til Sekretariatet og forbundene i fremtiden og 
arbeide for, ved oprettelse av nye overenskomster å få tariffestet fritid 
for overtidsarbeide og derved gjØre 8-timersdagen effektiv og på den 
måte bekjempe arbeidsledigheten. 

Motivering: 

Ved de i den senere tid foretatte rasjonalisering og innskrenknin
ger på arbeidsplassene, forekommer der overtidsarbeide som i mange 
tilfelle kunde erstattes med ledig arbeidskraft, ved det at man får inn 
bestemmelser i overenskomsten om antydet i forslaget, vil sikkert 
arbeidsforholdene bli anderledes. 

Fra Ranheims Arbeidsmwnnsforening. 

Kongressen beslutter : 7-timersdag og 6 timers skift i alle hel
og halvkontinuerlige bedrifter, skal gjennemføres i alle industrier og 
fag, efterhvert som nye overenskomster inngåes, dog uten forringelse 
av lØnningene. 

Motivering: 

Fagorganisa jonen er nØdt til å foreta sig noget effektivt for å 
lindre arbeidslØsheten. Vi er imidlertid klar over at forkortelse av 
arbeidstiden vil møte en sterk motstand fra arbeidsgiverhold. Ja, kan
skje være helt ugjennemførlig, hvi der ikke samtidig med vår kamp 
for sakens gjennemfØrelse er utsikt til en lignende ordning og å i andre 
med Norge konkurrerende land. Kongre en pålegger derfor Sekre
tariatet. 

Ved skriftlige henvendelser og utsendte tillitsmenn å igangsette 
en iherdig propaganda i alle utenlandske landsorganisasjoner og for
bund, hvis respektive lands industrier og fag står i direkte konkur
ranse med norsk, for gjennemfØrelse av den samme sak og å hos dem. 

• 
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Fra Oslo Te1cstilarbeidel'jorelving} avd. 2 av N. T. A .  F. 
Kongressen fastslår, at det er Landsorganisasjonens opga.ve A 

ivareta medlemmernes interesser også når det gjelder å holde bedrifts· 
livet i gang. Ut fra dette må Landsorganisasjonen kunne gi sin til
slutning til tollbeskyttelse for de industrier som på grunn av uten
landsk konkurranse ikke kan holdes i gang uten sådan beskyttelse. 

Motivering: 

De senere års store arbeidsledighet skyldes mange årsaker. Den 
største er ganske sikkert de store lands overproduksjon. Et lite land 
som vårt kan ikke og blir vel heller ikke istand til å fØlge med her, 
og er dette ikke noget isolert tilfelle for Norge. 

Efter krigen har alle land hatt nok med å kjempe for sin egen 
eksistens, og resultatet ser man, toll og atter toll. I ly av hØie toll
murer har det ene land efter det annet skaffet sig store industrier, 
som når landets eget behov er tilfredsstillet, kaster sin overproduk
sjon over de land som liten eller ingen tollbeskyttelse har. Dette har 
for vårt lands vedkommende ført til stor arbeid sledighet innen mange 
industrier. Tekstilindustrien er en av de som har vært sterkæt ram
met i så henseende. 

Selv om man i prinsippet er imot alt som heter toll, så kommer 
man ikke bort fra dette så lenge man ute i verden forØvrig bruker 
tollskruen. Norge alene klarer ikke å gjennemføre frihandelsprinsip
pet. Ser man på tekstilindustrien, så ser man at denne er størst i 
de land som har lavest lØnninger og dårligste arbeidsforhold, men 
hØiæt toll. I de senere år har europeiske storkapitalister anlagt store 
tekstilfabrikker i Kina og India. Alle vet at IØnns- og arbeidsbetin
gelser der ikke kan sammenlignes med forholdene her hjemme, eller 
i de europeiske land for øvrig. Dette er og å årsaken til at tekstil· 
industrien i England i de senere år har gått meget dårlig. England 
var fØr i tiden det fØrende land hvad tekstilindustri angår, men profitt
begjæret hos de engelske fabrikanter gjorde at de flyttet produksjo· 
nen til de asiatiske land, og dette har medfØrt den alvorligste krise 
for de engelske tekstilarbeider, og der også gjort spØrsmålet om be
skyttelsestoll aktuelt. 

De fleste kjenner sikkert til hvordan Statens kornforretning for
holder sig med kjØp av kornsekker. Disse kan fabrikkeræ av Chri
stiania Seildugsfabrik, men da der i Calkutta i India er store fabrik
ker for denne produksjon, blir det billigere å kjØpe sekker derfra. 
Under forhandling om sekkeprisene har det vært fremholdt, at det 
er arbeidslønningene her hjemme som gjør prisen så hØi at korn
forretningen ut fra rent forretningsmessig hensyn heller kjøper indi· 

. ske sekker. Det må vel samtidig stå klart for alle, at de norske 
arbeidere som forarb�ider sekker ikke kan arbeide på sådanne vilkår 
som de indiske kulier. 

Under forhandlinger med Arbeiderpartiets folk om at stortings
representantene måtte kunne stemme for en tollbeskyttelse, har det 
vært fremholdt at partiet må ta mere hensyn til 80 a 90 000 fiskere 
enn 10 a 12 000 tekstilarbeidere, og det samme gjør sig vel gjeldende 

• 
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for andre industriarbeidere. Mna hØrer så ofte at fagorganisasjonen 
er partiets ryggrad, men når en liten gruppe av de fagorgniserte an
moder partiet om støtte, så de ikke skal bli arbeidsledige, da skal der 
fØrst taes hensyn til de som ikke er fagorganiserte. 

Landsorganisasjonen må ta sig av saken, og arbeide for at man 
ser på forholdene som de virkelig er, og selv om man ikke er tilhengere 
av toll, så kan man ikke i en prekær situasjon ri på prinsipper, som 
medlemmene ikke kan leve av. Man kan ikke forlange at medlem
mene bare skal ofre for fremtiden, de forlanger også litt igjen selv, 
i dette tilfelle arbeide, så de ikke lider nØd. 

Fra Malersvennenes Forening, Oslo (avd. 2) . 

Forslag tiZ uttalelse i rasjonaZiseringsspørsmålet. 

Den rasjonalisering som overalt pågår, medfører en stadig sti
.gende arbeidslØshet. Den krise som vi nu står oppe i er ingen forbi
gående krise. Det er all grunn til å regne med at krisen vil skjerpes 
efter hvert som rasjonaliseringen skrider frem, og at vi innen kort tid 
vil ha en likeså trykkende arbeidslØshet som de land, hvor rasjonali
-seringen er nådd lengst, som f. eks. Tyskland og ÅInerika. 

Under en arbeidsløhetsperiode vil lØnnskampen vanskelig kunne 
fØres med ntsikt til seier, fordi lØnnskampen ikke kan bidra til lØS
ning av arbeidsløsheten. Under en periode av arbeidslØshet, da indn
striens produksjonsevne tiltar mens antallet av arbeidere som er be

'skjeftiget avtar, må kampen helt naturlig fØres for en forkortelse av 
arbeidsdagen. En forkortelse av arbeidsdagen vil med nØdvendighet 
fØre til en Økning av arbeiderantallet i industrien, eller iallfall mot
virke den stigende arbeidsløshet. Kampen for kortere normalarbeids
dag, kravet om 6 timers dagen, vil mere enn noget annet krav samle 
hele arbeiderklassen. Kravet må optas i landsmålestokk og av alle 
forbund samtidig. Vi foreslår derfor at Landsorganisasjonen uttaler : 

«Ved de kommende tariffrevisjoner måg arbeiderne overalt stille 
krav om 6 timers arbeidsdag, likeledes krav om 3 ukers ferie med 
full lØnn.:. 

Fra Norsk Bokbinder- og Kartonasjearbeiderj01·bund. 

Da det som bekjent hender at man i de industrielle virksomheter 
fremstiller ting som ellers alltid har vært og fremdeles blir frem
stillet i Mndverksbedrifter, gjelder det å skape forhold som gjør at 
ikke håndverkstariffene blir uthnlet av bestemmelsene i industrifor
bundenes tariffer, dersom dis e tariffer gir dårligere vilkår til arbei
derne enn det som håndverkstariffene eller tariffene i andre fag gir. 

Det er Sekretariatet plikt å påse at ingen tariffer blir avsluttet 
med mindre der i disse er inntatt bestemmelser der sikrer arbeiderne 
den mest fordelaktige lØnn i henhold til den mest fordelaktige tariff 
som er gjeldende for samme arbeide som er nevnt i andre overens
komster. 

Motiveringen: 

De mest fordelaktige tariffer som er avsluttet er ikke gode nok 
for arbeiderne. Derfor må det og å på ees at det beste om er opnildd 
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ikke ad omveie blir Ødelagt på grunn av uvilje og manglende kjenn
skap til de enkelte tariffers innhold ifra de personers side som for
handler på arbeidernes vegne. 

Alle tariffer som er avsluttet er anerkjent av Sekretariatet .. 
Sekretariatet kan ikke fortsette med å anerkjenne overenskomster som. 
uthuler tidligere bedre avsluttede overenskomster for samme stykke 
arbeide. 

Fra FoUlafoss Sliperiarbeiderforening, avd. 30 av N. P. F. 

Arbeidernes faglige Landsorganisasjons kongress bØr fremme spØrs
målet om 6 timers arbeidsdag i kontinuerlige bedrifter og for Øvrig 7 
timers arbeidsdag. 

Motiver-ing: 

Da rasjonaliseringen nu for det meste er gjennemfØrt i alle ar
beidsgrener innen våre industrier og som fØlge derav er arbeidsydelsen 
hos den enkelte arbeider Øket, og jaget er blitt større og mange arbei
dere overflødige. Som fØlge av samme er arbeidsledigheten Øket i en. 
uhyggelig grad. Vi finner derfor, for å få rettet på disse forhold, er 
det ingen annen utvei enn å gå til bestemt kamp om forkortelse av 
arbeidstiden for å skaffe flere ledige hender arbeide og for å verne om, 
folkets helse. 

Fra Katfoss Cellulose- og Papirarbeiderforewing. 

Som tidene nu er med all den herskende arbeidslØshet, vil vår for
ening foreslå som et middel mot dette : 

1. Det settes alt inn på å få gjennemført 6 timers arbeidsdag ved 
alle bedrifter. 

2. For å undgå den bebudede innskrenkning i celluloseindustrien,_  
foreslå vår forenip.g at all rundkjØring på sØn- og helligdager slØifes. 
Dette vil da medføre at fabrikken ikke kan kjØre med full drift hele 
uken, men at vi finner dette bedre enn å stoppe visse måneder i året . .  

Fra sekretariatet. 

Landsorganisasjonens representantskap vedtok i november 1929 
fØlgende uttalelse om : 

Fagorganisasjonens retningslinje/o i Tasjonalisel'ingsspørsmålet. 

En samfundsmessig rasjonalisering kan ikke gjennemfØres under 
privatkapitalismen. Den kan bare gjennemfØres under en samfunds
ordning, hvor arbeiderkla sen har den fulle politiske og Økonomiske 
makt, i forbindelse med socialisering av de kollektive, nu kapitalistisk 
utnyttede produksjonsmidler, og under hensyntagen til arbeiderklas
sens internasj onale maktstilling. 

En rasjonalisering om tar sikte på å hØine produksjonen ved. en 
forbedret teknikk og en bedre produksjonsorganisasjon, kan ikke for
hindres. :Men de ulemper som rasjonaliseringen under kapitalismen 
medfØrer må fagorganisasjonen Øke å råde bot på ved : 

At fagorganisasjonen får kontroll med utviklingen på arbeids. 
plassen, 

at den daglige arbeid tid søkes ned att, sålede at arbeidstiden 
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kommer i e t  rasjonelt f<>rhold til pnoduksjonsteknikkens fremgang, og 
ålede at arbeidslØshetens omfang kan begrense og ungdommens 

arbeid muligheter forbedres, like om det opta en effektiv kamp mot 
overtid arbeidet, 

at de arbeidende ma sers kjØpekraft styrkes ved fagorganisasjonens 
be trebeIser for å heve det reelle lØnnsnivå, ålede at arbeiderma sene 
settes i tand til å forbruke de varer som dere eget arbeide og en 
stadig fremad kridende produksj on kaster på markedet. 

Sekretariatet henstiller til forbundene gjennem avdeling - og klubb
styrer med opmerk omhet å fØlge ra jonalisering bestrebelsene på de 
for kjellige arbeid plas er og i de for kjellige produksjonsgrener og 
på organ i a jonsme sig måte sØke å vareta arbeidernes interesser. 

Fagorgani a jonen må være på vakt mot de forsøk om gjøres for 
å Øke arbeid pr et til kade for arbeiderne. 

Fagorgani asjonen må arbeide for å fremme hygieniske, sanitære 
og sikkerhetsforhold i bedriften, og må arbeide for en <skjerpet kontroll 
i rasjonaliserte bedrifter. Videre må det k reves at bedriften avsetter 
midlert til et ikringsfond for de arbeidere som blir ledige på grunn av 
rrusj onali eringen. Bidrag av fondet skal ydes inntil nytt arbeide 
erholdes. 

Det må arbeides for bedring av ferieforholdene og for nØdvendig 
forkortelse av arbeid tiden, især hvor arbeidet er sundhet kadelig og 
hvor arbeidspre set på grunn av ra jonaliseringen er srerlig hårdt. 

De enkelte forbtmd må ta op til drøftel e pØrsmålet om hvilke 
særlige forhold regler utviklingen innen deres fag eller in du tri krever' 
til varetagelse av arbeiderne intere er. 

Det internasjonale samarbeidem å styrkes, og i fØrste rekke må de 
forbund om omfatter en og amme industri i de forskjellige land 
drØfte ra jonaliseringen og utarbeide retningslinjer som t kal ta ikte 
på en hØining av reallØnnen, lengere ferie, kortere arbeid tid og fOI' 
Øvrig arbeide planme sig henimot ocialisel'ing av industrien. 

Det henstilles til forbun lene på mØter og konferanser med sine 
broderforbund å behandle og finne frem til botemidler mot rasjonali
seringen efter internasjonale linjer. 

S kal arbeiderkla -en kunne være i stand til å Øve innflytel e i 
rasjonalisering pØrsmålet og opnå at utviklingen blir til be te og ikke 
til -skade for arbeiderne, må fagorganisa jonen styrkes, og alle lØnns
arbeidere må finne in pla i de faglige organ i a joner rekker. 

Sekretariatet retter derfor en inntrengende appell til arbeiderne 
om å lutte op om fagorgani a jonen, utbygge og tyrke den, den 
mest effektivtka n være i tand til å vareta den arbeidende befolknings 
mange og vikt ige intere r. 

Repre entant kapet vedtok videre enstemmig fØlgende for lag an
gående arbeid tiden : 

1. Repre entant kapet anmoder ekretariatet om ved en komite å 
utrede for kjellige PØl' mål, bl. a. om arbeid tiden lengde i de 
viktig te land, samt i de viktig 'te brancher i Norge, og om ut trek
ningen av arbeide på inn krenket tid i for kjellige fag og indu-

tri er. 
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2. Representantskapet henstiller til forbundene under internasjonale 
konferanser søke optatt til behandling arbeidstidsspØrsmålet for 
om mulig å finne frem til en felles internasj onal plattform når det 
gjelder kampen for en forkortelse av arbeidstiden til 7 timers dag, 
og 6 timers skift i kontinuerlige og særlige Isundhetsskadelige be
drifter. 

Sekretariatet foreslår at kongressen vedtar følgende : 

Rasjonaliseringsspørsmålet. 

Kongressen git· sin tilslutning til representantskapets beslutning i 
rasjonaliseringsspørsmålet . 

.At·beidstidsspørsmålet. 

Kongressen gir sin tilslutning til at der søkes utformet arbeidstids
bestemmelser i loven med sikte på innfØreIse av 6 timers skift i kon
tinuerlige virksomheter, og 7 timers daglig arbeidstid for dagarbeidere 
med en maksimal arbeidstid av 42 timer pr. uke. 

Der vil pfi kongressen bli gitt en oversikt 'Over arbeidslØsheten og 
arbeidstidsspø1'smfilets stilling i Norge. Videre vil der bli gitt en over
sikt over tariffsituasjonen og den faglige taktikk og bli fremlagt for
slag herom. 

Herunder vil sekretariatet komme nærmere inn pfi kravet om for-
kortelse av arbeidstiden, 6 'Og 7 timers dagen, sett i sammenheng med 
de tariffrevisjoner som man står foran i 1931. 

Kravet om forkortelse av arbeidstiden bØr om mulig sØkes frem
met i forståelse og samarbeide med de skandinaviske fagorganisasjoner. 

Hvad forslaget fra Drammen og Omegns faglige Samorganisasjon 
om arbeidsledighetstrygd angår, har det vært nedsatt en komite med 
representanter fra Landsorgani,sasjonen, Arbeiderpartiet og stortings
gruppen, for å ta stilling til det foreliggende lovforslag om botemidler 
mot arbeidsløshet, herunder arbeidsledighetstrygd. 

Sekretariatet er enig i tanken om en arbeid ledighetstrygd, som 
fordeler byrdene på stat, kommuner og arbeidsgivere, og under den 
bestemte forutsetning, at trygden ikke bare vedtas som lov, men at 
loven også blir satt i kraft. 

Der vil nærmere bli redegjort for dette spØrsmål pfi kongressen. 

Arbeidsledighetstrygd. - Flertallets synspun kt. 

Næste innleder var Valdemar Nielsen: ArbeidsledighetsspØrsmålet 
er vel det største og vanskeligste problem som stat og kommune har å 
beskjeftige sig med. O"eralt drØftes dette problem_ I De Forente Sta
ter trodde man å ha lØst arbeidsløshetsproblemet, men det viser sig at 
-det er der som andre steder. Overalt i alle industriland er det millioner 
av arbeidsledige. Og heller ikke her i landet ser det ut til at vi ennu 
er ferdig med arbeidsløshetskrisen- I Norge har vi hatt permanent ar
beidsledighet siden 1921. I 1927 var det høiest, omkring 25 procent av 
.de fagorganiserte. De arbeidslediges antall har variert fra 24 000 til 
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50-60 000, og det ser ikke ut til at vi går bedre tider i møte. Vi ser at 
selv bankchef Rygg mener vi får ennu flere arbeidsledige. Her spiller 
jo emigrasjonen også inn. Ungdommen kommer ikke ut, men må sØke 
ut på det hjemlige arbeidsmarked. Og forgjeves. Her i landet er det 
forholdsvis få forbund som har ledighetska ser. Det var anderledes 
fØr. Men de kasser som eksisterte, er bli.tt ophevet i en rekke forbund. 
FØlgende forbund har nu ledighetska ser : Bakerforbundet, Bokbinderne, 
Centralforeningen for Boktt'ykkere, Formerforbundet, GuUsmedforbun
<let, J en'V- og M etallat'beider'forbundet, Kjøttindustria'rbeiderforbundet, 
Litografene, Jføbelsnekkel'lle, Skinn- og Lær- og Skotøiarbeiderforbunclet . 
Ialt 11  forbund med ca. 40 000 medlemmer, knapt en tredjepart av 
Landsorganisasjonens medlemstall. For alle de øvrige arbeidere står 
bare den vei åpen å sØke til forsorgsvesenet. Her i Oslo er det forholds
vis bra. :;\le n  utover i landet i de administrerte kommuner og i de fattige 
l andkommuner er stillingen vanskelig og fortvilet. Man får lite eller 
intet av forsorgsvesenet. Når stillingen er den, så må man drøfte 
spørsmålet om det ikke er andre veier å gå. Og da melder spØrsmålet 
sig om arbeidsledighetskygd. Saken har gjentagne ganger vært oppe. 
Den arbeidsledighetstrygd man har foreslått, skulde bygges op på den 
måte at stat, kommune, arbeidsgivere og arbeidere skulde skyte til. 
Feilen ved det nuværende forslag er at bare de utpregede industriar
beidere kommer inn under loven. Vi må k reve at den omfatter samt
lige lØnnsmottagere. I det for lag som foreligger, er det opsatt fØlgende 
skala for ydelser : De som tjener fra 600-1000 kroner - 9 kroner' uken, 
1000-1500 - 12 Moner, 1500-2100 - 15 kroner, 2100-2800 - 18 Mo
ner, og fra 2800 - 21 kroner. nertil kommer kr. 1 .50 i tillegg for hvert 
barn. Og hvad kontingenten som arbeidsgiver og arbeider skal yde pr. 
uke, forholder det sig så : I kl. Il 40 Øre, III 50 Øre, IV 60 Øre, V "lO Øre 
og kl. VI 80 øre. Det skulde bli en halvpart på hver. Vårt prinsipale 
krav må være at arbeiderne skal fritas for kontingent. Sekretariatet 
har nedsatt en komite til å behandle dette, og her er det et flertall og 
et mindretall. Flertallet anbefaler en arbeidsledighetstrygd. Mindre
tallet vil ikke være med på det, da man mener man ikke kan Øve kon
troll med en slik trygd. Sekretariatet har imidlertid gått med på at 
man skal fremme et slikt forslag. Og i den tilleggsdagsorden som er 
omdelt på kongressen, vil de finne følgende : 

Sekretariatet innstiller at kongressen ttttalel': 
Den store og permanente arbeid lØ het gjør pØrsmlUet om en ar

beidsledighet trygd aktuell. 
Det av venstreregjeringen fremlagte utkast til lov om arbei<lsledig

heL,stl'yg<l er dog ikke brukbart, <lels på grunn av trygdens hegren sede 
omfang, dels ford i <let legger for tore byrder ved trygdeor<lningen på 
lØnn mottagerne, og ærlig fordi det er yenstres forutsetning at loven, 
om den vedta , dog ikke kal ette i haft. Derved får loven ingen prak
tisk betydning i den nuværende arbeid ledighet itua jon, eller for den 
nærmeste fremtid. 

Kongre en uttaler, at en lov om arbeid ledighet trygd må fremmes 
på det grunnlag, at byrdene ved trygden fordele på tat, kommune 
og arbeidsgivere, og under den bestemte forut etning, at trygden ikke 
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bare vedtas som l'ov, men at loven også blir satt i kraft, så trygdeord
ningen kan få praktisk betydning under den nuværende krise. 

KO'Ilgressen opf,ordrer 'sekretariatet til i samarbeide med D. N. A. 
å virke for at denne ,sak fremmes og l Øses -overensstemmende med kon
gressens forutsetning. 

Arbeidsledighetstrygd. - Mindretal lets synspunkt. 

Olav Hindahl:  Jeg tenker de fleste representanter er mildest talt 
forbauset over at denne sak k ommer op, idet det ikke fremgår av den 
'1.dsendte dagsorden. Der har man bare et forslag fra Drammens og Di
striktets faglige Samorganisasjon. Det betyr dog ikke så meget. Det 
burde i dagsOt'denen ha kommet frem at det var et flertall og 1llillldre
tall. Medlemmene har ikke kunnet ta stan dpunkt slik som dette fore
legges o ss. Det er sandt at det er svært få forbund som er forsikret 
mot arbeidsledighet. Og det kommer jo av at man i sin tid avskaffet 
alt som ikke hadde med k amporganisasjoner å gjøre. Imidlertid kan 
man vel idag si at forholdet er anderledes og at også opfatningene har 
forandret sig. De forbund som har nedlagt sine kasser, tenker så smått 
å oprette de igjen. Kjemisk I nc.ust.riarbeiderforbund hadde det således 
fremme ved sitt landsmØte fØr jul, men vilde avvente behandlingen her 
på kongressen. Det er et fromt Ønske man uttaler om at arbeiderne 
ikke skal betale denne trygd. Men det er å k aste blår i Øinene på med
lemmene å tro at venstre vil gå med på at staten så å si alene skal 
overta trygden. Venstre har nok ikke mange linjer i sin politikk, men 
det mener dog at trygden skal være hjelp til selvhjelp. Omkring 250 000 
personer kommer til å omfattes av denne trygd. Derav er hittil 40 000 
forsikret i sine egne arbeidsledighetskasser . Det som er det store ved 
de arbeidsledighetskasser vi har, er at man har kontroll veq besettelsen 
av ledige plasser. Ved en tvungen trygd får man ikke det. Selv Ofte
dal hevder som et forsvar for loven at man ved en slik trygd får 
den fulle kontroll, og den samme opfatning har arbeidsgiverne. En an
nen ting er at man skal være 20 år fØr man kan nyte godt av denne 
understøttelse. Ca. 18-20 procent av den arbeidsledige ungdom får 
ikke av denne trygd, og dertil kommer at de som vel har den største 
ledighet - skog- og landal'beideme og fiskerne - får ingen ting. Og 
det er dog grupper som har det verst. Ser man på syketrygden, så må 
man innrømme at medlemmene har intet å· si. Og vi ser tendensen hos 
bondepartiet om å skjære mest mulig bort av de sociale goder. :Man vil 
nu nedskjære inntektsgrensen så ferrest mulig får nytte av trygden. Slik 
vil det gå. I Danmark og, så vidt jeg forstår, i Sverige er man inne på 
vår linje. I England og Tyskland har man den tvungne trygd. Men 
derfor passer den ikke ho oss. J eg vil anbefale at man stemmer imot 
en slik trygd. Ved å stemme for den innstilling som foreligger fra fler
tallet, binder man sig under enhver omstendighet for en slik trygd. Jeg 
vil på Ødegårds og egne vegne foreslå følgende : 

«l spØrsmålet om forsikring mot arbeidslØshet anbefaler kongres
sen det standpunkt som er inntatt av arbeiderfraksjonen i den av de� 
partementet nedsatte komite : at den gjeldende ordJning rnæd statsbidrag 
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til offenUig godkjente ft"iviUig oprettede arbeidsledighetskas8er, bibe
holde8_» 

Og å sekretariatet har i sin tid vært mot denne arbeidsledighets
trygd. Det standpunkt burde vært oprettholdt. 

Di1'igentene vil ordne debatten. 
Ordstyreren : Jeg vil fore lå at rasjonaliseringen og de øvrige 

punkter behandles sæl\skilt. 
Ivar Ertresvaag anbefalte at spør minene blev behandlet under ett, 

da de berØrte hinannen. 
Lars Evensen - likeså. 
Ved voteringen falt d irigenten for lag. 
A.. II .  A.mtsen: Det om Alfred :Madsen holdt foredrag om, var den 

situasjon vi kjenner til i det daglige liv. Det var opsummerte kjensgjer
ninger. Det 1/'ye var å overvinne eller råde bot på arbeid lØ heten. Og 
her kom han inn på forkortelse av arbeid tiden. Kan vi råde bot på ra
sjonaliseringen ved forkortel e av arbeidstiden ? Det lar sig hØre, hvis 
man var herre over det selv. Men man er avhengig av arbeid giverne og 
samfundet. Det kunde dog tenkes at man kunde komme til et kompro
miss å få en forkortelse uten kompen asjon i lØnn. Derved vilde man 
jo få flere i arbeide og man fikk belastet utgiftene på flere. Mange fag
foreningsfolk er enig i dette og det bØr komme sterkt i forgrunnen ved 
de kommende tariffrevisjoner. Selv om det skuI de koste fagorganisasjo
nen noget må man i dette spØr mål foreta sig noget, slik at vi får flere 
inn på arbeidsplassen. 

Ordstyrel'en gjorde representantene opmerksom på forslagene under 
punkt 4 - inntatt i dagsordenen fra side 16-29. 

har Ertres'/;aag vilde forbeholde sig å opta forslag under den fag
lige situasjon, når formannen hadde holdt innledningsforedrag. 

Bdw . .lI ørk : Den tore arbeid 'ledighet vi har hatt i de i te 10 ål' 
har beskjeftiget fagorgani a jonen meget. Det har ikke vært mulig å 
avskaffe ledigheten ; men man har mli.ttet gjøre alt for å dempe dens 
virkninger. :Mest i forgrunnen under alle overlegninger har arbeid tiden 
kommet. Da vi for 40 år siaen rei te -timerskravet var det under lig
nende forhold. Under ra jonaliseringen er nu bekjempel e av dens virk
ninger det be te middel arbeid tiden forkortel e. Men når man stiller 
krav bØr det være et ideelt k rav, man bØr reise en fane som alle kan 
samle ig under. Derfor fore lår O lo og Omegns fagl. Samorgani asjon 
.at kravet reise om 6 timer'8 dog - 36 timer arbeid uke. Vi mener at 
ved å rei e dette krav 'u kan man ved de moderne ma kiner man nu 
har, også få en bedre utnyttelse av disse, derved at de kan utnyttes i to 
.skift. Og derved kape arbeide til flere. Fra Amerika, hvor ra jonali-

eringen er kommet leng t frem, er det nettop fra bekjente ocial
Økonomer uttalt at man ved 6 timer kift kunne utnytte maskinene 
bedre. Dertil må det tenke på underhold til de arbeidsledige, for selv 
.om vi får arbeidere inn i bedriftene, vil vi komme til det stadium at 
nye ledige kommer til. Det er beklagelig at de fl te forbund i i n  tid 
nedla sine arbeid ledighet kas er. Nu ser vi fØlgene derav, idet vi må 
henvi e de ledige til Staten og kommunen forgodtbefinnende. De var 
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mer rakryggede den gang de hadde organisasjonen i ryggen . For det 
var ikke nådesmuler de mottok derfra. Sekretariatets forslag er et pla
tonisk Ønske, man burde dog sette noget mer bak dette krav. Kunde 
man ikke i Staten eller ved fagorgani sasjonens hjelp gjennemfØre det, 
bØr de arbeiderstyrte kommuner begynne med det. Vi så hvordan det 
gikk med alderdomspensjonen, den blev gjennemfØrt i Oslo 'og gikk som 
en vind over landet. Mange kommuner har gjennemfØrt den efter Oslo. 
Hovedstaden har et veldig forsorgsbudgett. Det kunde tenkes at man i 
en arbeiderstyrt kommune kunde få gjennemfØrt en arbeidsledighets
trygd, på den måte at kommunen og Staten og arbeidsgiverne var med 
på å bære trygden. Man må ta bestemt avs Land fra at arbeiderne skal 
være med å betale her. Jeg vil gjerne stemme for sekretariatets forslag, 
men jeg er ikke helt fornØiet med det. Det fØrer ikke til noget praktisk 
u nder de nuværende forhold. SpØrsmålet bØr tas op i de, arbeiderstyrte 
kommuner, en omlegning av forsorgsvesenet, slik at vi får en ledighets
trygd. Det vil lette forsorgsvesenet. 

Wm. Lund-Olsen: Jeg vil peke på en ting ved rasjonaliseringen. 
For den aller vesentligste del skyldes det ikke moderniseringen av ma
skiner og de mange nye tekniske hjelpemidler, men presningen av ar
beidstempoet, intensiteten er større enn nogensinne. �fadsens konldu
sjon om å kreve 6-timersdagen uten kompensasjon i lØnningene viser 
at man fortsatt er inne på den linje at arbeiderne også i fremtiden 
skal bære den hele byrde. Det riktige må være forkortelse av arbeids
tiden, men med full kompensasjon. 

Konrad Ka/'lsen: Vi er alle enige om at den store arbeidsledighets
krise skyldes produksjol!ssystemet og det minskede forbruk. Det er in
konsekvent å si at man da skal kreve senkning av arbeidstiden uten 
kompensasjon i lØnn. Sekningen av lØnnen vil jo forverre levestandar
den og vi blir ennu mindre i balanse med forbruket. Jeg må derfor ad
vare mot den linje. En sterk organisasjon som klarer å få gode lØnnin
ger, makter også å få en ordentlig arbeidstid. Vi i vår organisasjon er 
enig i sekretariatets forslag. For Øvrig har vi sluttet oss til Trondheims 
Sago, Tomt- og HØvleriforenings forslag om å gjøre det til et internasjo
nalt kampprogram. For det må gjøres. p'å side 22 i dagsordenen e r  
det et forslag fra Salsbrukes Arbeiderforening gående ut på a t  det skal 
optas en effektiv kamp mot overtidsarbeide og at Landsorganisasjonens 
medlemmer må tilpliktes å være på vakt mot anvendelse av overtids
arbeide i nogen som helst form og om nØdvendig å nekte dette utfØrt 
når det forlanges. Mange steder ser vi at man arbeider ikke 8 timer, 
men 10 til 12 timer. Det må fattes konkrete beslutninger om dette, så 
vi kommer bort fra det. Å senke lØnningene vil jeg advare på det kraf
tigste mot. 

Nils Kvale :  Den gang vi begynte behandlingen forbeholdt jeg mig 
adgangen til å komme tilbake til spØrsmålet om å få det inn i Landsor
ganisa jonens formål paragraf. Det er fare for at kampen om 6-timers
dagen blir like vanskelig og mØisommelig som i sin tid 8-timer dagen. 
Som stillingen ligger an er man ikke tjent med å få spØrsmålet i resolu
sjonsform. Det er en ganske annen k raft i det når det kommer inn i 
Landsorganisasjonens lover. Derved har vi qet alltid for oss, manende 
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til  fortsatt arbeide. Om det tok lang tid med -timersdagens gjennem. 
føreise, så var det dog lett å arbeide for det, fordi det tod i Landsor
ganisasjoneIlS formålsparagraf. Og vi fikk medlemmene med på det. 
Det er uundgåelig å møte den sterke rasjonalisering uten ved en forkor
telse av arbeidstiden. Skal man så med en gang kreve kompensasjon 
herfor ?  Det ru være meget vanskelig. Arbeiderne blir vel nØdt til å ta 
den kortere arbeidstid i fØl'lste omgang, og så blir det næste kritt å se 
å få kompensasjon. 

Thorbjørn Dahl: Det forslag som foreligger fra sekretariatet er 
klart og greit, men det var Madsen jeg gjerne vilde replisere til, selv 
om det riktignok var et tankeeksperiment han kalte deL TIan mente 
nemlig at arbeiderne ved å ta en k ortere arbeidstid uten kompensasjon 
vilde relativt tilfØre arbeiderklassen stor styrke, derved at flere kom i 
arbeide og så kunde man i næste øieblikk ta det igjen i lØnn. Jeg trol' 
det er feil. Vi har nemlig en rekke grupper som har forkor:tet arbeids
tid. Man har delt op arbeidet ig imellem, men det har skapt en dår
ligere levestandard for samtlige. Kunde man slØife en time og ha det 
like bra så gikk det an. Men jeg vil advare mot å gjennemfØre kravet 
på den basis at arbeiderne skal betale for det. Arbeiderkla ens stil
ling blir verre ved det, og relativt blir ikke kjØpeevnen heller nevne
verdig bedre. 

lt"rank Hanse-n : For o pesialarbeidere er det nØdvendig å gå til 
en forkortelse. Vi så her i byen da naglefabrikkene gikk sammen, at 
flere blev arbeidsledige, og vi blev opfordret av arbeid kameratene om 
å foreta oss noget. Vi tok 6-timer dagen og vi gjennemførte den en hel 
uke, men da fikk vi arbeidsgiverne og våre egne på oss, og vi måtte gå 
tilbake til den gamle arbeid tid. Jeg vil tillate mig å foreslå fØlgende : 

«Rasjonaliseringen må betraktes som et nytt ledd i kapitalistiklas
sens hånd til å befeste og utvide sin makt. 

Dette må omgjøres så at den blir et middel i arbeiderklassens tje
neste til dens nytte og fremgang til maktovertagelsen. For å motar
beide pre set fra motparten ( kapitalistklas en ) ansees fØlgende ting 
som nØdvendige : 

1. Intet kontrollsystem tillate innfØrt uten arbeidernes samtykke 
og godkjennelse. 

2. I rasjonaliserte bedrifter arbeides ingen overtid utenom den slags 
arbeide som ikke kan utfØre på dagen. Arbeidernes klubb tyre 
avgjør om arbeidet er nØdvendig eller ikke, fØrer kontroll med 
overtiden. 

3. Ved eventuelle særlige store arbeidsplas er tillates 2 skiftsy tem 
innfØrt. 

4. Skiftene legges mellem kl. 6 morger og 6 aften, da rasjonaliserin
gen fØrer det med sig at 6-timer dagen må gjennemfØres. 

5. Ved skiftenes innfØrel e må det på ees og overvåke at arbeidernes 
levestandard ikke forringe . 

6. Dette må gjØres ved å kreve en fast timebetaling og gir kompen
sasjon for akkordfortjene te, eller fast ukelØnn og motarbeideIse 
av akkord systemet. 

7. Arbeiderbe kytteIse loven pa ' es overholdt og utvidet til gagn fOl� 
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arbeiderkla sen barn, således at ingen yngre eller mindreårige kan 
få beskjeftigel e innen industrien til fortrengsel for eldre arbeidere . 

.8. Tillitsmannsbestemmelsene skjerpes og utvides til gagn for orga
nisasjonen.» 

Karl Bratsberg: Da Skiensfjordens faglige Samorganisasjon inn
kalte møtet var det nettop fordi denne sak var av så tor viktighet. Det 
møtte 80 representanter fra fagforeningene. Vi akter ikke å være med 
på å redusere lØnnen fordi om vi tar kortere arbeidstid. Det vil være 
en farlig linje å slå inn på. Men arbeidstidens forkortelse er av den 
største viktighet og må være et av våre fØrste krav selv om vi ikke 
denne gang opnår nogen øres forhØiel e. 

Ambrosius Olsen: SpØrsmålet om 6 eller 7 timer er det vel i grun
nen ingen uenighet om i en forsamling om denne. Alle er for iimskrenk
ning, helst burde man gå ned til 4 timer. Men pØrsmålet er om vi kan 
klare det. Hadde man.. allerede den gang rasjonali eringen begynte 
tatt op spØrsmålet, vilde vi muligens være kommet noget lengere idag. 
Arbeidsgiverne er kommet langt. Vi ingen vei. Vi kommer som vanlig 
noget sent. Det vilde lØnne sig å gå til forkortelse uten kompensasjon, 
sa Madsen. Rjukan har drØftet det spØrsmål flere ganger, og vi er klar 
over at noget må der gjøres. Vi har ikke bare drØftet det, men også for
handlet med arbeidsgiveren og fått tilsagn om 7 timer, men uten kom
.pensasjon. SpØrsmålet er om det er forsvarlig å gå den vei. Siste taler 
·sa jo at vi blev fattigere. Ja vel, vi blir det med en gang, men vi gir det 
offer til de arbeidsledige, de som idag er på gatene. Og vi tjener på det 
selv, vi som er i arbeide. En forkortelse har også stor betydning for dem 
som står i usunde og undhetsfarlige bedrifter. Ofte er det bedre å 
h a  en mindre arbeidstid enn å ha noget mer i lØnn. Ved å få flere i ar
beide er det også lettere å gripe tilbake fra arbeidsgiverne det man gir 
slipp på i første omgang. Jeg finner det fult forsvarlig å gå til inn
skrenkning av arbeidstiden under de forhold. Til å begynne med var vi 
aldeles uenige på Rjukan, ja så langt at vi næ ten slo . Jeg har tenkt 
meget over saken, og efter et møte i Arbeidersamfundet kom jeg til den 
.opfatning at vi må ta dette offer. De arbeidsledige vil ikke forstå det, 
hvis ikke vi som er i arbeide bringer et offer. Vi gjør det ikke med 
trygdekasser og den lags. Vi utsatte pØrsmålet på Rjukan for vi vilde 
avvente kong res ens behandling. Nu, det som blir trukket op her, må 
ikke være stivbenet. Det må være slik at man kan innrette sig på de 
forskjellige arbeidsplasser efter de forhold man har. Så var det det 
internasjonale spØrsmål. Der har vi syndet, og syndet forferdelig. Ti
den er nu inne til å få en avgjØrelse om disse ting_ Vi kan ikke komme 
tilbake kongress efter kongress uten å få bragt de internasjonale for
bindelser i stand. Kan vi greie å lage en interna jonale utenom Moskva 
{)g Amsterdam, som kan få slik tilslutning at den betyr noget ? Nei, la 
oss nu en gang komme til sannhets erkjennel e herom. Vi kan ikke stå 
med et ben i Moskva og et i Amsterdam, og av og til med et i Kjøben
havn. Vi har jo forre ten ikke mere enn to ben. ( Munterhet. )  �fin me
ning er imidlertid, lik som tillingen nu er, at vi nart eiler inn i Am
sterdam. 
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Adolf Ol·sen: Det krav som blev satt op i sin tid - 8-timersdagen 
- var et amiende og greit krav, en fane for hele verdens arbeiderklasse. 
Det vilde være riktig at man nu reiste 6-timersdagen på samme måte. 
Det som var det idealisti ke i kra\'et av 1 H og om var slagordet val' 
at arbeiderne kulde fli anledning til å nyttiggjØre ig de kulturelle 
fremskritt. Idag er kravet om forkortelse rett og lett et mat pøl' mål 
for de 25 millioner arbeidsledige i verden. I ngen er vel i tvil om at 
krupp en blir like hård, enten vi setter 7 eller 6 timer. Men det er en 
milepæl ,-i skal sette, og da er 7-timer kravet for nærliggenue. Yed li 
ta forkortelse med delvis eller ingen kompensasjon kunde man risikere 
«a socialisere fattigdommen», sa Madsen. Lund·Olsen fordØmte dette 
å kjøpe sig til forkortelse. IIan var enig i socialiseringen. Men på den 
annen side har vi mange arbeidsledige som står i fare for å bli fascisert 
eller lapposisert. IIvad det internasjonale angår med hensyn til eks· 
port, så må vi jo her hjemme hyle med de varger som er i utlandet, og 
som er de bestemmende over produktet, markedspri en. Men vi har jo 
også en hjemmeindu tri. Vi kal jo f. eks. bygge et rådhus her i byen, 
og vi er gudskelov ikke kommet så langt med kommunikasjonene at den 
slags lar sig flytte fra et annet sted, man kan ikke importere den slags, 
og vi har levuetsmiddelindu trien. Man har her anledning til å kjempe 
for arbeidstidens forkortelse. Jeg er ikke i tvil om at like så sikkert 
som jeg erindrer at bygningsarbeiderne i Stavanger tok 8·timer dagen, 
så vil og li hjemmeindustrien denne gang kunne lage en bresje i muren 
for en ennn kortere arbeidstid. Dette spØrsmål er det viktigste kon· 
gressen har til behandling og det sekretariatet har krav på er å få grei 
rede på hvad representantene mener fra de forskjellige kanter. 

A. Brairold : Det er snakket litt om formene og på In'ilken mftte 
man kal lempe på arbeid lØ ·heten. Jeg badde egentl ig ikke tenkt li 
tale ber på kongre sen, fordi de fleste kjenner min opfatlDing. :\fen om 
teknikken u tvikler sig, må og sft kravet være forkollh'l e av arbeids· 
tiden. Papir-arbeiderne blev i ,sin tid att utenfor fabrikkiilsynsloven 
§ 31 ,  om arbeid 'tiden. Gikk vi til en kongre ? .... Tei, vi samlet arbei· 
derne i papirindustrien l Skandinavien til en felles optreden og vI fikk 
på den måte forkortet den. Men det el' ikke nok bare en ,skandinavi k 
samling. Vi må og å ha en internasjonal kla esamling her. Vi bØr 
bod fra pratet ,og frem. m(d realiteten. 

Hal,,;or ørum : :Man får inJn.trykk 'av at ra jonalisel'ingen el' år a· 
ken til all k ri e. Det er å !Jtille aken pli hodet. Ra jonalisel'ingen er 
en følge av kapitalismen, og denne har vi å kjempe med til enhver 
tid. Yi fratar ikke kapitalistkla n noget når vi ikke krever kom· 
pensasjon. Da :\Iad en hadde levert itt teore1Ji ke inlulegg om jeg 
ikke har noge t  tørre å innvende imot, undlot han imidlertid å si 
h vordan vi kulde mobilisere massene mot det kapitali ti Ire sa.mfund . 
De objektive muligheter fQr arbeiderkla n e r  til tede. Mad en pekte 
på konkrete eksempler fra England, hvor 10 procent av befolk1Ilingen 
hadde over hahparten av inntekten, og noget lignende mr jo forholdet 
her i landet. Tår det gjelder de arbeId ledige, hvad er vi da ? Jo at 
Landsorganisa jonen og D. N. A. når det gjelder å organi ere de 
arbeidslØ e, palter det op til å gjelde bare dem som tilhØrer D. N. A. 

L - a  
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Arbeidsledighetstrygd har ingen betydning for de arbeidslø . Det 
legger bare en demper på arbeiderkla. en offensiv. Jeg vil anbefale 
at man Istemmer mot både l'asj onaliseringen og trygden. Jeg vil til 
slutt henstille til d irigentene å referere for kongressen de arbeidslø es 
hen vendeIser . 

Ordstyreren: Vi har referert det. 
AndJm's BirkeUIind : Rasjonaliseringen i skib farten arter sig ve

sentlig på to måter, omlegning fra må til tore bårter. En tusen tonner 
trenger 15 mann og �n 1 0-tusentonner 35. På tross av omlegningen er 
mannskapsantallet imidlertid gått ned betydelig. Og å har vi en 
annen ting. I 1918 fikk vi en bemanningslov iSOm det siden er blitt 
lempet sterkt på, og i 1927 blev den f'aktisk øuelagt. FØlgen var at 
det fra hvert 'skib blev kastet i land en mann, mange teder to mann. 
I l øpet av fØrste halvår 1 92 fikk v i  1500 mann ledige av den grunn. 
Vi har nu utarbeidert et nytt forslag til bemanning1sskala. I 1929 blev 
det fremsatt ved stortingsmennene Madsen og Støstad. Det blev ikke 
vedtatt da, men det er klart at sjØfolkene og deres organisasjoner 
venter på at det må bli gjennemført. Så har vi jØfolkene arbeidstid. 
Den er fremdeles 12 timer i sjøtfu.. Det er kun når et skib blir lig
gende ved land over 24 timer at det kan bli tale om 8 timers dag�n slik 
.som alle andre arbeidere har det. Jeg vil foreslå fØlgende : 

<På grunn av den store arbeidslØshet blandt sjøens arbeidere vil 
kongressen understreke n Ødvendigheten av en bedl'e beIhalnping og 
gjennemfØrelse av en forkortelse av arbeidstiden. Norsk Matr'Os- og 
Fyrbøterunions forslag til bemanning fremsatt for Stortinget 1929 
må snarest ophØies til lov.» 

Nils Heggla,nd: En rekke forbund har i de senere år utviklet sine 
arbeidsledighetskasser. Da forbauses vi over det forslag ,som sekre
tariatet fremkommer med. J�g vil i likhet med andl'e håpe på at loven 
må bli nedvotert med en gang_ Det blir bare lappverk. Men det MØrk 
mr inne på om å få en trygd i de arbeideDstyrte kommuner, var en 
opgave verd å arbeide for. Sekretariatet bØr sammen med !Stortings
gruppen søl'ge for at det bli r  overført fra stat til kommune. De som 
har stått i arbeide har all honnØr for hvad de har gjort for de arbeids
lØse i disse trange tider. Men når det er nØd og elendighet, så er 
i ngenting godt nok. Vi må derfor gå videre og få arbeidstiden for
kortet. Jeg tror at over halvparten av den norske arbeiderklas e har 
arbeidet på inn krenket tid, men allikevel har ledigheten teget raskt, 
så vi idag har vi tnok omkr. 70 000 ledige. Å ikke kreve kompensa
sjon vil være å forringe arbeiderklassens kjØpeevne. Levestandarden 
vil senkes. 

Flood Engebretsen: Jeg har inntrykk av at man ved behandlingen 
akkurat som i avdelingene ikke har gått inn på realiteten. Man må 
også ta hensyn til utsiktene for gjennemfØrelsen av kravet. Det kan 
i kke trekkes ammenligning med 1917-18, da vi tok timer dagen, 
og nu. Situasjonen lå den gang slik an, at vi maktet opgaven. Nu 
uttrykker man bare ønskeligheten og så taler man om kompsn asjon 
eller ikke. Vi er nu på deffensiven, selv om vi organisasjonsmessig er 
sterke. SpØrsmålet l igger imidlertid lik an nu at vi ikke kan ta hen-
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syn til om vi får kompen a jon for ned ettelse av arbeid tiden eller 
ikke. Det er en hel alder kla se om ikke har hatt noget å gjøre siden 
de blev konfirmert. Det holder på å danne ig en femte- tand i landet. 
Og det er d isse vi må komme til und etning, elv om det ko ter oss 
noget. Situasjonen tvinger oss ubØnhØrlig å lå inn på denne linje. 
Kongressen må i tydelig fra her. Det venter de arbeidsledige. Inn
skrenkningene rUlIl,dt ved bedriftene har ofte fØrt til at arbeiderne selv 
har hen tillet til arbeidsgiverne å fordele arbeidet tslik at de fikk 
nogen d agers arbeide allesammen . En ting til i denne forbindelse Cl' 
at de som itter her, i særdeleshet må pa på at arbeidstiden ikke 
gjøres illusori k. Hvordan skal ma n nemlig klare 6 timers dagen, hvis 
man, ikke engang holder ig til 8 timers dagen. Forkortelse betyr dog 
ikke så meget, det vil neppe bli å mange nye arbeidere som kommer i 
beskjeftigel e av den gnmn. Det kan hjelpe i hjemmeindu trien, men 
ikke i eksportindustrien. Vi kal ikke undlate å være opmerksom på 
at randstatene Polen, T,sjekko·Slovakiet og Finlnland har op til 12 
timer: dag i papirindustrien. SpØrsmålet er såledets i hØi grad et 
internasjonalt spØrsmål Men jeg er ikke enig med Ambro ius Olsen 
og kan i kke slå fØlge med h am av den grunn til Amsterdam. 

Lars Evensen ikke 1lil stede. 
Ohr. Systad : Den galng da de store indu trimagnater begynte å 

lan ere de store rasjonaliseringsplaner var det straks ocialpolitikere 
som var ute og sa at man kulde motta den og ikke bekjempe den. 
Det var en feil at man i sin tid ikke inntok det standpunkt at man 
skulde bekjempe den. Følgen er at det er blitt mange arbeidslØse 
istedenfor at man oprindelig trodde at det vilde tilpa es efterhvert. 
FølgelJl er at vi nu er kommet op i forhold om vi van kelig kan råde 
bot på. Og man må kunne innrØmme at den taktikk man inrntok var 
feil. Når man nu skal råde bot på dette, så er det ene te man peker 
på arbeidstidens forkortel e. .J eg vil si at man må være meget varso:m 
her. Det er et spØrsmål som gjelder alle land. I 1925 hadde man 
Arbeidskonferansen i Washington, men ennu er ikke 8 timer dagen 
blitt ratifi ert av mer enn et par regjeringer utenom kandinavia. 
Derfor må man tenke på kon ekvensene, all den stund timel'lS dagen 
en'llU ikke er gjennemført i mange land. Kommer vi også i kke der til 
å skape Øket arbeidsledighet, hvi vi ikke er var omm e ?  D e  om skal 
ha produktene eller varene, de bryr ig ikke om hvorfra de kommer. 
Billigst mulig kal det være, og da blir spør målet bare det om hvem 
som kan få var ne billig t frem på markedet. De går av med seieren. 
Det el' sålcd en internasjonal ak for mange indu tri er. En ensidig 
behandling her i landet kan ri ikere at vi kaper o s tørre ledighet. 
TIer må vi amarbeide med hele den interna j onale arbeiderkla se. 
Vi har våre forbund -intern a jonaler i orden, alle. ammen. Det er ad 
detn vei og ved den politikk \i kan nå frem. Vi behØver ikke å gå til 
Amsterdam for det. Å ikke kreve kompen a jon for en forkortel e av 
arbeidstiden er å senke arbeiderkla n leve tandard. Om vi krever 
6 timer dag uten å forlange dekning i lØnn, !Så tI'Or jeg nok at til og 
med rbeid aiverforeningen ak pterer det over bordet. Jeg vil derfor 
sterkt advare mot å slå i nn på den l inje. 
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Ingvald Olsen : Tår man ser på arbeid slØsheten må man se inter
nasjonalt på spØr mfilcl. For yfirt land om for andre er ledigheten 
en l1rsak av ra jonaliseringen. Det er spØrsmfil om li finne botemidler. 
Ingen har klart å finne å r  aken eller botemidler til å komme ledig
heten tilliv . For mig står det i m idlertid lik at det er ra jonal ise
ringen som har skylden, men man kan jo ikke bekjempe den. Det e r  
anvi t å gå den vei å Ined tte arbeid tiden,  og <let e r  kanskje ikke så 
ugjØrlig. Men det kan ikke gjøres med kompensasjon. I min ind ustri 
er det stor inn: krenkning, men det kan være spØrsmål om å få flere 
ri arbeide ved mindre arbeid stid . En kon ekvens ay arbeid stidens enk
ning må absolutt være det at vi får flere inn på arbeid plas en. Ellers 
går det ikke. Det er et forhold om er påtalt terkt her, og det er o,-er
tidsarbeidet. Vi har for vårt vedkommende Økt å begron e det for li 
skaffe flere arbeide. Jeg er en ig med AmbroR i m;  Olsen at vi må se 
interna jonalt på det, eller når vi ikke frem. Yi ,tår o,-erf'or en stel'k 
konkul'l'anse fra Tyskland, Polen og andl'C land , h\"or de har op til 12 
t i mers arbeidsdag og lettere lØnn <mn o . Dedor må det sec i fel
lesskap. 

Nils Norh eitn : Prakt iRk talt alle fast lår på ny at man di'skuterer 
ut fra de gamle synspunkter. Denne kongre kan ikke gå fra hver
andre uten å vedta konk rete forslag. Det er lenge iden rasjOOlalise
ringen begynte i typograffaget. Med settema krinene stadig yoksende 
i nnflytelse har man allerede mange steder 6 timers lcift. Det er iingell 
annen uh-ei av dette, enn enk u i ng av arbeid t iden og 'l får man se 
på kompensasjOOlen nere. Og videre får man i til ekretariatet og 
forbunds tyrerne at de må opta forhandlinger om di .. e \iktige pØrs
mlH, skandinavisk og internasjonalt. Yi får ikke de arbeidslØ e som 
klassekjempere fØr de er på arbeid plas en. �Ien da kan vi også ta 
igjen det som vi kanISkje i fØr te rekke må gi kjØp på. 

Nasjonalteateret innbyr kongressen. 

Ordstyreren: Nationalteatret har innbudt kongressens deltagere 
til forestillingen fredag. J eg ber om kongre eus bemyndigel e til å 
sende teatret kongre eu takke krivelse_ ( Livlig bifall. ) 

Møtet heVlet. 

Formiddagsm øtet torsdag 19 februar. 
Ord tyrer : Elias Volan. 

Protokollen fra efteIlmiddagsmØtet onsdag referertes og godkjentes 
u ten bemerkninger. 

Henstilling om ro i salen. 

Ord-styreren refel'Crle en henstilling fra Haugaal"d til- diri�u
tene om å ette alt inn på å kaffe ro i alen, man kunde hØre hvad 
de for kjellige talel'C hadde å fremfØre og uttalte så ridere : Dirigen-
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tene vil inin kjerpe a t  l e t  må være ro. Skal man tale med e n  repre
entant får man ta ham med ut i korridorene. Iler kulde ,-ære plass 

nok for konferanser u ten å lage for tyrrel er inne i . alen. 

Redaksjonskomiteen får arbeide u nder punkt 4. 

Ordstyreren ( videre) : FØr vi begynner med tale rli ten ,'il ,- i fore
slå at man di kute-rer de enkelte puinkter og efter om man bl i r  fenlig 
med dem ikke foretar nogen votering, men sender amtlige for lag til  
redak jon komiteen. Så får man votering over all punkter t il slutt 
når redakJsjonskomiteen har sett på saken. 

Vote�'ing: Ord tyrcren for lag blev enstemmig vedtatt. 
Ordstyreren: Vi fore�lår trek til punkt a i dagsordenen punkt 

4 og at man så begynner på punkt b. F\)1' laget blm' vedtatt. Og tale
tiden blev att til 3 m inutter for dem som hadde hatt ord et og 5 mi
nutter for andre. 

Arth1tr Berby : Det faller noget eiendommel i g  å skille di 'se punk
ter fra hinamnen, som hØrer slik sammen ; roen kanl kje man kan spare 
tid. .A.llerede ifjor ommer kom vi inn pfi pøl' målet om forkortelse 
av a rbeid tiden for å hjelpe de a rbeid lØ inn på arbeidsplas 'ene. 
For mig var det spØr mål så viktig at det fikk ikke hjelpe om vi ikke 
i fØl' te omgang fikk kompPD a. jon herfor. lIen det var ikke mnlig å 
vinne gehpl'. Det ,'al' gledelig a h$5re Ambl'osius Ol ens innlegg ; nu har 
han latt om. Dengang sa han at (len levestandard som val' opnadd måtte 
holdes. Jeg pekte da på dpn fare fOl' arbeic1erklas en kamp om det Hi i 
klØvningen innen arbeidel'kla en med en forholdsvis godt avlønnet arbei
der efter tal'iffmes ig lfjnn pft den ene side og en helt til ski nnet proleta
risert arbeider pfi. dpn alllwn. Vi  må være opmeJ'ksom på at disse siste 
har vært med på å kjempe frem den levestandard vi  hal'. Det er usoli
darisk, i hØie ·te grad antisoeial i sti k og gelr ikke an å 1u1ndheve. Skal 
vi være rettferdige, så må det være ' lik at alt det vi fran'ister kapi, 
talen skal a rbeiderne dele fordelen av. Det kan ikk� være ri ktig å 
skjerme o og ikke de andre. '\lelre hu truer møter op i butikkene med 
kontantcr og de a rbeid. lØ hu truer med matlapper. Det bl ir på 
den mate et bun;ulØ t . ,'elg mellem o !'I. Og fa ei ·teue finner rørt ,'anne 
å fi ke i. E l' \�i ikke papa, Helig og 'sørger for fl få de arl)eid lfl e inn 
på al'beid.'pla. en, så kan de ka n.-kje ikke lenger holde ut. 

lValdCllwr Lm'8ell frafalt. 
Albert ]{(/rl8CI1 : I EydeluH ll nu tte d gå til inllkkrenkning 2 dager 

f-or fl fa alle i b(,Hkjeft igelse. Yi ment · det ,-ar heure det. enn a m åtte 
underholde dem pe\ annen måte. 'l'a r vi f. ekH. Hllleggs" irkHomheten 
tror jeg heller ikke det yi1(}(' være ya ll skel ig del'. }I( Il skulde Y i  kreve 
kompensa sjon for a fotkorte HrheidHt i (lel1 vilde dpt uok hli " a n kelig. 
Det ,-il " ærf fullt forsmrlig a g.t (len linje for derretl a ra ne t mulig 
i arbeide . .Ja, det er hedt!.' fl euhei(le pa noget reduserte 1jlnuin<rer enn 
å ha . a mange utenfor. 

Olaf X braha  JIl8en frafalt .. 
Eugcll .Joll nlwC8s('JI : .Jeg lla r ikke .'temmen·tt hel', men vil ikke 

undlate å Hi min men ing om m'heid ·lØ�heten. Rasjonal iseringen glir 
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sin ubØnnhØrlige gang o g  v i  e r  arbeiderne dry r ut fra arbeid plas
sene. Vi risikere snart at en halvpart av arbeiderkla sen er i arbeide, 
den annen utenfor. Hvad gjØr fagorganisa jonen ? Jo, den arbeider 
for best mulige lØnninger og arbeid forhold for dem om er i arbeide. 
Forbundene murer sig inne om disse opgayer. Jeg er redd for at fag
organisasjonen er kommet iim i n oget a,' det som vi kaller trust
vesen. 13'or mig var det festlig å hØre Ambrosius Olsen. Det var klasse
syn.  Skal vi ta byrdene i felle kap eller skal vi bare ta hensYJl til 
de arbeidende medlem m.et-. Vi må løse det i fellesskap, og da har v i  
intet annet å gjØre c n n  å g å  t i l  arbeidstidens forkortelise, selv o m  det 
går uto,'er lØnningene. Men alltid må vi ha den betingelse ved dette 
at n ye arbeidere skal inln på arbeidsplassen. Op med kjØpeevnen ! 
Jeg e r  e n ig i deL, men kal vi ikke da ørge for at hele klassen har så 
llogenlunde kjØpeevne. I kke bare en del av den. Selv om vi skal bl i 
n oget fattigere, , å  må denne linje fØlge . 

lJans JohanNen : Alle er enige om å hjelpe de arbeidrslØse. For
kortelse av arbeidstiden til 6 timer er vi også enigre om, men å senke 
levestandarden av den grunn er en fadig linje. Vi har jo nettop talt 
om den lille kjØpeevne som er årsak til de fylte lager og derav fØl
gende innskrenkn inger. Den vil jo på denne måte bli ennu mindre. I 
Amsterdam-Inærnasjonalen tar man bestemt avstand fra en senkning 
av IØJJ.nsnivået, selv om de er e nig i arbeid tiden forkortelse. Vi skal 
i vår agitasjon og oplysningsv1l'ksomhet aldri undlate å fremholde at 
årsakene til krisen er selve samfundssystemet og den kapitalistiske 
utbytning. Vi skulde rei-se en opinion mot stat myndighetene som 
foretar sig så ,altfor lite. Det er muligheter i dette land. Vi har tuse
ner av mål .som kunde utnytte til Inydyrkning og bureising. Det var 
en opgave for fagorganisa j onen å trykke på. Vi kunde bygge jern
baner og veier. Det ,skulde være nok av produktivt arbeide å sette 
i gang. Jeg vil anbefale at vi ender en kraftig hen tilling herom til 
statsmyndighetene. Nu må der handles. 

J. Didriksen: Vi ser at arbeidsledigheten blir stØrre for hvert år. 
Skal den med hell bekjempes eller avskaffes tror jeg bare det er fag
organisasjonen om makter det. De arbeidslØse setter iallfall .sitt håp 
herom til fagorgani a j onen. Men vi må vekk fra det forhold vi ser 
omkring o . V i  har i jernindu trien vært vidne til at jernarbeidere 
har arbeidet 15-16 timer ; meins andre er gått ledige i årevis. Det 
hadde vært bedre helt å aV' kaffe overtidsarbeidet, d erved bevi er man 
at man vil noget for de arbeidslØse. SpØrsmålet 6 eller 7 timer, ja jeg 
tror ikke konjunkturene er sådanne, heller ikke fagorganisasjonens 
stilling så sterk aL man kan ta 6 timers dagen nu. Man bØr imidlertid 
velge å ta forkortel en selv om det går utover arbeidslønnen. Når 
konjunkturene tillaær det er det klart at fagorganisa jonen vil gjøre 
alt for å få denne kompen asjon tilbake. ForelØbig bØr kravet være 
7 timer. 

Åmbrosius Olsen :  Det blir ikke anledning til mange ord på 3 mi
nutter. Til slutt igår a j eg noget om Interna jonalen og det vakte op
merksomhet. Det jeg a var min personlige opfatning. Jeg har min 
fagforenings mandat til å stemme for ekretariatet forslag. Det var 
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ingen konklusjon p å  mitt foredrag igår o m  f .  eks. straks å gå inn i Am· 
sterdam. Men vi må nu engang be temme oss for samarbeide med ver
dens arbeiderklasse. De grupper som vil opta arbeidet for forkortelse 
av arbeidstiden må få organisasjonens støtte, det er riktig. Det må tas 
gruppevi lik at vi på den måte kan få lått en bresje i dette. Vi har 
ikke gitt slipp på 7-timersdagen ; det skal optas ved de kommende ta
rifforhandlinger. Det vil styrke kjøpeevnen hos dem som intet har, at  
vi får dem inn på arbeidsplassen ; selv om vi  ikke får kompensasjon for 
forkortelsen. 

Erling Olsen: Det er ikke noget ve entlig spØrsmål ved arbeids
tiden forkortelse om man får kompensasjon eller ikke. SpØrsmålet er 
om vi kan få arbeiderklas en inn på en ny linje her. Madsen er inne 
på en langsiktig linje, om å ta dette gruppevis og ad parlamentarisk 
vei. Vi må imidlertid fØre denne kamp utover ystemet. FØr krigen var 
arbeiderklassen en minoritetsbevegelse ; nu er den nådd frem til 30-40 
procent i alle industriland. Og dermed har også problemet foran
dret sig. 

Simon Simonsen: SpØrsmålet forkortelse av arbeidstiden er fØrst 
et resultat av de telrlniske fremskritt og rasjonaliseringen. Det gjelder 
11 skape 'større kjøpeevn� og derved få produksjon livet i gang. Men vi 
må ikke være blind for at van kelighetene e r  store. Jeg tror nok - at 
det vil bli full anledning for senere kongresser å undeflstreke dette 
krav. SpØr målet e r  imidlertid om ikke omstendighetene vil tvinge 
oss til å ta arbeidstidens forkortelse uten kompensasjon. Derved får vi 
stabilisert våre organisasjoner og kan komme tilbake ved næste regu
lering. Det er store b tenkeligheter ved denne linj e ; men den vil dog 
hjelpe på hele arbeiderklas ens stilling. 

Ole Nerland: Vi er ikke kommet her for å trette hverandre med 
lange taler ; men for å oonke og handle. Man tror at vi vil gjøre arbei
derkla en en bjØrn tjeneste ved å forkorte arbeidstiden. Men hvad 
'Sier disse eksperter, om nder ut brosjyrer om pØrsmålene. Er det 
for lite p roduksj on i landet ? Det er ikke mangel pli noget. Men 
arbeide er det lite av og kjØpeevnen er ynkelig. La o kaffe arbeide. 

Dermed var debatten om punkt 4 a tilendebragt. 

De arbeidsløses henvendelse til kongressen. 

Or'dstyreren refererte derefter fØlgende 3 henvendelse]' fra de 
arbeidslØ deputa jon : 

Til 
Arbeiderne faglige Land rganisa jons kongre . 

Pa di trikt 'konferan e av arbeid lØ e foreninger i O lo og 
Akershu , Ølldag 15 februar, med repre ntanter for blide fagorgan i-

rte arbeidslø , uorganiserte samt representanter for fagforeninger 
besluttet å fremlegge for fagkongre en konferan ru; be lutninger 
gjennem en deputasjon. Det var konferan ens mening at deputa jo
nen kulde få adgang til li tale for kongre en om helhet. Imidlertid 
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viser det ig, a t  flertallet på kongres en går frem på akkurat samme 
måte som de borgerl ige kommune. tyrer, om istedenfor å motta depu· 
tasjoner for arbeidere i srulen, mottar dem gjeDlnem mindre komiteer. 

Vi nedlegger den karpe ste prote t mot denne borgerlige frem· 
ga ngsmåte av kongressens flertalL Den er et lag i an iktet på de 
arbeidslØse om idag organiserer sig til kamp for sine l ivsin teresser. 
Denne optreden skal ikke å fort bli glemt a\' de arbeidslø e. 

Oslo, 1 februar 193L 
)Ied solidari k hilsen 

For de arbeidsløses deputasjon 
Hanna Bergstr'øm. 

Videre refererte : 

De arbeidsløse må ol'gctniseres til aksjoned 

D i striktskonferansen opfordrer alle arbeid lØse til å organisere 
sig i kamporganisasjoner for i amlet front å . tille makt bak sine 
kra v. Alle arbeid lØse, uansett partimedlem kap, om de er fagorgani·  
serte eller ikke, må ta plass i de arbeidsløse I organisasjoner. 

- Konferansen fa t lår fØlgende foreløbige retningslinjer for de 
arbeidsløses organi ering : 

L De arbeid lØ. e i ° lo organiseres i grupper efter h,'ert arbeids· 
kontor samt efter for org.kretsene. 

2. I fylket organiseres en eller flere avdelinger for hvert herred 
eller kolekrets. 

3. Di triktskonferansen velger et aksjonsutvalg som skal'  sammen· 
fatte alle organisaRjoner i d istriktet og danne nye. Aksjon utvalget 
konstituerer sig Ramtidig som et foreløbig land sutvalg, som trer i for· 
hind else med de arheid lØses orgn nisasjoner O\'er det hele land og for· 
bereder innkallelsen av de arbeid slØses Znnd8kon!eral18e i april måned . 

4. Di tri kt. uh-alget kal forberede utgi\'el en ay en avi for de 
arbeidslø e, som amtid ig forelØbig kal være land organ. 

Til demon strasjoner og aksjoner! 

De arbeidsløRe krav kan bare gjennemfØre ved at de lutter sig 
sammen på kla sekampens linje. 

Bal'e de arbeid. W egtne demonstra joner og ak joner i for· 
ståelse med den øuige arbeiderklas e kan fremtvinge en forbedring 
av de arbeidslØ. e fortvilede stilling. 

De arbeidslØse må tilbakevi e alle for Øk på å forkludre deres 
kamp. Slike for Øk vil efter hvert om de arbeid Jø es bevegelse vokser 
bli tadig mere energi. ke fra reformi. tene og fasei tene side. De 
arbeid�l øse må a y IØre alle demagogiske forSØk på å palte å yel de 
arbeidslØses kampfront . om de arbeid 1<1. e fra den Ønige arbeider· 
Ida se. 

Konferan n Qpforcl rer til kampdemollstrasjollP./' til kommunesty· 
rene for kampkravene o g  til <ID kraftig møn. tring i 0,,10 på den inter· 
n asjonale kampdag I/lOt (t rueidI$1(J8h"tr/l 2.') !f'1Jrllar. 

1\.la '''Cfeller ! �u må drt yære . .lutt med tfilmod igheten . �TU må 



2 1 7  

det være lutt m ed  d e  fete lØfter og vakre talemliter fra myndighetene 
og vlire såkalte lederes side. Nu mli det være lutt med det parlamen· 
tariske komedie pill i tortinget og kommunestyrene, om intet annet 
bringer enn snakk, snakk og atter I nakk. 

Nu forlanger vi  arbe idslØse brØd, arbeide og k ikkelig underhold. 
For dette tar vi kampen op med alle krefter. 

Arbeid lØ e kvinner og menn ! Vi fylker o s under kampens faner 
25 februar !  Kjemp mot arbeid lØ heten gjennem vlire egne organi· 
sasjOOler ! 

Leve den felles front av alle arbeidslø e !  
Leve den re,'olusjonære arbeiderbevegelses kamp ! 

Videre referertes : 

Ka mppl"ogmm tor de arbeidsløses kamp. 

Den veldige og stadig voksende a rbeidslØshet kyldes den Økono
m iske kri e om er en naturlig følge av det kapitali t i  ke a mfunds
system. K ri sen kjerpe , arbeidslØ heten øker og resultatet er at nye 
rna �r av a rbeidere ka te, ut  på gaten i nØd og elendighet. Allerede 
nu tår ca. 70 000 nor ke a rbeidere pli gatem uten eksi ten muligheter. 
Nye tusener tår for tur til å lide den samme skjebne. 

Samtidig med vek ten i arbeidslØsheten og elend igheten blandt 
rna sen kjerper kapitalistkla 'n sin l'eak jonære offensiY mot det 
arbeidende folk. På land bygden rykker de fa ci. tL ke treikebryter
bander frem under ledel e av Fedrelandslaget og Samfund�"'emet I 
i ndustrien fOI'beredes generalangrep på arbeideme lØnn inger og ar
beidstid. �Jye tukthu lover og oprettel e av et pålitelig statspol it i  er 
under forberedelse. Iler i landet som ellers i den kapitalistiske verden 
hliper kapital i men å redde sin 'eksistens ved å velte kri ens byrder 
over på det arbeidende folk og brutalt undertrykke dets kamp. 

Kamp0Il mot arbeidsløsheten ('l' hele arbeiderklassen ' kamp, den 
er også kampen for 7 t imers dag og 6 t i mers kift og hrHere lØnn yed 
liret tariffred joner. De arheidslrj e og de som -ta l' pa arbeidspla -

en må lutte en felle kallljJtroll t mot kapitali.-men og den.. oeial
demokrati  "ke hjelpere til kamp for fØlgende Øiebl ikkPl ige ka lllpkrav til 
7commullenc: 

1 .  Alle arbeid -lØ. e utbetales .. trak en ckslr(lonlil1w/' hjelp i form 
av 50 kron l' for enslige a l'l)(> id,-W. e og 30 honer plus fem kroner for 
hvert familiemedlem for arlwidfll<>(l igc familiefor ørgere. Alle arbeids
løse sikres brensel for febrnar og mars måmeder. Alle bidl'ag kal 
ntb tales direkte og ikke gjennem for 'org ve�net. Bidragene skal ut
betale i kontante penger og i kke �jenncm matlapper og ancl re lapper. 

2. Alle be temmel el' som hindrer eller inn krenker de arbeids
lØ es rett til underhold . kal ay. kaffes. 

3. Alt arbeide om . ette i gang for ayhjelp a,- arbeid lØ heten 
kal yære arbeide til tal'iffme.-sige . at er. A" ,'kaffel e av alt under

betalt IlØ<l. - og bidrag. arbeide. For <1(> arbeid lØ c ,om ikke kan kaf
fe arbeide .. kal der utbetaleR en ukentlig under tøtt 15e ay 20 kroner 
for en l ige og 23 kroner for gifte amt 5 k roner for h\Tert famil iemed-
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lem inntil 50 kroner. D e  arbeidslØse kal hertil sikre fri brensel, lys 
og hus. 

Full understØttel e for all arbeidsledig ungdom over 18 år. Ung
dom under 18 år skal ha 75 pet. av understøttelsen. Dette skal også 
gjelde den ungdom ,som golr ut av skole!n uten å få arbeide. 

4. Ingen tvangsforsendelse av arbeidsløse til en annen kommune 
eller tvangsanvisning av arbeide. 

5. Alle arbeiderbarn sikres varm .mat, .klær og sko gjennem sko
lene. 

6. De arbeidslØse skal gjetnnem egne komiteer, hvor også ung
dommen og kvinnime kal være representert, kontrollere arbeidsan
visningskontorenes virksomhet. Irngen overgrep eller ehikaneringer 
av arbeidslØse. På de teder hvor ingen arbeidsanvisning kontorer 
finnes akal sådanne oprettes. 

7. Fri jernbane, båt og bussbefordring for de ,arbeidslØse. 
8. Alle arbeidslØse sikres gratis hus så lenge de er arbeidsledige. 

Ingen innskrenkning i leiligheten stØrrelse eller overflytning til dår
ligere leiligheter. Adgangen til herbergene skal være gratis for alle 
huslØse. All teater og rådhusbygning innstilles inntil husnØden er 
avskaffet. 

Kampkrav til Stortinget. 

Der innfØres arbeidslØ hetsforsikring på Statens og arbeidskjØ
pernes bekostnilIlg, varende til 40 kroner pr. uke for enslige arbeids
løse og 40 kroner plus fem kroner for hvert familiemedlem, inntil 60 
kroner for arbeidsledige familieforsØrgere. Midlen� hertil tas av be
vilgningene 1Jil militærvesenet, kongehuset, politiet, kirkevesenet og 
andre unyttige institusjoner. Alle arbeidsbudgetter opsettes med sikte 
på en effektiv avhjelp av arbeidslØsheten. Alt arbeide skal være til 
tariffmessig lØnn. 

Avskaffelse av tukthus- og løsgjengerloven. 
Hurtig og effektiv hjelp til landsbygdens arbeidende befolkning. 

Strykning av alle gjeld på småbrukernes og arbeidsfolks bruk og 
e iendeler .» 

Forenkling av debatten. 

Oscar Torp : Jeg Yil antyde som forslag at vi nu inn krenker 
debattoo til arbeidsledighetstrygclen og så tar IIalvard Olsens fore
drag om den faglige ituasjon. 

Ordstyreren: Jeg er enig i det og der votere . Forslaget blev 
vedtatt. 

En forespørsel om deputasjonen. 

Hans Fladeby: Blev det bragt klarhet om deputasjonen fra de ar
beidslØ e ,-ar fagorgani erte ? 

Ordstyreren: Det yar begge deler. 
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Punkt 4 b :  Arbeidsløsheten og arbeidstidsspørsmålet, 
herunder Arbeidsledighetstrygd. 

Man gikk derefter over til punkt 4 b i dag ordenen. I tilleggs
dagsordenen var inntatt fØlgende inn tilling, som blev referert ved ord

tyreren : 

Sekretariatet inn tiller at kongressen uttaler: 

Den store og permanente arbeidslØshet gjør pØrsm.ålet om en ar
beid �edighet trygd aktuell. 

Det av venstreregjHingen fremlagte utkast til lov om arbeid ledig
betstrygd er dog ikke brukbart, dels på grunn av trygdens begrensede 
omfang, dels fordi det legger for tore byrder ved trygdeordningen på 
lØnn mottagerne, og særlig fordi det er venstres forut etning at loven, 
om den vedtas, dog ikke kal settes i kraft. Derved får loven ingen prak
tisk betydning i den nuværende arbeidsledighet situasjon, eller for" den 
nærmeste fremtid. 

Kongre en uttaler, at en lov om arbeidsledighetstrygd må frem
mes på det grunnlag, at byrdene ved trygden fordeles på stat, kommune 
og arbeidsgivere, og under den be temte forutsetning, at trygden ikke 
bare vedtas som 10\, men at lloven også blir satt i kraft, å trygdeord
ningen kan få praktisk betydning under den nuværende kri e .  

Kongressen opfordrer .sekretariatet til i amarbeide med D.  N .  A. 
å virke for at denne sak fremmes og lØ es overen stemmende med kon
gressens forutsetning. 

A. Il. At')�t8en: IIvis man nu gjorde det tankeek periment at vi 
idag fikk regjeringsmakten og kulde avskaffe arbeidsledigheten. Tror 
man da at vi ved å senke arbeidstiden kunde skaffe arbeide til alle? 
Se på Russland, de måtte ved Nepp-politikken innfØre arbeidsledig
hetstrygd og således skaffe de arbeid ledige underhold. Det samme 
måtte vi nok gjøre her i Norge. Sekretariatet for lag om at trygden 
skal bæres av stat, kommune og arbeid giver går neppe. Hvis det gjaldt 
oss å måtte nok vi ta med arbeiderne når det gjaldt å yde til trygden. 
I arbeid ledighetskas ne betaler arbeiderne halvparten, mens bedrif
tene lipper fri. IIvad har oprettholdt den engel ke arbeiderklas e ?  
Det er n ttop den offentlige under tØttel e under ledighet. Derved har 
de maktet å oprettholde in levestandard. Fagorgani asjonen i England 
J'eiste kamp mot den forsikring. Nu priser de sig lykkelig over at de har 
den, selv om den er innfØrt av de borgerlige. Og staten og arbeids
giverne betaler utgiftene, Fagbevegelsen har endret taktikk, sie det, 
nål' det gjelder for ikringen mot arbeidsledighet. Ja vi er de sverre 
for sent ute. Vi har ophevet det vi hadde uten å få noget igjen. Vi bar 
di kutert, uten å befatte o . med det konkrete. Og så har nu tat råd 
Oftedal f remsatt en trygdeordning i forskjellige grupper om ikke er 
tilfred stillende. De om tjener min t skal få min t. Lloyd George' 
trygdelov har 4 at er for ydel er, det er mere rettferdig. Oftedal pro
posisjon inneholder dog en ting, m det er bra å merke ig, og det el' 
at bedriftene tilpliktes å var le når de tan er ()2' hvQt-!or de tan er. 
Det skal vi utnytte. Det er en del av den kontroll vi kal ha. De for-

• 
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hold vi er oppe i idag, kan ikke avhjelpe ved en fOIl ikring, om kan kje 
det fØrst bli r  tale om i lØpet av et par år. )len vi må ta tandpunkt 
til dette. Jeg hadde dog ventet at sekretariatet hadde optrådt ander
ledes her. Vi er for l ite praktiske folk. Det er ab trakte teorier vi 
befatter oss mest med, alt annet legger vi på hyllen. IIindahl var for
bauset over at dette pØrsmål kunde reises. Ja, typografene har en 
arbeidsledighetskasse de som er  god . Så det er fOl'ståelig. De grupper 
som har ledighetska ser bØr oprettholde d is  e til de får noget annet. Og 
vi må h olde på det at vi skal være med om å yde til trygden. Selv 
krets ykeka sene ser vi at folk holder på t ros. alle de ilde var ler som i 

in tid fremkom mot di e. .l eg dl referere for laget fra D rammen og 
Di triktet faglige Samorganisasjon, som jeg optar : 

1 .  At der oprettes en offentlig «arbeidsledighetsforsikring» for 
i ndu triarbeidere. Forsikringens i nntekter baseres på tilRkudd fra : 
a )  Bedriftene, b )  Samfundet ( stat og kommune ) , c )  De fOI"ikrede selv. 

2. At del' gi samfundet rett til gjennem spesielle organer å fØre 
kontroll med bedriftsinnskrenkninger. 

3. Det henstillps til Det nor ke ..I.l.rbeiderparti s  representanter i 
Stortinget å arbeide for ved lov cl få g-jennemført en offentlig arbeids
ledighetskasse ( arbeid trygdka e) som sikrer arbeiderne de størst 
mulige bidrag under }('''<.l ighet. 

A. lV. IIultmal'k : Den inn t illing ekretariatet forelegger her er et 
godt forslag, h,�i man bare ikke ser noget nærmere pa det. Gjør man 
det, så el' det et dårlig, ja et meget dårlig gjennemtenkt for lag. Vi 
b ar idag tilstrekkelige beYiser for hvordan det går nill' borger amfnn
det skal stelle med sociale opgaver. Den offentlige ykeforsikring f. eks. 
er en hån, et slag mot medlemmene. De forsikredp må yde alt uten å 
få ne\-ne\-erd ig igjen. Vi 'er også hvordan det offentlige teller med 
ledighetskas ene. )lan får refusjon av Staten, om :ikke direkte yder 
nogen understØttel e pa forhånd. IIvad har den igjen for det ? Jo 
at Staten helt be temmer hvem om kan være medlemmer av kas en, 
h,'or stort bidrag vedkommende skal få og ln-em . om kal fii. Det er deu 
frivillige forsikring vi hal'. Den er gal nok den, og kal vi få en tvungen 
forsikring vil den bli minst hundre ganger '-erre, Vi gir  derved fra oss 
den mest verdifulle rett Yi hal' : å bestel11me i egne forh old. En slik 
trygd vilde ophe 'om den rene lØnn trykker. Blev et medlem t ilbudt 
arbei<1e måtte han ta det til hvilken som helst pri , ln-i ikke fikk han 
ingen under tØttel e. Yi kan være oyerbevi t om at <let vil bli resul
tatet. Det el' da bedre å holde pa det Yi  hal' inntil \-ide re, Der har vi  da 
litt b<,vegel esfrihet. )Iap. kan ,'ære enig i prin 'ippet, men man må ta 
avstand fra å la bnkhn pa. Re haHesekken. Yi burde heller 'pare l itt 
på unØdige utgifter og la det gå til de arbeidRlec1 ige . . Jeg dl fradlde 
sekretariatet for 'lag. 

'Sil.'! Xorhei lll : )Ian må nl�l'e forberedt p. at blir dette lo,' Rå dl 
det bli en hemRko for aruei del'bevegel. 'en . I den form sekretariatet har 
fremmet <let kan vi ikke ek .. pedere det fra kong-res, en. _\rueiderne må 
være med å yde ogsa, fØrRt den'ed kan de få innflytel. 'c og anledning til 
å være med å be. temme . . Jeg vil hen .. tille at . ekretariatet på ny er 

• 
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på dette. Det  gjelder her for bOl'gerskapet å inke arbeidETne frem· 
mar j .  

Øistein jfal·thinsen : Jeg er  enig med mindretallet. Yi har og&\. en 
ledighet ka e og har " an kelig for li. gå over til tvungen offentlig 
trygd. D 'Il vil bli om ykefoI ikringen, hvor medlemmene har lite å 
si og hV'or ydelsene blir mindre og mindre til enhver tid. Medlemmene 
"åre må når de blir ledige, melde sig på foreningen kontor og blir der
ved lojale og tar hensyn til de råd og den veiledning om gi . Og hand
ler efter organ i a j onen opfatning. Jeg hadde \'entet at ekretariatet 
hadde fremlagt det lovfor lag her om er frem 'att og at det videre 
hadde uta J'heidet et konkret forslag_ ::\Ian sky,-el' her P' ny p roble
mene fra sig. Av for laget til trygdordning hØrte vi at det skulde 
utbetale under tøttel e efter den � l' inntekt man hadde hatt. Den som 
er fattig bl ir fattigere. Akkmat om med kret ' ykeka. ene. Og ' der 
l)lir  man kjØrt ned i laveste klas e. Ued minimale ydel.' r. ::\lan tal' 
ikke hensyn til den hØie kontingent som er betalt. Yi hadde og ;. syke
ka c og jeg e r  ikker på at mange medlemmer er kuffet on'r at de 
mi tet den. Bl ir sekreta1.'iatets fOl' lag vedtatt, vil jeg gjøl'e opmerk-

om på at man aldri kan gå med på at det skal ydes efte.r inntekt. 
Man må også være med og betale sin andel å man får forvaltnings
rett�m over ka . (Ine, Får ma11 ikke det bØr det bekjempes. For ellers 
får Yi liten glede a v en slik kasse. • TU har vi ingen inn fly tel e over 
krets ykeka . ene. Jeg slutter mig fOl' Øvrig til mindretallets for lag. 

[!:(lr Ertl'csl:(lg: Sekretariatet fOl' lag begynner med : «Den tore 
Qg permanente arbeidslØ het gjØr pøl' målet om en arb idsledighets
trygd aktuell», men Cl' nu det riktig. Vi så det igår, da de arbeid lØ e 
søkte å få foretrede her for kongressen. Det blev nektet. Vi har vide-re 

ett at de blir nektet foretrede for myndighetene. Vi så det igt rkvelc l ,  
da Oslo Formannskap holdt møte. En mengde politi var tilkalt i anled
ning de arbeidsløses tog. Den lags kulde kongre en reagere mot. 
Det Cl' og l't ut til at dirigentf''ll har forandret sig fra igår, idet han nu 
har referert de kra\- om de a rbei<l . IØse o\"erbragte d i rigentene til 
kongre en. Det heter videre i forslaget : «Kongre en opford1' l' sekre
tariatet til i amarbeide med D. N. A. å \'i l ke for at denne 'ak fl'emmes 
og lØ S 0\·er('11. temmende med kongre sen forut etning.» ::\Ien har 
man nogen forut etning om at ikke arbeiderne må betale elet hele elv. 
Det er et demon tra jon for lag, m ikke kan hjelpe i den nuværenele 

itua jon. Det , om burde være forutsetningen e r  den åpenhjertige ut
talelse om kom til yne i ::\Iadsen innlegg at man kulde få ni t den 
opinion i arbeidel'klas en, om fremtvinger l oven med et likt innhold 
at den får verdi for klas ·en. I T \'i ikke blir det et kuebJ'Ød. Derfor 
må fagkongre sen stille sig i spissen. Jeg stemmer mot for laget fra 
sekretariatet med følgende begrunnelse : 

«Fagoppo i jonen kon taterer at det faglige byråkrati intet har 
gjort og intet vil gjøre for å rei e de arbeidslØ e samm n med arbeiderne 
på bedriftene til en-virkelig kamp for en effektiv arbeid ledighet trygd. 

Beviset herfor ligger blandt annet i ekretariatet forslag om 
ingen garanti gir hverken for at trygdeunder tøttel en blir til trekkeHg 
hØi, eller for at matlapp y temet Uer det indirekte lØnn pres som 
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drive av def rearo jDnære bDrger kap Dg DcialdemDkratiet i kDmmu
lIlene, blir avskaffet. FDrslaget gir videre ingen ikkerhet fDr at utgif
tene ved trygden ikke faktisk blir veltet Dver på arbeiderne, Dg er derfDr 
bare en parlamentari k manØvre fDr å dekke DV l' Jæder- Dcialismen Dg 
den reaksjDnære fattigpDlitikk SDm sDcialdemDkratiet driver i kDmmu· 
nene ( nedslag i understØttelsesbidragene, bidrag arbeidet D. s. v. ) .  

Den revDlusjDnære fagDppDsisjDn retter i denne fDrbindel e en 
appell ti-l arbeiderne i bedriftene Dg i fagfDreningene Dg de arbeid lØse 
o.m å slutte Dp Dm kampdagen mDt arbeidsløsheten 25 februar Dg de 
krav som de arbeid [Ø e har stillet, Dg aktivt medvirke til å fremme 
Drganiseringen av alle arbeidslØse i sterke Dg handlekraftige kamp· 
Drganisasj oner.» 

En tilbakevianing. 

Ordstyreren :  Dirigenten vil tilbakevi e påstanden om at vi hadde 
nektet å ville referere de arbeidslØses krav. :Nlen det var ikke under 
det punkt vi refererte igår at det skulde referere , men nu. 

Ertresvåg : Det sa ikke dirigenten igår . .  
Ordstyreren ( VDlan ) :  Dirigentens uttalel er er sanne. 
A .  E. Gundersen: Det er ikke bare her i landet at det har hersket 

sØndagsfred med hensyn til sDciale Qpgaver. Det er en stor prinsipiell 
endring i sekretariatets Dpfatning nu Dg fDr en del år siden. Da vilde 
man ikke inn på denne linje. Vi var mDt arbeidsledighetsinspektØren� 
Hvidsten, SDm var primus mDtDr i dette. Vi hadde et annet standpunkt
Men vi kan ikke nekte fDr at det er blitt tatu quo.. Skulde man Dgså 
gjDrt lignende i England, Sverige Dg andre steder vilde ikke de a rbeids
ledige fått noget. Jeg har vært i tvil her Dm ekretariatets fDrslag. 
Hadde alle fDrbund hatt arbeidsledighetska er kunde vi vel ha fått 
større understØttelse. En ting kal man være opmerk om på. De som 
ikke har nDgen ledighetskasse har vært med på å trykke frem denne 
trygd. Men vi kan ikke ha det Dm nu. Vi må få en fDrandring. Saken 
kan ganske ikkert ikke lØ es på annen måte enn SDm i Drammens fDr
slag. Selv Dm vi ser det DppDrtunistisk så blir det slik. Det kan av 
tak ti ke grunner kan kje være best å vedta sekretariatets fDrslag. 
Drammen vil nDk få sitt forslag Dpfylt som de vil. 

Jens Teigen : Jeg kan slutte mig til det Gunder en sa. Jeg kall 
fDrstå at nogen enkelte fDrbund hDlder på sine arbeid ledighetskassel'. 
Men vi har sett at i en rekke fo.rbund blev byrdene så stDre at de ikke ,. 
maktet å behDlde arbeid ledighetskassene. Da må vi i fellesskap e 
på dette Dg få en k3J e Dm gjelder alle. KDngressen bØr vedta sekre
tariatets fDrslag. Det er ikke fDr å legge stener i veien fDr nogen, men 
her gjelder det å få alle med. 

Strek blev satt. 
A. H. Arntsen : Hvis Arbeiderpartiet visste sin be Økelse tid så 

reiste det en opiniDn Dm denne sak. Vi kan ikke være l ikeglade i et 
spØrsmål Dm dette. \"i kal nDk møte op med våre argumenter når 
IDven kommer op.  Men hvi v i  ikke er villige til å være med og yde til 
trygden, så kan vi heller ikke møte op Dg få andre med om å bære 
trygden. Jeg vil aUH anbefale Dra mmen fDr lag. 
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Elias Volan: Jeg vil gjøre representa'lltene opmerk om på hvad 
Drammen forslag inneholder. I punkt 1 heter det : «At der oprettes 
en offentlig «arbeid ledighetsforsikring» for industriarbeidere.» Her 
foreslår de altså en t rygd bare for indu triens arbeidere. Landsorgani
sasj onen repre enterer idag ikke bare industriarbeidere. Vi har orga
lIliseTt 'skog· og landarbeiderne, funksjonærene er kommet til og andre 
grupper er i ferd med å komme. Vi har videre ofret penger for å orga
n.isere fi kerne. Det er således ikke bare industriens arbeidere vi må 
tenke på. Hvad vi p1å gjøre e r  å få en forsikring for alle arbeidere. 
Den basis må vi tå på. Og ut fra det foreslår tSekretariatet at kongres
sen skal i sin mening. Vi må tå pA kla8selinjen og ikke på industri
linjen. Vi ka'll ikke vedta Drammens forslag, elv om meget i det Arnt
sen sier er riktig. Jeg vil anbefale ekretariatets fOI �ag og at Dram
mens for lag oversendes ekretariatet. 

A. W. H1lltmark : Arntzen har misforstått prakti k hele saken og 
mitt innlegg. llvad vi vil ha er en arbeid ledighet kasse uten Statens 
innbland ing. Det har vist lsig med den lille i'llnblanding vi har nu, at 
det har vært til skade for oss. Og en tvungen for ikring vil nok bety 
ennu større kade. 

Olav IIindah�: Det er ganske rimelig at Arntzen trekker frem de 
gode sider ved forslaget til d enne trygd og vi har ikke n oget imot det. 
Men derfor skal vi ikke gå med på den tvungne trygd. Tror man at 
Staten når den etter dette i gang vil la fagorganisasjonen telle med 
de1. Nei, den vil ha kontrollen med det hele apparat. Admini trasjo
nen er ålede beregnet til 00 000 - 1 million kroner. Volan ier at 
trygden kal omfatte det hele land. Men det er n ettop det den ikke 
gjør. Ungdommen får ikke bli med og de grupper som kanskje trenger 
en lik trygd mest e r  holdt utenfor. 

Erling Bøckmann: Det d'orbau er mig at typografene ikke vil at vi 
andre skal komme over i en arbeidsledighetstrygd. De fleste er jo nu 
uten enhver understØttelse utenom de nåd muler man eventuelt kan 
opnå ho forsorgsvesenet. Vi har i vårt forbund gjentagne ganger fore
slått en arbeidsledighetska se og ved uravstemning har vi fått nogen 
og femti procent av de avgivne temmer. Men vi var enige om at elet 
skulde være 60 procent. De som vil oprettholde ine ledighet kasser 
ved siden av, kan f remdeles gjøre det selv om vi får trygden. Dram
mens for lag kan jeg ikke være enig i, men vil anbefale ekretariatets 
forslag. Får vi fØrst trygden vedtatt, så må vi kunne makte å utbygge 
den og forbedre den nere. 

Martin T'ranmæl:  Vi er vel alle klar over at det ikke .nu er mulig 
å gjennemføre en almindelig forsikring for alle fagorgani erte lik som 
arbeid lØsheten nu er. Fagorganisasjonen makter det ikke. pØrsmå]et 
er da, skal vi gi det på båten eller tille kravet til det offentlige. Den 
forsorgsordning vi har er ikke tilfred tillende. En arbeid led ighets
trygd blir en ganske annen ting. Fagorgani a jonen må i sin mening 
og peke på de fremgang linjer man mener bØr følge . tortingsgruppen 
må behandle saken og se å få det be t mulige resultat for arbeider
klassen. Jeg vil anbefale at den nor ke landsorganisasjon i dette viktige ' 
spØrsmål tar et positivt standpunkt om man kan arbeide efter. Det 
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kan være at man må gå med på vi se lempninger, men det må alltid 
skje i forbindelse med sekretariatet. 

Valdema1' Nielsen : Debatten har tydelig gitt uttrykk for at alle 
mener at nu må det gjøres noget for de arbeidSlØse i dette land. Utsik· 
tene for gjennemfØrelse av en t rygd er ikke så store kanskje, men sekre
tariatet mente man måtte fastsette en linje om våre pal'lametarikere 
kunde arbeide efter og i overen stemmeIse med de fagorganisertes 
Ønsker og krav. Forslaget tilfred stiller oss ikke, det er klart, og når 
vi kommer så langt at vi ' tår foran en vedtagelse av trygden, så må 
en mangesidig komite på forhånd på ny ha behandlet sel ve loven. Vi 
har heller ikke sagt at vi er enige i lovforslaget, og vi har gjort gjel
dende at vi måtte komme med mange forandringer. Jeg vil anbefale 
at kongressen i prinsippet går inn for en arbeidslØshetstrygd. 

Votering: Det votertes først over h\-orvidt man skulde vedta nogen 
uttalelse. Det blev -,;edtatt mot nogen få stemmer. 

Ved alternativ votering mellem sekretariatets flertall - og mindre
tallsforslag blev flel"tallets vedtatt mot nogen få temmer. 

Til sekretariatet. 

O,"dstyreren foreslo Drammens forslag oVeI'sendt sekretariatet. 
Blev vedtatt mot to temmer. 

Punkt 4 c :  Tariffrevisjonen og den faglige taktikk. 

Man gikk derefter over til behandling av dag ordenens punkt 4 c :  
Tariffrevisjonen og den faglige taktikk. 

I t illegs-dag Ol�enen foreslo sekretariatet at kong res en uttaler 
fØlgende : 

«De innkomne forslag tar i det vesentlige sikte på den nuværende 
arbeidslØshetssituasjon, og reiser kravene om forkortelse av arbeids
tiden og hevel e a\- arbeidernes lØnn - og levestandard. 

Kongressen uttaler in tilslutning til at Landsorganisasjonen og 
forbundene under de fore tående tariffrev� joner i tørst mulig utstrek
ning bringer i forgrunnen kra,-et om forkortelse av arbeid tiden til 
maksimum 42 timer pr. uke. 

Videl'C må overtid arbeidet begrenses til det minst mulige, og hvor 
det ikke lar sig helt avskaffe SØke å få det erstattet ved fritid på dagtid. 

Kravet om fo1'lengel e av ferien må også fremme . 
Overfor Arbeidsgiverforeningens krav om lØnnsreduksjoner og yt

terligere forringel e av arbeidernes leve tandard må Landsorganisasjo
nen og forbundene i overen stemmeIse med den samlede opfatning 
innenfor fagorganisasjonen medlemsma ser rei e den mest enrgiske 
motstand. Krav må fremmes om forbedring av lØnns tandarden, såle
de at arbeidernes kjØpekraft kan tyrke og derved omsetnings- og pro
duksjon Hvet holdes mest mulig oppe. 

Kongres en fast lår, at når det gjelder de aktuelle tariffrevisjoner 
til våren er det best mulige samarbeide mellem organisa jonen medlem
mer og ledelsen nØdvendig, både når det gjelder å utforme de krav som 
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skal reises og den taktikk som ,skal anvendes i de spesielle situasjoner, 
for å opnå det heldigste resultat d'or arbeiderklassen. 

Kongressen påpeker at i de forskjellige forbunds tariffer finnes 
en rekke almindelige bestemmelser som det i de senere år ikke har vært 
mulig å få frem til realitetsforhandling og forbedret i arbeidernes in
teresse. 

Likeså finnes det en rekke bestemmelser som kan sies å være uklare 
og gir anledning til adskillige tvister og rettssaker. 

Kongressen er enig i tanken om at der IsØkes optatt fellesforhand
Enger med Arbeidsgiverforeningen for om mulig li nå frem til en større 
ensartethet og orden i disse forhold, overensstemmende med medlem
menes ,og forbundenes interesser. 

Et eventuelt resultat av disse forhandlinger forelegges de interes
serte forbund 'og Landsorganisasj onens representantskap.» 

Halvard Olsen: Praktisk talt alle fag og indus>triel's overen kom· 
ster utlØper fra nu av og utover ti'l 1 juli og kan op.sies. Siden på hØsten 
har vi transportarbeiderne, hvor overenskomsten utlØper 31 oktober. 
Den elektrokjemi ke industri har indeksregulering 15 august, men over
enskomsten utløper 1932. Overenskomstene med bedrifter som er orga· 
ni'sert i Arbeidsgivel-foreThingen og som der ,kan 'opsies olll!fatter 64 000 
arbeidere, hvorav 50 000 er organiserte. Dertil kommer så de ' om står 
utenfor Arbeidsgiverforeningen. Norsk Arbeidsgiverforening har med
delt at den vil si op alle tariffene 'efter hvert som de utløper. De vil si 
op over hele linjen. V i  behØver ikke bekymre o s med det. De har hatt 
en ISkandinavisk konferanse, og vi kan herav forS>tå at de vil gå frem 
efter en felles linje. Våre danske kamerater holder på å forhandle. 
Her krever de danske arbeidsgivere 20 pet. i lØnnsreduksjon. Iler i lan· 
det har vi hatt sjørolkene ,som allerede har vært fremme til forhandling 
og hvor det likeledes fra arbeidsgiverne er krevet et lØnnsnedslag på 
20 pet. Arbeidsgivernes .krav ved de foreostående tariffrevisjoner vil 
komme til så vidt jeg forstår å ligge meNem 15 til 20 pet. Deres be
tr3!ktningsmåte for dette er at bedriftenes stilling er vanskelig. Den 
internasjonale konkurran e og krisen skal de nu utnytte til å gjøre 
et attak på arbeidernes' lØnninger. Ser vi på hvordan det stiller sig 
med lØnnsnivået i vårt land, i Sverige og i Danmal'k, vil vi finne at det 
el' temmelig ensartet. Det vi er sig nemlig at gjennemsnittsfortjenesten 
pr. time for voksne mannlige arbeidere i 3.  kvartal 1929 i Norge var 
1 .47, i Danmark 1 .40 og i Sverige ca. 1 .25. Sammenholder man dette 
med prisindeksen fl vU man finne at den hos o er 172 point, i Dan· 
mark 162 og i Sverige 161. Man l igger 'således praktisk talt likt an 
i de tre land. De forslag som er inn endt til kongre sen går praktisk 
talt alle ut på det samme : forkortelse av arbeid tiden. I mere eller 
mindre bestemte former krever man dette fra en Tekke kanter av landet. 
En fOl�kortelse av arbeidstiden til 6 timer er meget berettiget, men det 
hele dreier sig om den makt vi har til å kunne gjennemfØre k ravet. 
Der kommer det hele til å ligge. ArbeidslØsheten som gjør kravet be
rettiget svekker 'også vår ak jon kraft. Vi har dog i ekretariatet ment 
å nå frem med kravet om 42 timers mak imal arbeidstid pr. uke. Dette 
er i fØr te rekke vårt krav, og det gjelder å sette alt inn på å lØ e det. 

L - 15 
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Når vi har sagt det pli den måte om skjedd, sli er det fordi man har 
villet gi de enkelte forbund og grupper en v i ss bevegelsesfrihet. Det er 
nemlig mange grupper idag som tariffestet har mindre enn 42 timer. 
Derfor må det være en maksimal arbeidsuke vi må kreve. Det er ikke 
sikkert at det pas er skiftarbeiderne i en kiftplan, men det må være 
adgang for forbundene å innrette det lempligst mulig. Det har vært 
oppe i debatten spØrsmålet om kompensa jon for forkortelse av arbeids· 
tiden. Det er ikke utenkelig at bedrifter som Norsk llydro kunde gå 
til en innskrenkning av arbeidstiden hvis det ikke ko tet noget, og -så 
vidt jeg for tOO Ambro iu Ol en så mente han man burde gå med på 
det. Det er en vakker tanke li. dele arbeidet for å lå andre få noget med 
sig. lUen vi må være meget forsiktige her. Selv om vi er enige i det, 

å 'kan vi ikke gå frem og i at vi forkorter arbeidstiden og på vlir be· 
kostning. Arbeidsgiverne vil nemlig ha lØnningene ned. Man kan ikke 
styrke kjØpeevnen på denne måte. lUen vi har dog allikevel funnet 
det å være riktig i sekretariatet å gå frem med krav om ytterligere 
forbedring av lØnnsforholdene for på den måte å bedre kjøpeevnen. 
De aller fleste forbund har behandlet sine krav på landsmØter og i 
land styremøter og vet hvad de vil ha frem ved revisjonen ivår. V i  kan 
her bare sette op generelle krav. Det er fonbund som tro s ledighet 
står sterk t  i det, og disse har håp om å kunne gjennemfØre forbedringer. 
En viss bevegelsesfrihet må man ha, men d isse grupper som står sterkt 
i

. 
det, har solidarisk forpliktelse til å hjelpe de andre og svake. 

Nu, vi er jo ikke alene bestemmende her når det gjelder handlefri· 
b,eten for de enkelte forbund. Arbeidsgiverforeningen kommer til å 
�estemme om det skal være fellesopgjør. Kongressens beslutning må 
bli de store linjer eller program for revisj onen. Forbundene må reise 
sine spesielle krav. Vi bØr gjøre alt for at de sterkeste forbund kommer 
i fØrste rekke så de kan slå en bresje i muren. I forbindelse med forkor· 
telsen av arbeidstiden, har sekretariatet pekt på avskaffelsen av over· 
tidsarbeide. Det er kanskje ikke heldig i de fleste tilfelle, men man 
kunde av kaffe det slik at det ikke blev n ogen spekulasjon i overtids· 
arbeidet. Vi har tidligere krevet at overtidsbetalingen skulde være 
hØiest mulig, og det har ofte vært friBtende da å ta dette arbeide. Her 
må vi gå frem på en linje om gir kompensasjon i fritid. Det har ingen 
svekk å forkorte arbeidstiden når det arbeides overtid. Vi må videre 
gå frem for en forbedring av ferien. Det er tore grupper som ingen 
ferie har. Andre har fra 6 dager til 3 uker. De som har så liten ferie 
må gå frem for et krav om høie re ferie. Siden v,i hadde tariffrevi jon 
si t, er prisindeksen falt ca. 7 pct. ReallØnnen er således 7 pct. bedre i 
lØpet av iste 2 år. Sekretariatet har videre gått frem for preliminære 
forhandlinger om de felle be temmel er man har i de fleste tariffer. 
De er ofte op til 20 år gamle. I de enere år har det vært umulig å få 
nogen forandring i di e be temmel er, og her ml\. vi prØve om det ikke 

Jrnlde være råd å fli nogen forandringer, utenom det store tariffopgjØr. 
Der vil jeg peke på en del ting om vi bØr fØre frem. For det fØrste 
gjelder det å fa t lå i over en kom ten at vi har rett til kollektive op· 

igelser. Det har vært omtvi tet og vil melde ig til tadighet. De s· 

uten mfl man få klar ,re frem når det gjelder grensetvi ter med hensyn 
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til overenskomstenes omfang, således a t  man ikke kommer o p  i vanske
ligheter_ Videre er det formålstjenlig å få en styrkelse av tillitsmanns
paragrafen og be kytteJ.se for dis e så  de ikke trakasseres, fordi at de 
går organi asjonens ærende. Det kan også være pØrsmål om medbe
stemmelse i andre forhold, om f. eks. av kjedigelser og ansettel er. Vi 
må sette det op på vfLr dag orden. Dis e ting kan det være vanskelig 
å få frem når 33 forbund skal forhandle om det. Det beste er li for
handle om di e ting i felles kap gjennem Landsorganisasjonen. 

Med den kraft vi evner må vi ta di e opgaver op. Vi må fØre 
kravene frem på felles kapets linje. Nogen grupper er sterkere, andre 
svakere. Men de terke må hjelpe de svake. Vi har de fattigste blandt 
de fattige. Og de må ikke lates tilbake og bli et offer for fascisme-no 
En samlet klassemessig front ikke bare nasjonalt, men også internasjo
nalt, må være lØsenet nu. SpØrsmålet om organisasjonens makt er i 
grunnen bare et spØrsmål om vår internasjonale stYI'ke. Det kan lykkes 
et enlkelt land å komme frem, men vi må komme frem alle sammen. I 
fellesskapets ide, i Interna jonalens linje. 

MØtet hevet. 

Eftermiddagsmøtet torsdag 19 februar. 
Ordstyrer : N ils Norheim. 

Protokollen fra formiddagsmØtet blev referert og godkjent uten 
bemerkninger. 

Kongressen fastslår at 3 til l itsmenn skal velges. 

Martin Tranmæl ( formann i valgkomiteen) :  Det gjelder spØrsmå
let om de tre fastlØnnede tillitsmenn. I lovene står det : «Formann, 
næstformann og sekretær (kasserer) .:. Forrige kongress vedtok at 
næstformannen også var kasserer, og at den tredje tillitsmann blev 
sekretær. !Ien man dispenserte fra lovene den gang og valgte bare to 
tillitsmenn. Valgkomiteen vil gjerne ha dette forhold bragt til klarhe� 
fØr den går videre i arbeide. 

Edvard Blom : Når vi på forrige kongress besluttet to fastlØnnede 
tillitsmenn så var det for å rasjonere og å ved Landsorganisasjonen. 
For tiden bØr ikke flere funksjonærer an ettes. Sekretariatet får heller 
hvis det er nødvendig ta den ekstrahjelp om trenges. 

Martin Tranmæl : I lovene står det 3 funk jonærer. IIvis vi ikke 
skal velge di se, så må vi beslutte å dispensere derfra. Landsorganisa
sjonens medlem tall er steget og <>rganisasjonens opgaver forfleret, så 
vi trenger og å den tredje tillitsmann. I Lians tid hadde vi endog flere 
tillitsmenn ved Landsorganisasjonens kontor. 

A. E. Gundersen: Jeg vil anbefale Tranmæls forslag. Det er nØd
vendig å få en sekretær i Landsorganisa jonen. Vi skal ikke være knus
let når det gjelder arbeid hjelp. Det er nettop å rasjonere det å velge 
en tillit mann til. 
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Gunnar SethU: Jeg er også av den opfatning at vi bØr fØlge lovene 
nu og således velge en tredje tillitsmann. Jeg er ikke medlem av sekre
tariatet, men jeg vet at det er nødvendig å få mere hjelp. Jeg tror det 
er god Økonomi. 

Øistein Marthinsen: Jeg er også enig i dette. Forholdet er nu så
dan at sakene blir hengende fast i Landsorganisasjonen. De blir ofte 
liggende der fordi de to tillitmenn er så sterkt optatt. Det er derfor 
nØdvendig å få en mann til, så de kan klare arbeidsmengden. 

Strek blev satt. 
Hans Fladeby: Det kulde være unødvendig å anbefale dette. Men 

tillitsmennene i Landsorganisasjonen bØr ikke belastes altfor meget 
med annet arbeide, som ligger utenfor Landsorganisasjonen. Næstfor
mannen er således meget optatt som formann i samvirkebevegelsen, 
hvor han er optatt 50 procent av sin tid. Vi vil ikke utvide antallet av 
tillitsmenn for å hjelpe andre organisasjoner i sin virksomhet. Jeg er 
enig i en tredje mann, men disse tre skal vie Landsorganisasjonen sin 
arbeidskraft. 

Th. H anæs: I henhold til forrige kongress skulde representant
skapet ha anledning til å ansette en tredje mann. Det er ikke gjort. 
Man skulde da gå ut fra at det ikke var så nØdvendig med denne nye 
mann. Madsen har jo nu hittil vært en halv mann i Landsorganisa.sjo
nen. Vi kan utvide det til å bli en mann som er fullt optatt daglig ved 
Landsorganisasjonens kontor. 

Votering: Ved voteringen blev det vedtatt at det skuI de være tre 
tillitsmenn med den forutsetning at næstformannen samtidig er kas
serer. 

Punkt 4 :  Den faglige situasjon. Debatten fortsettet .. 

Man gikk derpå over · til å diskutere spØrsmålet om den faglige 
situasjon og taktikken. Tilfellet vilde at denne debatt skulde komme 
til å foregår umiddelbart efter at man var blitt bekjent med Arbeids
giverforeningens opsigelse av alle vårtariffene: 

Josef Jensen: Det er klart for alle at det er nØdvendig nu å gjøre 
noget effektivt for å forkorte arbeidstiden. Allerede i første omgang 
er det nØdvendig å gå til kamp på spørsmålet. Det er lett for enkelte, 
mens forholdene innen eksportindustrien er sådanne at det er meget 
vanskelig. Bygningsarbeiderne er opmerksom hel-på, og er derfor enige 
om allerede ved utløpet av tariffen il. ta 7-timersdagen. Arbeidstidens 
forkortelse er vesentlig opnådd ved ulovlige konflikter. Vi får ikke ar
beidskjØperne til å erkjenne betydningen av en kortere arbeidstid. De 
vil holde igjen nasjonalt som internasjonalt. Og sier vi at bygnings
arbeiderne vil ta den kamp, så vil nok Arbeidsgiverforeningen gjøre alt 
mulig for å hindre o s. Fra Landsorgani asjonens historie kjenner vi 
at det har vært situasjoner hvor Landsorganisasjonen har grepet inn 
ved en konflikts av lutning. Det er et forhold om man kal være for
siktig med. Det har vært uttalt av flere at man finner det naturlig at 
det er en del sterke organisa joner som må gå i bresjen. Og det er også 
sagt at disse må ha hele organisasjonens støtte. Når vi tillitsmenn i 
bygningsindustrien har anbefalt det, så er det fordi vi mener at de 
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øvrige arbeidere ikke vil stille sig i veien. Vi må ikke komme i den 
situasjon at arbeidsgiverne ved å koble andre sammen, fordrer at byg
ningsarbeiderne kal inn på arbeidspla sen. Forholdene i bygningsindu
strien ligger slik til rette at det er muligheter for å trenge igjennem. 
Forslaget om 7-timersdag er enstemmig vedtatt i Oslo. Men hvad vil 
skje, hvis Arbeidsgiverforeningen kobler dette sammen med alle de an
dre arbeidere ? Bygningsarbeiderforbundet har henvendt sig til sekre
tariatet og hatt konferanser, men har ikke fått noget svar. Jeg vil 
foreslå fØlgende : I tilslutning til sekretariatets forslag til dagsorde
nens punkt 4 c beslutter kongressen : 

«Det viktigste moment i vårens tariffrevisjoner er gjennemfØrel
sen av en effektiv forkortelse av arbeidstiden med full konpensasjon i 
lØnningene. 

Forutsetningen for med hell å kunne gjennemføre dette krav lig
ger forskjellig an i de enkelte industrier og forbund, om iår kal revi
dere sine overenskomster. 

I erkjennelsen herav pålegger derfor kongressen sekretariatet med 
all kraft å støtte de forbund som har evne og utsikt til å kunne gjen
nemføre kravet om 7-timersdagen. 

Når det gjelder kampen for å gjennemfØre dette krav, må avgjø
relsen ved å iverksette eller avslutte konflikter, vedta eller forkaste for
handlingsresultater tilligge medlemmene i de interesserte forbund. 

Således må der ikke godkjennes overenskomster som har til fØlge 
at arbeiderne i andre industrier blir bundet, drevet tilbake eller til å 
gi op kampen fØr de selv finner det nødvendig. 

Kongressen er opmerksom på at arbeidskjØperne nu med alle mid
ler Ønsker å tilbakeerobre de posisjoner som arbeiderne har tilkjempet 
sig og derved nedsette og forringe arbeidernes levestandard. 

Dette har størst utsikt til å lykkes i nnenfor grenseområdene mel
lem de enkelte forbund, hvor uoverensstemmelsene mellem arbeidernes 
organisasjoner blir utnyttet av arbeidskjøperne. 

Sekretariatet må derfor ikke medvirke til eller godkjenne at der i 
nye overenskomster blir inntatt bestemmelser eller vedtatt protokoller, 
som medfØrer at arbeidsvilkårene forringes i fag eller brancher hvor 
det allerede er oprettet 'Overenskomster for arbeide av lignende art.» 

Martin Stordli. O kar Johansen. Josef Jensen. Malfred Bergseth. 
Trygve Nilsen. Alf Gullaksen. Rich. Hansen.  Olav IIansen. Aksel 
Schultz. Olav Nerland. J. Larsen. ø. Marthinsen. O. M. Haugen. 
Hindahl. A. W. llultmark. ils IIan en. 

AkseZ SchttZtz: Denne sak henger sammen med det som hendte i 
1923, da vi blev nektet å streike, den gang vi mente å kunne gi arbeids
giverne spis en. Det har gjort at vi nu vil si fra, tro s arbeid lØshet og 
borgerskapets tru ler, å kal ikke vi bØie kne og ned ette vår leve-
tandard. Vi skulde tvert imot være begei tret for dem om vil gjøre itt 

til å få inn en bresje her. Det er sagt at det er forbund om tår vakt. 
Vi er opmerk om på det, og at Arbeid giverforeningen vil benytte sig 
av di se. Men er vi så feige at vi bØier oss for det, så vil det amme 

kje som i Danmark i mange år, da Langkjær bare kunde vifte med 
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lockouttruselen så falt hele Samvirkende Fagforbund på kne. Vi hu
sker 1924 da arbeidsgiverne truet med lockout, da måtte arbeidsgiverne 
gi sig. Vi må aldri gi op. Vi skal ha vår levestandard forbedret, und
fallenhet vil alltid straffe sig. Vi kan hevde oss der om vi ikke er redde. 
Og om vi nu tapte da? Hvad betyr det, når medlemmene ser at vi for
sØker å gjøre det så godt vi kan. Vi har arbeidsledighetens spØkelse og 
det trues så ofte med spøkelser. Men spØkelser er ikke så farlige lenger. 
Det var en tid man var redd for troll og spØkelser. Den tid er forbi. 
Så lenge vi har nogen til å gå i spissen vil det komme alle til gode. Vi 
skal ikke nivelere nedover. Det hjelper nok arbeidsgiverne oss med. 
Men vi skal forsØke å få nogen grupper til å bedre sine kår og derved 
hjelpe andre efter. En kongress som denne bØr underskrive vårt for
slag. Kampen er aldri håplØs. Arbeiderklassen har idag ikke fått det 
den skal ha, og som den rettelig har krav på. Den er berettiget til 
gjerne det dobbelte. Jeg vil derfor anbefale bygningsgruppens forslag. 

Ordstyreren: Valgkomiteen har møte kl. 5. 
Kr. Rothaug : De spØrsmål som står under punkt 4 har en nØie 

sammenheng. Det er mange tusener av Øine som i disse dager er ret
tet mot denne kongress, for de venter beslutninger og retningslinjer 
som kan vise at det er alvor i det vi her befatter oss med. Det er tuse
ner på tusener av arbeidere som venter å komme med i kampen og ar
beidet. Det forundret mig sterkt når jeg hØrte Halvard Olsen. Stillin
gen er vanskelig, det er så, og Økonomien dårlig, men vi må trekke op 
retningslinjer som viser at vi iallfall har lagt godviljen til, også for de 
arbeidslØse. Nu er det så at forholdene i eksportindustrien er vanske
lige og står i en særstilling, idet man er undergitt det internasjonale 
marked, men jeg vil si at også i den elektrokjemiske industri er det 
mange som arbeider på innskrenket tid. Men man er blitt enige om å 
dele på dette, så ikke nogen skal lide ved innskrenkningen. I min fag
forening blev det vedtatt mot en stemme å fordele arbeidet ved inn
skrenkninger. Vi  må senke arbeidstiden selv om det må koste noget. 
Vi må ofre noget. I fØrste omgang må det kanskje være 7-timerskravet 
vi samler oss om. Hvad sa man ikke om 8-timersdagen i sin tid ? Var 
det ikke så at det var en utopi, var det ikke så at man fremholdt at da 
vilde fabrikkpipene slutte å ryke ? Det har ikke skjedd. Dette spØrs
mål lØses bare på en prakti k måte, og det selv om vi må ofre. Vær 
med å gi deres besyv nu, for hele arbeiderklassen vil tjene på det. 

H ans Johansen: Jeg synes det riktige må være når vi skal reise 
kravet om forkortelse at det må være 6-timersdagen vi forlanger. Jeg 
forstod også formannen slik, selv om han mente det var vanskelig. Men 
det Ør være vårt prinsipale krav. Det gledet mig også å hØre at for
mannen mente man måtte ha kompensasjon for nedsettelse i arbeids
tiden. LØnnen er j o  liten som den er. Skulde den nedsettes enn videre, 
vil forholdet bli ennu verre. Vi vil hjelpe de arbeidsledige, men vi må 
finne andre veier. Overtidsarbeide har vært nevnt. Og at man burde 
få det igjen i form av fritid istedenfor betaling. Jeg kjenner til at det 
arbeides av fagorganiserte langt utover den overtid som er lovlig i hen
hold til fabrikktilsynsloven. Det er et punkt vi må være opmerksom på, 
og det er et forhold som irriterer de arbeidsledige. Vi må reise kravet 
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om 6 timer, og vi må rei e en opinion mot statsmyndighetene om at no
get må gjøres for å hjelpe de arbeidsledige. Her er jord nok til å dyrke, 
det er veier som kan anlegges, og det er jernbaner som trenges. Det 
måtte organiseres av statsmyndighetene. Jeg vil foreslå følgende : 

«Der reises krav til Stortinget om at arbeid budgettene for jern
bane- og veiarbeide forØkes, samt at det blir bevilget et større belØp til 
en omfattende bureising, for i størst mulig utstrekning å avhjelpe ar
beidsløsheten.» 

Denne kongress representerer jo  hele den arbeidende befolkning, 
og det er riktig at dette a;rbeiderting sier ifra til statsmyndighetene. 

Nils Hansen: Alle er klar over at fagorganisasjonen står overfor 
en vanskelig situasjon til våren. Det blir vel nogen av de største av
gjØrelser vi har hatt i dette land. Det de fagorganiserte idag krever 
og som de håper å kunne lØse, er å skape et grunnlag for at den store 
arbei<h!lØse hær og ikke minst den store ungdom får arbeide. Den stør· 
ste fare vi har innenfor våre egne rekker er de arbeidsledige. Det er 
klart at fagorganisasjonen ikke er enerådende her. Arbeidsgiverne er 
sterkere nu enn tidligere og derfor blir kampen også bitrere. Men her 
blir det spØrsmål om taktikk når det gjelder arbeidstiden. Jeg syntes 
det skinnte igjennem formannens uttalelser at her måtte man stå enige 
og samlet rygg ved rygg. Og det er riktig. Men forholdene er vanske· 
lige og ligger forskjellig an. Det ligger tilrette for enkelte faggrupper 
å ta en forkortet arbeidstid, som f. eks. bygningsindustrien. Det er 
ikke fordi at bygningsarbeiderne ikke vil stå felles med de andre at do 
fører an her. Men det er nogen som må gå i spissen. Og så et annet 
spØrsmål, og det er sympatistreiken. De nye grupper som er kommet 
til organisasjonen, er svake grupper og de arbeidsgivere disse har, har 
ingen forståelse av organisasjonen. Jeg tenker på den konflikt som har 
pågått i 9 måneder, skiferarbeiderne på Voss. Det er her skjedd to hen 
vendeiser til Transportarbeiderforbundet og Jernbaneforbundet, men 
de har så vidt jeg forstår svart nei. Men det var nettop her vi skulde 
hjelpe, så vi kunde få nye lag av arbeidere med i organisasjonen. Jeg 
vil anbefale det forslag som er fremsatt av Josef Jensen m. fl. Jeg tror 
at bygningsarbeiderne til våren ikke vil gå til en arbeidstid av lengere 
enn 7 timer, og da må organisasjonen støtte op på alle måter. Arbeids
giverne kan erklære lockout, det er så, men det vil skape en opinion 
om selve kjernen . i  kravet om forkortelse av arbeidstiden, nemlig li 
skaffe arbeide for de som nu har gått på gatene i årevis. 

O. L. Strøm : Det forbund jeg representerer er ikke interessert i 
de tariffrevisjoner som kommer. Inntil 1935 er våre IØnns- og arbeids· 
forhold sikret. Nu er det så om vi ikke direkte er interessert så kom
mer det oss ved det resultat dere kommer til. Når vi kommer til 1935 
vil vi få det dere opnår. Jeg vil si at Land organisasjonen i disse tider 
står med et stort ansvar. Forholdene er ikke de amme nu som tidli
gere for kamp. Vi ser den moderne lappobevegelse og vi må være var
somme så ikke den får tak i kropp arbeiderne. Våre beslutninger mn 
ikke være sådanne at de støter arbeiderne fra o og over til andre. 
Forkortelse av arbeidstiden skulde være en olidaritetshandling, fordi 
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man ikke krevet kompensa jon. Jeg er ikke så sikker på at det er soli
daritet. Jeg tror nemlig at arbeid giverne når vi ber om forkortelse 
på den måte ikke har så meget imot det. Ja, takke katten for det, når 
vi tar det på egen regning. Nei, kompensasjon må kreves. 6 timers ar
beidsdag med samme lØnn. Det vil bety en opgang fra 1.4:7 til 1.96 i 
den gjennemsnittlige timelØnn for voksne mannlige arbeidere. For 7 
timer vil det bli en opgang fra 1 .4:7 til 1 .72. En forkortelse av arbeids
tiden kan kun gjennemfØres intern a jonalt. Det er en myte dette at de 
norske arbeidere tok 8-timersdagen. De tok en moden frukt. Man må 
ikke komme her og innbilde arbeiderne at vi kan ta 7- eller 6·timers
dagen uten å gjøre det som Ambrosius Olsen sa. Arbeidsgiverne har 
selv gitt arbeiderne den forkortede arbeidsdag. Arbeiderne har ikke 
kjempet sig til den. I Amerika, Tyskland og andre steder har mange 
millioner fått den forkortede arbeidstid. Andre ting man bØr være op
merksom på er utvidelsen av den offentlige drift, også fØrst og fremst fl. 
få tollmurene ned. Det bØr Landsorganisasjonen være inter es sept i. Og 
videre å. få. billigere kapital. Det er ikke kapitalopsamling som er nØd
vendig, men konsumopsamling. 

Hans Eriksen: Jeg har med interesse påhØrt de innlegg som har 
vært gitt og spesielt fra bygningsarbeiderne. Jeg har forstått det så 
at under vårens tariffkamper forlanger bygningsarbeiderne å stå fritt. 
For mig fortoner det sig slik at når man stiller disse krav til kongres
sen så er det lite bevendt med fellesskapet. Jeg regner nemlig med at 
den tariffkamp vi går til, blir en av de vanskeligste og at det blir nØd
vendig å. anvende taktikk mer enn nogen gang tidligere. Det nytter 
ikke her å. ta beslutning om å føre en kamp om forkortet arbeidstid. 
Uansett hvor lang kampen kan bli. Jeg er enig i at kravet reises, men 
vi må. overlate til de som skal forhandle og avgjøre om det er oppor
tunt å. fortsette den linje. Fra oss er det enstemmig rettet henstilling 
til Landsorganisasjonen og kongressen om at nu må. vi stå. skulder ved 
skulder og lØse den kommende tariffrevisjon i fellesskap. Man kan si 
at det bunner i at vi stå.r svakt i det. Vel det er riktig så.. Men tross 
det så. finnes det ikke en uke uten at det foreligger krav til oss om sym
patistreik. Og vi har vært med. Ved.. å. beslutte sig for et fellesopgjør 
så. er det kanskje så. at de som er sterke må. gi avkall på. noget. Men 
som situasjonen ligger an idag, så. er det riktig. Det er heller ikke så. 
sikkert om de som h al' makten idag, ennu engang vil reise spØrsmålet 
om voldgift. I den tid jeg har hatt med forhandlinger å. gjøre, har jeg 
få.tt erfaring for at man må. innrette sig efter forholdene til enhver tid. 
Jeg vil advare mot at man her binder sekretariatet eller forbundene. Det 
fornuftigste er å. vedta sekretariatets forslag og jeg vil henstille til 
bygningsarbeiderne å. trekke sitt forslag tilbake. Hvis dere kommer ut 
i kamp så. er jeg fullt klar over at allerede den fØrste dag dere er ute, 
så. kommer det krav om sympatistreik. 

Ordstyreren: Forut etningen er at alle forslag i denne sak over· 
sendes redaksjonskomiteen. 

Olav A brahamsen : Jeg er fullt ut enig i at det prin ipale krav til 
vå.ren er arbeidstidens forkortelse. Men det er forskjellig idag fra den 
gang vi tok -timer dagen. Idag rei e kravet fra de fagorganiserte 
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sQm et sQlidaritetens krav av hensyn til de arbeidslØse, som er en fare 
derved at de kan falle QSS i ryggen. Det er ganske sikkert at en hel 
del av QSS, hvis vi hadde trampet arbeidsløs i årevis, vilde ha hatt andre 
fØlelser. Det må vel være taktikk å vinne de arbeidslØse i fØrste o.m· 
gang. Det kreves idag fra de arbeidslØse at vi gjør nQget. Man sier at 
kjØpeevnen blir svekket hvis arbeidstiden blir nedsatt uten kQmpensa· 
sjQn. Ja, fQr dem SQm er i arbeide, men de arbeidslØse blir Qgså da satt 
i stand til å kjØpe, Qg det er vel klassekamp å hjelpe hele klassen. Kan 
man få gjennemfØrt en 6 timers dag, så vil det virke slik at enkelte in· 
dustrier får 2 skift. En annen ting SQm må kQmme i fo.rgrunnen ved 
årets tariffer er de arbeidere SQm står pA minstelØnn. Det må være et 
av de stQre krav å heve den innenfQr de industrier SQm har sine tariffer 
Qpbygget på minstelØnnsprinsippet. Iår må man stå skulder ved skul
der, felleslinjen må være den eneste vei vi fØlger. 

Lars Bakken: Jeg vil o.gså være med på å kreve 6-timersdagen, 
men full kQmpensasjQn. Vi er ellers inne på et skråplan. Det er ikke 
arbeiderne SQm skal Qverta hele fo.rsQrgen av de SQm er uten arbeide. 
Og vi hØrte de arbeidsløses krav her idag, SQm blev referert av dirigen
ten. Det gikk ut på at det ikke måtte bli nQgen nedsettelse i lØnnin
gene. Vi kan ikke være med på å minske lØnningene med 25 prQcent. 
Jeg trQr at det er en feil dette med fQrbundsvise sammenslutninger. 
LandsQrganisasjQnen burde ha det hele. Både ØkQnQmien Qg avgjØrel
sene. Ved Statens jernbaneanlegg strevet vi i flere måneder i 1928 
uten å kunde få hverken mQralsk eller ØkQnQmisk støtte. Ved Statens 
veianlegg var det likedan. Større bevilgninger til anleggsvirksQmheten 
vil avhjelpe ledigheten fQr mange distrikter. Og det gjelder jo. ikke 
bare selve anlegget, men det trenges jo. til det materialer Qg mange an
dre ting. Jeg vil fQreslå : 

«Da det er ko.ngressen bekjent at Staten til stadighet QPsier ar
beidere SQm gjennem årrekker har vært beskjeftiget ved Statens anlegg, 
Qg derigjennem Øker arbeidsledigheten, vil kQngressen kreve av stats
maktene at de i denne vinter fQretatte QPsigelser tas tilbake, o.g at der 
fQr fremtiden ikke fo.retas QPsigelser ved Statens anlegg, så lenge SQm 
arbeidsledigheten varer.» 

Einar Gerhardsen : Praktisk talt alle har berØrt arbeidsledigheten 
ut fra en fQrkQrtel e av arbeidstiden, Qg at man kal ta fQrkQrtelsen 
selv o.m man ikke får kQmpensasjQn. Og det er det gledelig te av alt. 
Det viser at de fagQrganiserte har att sig alvo.rlig inn i de arbeids
lediges van kelige ituasjQn. Jeg vil fQreslå fØlgende fQr å få et VQte
ringstema : 

cl de fag Qg industrier hVQr en fQrkQrtelse 'av arbeid tiden vil med
fØre inntagelse av flere arbeidere, må det sette all kraft inn på å få 
gjennemfØrt en forkQrtel e. 

Hvi det ikke er mulig å gjennemfØre en fo.rko.rtel e av arbeid tiden 
med bibehQld av de nuværende ukelØnn inger kan det av hen yn til de 
arbeid ledige bli nØdvendig fQr enkelte fo.rbund eller grupper å ta en 
fQrkQrtel e selv o.m man ikke o.pnår full kQmpen a jQn i lØnnen.» 

FQr arbeidere i eksPQrtindu trien er det bare nakk å tale o.m ar
beidstiden fQrkQrtel e med kompen asjQn. Det går ikke an å dele arbei-
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derne op i to klasser, de som har arbeide, og de om intet har. Det er 
en klas e. De om vil gjøre fagorganisasjonen til en priviligert kaste 
for dem ,som har arbeidE'!, vil komme til li opleve at det vil ' kade hele 
arbeiderklassen. FØrst ved at det nu gjøres noget for de arbeidsledige 
så vil de få tilliten tilbake til organisasjonen og tilliten til dem som er 
,så heldig li ha arbeide. Derfor er ethvert lite skritt fra de organisertes 
side som viser at de har viljen til å solidarisere , ig med de arbeids
ledige av stor betydning, og det vil gjøre faren mindre for utglidninger. 
Vi kan kreve. nydyrking og bureising, og offentlige arbeider igangsatt, 
men det er lappverk. Det avhjelper ikke ledigheten. Samfundet er mo
den for fall, mel) dessverre er ikke arbeiderklassen som klasse moden 
ennu til li ta kampen. Jo flere arbeidslØse vi får inn på arbeidsplassen, 
desto sterkere blir vi. De.n interesse som idag er kommet frem bØr vise 
den alvorlige vilje som er til stede hos kongressen for virkelig å gjøre 
noget effektivt. Gå ikke forbi dette viktige spØrsmål. Her må man l 
tariffperioden og under tariffperioden få Nest mulige inn på arbeids
plassen, det er god kamptaktikk. 

Wm. Lund-Olsen : Den veldige Økonomiske krise innen det kapital. 
istiske .samfund viser at det ryster i sine grunnvoller. På tross av 
dette hØrer vi Landsorganisasjonens formann uttale at vi skal gå inn 
på den linje at vi skal kreve arbeidstidens forkortelse og betale for det 
selv. Det er gledelig på denne kongress at det ik'ke bare er vi kommun
ister som reiser kampens fane. Det forf'jlag 'som er fremsatt av Jensen, 
Schultz m. fl. vilrel' at det også er andre som vil noget. Nu, jeg er ikke 
enig i denne stolthet og egenfØlelse, men det er klassen vi kal vekke. 
Jeg støtter imidlertid Jensens forslag og optar videre på de revolusjo· 
næres vegne d'Ølgende forslag : 

Den Økonomiske verdenskrIse som idag har rammet alle kapitalistiske land 
viser stadig tydeligere for de arbeidende masser det kapitalistiske systems banke
rott, og stiller dem overfor den opgave A. fØre en Skjerpet kamp for A. styrte den 
råttne kapitalistiske samfundsordning. Alle de forSØk som borgerskapet med 
aktiv understØttelse av socialdemokratiet og det reformlstiske og socialfasclstiske 
fagforeningsbyråkrati har gjort for A. redde den kapitalistiske samfundsordning 
fra alle sine vanskelighetel: og sin undergang, har fØrt til en uhyre · skjerpning 
av borgerskapets Økonomiske og politiske offensiv mot arbeiderklas§en og de 
arbeidende masser i alle kapitali tiske land. 

Alle krisens byrder veltes over pA. de brede arbeidende massers skuldre 
gjennem Øket massearbeidslØshet som rammer millioner av mennsker pA. grunn 
av den kapitalistiske rasjonalisering, lØnnsnedslag, forlengelse av arbeidstiden, 
skjerpet utplyndring gjennem toll- og Skattepolitikk, utsultning av brede arbeider
og bondemasser og middelstanden, forringelse av de soclale goder, Øket politisk 
undertrykkelse, voksende fascistisk utvikling, stigende krigsfare og forsterkede 
forberedelser av intervensjonskrigen mot Sovjet-Unionen. 

Den korte periode av relativ stabilisering for kapitalismen blev av borger
skapet og de socialdemokratlske teoretikere fremstillet som kapitalismens nye 
blomstringstid. Men efter en kort tid, i slutten av Aret 1929, blev den avlØst av 
en desto voldsommere krise innenfor hele den kapitalistiSke verdensØkonomi. PA 
grunn av kapitalismens almindelige krise efter verdenskrigen utviklet der sig en 
spesiell periodisk krise som pA. grunn av sin dybde og omfang og fordi den om· 
fatter alle kapitalistiske land - også de som ikke deltok i krigen - bidrar til A 
ryste hele det kapitalistiske verdenssystem i sin grunnvolL Derved skapes i en 
rekke land forutsetninger for A. styrke den kapitalistiske samfundsordning og 
oprette arbeiderklassens herredØmme pA. samme måte som den seierrike russiske 
oktoberrevolusjon. 
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Norge blev i midten av 1930 trukket med i den Økonomiske verdenskrise og 
borgerskapet gikk over til Skjerpet offensiv mot arbeiderklassen. Dette kom til 
uttrykk ved direkte senkning av lØnningene ( Skogsarbeiderne) ,  masseavskjedigel
ser og innfØreise av innskrenket arbeidstid i eksportindustrien, jernindustrien 
osv., nedsettelse av arbeidsledighetsunderstØttelsen, innfØreise av tvangs- og 
bidragsarbeide, organisering av fascistiske streikebryterorganisasjoner fremfor alt 
pl!. landSbygden, nye fremstØt for skjerpning av tukthuslovene osv. Med den videre 
tilspisning av krisen vil borgerskapets offensiv, særlig under de k()mmende tariff
revisjoner anta ennu voldsommere former enn hittil. 

I den siste tid vokste arbeiderklassens kampvilje til forsvar mot borger
Skapets offensiv ( Skogsarbeidernes kamper, kampen mot nØds- og bidragsarbeidet 
i Bergen, streiken ved Foldal og Malm ) .  Dette Skjedde til tross for at arbeiderne 
i disse forsvarskamper f()r sine rettigheter ingen støtte fikk fra de faglige ledere. 
Disse forr1!.tte tvert imot kampene og ved sin splittelsespolitikk forsØkte de å 
gjøre arbeiderne og fagforeningene kampudyktige. 

Den reVOlUSjonære fagopposisjon opstiller derfor for arbeiderne, organiserte 
som uorganiserte, fØlgende hovedopgaver, Idet den opfordrer hele landets arbei
derklasse til l!. besvare borgerskapets Økede offensiv med Skjerpet kamp pl!. den 
bredeste front og under egen ledelse gjennem de valgte kamp- og streikomiteer : 

1. Ved de forest1!.ende tariffrevisjoner, fremforalt I skibsfarten, jernindu
strien, kjemi- og papirindustrien, bygningsfagene og grubeindustrien hvor arbeids
kjØpernes offensiv fortsettes og Skjerpes gjennem lØnnsnedslag og forkortelse av 
arbeidstiden uten lØnnskompensasjon straks l!. p1I.begynne organiseringen av arbei
dernes motstand i bedriften og fagforeningene ved å opstille konkrete kampkrav 
og velge forberedende kampkomiteer. Vår parole er : Ikke et Øres lØnnsnedslag. 
Forbedring av arbeidsvilkårene og forhØielse av lØnningene. 

2. Kamp mot den kapitalistiske rasjonalisering som i stigende grad blir 
fortsatt overalt og som fØrer til nye masseopslgelser, Øket arbeidslØshet og ned
settelse av arbeidernes lØnninger. 

3. Felles kamp av alle bedriftsarbeidere og arbeidslØse for de arbeidslØses 
kampkrav. Kamp for arbeidsledighetsforsikring pl!. statens og arbeid.skjØpernes 
bekostning svarende til den fulle gjennemsnittslØnn. Fagopposisjonen hilser med 
glede det kampprogram som er opstillet av de arbeidslØses konferanse i Oslo og 
Akershus og opfordrer arbeiderne over hele landet til l!. opta en energisk kamp 
for l!. sette disse krav igjennem <>g opstille sine dags.k:rav pl!. grunnlag av dette 
program. 

4. Kamp mot enhver forkortelse av arbeidstiden 1tten full lØnnskompen
sasjon. 

FagoPPOsisjonen vil særlig advare arbeiderklassen mot det norske arbeider
parti og det faglige byråkratis parole om gjennemfØrelse av 6 timers dag uten 
full lØnnSkompensasjon. Denne parole betyr Intet annet enn at al1belderne fri
villig gl!.r med på en nedsettelse av sine fØr så lave lØnninger for å redde kapital
ismen ut av vanskelighetene. Fagopposisjonen ()pfordrer istedenfor arbeiderklas
sen særlig under de forest1!.ende tariffrevisjoner å reise kampen for 7 timers dag 
og 6 timers skift, 6 timers dag i grubene og sundhetsskadelige bedrifter f()r ung
dom og arbeidersker og mea l1tll lønn"kompenaasjon. De arbeiderstyrte kommu
ner skal gå i spissen for dette krav og straks innfØre det for sine arbeidere. 

Kamp mot masseavs.k:jedigelsene og innskrenkning av arbeidet, mot akkord
og overtidsarbeide. 

6. Kamp mot skatteplyndringen med anvendelse av skattestreik som et for
svarsmiddel mot statens og kommunenes blodige utbytning av de arbeidende mas
ser. Oprettholdelse og utvidelse av de fattige leieboeres beskyttelse gjennem hus
leieloven. Kamp mot utkastelser og tvangsauksjoner over de arbeiderfamiliers 
hus og bruk som ikke makter l!. betale husleie, renter og avdrag. 

Full lØnn under sykdom voldt ved bedriftSulykker. F()rhØielse av dagpen
gene i kretssykekassen og riksforsikringens Invalldeunder tØtteise. Fri læge, tann
læge og medisin. Utvidelse og forhØieise av alderstrygder. 

7. Lik lØnn for likt arbeide. 4 ukers ferie for alle arbeidere under 18 år 
med full lØnn. 2 års læretid for læregutter. Avskaffelse av lærlingeloven og hel 
streikerett for læregutter. Obligatorisk under tØtteise av all arbeidsledig ungdom 
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fra den tid de forlater skolen. For voksne arbeidere en sammenhengende ferie 
av 14 arbeidsdager med full lØnn. 

8. Energisk kamp mot borgerskapets politiske undertrykkelse av arbeider
klassen og for forsvar av arbeidernes rettigheter. Skjerpet kamp mot tukthus
lovene og arbeidstvistloven, meglings- og arbeidsrettsinstitusjonene. Full organi
sasjons- og streikefrihet for alle arbeidere. Kamp mot den voksende fascisme, 
mot Fedrelandslaget, Samfundsvernet og de fascistiske streikebrytergarder. Op
rettelse av antifascistiske arbeidervern. 

9. Sterkere internasjonal solidaritet med de kjempende arbeidere i andre 
land. Oprettelse av intim forbindelse med de russiske arbeidere og deres fag
organisasjon som seierrikt rykker frem i opbyggingen av socialismen. Skjerpet 
kamp mot den forrederiske Amsterdamminternasjonale og mot dens åpne og for
dekte agenter i den norske fagbevegelse. Tilslutning til RFI. Kamp mot den 
voksende fare for nye imperialistiske kriger mot forberedelsene til interven
sjonskrigene mot Sovjet-Unionen. 

10. I forbindelse med organiseringen av kampen for disse hovedkrav op
fordrer vi arbeiderne i bedriftene, fagforeningeJfe, de arbeidslØse, kvinnene og 
ungdommen til 1i utforme sine ærkrav for den enkelte bedrift og det enkelte 
lokale sted, og organisere kampen for deres gjennemfØrelse. 

11. En virkelig gjennemfØrelse av disse minimale kampkrav kan kun opnlies 
gjennem arbeidernes og de arbeidslØses felles kamp. Enhver tro på at man ad 
parlamentarisk vei eller utelukkende ved hjelp av forhandlinger kan opnli virke· 
lige resultater for arbeiderne er bare en illusjon. 

Derfor opfordrer den reVOlusjonære .fagoPPOsisjon alle arbeidere til li skape 
en fast sammensveiset enhetsfront under alle kamper. Erfaringene viser at denne 
kampens enhetsfront bare kan skapes i den skarpeste kamp mot det faglige 
byr1ikrati som p1i alle omr1ider saboterer arbeidernes interesser. 

Den revolUSjonære fagopposisjon opfordrer arbeiderne til li fØre den mest 
energiske kamp mot de faglige byråkraters eksklusjons- og splittelsespolitikk 
og for faglig enhet. De ekskluderte fagforeninger i Bergen og Tyssedal mli gjen
inntas i forbundene og Landsorganisasjonen. Kamp for medlemmenes selvbestem
melsesrett og for oprettelse av uinnskrenket demokrati innen fagorganisasjonen. 

12. Den revolusjonære fagopposiSjon erklærer overfor hele al1beiderklassen 
at den er beredt til med alle krefter li organisere kampen for disse krav, og op
fordrer alle arbeidere til 1i slutte op om dem og i fagorganisjonens rekker kjempe 
for kravenes virkeliggjØrelse.� 

Hans Fladeby: Skal det hjelpe noget 'Overfor ar,beidslØBheten må 
vi minst komme ned med 2 timer. Det er lett for oss å si at vi krever 
de,tte, men vi har også en annen part å regne med. Når det er spørs· 
mål om nedsettelse av arbeidstiden og full (kompensasjon så vil nok 
arbeidsgiverne straks si at det får vi ikke. Det er ganske naturlig at 
vi nu som tidligere må arbeide for kravet med den stJTke vi gjorde 
overfor 8-timersdagen. Når det da i forbindelse med taktikken her 
reises et forslag som av Gerhardsen, så er det dårlig forslag. Vi sier 
jo der at samtidig om vi reise,r kravet om forkortlilse så gir vi avkall 
på kompensa jon. Det må jo være ganske galt. Vi vedtar sekretaria· 
tets forslag, og efter den diskusjon som el' :ført så har sekretariatet det 
riktige for lag. Men det heter videre i !forslaget : «Videre må over
tidsarbeide begrenses til det minst mulige og hvor det ikke. lar sig 
helt avSkaffe, sØke å få det erstattet ved fritid på dagtid.» Det siste 
må jeg advare mot på det be temteste for vårt forbunds vedkommende. 
Vi godkjenner aldri i l ivet en lik ordning. Det har vært sagt at 
Transportarbeiderforbundet har nektet ympatistreik av hensyn til ski
ferarbeiderne. Det er galt og det er forbausende å hØre den lags, 
når Nils Han en har full rede på at vi har fakti k ingen los e- og 
lastearbeidere for skifer. :Men 1/i skulde være de fØr te, det måtte 
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da være Jernbaneforbundet om frakter den. Men vi vet jo at de ikke 
makter det. Så lrommer man til oss i 3. ledd. Det er aldri nei i vår 
munn når det gjelder å tøtte op om andre arbeidergruppers kamper. 

Elias Volan: Man må være 'opmerksom på at det for �ag som fore
ligger fra ekretariatet mere generelt tar ratt på saken. Det er tatt 
hensyn til forholdene i industriene i sin almindelighet. Så diSkusjonen 
om det forslag skulde være overflØdig. Når sekretariatet foreslår rei t 
kravet om 42-timers maksimal arbeidsuke, forlengelse av ferien etc., 
da er det faktisk en innbydelse til å rei e arbeiderklassen til offensiv 
kamp for sine l iv; intere er. Og da er det merkelig at man står op 
og forkynner et vart yn av den annen verden_ For å ta en enkelt, 
Eriksen, som talte om voldgift. La borgerskapet kOIDlIlle med sin vold
gift, men bygningsarbeiderne vil aldri bØie sig. Vi er opmerksom på 
at det �r organisasjoner som ikke makter 11 klare kravene. Men støtten 
innenfor fellesorganisa jonen kan ikke bety at man skal nivelere 
levestandarden d'or arbeiderklassen efter arbeidsgivernes luner. Nivele
ringen nedover kan vi ikke tillate. Det er å at i en van kelig tariff
revisjon kan det være vanskelig for Landsorganisasjonen 11 si at de 
enkelte forbund kan gjøre hvad de vil, men det !finne også en middel
vei og den går ut på at organisasjonen i størst mulig utstrekning ordner 
sig slik at de sterke organisasjoner ikke bindes av utidige beslutninger. 
J eg glemmer ikke så lett den kritikk som blev reist da bygningsarbei
derne og hjemmeindustrien fikk ferien ,satt til 12 dager, mens andre 
fikk den til 8. Men vilde det vært rettferdig om alle fikk den ned att. 
Var det ikke bra at nogen klarte å få lengere ferie, elv om- andre fikk 
mindre. Det har intet med rettferdighet å gjøre. Jeg vil selvsagt 
anbefalC! sekretariatets for, lag og jeg anbefaler at IJwngressen finner 
en fornuftig og rimelig lØsning av det krav som bygningsarbeiderne 
har reist. 

Halvor Sørum: Det er en ting man ikke har vært inne på her, og 
det er skattetrekket som foregår i ar,beiderne lØnninger. Det bØr 
fra kongre en ie fra og man bØr reise arbeiderne til kamp 
rundt omkring i ,bedriftene mot enhver innblanding i arbeidernes lØn
ninger. I Ringsaker har man den bestemmelse at man traks man er 
kommet i arbeide trekker hvad vedkommende har fått i fattigunder
stØttel e. Det er riktig at vi kal bære byrderne i felle kap, men vi 
skal ikke legge det slik at vi fritar kapitalismen. En forkortel e av 
arbeid tiden skal vi ikke gi arbeid giverne kompen a jon for. Det er 
nØdvendig å påpeke at hvis de ikla ebevi te arbeidere skal få gjennem
fØrt noget og fravri te kapitalen noget, å må det gjøre på arbeids
plas en under revolusjonær ledelse. Vi må orientere o s mot de arbeidere 
som har per pektiv og som vil lede arbeiderklassen til offensiv kamp. 
Jeg vil anbefale Ertresvaag for lag, sub idiært Jo ef Jen ens forslag. 

«Til dirigentene. 
Undertegnede vil på det be temte te protestere imot at debatten i 

denne sak offentliggjØres på den måte som er skjed i «Arbeiderbladeb 
idag. Det ikte pesielt til titelen på 1. ide. 

Denne sak burde helst vært holdt for lukkede dØrer. 
O. Jf. Haugen. A. W. H1llttnm·k.'1> 
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Ordstyreren : Dirigentene kal i morgen ta stilling til den fort
satte offentliggjØrelse. 

Aksel Sohultz:  Det er talt om ,fellesskapet. Er det ikke uttrykk 
for fellesskapet at vi ikke legger oss på latsiden. BØr vi kreve kom· 
pen sasjon, sies det i «Arbeiderbladet», og nu kommer Gerhardsen med 
et forslag som gir tydelig uttrykk. J eg synes de unge blir temmelig 
avbleket, når de kommer ,frem med et ' likt forslag som Gerhardsen, 
om å ta forkortelse av arbeidstiden uten kompensasjon. Er det laugs
ånd å ville kjempe frem sine livsforhold. Kan man si at det er utslag 
av den slag,s vi som redelig vil prØve hvad vi kan og dermed også er 
med å hjelper andre. Vi vinner hvis vi bare ikke er undfallende. Jeg 
er hes som dere hØrer. Jeg skulde ha sagt meget mere. For dette er 
det viktigste vi behandler her. 

Malfred Bel'gseth : I forbindelse med Vossekonflikten kan det være 
nØdvendig å foreholde kongressen at det er eksportvarer som vesentlig 
sendes til utlandet, og da er det vanskelig for andre å tre støttende 
til enn de grupper som behandler disse varer på vei til utlandet. Jeg 
vil be sekretariatet være opmerksom herpå. Den tariffrevisjon vi går 
til vil være en av de viktigste og alvorligste på lange tider. Det er 
en ting hos bygningsarbeiderne om har gjort at de har stått på et 
forholdsvis godt grunnlag. De har gjenneIILSnittlig 29 arbeidsuker i 
året, men klarte å gjennemføre -sine akkordtariffer ganske bra. For· 
kortelse av arbeidstiden uten kompensasjon. Jeg er helt enig med 
Gerhardsen at det er et gledelig tidens tegn. Det kan være at de 
arbeidsledige har sett med en viss skepsi's på dem som har hatt arbeide. 
Men jeg mener allikevel at et forslag som det av Gerhardsen, kan ikke 
vedtas av kongressen. For de fØlger det kan fØre til, kan bli for 
store for dem som skal møte i forhandlingene. Hvis det er grupper 
som mener å klare dette, så er det lite elasti<5k av MS hvis vi ikke 
skal la det kunde gjøres. Er det chancer for et forbund må det være 
gitt at de kan fØre det til en lykkelig ende. Det er ikke bare bygnings
arbeiderne som er enige i det. Det er mange andre som har skrevet 
på forslaget, betydelige forbund og industrier. Jeg vil anbefale sekre· 
tariatets forslag og tilleggsforslaget fra Josef Jensen m. :fl. 

Ot'dstyreren foreslo samtlige nu fremsatte forslag oversendt redak· 
sjonskomiteen. Forslaget blev vedtatt. 

Ordstyreren foreslo mØtetiden for næste dag satt fra 10 til 15, da 
lokalet skulde benyttes av andre. - Forslaget blev vedtatt. 

Punkt 5 flyttes ut i dagsordenen. 

Ordstyrel'en foreslo videre punkt 5 flyttet ut i dagsordenen, idet 
innlederen, Halfdan JØnsson, i morgen var optatt i forhandlinger. 

For laget fra Oslo Tekstilarbeiderforening (se dagsordenen side 24) 
besluttedes overfØrt til punkt 1 3 : diverse forslag. 

J1lstin Rødaas: Det er hØi t tvilsomt om vi får så mange inn på 
arbeid plassen fordi om vi gir avkall på komp en asjon for arbeids
tidens forkortel e. Jeg vil spØrre Madsen om han ynes det er rime
lig for vårt vedkommende at vi på denne måte kal få tariff-festede 
nØdsarbeidslØnninger. Vi kan ikke gå med på dette uten hel kom-
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pensa jon. Vi må herefter 'Også lage tydeligere overen komster, slik 
at de kan forståes av alle 'Og ikke behØves hjelp for å få det forklart. 

Edvard Eriksen: Enkelte ting har rørt mig, som når jeg hØrer 
ungdommen stå og tale om 6 og 4 timers dag. Men skal de arbeids
løse vente til det så får de vente lenge. Hos os delte vi arbeidet med 
dem som var ledige. Situasjonen ,som den er i Norge idag, er like 
ens hele verden over. Det er ingen tranedans dette. Vi kal dele 
allerede nu og ikke vente til engang langt inn i fremtiden. 

]frantz Johansen : Det er sagt så meget fra og til at det skulde 
ikke være nØdvendig å .si noget mer. Men når jeg forlangte ordet så 
er det fordi det har vært levert så mange ting her som har tilfelles 
med dette ( vifter med «'Fagopposisjonen.s» krav) denne lange Ønske
liste .som ingen kan ta alvorlig. Hvad bygningsarbeiderne angår, så 
vel, la oss få det, men la det bli 6 timer, la det bli !fanen og samlings
merket. Man Isetter op dette som et universalkrav til avhjelp av ledig
heten, men det var nevnt her i går at den moderne ma kin i vår tid 
ikke har en levetid av mer enn 5-6 år, og på den tid vil den tekniske 
utvikling ha gått hurtig frem, slik at nye maskiner og nye tekniske 
hjelpemidler på ny vil bringe arbeidere i ledighet. Det er talt hånt 
om den 'som vil 'Ofre noget av sin daglØnn. Men jeg tror arbeiderne 
ute på 'arbeidsplassene er innstillet på en forkortel.se, selv om det 
koster noget. Det er ingen senkning av arbeiderkla ens levestandard. 
Og det er Iselvsagt lettere å gjennemfØre en ting ved å ofre noget .selv. 
J eg har inntrykk av at også ledelsen vil det, men den er noget redd 
for å uttale sig. Gerhardsen uttalte sig åpent, men et slikt forslag 
kan vi i kike vedta. I min avdeling har vi diskutert dette lenge, og vi 
mente at det var riktig å sette noget inn på forkortelse, selv om det 
skulde koste noget. Også dette her, fra de revolusjonære. De kan 
ikke annet enn produsere for papirkurven. Det enste jeg gleder mig 
til er å ,skulle ,kunne vise frem dette opus for de samme folk senere. 
La 'Oss fØr vi skilles love hverandre at vi skal sette alle de krefter 
og midler vi har til for å forkorte arbeidstiden til fordel for våre 
mange ar,beidslØse kamerater. La oss ofre selv om det skulde kunne 
fØles aldri 'så tungt. 

Ambrosius Olsen: I mitt innlegg i går var jeg inne på arbeids
tidens forkortelse. Det er ildre min mening at man kal stille kravet 
uten kompensasjan, tvertimot. Vi har også vært enige i, o s imellem, 
å kreve kompensasjon. Men hvad j eg mente var at vi kulde kunne 
ha adgang til å ta 7 timer, og å uten kompensasjon. Man kal forsØke 
sig' frem. Så var det sekretariatets og bygningsarbeidernes forslag. 
Jeg er enig i det fØrste og også enig i meget av bygningsarbeidernes. 
Men det er ikke riktig å trekke op så stive linjer på forhånd, at det 
ikke er nogen bevegelsesfrihet. IIvad kan bli re ultatet av det ? At 
forhandlerne må bryte en kongre sbeslutning. Altfor tivbente l injer 
skal man være forsiktig med. J eg har erfaring for at det kan være 
farlig. Vi vet jo ikke idag hvordan itua j onen til våren blir. Vi 
kan ikke flere måneder i forveien fa t ette hvordan man kal gå frem. 
Et tilfelle fra Rjukan. Vi blev enige om å ette bestemte krav og ikke 
fire på det. Vi kulde ha 20 Øre, ikke noget mindre. Da vi møtte 
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arbeidsgiverne og vi kom med dette krav, å spurte de oss om det 
i<kke var så, at vi var kommet til en forhandling. Det forhandles da 
ikke om et ultimatum, og det var jo riktig. Jeg pakket kufferten jeg 
og reiste hjem med det amme. ( Munterhet. )  

OmmAtnd Ornm�tndsen: I vårt forbund vil 7 eller 6 timer ikke være 
til nogen fordel for de arbeidslØse. Da måtte det være et skiftsystem 
på 6 timer med full kompensasj on. Ved å redusere lØnningene veil 
en slik !forkortelse ville vi opnå i lØnn det man nu har i forsorgen. 
Men det kan gjØres noget for de arbeid løse. Vi kan kifte om arbei· 
det. Hos oss har kommuni tene fØrt krigen inn i de al'b€idsIØses rek
ker på en slik måte at de holder på å spise op oss som har arbeide. 

Oht-. Systad ikke til stede - optatt i annet møte. 
Ole Ne1'land : Det kan ikke være nØdvendig tadig å gjenta hver

andre her. Jeg vil under treke hvad der er sagt fra Josef Jensen og 
Schultz. Jeg var spent over il hØre Hans Johansen. I Ian pekte på bote
midlet. Men det er jo ik'ke noget nytt. Det er forlengst �endt myn
dighetene gjennem våre talsmenn i Stortinget. Nu må vi vise virkelig 
handling, ikke resolusjoner. Arbeiderklas en venter n oget effektivt. 
Det er kongressen som skal bestemme, ikke sekretariatet. Kall det 
fag stolthet eller hvad de vil. Det skulde bare mangle at jeg ikke ville 
være med å støtte dem som vil gå i spis en for arbeidernes kamp. 
Men det har hendt fØr at man har bedt dem som vil kamp om å være 
snilde gutter. Jeg er enig med Frantz Johansen at ikke arbeidsløs
heten kan lØses ved forkortelse, men det er dog et middel. 

Bernt Jensen: Også vi på Malmbolaget i Narvik stod overfor op
sigelser av arbeidskameratet>. Vi visste at bolaget hadde et overskudd 
av 37 millioner og hadde utdelt 15 millioner i utbytte. Vi kunne nok 
få den innskrenkede tid, men ikke kompensasjon. Det som skiller her 
er hvorvidt vi skal kreve kompensasjon eller ei. Jeg mener man går 
den gale vei ved ikke å ta kompensasjon. Vi har jo hittil ment at vi 
ikke engang klarer oss med det vi har. Da kan vi da ikke ytterligere 
forverre stillingen. Jeg forstår sekretariatets forslag sådan, at de 
vil sØke å komme lengst mulig og den tillit må vi da ha til det. Men 
jeg har innsendt et fOD lag om at punkt 3 utgår av inn tillingen, nem
lig om overtidsarbeide, og at det behandles i forbindel e med punkt 5 :  
Arbeidervernlovgivningen. Transportarbeiderforbundet kal man ikke 
kritisere når det gjelder sympati treiker. De er alltid villig til å 
støtte. 

Josef Larsson : Det er ingen særlig opfordring til å tale i flere 
dager om dette, hvis man skulde stanse op ved de gamle linjer. Men 
det som rØrer sig ved denne kongress er at man skal komme frem 
til nye linjer, nye signaler om man vil. De for lag om er fremkom
met, nogen med kompensasjon, andre at man skal betale selv, kan jo 
være bra i og for sig. Men jeg tror at det ikke vil ha så liten betyd
ning hvis man i fØrste rekke kunne få 7 timer. Men en f<>rkortel e har 
jo ingen betydning, hvi man ikke samtidig også nekter overtid arbeide. 
Vi hadde ho os et ek empel, nemlig en stor bestilling hvor arbeidet 
ikke kunne bli utfØrt uten overtid. Vi atte o s imot det, og arbeidet 
måtte derfor ende ut til andre verk teder, ikke bare i O lo, men også 
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andre steder, Derved fikk mange arbeide. Enhver time har betyd· 
n ing nu. Jeg er i prin ippet enig i bygningsarbeiderne for lag, selv 
om jeg kan ha enkelte re erva joner å gjøre. Jernarbeiderne har 
sØrgelige erfaringer for at det iJ{lke har vært bevegelse frihet. Kon· 
gressen bØr ikke vedta noget forslag som av Gerhardsen foreslått. 
Selv om vi i 'siste Øieblikk må gi avkall på kompensasjon, å vil det i 
og med at saken er reist bli en kraftig opinion for det. Tiden er inne 
nu, tror jeg, for denne kongress til å samle sig om arbeidstidsspØrs· 
målet. Men vi må ikke på forhånd si til arbeidsgiverne at vi gir avkall 
på kompensasjon. Det er mange skatte-pålegg på dem som er i arbeide, 
som vil avlastes ved at flere kommer i n n  på arbeidsplassen. 

23 talere var inntegnet da møtet blev hevet. 

form iddagsmøtet fredag 20 februar. ' 
Ordstyrer : Oscar Torp. 

Protokollen fra eftermiddag møtet torsdag refererte og godkjentes 
uten bemerkninger. 

Ordstyrm'en: I anledning Haugen, IIultmarks forespØrsel om refe
ratet i «Arbeiderbladet», kan det oplyses at det vil ikke bli referert 
mer av den debatt. 

Redalcsjonskomiteen utvides. 

Ordstyreren foreslo redaksjon komiteen utvidet med to mann, fra 
7 til 9. - For laget blev vedtatt. 

Ordstyreren foreslo Jo ef Jen en og Olav II indahl. 
CM'. Systad foreslo A. ljJ. Gundersen i stedetfor Jensen. 
Justin Rødaas foreslo Ertresvaag og Sørum. 
Elias Volan : Når denne utvidelse er foreslått, så er det en følge 

av det forslag om foreligger fra bygningsarbeiderne m. fl. og hvori vi 
mente at det ville være heldig å ha et par repre entanter fra d isse med. 

Valgt blev : J osef Jen en og Olav Hindahl. 

Debatten om den faglige situa8jon fortsetter. 
26 talere var nu inntegnet til denne debatt, og d irigenten foreslo 

strek. - Det blev vedtatt enstemmig. 
Johs. M. P. Ødegaard: Det er ganske rimelig at det spØrsmål som 

har vært det centraie har vakt slik debatt. Så 'Vidt jeg vet er det fØrste 
gang en kongre s så d i rekte har befattet sig med en ny fremgangs
linje når det gjelder arbeid tiden. Den prekære ituasjon har medført 
dette. Hen ikten er så vidt jeg har forstått det, at man kal sØke å få 
det forhold bragt til veie å skaffe flere arbeidere enn de om idag står 
på arbeidspla en, inn på dis . Og jeg forstår og li at det ikke er 
nogen uenighet om at det vil virke gagnlig, og jeg er enig i at selv om 
det i vi e tilfelle ikke blir kompensa jon, vil det ikke forverre arbeider
kla ens stilling. Det er ikke ukjent forhold i mange indu tri er og 
forbund at man har måttet finne sig i inn krenkninger. Den er i de 
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fle te tilfelle uten videre diktert av arbeid giverne. :lIen det er også 
ofte gjort ved forhandlinger mellem arbeiderne og arbeid giverne i de 
tilfelle hvor arbeiderne har villet ,fordele arbeidet ig imellem. Da har 
man ikke opnådd nogen kompensa jon. :lian har regnet det som en 
kri eforanstaltning. En annen ting er det når det nu skal reises som 
et krav, da må vi være forsiktige. Efter min mening er det ingen tvil 
om at det vil være mulig å skaffe flere a rbeide ved en forkortelse av 
arbeid tiden. Det nØdvendiggjØr dog en større omlegning av arbeidet, 
man må gå over til mer kiftarbeide. Jeg kunne ikke opfatte Gerhard
sens forslag i går lik som enkelte har opfattet det. Det går ut på, 
i det tilfelle hvor det kan, skaffes flere arbeide, kan man gå med på 
forkortelse uten kompensasj on. Dersom det ikke kal være den smi
dighet, så kommer man ikke et skritt videre ved de fore tående tariff
forhandlinger. LØnnsnh'ået må ned er arbeidsgivernes opfatning. Og 
de vlI da heller gå med på en utvidelse av arbeidstiden. Sett under 
de forhold må man ikke vedta stivbente beslutninger, som vi må vite 
bare kan bli 'På papiret. Det har vært interessant å hØre talerne fra 
storindustrien, IIydro og den elektrokjemi ke industri. Der ligger for
holdene slik til rette at man kan kje bedre enn andre steder kan evne 
å få inn nye arbeidere. ;\Ied hensyn til de forslag som er fremlagt og 
oversendt redaksjon komiteen, bl. a. fra bygningsarbeiderne, så inne
holder det en kritikk. Så vidt jeg vet har ingen forbund blitt beskåret 
i sin bevegelsesfrihet uten at det har gått andre forbunds intere er 
for nær. Da har man måttet e på felles kapet og avgjøre forholdet 
ut fra det. Vi kan ikke gå lenger enn det sekretariatet foreslår. Og 
det er vel ingen tvi,l om hvad sekretariatet mener når man skal stille 
krav om forkortelse av arbeid tiden som et ledd i kampen mot arbeids
ledigheten. Det blir  et spØr m'ål  om man kan gå frem over hele fron
ten, €ller om man må gå frem på forskjellige av n itt. Det blir nær
mest et vurderingsspØrsmål. Dersom stillingen var den at man her 
kunne fatte beslutninger om var sterk-e, å er jeg på det rene med 
at sekretariatet, i hvert fall det gamle, og formodentlig også det nye, 
ville være meget tilfreds. 

Oskar Johansen: Når vår forening behandlet dag oroenen var vi 
opmerksom på at dette punkt var det viktigste, og det har vist ig og å 
her. Mange tror at a:rbeid giverne lettYindt vil gå med på å forkorte 
arbeidstiden bare vi gir a" kall på kompensa jon. Jeg tror ikke det går 
så lett. Det går som en rØd tråd blandt hele arbeiderklassen at noget 
må gjøres for de arbeidslØ e for å hindre den store n Ød. Jeg var enig 
i går med Gerharosen i hans argumentasjon, men ikke i for laget. Det 
vil skade organisasjonen og i særdeleshet de a rbeidsle dige. Men jeg kan 
ikke tenke mig at a rbeidsgiverne plutselig er blitt så nilde at de 

kulde godvillig gi oss dette. Jeg forstod Ambrosius Olsen slik at 
han pol imiserte mot bygningsarbeidernes forslag da han fortalte om 
ek emplet fra Rj ukan, da de blev møtt av arbeidsgiverne med «at dette 
er jo et ultimatum». Men jeg kan ikke for tå at bygning arbeidetnes 
for lag er noget ultimatum. Det er bare en henstilling til Landsorgani
sa jonen om å være mere midig og ta hen yn til itua jonen. 

Søren Hagen : 6-timer dagen var et av d-e viktig te krav vi mente 
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i vlir avdeling at man nu måtte reLe. 6-timer dagen m, Y i  imidlertid 
ta selv, og vi håper at de faglige ledere holder sig borte. Kravet er 
aktuelt nu, og arbeiderne kan makte å ta def. En an nen ting er det 
at hvad o s formere angår, å send det meget a rbeide til Danmark 
og Sverige. Det måtte kunne ordne. så a rbeidet blev her i byen . 

Bemlt. Berentsen : Er man enig i at en forkortelse a \- arbeidstiden 
betyr en forskyveIse av det Økonomiske forhold, så kan man være klar 
over at arbeid,gh-erne vil mot ette ig det. Det er to grupper hos 
oss, de . om hw' konkurran e med utlandet, og de om ikke h ar. Og 
man må e forholdet ut fra det. Bygningsarbeiderne m. fl.s for lag 
betyr at de forbund som med fordel kan gjøre noget her, kal kunne 
ta saken op. Arbeidsgiverne vil nok gjerne ha fred , så det kan nok 
tenkes at de på en eller annen måte Yilde gå med på en ordning. Jeg vil 
anbefale bygning arbeidernes for lag. 

Eduxo'd Jløt-k : Det forslag som er kommet fra bygn ing arbeiderne 
om å ta 7-timersdagen er jo en gjenganger fra den gang d a  al'b(' iderne 
i 191  tok -timersdagen . Jeg tror de regner feil.  Det v a r  helt andre 
forhold den gang. Det var opgang og l iten ledighet. Nu er det dårlige 
tider og Rtor ledighet, alt å helt andre Økonomiske forhold. Allikeyel 
vil jeg si at det t iltak bygn ingsarbeiderne her viRe r  er gledel ig, men 
jeg tror det blir  en demon trasjon som i kke fØrer frem. Yi ser at 
Arbeidsgiyerforeningen har op agt amtlige tariffer og det kan da 
tenkes at de ikke vil  avslutte nogen tariff føl' arbeidstiden er avgjort 
i prin ippet for alle. Vi har agt at 6-ti mersdagen må ettes op om 
det prinsippielle krav, selv om vi ikke får det ved årets tariffkamper_ 
Det er et  par prakti ke for lag, om ikke er berØrt tørre i debatten . 
• Jeg 'Vil nevne Romerikes fagl. Samorganisa jons for lag, hvor man 
mener at det bØr kreves i de nye overen komster å få tariff-fe tet fritid 
for overtidsa l'beide for derved , få -timersdagen effektiv. De fore-

lår at overtidsarbeide skal avskaffes på den måte at hvi en a rbeider 
arbeider to timer en dag, så skal han næste dag arbeide to timer mindre, 
eller møte op to timer senere enn vanlig. Forbundene og forhandlerne 
må også ta det op til alvorl ig overveielse og gjennemfØrel e. 4 timers 
arbeid uke gjør man fØrst effektiv ved å aV' kaffe alt overtidsarheide. 
Videre h ar man et forslag om full lØnn under bedrifts1l 1ykker. A l'bei
derne skal ikke bare henvi e til RikRfor ikringen. �fen vi vil at df> 
ta riff-festet kal ha full lØnn av bedriften ved ulykker. I Oslo Kom
mune har vi den be temmel e at en a rbeider skal ha full lØnn , å lenge 
sykdommen varer, og varer den utover en viss tid,  '&'\ kal han allikevel 
ha en tøtte ved Wen av Rik for ikringsan talten ydel e. Det tand
punkt Gerhardsen inntok tror jeg virker noget fjernt på de fagorgani
serte. nan har optatt den tall]{(l < slå ned lØnningene bare man får 
forkortet arbeid tiden. Jeg tror ikke han vil få nogen til lutning av 
de fagorgani erte i dette, og det er iallfall uklokt 1\. i det p� forhånd 
at vi vil gi kjØp. Da vil nok den annen part med begjærlighet gripe det. 

Ordstyreren refererte følgende : )Ied motto enighet gjør terk Øn
sker Yi kongre en til lykke med sine videre forhandlinger. Baker- og 
Kond itor vennene Foren incr, Bergen . 

har El-tresmag: Land. organ i a jonen formann sa i in hils-
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ningstale at mange hadde håpet at denne kongress ville ha vært åpnet 
u nder lykkelige forhold. nan mente bedre tider. Når man imidlertid 
skal ette Isine krav må det kje, ikke som Ønskelister, det er fra er og 
talemåter. Vi kan 1:1 fast at vi i ma'llge år har hatt en krise i am· 
fundet. Kongre sens hovedopgave skulde være å organisere denne kamp, 
samle arbeiderklassen til offensiv. Arbeidsgiverne har i går opsagt 
tal'iffene for over 40 000 mann.  Kravene vil  gå u t  på lØnn reduksjon 
fra den kant. Vårt krav og vår innstilling ved vårens tariffer må være 
ingen reduksjon i lØnn. Det man videre har heftet ig ved er forkor· 
telse av arbeidstiden. Det prinsipale må være at den arbeidstidsinn· 
skrenkning man opnår ikke må bli en lØnn reduksjon. Godvillig må 
man ikke gå med på å nivellere ine lØnnsforhold nedad. Det vil bli 
overmåte vanskelig for forhandlerne å argumentere for en fOl"kQrtelse 
av arbeidstiden nt fra hensynet til de arbeid ledige. Det er falske 
illusjoner. Da vi tok 8·timersdagen, argumenterte vi med at arbeids· 
ydel en ikke blev nedsatt ved det. Og på S3!mme måte må vi forholde 
oss nu.  

Oht-. Systad: Jeg tror det er lettere idag å tale om dette efter 
signalet fra Arbeid giverforeningen .  V i  kommer nu for hver dag som 
går, nærmere og nærmere våren tariffkamper. Jeg vil gjØre opmerk· 
som på en ting, at tidl igere har det vært lik i Skandinavien at arbeids· 
gi-verne i Danmark har fØrt kamp med sine arbeidere uten hensyn til 
Sverige og Jorge. Nu er forholdet anderledes. Nu skal de Ill. en 
bresje i det. Det 'skal fØres kamp over hele Skandinavien. Vi står altså 
overfor en felles aksjon i de kandinaviske land. Når vi får se de 
nor ke arbeid givere krav vil vi n ok få e at de i likhet med de danske 
vil kreve 15 til 20 pct. reduksjon. Vi må ikke på nogen måte være med 
på å senke lØnn nivået. Det er en politikk som er gan ke gal. Vi må 
denne gang fØre kampen på bredest mulig front. 

A. W. ITultmark : Det er taktisk uklokt at denne debatt har fått en 
slik oofentliggjØrel e som kjedd. Det "il kunne skade os mer enn 
nogen aner. Jeg forstår at det er ad killig berettigel e i Gerhardsens 
forslag hvis man kunne benytte det på den rette måte. :\Ien det er 
en stor fare å fremkomme med et likt forslag, da det lett vil kunne 
mrsforståes. Jeg vil henstille at han tar det tilbake. I tilleggsinnstil· 
lingen står det noget om li. begren e o\-el'tid arbeidet. J eg vil si : tryk 
det, og snakk ikke mer om det. M itt forbund kan i kke tolere det, og 
vil aldri gjøre det. Vi skal ikke gi principalene den rett å kunne si  
at n u  kan de arbeide mindre denne uke, for så å ta det igjen i overtid 
senere. I dagsordenen side 27 tår det «at fagorgani asjonen må være 
på vakt mot de for Øk som gjØres for å øke arbeid pre et til skade for 
arbeiderne». Det kan ikke nok underst'rekes. For det gjØres rundt. 
omkring på arbeidsplassene stadige for Øk for å :få tempoet op. Jeg 
vil til lutt så sterkt jeg kan henstille at forslaget til Gerhardsen 
blir tatt tilbake, og at vi ikke snakker mer om det. 

Hans E,'iksen:  Når jeg i mitt fØr te i nnlegg anbefalte bygnings· 
arbeiderne å ta sitt rforslag tilbake, var det fordi jeg mente at det var 
unØdvendig å få like trenge be temmel er. Det kunde jo bli slik 
at de sterke måtte f.ire noget på sine krav for å hØine nivået for dem 
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sam ligger tilbake. I den siste tid har arbeidsgiv-erne benyttet kog 
arbeidernes lØnninger som argument overfor oss. Vi har alle ment 
at det gjaldt il få denne gruppe op. Jeg har aldri agt at bygnings
arbeiderne skulde legge sig til å sove, men de skal ikke kade de andre. 
Da må de bØie av hvå det er n Ødvendig ut fra de andre grupper inter
esser. I 1924 var vårt forbund ute i streiker og sympatistreiker i 32 
uke l'. V i  har tatt de lØft vi har funnet n Ødvendig. 

Johan II off: Det er lrlart at alle er enig i forkortelse av arbeids
tiden, men ikike rigtig at man her optrekker nogen linje for dette. Det 
må avgjøre av de enkelte forbund og ut fra dere spesielle forhold. 
InnfØrel e av kortere aI'beidstid må bli i industrier hvor arbeid lØnnen 
betyr mindre. IIvert forbund må stå fritt i kampen for dette. Vi skal 
i'kke i fagorgani sasjonen overta forsorg vesenets opgave. La amfun
det ta sine plikter. Vi  har en aktuell sak hos oss. Det er det anslag 
som stat råd Oftedal nu har rettet mot marganinfabrikkene. Det gjel
der ikke minst" forbrukerne. J eg vil si til stortingsgruppen : Var det 
ikke på tide nu å bruke utenomparlamentari ke midler når man på 
denne måte vil Ødelegge en hel industri og Skape ennu større ledighet. 
J eg vil hØre om ikke kO'Ilgressen vil være med på li prote tere mot 
Oftedals trustaffære. Det betyr kapitalen ut av landet. Oslo Margarin
arbeiderforen ing vedtok på sitt medlemsmØte den 30 januar li prote-

tere mot at Regjerin g  og Storting medvirket til å gi de utenland>s'ke 
truster herredØmme over vårt lands margarinindustri. Hvis trustenes 
planer blir 'Virkeliggjort, vil det medfØre at ca. 1 000 mennesker i mar
garin i ndustrien vil miste sitt levebrØd, og vi må kunne forlange at 
statsmaktene ikke medvirker hertil. Jeg vil henstille at kongressen 
vedtar en be lutning herom. 

Aksel Schultz: Når jeg hØrte MØrk idag, så kom jeg i erind ring om 
den gang han var radikaler og kalte andre for brandslukkere. Nu er 
han blitt det. Han trekker på den måte Samorgan isæsjonen i konser
vativ retning. Men fagorgani asjonen skal ikke være n ogen plattform 
for politi ke spekulanter. La dere ikke lure, godtfolk. Et er fornØden t 
nu,  efter «Arbeiderbladet»s offentliggjØrelse i går, og det er at kon
gressen viser fagorgan isasjonens makt og vedtar bygningsarbeidernes 
forslag. Særlig n u ! Vi har aldri sagt at vi skal optre som diktatorer. 
Vi overlater aken til medlemmene. Vi vet h'vad de vil. Stemmer 
dere ikke nu for vårt for lag da har dere gitt d i re'ktØr Dahl et aktivum 
og ris til deres egen bak. 

P. H. Vestad: Forholdene innenfor skogbruket er idag av en slik 
art at det er vanskelig for mig å delta i denne debatt. Det min imale 
salg som i år er foretatt og sam har medfØrt en arbeid ledighet som 
aldri tidligere i våre kogbygder, dertil lappobevegelsen om også har 
herjet i større eller mindre grad i flere av de viktig te kogdi trikter, 
gjør at forholdene må avklare noget mere før man 'kan uttale sig med 
bestemthet om de ting som behandle under dette punkt på d agsordenen. 
Det som har foranlediget mig til å forlange ordet i denne ak, er en 
uttalelse eller rettere agt en beskyldning mot Nor k kog- og Land
arbeiderforbund, og om går ut på at vårt forbund i Try il kal ha 
tiltrådt en overen kom t om er oprettet mellem A rbeid givel'forenin-
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gen dersteds og den gule organ i a. jon. Videre at vi og å skal ha over
latt arbeidsplas en til de gule. Den samme be kyldning er også tid
ligere fremsatt i den kommunisti ke pre e. Det er i det hele tatt 
en pe iell måte å optre på fra dette hold ide, at  de under de mest 
vanskelige situasjoner for arbeiderne og deres organisasjoner kommer 
med påstander offentlig som de på forhånd vet, at  der under kamp. 
forhold for ikke å avdekke viiI' stilling og vår kamptaktikk, ikke kan 
svares på fra de an varlige instansers side. Freidigheten går dog noget 
for langt, når SØrum likeoverfor denne forsamling fremsetter denne 
beskyldning. Sammenhengen er i korthet fØlgende : Overenskom ten 
utlØp i Trysil den 31 juli f. å. Efter en rekke forhånd møter re ulterte 
di se i en avtale så vidt jeg husker av 11 november for kogsdriften&' 
vedkommende, idet dog a rbeid giverne tok forbehold om at overens
komsten ikke blev satt ut i livet eller arbeidet att i gang, fØr del' val' 
opnådd enighet for flØtningen vedkommende. Enighet opnåddes ogsli 
under forhandlingene med Trysil Kommune om er en av Norges 
største skogeiere, med ca. 650 000 mål skogmark, idet dog kommunen 
ikke tok det samme forbehold for flØtningen som de private kogeiere. 
Skogsaytalene gikk begge ut på prolonga j on av fjorårets priser og en
kelte forbedringer hvad de almindelige bestemmeh,er angår. E'orhandlin
gene om flØtningen fØrte til enighet om prolonga j on for prisenes ved
kommende, mens det ikke var mulig å opnå en tilfred stillende ordning 
ang. inntagelse av mannskaper. Tiden gikk og arbeidet blev ikke for
sØkt satt i gang. Ved juletider forelå imidlertid a\'i smeddelelse om at 
der i Trysil mr stiftet en såkalt fri arbeiderorgani asjon med 500 a 
600 medlemmer. Det virkelige er dog at de neppe har mer enn det 
halve, dette vet vi av den grunn at vi  har 700 organiserte skogsarbei
dere i Trysil, og der således ikke finnes mannskaper nok til at de gule 
kan opnå et sådant medlem tall. Litt senere forelå der også avismed
deleIser om at der var oprettet avtale mellem den nye organisa j on og 
arbeidsgiverne angående såvel hugst som flØtning. Vi kjenner ikke til 
hvad di e avtaler inneholder, men i henhold til ayi ene el' det de samme 
priser og betingelser som vi hadde forhandlet o s frem til. Forholdet 
el' altså det helt omvendte av hY ad SØrum påstår, nemlig at det er de 
gule om har tiltrådt de avtaler om vi  har opnådd. A.rbeidet blev dog 
heller ikke nu forSØkt att i gang. Under vart landsmØte i bebynnel -eli 
av januar blev det av den a,- Kongen nedsatte kommisjon for å be
handle krisen i skogbruket, v€'<l kogdirektØr ørhu , rettet henvendel· 
sel' til mig om li møte til en konferan e om forholdene i Trysil. Ved 
konferanse mellem de representanter fra TrJsil om var til stede på 
land møtet, Halvard Ol en, medlemmene fra Arbeiderpartiet i kommi-

jonen og mig fant vi ikke å kunne ignorere henvendel en fra kogdirek
tØren. Forholdene for våre folk der borte begynte også li bli ganske 
van kelige efter o\'er 6 måneder kamp. "Gnder konferan en med skog
direktØren blev det forespurt fra denne om det ikke ,-ille ,'ære riktig 
at  også rep re entanter fra den gule organi a. jon ble\' tilkalt. Vi  med
delte da med engang at hd dette kulde kje, gikk vi, og dette bort
falt da og å. "Gnder de v idere forhandlinger med direktØren fremkom 
denne med et for lag om betØd en modifika j on om be temmel en av 
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inntagel e a\" mann kaper" For laget gikk ut på at de to iste års 
fløterli ter kulde legge' til grunn \"ed inntagel e. Opnåe d t da ikke 
enighet, kal ancienn iteten i de i te 10 år legge til "'runn for de 
mannskapers vedkommende hvorom der på annen måte ikke kan bli 
enighet. Med kjennskap til at Try lin gene ved flØtningskonflikten i 
1929 med makt pre set våre folk inn i arbeidQ og hvorav en del i 1930 
ikke var kommet med, fant \"i å kunne godta dctte. Samtidig som del' 
også for h ugstens vedkommende ,-ar forut etnin gen at der kulde kaf
fes be kjeftigel e for alle. Arbeid gh-erne prakti ering av oyerens
komsten efter forliket er for en tid siden pl1anket til A rbeidsretten til 
avgjØrel e og dette forhold gjør at vi idag fØr dommen foreligger ikke 
offentlig kan vare kommuni tene pli dere provokatori ke optreden. 
Det er brukt et uttrykk om heter «socialfascister» ,her i landet. Jeg 
vil be forsamlingen bedØmme hvem der i virkeligheten fortjener dette 
navn. I en for kogsarbeiderorgani asjonen sl1 van kelig tid oin neppe 
nogen gang tidligere, hvor kog arbeiderne kjemper mot arbeidslø het, 
slåss for l ivet med lappobanditter av alle tenkelige a rter, finner kom
muni tene det opportunt å tille sig på like linje med bondelag og 
fascistlag, og < l' mistillit og hat til arbeidernes sammenslutningel- og 
deres lovlige valgte in titusjoner. En trafikk om kun har til hensikt 
å oplØse eller vekke de fors\"arsorganer som arbeiderne med uendelig 
mØie og besvær har bygget op. 

Einar Gerhardsen: Man merker tydelig at det er en feil at di se 
to spØr mål flettes sammen. Det skaper forvirring. Når det gjelder 
taktikken går j eg ut fra at det skal kreves arbeid tidens fOI'kortelse 
med de nuværende lØnninger. Men i forbindelse h ermed er det et viktig 
forslag og det er bygningsarbeiderne . iler må man finne det om pas
ser. Det er klart at det er riktig at vi får felle forhandlinger å alle 
hjelpe opover, men det er en farlig linje hvi det ligger det i ekre
tariatets forslag at man vil kneble dem om kan makte li gjennemfØre 
kampen om pøl' m, let. Så er det mitt for, lag. I fØrste punkt går det 
ut på at h\i.s ell forkortel e kan fØre til at flere fal' arbeide !;å skal dE't 
skje fØr t og frem t med kompen asjon. Men hvi det e r  MplØ t å 

kal ma n la kompensa jonen fare. Når jeg frem atte det, var det fordi 
så mange hal' .. tøttet nettop denne opfatning i debatten. Det "ar ut 
fra kla . e ns Ryn. 

Ola! Abrahamsen : Overtidsarbeide e r  ogsa et meget viktig pØr 
mål. I -i. te rep re entant -kap. møte blev det besluttet at det kulde 
fØre kamp mot overtid a rbeide. Det er ikke kommet med i 'ekretaria
tet for, l ag. :\len en rekke grupper og anlelinger har og ':1 fØrt kamp 
mot ovel'tidsarbeide, og jE'g kan fremlegge bevi er for at enkelte a rbeid -
givere hal' måttet ta o}> til 10 nye mann i arbeide, fordi 'magrupper på 
30--40 mann ha l' nektet < arbeide ovcrtid. �Ian ma ogsa være opmerk-

om på at ingen hal' nogen plikt p< ig til å utføre overtid arbeide i 
hvert tilfelle en arbeid gh-er vil det. 

E. E. Rudlang : Det er en kjent ak at arbeid lØ heten er et ·tort 
ulØ lig problem. De for 'kjellige syn måter om er kommet frem under 
debatten amt alle for lag om er nåeld frem til di rigenten bord gir 
alt amm n uttrykk for rådvillhet. Ingen har kunnet gi anvisning på 
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et brukbart middel til lindring av arbeidslØ hetsondet. Det er likesom 
man befinner sig på et drivende isflak - stirrende inn i tykke tåke· 
veggen, uten li vite hvor det bærer hen. Det er naturlig at man under 
en slik situasjon drøfter forholdene, selv om de ansees for håpløse. 
I debatten om arbeid lØ heten har man pekt på iforskjellige botemidler, 
uten å ha n ogen tro på at man heri har funnet nogen redning. I denne 
forbindelse har man særlig 'konsentrert sig om arbeidstidsspØrsmålet. 
Det er blitt hevdet og selvsagt delvis med rette at en forkortelse av 
arbeidstiden vil åpne flere adgang til arbeid pla sen. Men man tviler 
og sikkert også med rette på om man når frem ad denne vei uten offer. 
Efter debatten å dØmme synes der innen kongressen å være en sterk 

temning for at man i verste fall bØr ta en forkortel e uten kompensa· 
sjon for derved å komme de arbeidsledige til hjelp. Såfremt jeg har 
forstått Gerhardsens forslag rett vil kongressen i tilfelle dette forslag 
skuI de lHi vedtatt, innby arbeiderne på arbeidsplassen til å gi kon e
sjoner i denne retning. Når man så i dette Øieblikk leser «Arbeider
bladet» at kongressen d rØfter spØrsmålet om forkortelse av arbeids
tiden uten kompensasjon synes detj;e tilsammenlagt å tyde på at vi 

tiller oss på defensiven og at der endog innen organisasjonens høieste 
ledelse aktes utsendt en parole i den retning. Er å dette den eneste 
og farbare utvei av ufØret ? I såfall er man langt på vei nedover skrå
planet. I samme øieblikk Arbeidsgiverforeningen ender ut sin krigs
erklæring overfor en tredjedel av Landsorganisa jonens medlemmer 
står man ferdig til kapitulasjon. Forkortelse av arbeidstiden uten kom
pensasjon vil efter min mening bare bli skuebrØd ved hvis hjelp man 
kaster de arbeidsledige blår i Øinene for på denne måte å stagnere 
deres misnØie. For dem I om står på arbeidsplassen opnår man bare 
å få senket levestandarden. Nei, skal man nå frem til et effektivt mid
del til lindring av ledigheten må det anvises arbeide, særlig gjelder 
det å skaffe landbefolkningen arbeide og derved eksistensmuligheter 
så -strømmen til byene stanses. Vi har til stadighet pekt på at det gjaldt 
å få ;frigjort de 50 millioner, som år om annet går til militærvesenet, 
så disse millioner kunde 'komme produksjonen til gode. Men vi snakker 
sjelden eller aldri om de 150 millioner som år om annet går til rus
drikken. Jeg beklager at jeg ikke under denne aks behandling fremsatte 
et forslag gående ut på å søke å få arbeiderne til å medviI'ke til å få 
frigjort de veldige kapitaler som medgår til rusdrikken slik at det kom 
produksjonen til gode. Det kulde vært intere sant å se kongressen om 
den hadde større ympati for ru drikken enn for de arbeidsledige. 

Tidsbegrensning blev nu satt til henholdsvis 5 og 3 minutter for de 
som ikke hadde !hatt ordet, eller hadde hatt ordet. 

Erling Bøckm(tnn : Det viser ikke nQget klasseinstinkt hos disse 
som ikke vil være med å ofre noget for de kamerater som er ute i ar
beidslØshet. Jeg forstår det slik at arbeiderbevegelsen er bygget op på 
et idealistisk syn. Så ent som i forrige uke fikk vi fra Ty kland · rede 
på at ved to store fabrikker fikk de 6 timers arbeidsdag uten kompensa-

jon. Men derved blev alle de beskjeftigede arbeidere fortsatt holdt i 
a rbeide. De hØi t avlØnnede bØr gå i spi en her og hjelpe de ledige. 
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Jeg er enig med Gerhard en i selve hans yn , men det bØr ikke vedtas 
nog.et i den retning. 

Ordstyreren: Redaksjon komiteen kal amle til møte. 
Halvor Sørum: De-batten har dreiet sig om arbeidstidens forkor

tel e uten kompensasjon og bygningsarbeidernes forslag. Jeg må si 
at det er et offer på kapitalismens alter. Linjen [or årets tariffkamper 
er lagt lik an for borgerskapet at en hvilken som helst vaskekone for
står det. Det har i kke her vært nogen manende ord, men alene forsØkt 
å lagt en demper på klas en kampvilje. 

John Kvande : Man får inntrykk av debatten at man går som kat
ten om den varme grøt. Uan får den opfatning at man skal være mest 
muli g  forsiktig overfor den be iddende klasse. Kongressens flertall er 
ideologisk innstillet slik at de tar langt sikt. Jeg må derfor gi m in 
kompliment til  Gerhardsen som hadde mot til å gi uttrykk for det tore 
arbeiderflertallssyn. Den revolu jon ære fagopposisjons krav var en 
Ønskeliste, a man. Men det skulde till igge kongressen å ta slike beslut· 
ninger at disse ting kunne gjennemfØres til al'beiderklassens fremgang. 
Det er mest mulig ro, man vil ha nu . •  Jeg v il anbefale Ertresvaags for
slag, subsidiært stemmer jeg for bygning,sarbeidernes. 

Magnus Skogly: Kapitalismen er overalt i offensiv mot arbeider
klassen. Det er et faktum at det 'socialdemokratiske parti og Lands
organisasjonen ikke har stillet sig i offell'siv. Man må se det på denne 
bakgrunn. Allerede ved nyttårstider, ier Halvard Olsen i et intervju, 
at det ,ikke fra nogen av partene var muligheter for å gjøre noget frem
skritt, derimot sier direktØr Dahl i t ilslutni n g  hertil at lØnningene må 
ned . De hadde sin plan i orden allerede da, Land organisasjonen ikke. 
Forko rtelse av arbeidstiden uten kompensasjon er galmannssnakk. 'yi 
vilde på den måte få n Ødsarbeidstariffer. Jeg vil anbefale Ertresvaags 
forslag. 

Harry Nielsen : Kongressens debatt tar jeg som et tegn på at fag
orgaisasjonen nu på ny h a r  reist hodet og viser viljen til offensiv. Den 
tid vi har h att, har vært ,sIØv og van kelig med l ikegyld ighet på mange 
måter. SpØr målet om arbeidstiden forkortelse kan ikke lØ es ved for
handl inger. Det må tas på arbeidspla en. Det er sant at det arbeides 
meget overtid. I mitt forbund har vi gjennemfØrt det lik at har man 
arbeidet overtid den ene dag, så skofter man den samme tid den næste 
dag. En av de viktigste opgaver for o i kommende tider er land
arbeidernes forhold. Det er en livsbetingelse for oss å være med på å 
hØine dere levestandard. Organi ellingen av d i sse er et av de gledelige 
tegn på organisasjonens fremgang, men vi må være opmerksom på at 
dette er en gruppe som står vakt i det og som har elendige lØnnsfor
hold. Det må være hele klas en ak å ,støtte di e allbeidere. Løfte de 
frem til ly re vilkår. Jeg tror at kongressens 'beslutninger i denne sak 
vil vinne gjenklang utover en stor del av befolkningen . 

Martin Tranmæl : V i  står overfor et fremstØt fra arbeidsgivernes 
side mot arbeiderkla sen. Dette må vi selvsagt møte med kraft fra 
vår ide. Men vi må ikke gå med bind for Øinene. nder den kom
mende kamp gjelder det selvfølgelig at man har mest mulig bevegel es
frihet, men ingen kan vel melde ig ut av allbeiderkla en. Om vi 
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ikke får et riktig opgjør, å må vi ikke ligge på tariffen, men gjøre 
det slik at vi kan gå frem i perioden . Det har i det si te vært for lite 
liv og rØrelse nettop på dette punkt. Det forslag Gerhardsen har frem
satt, tar ikke sikte på tariffen. Det er et innadvendt krav til de fol'
skjellige grupper, det er ikke utad. l I vi man har valget, forkortel e 
av al'lbeid'stiden eller i!rtke, hvis det koster noget, så har vi plikt på oss 
til å ta det. Vi må e kla epsykologisk på dette. De arbeidslø 'e 
venter på oss. Der må vi es god vilje. Og det hal' så meget å bety nu.  
De arbeid slØse tror vi har glemt dem. Å få hundreder av nye inn 
på arbeidsplassen betyr ikke re, igna jon,  mf'll at arbf'iderklas en til
fØre ny makt og ny offen iv ånd. A få de nye inn, spe ielt de unge, 
vil bety meget for fagorgani a jonen. Det er på arbeidsplassen at 
organi asjonen er forankret. Der får de den fornØdne inn ikt og jeg 
tror kongres en gjør riktig når den vedtar at de grupper om kan det, 
tar forkortelsen og å uten kompensasjon. Det er solidaritetens bud. 
Vi må se det også fra den politiske side. Vi må vokte os vel for at ikke 
våre arbeid lØse Ikamerater i de pera jon blir et bytte for lappobeve
gelsen. Det er en al vol'lig opgave her som kaller på kongre sen, på 
hv�r av oss, og det er vår plikt li gjøre vårt til å hjelpe de arbeidslØse 
inn på arbeidspla sen og inn i organi asjonens rekker igjen. ( Bifall . )  

Martin Strandli : Når jeg har tatt ordet i denne debatt o m  den 
faglige taktikk Yed våren tariffrevisjon, ' å el' det ikke fordi jeg el' 
uenig i den linje om trekkes op i sekretariatets inn tilling. I sekreta
riatets innstilling inngår at der kal reise krav om arbeidstidens for
kortelse 'Og hevning av arbeidernes levestandard, hvilket ikke bare 

ier at der kreves kompen asjon for al>beidstidens forkortelse, men 
også forutsetter en hevning av selve reallØnnen . Der er enn videre 
medtatt krav om lengere ferie og at overtidsarbeidet faktisk blir av-

kaffet. Ingen kan være uenig i dette, heller ikke kan man være uenig 
i at der skal være det be t mulige samarbeide mellem organisasjonens 
medlemmer og ledel en, hverken når det gjelder å planlegge en kamp 
eller under selve kampen for kravenes gjennemfØrel e. Di l' krav har 
dog efter vår mening i innstillingen fått en å syak utformning at det 
nærmest må betraktes om Øn kemål. Inn tillingen har uttrykk som 
min t mulig o,ertid og me t mulig holde produk jon livet oppe. Den 
eneste post som har fått en nogenlunde kon i utformning er hvor det 

ies at arbeidskjØperne angrep på arbeidel'ne leve tandard må låes 
tilbake. Da jeg le te inn ·tillingen fikk jeg umiddelbart det i nntrykk 
at det i grunnen \'ar dette som var det centraIe i inn tillingen : Altså 
ikke å gjøre fremstøt, men å holde tillingen. Det er mulig at stillin
gen for fagorgan isa jonen til våren kan bli lik at man ikke makter 
noget fremstøt. Vi om har under krevet det for lag om er frem
satt om tillegg til sekretariatet. innstilling, vi mener imidlertid at 

tillingen er slik at noget kan gjennemfØre når man bare legger kam
pen riktig an. �len tror man på et frem. tøt, å er det nØdvendig at inn
stillingen får et t illegg. I den debatt om nu har pågått her i nart 2 da
ger, har arbeid lØ heten vært det om alle. talere har beskjeftiget ig med. 
Det er den om har ligget alle på inne. Å av kaffe arbeid-dø heten innen
for det kapitali ti ke amfund ramme er vel alle klar over ikke går an, 



2 5 1  

ikke e r  mulig. Men arbeid l Ø  heten fØlger for den enkelte kan lindres, 
den kan gjøre mindre fØlelig for hele arbeiderkla en. Yår vi i for· 

laget etter op k ravet om en effektiv forkortel e av avbeidstiden med 
full kompen a jon i lØnningene om det centraIe i våren tariffrevisjon, 
så er det fordi at dette med få og klare ord dekker hvad der kan gjØres 
og opnåes i den foreliggende situasjon og hvorfor ? .Jo. nder Mad· 
sens foredrag om rasjonali seringen hØrte vi at arbeiderne andel av 
produk jonsverdien hadde len synkende tendens og dette er riktig. 
Denne ynkende tenden motvirke propol' jonalt med at man for en 
synkende arbeidstid opnår den amme lØnn ; på amme tid vil kjØpe· 
kraften hos kla en som helhet Øke i til \'arende grad. Endelig vil det 
Økede antall timeverk som nØd\'en dig må utfØres bli fordelt på flere 
arbeidere og ved gjennemfØrel en av di e kra,' heve arbeidernes leve· 
standard. Dette er innholdet av fØr te del av for laget ; den annen 
del inneholder en påpeken av den ene te mulige l inje som efter vår 
mening fØrer frem for å gjennemfØre kravene. Det er agt at dette 
er en stivbent l inj e ;  men det er det som den nettop ikke er. Det er 

. tvertimot en 'smidig linje som gjØr det mulig i den foreliggende situa· 
sjon å utnytte organisasjonen amlede slagkraft. Den tredje del av 
forslaget og kan kje ikke den minst viktige, er en påpeken av de svake 
punkter i arbeidernes kampfront, som arbeid kjØperne vil utnytte. iler 
er det Land organ i a jonen må se til ; den vil ha den over ikt som 
kan kje det enkelte forbund og organisasjoner ikke har. Det er kom· 
met en del i forgrunnen at dette forslag særlig tok ikte på forholdene 
i bygningsindustrien. Dette el' på ingen måte riktig ; for det fØrste 
så er alle de mindre fOI'bund interes ert i å få en vi s bevegel e frihet 
og det samme kan bli tilfelle og � for de ErtØrre forbund. )len det 
kan kanskje være så at den har den me t vitale intere e for bygnings· 
industrien. Man skal huske på at arbeidskjØperne i alle de enere års 
tal'iffrevi joner har krevet felle opgjør. 

lngwld Olsen : En forkortel e av arbeidstiden er både påkrevet 
og nØdvendig. Når vi imidlertid kal e på felle skapet må vi e utover 
" åre egne pe ifike fOl'hold, Og el' vi slik på det å er dette et inter· 
na jonalt pøl' mål. En forkortel e av arbeidstiden i år klarer vi 
neppe uten å gi a\'kall pe komp en a jon i lØnn. Ihis forholdene ligger 

lik til rette for enkelte grnpper at de kan lå til  og få det gjen nem· 
fØrt, �å må det ikke . tengei\ for det. }len man me dog fØl' t og frem t 
ta hensyn 

'
til felle kapet og hvad det krever av o, . �1all kan ikke 

e dette . pØr�miU lokalt og gruppevi. , Det er hl:"St <l e llfjkternt og 
fornuftig pa dette. Innen \'år iudu tri har vi talt inn 'krenkniug av 
arbeidstiden uten kompemmsjon for å hindre opsigel el'. 

Elins l'oZail : Det er natul'ligyi ikke hen ikten til bygning arIlei· 
derne å bringe andre ol'ganisa joner i ulykke. T\'ertimot ; !le har Rett 
pa forholdet slik at hd ' det kunde lykke for de grupper 'om hal' 
undertegnet for laget ved a fa tørre he\'egel e frihet �l opnå å 'lå ('t 

lag for kravene - det program ekretariatet har op. att - vil det 
komme alle til gode. Er det til . kade for arbeiderkla .·en ? • Yei. Jo. Y1\r 
forhol!let er det at enkelte tår meget \'akt i det, sa kan det vel ikke 
være riktig å koble det hele ammen lik at di e mkere organ i ·a. joner 
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vanskeliggjØr fremskrittet. Jeg fØler mig overbevi t om at bygning -
arbeiderne, hvis de kommer til her, kan skape en situasjon som vil få 
arbeiderklassen til å få ennu ·større tro på sig selv. Man vil ikke ha 
kampen, sier Kvande og Sørum. De vil sMbsidiært gå med på byg
ningsarbeidernes forslag. De vil subsidiæl·t ta kampen. ( Munterhet. ) 

Wm. Lund-Olsen: En uforsonlig kamp mot det råtne samfund må 
være. vår opgave. Skal vi makte det må vi stille sterke dagsaktuelle 
krav og ikke fire av. Vil anbefale de revolusjonæres forslag. 

J osef Jensen: Vårt prinsipiale krav har alltid vært hel og fnll 
kompensrusjon ved forkortelse av arbeidstiden. Derom bØr det ikke 
være nogen divergerende opfatninger. Her passer imidlertid ikke poli
tiske foredrag ; her gjelder det taktikken, fremgangsmåten for kampen. 
Det forslag som er innsendt er ikke bare bygningsarbeidernes, men en 
rekke andre gruppers også. Det skal gis disse adgang til å fØre kamp. 
Det er en manifestasjon om at kongres en er opmerksom på vanske
ligheten og gir dem anledning til å fØre an i kampen som tror at de 
kan tjene hele klassens interesser. 

Den faglige situo,sjon foreløbig tddebattert. 
OrdstYl-eren: llermed er den almindelige debatt om punkt 4 :  

Den faglige situasjon med underliggende spØr,smål tilendebragt. Redak
sjonskomiteen vil nu så snart den har behandlet forslagene fremkomme' 
med sin endelige innstilling. 

Arbeiderpartiets Pt·esseforening. 

Ordstyreren oplyste derefter at storting mann Olsen-Hagen fra 
fredag møtte i stedenfor Solumsmoen for Arbeiderpartiets Pressefor
ening og foreslo fullmakten godkjent. - FOliSlaget blev vedtatt. 

Innbydelse referertes til kongressens representanter til internasjo
nalt brytestevne i Sportshallen lørdag kl. 20. 

Punkt 6 A :  I nternasjonale spørsmål. 

Da innlederen til punkt 5 :  Arbeiderbeskyttelsesloven - Halfdan 
Jønsson - var optatt i forhandlinger, gikk kongre sen over til dags
ordenens punkt 6 :  Internasjonale spøl'smål, ' om var delt i to deler, 
a. internasjonale fOlIbindelser, b. Arbeidsbyrået i Genf. 

FØlgende forslag forelå : 

Fra Tømmertunnelens LenseMbeiderforening, avd. nr. 9"t ai' 
N. P. F. 

Foreningen har besluttet li henstille til Landsorga.n.isaajonens kon
gress li vedta beslutning om li bemyndige sekretariatet til li foreta inn
meldelse i Amsterdam-Internasjonalen av den norske Landsorganisa
sjon. 

Fra Fredrikstad og Omegns TeglverksMbeiderforening. 
Fra Norsk Bygningsarbeiderforbunds avdeling 33, Fredrikstad og 

Omegns Teglverksarbeiderforening, henstilles til kongressen li opta 
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pørsmålet om innmeldelse i den faglige Amsterdam-Internasjonale til 
drØftelse. Avdelingen tror at en samling med de andre europeiske 
landsorganisasjoner vil virke til at vi står sterkere i kampen mot ka
pitalen. Avdelingen tillater sig derfor å fremkomme med forannevnte 
henstilling. 

Fra avdeling 12 av N. J. og M. F., Nidaros. 

1. Kongressen tar på det bestemteste avvstand fra sekretariatets 
linje i spØrsmålet om de internasjonale forbindelser. 

I forholdet til KjØbenhavner-avtalen har sekretariatet og represen
tantskapet brutt siste fagkongress' beslutninger og bærer hovedansva
ret for at denne avtale ikke er kommet i stand. 

Gjennem sine representanter på den finske fagkongress i 1928, 
Halvard Olsen og Martin Tranmæl, og gjennem den linje sekretariatet 
har fulgt i samme sak, har det medvirket til å splitte den finske fagor
ganisasjon og er trådt i forbindelse med den gule Amsterdam-organi
sasjon som i ly av Lappo-fascismens terror er dannet i Finnland. Kon
.gressen misbilliger sekretariatets optreden på det sterkeste og påleg
ger det kommende sekretariat straks å bryte forbindelsen med de fin
ske amsterdammere og søke å gjenopta samarbeidet med den gamle 
revolusjonære og nu illegale finske landsorganisasjon. 

Kongressen vil videre ta avstand fra det samarbeide som er pleiet 
mellem sekretariatet og lederne for den gule Amsterdam-Internasjo
nale. Mellem Landsorganisasjonen og Amsterdam må enhver forbin-
delse avbrytes. . 

2. Fagkongressen fastslår nØdvendigheten av at de forbundsvise 
.avtaler med de russiske broderforbund og forbindelsen med den rus
:giske Landsorganisasjon mll forsterkes. Kongressen tar avstand fra de 
ledende forbundsinstansers forsØk på å sabotere og Ødelegge de inn
gåtte forbundsvise gjensidighetsavtaler og fordØmmer sekretariatets 
understøttelse av disse bestrebelser. 

3. Kongressen tar avstand fra sekretariatets forbud mot at un
.o.eravdelinger, fagforeninger og samorganisasjoner inngår broderlige 
vennskapsavtaler med de russiske fagorganisasjoner eller andre revolu
sjonære organisasjoner. Det må stå fritt for enhver underavdeling å 
-styrke kontakten mellem sine medlemmer og arbeiderne i andre land 
når dette skjer på et revolusjonært grunnlag. 

4. Kongressen gir sin tilslutning til den av den revolusjonære fag
()pposisjon reiste krav om Landsorganisasjonens tilnærmelse til 
R. F. I.  

Fra sekretariatet. 

Fagkongressen i 1925 vedtok følgende uttalelse om 
De internasjonale forbindelser. 

1 .  t fra den interna jonale arbeiderkla e tilling idag e r  det en 
bydende nØdvendighet at \'erdens fagorgani erte arbeidere am
men vei e i en faglig interna jonale på kla ekampen grunn. 
Kongre en hilser derfor med glede de bestrebelser som er fremme 
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for Il. skape interna!ljonal faglig amling, hestrebe!. er som har fått 
uttrykk ved danneI en av den engelsk-russiRke komite. Kongres en 
uttaler in uforbeholdne tilslutning til d i  . e bestrebelser og er
klærer aktivt å ville under tøtte komitee ns arbeide for enhet. 

2. Landsorgan isasjonen trer i organisasjonsmessig forbindelse med 
den engelsk-russiske enhetskomite. Såfremt en internasjonal kon
feranse eller kongress kommer i stand , skal Landsorganisa. jonen 
la sig representere og virke for samling av alle lands fagorganisa-

joner i en felles faglig interna jonale. 
3. Hvis en felles faglig internasjonale kommer i stand, bemynd iges 

representantskapet til i tilfelle der hersker sam temmighet, Il. 
bringe medlem kapet i orden. I fall det el' en faktisk uenighet 
til stede, kal pØrsmålet forelegges medlemmene til avgjØrelse 
ved urm'stemning. 

4. Sekretariatet opfordre til å arbeide for å Rkape et fast organisa
torisk samarbeide mellem land organisasjonene i Sverige, Dan� 
mark, Finnland og Norge. 

Kongressen i 1 927 vedtok følgende :  
1 .  Be lutningen pil. fagkongre sen 1925 faRtholdes : At en sammen

sveisning av verden fagol'ganiserte arbeidere i en faglig interna
sjonal er en bydende nØ(hendighet. En slik amling er imidlertid 
bare mulig ved at Landsorgani asjonen tilsluttes Am terdam-In
terna jonalen eller RØde faglige Interna jonale og de frittstliende 

ammensluttes i en felle verdensorgani sa jon. Den norske Lands
organisasjon, som fremdeles stiller sig utenfor de stridende inter
nasjonaler, vil derfor av alle krefter understøtte de internasjo
nale samlingsbestrebelser. 

Hvis det i kongressperioden lykkes å nå frem til en felles faglig 
in ternasjonal, skal spØrsmålet om Landsorgani asjonens innmel
del e i Interna jonalen forelegges medlemmene til avgjØrelse ved 
uravstemning. 

2. Kongressen bemynd iger s�kretariatet t il å tre i organisatorisk for
bindelse ikke alene med landsorgani a sjonene i Danmark, Sverige 
og Finnland, men og Il. med Russland og andre land for Il. fil. op
rettet gjensidighetsavtaler. Avtalene avslutte s med hvert enkelt 
lands organ isa joner efter h,ert om det opnåe enighet om dem. 
Kongressen opfordrer og å forbundene til it treffe lignende gjen
sidig1hetsa vtaler. 

Enn videre vil kongre sen opfordre fagforbundene til Il. virke for 
at de russi ke fagforbund optas i de internasjonale fagsammen
slutninger. 

3. Kongres en bemyndiger sekretariatet til Il. nedsette et internasjo
nalt utvalg som formidler samarbeidet med andre land. Alle avgjø
relser tilligger ekretariatet under an var for representantskapet 
og kommende fagkongre . 

4. Kongres en plilegger sekretariatet snarest mulig Il. innby den rus
si ke og fin ke land organi asjon til en konferan e om ordningen 
av gjen idighet avtaler og formen for enhet arbeidet for den inter
na jonale faglige enhet. 



255 

Efter kongre en optok det interna jonale utvalg og kretal'iatet 
arbeidet for it få oprettet gjen idighet avtale. Om dette !'lpøl' mål hen
vi e t i l  beretn ingen, om gir meddelelse om ekretariatet og repre
sentantskapet behandling av saken, efter at den var om endt til for
bundene og de faglige distrikt. organ isasjoner til behandl ing og u tta
leI e. Resultatet blev at repre entant kap et i jal1uar 1929 vedtok fØl
gende forslag : 

«Da fagkongressens forutsetninger for inngåelse av en gjensidig
het avtale med den ru siske land. organisa jon ikke er til tede, utsettes 
spØrsmålet.» 

Sekretal'iatet inn tiller at kongressen vedtar følgende uttalel e :  

] - I erkjennelse av at interna jonal faglig amIing pel klassekampens 
grunn er en bydende nØdvendighet, bemynd iges ekreta riatet til å 

tøtte det a rbeide om i kongre perioden måtte opta for it h itfØl'e 
en Uk samling. 

2. IIvi ' en faglig sa mling kommer i stand,  kan pØl-sm. let om vår 
ti lslutning til  den faglige intern a jonale avgjøres "ed uravstem
n i ng. 

3. Sekretariatet opfordre til fortsatt  å v irke for det best mulige 
sama rbeide mellem de nOl'di ke landsorganisa joner med ærl ig 
sikte på et fast samarbeide under tørre konfl ikt itua joner, og til  
behandl ing av viktige spØr mål, om f. eks_ kampen for arbeid tids
og feriespør målet, og !'ltill ingen t i l  produksjon begren. n ing m. v. 

4. Kongre en godkjenner representant kapets beslutning om at den 
forrige kongress' forutsetninger for inngåelse a,· en gjensidighets
avtale med den ru i ske land organ i asjon ikke har vært eller er 
til  stede. 

B. Arbeidsbyrået i Gen!. 

l!'ra Norsk Matros- og Fyrbøterunion. 

Som det muligens vil være Sekretariatet bekjent, er sjØfolkets
arbeidstid fremdeles 84 timer pr. uke, imotsetning til andre industri
arbeideres arbeidstid. 

Det er derfor rimelig at arbeidstiden for sjØfolket alltid er det 
mest aktuelle spørsmål. 

Da det ikke finnes nogen indu tri eller næring som er så sterkt 
avhengig av det internasjonale marked som sjØfarten, er det heller 
ingen arbeid gren hvis lØnns- og arbeidsbetingelser i den grad som sjø
folkene, avhenger av det internasjonale n ivå. 

Vår organisasjon har derfor kanskje mer enn n ogen annen orga
nisasjon lagt an på å søke arbeidstiden forbedret ved internasjonalt 
initiativ. 

l. T. F. har således nedlagt et stort arbeide og vi anser det gjØrlig. 
å gjennemfØre en internasjonal forbedring i arbeidstiden ved at 1. 'F. F. 
fortsetter med spØrsmålets lØsning. 

� v t akti ke grunne har 1. T. F. trådt i spissen for sjømannsorga
nisasjonene under de internasjonale arbeidskonferanser i Genf og hel'
uuder bar denne organi asjon gjort 'ig særlig fortjent. 
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Vår organisasjon har også deltatt i forberedelsene til Genf, men 
har på grunn av vår Landsorganisasjons stilling ikke kunnet deltatt 
i selve konferansen. 

Unionens hovedstyre hadde årsmØte 18 og 19 januar 1930 og ved· 
tok å sende Landsorganisasjonen nedenstående skrivelse : 

«Som bekjent har Landsorganisasjonen besluttet å ikke vilde la 
sig representere på det internasjonale arbeidsbyrås møter, og dette 
standpunkt har vårt hovedstyre tidligere gitt sin tilslutning. 

Som begrunnelse er det blitt anfØrt at der av konferansens sam· 
mensetning ikke var mulig å komme til et positivt resultat, da de 
konservative regjeringers representanter alltid kunde treffe avgjØrel
sen efter sin politiske innstilling. 

Den politiske situasjon i Europa har imidlertid i de senere år 
.endret sig ganske vesentlig og den siste internasjonale konferanse i 
1929 beviste at så var tilfellet. 

Med de ledende, den britiske, franske og tyske regjeringer, blev 
det enstemmig vedtatt at 8-timers arbeidsdagen til sjøs skal op til 
ny internasjonal behandling i 1930 og det er ingen grunn til å tro at 
den politiske stemning skulde endre sig i så vesentlig grad at den fore
,stående konferanse ikke skuI de vedta en internasjonal regulering av 
arbeidstiden. 

Under den siste I. T. F.-konferanse som blev holdt i Cuxhaven i 
oktober hvor man blandt annet behandlet forberedelsene til Genf samme 
måned, blev det fremholdt at også Norge burde være representert, like
som det under Genf-konferansen og senere har vært sterkt kritisert 
at Norge som et av de ledende sjøfartsland ikke deltok. 

Man skal videre anfØre at det gjennem I. T. F. er nedlagt et stort 
:arbeide for å få organisert en internasjonal faglig aksjon for gjennem
fØreIsen av 48 timers arbeidsuke, men på grunn av de mange svake 
nasjonale organisasjoner, kan en slik kamp ikke gjennemføres med 
held, på en uoverskuelig tid. I. T. F. har derfor i den senere tid anlagt 
-sin agitasjon med det mål for Øie å sØke programmet gjennemfØrt i 
Genf, og i det arbeide er det rimelig at også vår Union deltar. 

Under henvisning til det foran anfØrte, finner hovedstyret det 
uriktig at Norge ikke deltar i kommende møte i det internasjonale 
.arbeidsbyrå, og k rever at Landsorganisasjonen ophever sin beslutning 
eller gir dispensasjon for den kommende konferanse.» 

I henhold til foranstående tillater man sig å utbe Sekretariatets 
beslutning i saken :1 snart om mulig. Yi<lere het det fra 

),T orsk }Jf atros- og Fyr'bøterunion. 

Vi tillater oss :1 refere til vår skrivelse av 27 januar d. å. angående 
Landsorganisasjonens stilling til Internasjonal Arbeidsbyrå, og skal 
meddele at vårt landsmØte har godkjent nevnte skriveIses innhold. 
Vårt forretningsutvalg foreslår at saken blir optatt på fØrstkommende 
Jwngress og at vår skrivelse blir forelagt denne. 

Fra sekretariatet. 
I anledning henvendel e fra ",Tor k )Iatro . og FyrbØterunion vil 

ekretariatet henri e til fagkongre ens behandling i 1925 av dette 
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spØrsmål, hvor det med 147 mot 76 stemmer blev besluttet at  Lands
organisasjonen ikke skulde la sig representere ved Arbeidsbyråets mØ
ter. Sekretariatet henholder sig hertil. 

Det internasjonale utvalgs formann, Mar·tin Tt-anrnæl, innledet : 
SpØrsmålet om våre internasjonale forbindelser er så utdebattert i 
våre fagforeninger, på landsmØter og kongre er at alle har meget inn
gående kjenn kap til disse ting. Det er derfor unØdvendig å komme 
med nogen lengere redegjØreI e. Vi har ett det gledelige her hjemme 
i vårt land at det har IY'ktes å få samling i stand av arbeiderklas
sen, en samling som også har styrket fagorgani a jonen. �Ien vi har 
dessverre fortsatt splittelse på det interna jona]e område. Vi har den 
Socialdemokratiske og den Kommunisti ke Internasjonale, Am terdam 
og R. F. L Den Nov ke Landsorgani a jon har Økt direkte å ta 
initiativ til internasjonal arnling og den har støttet op om bestre
belser i samme retning fra andre hold. Det har vært resultatløst 
hittil, men vi har gjort hvad vi kunde. Det blev gjort allerede i Lians 
formannstid forsØk i så måte. Det mislyktes og Lian fikk sterk kri· 
tikk fra Komintern fordi han hadde vært med på dette. De fant 
det uriktig og han blev også truet med eksklusjon av partiet. Vi 
stod jo dengang i Komintern. Så kom kongressen i 1925 da vi sluttet 
oss til enhetslinjen. Vi hadde da den engelsk-russiske forhandlings· 
komite. Det var en le-vende interes e til stede for disse forhand 
Hnger, ikke minst her hjemme, men de var uglesett fra hØireflØien 
i Amsterdam og likedan bl. a. fra de ortodokse i Den rØde faglige 
Internasjonale. Det el' alltid merkelig å se hvordan ytterfløiene møtes, 
hvordan de finner hverandre selv om de har stått aldri å steilt mot 
hinannen. Arbeidet i den engelsk·russiske komite sprengtes av et 
telegram fra R. F. L til Den engelske Landsorganisasjon. Og derved 
var dette amarbeide forspilt. Stemningen i England har siden vendt 
helt om og viser hvordan den ortodokse ledelse i R. F. L ved sin sten· 
het vanskjeliggjØr, umuliggjØr 'bestrebelsene for internasjonal klasse· 
samling. På vår -siste fagkongress optok dette en tor del av kon
gressens tid og vi fastslo at selv om di e forhandlinger var gått i 
stykker, så vilde vi fortsatt understØtte og arbeide for lignende be· 
strebelser. Og alle val' enige om at vi kulde følge den enhetslinje 
som blev optrukket av kongressen i 1925. Det viktigste gjaldt en kon
feranse med de russiske og fin ke land organisa joner, den iste stod 
jo nogenlunde i samme stilling .som Den norske Land organisasjon. 
Vi så heri det fØrste kri-tt til å utvide ' amavbeidet og elve enhets· 
linjen lå til grunn for optagelsen av disse forhandlinger. Konferan· 
sen blev holdt i 1928 i Kjøbenhavn. ekretariatet utarbeidet et for
slag til overen komst av faglig art, om det endte til den rus i ke 
og fin ke land organ i a jon. Vi hØrte intet fØr i KjØbenhavn. TIer 
kom ru erne med et eget for lag av faglig·politisk art ; et forslag 
'som de uten var rettet mot Amsterdam. Vi vilde samling, men når 
man vil det kan man ikke rei e ig mot dem om man kulde amles 
med. Det var jo for fl. få Am terdam og R. F. L til samling at vi 
fortsatt arbeidet på enhet linjen. Derfor varte de 4 av forhandlerne 

L - 17 
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at de ikke kunde forhandle videre på den måte. Det endte å med 
at russerne trakk sitt for lag tilbake og v i  enedes om et kompromis.  
Flertallet av de norske forhandlere fant det riktig og mest overens
stemmende med kongressens opfatning li gå med på dette kompromis. 
Vi vilde forsØke det som var mulig for li opnå en samling. Det blev 
i denne forbindelse stilt forslag om å innby representanter fra Amster
dam og R. F. l. til en interna jonal konferanse med repre entanter 
fra Norge og Finnland. Men russerne 'stilte sig også mot det. Det 
opnådde' dog enighet om at den finske og norske landsorganisasjon 
skulde sende innbydelser blide til Den rØde faglige og Amsterdam
interna jonalen. Det gikk ikke hurtig. FØrst var det kluss med 
oversettelsene enda vi hadde originalene her. Og iden kom andre 
vanskeligheter. Oversettelsene blev endelig omsider godkjente efter 
den ordlyd vi hadde her. Vi hadde representanter fra Den russiske 
Landsorganisasjon her og de var enig i beslutningene, men de blev 
,gatt utenom av sine egne. Russerne reiste spØrsmålet : for R. F. l.s 
linje mot Amsterdam. De vilde således ha en stillingtagen for Prof
intern istedenfor å hitfØre en samling. Teigen og jeg mØtte på Den 
russiske Landsorganisasjons kongress, hvor vi blev Ibrennemerket 
som folk som trakk oss undav og blev nærmest betegnet som Am
sterdam-agenter. Og det blev ikke forsØkt nogen forhandling med oss. 
Vi var ofte sammen med Jaglom og Lossowsky, men de hadde ikke 
nogen fullmakt. Det nye som er kommet til er at russerne senere 
har inntatt en ennu mer fiendtlig holdning til enhetsbestrebelsene. 
Og siden har vi  så fått Strassburgertesene. Det som således f-orelå 
på siste fagkongress foreligger ikke lenger. Vi har senere sett 
eksempel på russernes optreden overfor Den norske Landsorgani
sasjon. Det gjaldt det lån vi hadde fått av den russiske Lands
organisasjon. Vi  skulde utbetale 100 000 kroner til folk utenom orga
nisa'sjonen. Pengene skulde gå til støtte av skogsarbeiderne, men de 
skulde ikke overlates organisasjonen av skogs- og landarbeidere. Men 
utenforstående. Man ignorerte på denne måte Landsorganisasjonen 
og samarbeidet derimot med uansvarlige grupper utenfor denne. Man 
må derfor betrakte sig s-om ferdig med den .gjensidighetsavtale som i 
sin tid forelå til behandling. Det spØrsmål foreligger ikke lenger. Vi 
er ferdig med det avsnitt. Desto sterkere gjelder det for os å Hl 
et godt samarbeide i stand med Danmark og Sverige. Samarbeidet 
med disse har vi og det Ønsker vi fortsatt. Men det er også nØdvendig 
å få det utvidet. Vi for vår del har nytte av alle de fremskritt disse 
lands arbeiderklasser gjØr ; et nederlag for d i  e er et nederlag for 
oss. Forholdene har imidlertid utviklet sig derhen at de norske for
bund som inngikk gjensidighetsavtaler med tilsvarende forbund i Russ
land risikerer å miste forbindelsen med de kandinaviske organisa
sjoner. Vi har ingen adgang til å gå inn i de dan ke og svenske kame
raters stilling her. Det er bare å beklage at det kal være så, og det 
kan ikke undgåes at dette må få innflytelse på vår stillingtagen. Komi
teen eller utvalget om kretariatet har ned att, gjorde henvendelser 
blide til den dan ke og ven ke Land organisa jon. Men det blev hen
Yi t til den be lutning Den ven ke Land organi a jons rep re entskap 
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hadde vedtatt og der tod man. Og dermed fulgte bl. a. at bygnings· 
arbeiderne blev uten kandinavi ke forbindelser. Med Finnland stod 
vi i en nærmere forbindelse, idet de stod os nærmest ved Kjøbanhavner
konferansen. Men de våget ikke å ratifisere gjensidighet overenskom
sten. De torde ikke. Fra nor k side er det gjort alt mulig for å støtte 
dem, både Den gamle Landsorganisasjon og den t�ye som nu er stiftet. 
iHalvard Olsen og jeg bidrog også vårt til å få et kompromisforslag 
vedtatt, da vi gjestet Den fin ke Land organisasjon. Nu har vi truffet 
avtale med Den nye fin ke Landsorganisasjon. Som nevnt 'sendte vi 
henvendelser om en enhe1Jskonferanse til Amsterdam-internasjonalen 
og R. F. L Den fØrste henviste til Wienerkongressens beslutninger, 
R. F. L var villig til å møte men på betingel er. Det var på den annen 
side et avslag. Representantskapet hadde så møte og kunde ikke vedta 
annet enn at spØrsmålet· var bortfalt. Efter sekreatriatets opfatning 
er det intet annet å gjøre enn å konstatere at betingelsene for et sam
arbeide med Den russiske Landsorganisasjon ikke er til stede. Det er 
beklagelig at man ikke kan få gjennemfØrt organisasjon'smessige for· 
bindeIser med det eneste land hvor man politisk har gjennemfØrt socia
lismen. Å rsakene er mange, ikke bare russernes. Mest de andre som 
i 1917-1918 inntok en nærmest kjØlig holdning overfor Sovjetunionen. 
Men siden har russerne optrådt sUk at det har vært umulig å inngå 
organisasjonsmessige overenskomster. Det var forslag fremme i 1923 
om å gå inn i R. F. L Det falt og det vilde ha vært en ulykke om vi 
dengang hadde gått inn. Vi så partiets vanskeligheter og nu ser vi de 
vanskeligheter russerne bereder A"beidernes Idrettsfor'bttnd, som ennu 
har forbindelse med russerne. Det er  merkelig med russerne at alle som 
står på en vennskapelig fot med dem, skal ·smergles i stykker. Alle 
er enige om at vi skal stå på en vennskapelig fot med Sovjet·Unionen 
og vi må o�så kunde støtte den på forskjellig vis. �fen det ser ut til 
at den enestje måte å samarbeide med russerne på er å stå i et helt 
fritt og ltforpliktende organisasjonsmessig forhold overfor de russiske 
organisasjoner, og så efter evne forsvare de russiske arbeidere og støtte 
dem på den måte som det er mulig og i de situa joner hvor støtte er 
påkrevet. Det forslag som foreligger slår fast den hovedlinje vi slo 
inn på ved kongressene i 1925 og 1927 om fortsatt å støtte bestrebelsene 
for internasjonal samling på kla ekampens grunn. Kapitalistklassen 
rotter ig .gammen ; den har in interna jonale i Na jonenes Forbund, 
som er en krigsfare mot Sovjetru land. Vi har ingen internasjonale. 
Det er mangel på vilje i Am terdam ; det er mangel på evne i R. F. l ., 
om er en ntssislG internasjonale. Selv om utsiktene for en samling 

således er små har det sin betydning at vi oprettholder vårt tand· 
punkt. Det kunde jo tenke at det kunde inntre efterbegivenheter, 
om tvinger de stridende organ i a joner til å innta andre standpunkter 

enn hvad de hittil har gjort. Kan kje det Øieblikk kan komme da de 
er mer fordomsfritt på di e ting. Vi er jo et lite land i den inter

nasjonale kon ert ; men også et l ite land kan kanskje få betydning 
når det gjelder å bringe for tåelse mellem de tørre tri den de parter. 
l amme forbindelse uttaler og å ekretariatet at vi må fremme det 
skandinaviske og nm'diske amarbeide. Her vil vel bl i innvendt at 
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vi som ikke står på samme linje om svenskene og danskene, kan ikke 
vente at dette samal1beide har større chancer for å lykkes. Vi er ikke 
alene i det spØr mål. Vi kan bare uttrywke vår vilje og vår evne til 
et sådant samarbeide. Og det har betydning for oss alle. For det til· 
felle at det kommer i stand en samling i kongres perioden må man 
kunde bemyndige representantskapet til ved ta'avstemning å avgjøre 
spØr målet. Det er ikke store muligheter for en slik samling, men vi 
bØr ha adgangen åpen. Vi må holde den internasjonale ide levende 
iblandt oss. Den norske arbeiderklasse har ikke trukket sig unda i 
denne sak. De hal' fulgt med ute i verden og vil fremdeles fØlge med 
i alle bestrebel er som gjøres for samling av verdens arbeiderklasse. 
Som forholdene er vil jeg anbefale kongressen å enstemmig om mulig 
å ,slutte sig om ekretariatets forslag sålydende : 

1. I erkjennel e av at internasjonal faglig samling på kla sek�mpens 
grunn er en bydende nØdvendighet, bemyndige sekretariatet til å 
støtte det arbeide som i kongressperioden måtte optas for å hitfØre 
en slik samling. 

2. Il vis en faglig samling kommer i stand, kan spØrsmålet om vår 
tilslutning til den faglige internasjonale avgjøres ved uravstem· 
ning. 

3. Sekretariatet ()pfordres til fortsatt å virke for det best mulige 
samarbeide mellem de nordiske landsorganisasjoner med særlig 
sikte på et fast samarbeide under større konfliktsituasjoner, og til 
behandling av viktige spØrsmål, som f. eks. kampen for arbeidstids· 
og feriespØrsmålet, ()g stillingen til produksjonsbegrensning m. v. 

4. Kongressen godkjenner representantskapets beslutning om at den 
forrige kongress' forut etninger for inngåelse av en gjensidighets· 
avtale med den russiske landsorganisasjon ikke har vært eller er 
til stede. 

Å. E. Gunde'rsen: Det er ikke nødvendig å si mange ord om dette 
nu. Men nal' jeg forlanger ordet, så var det til en del bemerkninger 
om det fi;om er skjedd. Forrige kongress var i vesentlig grad beskjefti· 
get med dette spØrsmål. Men det forslag som da blev vedtatt, har lidd 
skibbrudd. Og det var ikke annet å vente. Sekretariatet og det inter· 
nasjonale utvalg kom helt nakne hm i denne sal. De måtte også vite 
at de beslutninger som blev tatt i 1927 ikke kunde realiseres. Den nor-
ke fagorganisasjon har gjort alt mulig for å få i stand internasjonalt 

samarbeide, og vi har våre forbundsvise samlinger. Overalt rundt i 
verden, hvor arbeiderne var delt, er de nu kommet sammen igjen, og 
fellesskapets ide er på ny den bærende. Se på Tschekoslovakiet, øster
rike og }1'rankrike. Når det imidlertid tales om ford omme, så burde 
Tranmæl også legge det vekk. Det er den politiske bevegelse som er 
skyld i fagorganisasjonens manglende internasjonale samling. Den 
beslutning vi her innbys til er en platonisk kjærlighetserklæring, og 
Tranmæl sa også, at det iklre var tore chanser for nogen internasjonal 
samling. Tynnere te har vi aldri drukket. Tranmæls foredrag her var 
ord, ord. Det er ingen realitet. Å�år vi vet hvor nødvendig det er ·å stå 
sammen for å lØ e opgavene, og særlig nu, å burd

.
e man bydd o noget 
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annet. De forskjellige fagforbund har gledeligvis sine internasjonale 
forbindelser, og vi pleier et godt samarbeide med våre broderorganisa. 
sjoner i alldre land. Det er ingen for kjell på oss og de andre. Jeg 
kan gjerne stemme for sekretariatets forslag. Det betyr ingen ting. 

Rio" lLrd Hansen: J eg er helt enig med foregående taler. Men 
hvad man enn sier her, så vil vel sekretariatets innstilling bli vedtatt. 
Det er mel'kelig med Tranmæl. lian finner mangler hos alle andre. 
Amsterdam mangler vilje, R. F. I. mangler evne a han.  Men v i  da ? 
Vi mangler forståelse. Alle ser på o om nogen raringer. For faktum 
er at vi indirekte alles ammen står i Amsterdaminternasjonalen gjennem 
våre forbundsvise internasjonaler. Men vi kommer ikke lenger, så lenge 
den demagogiske utlegning om denne sak skal få dominere her i landet. 
Nu inllbys vi til å sitte med en kikkert og lete ut i verdensrummet efter 
en internasjonal samling som skal finne sted på kla sekampens grunn. 
Vi skal frpmdeles innbys til å stå utenfor og la de andre arbeide i felles. 

kap. Vi er ikke mer radikale enn de andre. Jeg kan så utmerket for
stå at sjømennene vil til Geneve. Det har betydning for dem å være 
med der, og de vil ha nytte derav. Vi bØr la dem få adgang til det. Det 
er tabu for oss å få fØrstehånds rede på hvad der foretas i Geneve. 

Wrn. Lund-msen: Det er riktig som det er sagt, at forutsetningene 
for en samling av Amsterdam og R. F. I. er blitt så mØrke som vel mu
lig. Men det skyldes den spaltning som skjer rundt om i verden. Det 
bundel' i det forskjelligartede syn begge disse parter har. Den ene part 
er gått inn for den ting å stabilisere det nuværende samfund, den an
nen part vil lede klassen til offensiv mot det kapitali tiske samfund. 
Det er kluJ't at det er umulig å samle disse divergerende opfatninger. 
Da bØr man se om det ikke er klokt å ta stilling i denne strid. Vår op
fatning er den, at sekretariatets og det internasjonale utvalgs måte å 
arbeide med denne sak, ikke hal' vært riktig. Det el' ennu muligheter for 
å opta forhandlinger med våre russiske kampfeller. Vi tar også avstand 
fra den måte hvorpå sekretariatet har optrådt bl. a. overfor F:i.nnland. 
Til Hlutt opfordrer vi kongressen til å innmelde Landsorganisasjonen i 
R. F. I. Den er taillmessig like sterk om Am terdam, om bare er en 
faglig ammen lutning av de hvite arbeidere . .R. F. I. har maktet å reise 
kolonienenes arbeidere, den har maktet å samle bomull arbeiderne i 
Amerika - de ort og hvite arbeidere i amdrektighet. Det har aldri . 
tidligere lyktes i den amerikan ke fagbevegel e. Jeg vil opta fØlgende 
for lag fra avdeling 12 av N. J. og M. F., Trondheim : 

«1 .  Kongre en tar på det be temteste avstand fra sekretariatets 
linje i pøl' målet om de interna jonale forbindel el'. 

I forholdet til KjØbenhavner-avtalen har sekretariatet og represen
tant kapet brutt i te fagkongre ' be lutninger og bærer hovedan va
ret for at denne avtale ikke er kommet i tand. 

Gjennem ine repre entanter på den fin ke fagkongre !;; i 1928, 
Halvard Ol en og Martin Tranmæl, og gjennem den linje ekretariatet 
har fulgt i amme ak, har det medvirket til å plitte den fin ke fagor
gani a jon og el' trådt i forbindel e med den gule Am terdam-organi-
a jon om i ly av Lappo-fa ei men terror er dannet i Finnland. Kon

gres en mi billiger ekretariatet optreden på det sterke te og påleg-
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ger det kommende sekretariat straks å bryte forbindelsen med de fin
ske amsterdammere og sØke 11 gjenopta samarbeidet med den gamle 
revolusjonære og nu illegale finske landsorganisasjon_ 

Kongressen vil videre ta avstand fra det samarbeide som er pleiet 
mellem �ekretariatet og lederne for den gule Amsterdam-Internasjo
nale. Mellem Landsorganisasjonen og Amsterdam må enhver forbin
delse avbrytes. 

2. Fagkongressen fastslår nØdvendigheten av at de forbundsvise 
avtaler med de russiske broderforbund og forbindelsen med den rus
siske Landsorganisasjon må forsterkes. Kongressen tar avstand fra de 
ledende forbund.sinstansers forsØk på å sabotere og Ødelegge de inn
gåtte forbundsvise gjensidighetsavtaler og fordØmmer sekretariatets 
understØttelse av disse bestrebelser. 

3. Kongressen tar avstand fra sekretariatets forbud mot at un
deravdelinger, fagforeninger og samorganisasjoner inngår broderlige 
vennskapsavtaler med de russiske f'agorganisasjoner eller andre revo
lusjanære organisasjoner. Det må stå fritt for enhver underavdeling å 
styrke kontakten mellem sine medlemmer og arbeiderne i andre land 
når dette skjer på et revolusjonært grunnlag. 

4. Kongressen gir sin tilslutning til den av den revolusjonære fag
opposisjon reiste krav o m  Landsorganisasjonens tilnærmelse til 
R. F. L» 

Ambrosiu8 Olsen: Mitt standpunkt er gi.tt på forhånd idet vi i min 
forening var enig om å stemme for sekretariatets forslag. Jeg var inne 
på det internasjonale spØrsmål forleden dag, og mange har siden hen
vendt sig til mig i den anledning. Men det kan ikke være bare et skjØnns
spØrsmål for de norske arbeidere hvor vi skal stå, hvilken stilling vi skal 
ta til de internasjonale forbindelser. At vi har inntatt denne stilling 
tidligere er forståelig. Hvorfor kom vi nemlig utenfor ? Forholdet var 
at Amsterdaminternasjonalen under krigen viste sig ikke å være opbyg
get slik at den betØd noget. Den falt i fisk. Og det var utidig for oss 
å tilhØre denne på grunn av dens lederes optreden foran og under ver
denskrigen. Vi kom å inn i den rØde. Men der viste det sig straks umu
lig å være. Hvad er bestemmende for oss? Det må man ha for Øie- Det 
bestemmende er den faglige politikk man fØrer. På hvilken linje ligger 
vår faglige politikk idag ? Den ligger på linje med Amsterdam. Har 
vi på denne eller forrige kongre s vedtatt nogen beslutninger som ikke 
de danske og svenske kamerater kunde stemme for ? Linjen til Amster
dam .har ligget klar. Men vi hengte oss op i alle disse grupper, som 
også hadde brudt med Amsterdam, for på. den måte muligens i en stor 
opposisjonsgruppe å gjøre oss gjeldende. Men hvordan er forholdet 
idag ? utviklingen har gå.tt dit at disse grupper er svunnet inn efter
hvert. Skal vi da enda henge i luften ? R. F. I. bygger pfl et helt an
net grunnlag som ikke kan innpasses i vflre forhold. Amsterdam byg
ger pli forholdene om de var fØr krigen. For li finne frem til et tand
punkt er det nØdvendig åpent å. si disse ting. Jeg vil nevne en ting som 
viser hvor unaturlig det hele er her i landet når det gjelder dette spØrs
mfll. Sekretariatets innstilling er enstemmig enda det. i sekretariatet 
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er mange Amsterdammere. Hvis vi skal ta et standpunkt, så får vi legge 
vår politikk anderledes an. Om 3 år tror jeg nok vi er havnet i Am· 
sterdam. 

Øistein Ma1'thinsen : }lan sier at vi havner i Am terdam. Men hvor
for tar man ikke standpunkt da ? Hvorfor stikker man sin mening un
der stol. Fremstående medlemmer av centralstyret i Det norske Ar, 
beiderparti har også uttalt sig for Amsterdam, men når de er blitt gått 
på klingen, så har de gått fra det. Stilte man idag R. F. l. og Amster
dam op mot hinannen på et reelt grunnlag, så vilde det bli flertall for 
Amsterdam. Vi kan ikke skyve problemene fra oss, som man her vil 
gjøre. Vi må få tilknytningspunkter, og jeg håper at når sekretariatet 
næste gang behandler dette, tar det et avgjort standpunkt. Ledelsen 
vil ikke uttale sig, og det synes jeg er feigt. 

Emil. Zakariassen foreslo at spØrsmålet innmeldelse i den annen 
faglige internasjonale sendtes medlemmene til u ravstemning. 

Strek blev satt med 5 og 3 minutters taletid. 
ltichard Hansen: Det gledet mig å hØre at forståelsen vokser, som 

hos Ambrosius Olsen og Marthinsen. Men å tale 'Om dette med skylden 
for verdenskrigen er en rØverhistorie, og Scheidemann har aldri spilt 
nogen rolle i Amsterdaminternasjonalen. Han er ikke fagforeningsmann. 
Det samme hendte her it landet i 1905. Oscar Nissen og Egede Nissen 
vilde gå mot Sverige. 

Justin Rødaas : Tidene skifter og vi med dem. Og en av de merke
ligste er Ambrosius Olsen. Han kan neppe være opmerksom på forhol
-dene rundt i verden. Jeg tilhØrer et av de forbund som har gjensidig
hetsoveren komst med russerne, nemlig med det rus iske grubearbeider, 
forbund. Jeg vil anbefale tilmeldelse til R. F. L 

Lat's Bakken: Richard lIan en Bie,r ærlig og åpent in mening, men 
Tranmæl legger ikke kortene på bordet. Amsterdam har ikke forandret 
sin opbygning fra 1914. De maktet intet den gang og de makter det 
heller ikke nu. 

A.  E. Gundersen: Vi har fått bebreidel er for at vi som holder på 
Amsterdam ikke har stilt noget forslag. Men nu kan man jo gå med 
på <lette tynne forslag fra sekretariatet, så blir man nok lei det. Og tar 
standpunkt. 

Et'ling KW: Er det skjedd nogen forandring innen arbeiderklas
scn fra 1927 ? Nei. Og da er diskusjonen om dette overflØdig. Stillin
gen er klar. Vi kan ikke gjøre nogen kuvending nu. Amsterdam har 
ikke radikalisert sig, men blitt mer og mer kon ervativ. Vi må frem
deles oprettholde den stilling vi tok ved kong re sen i 1927, inntil det 
fremkommer en mulighet for amling. 

EII�il Z.a7cat·iassen: Når jeg har foreslått u ravstemning så er det 
ut fra det at det er ingen tvil om hvor vi skal tå. Gikk vi inn i den 
tredje internasjonale, blev vi nart sparket ut igjen. Vi må være der 
hvor Yl kan ha nogen nytte av å stå. Vi bØr derfor vedta mitt forslag, 
og jeg tror sikkert det blir vedtatt ute blandt medlemmene. 

Ande,'s Birkeland: Tranmæl foredrag var godt agitatori k, men 
hau trakk ikke en fagorganisatorisk lutning. Vi står ikke lenger hvor 
vi stod på forrige kongress. Det er intet grunnlag for amling i R. F, L 
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Den roll€- vi spiller idag, er lik den som den uorganiserte har når han 
ikke vil gå inn i sin fagforening fordi han er mot enkelte personer eller 
den måte foreningen ledes piL Mange av oss har vært moskovitisk inn
stillet, men en samling med ru serne kan vi ikke få. J eg har ofte an
ledning til å møte utenlandske kolleger, og det er alltid en smilende 
Mn å få over det merkelige standpunkt vi har her hjemme når det gjel
der internasjonalen. De forstår ikke at vi sådan vil henge i luften. Det 
b1ll'de ha vært stillet forslag om innmeldelse i Amsterdam når faktisk 
mange av sekretariatets medlemmer er for det. Og anbefalte kongres
sen det, vilde det nok også bli vedtatt av medlemmene. 

Mw·tin, Tt'anmæl: Ingen av dem om har talt om «raringer, tynn 
te, vanngrøt» o. s. v. har gått inn på det positive i saken. Der er ingen 
som ventet at Amsterdam kunde hindre k rigen, men den skuI de ha 
kj�mpet så godt den kunde. En internasjonal som forsvinner når kam· 
pen kommer, er ingen internasjonal. Den skulde ha stått solidarisk og 
gjort sitt beste. Vi har lærdom å ta av Finnland. Uenigheten - splid 
innen rekkene - og vi er ferdige. Enighet, samhold innad, så hindrer 
vi alle attak på arbeiderklassen. Amsterdaminternasjonalen spilte fal
litt i en for arbeiderklassen kritisk tid. Dersom Amsterdams tilhengere 
mener noget med sin opfatning, bØr de komme med positive forslag. Men 
det har de ikke gjort. 

Votering: Det votertes fØrst over Emil Zakariassens forslag, som 
blev forkastet. 

Ved alternativ votering mellem sekretariatets forslag og Lund-Ol
sens forslag ( avd. 12, Trondheim ) ,  blev sekretariatets forslag vedtatt 
mot nogen få stemmer, som blev avgitt for Lund-Olsens forslag. 

MØtet blev hevet klokken 15 efter å ha vart uavbrutt siden klokken 
10 formiddag. 

Lokalet kulde om aftenen benyttes av andre leiere. 

formiddagsmøtet lørdag 21 februar. 
Ordstyrer : Elias V olan. 

Protokollen fra fredagens møte referertes. 
Wrn. Lund·Olsen: Jeg "il efterly e hilsningstelegrammet til den 

russi ke landsorganisasjon, som skulde komme op under punkt 6. 
Mat·tin Tranmæl :  Jeg vil foreslå telegrammet oversendt redak, 

sjonskomiteen. - Forsiaget blev vedtatt. Protokollen blev dermed 
godkjent. 

Punkt 6 B :  Arbeidsbyrået i Genf. 

Man fortsatte derefter behandlingen av de internasjonale spØrs
mål med punkt B :  A1·beidsbyrået i Gen/. ( Se dag ordenens side 33 
og 340) . 

Anders Birkeland : .r-år vi skal behandle denne sak må vi fØrst og 
frem t se på jØfolkene arbeidstid. Den er i mot etning til de andre 
arbeidere her i landet 12 timer pr. dØgn når kibet er i sjøen og bare i 
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de tilfeller hvor liggetiden ved land er over 24 timer er den 8 timer. 
};u vil man kanskje tro at dette er et norsk fenomen, men det er ikke 
tilfelle. Jeg kan i den anledning oplyse, at vår arbeid ordning er minst 
like så god som noget annet lands i verden, og bedre enn de flestes. Men 
selv om vi na jonalt blev aldri så terke, vil vi ikke være istand til å 
gjeunemfØre en radikal og varig ordning for den norske handelsflåte. 
Og hvorfor ? Den norske handelsflåte er nu henimot 4- millioner tonn� 
og 90 procent av denne tonnasje må ansee for å være avhengig av uten· 
landske befraktere, og det er klart at med den skarpe konkurranse på 
fraktmarkedet kan ikke Norges handelsflåte gjennemfØre strammere be· 
tingelser enn andre lands skiber har. Dette er et faktum som det ikke 
gfir an il. komme forbi. Den norske handelsflåte er således vårt lands 
mest internasjonaliserte næring. Vi  har derfor kommet til det resultat 
at en forkortelse i sjøfolkenes uhØrt lange arbeid tid må gjennemfØres 
internasjonalt. Men hvilken vei skal vi så gå ? Skal vi gå mos øst og 
sØke våre planer realisert eller skal vi gå mot vest. Ingen av disse ret· 
ninger synes å tekke kongr en. Men kan man så her anvise en far· 
bar vei, en vei som fØrer mot våre Ønskers mål ? Jeg tror kongressen 
denne gang alvorlig bØr overveie disse ting fØr man gjentar siste kon
gress' be lutning. Vår union er medlem av den I nternasjonale Trans
p ortfederasjon, og denne organisasjon fikk på det internasjonale Ar
beidsbyrå valgt sine 7 mann i J oint Maritime Commisjon, som er en 
rådgivende forsamling under Arbeidsbyrået. Alle europeiske og en 
rekke uteneuropeiske sjømannsorganisasjoner er tilsluttet 1. T. F., og 
denne organisasjon optrer på våre vegne i Geneve. Og i Geneve hal' 
hittil møtt alle våre broderorganisasjoner. Foran siste Genferkonfe
ranse innkalte l. T. F. til et møte for å forberede vår optreden og be
arbeide våre krav. A lle planer blev lagt, men når alle våre broderor
ganisasjoner optrer i Genf blir vår organisasjon ikke med. Istedet mØ
ter fra Norge en officer som kaller sig sjømann og av regjeringen blir 
ansett som arbeiderrepresentant. Både 1. T. F. og våre broderorganisa· 

joner har påtalt dette forhold. Man vil forstå hvilken stor betydning 
det har for arbeidet i Genf når de norske redere kan stå og fortelle hvad 

, de ønsker om norske forhold uten å bli motsagt. De norske sjØfolk op
fatter det som en fiendtlig handling mot dem og deres kamp for bedre 
arbeidsforhold, hvis kongre en fortsatt oprettholder sitt standpunkt 
uten å vise en annen brukbar vei for gjennemfØrel en av våre arbeids
tidskrav. Det skal iår avholdes en ny ek: pertkonferanse, og resultatet 
for Norge vil bli, hvis kongressen oprettholder sitt tandpunkt, at 
der av regjeringen blir opnevnt en repre entant fra en av de andre jø
mannsorgani asjoner, skipperne eller rna kinisten organisasjoner, og 
di e vil så i Geneve optre på våre vegne, men mot våre intere er. Mine 
utenlandske kolleger står som jeg fØr har nevnt ufor tåen de overfor 
vårt tandpunkt og karakteri erer vår holdning om hodelØ og hen
gende i luften. Kongre sen kan heller ikke forlange at man skal være 
lojal mot en be lutning som hele det nor ke og interna jonale jØprole
tariat er uenig i, og jeg vil derfor på det inn tendigste anmode kongres
sen om i det min te å gi os di pen asjon. 
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Unionens hovedstyre hadde årsmøte 18 og 19 januar 1930 og ved
tok å sende Landsorganisasjonen nedenstående skrivel e :  

«Som bekjent har Landsorganisasj onen besluttet å ikke vilde la 
sig representere på Det internasjonale Arbeidsbyrås møter, og dette 
standpunkt har vårt hovedstyre tidligere gitt sin tilslutning_ 

Som begrunnelse er det blitt anfØrt at der av konferansens sam
mensetning ikke var mulig å komme til et positivt resultat, da de 
konservative regjeringer.s representanter alltid kunde treffe avgjØrel
sen efter sin politiske innstilling. 

Den politiske situa jon i Europa har imidlertid i de senere år 
endret sig ganske vesentlig og den siste internasjonale konferanse i 
1929 beviste at så var tilfellet. 

Med de ledende, den britiske, franske og tyske regjeringer, blev 
det enstemmig vedtatt at 8-timers arbeid dagen til sjøs skal op til 
ny internasjonal behandling i 1930 og det er ingen grunn til å tro at 
den politiske stemning .skulde endre sig i så vesentlig grad at den fore
stående konferanse ikke skulde vedta en internasjonaJl regulering av 
arbeidstiden. 

Under den site L T. F.-konferanse som blev holdt i Cuxhaven i 
oktober, hvor man blandt annet behandlet forberedelsene til Genf samme 
måned, blev det fremholdt at også Norge burde være representert, like
som det under Genf-konferansen og senere har vært sterkt kritisert 
at Norge som et av de ledende sjØfartsland ikke deltok. 

Man skal videre anfØre at det gjennem L T. F_ er nedlagt et stort 
arbeide for å få organisert en internasjonal faglig aksjon for gjennem
fØreIsen av 48 timers arbeidsuke, men på grunn av de mange svake 
nasjonale organisasjoner, kan en slik kamp ikke gjennemfØres med 
held, på en uoverskuelig tid. l .  T. F. har derfor i den senere tid anlagt 
sin agitasjon med det mål for Øie å sØke programmet gjennemfØrt i 
Genf, og i det arbeide er det rimelig at også vår Union deltar. 

Under henvisning til det foran anfØrte, finner hovedstyret det 
uriktig at Norge ikke deltar i kommende møte i det internasjonale 
arbeidsbyrå, og krever at Landsorganisasjonen ophever sin beslutning 
eller gir dispensasjon for den kommende konferanse.» 

Denne skrivelse godkjente vårt forbunds landsmØte. J eg vil be re
presentantene stemme for at sjØfolkene får anledning til å møte i Ge
neve. Jeg vil også henstille til de utenlandske gjester om de vil uttale 
sig. Vi har ingen annen vei å gå enn i forbindelse med alle de andre 
sjøens arbeidere. Selv om det blir vedtatt en internasjonal arbeidsord
ning, så kan man i, at det kommer jo an på om den blir ratifisert. Men 
da får jo motstanderne av Geneve endelig se hvad Arbeidsbyrået er. 

Tt'ygve Lie: Jeg er enig med dem som er litt forsiktig i disse in
ternasjonale spØrsmål. Det må nemlig ikke virke slik at v i  får opri· 
vende indre kamper, nasjonal splittelse. Det har vi hatt nok av. Vår 
stilling til disse ting står i forbindelse med vårt forhold til Arbeids
byrået og vårt syn på dette. Det var en konsesjon til arbeiderne. Det 
som virker stØtende er at byrået har sin Økonomiske støtte i Nasjonenes 
Forbund. Arbeidsbyrået har mindre å si for de borgerlige politikere 
og kapitalister enn for arbeiderne. J eg er heller ingen forskjell på 
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det å arbeide frem sine saker ved Arbeidsbyrået enn det at vi gjør alt 
mulig for å få flest mulig representanter inn i Stortinget. Likedan i 
kommunene. Jeg vil ha sagt dette for å ha tilkjennegitt mitt prinsipale 
standpunkt. Og det viser sig videre, at en rekke forbund internasjonalt 
kommer op i vanskeligheter derved at de blir pålagt å arbeide for det 
som er gjennemfØrt i Geneve. Dette blir uholdbart. Den arbeiderlov
givning vi har idag her hjemme, er sakket akterut. Vi er idag over
fløiet av en rekke land. Jeg er ikke mer reformist enn at ved Arbeids
byråets beslutninger alene kommer vi ikke langt. Det må stå makt
faktorer bak som kan tvinge tingene igjennem. Men det vilde være ad
skillig lettere ved å stå på bakgrunn av i nternasjonale beslutninger. 
Jeg vil foreslå følgende : 

«Kongres en anmoder sekretariatet om å utarbeide en redegjØrelse 
for Arbeidsbyråets opbygning og virksomhet, spesielt m. h. t. forholdet 
mellem den norske arbeiderlovgivning og Arbeidsbyråets vedtak. Rede
gjØrelsen oversendes til alle fagforeninger.» 

Ma1·tin Tratnmæl: Efter den beslutning som blev vedtatt igår i det 
internasjonale spØrsmål, så skulde vår stilling også her være klar og gitt. 
Vi står da i all fall nærmere dem som har med Amsterdam enn Geneve 
å gjøre. Nasjonenes Forbund og Arbeidsbyrået er det samme. De har 
bortledet opmerksomheten fra det i nternasjonale spØrsmål. Det er il· 
lusjonspolitikk som fØres. Selvfølgelig har de oplysninger man her kan 
få betydning. De råder over mange penger og har den beste anledning 
til å skaffe sig fØrste hånds oplysninger. Men sakens kjerne er at Ar
beidsbyrået skal være det bestemmende. Fra konferansen i Washing
ton og nedover ser vi at konvensjonenes vedtagelse bare er blitt på pa
piret. Det er feilaktig å trekke sammenligning med Storting og kom
mune og Arbeidsbyrået. Storting og kommuner er dog besluttende 
myndigheter og Stortinget gir lover. Arbeidsbyrået er ikke besluttende, 
det er resolusjonsmakere. Skal vi ha mer av dette ? Jeg synes det er 
unØdig av Lie å fremme for lag her. Det er og å en realitet i det. nan 
har alltid adgang til i sekretariatet å ta op en slik sak. J eg vil foreslå 
at hans forslag oversendes sekretariatet, hvor Lie selv er med. Sjø
mennene har in interna jonale organ i a jon - I. T. F. - om er en 
av de sterkeste i verden. Det er der man skal møtes og planlegge og 
gjøre den mere kampdyktig. Ikke ammen med arbeidsgivere og repre· 
sentanter for de borgerlige regjeringer. Jeg mener man enstemmig kan 
vedta sekretariatets for lag. Land organisasjonens stillingtagen må 
gjelde alle forbund. 

Il. Miohelsen: Når sjØfolkene har sØkt om å komme til Genf, så er 
det muligens dem som mener at arbeid tid spØrsmålet måtte kunne fo
relegges de norske redere. Det har vært gjort ved forhandlingsbordet. 
Men det har ikke lykke oss å få nogen lettelser. Vi har vært klar over 
at selv om det ikke har gjeldt mere enn en halv time, så vilde det bli 
storkamp. Hvorfor da ikke forsØke andre veier ? Jeg mener Genfkon
feransen, hvor alle sjøfarende na joner representanter kommer sam· 
men. Sier man nei til dette, å vil de norske skib redere takke kon-
gressen. • 
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Anders Birkeland : Resultatet av Washingtonkonferansen val' dår
lig sier man. J a, men 'Vi lå langt foran det som der blev vedtatt. :Men 
for mange andre land hadde det nok sin betydning. Det er jo på den 
måte man får trukket efter sig de land som ligger akterutseilt. Jeg 
kan ikke forstå at vi skulde være så radikale at vi ikke kunde møte i 
Genf av den grunn. Vi skal arbeide og samles med våre kolleger i L 
T. F., men vi skal ikke kunne møte sammen med dem i Genf. Det er jo 
nettop L T. F. som fØrer an i det arbeide som foregår i Genf. Og vi har 
gjentagende ganger fått krav fra L T. F. om å møte i Genf. Vi må jo 
følge de internasjonale beslutninger på tross av alt_ Jeg bad om at 
det måtte bli pekt på andre og nye veier. Det har ikke Tranmæl gjort. 

A. E. Gundersen : IIvorfor skal vi ikke få sie noget her da ? Er 
det bare Tranmæl som skal bestemme ? Sjøfolkene står i et spesielt 
forhold her. Derfor el' det nØdvendig for sjØfolkene å få en internasjo
nal avtale - en konvensjon - om arbeidstiden til sjøs. Norge er et 
av de land som ikke ratifiserer konvensjonene, men det er jo nettop 
fordi det intet gjøres herfra. Hvis en konvensjon blir ratifisert, så er 
man bundet i 10 år, selv om det kommer aldri så reaksjonært styre. Vi 
har aldri her hjemme reist en storm for å få disse ting ratifisert. Hver
ken partiet eller stortingsgruppen. Er det ikke så at sjØfolkene har 
møtt i Geneve på tross av kongressens beslutning ? Jeg vil foreslå : 

«Kongressen samtykker i at sjØfolkene får delta i Genf.» 

Trygve Lie: Tranmæls tale viser at man trenger oplysning om 
Arbeidsbyrået. Forholdet er at over 1;3 av de organiserte som er med 
i Arbeidsbyrået ikke er med i det internasjonale. Selv da den finske 
landsorganisasjon var kommunistisk styrt, var den med i Arbeidsbyrået, 
men ikke i Amsterdam. Tranmæls standpunkt betyr internasjonal anti
parlamentarisme. Det er selve utgangspunktet som er feil. Jeg er 
ikke antiparlamentariker i den forstand at vi ikke skal prØve alle veier 
som kan tjene arbeiderklassen. Hvorfor jeg ikke tar det op i sekreta
riatet ? J o, jeg kjenner den. Men en gang må man kunne be om å få 
oplysning. Det er det vi trenger om Arbeidsbyrået. 

Richm'd Hansen: Det er ikke mange her som forstår hvor Tran
mæl vil hen med denne sin negative politikk. Men det er en ting som 
gjør det forståelig. Han er syndikalist, og det henger igjen fra han kom 
fra Amerika. Han er antiparlamentariker. De penger man bevilger til 
Arbeidsbyrået i Genf, blir utnyttet av de borgerlige. Vi skal sitte hjem
me, mens alle v1'ire andre kamerater verden rundt el' der og arbeider 
frem sine saker. La o s sende Tranmæl eller hvem som helst der ned 
for å få gjort noget. Jeg synes det er helt uriktig 1'i nekte sjØfolkene 
il. komme dit. Hvis man oversender Lies forslag til sekretariatet så be
tyr det ganske enkelt begravel e. La oss derfor vedta Lies forslag og 
gi sjØfolkene adgang til å møte i Genf. 

Omnwnd Ommundsen: Det er nØdvendig å se denne sak ut fra 
sjøfolkenes syn. Forholdet er at de seiler på alle hav og på alle lands 
skiber. Vi om arbeider i land, kan gjennemføre våre ting ved parla
mentariske og utenomparlamentari ke midler. SjØfolkene ikke. Tran
mæl har ingen linje i di se ting. Vi skal henge i luften. Denne kon-
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gress må se åpen hjertet på saken. Og ikke ta hensyn til enkelte arbei
derledere. J eg vil anbefale forslaget om at jøfolkene får anledning til 
å sende representanter til Genf. Vi arbeider også ved parlamentariske 
midler, og da lar vi sjØfolkene få prØve sin sak i det internasjonale 
parlament. 

-

Johan Olov Johansson: Dels har jeg fått henvendelser fra svenske 
fagforeningsfolk om å hen tille til de norske kamerater å bli med i Genf 
og nu av rep re entanten Birkeland om å uttale mig om saken. De vet 
selv hvor van kelig samarbeidet er her i landet, hvor van kelig ikke da 
i Genf? Vi har innen arbeiderbevegel en kommet

" 
langt efter. Men gang 

efter gang hender det i Genf at det kan komme ting som kan være oss 
til nytte eller and1-e lands arbeidere. Arbeidsgiverne bØr ikke være 
alene der. Og jeg tror alvorlig talt at dere revolu jonære sjel ikke tar 
skade av det. Geneve og Amsterdam er det samme, innvendes det. En 
av Amsterdams støttere er den venske og dan ke landsorganisasjon, og 
når de taler hånt om Amsterdam, går det ut over o s. Det er van kelig 
for oss svensker å forstå hvorfor de har så mot Amsterdam som Geneve. 
Hvordan ligger det an her ? På den ene side England, Frankrike og 
andre, på den annen side Sverige, Danmark, Holland. Og den politikk 
vi mindre land fØrer, må ofte bli noget anderledes enn den stormaktene 
fØrer. Det er ikke alltid bra å ha et stort fedreland. Det er en ærbØdig 
henstilling til de norske arbeidere vi retter om å saml1es med oss i frem
støtene. Vi mener å opnå noget ved å være med. Og i Amsterdam vil vi 
gjøre Nordens rett gjeldende. Den isolering de går inn i, er ikke bra. 
Og den formØrker blikket. I et spØrsmM som det som nu foreligger, 
er forholdet anderledes hos oss. Våre organisasjoner er ikke bundne 
og kan ikke bindes av Landsorganisasjonens beslutninger. Alt å det 
motsatte av her. Der �r vi så « reformistiske», og vi vil ikke at fagor
ganisasjonen skal ledes av den politiske. Vi har derfor heller ikke det 
særsyn at partiredaktøren er med i Landsorganisasjonens sekretariat. 

Ivar Ertresvaag : Arbeidslfyrået var en konsesjon til arbeiderne, sa 
man. Nei, det er en konsesjon til fagforeningslederne. Det har vært 
en sterk trang her til Amsterdam, og nu til Genf. Men tross sterke pro
vokasjoner, så turde man ikke stille forslag om tilmeldel e til Amster
dam. Det holdes tilbake av centristeIle med Tranmæl i spissen. Faren 
i disse ting er nettop Tranmæl, som sier ett og mener noget annet. Men 
han vil nok og å i sin tid når modning pro e en er der, foreslå tilmel
delse både til Amsterdam og Genf. Men ikke fØr. Jeg stemmer mot de 
forslag som er fremkommet og temmer for ekretariatet for lag. 

Frantz Johan en: For en tid iden gikk det en parole ærlig fra 
kommunistenes ide om at man skulde trenge , ig inn i alle institu
sjoner og jeg ier dere : Idag er det blitt radikal politikk å holde sig 
i olert. Igår behandlet vi det internasjonale pøl' mål. Det utlegger 
Tranmæl idag om at vi ikke her kal gjøre noget. Vi trenger å få 
oply ninger om di se ting. Derfor vil jeg stemme for Lie's for lag 
og jeg for tår ikke hvorfor det kal over ende sekretariatet. Tran mæl 
vil nu gjøre kongre en til en kjøttdeigma e, som han kan putte i sitt 
pØl e kinn. Det er knapt n ok en mann i ekretariatet om er mot en 
interna jonal til lutning. Vi kal overlate alt arbeide i Genf til å lØ es 
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av andre. Vi skal holde oss utenfor og la de andre om opgavene. Det 
er ikke i overen stemmeIse med den klass olidaritet vi bØr ha. Sku1de
man trekke konsekven en av Tranmæls argumentasjon, så skulde vi 
ikke delta i kommunearbeidet. Bare der hvor det har en utvidet 
maMposisjon, som i Stortinget. Vår lovgivning ligger tilbake og hvor· 
for ?  Jo, fordi vi ikke har deltatt i det internasjonale arbeide, men 
stått for oss selv. Jeg erindrer i 1925 at Teigen refererte at det var 
Norge og Siam 180m ikke hadde ratifisert konvensjonene. Det var sel· 
skap for oss. Fordi vi har holdt oss vekk og isolert oss, har vi intet 
opnådd og blir liggende på linje med Siam. FØrst skall. vi i Amsterdam,. 
sier Tranmæl, og å skal man få rede på Arbeid byrået. Vi ser op til 
Tranmæl, men vi skal ikke og vil ikke umyndiggjØres. Vi skal ikke
begrave denne sak i sekretariatet. 

lIIartin TTanl1tæl : Jeg forbauses over tonen. Har avdelingene gitt 
dere det opdrag å uttale dere om n u  idag og igår ? Jeg tror ikke 
dere er i overensstemmelse med medlemmene. Hvilke mØter er det som 
har uttalt sig her for en nyorientering utenom ' elve sjØmennenes ? 
Hvorfor Ihar vi nådd så langt som hittil. Jo i kraft av vår indre
styrke, vårt samhold. Det hele henger sammen med den klas estem· 
ning vi besitter. Det er ingen bro her mellem o ss og de andre. Det 
bar vært talt om trusler ; Birkelands uttalelser var det. Jeg vet ikke 
om at man ikke har fulgt iste kongress' beslutning. Kongressen umyn
diggjØres. Hvad er det for tale. Det foreligger en dagsorden som 
har vært behandlet av medlemmene og her i dette spØrsmål foreligger 
en enstemmig beslutning. Det er et utall av konvensjoner vi har fMt, 
få er ratifisert og ennu ferre overholdes. Se på Tyskland, hvor arbei· 
derne på grunn av tid'Sforholdene tvinges til lengere arbeidstid enn 
8 timer. Man talte også om min 'Stilling i sekretariatet. Det var 
Johansson. Jeg blev valgt på forrige kongress som .sekretariatsmed· 
�em mot mitt Ønske. Jeg itter ikke der som «Arbeiderbladet»s redak· 
tør, men som fagorgani asjonsmedlem. 

Anders Bit'keland: Når enkelte av 'kon ven jonene fra Washinton
konferansen ikke er ratifisert, så er det vår stortingsgruppe og vår 
egen feil. Vi har ikke gjort noget for det. I Stavanger faglige Sam
organisasjon er vårt forslag vedtatt og på en rekke steder har det 
vært sterke minoriteter for det. Det er Tranmæl som kaster kon
gressen blår i Øinene, ikke vi andre. 

StTek blev satt. 
Hans ETiksen:  I dette tilfelle har ikke sekretariatet forslag vun

net gehør. Det vilde være bedrØvelig om ikke kongressen denne gang 
stemte for Lie's forslag. Det går ut på at de fagorganiserte skal få 
oplysning om disse ting. Og det kan vi da ha interesse av alle sammen. 

Emil  ZachaTiassen : Det er naturlig at jømennene vil dette. Ingen 
er så avhengig internasjonalt om dis e. Jeg mener derfor at vi idag 
bØr la sjøfolkene få adgang til å fØre sine saker i Genf. J eg har fart 
på jØen og har kjennskap til forholdene. La o s ikke få ord på o s 
for å være kon ervative. La o da heller kalles reformister. 

Trygve Lie :  Ertresvaag er enig med Tranmæl. Han bØr være op
merksom på at ru serne fØrer en politikk for russerne, en annen for 
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de kommuni tiske partier ute i landene. Ru erne har deltatt både i 
Na jonene Forbund og Arbeidsbyrået og de har stadig ine rappor
tører ute. Thomas har uttalt at nettop russerne var de flinkeste til 
å trY'kke på når det gjaldt A rbeidsbyrået og å få oply ninger om for
holdene verden over. Tranmæl sier det er en tendens i forslaget. 
Hvordan skulde det da gå i sekretariatet ? En ting er klart efter 
dette, og det er at hvis mitt forslag blir forkastet eller over endt sekre
tariatet mi får man ingen oply ninger om Arbeidsbyrået. 

Ka1-Z Ftl1"uskjegg : Det er et inngrep i sjØfolkenes internasjonale 
amarbeide å nekte dem denne rett. Vi må ikke legge os på tverke 

for det. Jeg vil stemme for sjØfolkenes henstilling og Lie's forslag. 
Forholdet er at vi har liten rede på de intern a jonale forhold. Det 
ser ut til at man vil fornekte arbeiderklassen orientering. 

O. L. Stt-øm: Jeg har med vilje ikke deltatt i realitetsdebatten 
om Genf. Vi har hørt forskjellige opfatninger. llvad der er rett 
vet vi ik>ke. Men vi tår ikke her foran nogen realitetsavgjØrelse. 
J eg stemmer for Lie's forslag fordi kjennskapet til disse ting er så 
lite ute i avdelingene. Jeg har mandat fra min organisasjon om å 
stemme for Arbeidsbyrået, men jeg vil ikke gjøre det nu. Medlemmene 
bØr få grundig kjenneskap til disse ting. Og netto p ut fra den ting -
medlemmenes selvbestemmelsesrett. Det er å skyve medlemmene til 
side ikke å vedta Lie's fonslag. J eg kan ikke forstå at Tranmæl vil 
nekte medlemmene disse oplysninger. J eg vil stemme for Lie'.g for
slag og sjøfolkenes adgang til Genf. La ikke et prestigespØrsmål 
her innenfor kongressen bli avgjørende for vår stillingtagen. 

Ole Nerlanr1: Jeg hadde tenkt å holde 'kjeft. Jeg står fritt i alle 
spØrsmål og det ,skulde også 'bare mangle. Vi er ikke forpliktet til 
å stemme for sekretariatets for lag. Det er bare en pekepinn. Jeg 
vil &temme for sjØfolkene og Genf og for Lie's fOI'slag. 

Arthut- Berby: TransportaI'beiderne har nu sagt fra. Men hvor
dan gikk det i Kjemisk Forbund da J Ønsson reiste til Genf ? Det 
blev hærskrik derimot. Arbeidsbyrået er for å blande kortene, intet 
annet. Og det er vel ikke medlemmenes opfatnin g ?  Jeg yil hilse 
dere fra medlemmene rundt omkring og jeg tror jeg tår i god rap
port med dem. De vil nok ik>ke til Arbeidsbyrået. Det er beklagelig 
at vi er internasjonalt husvilde, men vi kan ikke fØlge Am terdam
internasjonalens linje. Jeg vil advare sjØfolkene mot å rei e til Genf, 
da vil de nok få samme mottagel e som Jøns on da han kom hjem. 

A. E. Gundersen: J Øn son er avskåret fra å vare, da strek er 
att. Det var imidlertid ikke en ene te avdeling om protesterte mot 

Jøn ons reise til Genf. Vi møter elvfØlgelig her med fritt mandat 
og stemmer efter vår overbevisning. 

Fran tz Johansen : Vi kjenner våre mandater like å godt s()m 
Tranmæl. Og vi kommer ikke her for å temme for ekretariatets 
for lag eller for det Tranmæl Øn keI'. Dagsordenen er behandlet hos 
o s, men ikke ,slik at vi kal 'Si ja og amen til ekretariate og Tran
mæl standpunkter. De om har deltatt i Arbeid byr et har ikke tatt 
nogen kade. Det har ikke Tranmæl kunnet bevise. .l: år man mener 
å ha fordel av det, så la () også utnytte denne internasjonale tri-
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bune. Jeg vilde Øn ke at vi kunde sende Tranmæl av ted blanut dem 
som skulde reise. 

Martin, Tramnæl: Russerne er med overalt hvor det skjer noget ; 
mere av statslig enn kl3JSsemes ig art. Nasjonenes Forbund og Ar· 
beidsbyrået er det samme. Man Ønsker ikke oplytsninger, sies det. 
nal' man hØrt på maken. Lie var i Genf og fikk alle de oplysninger 
han Ønsket og han fikk også gjennem arbeiderpressen meddelt ,sine 
oplysninger videre til arbeiderne. 

Sjømennene får rei8e til Genf. 
Votering: Navneoprop forlangtes av 21 representanter. Ved dette 

blev Gunder ens for lag om amtykke for sjØfolkene til å reise til 
Genf vedtatt med 162 mot 182 stemmer om blev a\'gitt for sekreta· 
riatets innstilling. 17 repre entanter var fraværende. For 8ekretada· 
tet8 forslag stemtes ja, for Gunder8en8 forslag n,ei. 

De 162 var følgende : Bokbinderforb. : Ingrid Berg, Nils Jensen, 
Øistein Marthinsen. Bygning arb.forb. : Adolf Andreassen, Malfl'ed 
Bergseth, Haakon Hansen, Oskar Johansen, Nils Kvale, W. Lyngholm, 
Nils Nilsen, Magnus Soltvedt. Centralf. for Boktrykkere : Bernh. 
Berentsen, A. W. Hultmark, Enok Rasmussen. Elektriker· og Kraft· 
stasjonsarb.forb. : O. lf. Iraugen, K. RosenlØv. Formerforbundet : Lud· 
vig Johansen, Harry Nil sen. Gullsmedforb. : Nils Heggland. HØvleri· 
arb.forb. : Petrus Andreassen, Helge Brand ø, IIans Eriksen, Paul Nil· 
sen, Emil Zakariassen. Jern· og Metallforb. : O. Abrahamsen, Emil 
Andersen, Jonas Andersen, Ragnar Christensen, C. A. Cithen, Alfred 
O. Dannevig, Edvard Eriksen, Ivar Erikosen, Hans A. Hansen, Hans 
Hegg, Amandus Holthe, Karl Haarvik, Reidar Johansen, Jakob Amund· 
sen, Hugo Kristoffersen, Ommund Ommundsen,. August Peder.sen, Nils 
Tandberg. Jernbaneforb. : K. Asmyhr, E. Bakke, Ludvik Buland, Arne 
Eklo, L. Eli, K. Kristiansen, Henry Ottermo. Kjemisk Industriforb. : 
Nils Apalnes, Trygve Bryne, Erling BØckmann, Hj . G. Fostvedt, Hans 
Gundersen, Thoralf Hanæs, Halfdan Jønsson, Jørgen Jørgensen, Edvard 
Navestad, Ambrosius Olsen, Ingvar Olsen, Gotleib Thommasen, Knut 
S. J. Vik. Kommunearb.forb. : S. Aar und, O. Bottolfs, Johan Jentoft, 
Clemet Johannessen. Litografisk forbund : Rob. Kopp. Lokomotiv· 
mannsforb. : M. Heggestad, Robert Lund. Matros- og FyrbØterunionen : 
A. Birkeland, J. Didriksen, Idar Ham aas, Gunvald Hauge, H. Michel· 
sen, B. Øian. Murerforb. : Alf Gullaksen, Aksel Schultz. MØbelindu· 
striarb.forb. : Olav Olsen. Nærings· og Nydel esm.arb.forb. : Sverre 
Adamsen, Runge Andre en, Rich. lIansen, W. A. Hartmann, Johan 
Hoff, Osvald Johnsen, Mathias LaIsen, Karl Lie. Papirindustriarb.· 
forb. : Edv. Blom, Andreas Il. Ek, Harald Ellef en, Hans Gjeldanæs, 
Ludv. Gyllesten, Frithjof Johannesen, Bernh. Martinsen, Hans Lund, 
Hans Petersen, Ole Rypaa , Anton Solbakken, Karl SØrensen, Amund 
Torgersen, J en A. TØnderud. Postforb. : Ole Helland, O. L. Strøm, 
Olaf Sørensen. kinn·, Lær· og Gummiindu triforb. : Johs. P . ..... "ilsen. 
Skog· og Landarb.forb. : Kittil K. Berg, L. S. Ilaugaard, Kr. Holmen, 
Magnus Merli, Evald �il en, Petter Sveen. Skotøiarb.forb. : A. E. Gun· 
dersen, J. Larsen, Carl St jern trøm., Arne Sø veen. Skredderfol'b. : 
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Witalis AndeI'Sen, Lucie Andresen, R.  Maaren, Maren Pedersen. Sten
industriarb.forb. : Henry Hansen, Hitle Karlsen. Tekstilarb.forb. : 
Signe Augustin, M. Johansen, Anna Nil en. Tran portarb.forb. : Josef 
Collin, Hans Fladeby, Alfred Gundersen, Olaf TIansen, Berent Jensen, 
Johanne Johanne en, Anton Kvalsnes, Hans A. Larsen, Ingvald Malde, 
Jørgen Nilsen, Gerhard Olsen, Kristian Olsen, Ole J. Olsen, Simen 
Simensen, Einar Sund bak. Tobakkarb.forb. :  Johs. Abrahamsen, Hj. 
Johan en. Oslo Samorg. : Herberth Rygaard. Bergens og Fylkenes fagl. 
Samorg. : Paul Amundsen, K. Furuskjeg. TrØndelag fagl. Samorg. : 
Johan Dyrdahl, Johan Kvam. Stavanger og Omegn og Haugesunds 
fagl. Samorg. : Frantz O. Johansen, Adolf Ol�en. Østfold Fylkes Sam
org. : Carl J. Andresen. Buskerud Fylkes Samorg. : Arne TI. Arntsen, 
Floritz Gundersen, Jens Jensen, M. Knudsen, Thorvald Nil en. Tele
mark Fylkes Samorg. : Karl Bra berg, Olaf Karlsen. Vestfold Fylkes 
Samorg. : Konr. Karlsen. Au t-Agcler Fylkes Samorg. : Albert Karlsen. 
Vest-Agder Fylkes Samorg. : O. J. Omland. MØre Fylkes Samorg. : 
Ole Nerland. Nord-TrØndelag Fylkes Samorg. : Adolf Holm. Nordland 
Fylkes Samorg. : O. Sandvik. Trom Fylkes Samorg. : Petter Hansen. 

De 132 var fØlgende : Arbeidsm.forb. : Anders Arntsen, Lars Bakken, 
Bergundhaugen, Joh. Berlid, Knut Hartmark, And. Haugen, Wm. Lar
sen, Magnus Reitan, And. Rekve, Justin RØdaas, TIans RØste, Johs. O. 
Selfors, Simon Simonsen og Alfr. Stenbak. Baker- og Konditorforbun
det : Kari! J. Andersen, Einar H. Lockert og Johan Nygaard. Byg
ningsarbeiderforbundet : Edv. Arnesen, Ivar Ertresvaag, Olaf Fossum, 
Olai Halden, Oscar Hansen, Josef Jensen, John Kvande, Peder Mathia
sen, Ole Nor, Ole Olsen, M. Skogly, Martin Strandli, Fillip SØderblom 

- og Halvor Sørum. Norsk Oentralforening for Boktrykkere : Arne For
seth. Formerforbundet : SØren Hagen. HØvleriarbeiderforbundet : Si
gurd Bunes og Ingemar Lillesand. Jern - og Metallarbeiderforbundet : 
Frithjof Ander.sen, Olaf Andersen, William Borgersen, Frank Hansen, 
Ole Hauan, Georg Jensen, Erling Johan en, N. V. Kri tiansen, Anders 
KrØmcke, Josef LaI' on, Lund-Olsen, Konrad Nordahl og Ra:gnar Ras
mussen. Jernbanefollbundet : H. BjØrnsgaard, M. M. Bolstad, Haus' J 0-
hansen, Konrad Karlsen og Erling Kiil. Kjemisk Indu triarbeiderfor
bund : Arthur Berby, H. Gulbrandsen og J. M. Remseth. KjØttindustri
arbeiderforbundet : Lars Evensen. Kommuneforbundet : Nils Aune, 
Johan Berg, Wilhelm Bernt en, H. E. Engebretsen, Olaf Erik en, Sverre 
Johanne sen, Arthur Karlsen, Kr. Kristensen, Olaf Lundby, Karl Mad
sen, O. C. Moe, Erling Olsen, E. E. Rudlang, G. Sethil, C. trøm og 
O car Torp. Murerforbundet : Trygve Nilsen. lØbelindustriarbeider
forbundet : Chr. Sy tad og Waldemar vendsen. Næring - og Nydelses
middelarbeiderforbundet : Jens Berg, Henry Jacob en og Ka per Er
stad. Papirindu triarbeiderfollbundet : Erland Borger en, J. Klevfo 
Karl en, Karl Nedbel'g, A'slak Nil en, P. Nikolay en, Anton Peder en 
og Peder Peder en. kog- og Landarbeiderforbundet : Marku Berger
sen, A. H. Buflod, Steinar Dybendal, Kr. Evensen, Rolf Jahrmann, Ole 
A. Kiste, Svend Kvarud, Kr. Lang, Ole TI. Lekne , M. Liengen, O kar P. 
Løken, A. Nygaard moen, Knut K. trand, P. TI. Ve tad og Joh. Øde
gaard. SkotØiarbeiderforbundet : J. TIelle. tenindu triarbeiderforbun-

L - lB 
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det : Einar Olau en. Arbeiderpartiets Presseforening : Ol en  Ilagen, 
Oslo og Omegns faglige Samorgani a jon : Severin Arnesen, Gunnar 
Disenaaen, Bernhard Eriksen, Einar Gerhardsen, Peder Gulbrandsen, 
Louis Johansen, Edw. MØrk og Ole østmoen. Bergen og Fylkenes fag
lige Distrikt organ i asjon : Ander Andersen, Nils IIan en, Knut Hu
seth og Botolf Thunshelle. TrØndelag amorganisa jon : Johs. Togstad 
og Karl TØmmera3JS. Stavanger og Omegn og Haugesund : Nils Nor
heim. Østfold Fylke : Leonard Bengt on, Sig. Bergmann, Oskar Lau
ritzen, Viktor Moberg og Karl E. Petter·sen. Akershus Fylke : Adolf 
Amund en og Karl Aug. Ol en. Iledmark Fylke : Ludvik Johansen og 
�f. Smestad. Opland Fylke : Aslak Slette og Martin Smeby. Telemark 
Fylke : Kristian Hansen. Finnmark Fylke : ThorbjØrn Da,hl. 

Følgende 17 rep"esentanter var fraværende : S. A. Danielsen, Olav 
Hindahl, Joh . IIulthin, Otto Karlsen, Johs. Petter.sen, Kristian Rot
haug, Oskar Karlsen, Aron Ask, Erling Ilansen, Olaf IIansen, Ingv. 
Olsen, Meyer Johansen, Ole Johansen, Karl BjurstrØm, Anth. Christian
sen, Adolf Kristoffersen og Flood-Engebretsen. 

Arbeidsbyråets virksomhet skal utredes. 

Ved alternativ votering mellem Trygve Lies for.slag og Tranmæls 
( om forslaget oversendelse til sekretariatet) blev Lies for lag vedtatt 
med stort flertall. 

Redaksjonskomiteens innstil l ing. 

HaZvard Olsen: Efter den lange debatt vi hadde om disse ting tid
ligere på kongressen, skulde det være unØdvendig nu å få nogen lengere 
debatt om den innstilling som foreligger fra redaksjonskomiteen og 

om er enstemmig for samtlige punkters vedkommende. Når . Frank 
Hansen fol' lag foreslåe over endt sekretariatet, så er det ikke for å 
bli 'begravet, men forholdet er det at forslaget pa er for enkelte for
bund, andre ikke. Så er det Strandli, Schultz, Josef Jensen m. fl. 
forslag. Det er det viktigste av alle. Jeg anser det slik at det kulde 
være galt om kongressen ved en beslutning skulde tilkjennegi at en 
gruppe av arbeidere som har yilje og evne til å kjempe ikke skulde få 
lov til det. På den annen ide må man jo ikke glemme den enkle abc, 
at det gjelder å optre i fellesskap. Vi kjenner jo til hvordan det er når 
man går inn i en organisa jon, da opgir man noget av sin selvstendig
het. Det amme er tilfelle med avdelingene overfor forbundet og for
bundene overfor Landsorganisasjonen. ituasjonen idag er ikke ærlig 
lys. Den er mer ugun tig enn for 3 år siden. Når det lykte byg
n ing arbeiderne og de grafi ke fag å bekjempe voldgift loven, så "ar det 
fordi man dengang stod ganske anderledes terkt i det. 11an stod terkt 
i Stortinget og orO'ani a jonen var i opdrift. Derfor kunde vi med for
del gå inn for en kamp. Men vi må "ære opmerk om på at det er blitt 
en gan ke annen ånd nu efter si te valg. Efter det resultat fØlte arbeids
giverne ig ovenpå, mens vi nu tår mer på den pa ive linje. Det er en 
ting man må ha for Øie, og det er at det ikke er vi som kan be temme 
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når kampen kal slutte. Schultz a at de andre fikk slutte kampen 
når de vilde og så la bygning arbeiderne fortsette, men så enkelt er det 
jo ikke. Det er jo da vi må regne med arbeid giverne. Vi er ikke ene
rådende, når det gjelder dis e forhold. Vi å hvordan det var ved stor
streiken avblåsning, da kom arbeid giverne med ine betingelser, som 
de fagorganiserte har fått føle i årevi . Jeg vil anbefale dere å vedta 
komiteens enstemmige forslag. Det bygger på at man skal ha rett til 
å kjempe, men også at man må ha de begrensninger som fellesskapet 
ti1sier. 

Bygningsarbeiderne optok sitt oprindelige for lag og forlangte 
navneoprop ved denne votering. 

Redaksjonskomiteen innstillet en temmig at kongres en vedtok 
fØlgende be lutninger : 

Ad Forslaget fra N at'vik angående enmannskjØringen. 

Kongressen uttaler : 
Arbeidernes faglige LandsorganisUJsjons 13. ordinære kongress slut

ter sig fullt og helt til den for Norsk Lokomotivmannsforbund, Norsk 
Jernbaneforbund og Narvik bystyre til Arbeidsdepartementet innsendte 
protest i anledning den av Luo avaara-Kiirunavaara Aktiebolag bebu
dede enmannsbetjening av de elektriske skiftelokomotiver ved selskapets 
skifteområde i Narvik. 

Ad Forslag fra Frank Hansen. 

Foreslåes oversendt sekretariatet. 

Ad Forslag fm Oslo og Omegns faglige Samorganisasjon. 

Nr. 1. FOllslaget oversendes -sekretariatet. 
Nr. 2. Kongressen tiltrer fOI�slaget, som blir å lbehandle under dagis

ordenen punkt 5. 

Ad Forslag fra Bernt Jensen. 

Forslaget er fremsatt fra kretariatet side i forslaget til ny ar
beidervernlov. 

Ad Forslag fra Birkeland. 

Kongre en gir sin tilslutning til for laget. 

Ad Forslaget fra Hans Johansen. 

For laget oversendes ekretariatet til videre behandling_ 

Ad Forslag fra Lars Bakken. 

Kongl'e en tiltrer for laget og over endel' det til ekretariatet til 
videre behandling. 

Ad Fm'slag fra W. Lund-Olsen. 

For laget gir ikke anledning til n ogen be lutning. 
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Ad Forslag fra Eina?' Gerhat'dsen, 
Forslaget oversendes sekretariatet som i samarbeide med Det nor

ske Arbeiderparti behandler forslaget og de spØrsmfil som reiser sig i 
forbindelse hermed. 

Ad Forslaget fra StraruUi, Aksel Schultz, Josef Jensen m. fl. 
Kongressen oversender fOl'lslaget til sekretariatet, idet den under 

hensyntagen til organisasjonenes lovbestemmel er uttaler -sin tilslut, 
ning til den prinsipielle opfatning som forslaget gir uttrykk for. 

Da der under de kommende tarifforhandlinger kan opstå situasjo
ner som er av avgjØrende betydning for den hele organisrusjon, beslutter 
kongressen at de taktiske <spørsmfil som er berØrt i forslaget må bli 
drØftet av sekretariatet i fellesskap med de interesserte forbund. 

Ad Dagsordenens punkt 4· 
Redaksjonskomiteen innstillet videre enstemmig, at sekretariatets 

innstillinger li dagsordenens punkt 4 a, b og c vedtas av kongressen.  

Votering: 
Ved voteringen blev forslaget fra N�rvik angfiende enmannskjØ

ringen vedtatt. 
Frank Hansens forslag oversendtes enstemmig sekretariatet. 
For lag 1 og 2 fra Oslo og Omegns faglige Samorganisasjon blev 

likeledes vedtatt efter redaksjonskomiteens innstilling. 
Bernt Jensen forslag likeledes. 
Birkelands forslag likeledes. 
HaDJS Johansens forslag besluttedes utsatt inntil videre. 
Lars Bakkens forslag vedtokes overensstemmende med red3)IDsjons-

komiteens innstilling. 
Lund-Olsens forslag utstår inntil videre. 
Forslaget fra Einar Gerhardsen. Redaksjonskomiteens innstilling 

blev vedtatt mot n ogen få stemmer. 
Redamsjonskomiteens innstilling i dagsordenen punkt 4 a, b og c 

blev vedtatt mot nogen få stemmer, som blev avgitt for Lund-Olsens 
forslag. 

Ordstyreren oplyste at A. E. Gundersens forslag ennu ikke var be-
handlet av redaksjonskomiteen og derfor blev å behandle enere. 

Permisjon. 
Fire Drammens-representanter anmodet om permisjon i anledning 

viktig møte pr.. sitt hjemsted. Permisjon blev gitt. 
Ordstyreren foreslo at der blev holdt kveldsmØte. Det blev vedtatt. 
Martin, TranmæZ: Valgkomiteen mr.. ha møte efter av lutningen nu. 

Lie i redaksjonskomiteen. 
HaZvard Olsen : Jeg vil foresIr.. at Trygve Lie tiltrer redak jons

komiteen i anledning forslaget fra Nil Norheim. Det blev vedtatt. 
Møtet hevet. 
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Eftermiddagsmøtet lørdag 21 februar. 
Ordstyrer : Elias Volan. 

Protokollen referertes og godkjentes uten bemerkninger. 

Landsorganisasjonen og Gen{ En protokollasjon. 
Elias Volan: Da det er reist tvil om den dispensasjon som fljømen· 

nene nu har fått og Landsorgani asjonens 'Stilling, vil dirigentene fore
slll. fØlgende til protokolls :  «Ved voteringen i denne flak er det intet 
endret i Landsorganisasjonens stilling til Arbeidsbyrået i Genf. 

Voteringen har kun gitt d ispensasjon fra den beslutning 'Som blev 
fattet av kongressen i 1925 for Norsk Matros og Fyrbøterunions ved
kommende.» 

Kongressen gav sin tilslutning til dirigentens opfatning. 

Bygningsarbeidernes og redaksjonskomiteens innstilling. 
Man fortsatte derefter behandlingen av redaksjonskomiteens inn· 

stilling i anledning forskjellige forslag om var den oversendt. For
slaget fra Hans Johansen var av komiteen fOMlått oversendt sekre
tariatet til videre behandling. 

Hans Johansen foreslo en redaksjonsforandring sådan, at «kon
gressen tiltrer forslaget og oversender det o. 'S. v.» Dette forslag blev 
vedtatt. 

Strandli m. fl.s forslag. 
Aksel Schultz: Det forslag redaksjonskomiteen har fremsatt, til

fredsstiller oss ikke, for det ier ikke noget mere enn hvad vi vet fra 
fØr. Den sier f. eks. «under hensyntagen til osv.», men vi har ikke bedt 
om at man skal pukke på loven. Det behØver vi ikke gå til kongressen 
for å få rede på. Jeg vil foreslå fØlgende forandring i reda�sjonskomi
teens innstilling : «Kongre sen ovel'sender for laget til sekretariatet og 
uttaler sin tilslutning til den prinsipielle opfatning som ligger i for
'slaget.» 

Strandli: Jeg slutter mig helt til Sehultz. Vi har vært inngjerdet 
hittil, men nu vilde vi ha en dØr åpen. Redaksjonskomiteen låser dØren 
og kaster nØklen på sjøen. Vedtar man reda�sjonskomiteens fODslag 
så gis der ingen dispensasjon for o s. 

Strek blev satt. 
Halvard Olsen: Det er jo nettop under hen yniagen til organisasjo

nens fellesskap og smidighet at vi har tillet fODSlaget slik som det nu 
foreligger, og det er jo nettop tilsiktet at man kal gå frem på den 
linje bygningsarbeiderne og andre vil. Jeg tror og å at Schultz; 
erindrer min tilling når det gjaldt Murerforbundet. Jeg mente at det 

kulde få fØre in kamp fritt. Det var min linje i representantskapet. 
Er det ikke å, chultz ? Schultz ( avbryter) :  Jo. Olsen ( fortsetter) :  
Og det har alltid vært min mening, men jeg vil fraråde at man på den 
måte vil tte organisa jonens lover helt ut av funk jon. Det kan godt 
være at itua jonen kommer til å ligge slik an at forbundene under hen-
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syntagen til ,situasjonen må tilkjennegi et annet standpunkt enn det 
man har innad. Schultz burde derfor ikke oprettholde sitt forslag. 

Aksel Schultz: Jeg er ikke tilfreds på nogen måte. Kunde det bare 
være Halvard Ol en i sekretariatet, .så vilde det nok være bra. Han 
var grei sist, og jeg holder av ham for dH. Hvad 1928 angår, å føiet 
sekretariatet sig efter omstendighetene og ære være dem for det. Men 
de som vet og kjenner de ,sterke kamper bak kulissene vet at det er 
ikke så lett. Lovene .skal holdes, men gi oss dispensasjon i dette tilfelle. 
Det er den beste taktikk man kan bestemme ig for. llvis jeg kunde 
være trygg på hvad Halvard Olsen sier, at vi ikke skal bli tvunget så 
var det nok all right. Men til å begynne med var redak'sjonskomiteens 
opfatning den, at man Iskulde slutte sig til I>rinsippet i vårt fOl'Slag. 
Senere kom en eller annen og fikk dette inn om «under ,hensyntagen 
til». IfØr det nu full krigsmaling, det blir til fordel for alle. 

N avnæoprop forlanges. 
Talernes rekke var n u  forbi, og 21 repre entanter forlangte navne· 

oprop. 
Ordstyreren: Kan vi ikke ta en prøvevotering fØmt. Navneopropet 

tar jo så lang tid. 
Fle1'e: Nei, navneoprop er forlangt i overen stemmelse med for· 

retningsordenen. 
Ordstyreren: Vel, så er det ikke noget annet å gjøre. 
Votering : 
For bygningsal'lbeidernes forslag blev der .stemt nei, for redaksjons· 

komiteens ja. 
Redaksjonskomiteens fOl'6lag blev vedtatt med 147 mot 131 stem· 

mer, om blev avgitt for bygning arbeidernes fOMlag. 
33 representanter var fraværende . .  
De 147 var fØlgende representanter : 
Arbeidsmannsforbundet : Anders Arntzen, Johan Berlid, Knut 

Hartmark og Magnus Reitan. Baker· og Konditorforbundet. Karl J. 
Andersen, Einar H. Lockert og Johan Nygaard. Bygningsarbeiderfor· 
bundet : Adolf Andreassen og Haakon Hansen. Centralforeningen for 
Boktrykkere : Olav Hindahl. Formerforbundet : Ludv. Johansen. HØv· 
leriarbeiderforbundet : Petrus Andreassen, Helge Brandsø, Sigurd Bu
næs, Paul Nil en og Emil Zachariassen, Jern- og Metallarbeiderforbun
det : O. Abrahamsen, Jonas Andersen, Olaf Andersen, Alfred Dannevig, 
Edv. Eriksen, Ivar Eriksen, Hans A. Hansen, Frank Hansen, Ole Hauan, 
Amandus Holthe, Karl Haarvik, Reidar Johansen, Jakob Amundsen, 
Hugo Kristoffersen, Anders KrØmcke, Josef Larsson, Konrad Nordahl, 
O. Ommundsen, August Pedersen og Nils Tandberg. J ernbaneforbun
det : E. Bakke, M. M. Bolstad, Ludv. Buland, Arne Eklo, Hans Johan· 
sen, Konrad Karlsen, Erling Kiil, K. Kri tian en og Henry Ottermo. 
Kjemisk Industriarbeiderforbund : Nils Apalnes, Trygve Bryne, Erling 
Bøckmann, Hj. G. Fostvedt, Hans Gunder en, Thorolf Hanæ , Halfdan 
Jønsson, Jørgen Jørgensen, Edv. Narvestad, Ambrosius Olsen og Ing, 
var Olsen. KjØttindustriarbeiderforbundet : Lars Evensen. Kommune
forbundet : S. Aar und, Nils Aune, Johan Berg, O. Bottolfs, H. E. Enge-
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bretsen, Olaf Eriksen, Sverre Johansen og O car Torp. Matro - og  Fyr
bøterunionen : Gunvald Hauge og B. Øian. MØbelindustriarbeiderfor
bundet : Waldemar Svend en. Næring - og Nydelsesmiddelarbeiderfor
bundet : W. A. Hartmann og Henry Jakobsen. Papirindustriarbeider
forbundet : Edv. Blom, Erland Borgersen, Andr. H. Ek, Harald Ellef· 
sen, Erling Hansen, Hans Lund, Karl Nedberg, P. Nikolaysen, Ole Ryp
aas, Anton olbakken og Amund Torger en. Postforbundet : Ole Hel
land og O. L. Strøm. Skog- og Landarbeiderforbundet : Kittil Berg, A. 
H. Buflod, Steinar Dybendal, L.  S. Hangaard, Ole Kiste, Svend Kvarud, 
Martinius Nordal, Oskar LØken, Evald Nilsen, Kristian Norheim, Pet
ter Sveen og P. H. Vestad. Skotøiarbeiderforbundet : A. E. Gundersen, 
J. Helle, J. Larsen, Carl Stjernstrøm og Arne Søsveen. Skredderforbun
det : Witali Andersen og R. �faaren. Stenindustriarbeiderforbun
det : Henry Hansen, Hitle Karlsen og Einar Olausen. Transportarbei
derforbundet : Josef Collier, Hans Fladeby, Alfred Gundersen, Olaf 
Hansen, Berent Jensen, Johs. Johannessen, Anton Kvalsnes, llan A. 
Larsen, Ingvald Malde, Jørgen Nilsen, Gerhard Olsen, Kristian Olsen, 
Ole J. Olsen, Simen Simensen og Einar Sundsbak. Oslo og Omegns 
Samorganisasjon : Gunnar Disenaaen og Louis Johansen. Bergen og 
Fylkenes Distriktsorganisasjon : Paul Amundsen, Anders Andersen, K. 
Furuskjeg, Knut Huseth og B. Thun helle. TrØndelag Samorganisasjon : 
Johan Dyrdahl, Johs. Togstad og Karl TØmmeraas. Stavanger & Om
egn og Haugesund : Frantz Johansen, Nils Norheim og Adolf Olsen. 
Østfold Fylke : Carl Andersen, Sig. Bergmann og Viktor Moberg. Akers
hus Fylke : Adolf Amundsen og Karl Aug. Olsen. Opland Fylke : Aslak 
Slette og Martin Smeby. Buskerud Fylke : Floritz Gundersen, Jens Jen
sen og Thorvald Nilsen. Telemark Fylke : Kristian Hansen. Vestfold 
Fylke : Antlt. Christiansen og Adolf Kristoffersen. Aust-Agder Fylke ; 
Albert Karlsen.  

De 131 var fØlgende : Arbeidsmannsforbundet : Lars Bakken, Ber
gundhaugen, Waldemar Larsen, Andreas Rekve, Ju tin Rødaas, Hans 
RØste, Johs. O. Selfors, Simon imonsen og Alfred Stenbak. Bokbinder
forbundet : Ingrid Berg, Nils Jensen og Øistein �farthinsen. Bygnings
arbeiderforbundet : Edv. Arnesen, Malfred Berg eth, Ivar Ertresvaag, 
Olaf Fossum, Olai Halden, O car llansen, Jo ef Jensen, Oskar Johan
sen, Nil Kvale, John Kvande, W. Lyngholm, Peder Mathiasen, Nils 
Nilsen, Ole Nor, Ole Ol en, M. Skogly, Magnus Soltvedt, Martin 
Strandli, Fillip SØderblom og llalvor Sørum. Centralforeningen fol' 
Boktrykkere : Bernh. Berentsen, Arne Forseth, Johs. l lulthin, A. "\V. 
Hultmark og Enok Rasmussen. Elektriker- og Kraftstasjonsforbundet : 
O. M. llaugen og Kr. Ro enlØv. Formerforbundet : SØren llagen. HØv· 
leriarbeiderforbundet : Ingmar Lille and. J ern- og Metallarbeiderfor
bundet : Emil Andersen, Frithjof Andersen, William Borger en, Rag· 
nal' Chri ten en, C. A_ Cithen, Georg Jen en, Erling Johan en, N. V. 
Kri tiansen, Wm. Lund-Olsen og Ragnar Ra mu en. Jernbaneforbun
det : K. A myhr, H. BjØrn gaard og L. Eli. Kjemi k Indu triarbeider
forbund : Arthur Berby, J. )1. Rem eth, Gotleib Thoma ·en og Knut 
J.  Vik. Kommuneforbundet : Wilhem Berntzen, Johan Jentoft, Clemet 
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Johannessen, Arthur Karlsen, Oskar Karlsen, Kr. Kristensen, Olaf 
Lundbye, Karl Madsen, O. C. Moe, Erling Olsen, E. E. Rudlang og C. 
Strøm. Litografisk Forbund : Rob. Kopp. Lokomotivmannsforbundet : 
M. Heggestad. Murerforbundet : Alf Gurllaksen, Trygve Nilsen og Aksel 
Schultz. MØbelindustriarbeiderforbundet : Olav Olsen. Nærings- og Ny· 
deIsesmiddelarbeiderforbundet : Sverre Adamsen, Runge Andresen, Jens 
Berg, Rich. Hansen, Johan Hoff, Osvald Johnsen, Kasper Erstad, Ma
thias Larsen og Karl Lie. Papirindustriarbeiderforbundet : Hans Gjeld· 
næs, Ludv. Gyllesten, Frithjof Johannesen, Bernh. Martinsen, J. KIev· 
foss Karlsen, Anton Pedersen, Peder Pedersen, Hans Petersen og Jens 
A. TØnderud. Postforbundet : Olaf Sørensen. Skinn-, Lær- og Gummi
industriarbeiderforbundet : Joh. P.  Nilsen. Skog- og Landarbeiderfor
bundet : Martin Bergersen, Kr. Evensen, Kr. Holmen, Kr. Land, Ole 
Leknes, Magnus Merli og A. Nygaardsmoen. Skredderforbundet : Maren 
Pedersen. Tekstilarbeiderforbundet. Anna Nilsen. Tobakkarbeiderfor
bundet : Johs. Abrahamsen og Hj. Johansen. Arbeiderpartiets Presse
forening : Olsen-Hagen. Oslo og Omegn Samorganisasjon : Severin Ar
nesen, Johan EngstrØm, Einar Gerhardsen, Peder Gulbrandsen, Ole J 0-
hansen, Herberth Rygaard og Ole østmoen. Bergen og Fylkenes Di
striktsorganisasjon : Nils Hansen. TrØndelag Samorganisasjon : Johan 
Kvam. Østfold Fylke : Leonard Bengtson, Oskar Lauritzen og Karl E. 
Pettersen. Hedmark Fylke:  Ludvik Johansen og M. Smestad. Tele
mark Fylke : Karl Bratsberg og Olaf Karlsen. Vestfold Fylke : Konr. 
Karlsen. Vest-Agder Fylke : O. J. Omland. MØre Fylke : Ole Nerland. 
Nord-TrØndelag Fylke : Adolf Holm. Nordland Fylke : O. Sandvik. 
Troms Fylke:  Petter Hansen. Finnmark Fylke : ThorbjØrn Dahl. 

FØlgende 33 representanter var fraværende : Anders Haugen, S. A. 
Danielsen, Harry Nilssen, Nils Heggland, Hans Eriksen, Hans Hegg, 
A. Gulbrandsen, Otto Karlsen, Johs. Pettersen, Kristian Rothaug, G. 
Sethil, Robert Lund, Anders Birkeland, J. Didriksen, Idar Hamsaas, H. 
Michelsen, Chr. Systad, Anton Ask, Aslak Nielsen, Karl Sørensen, Rolf 
Jahrmann, Joh. Ødegaard, Lucie Andresen, Signe Augustin, Olaf Han
sen, M. Johansen, Ingvald Olsen, Meyer Johansen, Edv. Mørk, Karl 
Bjurstrøm, Arne H. Arntsen, M. Knudsen og Flood-Engebretsen. 

Arbeidstiden foranwih'es. 
Ordstyrel'en forslo at kongressen arbeidet til kl. 20.30. 
Hans F'ladeby foreslo til kl. 20. Dette siste forslag blev vedtatt 

med stort flertall. Enn videre besluttedes å begynne sØndagens forhand· 
linger kl. 9 form. 

Pu nkt 10:  Kooperasjonen. 

Man gikk derefter over til dagsordenen punkt 10 : Kooperasjonen. 
Herunder samarbeidet med Norges koop. Landsforening og gjensidig
hetsoveren komsten med samme. 

FØlgende forslag forelå : 
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Fra Ålvik Arbeiderforening. 
Da den kooperative bevegelse er utgått fra arbeiderbevegelsen og 

er ment som et ledd i arbeiderklassens kamp til å fremme sociale for
mål, beslutter kongressen samarbeide mellem N. K. L. og Landsorga
nisasjonen på klassekampens grunn. 

Motivering: 
Den kursendring som kooperasjonen i de siste år har tatt, og de 

beslutninger som siste kongress knesatte, er i sin form og innhold en 
avstandtagen fra at fagbevegelsen skal ha nogen som helst innflytelse 
på samvirkebevegelsen. 

Foreningen mener, at fagorganisasjonen og den kooperative beve
gelse må gå hånd i hånd, og at der er fellesinteresser til stede som til
sier at et samarbeide på dette område er nØdvendig. 

Den politiske nØitralitet bØr ikke føres i den form, at kooperasjo
nen etablerer et samarbeide med helt borgerlige institusjoner, mens 
den på samme tid stiller sig lunken overfor fagorganisasjonen. 

Fra Rjukan Arbeiderforening. 

Ad kooperasjonen. 
Efter de erfaringer på den sist avholdte kongress i N. K. L. hen

stiller vi til sekretariatet å opta spØrsmålet om fagbevegelsens stilling 
til kooperasjonen på kongressens dagsorden, sA. dette spørsmål kan bli 
tydelig klarlagt. 

Fra sekretariatet. 
Landsorganisasjonen sendte sammen med Det norske Arbeider

parti i november 1929 fØlgende skrivelse til styret for Norges koopera

tive Landsforening : 

Efter den politiske samlingskongress i 1927 er det etablert et fast 
organisasjonsmessig samarbeide melem Arbeidernes faglige Landsorga
nisasjon og Det norske Arbeiderparti. Dette samarbeide formidles ved 
en samarbeidskomite med to representanter fra hver organisasjon samt 
en sekretær. 

For den organiserte samvirkebevegelse i vA.rt land er der mange 
spØrsmål av Økonomisk og politisk art av den største rekkevidde for de 
organiserte forbrukere. Således kan nevnes skattelovgivningen, han
delslovgivningen, trustbevegelsen, mØlle- og kornspØrsmålet, oplysnings
virksomheten etc. Disse spørsmål behandles og avgjøres som regel efter 
politiske linjer og klasselinjer. Og deres avgjØrelse kan få stor betyd
ning for samvirkebevegelsens stilling og videre utvikling. 

Vi henstiller til det ærede styre for Norges kooperative Landsfor
ening A. ta op til overveielse om det ikke skulde være formålstjenlig 
for Landsforeningen A. tiltre den foran nevnte samarbeidskomite med to 
,representanter. Derved vil der etableres et fast organisasjonsmessig 
samarbeide mellem de tre hovedorganisasjoner pA. det faglige, politiske 



282 

og kooperative område, hvilket vi mener også vil tjene til å styrke for
brukernes organisasjon og Øke dens innflytelse. 

Idet vi henviser til den klare stilling partiet og fagorganisasjonen 
alltid har tatt for samvirkebevegelsen, uttaler vi håpet om at Norges 
kooperative Landsforening vil finne det riktig å gå med på et organi
sasjonsmessig samarbeide som av oss foreslått. 

Denne henvendelse fØrte til at spØrsmålet om samarbeide blev reist 
innenfor kooperasjonen. Samarbeidstanken støtte på sterk motstand, 
hvilket også kom til syne på Den kooperative Landsforenings kongres 
i Nidaros ommeren 1930. Forslaget om samarbede blev avvist av 
kooperasjonen, særlig med den begrunnelse, at et ådant samarbeide 
vilde stride mot kooperasjonens «nØitralitet». 

Sekretariatet inn tiller at fagkongressen vedtar fØlgende : 
«Kongressen uttaler at den anser kooperasjonen om et viktig ledd 

i den samlede arbeiderbevegelse, innenfor hvilken solidaritet og sam
arbeide må settes i hØi ætet. 

Kongressen gir derfor sin prinsipielle tilslutning til sekretariatets 
opfatning og bestrebelser for å få knyttet et fast samarbeide mellem 
hovedorganisasjonene på det faglige, politiske og kooperative område, 
med oprettholdelse av hver hovedorganisasjons fulle suverenitet og uav
hengighet. 

Kongressen opfordrer alle tilsluttede avdelinger og medlemmer å 
drive et planmessig arbeide for kooprasjonens fremgang og vekst og 
for etablering av et praktisk og saklig samarbeide med den Øvrige 
arbeiderbevegelse.» 

Sekretariatet gjør opmerksom på at der f. t. fØres forhandlinger 
mellem Landsorganisa jonen og Kooperative Landsforening om opret
telse av en avtale som trekker op linjene for behandlingen av faglige 
konflikter ved kooperati"e virk omheter. Et eventuelt resultat av 
disse forhandlinger vil bli forelagt kongressen. 

Jens Teigen: Den kooperative organisasjons stilling til fagorgani
sasjonen og partiet har ofte vært oppe til behandling og det har alltid 
vært fremholdt at det skuI de være samarbeide mellem disse 3 grener, 
men det har gått her som i så mangt annet at vi er kommet i en for
kjert stilling ved de forhold vi kom op i ved splittelsen på det politiske 
område. Efter samlingen kom spØrsmålet atter op og en skrivelse blev 
sendt N. K. L. om å delta i en felleskomite med fagorganisasjonen og 
partiet. Imidlertid meddelte kooperasjonen at den kunde samarbeide 
med Landsorganisasjonen, men ikke med noget politisk parti. Det fant 
vi ikke tilfredsstillende, enn mer all den stund kooperasjonen er reist 
av arbeiderklassen og er båret frem av den til hvad den er idag. Jeg er 
opmerksom på at det forhold er noget endret ved at andre er kommet 
til, men kooperasjonen bØr ikke derfor gi et annet uttrykk. Vi foreslår 
derfor en prinsipiell uttalel e om at kongres en anser kooperasjonen som 
et viktig ledd i den amlede arbeiderbevegelse. Allerede i 1912 på den 
skandinavi ke arbeiderkongre , da di kusjonen gikk om hØie t om ar
beiderbevegel en organisa jon former og taktikk vil jeg citere hvad 
Lian sa der : 

• 
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«Det er en absolutt betingelse for å få det rette syn på fagorgani
sasjonen, at man ser arbeiderbevegel en som en tor enhet, hvor.,av den 
faglige bevegelse kun er et enkelt ledd. 

Det er 'sagt fØr, men det må gjentas, at arbeiderkla sen vil om.skape 
amfundet ved de tre bevegelser : den faglige, den politiske og den 

kooper-ative. De kal virke gjensidig. Utfylle hinannen, støtte hin
annen og tilsammen være det verktØi, om i den olidari k ammen
sluttede arbeiderklasses hånd kal fullfØre det store verk. 

Som den, der kal få et overbli,klk over den vei han har tilbakelagt 
og den marsjlinje han har foran -sig, må gå op på en utsiktshØide, så 
må vi også e den faglige bevegelse fra et så hØit utsiktspunkt, at vi  
samtidig kan iaktta den politiske og kooperative.?> 

Og videre sa han : 

«Fra dette standpunkt ser vi, at det som er allermest nØdvendig, 
el' å få arbeidermassene i d rift. Få dem frem i marsjtakt. Det annet 
likeså nØdvendige er å holde veien åpen, så ikke fienden skal sperre 
den. Det tredje er å holde den rette linje frem uten å komme inn 
på krokveier. Og det fjerde e r  å forsyne hæren med proviant, .gå den 
ikke utmattes på veien. 

Alt dette <skal utrettes gjennem den faglige, politiske og koopera
tive bevegelse. Derfor må de ikke adskilles, de må virke sammen, ti 
ellen> er det ikke mulig å fØre vår sak til seier. 

River man en av ditSse bevegelser ut av sin ammenheng og forsØker 
alene ved dens hjelp å omskape samfundet, da sprenger man dens 
naturlige ramme. Den strekker ikke til overfor et ·sådant ewsperiment 
og blir derfor skakkjØrt. 

Det samme inntreffer på en annen måte, hvis man vil, at en av 
disse bevegeliser ikke skal bruke i det sociale om kapningsarbeide. Da 
innsnevrer man den virkeområde, den blir forkrØblet og taper en del 
av sin verdi for arbeiderkla sen.» 

Videre blev det uttalt : 
«Kooperasjonen gjør den faglige bevege}se tjenester på annen vis, 

men dog ålede at det virker i amme retning. 
Eftersom arbeiderne elv på den ene side og amfundet på den 

annen side overtar handel og produk jon, blir hver omfattende kon
flikt en lammelse av den private bedrift. 

Ti under konilikten vil f. €k . den kooperative bedrift erobre nytt 
marked, eller den vil tøtte arbeiderne i dere kamp ved å for yne dem 
med levned midler. 

Den vil i ær virke drepende for lockoutene og det vil på kynde den 
ociale utvikling i den riktige retning. 

Ennu tål' vi ikke med en. kooperasjon, om på dette område kan 
utrette så tore ting. )len utviklingen går den rette vei i alle nordiske 
land. Agita jonen el' levende. Den kooperative bevegel e betydning 
for kla ekampen blir mere og mere klar, og dermed er og å bevegel en 
utbredel e og effektivitet kun et tid pØrsmål. 

Vål' opga\-e er il. rykke mot utbytterne fra di e tre hold, hvorved 
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vi stiller oss med utviklingens sterke vind i ryggen og tvinger mot
standen tilbake til det dØende systems passive motstand. 

Når vi er klar over disse to mektige allierte 'bevegelser, som skal 
supplere fagorganisasjonens kamp, så er der ingen grunn til å se sort 
på si,tuasjonen, selv om vi n u  ved arbeidsgiverorganisasjonens raske 
vekst er 'stillet vanskeligere i det enn for !Il.ogen år 'Siden.» 

D ette kan være nok å citere, men altså allerede i 1912 sa man ganske 
tydelig i fra om disse ting. I tilslutning til disse uttalelser blev det 
vedtatt en resolu jon mot 25 stemmer, om at de tre bevegelser skulde 
stå sammen. Jeg blev derfor ikke lite forbauset over at det endog var 
partifeller som var imot dette. Imidlertid møtte forslaget motstand 
fra N. K. L., idet de .reiste slagsordet : politisk n Øitralitet. Det var jo 
ikke meningen med dette ,samarbeide å trekke den kooperative bevegelse 
med i valgkampen eller ved opsettelse av valgprogrammer eller i de 
faglige streiker. Hver skulde være selvstendig. Forholdet er jo også det 
at kooperasjonen trenger støtte mot spekulasjon i tollsaker, pengesaker 
og lovsaker, og for å få sine saker gjennemfØrt så er det jo nettop par
tiet 'som er på vakt når det gjelder disse interesser. Det er ut til at 
kooperasjonen skal optre slik i dette samarbeidet at det blir ensidig. 
Det er akkurat som læreme og lærerinnene i sin -tid kom til partiet i 
Oslo, d a  det hadde makten, og sa at nu måtte da partiet gå til lØnns
forhøieIser. De visste jo at partiet hadde skolen interesser varmt på 
hjertet. Men når valget kom, så vi ikke noget mere til dem. Et slikt 
ensidig samarbeide har også lett for å bryte i stykker. Et samarbeide 
må være slik at det holder i alle livets forhold, i gode om dårlige tider. 
Aldri har det 'falt nogen inn å be om 5 Øre fra de� kooperative bevegelse. 
Tvert imot, vi har ofret mange penger for agitasjon for kooperasjonen. 
Vi har i Landsorganisasjonen hatt et kooperativt u tvalg i mange år, 
og det har fått bevilgninger til stadighet for å drive oplysningsvirksom
het om kooperasjonen. Og vi har arbeiderpressen som til stadighet har 
agitert for kooperasjonen, slik at den har tapt annonser på det. Vi må 
komme ammen på ,samme linje <som det var meningen i 1912. Jeg vil 
også si at det er grunn for arbeiderklassen å være på vakt her. Der er 
tendenser oppe til at kooperasjonen glir unnav. Vi må derfor i tide se 
å pense kooperasjonen inn på den t-iktige linje, at den samarbeider med 
arbeiderklas en. Det påståes at kooperasjonens mål og midler er vare
omsetning og vareproduksjon. Det er ikke deres sluttmål. Formålet er 
jo tydelig det å avskaffe kjØbmennene og privatkapitalismen og det el' 
socialistisk handling. Det blir alltid sagt fra motparten, hvad koopera
sjonen er. Den blir aldri betegnet for nØitral, fra det hold. Og når de 
videre er så engstelige for at det vil skade og hemme kooperasjonen å 
gå til dette samarbeide, så forstår jeg ikke det. Arbeiderklassen utover 
i landet er kooperasjonen som en klassesak. I Oslo kan vi skaffe med
lemmene fortjenester ved å være medlemmer, så der kunde det på sett 
og vis la sig hØre at begrensningen bare er å kaffe varer til billigst mu
lige pri er. Men når vi kommer utover landet, hV<Jr samvirkelagene intet 
overskudd gir, hvilken opgave skal de der ha ? Der ier vi jo alltid at 
for saken kyld må de holde på, elv om de må ofre noget. Det nytter 
ikke å si til dem at de skal holde på å være nØitrale. Den eng tel e de 
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har her, er forunderlig, for ingen tenker å slå inn på det merkantile. 
Det har vi i\rlke tid til engang. Kooperasjonen kal være et apparat som 
skal nyttiggjØres o s, og ikke bli avhengig av kapitalistklassen. Enhver 
vil også forstå at det er av interesse for kooperasjonen at spØrsmålet er 
reist. Og det var å håpe at den engstelse som har vært til tede innen 
kooperasjonen nu måtte gi sig. 

Andreas Juel: Jeg er gjest her og kan ikke legge mig bort i hvad 
de vil komme til å fatte av beslutninger. Jeg står i spissen for en organi
sasjon som også har vedtatt sine be lutninger, nu senest på kongressen 
i Trondheim 1930. Det var en beslutning som var fore lått av represen
tantskapet, hvor Teigen er medlem. Det var enstemmig vedtatt der, og 
blev det også på kongre sen. Det forundrer mig da at Teigen nu ikke 
lenger er enig. Utgangspunktet burde vel være hvad Landsorganisasjo
nens kongress vedtok i 1910. Da vedtok de et positivt for lag. Da hadde 
de nedsatt et utvalg som gikk gjennem spØrsmålene og det blev en inn
,stNling på 6-7 punkter som blev vedtatt. Det gav uttrykk for at ko
operasjonen skulde sØke tilslutning til alle, uten hensyn til politisk 
opfatning. Jeg står på det, og det er et greit standpunkt. Det er så uklart 
hvad man mener med samarbeidet. Kooperasjonen skal ikke befatte sig 
med valgkamp eller politi ke prinsipper eller faglige kamper, sa Teigen. 
Men samtidig .gier han at vi skal samarbeide i «gode 'som dårlige tider». 
Den 'kooperasjon vi har her i landet idag, har arbeidet sig frem på det 
grunnlag som er -knesatt i våre lover. Den er vokset op på nØitralitet. 
Skulde vi gå fra det standpunkt, så vil det se ille ut. Vi er et lite land, 
og tynt befolket. Det vilde være ti� ubotelig skade for arbeiderklassen 
å slå inn på en .slik linje, for det vil kunne umuliggjØre at den får et 
slikt våben som kooperasjonen er. Jeg vil minne om at kooperasjonen 
utover hele verden inntar samme standpunkt som oss, med und1ngelse 
av Belgia, Sovjet-Unionen og Italia. De v,il finne at de som Økonomiske 
affærer hevder ,sin 'nØitralitet. Det er enn ' videre skapt sterke koopera
tive sammenslutninger av bØndene på produksjonens område. Hvad 
vilde vi si hvis hØire og bondepartiet ,skulde bruke disse til fremme av 
sine saker, tjene deres formål ? Vi vilde nok protestere og med rette. Vi 
må derfor være forsiktig her. Det bunner store kapitaler i kooperasjo
nen. Å handle er ikke det amme som å ta politi8k standpunkt. Teigen 
sier at vi kulde stikke undav. Jeg vet ikke hvor vi kulde gjØre av oss. 
Fabrikkene ligger der jo, butikkene ligger der. Vi -kan da ikke stikke 
av med det. I våre lover vil Teigen finne kooperasjonens sociale stilling. 
Jeg vilde meget beklage hvis denne kongress skulde gå fra det grunnlag, 
som blev vedtatt i 1910. Det vil være til skade for begge parter. Isteden
for å vedta noget nu å tok man heller spØrsmålet op til drØftelse ved 
en alsidig sammen att komite. Våre be lutninger er fattet enstemmig 
og det skulde vel ha noget verd. Når man ier at man ikke kal blande 
sig op i den annen organi a jons beslutninger, å bØr man vel ikke und
late å ta hen yn til våre en temmige beslutninger. De vilde nok fØle 
dere tØtt hvis 'kooperasjonen på sine kongre er besluttet om hvordan 
fagorgani a jonen kulde optre. Og med rette. 

Karl TØmmeraas : I tilslutning til hvad Teigen a, vil jeg minne 
N. K. L. formann om hvem om har bygget op koopera jonen. Det er 
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arbeiderne, fiskerne og småbrukerne Qg derfor vedtok man i 1910 å. 
samarbeide. Jeg har forstått nøitraliteten sftdan at man sa til alle : kom 
til kooperasjonen, til våre samvirkelag, hvilken tro du enn har. Men 
hvordan har forholdet vært mellem den faglige og k ooperative ledelse ? 
Det blev enstemmige beslutninger på den kooperative kongress i Trond· 
heim ifjor. Ja, hvorfor ? Jo, fordi det var reist en slik ,stemning fra 
N. K. L.s ledelse omkring denne 'Sak at det vil de ha gått galt om ikke 
vi andre hadde tatt fornuften fangen. BØnderne kommer i]{lke til koope· 
ra-sjonen av annen grunn enn for å få utbytte. Når det ophØrer å vender 
de den ryggen. llvis det hadde vært ærlig vilje til stede hadde koopera· 
sjonen samaJl'beidet med Arbeidernes Landsbank, istedenfor BØndernes 
Bank. Jeg har ikke ment at vi <skulde diktere N. K. L. hvad de skal 
foreta ig. Men legg merke til at bare da Landsorganisasjonens for
mann på N. K. L.s kongress holdt en hilsning,stale, å reiste det sig 
fra Stavanger-bØnder krav om at man ved næste kongress nærmere 
skulde undersØke om hvem som kulde innbydes. Man får inntrykk av 
at det forSØkes bevis t å. sette de inn i ledelsen om har med motparten 
å gjøre. 

Strek blev -satt. 

Justin Rødaas : Da samvirkebevegelsen gjorde -sitt inntog var det 
ut fra den forutsetning at man skulde hjelpe arbeiderklassen. Men vi  
ser n u  at  på en rekke steder utover landet møter bØndene frem på de 
kooperative generalforsamlinger og begynner å bli de avgjØrende. Vi 
må bort fra det forhQld vi n u  har. Jeg vil foreslå. fØlgende : 

«N. K. L. har gjennem de senere år i stigende grad utviklet sig i 
reak jonær retning. Mer og mer har N. K. L.s ledelse lagt hovedvekten 
på å erobre de borgerlige og småborgerlige elementer for kooperasjonen 
på et rent kapitalistisk grunnlag. Overfor arbeiderklassens 'kamp inn
tar N. K. L. en fullstendig passiv eller fiendtlig holdning. I forholdet 
til de arbeidere som er beskjeftiget i N. K. L.s foretagender stiller ledel
sen sig nØiaktig på samme standpunkt som enhver annen arbeid kjØ
per. Det reformistiske fagforeningsbyråkrati og ledelsen i D. N. A. 
SØker i sine bestrebelser å kon olidere reformistenes samlede kraft
resurser for å få. et sterkere tak over N. K. L.s ledelse. Den motstand 
som dette har vakt i N. K. L.s ledelse er d iktert av hensyn til de mest 
borgerlige og fasei tiske elementer i kooperasjonen og berØrer intet av 
det som idag er hovedspØrsmålet for arbeiderklassen i dens forhold 
til kooperasjonen. Fagoppo isjonen fastslår at det er en bydende 
nØdvendighet for hele den norske arbeiderklasse å reise kampen for 
å trekke koopera jonen inn i arbeidernes brede kampfront mot kapital
ismen. Mot reformistenes fal !ke parole om samarbeide <>g enhets
front på toppen mellem det ocialfascistiske byråkrati i D. N. A., Lands
organi asjonen og N. K. L., stiller fagorgani asjonen parolen om med
tagel en av koopera jonen i massenes enhet front i kampen mot borger
skapet politi ke orr Økonomiske offensiv. For gjennemfØrelsen av dette 
stiller fagoppo i jonen fØlgende hovedparoler : 

1. Kooperasjonen under tøtter alle arbeidere under treiker og 
konflikter ved utdeling av mat til de streikende, kreditgivning, innsam-
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ling av matvarer til de streikende og understØttelse av dem ved frie 
lokaler, tran portmidler etc. 

2. Understøttelse av de arbeidslø e og arbeidere på inn krenket 
tid, billig levnet middelfoI'Syning etc. 

3. Kamp mot den borgerlige utvikling av koopera jonen, mot det 
reformistiske samarbeide på toppen og utnyttel en av koopera jonens 
krefter og pengemidler til den socialfascistiske undertrykkelse av arbei
derne og dere kamp.» 

Chr. Systad: De fagorganiserte arbeidere har mange svin på sko
gen når det gjelder koopera jonen. De som er til tede her må ta sig 
mer av kooperasjonen enn de ter gjort. Vi merker nok fremgang og 
jeg vi l  ti den forbindel e rette en takk ti l  arbeiderpres en som har 
gjort et tort 'slag her, og har vekket de fagorganiserte arbeidere til 
tenkning. Det er så meget gledeligere for oss som i 30 år har arbeidet 
med kooperasjonen. Det var tidligere ganske umulig å fli nogen større 
Ørens lyd om k<>opera jonen, enten det nu gjaldt på fagkøngres er eller 
på land'smØter. Jeg vil komplimentere kongre sen nu som omtrent 
samtlige påhØrer denne sak. Jeg vil også si at arbeiderklassen har 
helt andre interesser av kooperasjonen enn bØnderne. FØrst og fremst 
som forbrukere og videre som klassebevisste arbeidere. Det må skje 
en kur forandring i N. K. L. Vi må få en arbeiderkooperasjon i N<>rge, 
og det er dette om ligger til grunn for spØrsmålet som foreligger nu 
om å komme til et  nærmere samarbeide mellem fagorganisasjonen og 
kooperasjonen. Indu.striarbeiderne syn må fli komme til uttrykk. 
Og det er dette samarbeide Juel ikke vil f<>rstå. Vi som er organisa
sjonsfolk ()g kooperatører resonnerer som så at kooperasjonen er 'sam
arbeide og saanarbeide er kooperasjon. At Juel møter til konferanae 
med Landsorganisasjonen og Partiet kaller jeg samarbeide. Jeg tr()r 
også at Juel forstår dette likeså godt som mig. Å kjøpe mør ,i Norge 
er ingen politisk sak, sier Juel, men det er nu fØrst ()g fremst arbei
derne som har interesse 'av dis e fabrikker. Det er de om har reist 
disse, og det er de som tøtter de kooperative forretninger. HØire· 
menn tar intet hensyn til hvor de kjØper .gine vaæer. De bare kjØper 
hv()r det er billig. Vi behØver aldeles ikke li vedta b lutninger for 
å lokke overklassen til kooperasjonen. 

Adolf Amun4sen: Jeg blev hØilig forbau t over N. K. L.S stil
ling til amarbeidet. Kooperasjonen har den hele tid vært tenkt som 
et ledd i kla ekampen og om fØlge derav itter og å Juel om for
mann for denne bevegelse. Det har -alltid vært ment slik som Lian 
a i in tid, at vi er en treenighet - den faglige, politi ke og koopera· 

tive. Jeg vil anbefale at vi fort att agiterer for koopera jonen og at 
vi ørger for at arbeidernes innflytelse bHr større. 

Torbjø1'J� Henriksen : Andrea Juel a at denne kongre s burde 
ta hen yn til hvad N. K. L. kongre be"luttet i 1930, og det er vel 
fo åvidt riktig. :lien vi har nu her hØrt hvordan denne en emmighet 
har kommet i tand. Det er mulig at den kooperative ledelse idag kan 
e '8lik på det at de kan gi hipp til denne kongr om ' holde fingrene 

av fatet. Men man m dog være opmerk om på at det har vært de 
fagorgani erte om har reist koopera jonen, og det er dem om hal' 

• 
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arbeidet den frem og ;i alle år holdt den kooperative tanke levende. 
Vår bevege1se er gjennem fagorganisasjonen å tilkjempe o s best mulige 
lØnnsforhold, og på den annen side er V'i levende interessert i, som for
brukere. å få mest mulig igjen for pengene våre. Og da går det ikke 
an å lØse de to ting fra hverandre. Det er ikke her spØrsmål om å 
lage politiske samvirkelag. Det vilde bli små sekteI'listiske avdelinger 
uten Økonomisk betydning, ,sa Juel. For den belg1s.k:e samv'irkebeve
gelse er forholdet det at det ikke blir ansatt en eneste funksjonær der, 
uten å være medlem av arbeiderpartiet. Var det amme tilfelle her 
i landet, vilde nok også meget være anderledes. Det er ingen under
kastelse, men på 1ike fot man vil ha dette samarbeide. Sekretariatet 
har i sin innstilling på side 48 en henstilling til kongressen, hvori det 
opfordrer alle tilsluttede avdelinger og medlemmer å drive et plan
messig arbeide for kooperasjonens fremgang og vekst og for etable
ring av et praktisk og ,saklig am arbeide med den øvrige arbeider
bevegelse. J eg vil spe ielt henlede kongressens opmerksomhet på dette, 
og at man optar et målbevisst arbeide innen kooperasjonen så den får 
den utvikling som vi mener den bØr ha. Derved vil man komme vekk 
fra de tendenser man har lagt merke til i de senere år. 

Konrad Karlsen: Kooperasjonen er vokset sig ..sterk på grunn av 
sin nØitralitet, blev det sagt. Jeg mener det motsatte. A rbeiderne 
har bygget op sine faglige og politiske organ'i<sasjoner, og så �mart de 
har hatt råd og anledning til det, har de gått til oprettelse av sam
virkelag. Det er nettop en politisk linje, og det store flertall av arbei
dere har aldeles ikke sett på dette som en nØitral handling. Vi har 
imidlertid ett at så 'snart det er kommet inn nye lag av befolkningen 
i samvirkelagene, så har- de tatt makten og det ser ut til at det er dem 
man skal ta mest hensyn til. Men derved kommer man i motsetning 
til arbeiderbevegelsen. Man får fØlelsen av at den kooperative beve
gelse ikke lenger er med. Vi står ved en ..skJillevei her. Det er ikke 
lenger den realitet i kooperasjonen som tidligere. Derfor er heller 
ikke arbeidernes opslutning om kooperasjonen så tor som tidligere. 
J eg vil anbefale sekretariatets forslag. Jeg skulde Ønsket klarere og 
sterkere uttrykk, men det får være nok med det sekretariatet foreslår 
denne gang. 

Ommund Ommundsen: Jeg var til stede ved kongressen i Trond· 
heim og det er riktig at den forlØp rolig. Og hvorfor ? Jo, fordi man 
var fornuftig og så på saken om sådan uten å være med å vedta ting 
som kunde splitte. Hvis ikke kooperasjonen er den samme idag som 
tidligere, så har vi ikke lenger nogen nytte av den. Men det er ikke 
selve kooperasjonen, men de personer som leder den som ikke har ut· 
viklet sig, eller holdt mål med arbeiderbevegelsens fremmamj. BØn· 
derne i Rogaland er kommet til dekket bord, og kal altså ta fra dem 
som har reist koopel'a jonen og har slitt med den i mange år. Jeg vil 
henstille til kongressen at den gir Juel anledning til å fremkomme 
med for lag til en lik komite som han omtalte. Det er nettop det vi 
Ønsker. 

Oscar Torp : Det er et par ting vi kan være enig om, og det er 
at de fagorgani erte har bygget op kooperasjonen, og når de har gjort 

• 
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det, å er det for å tøtte sin kla ekamp. Hvorfor blev beslutningene 
på N. K. L. kongre enstemmige. Hvad var forholdet. Foran den 
kongre s gikk det en ,'ær agita jon fra dem om leder koopera jonen. 
Det kan ikke tvistes om at den gang den nuværende ledel e blev valgt, 
så kulde de være vaktmann kaper om elve den kooperative ide. ITvad 
blev vi vidner til ? Jo, at de forkludret dette. Det el' klart at hverken 
fagorganisa jonen eller Partiet vil blande sig inn i det merkantile. 
Det er og ' talt om at hoved aken yar å få tak i kapitalen og de fond 
kooperasjonen har lagt ig op, men det hal' intet med . annheten Il 
gjøre. Kooperafljonen er et middel, et ledd i klassekampen. Den er 
ikke noget mål i sig selv. Når arbeiderne derfor har reist denne beve
gelse så er det fordi den kal være et middel i kla ekampen ; for 
det annet mener vi  at 'koopera jonen har tor betydning når vi står 
overfor spØrsmålet å ta makten i samfundet. Da skal den kunne gå 
inn for å overta produk jonen og omsetningen. Da kan vi ikke risikere 
at den e l' i motstanderne hender. Hvad skjer idag ? Jo, den koopera
tive bevegel e itter ganske rolig og ser at bondelagene og andre favner 
om de arbeidere om er i samvirkelagene. Mener vi at det er nØdven
dig å få disse med, så kan det bare kje ved kooperasjonen slik som 
arbeiderne er på det. For den organi erte amvirkebevegelse i vårt 
land el' det mange spØr mål av Økonomisk og politi k art av den 
største rekkevidde for de organi erte forbrukere. Nål' de kommer hjem 
må de ikke være redd for å ta op disse ting til debatt, selv om det 
vil vekke nogen motstrid. Vi må igjennem denne linje. Kongre sen 
i Trondheim var et tydelig bevi i så måte. ITadde ikke Arbeider
partiets folk vært de fornuftige pli denne kongre s, så vil de bondepar
tiet dradd avsted med det arbeiderne hal' reist ved møisommelig strid. 

Andreas Juel: .Jeg har med megen intere e hØrt på det som hal' 
vært fremholdt hel'. Og jeg går sikkert ingen for nær, nål' jeg sier 
at det vel ikke el' nogen her som hal' vært med om å tifte å mange 
samvirkelag som jeg_ Jeg kjenner meget få amvirkelag som alene er 
stiftet av arbeidere eller av fagorgani erte og politisk interes erte. 
Når (]('t nu engang er å at vi hal' mange bØnder med o , så er det 
ikke noget rart i det at bØnderne har sluttet ig om kooperasjonen .  
I Belgia hal' (le en  politisk, en  r('ligiØs ( katol k )  og  en  nØitral koope
ra jon, om ikke har fått nogen ærlig innflytel (' fordi bevegelsen el' 
stukket op for meget. .Jeg påstår at den kooperative virksomhet vi  
har hel' i landet idag, er til  tor nytte og gagn for hele det arbeidende 
folk. Jeg henvi el' til en liten ting som margarinpri ene, som vi ned
satte med en ti-Øring. Det el' en begynnel e om vi håper å kunne fort
sette med. �Ien vi kan ikke bli sterke eller makte noget, hvis vi plitter 
våre krefter op. ITvi vi pa de kooperative kongresser kulde behandle 
de faglige linjer, så vilde de nok her i :  «Fingrene av fatet,» og det 
mener jeg de har rett til. fen derfor må man ta hen yn til våre kon
gre er beslutninger. De er dog tro alt et uttrykk for våre med
lemmer opfatning. Vel, de kan forandre , men vi plikter il l' pektere 
det som el' vedtatt. Vi har amticlig agt at vi "il samarbeide med 
fagorgani asjonen, bØnderne og fi kerne om alle felle intere er, og vi 
vil også amarbeide med Partiet torting gruppe i pørsmål som har 
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felle interesse. Kooperasjonen er en Økonomisk sak om må skaffe syn
bare resultater. 

SigU1-d Bunæs: Jeg har lenge lett efter det teoretiske uttrykk for 
å finne dette med n Øitraliteten. Jeg har funnet noget i en bok av Inge 
Debes om politi k og religiø nØitralitet. Men han ser dog mer am
fundsmessig på det. Hvis det er andre organisasjoner som arbeider 
på like linje, li. må det kunne samarbeide med dem. Det er merkelig 
slik som nØitraliteten blir brukt utover landet. Det er ikke nØitraliiet. 
Vi har sett at istedetfor en gammel kooperatør har man valgt inn en 
bondepartimann. 

Josef Larson: Konklusjonen i J uels foredrag er at kooperasjonen 
ikke bare skal være til gagn for de fagorganiserte, men alle klasser i 
samfundet. Har det vært kooperasjonens grunnlag ? Den kooperative 
ide er ilkke bare å frita f.orbrukerne for u tgifter, men også å innskrenke 
den kapitalistiske utbytning. Når arbeiderne er interes ert i koopera
sjonen, så er det som forbrukere. Når bØnderne begynner å inter ere 
sig, så er det av ganske andre grunner. Det vil være takknemlig for 
dem der de har makten å kunne få avsatt sine produkter og diktert sine 
salg betingelser. De har på den måte dobbelt interesse. Vi har ingen 
interesse av å få kooperasjonen utviklet på den måte. Vi har interesse 
av å få den om et ledd i klassekampen. Opsangen bØr n u  være 
for de fagorganiserte og de politiske arbeidere å ta fatt i koopera
sjonen på en ganske annen måte enn hittil, slik at vi ikke oplever flere 
kongresser som den vi hadde i Trondheim i 1930. GjØr vi ikke det, 
så vil kooperasjonen gå i den retning at borgerskapet får makten og den 
til slutt glir helt ut av arbeidernes hender. La oss love hverandre å ta 
sterkere fatt. Ved masseinnmeldelser og ved aktiv deltagelse, og på 
den måte gi Juel rede på at det er i klas ekampens tjeneste koopera
sjonen skal benyttes. 

Jens Teigen :  I England, et av kooperasjonens model'land, blev det 
i 1925 av årsmØtet for kooperasjonen pålagt styret å utarbeide faste 
regler for samarbeidet med arbeiderpartiet. Og i 1927 vedtok årsmØtet 
med et tusen stemmers overV'ekt følgende som i 1928 blev enstemmig 
godkjent av Labour Partys kongre . :  Overen komst mellem Labour 
Party og den kooperative kongre . Punkt 1. Det oprettes en felles
komite av representanter for begge eksekutiver, som holder regelmes
sige møter og har en nærmere bestemt myndighet undergitt de to ekseku
tivers godkjennelse. Punkt 2. De to eksekutiver utvek ler referater fra 
sine møter. Punkt 3. Fra tid til annen treffes avtaler om felles 
kampanje i spe ielle spØrsmål og under valg. Og lokalt heter det : 
Punkt 4. Kooperasjonslag kan optas om avdelinger av lokale partier. 
Deres kontingent avgjøres da av de lokale organi a joner og godkjennes 
av de nasjonale partier. Og i punkt 7 heter det : Koopera jonens poli
tiske råd eller partiet kal ha samme rett og an var som andre tilslut
tede avdelinger. Punkt 8 :  Samme rett og ansvar i Skottland som i 
England. Det er avtalen mellem kooperasjonen og Labour Party der, 
og når de har kunnet gjøre det, er frykten her hjemme uforståelig. 
Det er ynd at de koopuative ledere mener at yi vil skade koopera jo
nen. Det er like unaturlig om om en mor vil de legge op onde planer for 



2 9 1  

å skade itt eget barn. Hmcl tilsikter bØnderne og den øuige sam
fund makt med sin koopera jon ? BØnderne er ikke kooperatører på 
samme premi ser om arbeiderne. De �r det om fØlge av . in egen 
smålige natur. Det er ikke for å være med t avskaffe peknla jon, men 
for å tjene penger. Vår opgave er ikke å tjene penger, men reise nye 
butikker og ut alg, steder, og for hver ny forretning man åpner, slår 
vi vekk en rekke private kjØbmenn. Kooperasjonen idag vil støtte ig 
til bondestanden, ikke til arbeiderne. Det er det fagkongre en må være 
opmerksom på, og de må ikke være mpd på å forftU';ke kooperasjonens 
ånd. M. h. t.  en komite har vi ikke noget imot det, men vi mener det 
må vedta en linje her. Yi kan ikke forhandle om vårt prinsipp at 
koopera jonen er en klasse bevegelse. 

Voteri11g: Ved voteringen blev Jn tin RØdaa ' for. lag forka I pt 
med stort flertall. 

Sekretariatets fOl'slag blev vedt.att mot 4 temmer. 

Fel lesoverenskomst mellem Norges koop. Landsforening 

og Arbeidernes faglige Landsorganisasjon. 

Til å forhandle med Norges kooperative Landsforening om ny fel
lesoverenskomst valgte sekretariatet Richard Hansen, Forbord og 
Teigen. Norges kooperative Landsforenings styre valgte Andr. Juell, 
disponent Thon og sekretær Randolf Arnesen. 

Komiteen enedes om å fremsette fØlgende forslag : 

Overenskomst 
mellem A. F. L. og N. K. L. om grunnlag for ordning av tvister mellem 
fagorganisasjoner og kooperative virksomheter og om samarbeide om 

saker av felles interesse for A. F. L. og N. K. L. 

§ 1. 
Tariffavtaler oprettes som hittil ved direkte forhandling mellem 

vedkommende kooperative virksomhet og de interesserte fagforbund. 

§ 2. 
Som grunnlag for oprettelse av de § 1 nevnte tariffavtaler skal 

gjelde : Hvad arbeidsforholdene angår skal disse være minst like gode 
som ved private bedrifter av samme slags og på samme sted eller nær
mest sammenlignbare sted. ( Hvad lØnn angår kal den som hittil prak
tisert, ligge noget over hvad der for samme tid er fastsatt ved tariffer 
for private virksomheter) i samme branche og på samme sted eller 
nærmest sammenlignbare sted, forsåvidt den kooperative virksomhets 
stilling er sådan at det med rimelighet kan kreves. I tariffavtalene 
inntas bestemmelse om at der ved den kooperative virksomhet kun skal 
beskjeftiges organiserte arbeidere i tilslutning til Arbeidernes faglige 
Landsorganisasjon. 

§ 3. 
Opnåes der ikke enighet ved direkte forhandling, skal der ikke 

foretas opsigelse eller iverksettes arbeidsstans, men tvisten skal fore
legges for den i § 4 nevnte felleskomite. Felleskomiteen kan fremsette 
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forslag til lØsning av tvisten. Fremsetter komiteen ikke noget forslag, 
eller om komiteens forslag ikke vedtas av partene, henvises saken til 
den i § 6 nevnte nevnd. 

§ 4. 
Til å undersØke og megle i mulig forekommende tvister mellem de 

organiserte arbeidere og kooperative virksomheter oprettes en felles
komite. Denne skal bestå av 4 medlemmer med 4 varamenn. 2 med
lemmer og 2 varamenn opnevnes av A. F. L. og 2 medlemmer og 2 vara
menn av N. K. L. Til medlemmer av felleskomiteen kan ikke opnevnes 
nogen som samtidig er medlemmer av A. F. L.s sekretariat og styret i 
en kooperativ forening. Felleskomiteen opnevnes for 1 år ad gangen. 

§ 5. 
Den i § 4 nevnte felleskomite skal også behandle og fremkomme 

med forslag i enhver sak som måtte bli den forelagt av A. F. L.s sekre
tariat eller av N. K. L.s styre angående spØrsmål av felles interesse 
for fagorganisasjonen og kooperasjonen. Angår saken spØrsmål som 
henhØrer alene under A. F. L., forelegges komiteens forslag sekreta
riatet til avgjØrelse) og angår den alene N. K. L. forelegges den N. K. L.s 
styre til avgjØrelse. Er det spØrsmål om felles optreden, forelegges 
komiteens forslag for begge organisasjoners styrer til avgjØrelse. I 
sistnevnte tilfelle kan der avholdes fellesmØte av sekretariatet og 
N. K. L.s styre. 

§ 6. 

Den i § 3 nevnte nevnd skal bestå av 5 medlemmer. Hver av par
tene velger et medlem. Sekretariatet for A. F. L. og styret for N. K. L. 
velger hver et medlem, og disse 4 velger det 5te medlem som skal være 
nevndens opmann. Kan disse ikke enes om opmannen, blir denne å 
opnevne av sekretariatet for A. F. L. og styret for N. K. L. Til med
lemmer av nevnden kan kun opnevnes sådanne som ikke tidligere har 
hatt befatning med saken og som er uhildede. Nevndens avgjØrelse er 
bindende for partene. Nevnden skal være nedsatt senest 8 dager efter 
at en sak er innanket. Sakene innrapporteres til felleskomiteen. 

§ 7. 

Henvendelser til felleskomit�en skjer fra en fagorganisasjons side 
til .sekretariatet og fra en kooperativ virksomhets side til N. K. L.s 
styre, som hver for sig plikter å sØrge for innkallelse til felleskomiteen. 
Senest 8 dager efter at en henvendelse er innkommet skal felleskomi
teen tre sammen til behandling av den innankede sak. 

§ 8. 
Felleskomiteen treffer selv avgjØrelse om hvorledes en sak skal 

behandles, og partene er forpliktet til å skaffe de oplysninger og op
gaver som felleskomiteen måtte forlange. 

§ 9. 
Hver av partene betaler utgiftene til sine representanter i felles

komiteen og nevnden. Mulige utgifter til nevndens opmann betales med 
1h av A. F. L. og 1Iz av N. K. L. 
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§ 10. 
Denne overenskomst trer i kraft fra den tid den er underskre"fet 

og er gjeldende til 31 desember 1932 og videre 1 år ad gangen, hvis den 
ikke opsies av en partene med 3 måneders forutgående varsel. 

Forslaget er behandlet av Norges kooperative Landsforenings styre 
og av sekretariatet, som begge har gitt forslaget sin tilslutning. 

Sekretariatet foreslo at k01lgressen vedtok forslaget. 

J ens Teigen : Det er vi se mangler ved den tidligere overens
komst, og som fØlge herav besluttet man li. n edsette et utvalg for i 
samarbeide med N. K. L. å bli enig om en ny fellesoverenskom t. Ut
valget er enig om det forslag som her forel igger. Det er kommet et nyt t 
punkt i � 3, om en nevnd hvis nærmere funksjoner fastset teR i § 6. Yi 
er en ig  om at det er uheldig at det op te  r konflikter ,ed koopera tive 
bedrifter. Det er enighet om at man må se å lØse det ved organi a
sjonsmessig optreden, uten å gå veien om Riksmeglingsmannen. IIvad 
arbeidsforholdene angår, så skal disse være minst like gode som ved 
private bedrifter av samme slag , og på amme sted, eller nærmest 
sa.zqmenlignbare sted. IIvad lØnn angår så skal de som hittil prakti
sert ligge noget over hvad der for samme tid er fastsatt ved tariffer 
for private virksomheter. I tariffa,talene skal dE't ddere i nntas be
stemmel e om at det ved de kooperative Y i l'k omheter kun skal })E'skjef
tiges organiserte arbeidere, i tilslutning til Land organisasjonen. Det 
er grunnlaget nevnden kal ha for Øiet. Den nevnd om skal nedset
tes, skal be tå av fem medlemmer, hvor }lYer av partene velger et merl
lem, sekretariatet for Landsorganisasjonen og tyret for N. K. L. vel
.ger hver et medlem, og dis e fire velger det femte medlem, som kal 
være opmannen. IIvi man ikke bl ir eni g  om opmannen, bl i !' denne å 
opnevne av sekretariatet og styret for N. K. L. De kooperative selska
per er av noget blandet art. Enkelte steder kan det være arbeidere og 
funk 'jonærer som kan Øve et terkt pre på bedriftene, men vi har 
også tyrer om underbetaler folkene. IIer mener vi en nevnd ville 
kunne skifte sol og vind. Nevndens avgjørel e blir bindende for begge 
parter. Overenskomsten er vedtatt av sekretariatet mot 2 stemmer. 

Skrivelse fra kooperative funksjonærer og arbeidere. 

Ordstyreren refererte fØlgende henvendel e fra de kooperative 
funk jonærer og arbeidere : 

Til Arbeidernes faglige Land. organisa jons kongre 
På vegne av arbeiderne og funksjonærene ved Oslo amvirkelag 

sender vi kongre sen vår kraftigste prote t mot at det fatte nogen 
bindende beslutning om våre arbeidsforhold. Vi finner at den inn
stilling om foreligger, en idig er rettet mot o . 

Vi advarer derfor kongre ' n å ta dette skritt før vi har garanti 
for at ��orge kooperative Land forening åpent gil' t i l  kjenne at den 
er et ledd i arbeiderne sociali tiske kamp. 



294 

Vi vil med det samme si fra, at en slik beslutning vanskelig kan 
respekteres fØr det hersker full gjensidighet. 

Med solidarisk hilsen 
For bestyrerne : Ragnv. Kollerud. For funksjonærene : Ludvig Saltnæss. 
For bakerne : Sigurd Breien. For transportarbeiderne : Birger Olsen. 

For kjØttindustriarbeiderne :  Aksel Kristiansen. 

Johan Hoff: Jeg kan ikke forstå denne linje. Det er å frata fag
organisasjonen retten til å streike. TIar man optrådt lik ved de 
kooperative bedrifter at dette skulde være nØdvendig. Når det gjel
der «Arbeidet» eller andre arbeiderbedrifter, så har man rett til å 
streike. Men kooperasjonen skal i en særstilling. Denne sak har ikke 
vært forelagt fagforeningene. Vi vil derfor heller ikke selge oss til 
en slik nevnd. Vi bØr slå dette tilbake. Jeg vil foreslå fØlgende : 

«Det forelagte forslag til fellesoverenskomst mellem N. K. L. og 
A. F. L. oversendes de intere serte forbund, slik at de arbeidere og 
funksjonærer dette gjelder kan ta standpunkt til denne. 

Resultatet av behandlingen i de interesserte fagforeninger og for
bund oversendes til Arbeidernes faglige Landsorganisasjons sekreta
riat og representantskap til behandling og avgjørelse.» 

Hans F'ladeby: Jeg vil begynne med å gratulere sekretariatet og 
N. K. L. at det efter 5 års arbeide har lykkes å komme sammen og bli 
enige om en gjensidighet overenskomst. Da den blev sagt op i 1925, så 
var det forhold til stede at T. K. L. ikke hadde makt til li pålegge sine 
avdelinger å " edta en slik nevnd avgjØrelse. Men hvordan blir gjensi
digheten her ?  Det er ikke bare .r . K. L., vi har alle samvirkelagene. De 
kan ikke N. K. L. få til  li bØie sig. Vi må ha klarhet over om N. K. L. 
har fått fullmakt til å optre på sine avdelingers vegne, slik at alle vil 
bøie sig for nevndens avgjørelse. Ellers behØver vi ikke en slik gjensi· 
dighetsavtale. N. K. L. er ikke en arbeidsgiverorganisasjon i den for
stand at den kan få �ine avdelinger til å bØie sig for hvad den vedtar. 
På forrige kongress fikk vi vedtatt et forslag om at også funksjonærene 
skulde være organisert, og jeg vil foreslå at det i § 2, efter ordet «ar· 
beidere», tilføies «funksjonærer». Hvis nu ikke N. K. L. og Arbeidernes 
faglige Landsorganisa jon blir enige om opmannenn, hvad så ? Ja, vi 
kan jo avgjøre det ved en votering, lik at sekretariatets 13 medlemmer 
voterer mot �. K. L.' styre på 5 medlemmer. :lien om N. K. L. vil være 
enig i det, er vel nok 'å usikkert. Jeg vil forslå følgende : 

«Gjensidighet overenskomsten mellem N. K. L. og A. F. L. utsettes 
inntil N. K. L. har skaffet fullmakt fra sine tilsluttede avdelinger om at 
de bØier sig for nevndens avgjørelser i spØrsmål om lØnns- og arbeids· 
vilkår, og et fa t organisasjonsmessig samarbeide mellem N. K. L. og 
A. F. L. og D. N. A. er gjennemfØrt.» 

Strek bl�v satt. 
Lm's Evensen Jeg er enig i det prinsipp at man skal sØke samar· 

beide mellem fagorgani asjonen og kooperasjonen og søke å hindre 
skadelige konflikter. :Men det for lag som foreligger, tar ikke hensyn 
til begge kanter. Det fa"oriserer N. K. L. Det forslag som forelå på 
forrige kongre s, var at man kulde medvirke til at alle var organisert, 
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og dette skulde også kooperasjonen elv medvirke til ved inntagel e av 
nye folk. Det som er det viktigste er at No K. L. ikke kan binde sine 
enkelte avdelinger. De som blir bundet, er fagorganisasjonen, koopera
sjonen får fordelene. Det som gjør at jeg ikke kan stemme for for
slaget, er § 6, hvor vi innbys til å fastsette en tvungen voldgift. Det er 
helt uriktig at man sådan skal binde arbeidere og funksjonærer i alle 
samvirkelag. Og hvilket mandat har kongressen fått til å binde 3-4 
tusen arbeidere og funksjonærer i samvirkebevegelsen. 

Orrulff Gjesteby: J eg mener i likhet med tidligere talere at forsla
get er meget mangelfullt, og det forbauser mig at så gamle organisa
sjonsfolk om det har vært med i dette utvalg, har kunnet fremme et 
slikt forslag. Foruten det Fladeby sa, så er det mange ledere, ikke 
disponenter, særlig i små samvirkelag, som også må inn under organi· 
sa jonen. Hvorfor har man bare heftet sig med de kooperative bedrif
ter. Man har mange andre arbeiderforetagender. Det er noget drØit 
å sette kooperasjonen på denne måte i en særstilling. Og hvorfor tar 
man ikke med de mange arbeiderstyrte kommuner, står ikke disse ar
beidere og funksjonærer i en lignende stilling til den Øvrige arbeider· 
kla se om de kooperative bedrifter ? Skal man slå inn på denne vold
giftslinje, så får man sannelig også utvide rammen for den til å gjelde 
andre. Jeg vil anbefale Fladeby forslag. 

Karl Tønuneraas: .Jeg hal' vært med å opretie en rekke tariffer 
med amvirkelagene. Det er aldeles ikke nogen voldgiftslinje man nu 
slår inn på. Det sie tydelig i § 1 at tariffavtaler oprettes om hittil 
ved direkte forhandling mellem vedkommende kooperative virksomhet 
og de interesserte fagforbund. Det er fØrst når man ikke kommer til 
enighet at § 6 trer i virksomhet. Det vil være en fordel at man får no
genlunde ensartede avtaler. Man må også være opmerksom på at dette 
ikke er nogen overenskomst på lang tid. Den gjelder til 1932. Det er 
ingen fare ved å vedta dette. 

Richard Il ansen: Når man vil pirke ved et forslag, så er det alltid 
lett å finne på noget. IIvis man ikke blev enig om opmannenn, hvem 

kulde da opnevne denne, blev det spurt. Det vilde vel bli forslag på 
et par opmenn, og den som da fikk de fle te stemmer, vilde jo være valgt. 
Det er heller ikke riktig at ventetiden blir lang. Nevnden kal være 
nedsatt enest dager efter at en ak er innanket. Det er en mangel 
at ikke ... . K. L. kan binde ine avdelinger, men jeg går ut fra at det 
blir ordnet. J eg har den tro at de aller fle te funksjonærer står i fag
organisa jon en. Når det ikke står i § 2, er det kanskje en feil. Vi kan 
ikke overlate dis e ting bare til de kooperative arbeidere og funksjonæ
l'er. Vi har jo alle som kooperatører interesser her. Jeg har den tro 
at vi kan rette på en del ved å vedta dette forslag, som ikke er noget 
ekte kap, men som vi nu kan prØve et år. Er de som teller med koope
ra jonen så umulige, så får vi op i overenskomsten, men jeg tror ikke 
det er nogen fare ved å vedta dette. 

Johan Hoff: elv borger kapet kan finne forsvar for en voldgifts-
10L Richard l ian en fOl'.'va l'er (lette, men jeg lurer pfi om han ikke nu 
tangerer formål paragrafen i vårt forbund lover. Vi er i fagforenin
gene så intere ert og sociali tisk innstillet at vi ikke vil ødelegge koope-
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rasjonen. Det er meget godt i for laget. Derfor anbefaler jeg det ikke 
forkastet, men endt avdelingene og de intere erte parter til avstem
ni ng. 

Andl'eaå J'l.tel : Det er lett for tåelig at de som arbeider i de koope
rative virksomheter, vil ha så gode arbeidsmuligheter som mulig. Det 
er så, men stilles k ravene for hØit, så stiller man kooperasjonen i en 
vanskelig stilling. Og den skulde jo også være til arbeiderkla sens fordel. 
Yi har eksempler på at situa jonen har vært utnyttet slik at man hal' 
forlangt adskillig mere av de kooperative bedrifter enn hvad man har 
forlangt av de private. Denne overenskomst er ikke ideell, men den er 
et resultat av forhandlinger oss i mellem. Det har vårt styre vedtatt 
og A. F. L. Når det spØrres om vi har myndighet over alle samvirke· 
lagene, så har vi ikke det. Men vil ikke et samvirkelag bØie sig for en 
nevnds avgjØrelse, så står det jo fritt for vedkommende arbeidere og 
funksj onærer å streike. Denne sak gjelder ikke bare de arbeidere som 
er ansatt ved slike bedrifter, men hele den fagorganiserte arbeiderklas e. 
Det er fagorganisasjonens interesser som kan skades ved ufornuftig op
treden her. 

Ft'ithjof Andersen: Da vi si t stod overfor konfliktsituasjonen i 
koopera jonen, manglet man organer til å komme ut av et slikt uhold, 
bart forhold. Ved å vedta dette forslag kommer vi vekk fra de mang
ler vi nu har hatt. Disse arbeidere fØrer på sett og vis krig mot sine 
egne klassefeller. 

Jens Teigen : Det er ganske merkverdig at det skal være slik mot, 
stand fra de som er ansatt ved di e bedrifter. :Man mener å gå deres 
ære for nær, eller at de på denne måte blir fratatt retten til å streike. 
De kooperative virksomheter er jo i god forstand socialiserte bedrifter. 
Vi ser i kooperative bedrifter som går med overskudd, at det straks gjel
der lønnstillegg, mens det på den annen ide kan være funksjonærer i 
små og dårlig Økonomisk stille de samvirkelag som underbetales, og disse 
vilde være glad over en slik overen komst. :Medlemmene i samvirkela· 
gene idag er ikke ufor tandige overfor in betjening. Men når det er 
uoveren temmeIser, skal det avgjøres av nevnden. Det kan jo inn
treffe. Jeg tror andre arbeidsgrupper vilde være mer enn glad ved 
å få en slik nevnd som her er foreslått, til å fastsette ine lØnn - og ar
beidsvilkår. Jeg vil gjerne peke på et forhold i Oslo. TopplØnnen for 
en kvinnelig funksjonær var kr. 270. Det var forsvarlig, men det blev 
forkastet og det blev truet med streik. Så blev det voldgift, og de fikk 
20 kroner i tillegg. De mannlige funksjonærer står på en dårligere lØnn, 
fordi denne ak blev tvunget frem på denne måte. Hvad vilde resulta
tet bli hvis et samvirkelag nekter å godta nevndens avgjØrelse ? Jo, da. 
nekter vi å ekspedere fra de kooperative fabrikker og bedrifter til det 
samvirkelag. 

Votering: Ved voteringen blev forslaget om utsettelse forkastet 
med stort flertall. 

Sekretariatets innstilling blev vedtatt med tort flertall. 
Fladebys forslag om å innflette ordet dunksjonær» i 2 blev ved

tatt. 
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Lønninger. 

Valgkomiteens flertall foreslo fØlgende lØnninger til tillit mennene : 
Forman'n kr. 9 000. Kasserer ( næ tformann)  kr. 000. Sekretær 
kr. 8 000. 

Et mindretall foreslo henholdsvis kr. 8 000, 7 000 og 7 000. 
Flertallets forslag blev vedtatt uten debatt. 
Reviso'renes honorar blev mot 1 stemme satt til kr. 300 pr. år for 

hver enkelt. 
. 

Til sek1'etariatets medlemmet' foreslo valgkomiteens flertall kr. 300 
pr. år pr. medlem. 

Einar Gerhanlsen : Jeg vil anbefale at de medlemmer av sekreta
riatet om ikke er fa tlØnnet, får en bevilgning, men ikke de Øvrige. Jeg 
vil fore lå det. 

Søren Hagen uttalte sig i til lutning til foregående. 
Martin Tranmæl: Det er ingen stor sak. Men her bØr det være 

enten eller. 
Ein,(JIr Gerhardsen tok sitt forslag tilbake. 
L. Eli optok nu forslaget i fØlgende form : Honoraret fastsettes til 

kr. 300 pr. år for de medlemmer av sekretariatet som ikke er fastlØnnet. 
Ordstyreren : Dirigentene er av den opfatning at det ligger det i 

forslaget at de sekretariatsmedlemmer som ikke er fastlØnnede i arbei
derbevegelsen får godtgjØrelse for tapt arbeidsfortjeneste plus de 300 
kroner. 

I ngen ytret sig h erimot. Elis forslag blev vedtatt. 

N. K. L.'s representant tar avskjed med kongressen. 
A.ndreas Juel: Må jeg få lov til å si takk for samværet her på kon· 

gressen og samtidig rette en takk for samarbeidet i den forløpne tid. 
Det er mitt håp at de beslutninger som er tatt her på kongressen må 
bli til organi asjonens gagn . .  Jeg tror også at det vil vi e , i g  nill' de 
kommer hjem hver til deres og skal ta beslutningene op til gjennem
fØrelse, at det vil bli til gagn for den hele arbeiderbevegelse. .J eg vil 
med disse ord få takke hver især for samværet under kongre sen. ( Bifall ) .  

H(Llvm'd Olsen : Jeg skal på kongre ens vegne få takke Juel fordi 
han er mØtt op her, og jeg vil også takke for det samarbeide vi har hatt 
og håper at det må lykke oss å få det tyrket i fremtiden. Vi ror i 
samme båt, og har de samme intere er. Vi står alle på klassekampens 
grunn, og jeg vil uttale håpet og forvi ningen om at samarbeide mellem 
N. K. L. og Landsol'gani asjonen mt bli det aller be te. 

For amIingen sluttet sig til formannens tale med livlig bifall. 
�Iøtet hevet. 

Fagkongressen i Samfundet. 
O lo Arbeidersamfund og O lo Arbeiderparti hadde om aftenen 

innbudt kongre ens gje ter og representanter til en sammenkomst i 
O lo Al'beidersamfund, hvor det blev budt på taler av Knud V. Jensen� 
Danmark, Johan, Olov Johansson, verige, og Martin Tranmæl, og for-
kjellig underholdning. 
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Formiddagsmøtet søndag den 22 februar. 
Ordstyrer :  Nils Norheitn. 

Protokollen for gårsdagens eftermiddagsmØte referertes og god
kjentes med en bemerkning om at det var vedtatt i gjensidighetsoverens
komsten å gjøre den tilfØielse i § 2 siste linje ved siden av arbeider or
det : fUr/;ksjonær. 

Punkt 7 :  Organisasjonsformene. 

Kongressen gikk derefter over til behandling av dagsordenens 
punkt 7 :  Or.ganisasjonsformene. 

S. Forbon}, optok fØlgende forslag fra Norsk Transportarbeider
forbund : 

Inntil 1923 var organisasjonen bygget på fagforbundsprinsippet, 
men på Landsorganisasjonens kongress i 1923 beslutte des organisa
sjonsformene endret således at Landsorganisasjonen skulde bygge på 
industriforbund_ 

Efter denne beslutning blev det dannet en rlel nye forbund som de 
bestående forbund måtte levere til dels mange av sine medlemmer til. 
Industriforbundsformen fikk mange og gode lovord på kongressen ; 
medlemmenes interesser vilde bli best ivaretatt av de respektive indu
striforbund_ 

Det skulde dog vise sig ganske snart at det ikke gikk så lettvint 
for sig som det blev uttalt på kongressen_ Således nektet Elektrikerfor
bundet å la sig oplØse, og kom ut av Landsorganisasjonen, men blev 
senere gjeninntatt. 

Videre har vi flere forbund som ennu ikke har respektert kongres
sens beslutning om industriforbund. Disse er Norsk Centralforening 
for Boktrykkere, Norsk Bokbinderforbund og Norsk Litografisk For
bund ; Norsk Murerforbund som skulde tilhØre Norsk Bygningsarbei
derforbund. Så har vi næringsmiddelindustrien som fremdeles er op
delt i 3 forbund, samt Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund og Norsk 
Formerforbund_ Dertil kommer vanskelighetene med de enkelte med
lemmer som nekter å la sig overfØre til sine respektive forbund_ 

For kjØrere, lagerarbeidere og chauffØrers vedkommende har man 
støtt på mange vanskeligheter med overfØringen, idet disse har nektet 
å la sig overfØre og truet med å gå ut av organisasjonen. For eksempel 
nektet lagerarbeiderne og chauffØrene innen jernindustrien i stor ut
strekning efter å ha fått sin bok utskrevet fra vår avdeling å melde sig 
til den avdeling de efter kongressens beslutning hørte hjemme. 

Disse blev så stående utenfor organisasjonen i lengere tid, og ved 
agitasjon fra vedkommende industriarbeiderforbund for å få dem or
ganisert, blev det svart at de gjerne vilde være organisert, men at de 
vilde stå sammen med de øvrige lagerarbeidere og chauffører innen 
transportindustrien_ Dette fØrte til slutt til at stedlige styre av Norsk 
J ern- og Metallarb�iderforbund i Oslo besluttet å overlate til Oslo 
Transportarbeiderforening å organisere disse, da de mente det var be
dre å ha dem organi ert enn å ha dem utenfor organisasjonen_ 
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At organiseringen efter industriprinsippet ikke har vært organisa
sjonsmessig heldig for det store gross av landtransportarbeidere, bevi
ses best ved at spØrsmålet har vært oppe til drØftelse på vårt lands
møte i 1926 og 1929_ 

På vårt landsmøte i 1929 blev fØlgende forslag vedtatt : 
«LandsmØtet pålegger det nye forbundsstyre i betimelig tid fØr 

fØrstkommende kongress' avholdelse å innsende forslag til denne, 
gående ut på at alle tra;nsport- og lageran-beidære uwnsett industrivirk 
somhet, skal organisel'es i tilslutnmg til Trwnsportan-beiderforbundet. 
Forbundets representanter til kongressen llålegges å arbeide og stemme 
for forslagets vedtagelse.» 

Når det gjelder losse· og lastearbeiderne, er vi også her kommet 
op i forhold som er meget beklagelige. 

Således er det opstått tvist mellem vårt forbund og Norsk kjemisk 
Industriarbeiderforbund om hvem som har rett til å oprette overens
komst for lossing og lastning til bedrifter som hØrer inn under kjemisk 
industri. . 

Vi kan i så henseende henvise til det uheldige forhold som opstod 
ved HerØya, hvor Norsk kjemisk Industriarbeiderforbund sØkte å trosse 
sekretariatets beslutning, og affæren ved Fiskå Verk, hvor også det 
samme forbund nektet å efterkomme sekretariatets henstilling om at 
de ikke skulde oprette overenskomst for losse- og lastearbeidet fØr tvi
sten var avgjort av sekretariatet. 

For Fiskå Verks vedkommende ligger lossesatsene som er oprettet 
med Kjemisk Industriarbeiderforbund adskillig under satsene for losse
og lastearbeidet i Kristiansand S. 

Arbeidet ombord som Norsk kjemisk Industriarbeiderforbunds 
medlemmer har overenskomst for, betales av skibet, og har således in
tet med bedriften å gjøre. 

Når så et forbund opretter overenskomster med lavere satser enn 
f. eks, nærmeste losse- og lasteplas , betrakter losse- og lastearbeiderne 
dette som lØnnspress. 

At dette er uheldig, sier sig selv. 
Angående forholdene ved Fiskå Verk, som også blev behandlet på 

vårt landsmØte i 1929, vedtok dette fØlgende forslag fra avdeling 13, 
Kristian and S. : 

«LandsmØtet henstiller til Landsorganisasjonen hurtigst mulig å 
få forandret de forhold som nu er til stede, idet medlemmer av andre 
forbund virker som lØnnstrykkere for transportarbeiderne, da de kon· 
traktsmes ig utfØrer arbeide til underpris av hvad der tariffmessig ut· 
føres av havne· og tran portarbeiderne.» 

I henhold til ovenstående tillater vi oss å foreslå fØlgende : 
1. Alle kjØrere, lagerarbeidere, pakkhusarbeidere og chauffØrer som 

ikke direkte og utelukkende er ansatt på fabrikker, produktive be
drifter og lignende industriområder, skal tilhØre Norsk Trans
portarbeiderforbund. 

2. Alle lo e· og la tearbeidere, uan ett om de losser eller laster ved 
bruk, fabrikker og lignende, når di e steder ligger i eller i nærhe-
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ten av en by eller steder hvor der er lo se- og lastearbeiderforening,. 
skal tilhøre Norsk Transportarbeiderforbund, og oveenskomster 
om arbeidet oprettes kun av dette forbund. 

Fra Norsk BygningsQI1"beiderforbund. 
Kongressen i 1923 vedtok omtrent enstemmig at fagorganisasjo· 

nen skulde omlegges fra fagforbund til industriforbund og kongressen 
trakk også op grenselinjene for industriforbundenes virkeområde. 

Det har dessverre vist sig at gjennemførelsen av industriforbund 
har tøtt på mange vanskeligheter, megen treghet o� motvilje så vel 
hos det enkelte medlem som hos enkelte organisasjoner, således at de 
fordeler som omlegningen skulde være for den samlede organisasjon, 
derved i betydelig grad er formin ket. 

For at industriforbundsformen ikke ytterligere skal forkludres, 
må det være en ufravikelig regel og forutsetning at det ene forbund 
respekterer det annet forbunds virkeområde og overenskomsten. 

Dette er imidlertid ikke alltid iakttatt av enkelte forbund like 
overfor Bygningsarbeiderforbundet, og som det mest uheldige og ska· 
delige tilfelle i så måte må nevnes Norsk Hydros nybygningsarbeide 
ved Rjukan og HerØya, hvilket arbeide med Sekretariatets godkjen
nelse tillotes utfØrt efter overenskomster som lå betydelig lavere enn 
de overenskomster som gjaldt for Bygningsarbeiderforbundet, likesom 
Sekretariatet også godkjente at de bygningsarbeidere som var beskjef
tiget med dette arbeide, skulde organiseres i tilslutning til Norsk 
Kjemisk Industriarbeiderforbund og Norsk Arbeidsmannsforbund. 
Denne ordning virket meget uheldig for Bygningsarbeiderforbundet 
både under tariffrevisjon og ellers. 

For å hindre gjentagelser av lignende art, vil Norsk Bygnings
arbeiderforbunds styre foreslå : 

1. Nybygningsarbeide samt større forandrings- og tilbygnings
arbeider av enhver art om utføres av eller for industrielle bedrifter 
og kommuner, skal utfØres efter lØnns- og arbeidsvilkår som er god
kjent av Norsk Bygningsarbeiderforbund. Disse overenskomster blir 
å oprette mellem Bygningsarbeiderforbundet og vedkommende bedrift. 

2. De arbeidere som er beskjeftiget med sådant arbeide, skal stå 
tilsluttet Norsk Bygningsarbeiderforbund. 

3. Medlemmer tilsluttet andre forbund må ikke påta sig til utfØ
relse bygningsarbeide av nogen art, til ringere lØnns- og arbeidsvil
kår enn hvad som er bestemt i de overenskomster som er oprettet av 
Norsk Bygningsarbeiderforbund. 

Forinnen de SØker arbeide bØr de derfor henvende sig til vedkom
mende forening for å erholde de nØdvendige oplysninger. 

I anledning henvendelse fra Kongsvinger og Omegns Bygnings
arbeiderforbund vedrØrende Skog- og Landarbeiderforbundets medlem
mer vil styret for Norsk Bygningsarbeiderforbund uttale at både for
bund kontoret og flere av forbundets Oslo-foreninger har hatt meget 
besvær med medlemmer av Skog- og Landarbeiderforbundet, idet de 
ofte tar arbeide under gjeldende overenskomster for bygningsfagene 
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o g  ofte også nekter å overføre sitt medlems kap til vedkommende avde
ling av vårt forbund. 

Vegringen begrunnes ofte med den store forskjell i fagforenings
kontingenten. 

Det er derfor nØdvendig at der vedtas beslutninger som for frem
tiden hindrer gjentagelser av lignende art, hvorfor punkt 3 i forbunds
styrets forslag er berettiget og nØdvendig. 

Organisasjonsformene. 
Da kongressens beslutning av 1923 om fagorganisasjonens omleg

ning fra fagforbund til industriforbund ennu ikke er gjennemført i 
sin helhet, vil kongressen påny innskjerpe at den fattede beslutning 
loyalt må efterkommes av de tilsluttede organisasjoner. 

Kongres en vil derfor pålegge Sekretariatet å opta et energisk 
arbeide for å realisere beslutningen om at det kun skal være ett for
bund innen samme industri. 

I anledning forslaget fra vår avdeling i Kongsvinger, om at der i 
lovene skuI de innflettes en bestemmelse om samorganisasjonenes virke
områder, finner forbundsstyret lovforandringen her unØdig, idet det 
selvsagt må kune gå an å finne en mere natllrlig inndeling mellem 
samorganisasjonenes områder enn tilfelle er for Kongsvingers ved
kommende. 

[ anledning forslaget fra vår avdeling i BodØ, kan forbunds tyret 
ikke anbefale det j den foreliggende form, men vil uttale at organisa
sjonen bØr strekke sig så langt som mulig med Økonomisk støtte når 
det gjelder å oparbeide organisasjon i Nord-Norge. 

Med hensyn til forslaget fra Bygningsarbeidernes Industrigruppe, 
Oslo, om at kravet om 6 timers dagen inngår som en del i formåls
paragrafen, er forbundsstyret enig heri, idet de også faller i flukt med 
den beslutning som blev fattet på forbundets siste landsmøte_ 

FOl'bundet er likeledes enig i å anbefale forslaget fra Malersven
nenes Forening, Oslo, om at der ved tariffrevisjonen må kreves 6 
timers arbeid dag. 

Fra Murm'beidernes Fm'ening, O�lo. 
Nor k Bygningsarbeiderforbunds landsmØte i 1930 behandlet inn

gående fag killestriden innen bygningsindu trien og der vedtokes be
slutninger i aken med sikte på løsning i spØrsmålet for såvel Byg
ningsforbundets avdelinger som Norsk Murerforbund . 

Under debatten i denne sak uttalte flere talere at det var forut
setningen for deres stillingtagen i spØrsmålet, at den tidligere av 
Landsorganisasjonens 'kongres fattede beslutning om industriforbund 
nu blev gjennemfØrt, såled at der blev ammenslutning av dis e to 
forbund. 

. 

Mur'arbeiderne Forening, O lo, vil derfor henstille til Landsorga
nisasjonen Sekretariat, at det gir sin medvirkning til at sammenslut
ningen kan skje snarest. 

Vi vil videre be om at aken blir utredet og op att på dag ordenen 
:til kongre sen 1931, så at de to forbunds avdelinger får anledning til 
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å ta standpunkt til sakens realitet ved valgene av representanter til 
kongressen. 

For sakens hurtige fremme sendes denne henstilling direkte til 
Sekretariatet. Skulde dette mot formodning ikke vilde efterkomme 
vår anmodning, bedes dette oss meddelt så betids at vi gjennem Byg
ningsforbundet kan fremme forslag i denne sak. 

Fra Norsk Matros og Fyrbøterurllion. 
Angående organiseringen av hvalfangstarbeiderne, har vårt hoved

styre besluttet å foreslå fØlgende uttalelse forelagt for kongressen til 
uttalelse : 

«Kongressen hilser med glede enhver bestrebelse som går ut på å 
trekke nye grupper av arbeidere inn i organisasjonen. Når det gjelder 
hvalfangstindustriens arbeidere, er det selvsagt store vanskeligheter 
forbundet med å få dem organisert på grunn av de spesielle forhold 
disse folk arbeider under. Man er imidlertid opmerksom på at der i 
lØpet av siste år er drevet Em forsterket agitasjon blandt hvalfangst
arbeiderne, en agitasjon som også Landsorganisasjonen har ydet sin 
støtte til. 

Kongressen gir sin fulle tilslutning til de bestrebelser som er 
gjort for å organisere hvalfangstarbeiderne og få oprettet overens
komster i denne betydelige industri. 

Idet man forutsetter at der også fremtidig vil bli gjort hvad gjØres 
kan i den retning, bemyndiges Sekretariatet til å yde fortsatt Økono
misk støtte til det agitasjons- og organisasjonsarbeide som er nØdven
dig for å bygge op en sterk organisasjon i hvalfangstindustrien, like
som den samlede fagorganisasjon er beredt til om det skulde vise sig 
nØdvendig, å yde disse arbeidere sin fulle solidariske støtte for å få 
etableret ardnede organisasjonsmessige vilkår i hvalfangsten.» 

Fra at-do 20, N. Å. F. 
Forslag: Den av kongressen av 1923 fattedes beslutning om indu

striorganisasjoner, opheves eller forandres derhen at det blir adgang 
for de forskjellige fagforeninger å tilmelde sig sine rette angjeldende 
fagforbund. 

M otiveri'tl1l: 
Ifølge uttalelser på kongressen i 1923 ved overgangen til industri

organisasjoner, skulde alle faggrupper der blev tilsluttet andre for
bund, bli behandlet i likhet med tilsvarende fagforbund. 

Dette er nu aldeles illusorisk, og må få en utformning som kan 
tilfredsstille den voksende misnØie med den nuværende organisasjons
form innen de forskjellige faggrupper. 

Kongsvitnger og Omegns Bygningsarbeiderforening 
avholdt medlemsmØte den 2 oktober 1930 hvor fØlgende forslag til 
kongre sen 1931 enstemmig blev vedtatt : 

Kongsvinger og Omegns Bygningsarbeiderforening foreslår for 
kongressen følgende : 
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Det utarbeides et skarpt og spesifisert skille på arbeide som sor
terer under Bygningsarbeiderforbundet og Norsk Skog- og Land
arbeiderforbund. 

Foreningen finner at de nuværende forhold ikke er tilfredsstillende . 
..c-orsk Skog- og Landarbeiderforbunds medlemmer rykker inn på 

arbeidsplassene efter sine tariffer som jo ligger langt under Bygnings
tariff�n og fortrenger den stedlige Bygningsarbeiderforenings med
lemmer. 

Vi mener derfor at en lovparagraf her vil være på sin plass og 
skape rene og greie linjer for begge parter. 

Fra Norsk 8kog- og LMtd(Jlrbeiderforbund. 
Under forbehold av landsmØtets tilslutning fore lår N. S. L. F. 

at den fore tående fagkongress optar til drØftelse fØlgende forslag : 

I. 
Det gis adgang til å organisere et spesielt forbund av jordbruks

og gartner(J!rbeidere. 8ekret(Jlriatet pålegges å medvirke til å organi 
sere et sådant forbtind når tiden dertil Mtsees å være inne. 

Il. 
Kongressen pålegger sekretari4tet til å opta arbeidet for å få sam

menført i eller under ett forbund alle Q1'beidere ved vewedlikeholdet. 

Til begrunnelse herav skal anfØres fØlgende : 

Ad 1. N. S. L. F. er i hele sitt anlegg et skogs- og flØtningsforbund. 
Teknikken og taktikken er basert på denne gruppe og dens spesielle 
forhold i enhver henseende. Og dette er det ikke mulig å endre i nogen 
vesentlig grad. Skulde det skje vilde det bare gå ut over hovedgruppen 
og dermed skade hele forbundet. 

Vi har nu en tid hatt tilslutning av spesielle landarbeiderforenin
ger og vi har hatt en rekke konflikter, som ennu for en stor del er ulØst. 
Det har vist sig at dette arbeide faller ut på en ganske annen måte 
enn det Øvrige i forbundet. For det første er det en ganske annen men
talitet som preger de arbeidere det her gjelder, for en stor del betin
get av deres spesielle arbeidsforhold. De er knyttet til tjenesten det 
hele år eller h alve år, har delvis lØnn i naturalier o. s. v. Mange reiser 
gjerne fra sted til sted og er ikke knyttet til eget bruk. Det motsatte 
er gjerne tilfelle med landarbeiderne i skogdistriktene. 

Det har vi t sig at de kamp- og arbeid metoder ,om tillempe i 
N. S. L. F. ikke har den effektive virkning for denne gruppe om for 
skogs- og flØtningsarbeiderne. Erfaringen viser med andre ord at ar
beidet må legges på en annen baug_ 

Ved at denne gruppe er tilsluttet N. S. L. F. har den opfatning 
lett for å gjØre sig gjeldende, at man uten n ogen som helst forbere
delse kan gå til kamp. Det er opstått en rekke slike kamper uten at 
det har vært mulig å få dem lØ t innenfor et rimelig tidsrom. Forhol
det er jo det innen vårt forbund at de lokale avdelinger har en ganske 
utstrakt elvbestemmelse rett, men det kan tviles om dette kan prak
tiseres i slik utstrekning innen gruppen landarbeidere. 

Hovedsvakheten er imidlertid den ennu minimale tilslutning av 



304 

landarbeidere til organisasjonen. Det som skal til er et omfattende 
organisasjons- og oplysningsarbeide. Denne gruppe lever til dels ennu 
under patriarkalske forhold og er p reget av husbondens syn i m ange 
henseender. Der må organiseres et vekkelsesarbeide i full målestokk. 
Og ikke bare det : De må ha en organisa jon som kan samle dem, som 
er opbygget med deres spesielle forhold for Øie og hvis hovedopgave er 
hensynet til disse arbeidere og som i et og alt lcjennær deres leve- og 
arbeidsforhold. 

Enhver vil forstå at det ikke er mulig for vårt forbund å over
komme det veldige arbeide det her er tale om. Det må her komme 
hjelp fra den samlede fagorganisa jon. Denne hjelp vil ha den største 
effekt, hvis den ydes direkte til en ansvarlig organisasjon av de folk 
det her gjelder. Det vil dessuten være uriktig å pålegge N. S. L. F. op
gaven. V i  er nu kommet så langt at det kan sies at vi under normale 
forhold står så nogenlunde på egne ben, men det er ennu en mengde 
besværligheter igjen å gjennemgå og det er agitasjonsarbeide mer enn 
nok blandt hovedgruppen, skog- og flØtningsarbeiderne. Med vår be
skjedne kontingent klarer vi ikke mer. 

Et norsk landarbeiderforbund bØr i fØrste rekke baseres på det 
mere u tviklede h alvgartneri og handelsgårdsbruk rundt Oslo samt de 
rene landbruksstrØk rundt MjØsa og ut efter Oslofjorden. Dette blir 
en efter forholdene fast og solid basis. Landarbeiderne i de rene skog
distrikter bØr iallfall i overgangstiden bli stående i N. S. L. F. 

Innen det område som er nevnt ovenfor har vi en organisasjon i 
utvikling. Den har riktignok vært utsatt for en rekke påkjenninger, 
men får den begynne på egen grunn med den nØdvendige hjelp il begyn
nelsen og det kan skaffes en dyktig teknisk og organisatorisk leder 
skulde det ikke være tvil om at der i løpet av en forholdsvi kort tid 
kunde legges grunnen til et virkelig fagforbund blandt gartner- og 
landarbeidere. 

Ad Il. Forbundet h ar fra landsgruppestyret for veivedlikeholds
arbeiderne innen forbundet mottat fØlgende skrivelse : 

Veiarbeidernes og veivedlikeholdtarbeidernes gruppestyre hadde 
møte i Oslo den 12 november 1930 i forbindelse med forhandlingene hos 
veidirektøren. Man drØftet på ny pØrsmålet om en mere passende or
ganisasjonsform for veivedlikeholds- og veiarbeidere som er beskjef
tiget for det offentlige ( stat, fylke og kommune) . Man finner det me
get uhensiktsmessig at disse arbeidere nu er delte på tre forskjellige 
forbund, da dette bidrar til å stille gruppen svakere overfor myndig
hetene enn den efter sitt samlede medlemstall behØver å være. Styret 
finner det påkrevet at det undersØkes hos Landsorganisasjonen, Norsk 
Arbeidsmannsforbund og Norsk Kommuneforbund om det skulde være 
mulighet for å sammenslutte gruppene innen de to nevnte forbund og 
N. S. L. F. til et selvstendig forbund. 

I henhold til foranstående vil gruppen hen tille til Nor k Skog- og 
Landarbeiderforbund om å søke dette spØr mål lØ t på den mest hen-

o siktsmessige må te. 
VeivedUkeholds- og veiarbeidernes gruppe, Oslo, innen N. S. L. F. 
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Det hersker ennu en del uklarhet om hvor og i hvilket forbund 
disse arbeidere skal stiL Under kongressens behandling �v industri
forbundsformen var det forutsetningen at f. eks. veivokterne skulde 
stå i Norsk Kommuneforbund. Fra Norsk Arbeidsmannsforbunds side 
blev det gjennem en rekke år nedlagt et stort arbeide for å få veiarbei
derne tilsluttet organisasjonen. Men hverken N. K. F. eller N. A. F. 
var noget særlig heldige i sine bestrebelser. 

Da N. S. L. F. skulde stiftes i 1927 foreslo den av sekretariatet 
nedsatte organisasjonskomite at arbeiderne under veived.l.1keholdet 
skulde stå i dette nye forbund. 

I de tre år som har gått har det lykkes å få en rekke av disse ar
beidere inn i forbundet. Delvis står de enkeltvis tilsluttet de almin
delige blandede skog- og landarbeiderforeninger og dervis har de dan
net spesielle avdelinger. Det er nu 29 slike selvstendige avdelinger. På 
en landskonferanse for disse spesialavdelinger holdt våren 1929 blev 
det besluttet å velge et spesielt landsgruppestyre til å lede forhandlin· 
ger, agitasjonen m. v. 

Med de medlemmer som står i de blandede foreninger regner man 
at det nu i N. S. L. F. står tilsluttet omkring 700 vei- og veivedlike
holdsarbeidere. Heri er ikke medregnet sådanne som rent tilfeldig og 
ved nØdsarbeide kan få arbeide ved veiarbeide av en eller annen art. 

Det foregår for tiden en veldig utvikling av dette fag. Hele vei
nettet er på grunn av den sterkt økede trafikk under utbedring, like
som det vanlige vedlikeholdsarbeide er Øket betydelig. De gamle red
skaper avlØses av maskinelle hjelpemidler. Staten legger stadig større 
deler av veinettet under sin administrasjon. 

Stillingen for fagets arbeidere er således nu ved å bli en ganske 
annen enn den var for en del år tilbake. 

Det er ganske oplagt at når det blir et stadig mindre skille mel
lem de egentlige statens vei,anleggsarbeidere og den gruppe arbeidere 
som virker ved veivedlikeholdet, både ved at de mer og mer får Staten 
som arbeidsgiver og ved at anlegg og vedlikehold går mere og mere op 
i hinannen, vil det også være innlysende at disse må samles i en orga
nisasjon, så de kan optre utad som en organisatorisk enhet. Ellers vil 
de lett gjensidig komme til å vanskeliggjØre forhandlinger med arbeids· 
giveren, enten nu dette er Staten, fylket eller en enkelt kommune. 

Det kan være et skjØnnsspØrsmlU om det skal sØkes dannet et eget 
forbund av denne gruppe eller ikke. Hovedsaken er at de alle samles 
inn under et forbund. Da dette kan støte på vanskeligheter fordi flere 
forbund er interessert, har vi funnet det riktigst å foreslå at kongres
sen gir et direktiv som ikke er til å misforstå. Det er selvsagt bedre 
at denne sak ordnes i vennskapelighet enn at man venter til det begyn
ner å brytes og skapes bitterhet, således som tidligere har vært til
felle i lignende anledninger. 

Fra Sulitjelma Elektrikerforening. 
Den av kongressen av 192 fattede beslutning om industriorgani

sasjoner opheves eller forandres derhen at det blir adgang for de 
for kjellige fagforeninger å tilmelde sig sine rette angjeldende fag
forbund. 

L - 20  

. 
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Motivering: 
Når foreningen har tilladt sig å fremkomme med dette forslag, 

er det i bevis theten om at beslutningen om industriorganisasjons
formen av 1923 ikke har ladt sig gjennemfØre efter forutsetningen. 

Samt ifØlge de uttalelser som fremkom på kongressen i 1923 ved 
overgang til industriorganisasjonsformen, om at alle faggrupper der 
blev tilmeldt andre forbund skulde bli behandlet i likhet med tilsva
rende fagforbund. Dette er nu aldeles illusorisk og må få en utlØs
ning som kan tilfredsstille den voksende misnØie innen de forskjel
lige faggrupper. 

Vi mener derfor at vårt forslag bØr vedtaes, da en sådan beslut
ning best vil tjene til organisasjonens vel. 

Fra avd. 232, Skedsmo At-beidsmOtn1tsf01-ening. 
Det henstilles til Arbeidernes faglige Landsorganisasjons 12. ordi

nære kongress å vedta : 
Alle veiarbeidere, veivoktere samt spesialarbeidere ved veivesenet 

amles i et nytt forbund - ubsidiært et av de bestående. 

Motivering: 
Som forholdene nu er, er en del av veiarbeiderne samlet il Norsk 

Skog- og Landarbeiderforbund, en annen del i Norsk Kommuneforbund 
og en tredje del i Norsk Arbeidsmannsforbund. Da det er en kjens
gjerning, at det er vanskelig å få oprettet overenskomst med Statens 
Veidirektorat, mener vi det vil være en fordel om alle disse arbeidere 
blev samlet i. ett forbund, som så kunde sette hele sin kraft inn på å 
få forbedret disse arbeideres kår. 

Norsk Kommuneforbund. 
Fra flere av våre foreninger og likeledes fra Oslo stedsstyre er det 

kommet henvendelse til forbundet om å sØke å få optatt på kongressen 
spØrsmålet om medlemsskap i de forskjellige organisasjoner og adgan
gen til å kunne ta anvist arbeide. I den senere tid har vi hatt en rekke 
tilfelle, hvor medlemmer av Norsk Kommuneforbund av Arbeidskonto
ret er anvist arbeide i bygningsfagene, men når de kommer på arbeids
plassen blir de nektet å fortsette arbeidet. Efter hvad vi har bragt i er
faring er det ikke bare vårt forbund som har vanskeligheter i så hen
seende. 

Landsorganisasjonens lover § 2, punkt 5, har bestemmelse om med
lemmers overflytning fra den ene organisasjon til den annen når de 
skifter arbeidsplass. En del medlemmer som tidligere har tilhørt Byg
ningsarbeiderforbundet har, når de har fått arbeide ved kommunen, 
fulgt bestemmelsen i Landsorganisasjonens lover og har overflyttet sig 
til Norsk Kommuneforbund. Når de ikke lenger har arbeide ved kom
munen, men sØkt sig overflyttet til arbeide som henhØrer under byg
ningsvesenet og av Arbeidskontoret blir anvist arbeide, blir de av or
ganisasjonen nektet å fortsette arbeidet. Det er til og med sagt at det 
er fordi de er medlemmer av �Torsk Kommuneforbund at de ikke kan 
fortsette arbeidet. Det har og å vært antydet at uorganiserte har let-
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tere for å kunne fortsette på arbeid plassen enn de som er medlemmer 
av Norsk Kommuneforbund, men som fØr nevnt er det ikke bare vårt 
forbund som har vanskeligheter i så henseende, og det kan vel være 
mulig at det også fra andre forbund kan bli innsendt forslag til be
handling på kongressen. 

Vi vil derfor herigjennem anmode sekretariatet om å utarbeide 
forslag som tar sikte på å hindre det misforhold som er til stede ved at 
enkelte forbund nekter organiserte arbeidere å få arbeide. I den stil
ling saken nu er kommet, blir det absolutt nØdvendig at den amlede 
organisasjon tar standpunkt til hvordan det skal forholdes i foran 
nevnte tilfelle. 

Vi vil også påpeke at ungdommen som i disse arbeidslØse tider 
vokser op, har vanskelig for å bli organiserte. De har vanskelig for å 
kunne komme inn på nogen arbeidsplass, og får således ikke noget be
'stemt forbund å holde sig til. FØlgen blir at ungdommen kommer til 
å være uorganisert, mens det burde være organisasjonens opgave å søke 
å få disse folk med i organisasjonen. V i  vil derfor også anmode om at 
sekretariatet overveier denne sak og sØker fremmet forslag til kongres
sen. Vi har tenkt oss at der også angående dette forhold vil komme 
forslag fra andre organisasjoner, og vil derfor innskrenke oss til å hen
stille til sekretariatet å søke å få spØrsmålet op til behandling på kon
gressen og lage innstilling i saken. 

Fra Oslo og Omegns Anleggsarbeiderforening) N. A. F. 
Foreningen sender en lengere forestilling angående en konflikt 

ved Hovedbanen, og konkluderer med fØlgende forslag : 

«Kongressen fastslår, at alle arbeidere, uansett hvilke organisasjo
ner de tilhører ( så vel som uorganiserte) ,  stiller sig solidarisk med de 
arbeidere som gjennem sin organisasjon forsøker å hindre at arbeider
nes IØnns- og arbeidsvilkår forringes, samt hindre andre overgrep fra 
arbeidskjØperne. FØlgelig bØr alle kamper som fØres mellem arbei
derne og arbeidskjØperne respekteres. Dette anser vi for en absolutt 
nØdvendighet. Å forsØke å gjøre en annen opfatning gjeldende på dette 
punkt vil føre til farlige og vidtrekkende konsekvenser og kan under 
ingen omstendighet aksepteres.� 

Fra 8ckretm'iatet forelå fØlgende : 

De mange forslag om foreligger om organisasjon sformene berØrer 
egentlig ikke organi a8jonen truktur, men alli kevel flere viktige sider 
av dens virksomhet : lilecle Landsorganhm. jonen - forhold til forbun
dene, forbundenes innbyrde forhold, ærlig gren efOl'hold og amorga
ni a jonene stilling og Yi rkeommde. Efter ekreta riatet opfatning 
er det ikke grunn til nu å rulle op organ i a jOllS. pØrsmålet i hele in 
bredde, men det kan være praktiske -ider om fortjener å komme under 
overveiel e. 

De pøl' mål om er rei t, er imidlerticl ikke lik tilrettelagt at for
en ingene og den fore tåen de kongre. er forberedt på fl gil til behand
ling av dem. Den korte fri t om er levnet ekretariatet til gjennem-

• 
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gåelse av innsendte forslag, har heller ikke gjort det mulig å få denne 
flak nu tilstrekkelig utredet og klarlagt. Derfor vil man foreslå at 
kongrt'lssen nedsdter et organisasjonsutvalg på 7 medlemmer. 

Dette utvalg gjennemgår forslagene og tar på et praktisk og enkelt 
grunnlag op de spØrsmål som er fremme og de som utvalget selv anser 
er av interesse, og forelegger i god tid fØr næste kongress sin utred
ning for st'lkretariatet. Dette avgir sin innstilling som sammen med 
utvalgets utredning settes op på næste kongress dagsorden. 

Beslutningen av 1923 står ved makt og må lojalt respekteres. 
Derfor må spØrsmålet om gjennemfØrelse av kongressens beslutninger 
straks optas til behandling av de forbund som ennu ikke har gjennem
fØrt de vedtatte beslutninger. 

Disse forhandlinger �edes av sekretariatet. 
Rapport over fOl'handlingene meddeles representant kap et. 
I henhold til ovenståt'lnde vil sekretariatet innby kongressen til li 

fatte fØlgende beslutning : 
«De fOl'Slag som er innkommet i organisasjonsspØrsmfilet oversen

des et organisasjonsutvalg pfi 7 medlemmer, valgt av kongressen. Ut
valgets utredning med sekretariatets innstilling forelegges næste kon
gress_» 

Sekretariatets medlem, Forbord, optar forslaget fra Norsk Trans
portarbeiderforbund, da han mener at forslaget er helt overensstem
mende med kongressebeslutningen av 1923. 

O. M. Haugen optok følgende forslag fra Norsk Elektriker- og 
Kraftstasjonsforbund, som tidligere i dagsordenen var utsatt : 

«§ 1. Arbeidernes fagl. Landsorganisasjon i Norge er en sammen
slutning av land<somfattende industri- eller fagforbund, og dens for
mål er : 

§ 2. 1. Hovedenhetene innenfor Land'sorganisasjonen er de lands
omfattende industri eller fagforbund. 

§ 5. I annet avsnitts siste punktum forandres ordet «industri
forbundene» til forbundene.» 

Anders Birkeland foreslo Norsk Matros- og FyrbØterunions forslag 
oversendt sekretariatet. 

P. H. Vestad optok tilleggsforslag i forbindelse med N. S. L. F.'s 
forslag om at sekretariatet optar arbeidet snarest mulig. 

Edw. Mørk optok følgende forslag fra Oslo og Omegns faglige Sam
organisasjon : 

«Kongressen velger en komite på 5 medlemmer med representanter 
fra sekretariatet og samorganisasjonene oom får i opdrag å utarbeide 
forslag til en om ordning av samorganisasjonenes geografiske område. 
Komiteens innstilling forelegges representantskapet til avgjØrelse.» 

Ivar Ertresvaag foreslo fØlgende om organiseringen av hvalfangst
arbeiderne: 

Hvalfangstindustrien er et av den norske kapitalismes viktigste 
utbytningsfelter hvor arbeid kjØperne opel' inn millioner av kroner, 
mens hvalfangstarbeiderne i stor utstrekning arbeider for sultelØnnin-

• 
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ger og en hensynslø utpresning av arbeidskraften. Hvalfangstarbei
derne har ikke maktet å. reise sig til kamp mot denne utbytning. Der
imot har arbeidskjØperne gjennemført et raffinert procentsystem som 
bevirker en ytterligere utpresning av arbeidskraften og binder arbei
derne til slavekontrakter hvor de fraskriver sig retten til å. hevde sine 
meninger og gå. til kamp for å. fremme sine Økonomiske interesser. En 
kamp i hvalfangstindustrien kan ikke føres isolert fra de Øvrige indu
strier. Likeså vil en kamp i hvalfangstindustrien få. en utpreget inter
nasjonal karakter, særdeles i forbindelse med transport- og jernindu
strien. 

Matros- og F.yrbØterunionen har forsØkt å organisere disse arbei
dere i tilslutning til unionen. Men det viser sig at unionen ikke har 
maktet å. lØse denne opgave. Den posisjon de har hatt for en 3 år til
bake, har de mistet. Landsorganisasjonen, unionen og de interesserte 
forbund, Transport- og .l ern- og Metallarbeiderforbundet, har ikke in
teressert sig for å reise disse arbeidere til kamp og understØtte kampen 
på. en sådan måte at hvalfangstarbeiderne kunde få. tiltro til organisa
sjonen. Man kan bare henvise til Jern og Metalls sympatiaksjon i 1930 
for 'hvalfangstarbeidernes kamp, som var den reneste skandale. 

Det har i lengere tid væ.rt et almindelig krav fra hvalfangstarbei
derne at de Ønsket et eget forbund for denne industri. De egenartede 
forhold innen hvalfangstindustrien tilsier at hvalfangstarbeiderne får 
organisere sitt eget forbund. 

1.  Hvalfangstarbeiderne vil ikke kunne organiseres uten ved at man 
straks optar arbeidet for å. organisere kampen mot hvalredernes blodige 
utbytning. Gjennem organisering av forberedende kampkomiteer blandt 
disse arbeidere som kan tilrettelegge en målbevisst aksjon ved sesongens 
begynnelse, må hvalfangstarbeiderne mobiliseres i kamp for fØlgende 
hovedkrav : 

Avskaffelse av de individuelle kontrakter og oprettelse av kollek
tivavtaler. ForhøieIse av de faste lØnninger. Kamp mot procentsy
stemet. 

Effektiv kontroll gjennem arbeidernes egne valgte tillitsmenn over 
arbeidstidsforhold, kost og boligforhold ombord i fangstbåtene, koke
riene og ved stasjonene. 

2. Be lutningen om å organisere hvalfangstarbeiderne i Norsk Ma· 
tros- og FyrbØterunion har ikke tilsvart sin hensikt. 

3. Hvalfangstarbeiderne organiseres som eget industriforbund.» 

S. FOt-bord: Nå.r jeg allerede nu forlanger ordet, så. er det fordi 
mitt forbund har et forslag her, som finnes inntatt på side 34, og som 
jeg optar. Det var jo meningen at alt skulde bli så bra når man fikk 
industriformen. Da kulde det bli bare glede, og organisasjonene skulde 
bli mere levedyktige. Da dette trådte i kraft, måtte vi avlevere en lang 
rekke medlemmer til andre forbund. Det var særlig chauffØrer og la
gerarbeidere etc. Det viste sig snart, at det ikke var bra, og mange av 
disse medlemmer fant sig ikke til rette under de nye forhold. Når man 
hadde sine tariffopgjØr, blev dis e medlemmer uteglemt eller tilside
satt, og resultatet blev at de kom utenom organisasjonen. Det blev så 
agitert på. ny, men de var van kelig å få med igjen. Det vil si, de rettet 
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anmodning til o ss  o m  å få komme inn i vårt foc und, men det kunde 
vi  jo ikke, og resultatet blev at de stod utenfor. Dette er et uheldig 
forhold. Samtidig som vi mener at Transportarbeiderforbundet vil bli 
sterkere og mer kampdyktig ved at vi fikk ha disse medlemmer hos oss. 
Denne sak har to ganger vært behandlet hos oss på landsmØter, og på 
det siste landsmØte i 1 929 blev det vedtatt et pålegg til det nye forbunds· 
styre om i betimelig tid, fØr fØrstkommende kongress's avholdelse å inn· 
sende forslag til denne, gående ut på at alle transport- og lagerarbeidere, 
uansett industrivirksomhet, skal organiseres i tilslutning til Transport
arbeiderforbundet. Forbundets representanter til kongressen blev også 
pålagt å arbeide og stemme for forslagets vedtagelse. Dette forslag 
blev enstemmig vedtatt. Men det er ikke bare disse ting som nødven
diggjØr dette. Men også fordi at det er opstått en rekke tvister når det 
gjelder losse- og lastearbeidere. I de fleste tilfeller har vi efter megen 
kjevl kommet til enighet om hvor disse skal stå, men det har vært mange 
vanskeligheter. Vi hadde nogen tilfelle ved Kristian and, hvor vi hadde 
medlemmer, og bedriftsorganisasjonen oprettet tariff, som blev det halve 
av de tariffer vi hadde. Resultatet er at disse medlemmer er uorgani
serte. Vi hadde også et uheldig forhold ved HerØya, hvor Norsk kje
misk Industriarbeiderforbund sØkte å trosse sekretariatets beslutning. 
Her blev man enige i organisasjonskomiteen og sekretariatet om at vi 
skulde ha losse- og lastearbeiderne. Og vi hadde videre Fiskå Verk, 
hvor lossesatsene som er oprettet ved Kjemisk Industriarbeiderforbund, 
l igger adskillig under at ene for losse- og lastearbeide i Kristiansand. 
Jeg vil sluttelig anbefale kongressen å vedta vårt forslag. 

Gunnar Sethil: Det foreligger her en rekke forslag. En del tal' 
sikte på å vende tilbake til de gamle fagforbund virksomhet. Det fore
ligger også forslag, som fra Skog- og Landarbeiderforbundet, om dan
nelse av nye forbund, f. eks. et forbund av alle arbeidere ved veivedlike
holdet. Det har fra tidligere vært bestemt at veive enets arbeidere skal 
tilhøre Kommunearbeiderforbundet. På side 43 i dagsordenen forelig
ger et forslag fra Norsk Kommunearbeiderforbund, hvori vi har anmodet 
sekretariatet om å fremkomme med forslag om en instans som kunde 
være dømmende i de spØrsmål hvorom der er tvister. Det kan være et 
skjønn spØrsmål om der skal SØkes dannet et eget forbund av denne 
gruppe eller ikke. Hovedsaken er at de samles inn under et forbund. 
Og nu har også sekretariatet fremkommet med forslag om et organisa
sjonsutvalg som skal se på disse ting. Men jeg får ikke tak i hvad det 
betyr. Vi har jo også hatt et slikt utvalg som har virket i den periode 
som nu er gått. Her ser det ut til at dette organisasjonsutvalg skal be
hand,le disse ting og forelegge dette for næste kongress. 1Ien nål' det 
brenner et sted, må man vel straks se å gjøre noget. Uan kan da ikke gi 
sig til å vente med å slukke ilden. Vi har derfor ikke funnet at det for
slag tilfred stiller o , og jeg vil tillate mig å fore lå følgende :  

«Grunnlaget for organi a jonen opbygning må fort att være kon
gre. be lutningen av 1923, men hvor det gjelder tvist om retten til 
arbeide må den prak is befØlge , at de som av et arbeid kontor i hen
hold til dettes r gler blir and t arbeide, har rett til å ta dette arbeide 
uan ett medlem kap i denne. eller hin organi a jon, når arbeid for-
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holdet på. arbeid plaisen organ i a j onsme ig ett Cl' i orden og med· 
lemmene befølger bestemmel ene i Land organi a jonen l<lver angå.· 
ende overflytning av medlem . kapet. 

De for lag som er innkommet i organisa jon spØr målet oversen· 
des et organi a jon utvalg på 7 medlemmer valgt av kongre n. Hvor 
det op tår tvist <lrganisasjonene i mellem, skal organi asjonsutvalget 
!innkalle partene f<lr å søke tvisten bilagt. 

Lykke ikke dette over ndes saken til ekretariatet til avgjø· 
reI e. Finner ekretariatet at det for itt vedkommende ikke vil felle 
dom i aken, opnevner sekretariatet for anledningen en voldgiftsrett 
på 5 medlemmer, der får sig saken forelagt til pådØmmelse. 

Til medlemmer av voldgiftsretten må ,ikke opnevne nogen der er 
part i saken eller på nogen måte kan ies å være inhabil. Rettens 
formann bØr være jurist.» 

Det fremgår av dette forslag at utvalget ikke bare kal frem· 
legge akene til næste kongre s, men og å opta til prØvel e de tvister 
som kan opstå i perioden. Organisasjonsuh'alget kal innkalle par· 
tene for å søke tvisten bilagt, og lykkes ikke det skal man over ende 
saken til sekretariatet til avgjØrelse. �Ien man har eksempler på. at 
sekretariatet ofte har vall'skelig for å. felle en dom, og i de tilfelle 
skal ekretariatet for anledningen opnevne pon voldgiftsrett på 5 med· 
lemmer, som å får sig saken forelagt til pådømmel . 

Elias Volan: Når ,sekretariatet foreslår et organi asjon utvalg, 
så er hensikten med det å opta hele spØrsmålet <l rgan'i. a jon formene 
til gjennemgåelse og fremleggel e på næste kongres . Videre vil det 
bli et mindre utvalg om får li behandle alle grenset\'i ter i perioden. 

Edv. At'nesen : Jeg vil anbefale bygning arbeidernes fOI lag på 
side 37. Det er et resultat av forholdene på IlerØya. Sekretariatet 
avgjorde at bygni ng,sarbeidel'lle der skulde tilhØre A rbcidsmann sfor· 
bundet, og det blev opr-ettet taråff som lå under bygningsarbeidernes 
tariff. Det er et uheldig og beklagelig forhold. Det er enn u mange 
bygningsarbeidere om tår tilsluttet Nor k Kjemisk Industriarbeider· 
forbund eller Arbeid mann forbundet, og dette forhold må ophøre. 
Nybygning arbeide samt tørre forandring· og tilbygningsarbcide av 
enhver art som utfØre av eller for in du trielle bedrifter og kommuner, 
må utfØres efter lØnn · og arbeid vilkår som er godkjent av Nor k 
Bygning arbeiderforbund ,  o g  di e overc'n kom ter må oprette mel· 
lem Bygning arbeiderforbundet og vedkommende bedrift. 

Anders Birkeland fore lo at Nor k Matros- og FyrbØterunions 
for lag blev over endt ekl'etariatet. 

Arthur' J. Bel'by : Jeg vil fØr t kort berØre det forhold vi hadde 
på IlerØya. et var fØr min tid, men det er ikke så klart som Arne en 
vil ha det til. Da Hydro begynte dette arb€'ide, il var det anleggs· 
arbeide tydelig nok, blide pc HerØya og Rj ukan, og det var da Arbeid · 
mann forbundet om var intere �rt i d '  e arbeidere. Det måtte 
være da grunnarbeidet var ferd ig at Bygning arbeiderforbundet even· 
tuelt kulde ha di arbeidere, men man kan da vel ikke til tadighet 
drive og bytte forbund under et likt arbeide. Jeg vil påtale den 
motivering om Nor k Tran portarbeiderforbund gir til itt for lag. 
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Det er å fØre medlemmene o.g ko.ngressen bak lyset. Fo.rho.ldet er 
det at J ønsso.n o.g jeg hadde en annen prinsipiell o.pfatning av disse 
ting. Jeg to.k denne .sak o.P i Samo.rganisasjo.nen, hvo.r jeg imidlertid 
ikke fikk no.gen tilslutning o.g det gjo.rde at jeg ikke o.pto.k arbeidet med å 
o.rganisere disse arbeidere so.m Io.sset eller lastet o.mbo.rd i ski bene. 
Men fo.lkene kom til mig o.g spurte o.m de ikke skulde få organisere 
sig. Jo., sa jeg, men det er tvist o.m hvo.r dere ,skal tå, o.g Fo.rbord 
vet at jeg under de fo.rhandlinger so.m fant stCld med Transpo.rtarbei
derfo.rbundet, fremla en liste o.ver 60 av disse arbeidere so.m ville o.rga
nisere sig ho.S oss, men so.m vi ikke hadde tatt imo.t. Vi vil de nemlig 
ven1Je til o.rganisasjo.nens hØieste instans hadde ordnet fo.rho.ldet, o.g 
fo.lkene blev på den måte gående uo.rganiserte. Nu er i midlertid 
fo.rho.ldet rettet o.g det ene te aktuelle er at vi kan ko.mme til å tilby 
TransPo.rtarbeiderfo.rbundet o.gså de arbeidere so.m er <innenfo.r bryg
gen. V i  har videre mange vanskeligheter i Odda o.g Ty sedal m. h. t.  
elektrikern€l, o.g her er det mange tvistepunk1Jer o.Pstått. 

O. M. Haugen: Under Io.vbehandlingen o.Ptok jeg et fo.rslag ved
rØrende ho.vedlo.vens paragrafer 1, 2 o.g 5 so.m jeg viiI o.pta nu o.g 
anbefale ko.ngressen å stemme fo.r. Lo.ven fastslår nu at ho.vedenhe
tene er kun de landso.mfattende industrio.rganisasjo.ner. Nu er fo.r
ho.ldet det at en rekke fo.rbund ikke er medlemmer i Io.vens fo.rstand. 
VedrØrend€1 det Berby nevnte om forslaget fra Sulitjelma, så vil ikke 
jeg o.pta det her nu. Når det skal nedsettes et organisasjonsutvalg 
for å behandle sakene til næste kongress, så er det det beste. 

P. H. Vestad: Vårt fo.rslag er trukket tilbake efter de beslutnin
ger kongressen allerede har tatt. H vad punkt 2 angår om arbeliderne 
ved veivedlikeholdet, så har jeg kjennskap til at det er nØdvendig 
å få en ordning her. Under ko.ngressens behandling i sin tid av indu
strifo.rbundsformen, var det fo.rutsetningen at f. eks. veivo.kterne skulde 
stå i No.rsk Kommuneforbund. Fra No.l1sk Arbeid smann.sforbunds side 
blev det gjennem en rekke år nedlagt et sto.rt arbeide for å få vei
arbeiderne organiserte. Vi har nu ca. 700 veiarbeidere i 29 avdelin
ger hos oss. Dertil har vi en rekke veiarbeidere i våre sko.�beider
foreninger. Det fo.regår fo.r tiden en veldig utvikling av dette fag. 
Hele veinettet er p. g. a. den sterkt Økede trafikk under utbedring, 
likeso.m det vanlige vedlikehoidsarbE1ide er øket betydel1g. Stillingen 
fo.r fagets arbeidere er således nu ved å bli en ganske annen enn hvad 
den var for en del år tilbake. Vi har ment at det er riktig og nØd
vendig å få disse organisert i eget fo.rbund, og at man så overfØrer 
de medlemmer man har av disse grupper fra de tre forbund so.m 
n u  har de. Vi er villig for vårt vedko.mmende når som he�st å avgi 
disse medlemmer, enten til Arbeidsmann fo.rbundet eller Kommune
arbeiderfo.rbundet, men hel t burde de ha sitt eget forbund. - Disse 
arbeid€lre vet hvad de dermed går .til. Vi har en tilfØielse å gjØre til 
fo.r laget, nemlig 'at sekretariatet «hurtig t mulig» o.ptar denne sak 
til avgjØrelse. 

Halvard Olsen: Når ko.ngressen i 1923 fattet be lutning o.m indu
strio.rganisa jo.nsformen, så blev den vedtatt mot en temme. Det 
skulde sålede være en sterk beslutning og man skulde trodd at det 
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hadde vært lett å gjennemføre den. Man satte en tidsfrist til 1925, 
men -ennu til dags dato er forholdet det at vi ikke har et eneste for
bund som har virkeliggjort kongressens beslutning. Det viste sig 
nemlig at den ikke hadde medlemmene tilslutning. Visstnok har 
vi fått en rekke nye forbund, men vi ligger ennu langt tilbake for 
å få realisert kong.ve sens beslutning. Nettop på grunnlag av dette 
tvang vi jo også 3 forbund ut av Land organisasjonen, nemlig murerne, 
elektrikerne og lokomotivfØrerne. Murerne ! kulde i Bygningsarbei
derforbundet, elektrikerne i bygningsindustrien i dot forbund, og ved 
kraftstasjonene skulde de stå i de forskjellige industriers forbund eller 
Kommunearbeiderrorbundet. Vi har måttet gi dispensasjoner og har 
derved fått disse forbund tilbake igjen. Naturligvis var dis e dispen
sasjoner gitt ut fra den forutsetning at man gjennem Landsorganisa
sjon�m skulde få et samarbeide i stand mellem de forbund de for
skjeillige grupper hØrte hjemme ci. Meningen med omlegningen til indu
�triformen var jo å skape en mer mobil og sterk organisasjon. Man 
mente at det ville bringe Øket styrke til organisasjonen. Men når 
forholdet nu engang har vært det at m:;m ved denne beslutning har 
drevet medlemmer ut av organisasjonen, så viser det at selv om 
den er teoretisk riktig må man bØie sig for det praktiske liv. Sethils 
forslag faller heat i flukt med sekretariatets forslag. Bare på et punkt 
inneholder det n oget nytt, nemlig der hvor sekretariatet ikke lmn på
dØmme en sak skal man ha en voldgiftsrett. Men heller ikke det er 
noget nytt forsåvidt. I Danmark har man hatt en ,slik ordning i 
20 år, og jeg har ikke noget imot en slik ordning. Men det må være 
avgjØrende at beslutningen av 1923 'Står ved makt 'Og loyalt må respek
tereiS. Og derfor må spør: målet om gjennemfØrelse av kongressens 
beslutninger !straks op1Jas til behandling av de forbund som ennu 
ikke har gjennemfØrt de vedtagne beSlutninger. Alle de forslag som 
foreligger har sekretariatet ment det ville være riktig å behandle ved 
en komite, som kunde ta hele vår organisrusjonsbygning op til behand
ling, både forbundenes og Landsorganisasjonens IOpbygning. Jeg har 
inntrykk av at det er megdt n..,Ødvendig, også efter den debatt som 
var her igår under den faglige taktikk. Det er .spØrsmål om å gi 
større handlefrihet for forbundene. Det gjør også sekretariatet, men 
lovene gir ikke uttrykk for det. Det kan være !spØrsmål om å gå 
'Over til det svenske sy,g!;em med terkt centNlli erte forbund. Det er 
ting denne komite må utrede i hele sin bredde. Man må ikke for
veksle denne komite med den vi har hatt til å behandle grensetvister 
mellem forbundene. 

Taletiden bleiV nu 'satt til henholdsvis 5 og 3 minutter for de som 
ikke hadde hatt ol1det og om hadde hatt ordet. 

Ivar Et·tresvaag:  Overfor de mange for lag om foreligger i dags· 
ordenen under dette punkt, kunde jeg i fØrste Øieblikk være enig med 
�kretar1atet at det riktig te ville være å få di e ting utredet og så 
fremlagt for en senere kongress. Men med den prak is vi hittil har 
sett og særlig ed'ter Halvard Olsens i te åpenhjertede uttalel er om 
å nærme o det sven ke system, er jeg sterkt betenkt på å overlate 
denne ak til en komite. Jeg vil dog allikevel ikke opta noget diver-

. 
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gerende for lag. J eg vil  imidlertid ikke ha nogen voldgiftsrett til 
fl pådØmme grensetvi ter mellem forbundene, mens at ekretariatet 
tar det hele og fulle ansvar. Vi har hvalfangstindu trien, hvor det 
har vært v,anskelig å få en organisasjon i stand. SjØfolkene har for· 
sØkt å organisere disse, men det har ikke lykkes med noget stØI're 
resultat. Det må bli sekretariatets opgave å finne' de kampparoler 
stom vil fenge blandt hvalfangerne. Jeg vil anmode kongressen om 
å stemme for mitt for,slag i den sak. 

K?·. H (MtBen: Hydro igang atte dette anleggsarbeide i slutningen 
av 1927. Det var da mange arbeidsledige i d istriktet som av Hydro 
var lovet arbeide, og deres lØnninger blev att 35 Øre under den 
normallØnn om blev betalt ellers. Vi var da straks klar ovelI' at 
noget måtte gjøres for å få deres lØnninger forbedret, og vi måtte da 
få de organisert. Vi fikk også endelig tillatelse til å organisere dem, 
og vi fikk i stand en overenskomst, men også den lå 5 Øre under hvad 
arbeiderne hadde inne på arbeidIsplassem.. 

Hans Fladeby: Hvis representantene vil sette ,sig nØie inn i vårt 
for lag vil man snart .se at vi trekker op en linje, slik at forholdet 
for eftertiden ,skulde bli klart. Vi fastslår at alle kjØrere, lagerarbei· 
dere, pakkhusarbeidere og chauffØrer som ikke dh'(lkte og utelukkende 
er ansatt på fubrikker, produktive bedrifter og oUgn. industriområder, 
skal tilhØre Norsk Transportarbeiderforbund, og videre at alle losse· 
og lastearbeider'e, uansett 'om de losser eller laster ved bruk, fabl-ikker 
eller l ign., skal tilhØre vårt forbund. Når sekl'etariatet ikke vil gå 
med på dette, så kan jeg ikke forstå annet enn at Isekretariatet fort
satt vil ha kjevl og strid. Det som ligger utenom industrien vil vi 
ha. Jeg vil bare henvise til hvordan forholdene er i Jern- og Metall
arbeiderforbundet når det gjelder chauffører og lagel13.rbeid€lre. Disse 
vil ikke stå i Jern- og �fetallarbeiderforbun<1et, men i vårt forbund. 
Fra avd. 9 i Jern- og )fetallarbeiderforbundet har vi  ganske nylig 
fått en henvendelse fra formannen med opfordring om å organisere 
chauffØrene. En kraftig organisasjon .skapes ikke V€'<i å splitte Mns
portarbeiderne fra hverandre, så de ikke blir mobile. Vi hadde forrige 
år minst 25 til 30 andragender om sympatistreik, og den organisa
sjon vil man svekke. Jeg vil anbefale at kongressen vedtar Tron port
arbeiderforbundets forslag og derved får orden i di se forhold. 

Josef Colliet·: Jeg vil påtale den dårlige overenskomst ,som ble,
oprettet ved HerØya. Dem er vi langt fra fomØiet med. Og jeg tror 
at den vil få konsekvenser f()r organisasjonen. Jeg vil anbefale at 
man vedtar TI13.usportarbeiderforbundets forslag. 

Malfred Bel'gseth: Man kan her se at di e tvi ter får tilbake
virkende kraft på tariffene. Vi har samme forhold her i Oslo, når 
det gjelder Arbeidsmannsforbundet. Vi kan eksempelvis nevne pokk
vel'kene. Det blev nylig oprettet overenskomst for di se, om ligger 
langt under den overen komst vi har oprettet med andre pokkverker. 
Jeg ynes man nu kulde være kommet lenger i denne ak. Det er 
jo lenge id en indu triorganisa j()nsformen blev vedtatt. Det er glede
lig å e at vi nu kan kje nart i Bygning arbeidC'rforbundet får i stand 
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e n  amling. Jeg vil henstille at man vedtar Bygningsarbeidernes 
fOl'Slag. 

41 talere var inntegnet og strek blev satt. 
Elias Volan freIIlS'atte følgende for lag : «Under henvisning til 

beslutningen av 1923 understreker kongr en nØdvendigheten av at 
sekretariatet aktivt arbeider for realiseringen av indUlStr'iorganisa jons
formen. Særlig vil kongressem peke på nØdvendigheten av at der i 
BY'gningsindustr'ien og Jernindustrien bare blir et forbund i hver 
industri, og at der bringes orden i statsfunk'Sjonærenes organ isa jons
forhold. Sekretariatet må ,sørge for at spØrsmålene hurtigst mulig 
blir utredet og forelagt medlemmene på iiorsvarlig vis. Ved inngåelse 
av tariffavtaler i grenseområder må sekretariatet pårse at der ikke 
inngåe avtaler på rin�re betingelser enn de som gjelder for lignende 
arbeide.» 

Hans Røste: Forholdet ved Hydro kjenner jeg til, da jeg nemlig 
var eler borte for å 'SØke dannet en organisasjon i tilslutning til 
Arbeid mann fOI'bundet. Vi hadde den mening at det var oplagt 
at di se skulde være hos oss, og vi mente at linjen var klar. Men 
det viste sig at den ikke var det. .A:nleggsarbeiderne på Rjukan blev 
tiLsluttert Kjemisk Industriarbeiderforbund og på H�n'Øya i Arbeids
mann forbulldet. Vi bØide oss loyalt for dette, og tok hensyn til den 
trufne avgjØrelse. Arrbeiderne eler borte blev inntatt gjennem de 
lokale arbeiel kontorer. De fle te hadde . ikkert aldri hatt nogen 
fØling med organisasjonen. Jeg tør påstå at det hadde vært Uke van
skelig for Bygningsarbeiderforbundet å få en bedre tariff enn den 
Arbeidsmannsforbunde<t opnådde. Herr i Oslo har vi det , amme tvist
forhold. Vi har f. eks. anleggsarbeiderne ved forstadsbanene, de kulde 
jo oplagt være våre folk, men da kommer Bygningsarbeiderforbundets 
agitatorer og sier at di! se folk tilhØrer deres forbund. 

Olaf Eriksen: Det e r  fOl'ståelig i en lik arbeielsledighetsperiode 
at forbundene tar vare på sine medlemmer. ;\Ien blir det bedre ved 
det man hør foreslår. Ved å vedta Sethils forslag får man en klar 
linje og blir kvitt de opriViende stridigheter man har hatt når det 
har gjeldt forbundenes gren'Soområder. 

Bemt Jensen: Vi er ikke koonmet lenger enn at jernbanefolkene 
og lokomotivperso.nalet står i to forbund. Vi har tilfelle på Malmbo
laget hvor di se må avbeide mer enn oss og på den måte er de med og 
pres er oss og gjør stillingen vår van kelig. Bygning arbeiderne forslag 
er tikk i trid med hvad vi tidligere har vedtatt. Ved å dele det op på 
denne måte vilde man hos oss få 5 grupper. Jeg vil anbefale at man 
vedtar Tran portarbeielerforbundets for lag. 

Anders Amtsen : Jeg vil opta Giken Grubearbeiderforening for
slag, ålydende : 

« es uten pålegger Giken Grubearbeiderforening kongressen : 
Indu triforbund formen bØr overholde , amt bØr kongre en pålegge 
ekretariatet å påse at også de enkelte forbund overholder denne. 

Avdelingen mener at indu triforbundsformen absolutt skal oprett
holde da fagforbund formen tidligere har vist ig å være uheldig for 
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industriplasser om Sulitjelma, hvor så mange slags arbeide e r  knyt
tet sammen til en og samme bedrift. 

Enn videre henviser avdelingen til Samorganisasjonens redegjØrelse 
til Landsorganisasjonen, d .  29 juni 1930 ang. elektrikersaken, som 
bedes optatt på Ikongressens dagsorden i forbindelse med fOl'islaget.» 

O�så vi har hatt forskjellige tvister. Jeg vil anbefale sekretaria
tets innstilling, og alle de andre fovslag bØr ikke komme i betrakt
ning. Vi må ha den tilLit til -sekretariatet at det vill kunne ordne 
tvistene. Men det må nu utvises en mer bestemt optreden i disse 
spØrsmål. 

Johs. M. P. Ødegaard: Det gikk glatt like eft€lr kongre sen 1923 
å omle�ge organisa j onen. Men n u  er man kommet i ytterkantene 
og da er det blitt vanskeligere. Sekretariatets be lutning om HerØya 
er ganske riktig efter kongre sens be lutning av 1923, men det kan 
kanskje tvis1Jes om Rjukan. Pokkverkene liggør under bygningsindu
strien, ,sier man, men det er feil. Vi har oprettet en tariff for pokk
verk, og den ligger over bygning arbeidernes. Vi har også oprettet 
ove.rem..skoms1Jer for anleg�beidere ,som ligger over hvad bygnång-s
arbeiderne hær opnådd. Så det grunnlag for debatt hØl'€ll' ikke hjemme 
her. Arbeiderne ved veivesenet er dårlige organisasjonsfolk og et 
vanskelig materiell å arbeide med. Jeg tror ikke det <kan være mulig 
å vedta annet her enn det 'sekreiJa,riatet foreslår. Hvad det gjelder 
om er at den som ikke får rett 'f1espekterer den beslutning voldgifts
retten kommer til. Det er uforståelig at man kan gå inn på en 
arbeidsplass og ta ut en liten gruppe organiserte. Da burde man 
heller la de stå utenfor og derved tatuere et eksempel på illojal 
optreden. 

Edvard Arnesen: Når spØrsmålet er reist om bygni'llgærbeid€lt på 
HerØya, !Så er det be�ende at sekretariatet ikke vil uttale sig. Det 
er ikke merkelig at Berby er desorientert, når formannen i Arbeids· 
mannsforbundet er det. Arbeidet på HerØya var et typisk bygnings
arbeide. Deot er vel nettop bygningsarbeiderne som utfører planering 
og grurunarbeider. Skiens AktiemØl1e bygget en komsilo. Det var 
merkelig at ikke Arbeid mannsforbundet også skulde ha disse arbei
dere. Likedan på Skotfoss. Vi gjoroe landsoverenskomsten i bygnings
fagene gjeldende for dilS e nybygningsarbeider. Men oV€'reIlskomsten 
ved Norsk Hydro lå langt under vår overeIliSkomBt. Vi må vel kunne 
gå ut fra at lignende jkke vil kje i fremtiden. 

Konrad Kar"tsen:  Vanskeligheten er at vi har -spesifike industri
forbund og brancheforbund. Disse siste k'an komme op i mange misfor
hold til åndustrien og arbeidsp13lssene. På. Rjukan avgjorde sekretaria
tet i lSin tid forholdet derhen at de angjeldende arbeidere kulde stå i 
Kjemisk Industriarbeiderforbund, og hvorfor ?  Fordi sekretariatet var 
i n oget nær en tvang situasjon. På HerØya fikk vi e noget lignende. 
Der blev det PØrsmål om å gå til konflikt, og det var spØrsmål om 
Hydros arbeidere kulde gå til sympatistreik. Men nei, det vilde de 
ikke. Er det lojalt? Arbeid mannsforbundet er blitt et lite forbund, 
men det har sin h istorie. Det må få lov til å eklsiste'l'e, selv om det 
kommer i nærheten av det fine Kjemiske lndu triarbeiderforbund. 
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Elias Vola.n: Jeg tr<>r det er nØdvendig at kongressen så sterkt 
som mulig understreker beslutningen av 1923, om at industriovganisa
sjonsformen skal realiseres. Der har 1kke vært vist lojalitet. Døl; er 
ganske uriktig at det er to forbund i bygningsfagene, i jerILhldustrien 
og når det gjelder tatsfunksjonærene. I bygnin� fagene er vi kommet 
så langt at vi er blitt enige om en sammenslutning. Bygningsarbeider
forbundets landsstyre har vedtatt det, og det går nu til Murerforbun· 
det, hvor det forMpentlig blir vedtatt. Arbeidet på IlerØya <>g Rjukan 
var bygningsarbeide. Det kulde bygges. Og hvad kjedde ? Det blev 
avsluttet overen komster langt under by�in�sarbeidernes tariffer. Og 
dette var avgjØrende da bygningsarbeiderne SE'D.ere møtte til forhand· 
linger med arbeidsgiverne. 

Olaf Fossum: Jeg vil også understreke det med bygningsarbeiderne 
og Kjemi k Forbund. Det er meget merkelig at et bygningsarbeide som 
utfØres for en bedrift, likke <skal tilhØre Bygning arbeiderforbundet, 
men det forbund bedriften. tilhØrer. Vi har mange andre tilfelle også. 
Vi har f. ekla. Lysverkenes adminigtrasj onlsbygning her i byen. Det blev 
krevet at disse arbeidere 'skulde stå i K'ommuneforbundet. Hvem som 
enn ·skal ha bygget, <Så må det være Bygningsarbeiderforbundet dis e 
arbeidere tilhØrer. Det nuværende forhold må ophøre. I punkt 3 i byg· 
ningsarbeidennes forslag heter det, at medlemmer tilsluttet andre for· 
bund må ikke påta sig til utfØrelse bygningsarbeide av n ogen art til 
ringere lØnns- 'og arbeidsvilkå.r enn hvad som er bestemt i de overens· 
komster 'som er oprettet av Norsk Bygningsærbeiderforbund. Vi har 
tilfelle av ,skog- <>g landarbeidere <som har tatt arbeide for 1 krone 
timen. Det er under en tredjepart av hvad tariffen inneholder. 

Hans Eriksen: Overgangen til industriorganisasjoner var lettvint 
til å begynne med, men idren har vanskelighetene meldt sig. Jeg tror 
i kke det har n ogen betydnin� om kon gre en vedtar bestemmelser her. 
Det er riktigere at sekretariatet optar dette til behandling og får en 
avgjØrelse 'Som er i overenr stemmeIse med med!lemmenes vilje. Skog· 
og landarbeiderne er nevnt her, og kan-skje med rette, for det er intet 
f<>rbund om lider !Så sterkt <>ver dette om vårt. Skog· og Landarbei· 
derforbundet har 1000 medlemmer ved må ager oppe i kogene og de 
ligger under hvad vi har opnådd :f)or våre sagbruksarbeidere. For å 
råde bot på dette har vårt forbund, Skog- <>g Landarbeiderforbundet 
og Papirindustriarbeiderforbundet besluttet å oprette et kartell, og 
vi vil ha et møte efter kongre sen om disse ting. Vi håper å få et gun

'stig resultat ut av dette. Med hen yn til ethils fol' lag så er jeg redd 
for at det er lik uenighet ute i avdelingene at vi kunde komme op i 
en lignende situaJSjon om da bygningsarbeiderne streiket m<>t den 
borgerlige voldgiftsrett. Jeg vil anbefaile sekretariatet forslag. 

Ole Johansen: Det vil ikke være klokt å vedta tran portarbeider. 
nes for lag. Det vil kunne virke til 'at vi på en arbeid pla kan få 
fire til fem forbund intere serte. Vi blir neppe kvitt tvi tene ved 
dette for lag. Det mest effektive må være vedtagel e av Sethil for· 
slag. Det ier og å noget mer enn ekretariatet for lag_ Og vi kan 
så på næste kongre ta endelig avgjØrelse i aken. 

Gunnar Braathen : Det som har vært årsaken til tvistene er at 
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det helt fra kon gr en i 1 923 ikke har vært utvist nogen interesse 
for å få gjennemfØrt de beslutninger som d en gang blev fattet. Men 
det er uriktig og det går heller ikke an å vedta de for lag om her 
foreligger, fordi om det har vært adskillige tvi ter i perioden. For
holdet er at de tvister som sekretariatet har av;gjort ikke er blitt fulgt 
av forbund og medlemmer. Volans for lag kan være riktig med hensyn 
til tariffkravene, og jeg kan forstå taktikken om at man hefter Jern
og :Uetallarbeiderforbundet til for-slaget, for derved å få bygnings
arbeiderne sammen. I jernindustl'ien er det fakti k et forbund . Det 
gjøres intet av de to forbund uten at begge er enige. Vi har således 
en kartell. J eg har i n gen tro på en voldgift rett for pørsmålet el' 
om medlemmene og forbundene vil respektere avgjØrelsene. Jeg tror 
det vil være riktig at sekretariatet efter innstilling av organi asjons· 
utvalget tar standpunkt til opståtte tvister. 

Justin Røclaas: Det er ingen som har uttalt ig mot industrifor
men. Men det er bare beklagelig at ikke ISekreta,ria-æt sier mere. Når 
det ikke gj øres beror det \fel for en vesentlig del derav at det sitter 
forbundsformenn i sekretariatet. Enkelte forbund har lavere over· 
enskomster enn andre og det er vel når alt kommer til alt årsaken tH 
de mange tvistigheter. Kongre'ssen må derfor vedta en konkret be· 
slutning. 

Edw. Mørle: Vi har her i Oslo og også andre steder vært oppe j 
sterke stridigheter om orgam.i asjonsformene. Og dag, ordenen viser 
det og å.  Et par forbund peker på å gå tilbake til den gamle fagfor
bundsformen. Sekretariatets forslag vedtatt i den form som det fore
ligger her, vil ikke avskaffe gren estridighe tene. Vi vil fortsatt ha 
stridighetene. Jeg er derfor kommet til det resultat at det for lag 
Sethil har fremlagt med en voldgiftsrett e r  riktig. Og jeg vil anbe
fale at sekretariatet går over til det. Det er en prakti k utformning. 
Jeg vil også anbefale Volans forslag. Det peker på bygningsarbei
derne, hvor vi har tre forbund. Det har i kke lyktes oss hittil å få 
et stort forbund i bygningsindustrien. Det samme gjelder jernindu
strien, hvor det heller ikke er lyktes oss å få et terkt forbund. Vi 
fa stslår derved forholdet i di e to industrier ved å vedta Volans for-

lag. Kongressen be lutninger må lojalt re pekter . Og .så får vi 
organi asjonsutvalget til å behandle hele organi asjonens opbygning. 
Det er og å gren etvi tigheter mellem amorgani sasjonene. Når dette 
organisasjonsutvalg nedsette bØr elet og å komme med en mann 
fra samorgani asjonene. llerom er amorgani asjonenes represen
tan ter på kongre en enige. 

Johan Ødegaard : Fra vår ide er det intet vesentlig å ill1l'rende 
mot de anker som kommer fra Bygningsarbeiderforbundet. �Ien vi 
hal' avgj ort det forholc1 'om foreligger fra Kong vinger. Det er derfor 
uriktig å trekke inn det for lag, når forholdet er ordnet. En ting må 
bygningsarbeiderne være opmerk m på og det er at det tår ikke i 
vål' makt å tan e trømmen av kog- og landarbeidere til byene. Det 
er likeså håplØ;t 'om å tan e golf trømmen, og den l ag underlige 
gjerninger vil de ,'el ikke vi kal gjøre. :lien man bØr d og ikke trekke 
inn de maleste kalkeintere r, som man her gjør. Jeg er enig med 
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formannen at det er all grunn for o å opta hele vårt organisasjon -
arb�ide til behandling. Vi har n u  de amme stridigheter mellem indn
striorgani a jonene som vi tidligere hadde under fagforbund formen _ 
Ikke et eneste forbund er i 'Overensstemmelse med kongre sen av 1923_ 
Da er det nØdvendig å ta hele problemet op til inngående behandling. 
Jeg stemmer for sekretariatets forslag for at man på den måte kan 
ta hele det kompleks av spØrsmål som her foreligger, op til ingående 
drØftel e. 

Hall/or Sørum: Da vi behandlet dagsordenen i )faler vennenes 
Forening i Oslo, fremkom det sterk kritikk over at Land organi a
sjonen hadde tatt op Murerforbundet uten å få be temt at det kulde 
være bare et forbund i bygningsindustrien. I vår fagforening blev det 
hevdet, at det intet blev gjort for å gjennemfØre b lutningen om 
industriforbundsformen. Men når det gjelder politiske spØrsmål sel' 
vi at Land organi aJsj onen og forbund kan ekskludere medlemmer, ja 
hele avdelinger. IIoved aken må være at arbeidet skal utføre efter de 
hØieste tariffer. Det må være utgang punktet. Vi kal ikke ned ette 
nogen voldgift rett for å avgjøre tvisene, men la sekretariatet ta 
ansvaret. 

Wm. Lund·Olsen: Det bunner ikke bare i de enkelte forbund s  
mindre interesse, men at sekr'etariatet ikke har vist den nØdvendige 
aktivitet når det gjaldt å ,overbevi,se fagforeningene om nØdvendig
heten av industriorgani asjoD'sformen. AvgjØreLsene i disse tviste· 
spØrsmål bØr ligge h o  ek.retariatet, om e r  organisasjonens øverste 
myndighet. Sekl'Ctariatet har og; å muligheter for å kunde tvinge 
gjennem industriformen. Jeg tilhØrer selv en minoritetsgruppe innen 
jernindu trien og vi har bare hatt glede av å komme inn under Jern
og �fetallarbeiderforbundet. Min gruppe teller i hØiden 200 i det hele 
land. :Med hen yn til et hvalfangerforbund vil jeg anbefale det. IIval
fangstilDdustrien har hatt en rivende utvikling, og det bØr ikke over
lates til et av de gamle forbund å organ isere di se. Jeg vil temme for 
sekretariatet for lag 'Om en 7 manns komite under den forutsetning 
at sekretariatet vil gå inn for med større styrke å påse at indu tri· 
formen blir virkeliggjort. 

ils Kvale : Jeg er enig i at vi får en komite til å behandle alle 
'pøl' mål i forbindelse med vår organi8<'l jon bygning. Men j eg kan 
ikke være enig i nedsettel en av en voldgiftsrett til < behandle og av· 
gjøre alle gren etvi ter i perioden . Vi har ikke engagert o ' ·  terkt 
for fl få nye medlemmer blandt di e om gren tvi tene gjelder. �fen 
hvad vi forlanger er at di e arbeidere ikke kal ha mindre lØnninger 
enn det vi har oparb idet. Di e medlemmer kan gjerne tå hvor de 
vil for o s. Om det kan kje ved pokkverkene er lik ti melØn n, ii hal' 
vi dog i Bygning arbeidel'forbund t opnådd and re fordeler enn de 
Arbeid mannsforbundet har opnådd . Vi har bl . a. pl"OcentUllegg for 
å gi avkall på akkordarbeide etc . .... Ted ttel e av en voldgif rett for 
å avgjøl'C tvi tene er ikke riktig. Jeg vil an befale Yolan for lag. 
Det dekker bygningsarbeidern opfatn ing. 
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Redaksjonskomiteen attet' i virksomhet. 
Ordstyreren foreslo 'samtlige forslag oversendt redaksjonskomi

teen. Forslaget blev vedtatt. 
Martin Strandli foreslo redaklsjoDJSkomiteen forsterket med Elias 

Volan og S. Forbord. 
Torbjørn Henriksen foreslo Gunnar Sethil. Samtlige disse 

valgtes. 
Karl Tømmeraas foreslo nu debatten om detre punkt avbrutt inn

til redak!sjonskomiteens for.g}ag frem�om. Forslaget blev vedtatt. 

Pun kt  5 :  Arbeiderbeskyttelsesloven (arbeidervernlovgivningen). 

Man gikk derefter tilbake til behandling av dagsordenens punkt 5 :  
Arbeiderbeskyttelsesloven ( arbeidervernlovgivningen ) , som tidligere 
måtte forbigåes. 

HaZfdan Jønsson holdt det innledende foredrag. Han uttalte : 
Dette spØrsmål er meget omfattende og av den største viktighet og 

det er vanskelig i løpet av den korte tid som blir gitt mig helt tilfreds
stillende å gi en fullstendig utredning. Jeg må derfor innskrenke mig 
til å gi en oversikt over de lover som finnes. Det foreligger som bekjent 
et forslag fra Socialdepartementet, hvorvidt det blir fremmet som pro
posisjon for inneværende storting vet vi ikke. Sekretariatet har hatt en 
komite som har behandlet dette forslag og det er avgitt et lengere svar 
til departementet under 14 oktober 1930. Når man ser bort fra arbeids
tidsbestemmelsene er vår arbeiderbeskyttelseslov i det vesentlige den 
samme som vår fØrste lov på dette område, loven av 1892. Senere er lo
ven revidert i 1909 og 1915. Loven av 1909 var også en beskyttelseslov ; 
men fØrst i 1915 blev lovens omfang utvidet til et nytt felt : arbeidstids
spørsmålet. Man fikk inn en bestemmelse om begrensning av arbeids
tiden. Siden er det forandret. Den siste store revisjon skriver sig fra 
1915 ; men selv da blev ikke revisjonen av loven så omfattende som man 
Ønsket. Det blev da også uttalt fra flere hold som en forutsetning den 
gang at loven i nær fremtid måtte bli optatt til fornyet revisjon, og i 
1916 blev det nedsatt en kongelig kommisjon med chefinspektør Lorange 
som formann og som medlemmer av kommisjonen bl. a. Ole O. Lian. 
FØr komiteen hadde fullfØrt sitt arbeide blev den anmodet om å ta ar
beidstidens begrensning op til antisipert behandling. Siden har disse 
innstillinger hvilt i departementet og vært på rundreise i de forskjellige 
institusjoner. Når vi således ser at den lov vi nu har er over 16 år gam
mel og at revisjonen den gang ikke kunde bli så omfattende, er det klart 
og forståelig at den er blitt akterutseilet for mange andre lands. Det er 
derfor på hØi tid at loven får en ny hovedrevisjon. Men det er visse for
hold som man bØr merke sig. Det Storting som nu er begynt sin virk· 
somhet, er sikkert ikke bra for denne sak. Vi har sett i hvilken reak
sjonær retning det har gått og hvordan det har villet nedsette og be 
skjære de sociale fremskritt som er gjort her i landet. Loven n u  omfat
ter egentlig fabrikkvirksomhet, bedrifter som bruker maskinell kraft 
med 1 a 2 motorer eller som regelmessig beskjeftiger minst 5 arbeidere. 
Herunder var også medregnet grube- og stendrift. FØrst i 1919 blev det 
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tatt be temmeIse om at arbeidstidskapitlet også skulde gjelde bygnings· 
og transportvirksomhet. I det utk'ast som nu foreligger, er rammen 
betydelig utvidet. Området for loven gjelder enhver bedrift som syssel
setter arbeidere. Alt å ingen begrensning. Undtatt fra forslaget er 
sjøfart, fangst og fiske, luftfart, fedrift og jordbruk og de hertil knyt
tede bedrifter, som drive for å tilfredsstille gårdens behov. Faktisk all 
arbeidsvirksomhet, som nytter leiet arbeidskraft vil inngå under loven. 
Det er intet å si på dette ; utviklingen er riktig. Det som det er noget 
å si på er undtagelsen for jord- og skogb"uksal'beiderne, som det er nØd· 
vendig å få en mak imal arbeidstid for. Det absolutt viktigste i lovfor· 
slaget er arbeidstidskapitlet. Det er interessant å se at Sodaldeparte 
mentet riktignok foreslår -timer dagen, men gir anledning til så mange 
dispensasjoner at det går an å få arbeidstiden i spesielle bedrifter satt 
til 9 optil 10 timer. Det er en av de aller farligste bestemmelser som 
foreslåes, og det er uten tvil en konsesjon til bondepartiets energiske 
arbeide for å få arbeidstiden utvidet. Vi har innenfor fagorganisasjo
nen, hvor det har vært spØrsmål fra arbeid giverne om til enkelte tider 
av året å ta en hØiere arbeidstid mot senere å ta den mindre, i alle til
felle satt oss imot det. Jeg vil referere fra lovforslaget : «Optrer i et 
yrke eller i en bedrift på grunn av årstidelt, klimaet eller andre forhold 
til regelmessig tilbakevendende tider av året ste,'kt a,'beidspress, kan 
den almindelige arbeidstid f01' vedkommende y,'ke eller bedrift ved av· 
tale mellem en fagforening og en arbeidsgiver, eller arbeidsgiverorgani
sasjon ordnes således at den i lØ]J('t av høist 1 ål' bli,· gjennemsnittlig 
48 timer uken; men så at delt almindelige arbeidstid ikke overstiger 10 
timer daglig og 54 timer ttken. Er bedriftens arbeidere i7cke tilslt(,ttet 
nogen fagfore'flling kan departementet tillate en lignende arbeidsord
ning, hvis den er vedtatt ved avtale mellem bedrift og dens arbeidere.» 
Det vil si at i de brancher og virksomheter hvor arbeiderne er uorgani
serte vil arbeidsgiverne ha lett for å få et slikt tilsagn om lengere ar
beid tid og da kan departementet be temme de for hele branchen. 
En slik be temmel e finnes og å for overtidsarbeidet. Vi har meget 
sterkt påvist det uholdbare i denne bestemmelse. Og vi må ved vår stor
tingsgruppe være meget aktpågivende her. Og videre heter det : «Når 
den jetme d'rift ikke kan gå sin gang tden at enkelte arbeidere må be
gynne før eller slutte efter de andre arbeidere, kan den almindelige ar· 
beidstid forlenges til høist 10 timn daglig for disse arb('idere.» Og vi
dere : «Medfører bedriftens eller arbeidets art at arbeidet f01' enkelte 
arbeidere eller gr'upper av ctrbeidel'c blir avbrutt av period('r hvor intet 
eller litet arbeide blir ydet, men så at vedkommende arbeidere i disse 
perioder ikke kan forlate arbeidsplassen, kan, den almindelige arbeids
tid utstrekkes til høist 10 timer daglig for disse arbeidere.'?> Tvister om 
hvorvidt et arbeide går inn under de nevnte undtagelser, avgjøres av 
arbeid rådet. Dette punkt gjelder den såkalte arbeidsberedthet. Og det 
vil man på denne måte også kunne innfØre i industrien. Også dette er 
et av de farlig te punkter i lovforslaget. Overtidsbestemmelsene er stort 
sett de nu gjeldende. Inntil loven av 1919 var prinsippet med overtids
arbeidet at det var tillatt om regel ; men forbudt i ærlige tilfelle. Lo
ven av 1919 forbyr det helt og nevner de tilfelle hvor det er tillatt. I 

L - 21 



322 

det nuværende forslag oprettholdes dette om man enn tar ordet forb1uZt 
ut. Mitt inntrykk er at vi når det gjelder overtidsarbeidet ikke har vært 
tilstrekkelig aktpågivende. I det nye utkast heter det også at overtids
arbeidet ikke i noget tilfelle må utgjøre over 30 timer for nogen arbeider 
i 4 på hverandre fØlgende uker. I de senere år har det vært en tydelig 
tendens til å gi dispensasjoner til utvidet overtids arbeide utover lovens 
bestemmelser. En mangel ved vår lovgivning er at en ansØkning sendes 
gjennem fabrikktilsynet og det avgjøres uten å spØrre organisasjonen. 
Det Cl' i de færreste tilfelle lyktes arbeiderne å mot ette sig en slik 
utvidet overtid. De fleste har tatt det og knyttet neven i bukselommen. 
J eg skal nevne et tilfelle fra Hydro. Der sØkte bedriften om 20 timer 
i overtid pr. uke og 50 timer i 4 på hverandre fØlgende uker. De skulde 
ha avgjØrelsen i lØpet av dagen, da jeg tilfeldigvis fikk rede på det. Og 
jeg hadde også fått rede på at det ikke var behandlet av fabrikktilsynet 
på stedet. Det forelå da allerede til underskrift hos statsråden. Det 
blev forhindret. Det pustel'um Yi opnådc1e vcd at saken gikk til det lo
kale fabrikktilsyn var nok til at avdelingen på stedet også fikk behand
let saken. Vi fastholder at dispensasjoner ikke må gis fØr fagforenin· 
gen har fått sagt sin mening og før departementet avgjør saken. Det 
skal ikke avgjøres ensidig ut fra arbeidsgivernes syn. En av de aller 
viktigste bestemmelser i andre lands lover her er at dispensasjoner ikke 
kan gis fØr fagoragnisasjonen har fått anledning til å uttale sig. I Sve
rige har de et eget utvalg - et arbeidsrll.d - hvor man prosederer et 
dispensasjonskrav fra overtidsbestemmelsen omtrent som vi her hjemme 
prosederer tvister for Arbeidsretten. Et nytt og meget vesentlig og be
tydningsfullt punkt i lovforslaget er at ferien skal lovfestes. Nu er fe
rien for halvparten av Landsorganisasjonens medlemmer fra 8--12 da
ger med full lØnn. I lovforslaget heter det : 

«Har en arbeider vært ansatt ved samme bedrift i 1 år i sammen
heng, har han rett til en sammenhengende ferie på minst 6 arbeidsdager 
med hibehold av den lønn han vilde ha optjent på almindelig arbmds
tid. Lønnes han eltel' arbeid.sresultatet beregnes feriegodtgjørelsen efter 
hans gjewnemsnittsfo1-tjeneste. Istedenfor kost kwn han kreve kostgjodt
'gjørelse. 

Ji'm-ietiden fastsettes av arbeidsgit'eme. Den skal legges i tiden 
rnellem 15 mai og 15 september såfremt ikke bedr-iftsmessige hensyn er 
til hinder herfor. 

Dersom en arbmder med rett til ferie forlater' sin, stilling før ferie
tidens utløp, har han krav på feriegodtgjøt·elsen. 

Ved sæ1-lig overert.skomst mellem arbeidsgiver og arbeider kan der 
fastsettes andre bestemmelser enn nemJ,t foran j men så at bestemmelsen 
i paragrafens første punktll,m om den minste lengde av ferien ikke kan 
fravikes til skade for arbeideren.» 

Det er ikke rare greiene at man fastslår en ferie av 6 dager ; men 
det viktigste er dog at prinsippet lovfestes_ Vi fore lår at Arbeiderkom
misjonens flertalls forslag av 1919 blir lovfestet. Chefinspektør Lorange 
har elv vært med på å foreslå det og og li. den av bondepartiets repre-

entanter som var med. Dette er de vesentlig te punkter i lovforslaget. 
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Dessuten er der be temmeIser om unge m'beide1'e og kvinner. Det har 
den av sekretariatet nedsatte komite ikke gått igjennem. Hvad kvin. 
nene angår er det o,ersendt Kvinne ekretariatet og hvad de unge ar. 
beidere angår så var det meningen at Arbeiderne Ungc10msfylking 
skulde se på det. Vi påpeker at skog�arbeiderne og flØtningsarbeiderne 
må være med og at det er u riktig at to så store grupper undtas. Når de 
undtas er det vel nokså forståelig at årsaken er for å undgå arbeidstids
spØrsmålet. Jeg vil henvise til inn tillingen i dag ordenen. Ved våre 
drØftelser var vi inne på om vi skulde kreve loven behandlet iår. Men vi  
mener dpt p r  uheldig her i.l v{>dta uttaleJ . el', som dl prp!,:�p frpm brhand
ling iår, når vi kanskje kan risikere å få en dårligere lov enn den vi nu 
har. Det blir fagorganisasjonens opgave når loven kommer til  behand
ling å være stortingsgruppen behjelpelig med å få det best mulige re
sultat. Vi  har også diskutert spørsmålet om en lavere arbeidstid. Men 
blev stiiendp ved en henstilling t i l  R€gjeringen om a utrede pØrsm:\let 
om arbeidstidens innskrenkning. Hvorvidt en slik henstilling vil bli 
fulgt har jeg liten tro på. Men loven vil jo alltid komme et hestehode 
efter (lei " j  g-jennemfØrer ved vilre tariffopgjør. Dpj kan i m i <l l pI'j id  bli 
en hjelp for de grupper som ligger efter. Siden 8-timersdagen blev lov
festet har det vært ro omkring det spØrsmål. I mot etning til ferien, 
som arbeidsgiverne har kjevlet om helt til de enere år. Derfor el' loven 
bra å få og derfor er jeg enig i at man SØker mest mulig å låse fast de 
fordeler man har opnådd ved organisasjonens hjelp. (Bifall. )  

Sekretariatet foreslo at kongre sen fattet fØlgende uttalelse: 

«Kongres en tiltrer ekretariatets fremstilling av 14 oktober 1930 
til Socialdepartementet angående utka t til ny m'beidervernlov, og 
uttaler : 

Den rivende utvikling innen industrien med en sterk forcert rasjo
nalisering, som stiller større og større krav til arbeidernes aktpågiven
het og arbeidsprestasjon, nØdvendiggjør en omfattende revi jon av vårt 
lands arbeidervernlovgivning. 

Den revisjon av loven som fant sted i 1915 var på langt nær så 
omfattende som den burde ha vært, og det var under lovens behandling 
forutsetningen, -at den nare t skulde opta til en mer gjrnnemgripendC' 
revisjon. 

I den anledning blev det i august 1!)16 opnevnt en kommisjon som 
kulde fremlegge forslag til ny arbeidervernlov. Efter at komiteen 

hadde fremlagt in inn tilling i 1 922 og 1 923 er det fra statsmaktenes 
side intet foretatt for å opfylle de uttalte forutsetninger ved lovens 
behandling. 

I den amme tid, og særlig efter krigen, er det i de fle .. te indu. tri
land vedtatt lover til vern om a rlw i(] jO'aften som pa yC'�rn tl ig'(' om!', 
der inneholder strengere bestemmelser til vern om arbeiderne enn vål' 
nuværende lov. 

Kongre en må derfor kreve at det blir gjort den fortgang med 
aken, sil lo\-en kan bli behan(Uet . nal'ef\i mulig. 

Revi, jOllen må ta sikte på å opfylle lovens hen. ikt i tørre ut trek
ning eIm ti lfelle er nu, og enhver forri ngel e i den nuværende lov, om 
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er antydet i departementets utkast, må. kongre en nedlegge en bestemt 
protest mot. 

Videre m� det i den nye lov gis arbeiderne og deres organisasjoner 
større innfiytelse ved lovens tillempning, slUedes må. enhver dispen
sasjon fra lovens bestemmelse gjøres betinget av at spørsmiHet er fore
lagt arbeiderne på. forhå.nd. Likeledes må. arbeiderne få. større innfly-
telse i tilsynets organer. 

Om arbeidstiden henvise til b� lutningen under punktet om rasjo-
naliseringen.» 

Unge arbeidere og lærl inger. 

En av sekretariatet og Ungdomsfylkingen nedsatt komite, be
stå.ende av Einar Gerhardsen, Trygve Lie, Arnfinn Vik og Bertram Ol
sen, hadde utarbeidet følgende forslag : 

«l. 
Kongressen henstiller til de forbund som har kontroll over innta

gelsen av arbeidere at de ikke motsetter sig inntagelsen av unge arbei
dere som tidligere ikke har hatt anledning til å. bli medlemmer av fag-
organisasjonen. 

Il .  
Ved alle tariffrevisjoner må. forbundene arbeide for å. få. vedtatt 

bestemmelser som kan beskytte lærlinger og unge arbeidere nå.r det 
gjelder arbeidstid, ferier og lønninger. Herunder må. man være opmerk-
som på. følgende krav : 

Læretidens begren ning til et for hvert fag bestemt minimum som 
fastsettes under fagorganisasjonens kontroll. Dog må. som regel alle 
læregutter avlegge svenneprØve efter læretidens utløp· 

Lærlinger må. ikke anvende til annet arbeide enn det fagutdan-
nelsen krever. 

Det bØr optas arbeide for å. få. de individuelle lærlingekontrakter 
erstattet med kollektive lærlingekontrakter oprettet gjennem fagorga-
nisasjonen. 

Den tid som medgå.!' til lærlingenes koleutdannelse må. bli å. med-
regne i den ordinære arbeidstid, og forbud mot medlemsskap i fagorga
nisasjonen må ikke medtas i læreguttkontraktene. 

Strengere kontroll med at arbeiderbeskyttelsesloven blir overholdt 
for ungdom og barn. 

Ill. 
I forbindelse med revisjonen av arbeiderbe kytteIsesloven må. sekre

tariatet i samarbeide med Det norske Arbeiderparti arbeide for å. få. 
med lovbestemmelser om : 

a) Ferie for unge arbeidere. 
b) Fratrekk i læretiden for praktisk og teoreti k koleutdannel e. 
c )  Aften koleundervisningen medregnet i arbeidstiden. 
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IV. 

Det opta arbeide for å få endret håndverksloven bestemmelser om 
lærlingers utdannelse, bl. a. med sikte på å få de individuelle lærlinge
kontrakter ophevet og erstattet av kollektive lærlingeavtaler gjennem 
fagorganisasjonen.» 

MØtet hevet. 

Eftermiddagsmøtet søndag 22 februar. 
Odstyrer : Nils Norheirn. 

Protokollen fra formidagsmØtet referertes og godkjente uten be
merkninger. 

Ot-dstyrenm :  Dirigentene vil fore lå at man i kveld fortsetter til 
klokken og begynner møtet imorgen klokken 9 formidag . - Forsla
get falt. 

A.  E. G1tnderse1J,: Jeg vil hØre med dirigentene om man ikke vil 
kunne påbegynne valgene i eftermiddag, da mange repre 'entantel' må 
reise imorgen. 

Oscar Torp: Jo, det er meningen å ta valgene idag. . 

Punkt 5: Arbeiderbeskyttelseslo,,;en. - Behandlingen fortsettel·. 

Derefter fortsatte behandlingen av dagsordenens punkt 5 :  Ar
beiderbeskyttelsesloven. 

Ordstyreren refererte følgende : 

«Til fagkongressen. 

Centrum Arbeiderungdomslag samlet til møte den 1 februar i et 
antall av 125 medlemmer vil innstendig henstille til fagkongressen å 
vedta det av den nedsatte ungdomskomite fremsatte forslag om å hen
stille til forbundene at de ikke mot etter ig inntagelse ay unge arbei
dere, selv om de ikke tidligere har hatt anledning til å organisere sig. 

Likeledes vil vi hen tiUe at og å de øvrige forslag i ungdomsspØrs
målet fØrer til vedtak som vil bli til gagn for arbeiderungdommen. 

Med ol idarisk hilsen 
Centrum Arbeiderungdomslag. 

Reidar Lctngaas.» 

Wtn. Lund-Olsen:  I motsetning til hvad der foreslåe fra sekreta· 
riatet vil den revolu jon ære fagopposi jon fastslå at uten å mobilisere 
arbeiderma ene, så er en hvilken om helst lovparagraf om arbeider
b kyttel e en illu jon. Vi kan ikke på nogen måte tøtte det forslag 
som er fremlagt. Med en inn tilling om kongre sen har tatt til dag -
kravene, om vi har fremmet, å er dette bare et pre tige pøl' m�U. Jeg 
vil fore lå følgende : 
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«Erklæring til sekret(llriatets forslag om arbeidervernlovgivning. 
Fagopposisjonen fastslår at det av sekretariatet fremlagte forslag i 

anledning arbeidervernlovgivningen ikke er tilfredsstillende. I sitt 
kampprogram har fagopposisjonen fremlagt de umiddelbare kampkrav 
for arbeiderklassen i denne sak, og opposisjonen understreker at bare 
ved å rei e rna sene til latmp for dis e krav vil de kunne opnå resulta
ter i spØrsmålet om arbeidervernlovene.» 

Ole Johansen : Jeg er medlem av Oslo stedlige fabrikktilsyn. Det 
er med lover som alt annet at de fagorganiserte må ha hånd om det og 
påse at det holdes. llvis ikke det gjøres å blir loven av liten eller ingen 
nytte. At overtids arbeide forekommer i den grad det gjør skyldes arbei
derne. ' Men man må ta forskjellige hensyn her. I andre land er det 
strengere bestemmelser, om i Sverige, sies det. Men der hal' man ikke 
noget tilsyn og når man ingen kontroll har, så har loven heller ikke så 
stor betydning som den bør ha. Når man imidlertid nekter overtidsar
beide for å skaffe arbeide til andre verksteder og arbeidere i landet, så 
er det rett. Men hvor arbeidet ikke kan utfØres ved andre verksteder og 
derfor må gå utenlands, så kan det bli spØrsmål om å utføre noget over
tidsarbeide. Det er bedre at loven er som den er idag på dette punkt enn 
det som nu foreslåes. Men vi fagarbeidere kan håndheve loven, hvis vi 
er opmerksomme. Vi må mere enn hittil være på vakt også når det gjel
der de beskyttel eslover vi har og påse håndhevelsen av dem. 

Bernt Jensen : Vi har hørt at overtidsbestemmelsen ikke vil bli for
andret. Vi vet at overtidsarbeide nu er forbudt med undtagelse i visse 
tilfelle, samfundshensyn og under arbeidspres . Hos oss delte fabrikk til
synet den opfatning at ved arbeide som på forhånd måtte innsees å bli 
arbeidspress, kunde overtidsarbeide ikke tillates. Men da det kom til 
fabrikkinspektøren fikk vi ikke medhold. Jeg vil i forbindelse med over
tidsarbeidet foreslå : 

«Kongressen anmoder Det norske Arbeiderpartis stortingsgruppe 
om å søke bevirket at bestemmelsen om overtidsarbeide i den nye arbei
dervernlov blir forandret derhen at loven ikke gir adgang til overtids
arbeide i andre tilfelle enn de hvor samfund me sige hensyn gjør det 
absolutt nØdvendig og må denne fratrekkes den ordinære arbeidstid.» 

r. Stl'øm :  Jeg vil henstille til sekretariatet å 'nart arbeid -
giverne er kommet med sine betenkninger om lovforslaget og sørge 
for at også vi får anledning til å fremkomme med våre argumenter. I 
1915 hadde hermetikkindu h'ien fått laget et dokument hvor man 
!hadde undtatt hermetikk arbeiderne fra loven om 8 timers dagen og 
som om arbeiderne var med på det. I 1919 var vi oppe i forholdet 
igjen. Og hermetikkarbeiderne fikk ved Richard llansen rent tilfel
digvis tak i at til og med våre partifeller i Socialkomiteen hadde gått 
med på det og vi fikk ved en deputasjon til komiteen påvi t at det var 
et falsum at h€,rmetikkarbeiderne var med på dette. ekretariatet får 
være opmerk omme på lignende forhold som kan kje kan inntreffe. 

Han s  Johan sen : Den gamle fabrikktilsyn lov er meget mangel
full. )Ien det forslag om nu fremsettes er verre. Og enn verre el' det 
at man vil gradere arbeidet lik at for enkelte regne. 1% time 
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arbeide for 1 time. Det ene te lyspunkt i det nye lodor lag er fast-
H\.en av pr in ippet ferie. .Jeg dl be organi a jonen repre en tanter 

når de kommer tilbake til ine re. pektive hjem teder om il ta ig mere 
av d i  ting. ll\'is vi har en våken organi asjon overalt, il kan det 
utføre. meget ved den 10\' v i  nn har. 

Ludvig Joh ansen : At det st dlige tn yn står makte lØse er dess
verre så ofte tilfelle. Og får \'1 n u  en verre lov så vil det ha ennu 
større vanskeligheter .  SpØr målet er om ikke vi kal Øve innflytelse 
på lovene og hvordan de pl'akti eres. Det er det som hal' manglet og 
det vil fortsatt være tilfelle, hvis ikke arbeiderne utover det hele hind 
vil på e loven her. Loven pabyr at det kan arbeid 10 timer i uken i 
overtid. Det hØres uskyldig. )len det kan nektes. D t går å mange 
arbeidsledige at vi kan nekte det. Alt går an når vi bare går inn for 
det. �Iener vi noge t med å bekjempe overtid arbeidet så rna vi og å 
'herefter virkelig gjøre noget. Og. ikke se blindt på hmd der tål' i 
loven. Arbeid giverne tuter o s full med snakket om a t  lØnningene 
er hØie, men de vil gjerne gi overtid arbeide. E r  ikke det nettop et 
argument for oss. Vi må tenke på de ledige. Da må del'(, oglSå tenke 
på loven på en annen måte enn blindt å fØlge bok tavene. Det var 

agt at elet kunde gå så vidt llit arbeidet gikk til utlandet, hvis man 
n ektet overtid arbeide. Og elet er vel ingen som er blitt truet mer med 
det enn tØperiarbeiderne og vi har også sett at det har \'æIlt gjort. 
Vi kan her komme til å bli tående ov rior det faktum at vi må sette 
en topper for innfØrsel av stØpegods fva utlandet - blide av hensyn 
til tØperiene og jernarbeiderne. De stenger o ikke med lovene hvis 
vi dl noget . IIalvard Ol en a at hvis det ab olutt måtte arbeides 
o\'ertid, så skulde man mØn tre i til varende grad nere næste dag. 
Det kulde være 48 timel's arbeidsuke. Vi har gjennemfØrt det flere 

teder for formernes vedkommende. Norsk Jern· og Metallarbeider
forbund og Formerforbundet har i felle kap utgitt en «llåndbok om 
overt id arbeide» for tillitsmennene. Det heter i denne, at for å på e 
be temmeL n om overtidsarbeidet me t mulig overholdt kal tillits
manuen være opmerksom på fØlgende : 

1. Det pålegges medlemmene når d isse blir til agt Il arbeide 
overtid, i alle tilfelle og med en gang å meddele dette til kl ubbfor
mannen. 

2. Efter at klubbformannen har mottatt meddelel 'en kal han 
henpncle ig til bedriften ledelse for å bringe pa det rene : a )  grun
nen for nevnte overtidsarbeide ; b) i hdlken utstrekning de! aktes 
d revet. 

,3. Mener klubbformannen, efter de innhen1.ed oply n,inger, at 
arbeidet kan for er uten overtid, e nten ved å til ette flere arbeidere 
.eller h vi det er av n ogen varighet, da å i nnta nye arbeidere, å kal 
dette fremhold for bedriften. 

Ole ,Johausen optok fØlgend for lag fra O lo og Omegn faglige 
Samorgani a jon : 

cKongre sen pålegger forbundene ved kommende tariffre\-i joner 
å tille kr v om at der i tariffene bli r  inntatt be temmelser som ikrer 
arbeiderne full lØnn under ykdom som kyldes bedrift ulykke.» 
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Berent Jensen overleverte fØlgende a,  k rifter av korrespondan ' 
anledning o,rertid ved L. K. A. E.s avdeling, Narvik : 

Hr. Chefin pektØren for Fabrikktil ynet, Oslo. 

Ad ovel·tid ved L. IL A. B.s avdeling, Narvik. 

Jeg har mottatt h r. Che:1iinspektØrens telegra m angilende dette 
forhold og fi nner å miltte oplyse : 

Det overtidsarbeide om har funnet fJed i a\'\�ikte V'intellse ong, 
januar til utgangen av april og første del av mai kan neppe ka rakte
risel'e'S som fremkommet p. g. a. uforutJseet arbeid pre . 

Forholdet med kibningen er det at kvantummet anmeldes lang 
tid i forveien, - for april milned ,'ar det sålede agt at der skulde 
skibes over 600 000 tons - f\agt allerede den fØr te i samme måned. 
Det er således klart at l kapet ,På forhånd vet arbeidsma sen og 
således og å må planlegge overtid sarbeidet. 

I midlertid sier loven at overtidsarbeide er forbudt osv. 
Det er di e undtagelse bestemmelser som

' 
ikke kan skjØnnes å 

være til , tede. 
Der må man imidlertid falle tilbake på iovens bestem melse § 26, 

punkt 2, overskriften over det hele : Overtidsarbeide er forbudt. 
Det er også et annet forhold om gjØr hele saken varig, neml ig 

at dette overtidsarbeide alltid er nattarbeide, idet kiftanordningen 
er slik at når dagskiftet ender trer nattskiftet til. Sft er det en pause 
mellem kl. 2 natt og V2 morgen og i denne tid faller overtidsa rbeidet. 

Så lenge loven pftbyr 8 timers dag og 4 time r  uke er det vel 
neppe tillatt som her regelen aldri i lengere perioder ft forlenge både 
arbeidsdag og uke, å lenge lovlige grunner for ådan forlengelse ikke 
kan ,skjØnnes å Væl'l€ til stede. 

Jeg tør be om hr. ChefinspektØrens forhånd uttalel e og tør også 
be Dem forelegge aken for Socialdepartementet. 

Narvik, 26 mai 1 929. 

.iEI'bØdig t 
Narvik ,stedlige Fabrikktilsyn 

G. Gjerløw, form. 

Til Narvik stedlige Fabrikktilsyn, 

hr. dr. Gjerløw, Narvik. 

Luossavåt"a-Kiit"unavåra A/B. - Ovet·tids(trbeide. 

Man har mottatt Dere krivelse av 26 mai d. å. vedrørende over
tidsarbeide ved Lua savåra-Kiil'unavåra A/Es avdel ing i .J: ar vik. På 
grunn av innhentning av uttalelser har man ikke kunnet besvare 
Deres skrive! e før nu. }fan har forstått det sålede at arbeid ord
nringen ved lo - og la tearbeidet er beregnet på anvendelse av nor
mal daglig arbeid tid og - uke i overen stemmel e med loven be tem
meIser. Arbeidet er anordnet i 2 kift, og det er efter hvad der er op
ly t, ikke adgang til å øke antallet av arbeidere pil di kift, således 
at en øket eksport kun kan avvikles ved inn ettel av et 3dje kift 
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for en del av driftsarbeidet eller for det hele. Bedrdften oplyser at 
den for normal drift har mere enn nok av arbeidere, men at der ekstra· 
ordinært til enkelte tider av året, ærlig pli vårparten, kan opstå 
arbeid pre . Erfaringen viser nemlig at vårmånedene er de tørste 
avskibningsmåneder, og inntreffer der da perioder med langvarig 
kulde, vil der opstå efter , om værforholdene er, lengere eller kortere 
arbeidspre s på grunn av øket arbeide med malmen. Enn videre vil 
storm eller tåke kunne fOI"13.nledige act la: te båtene bl ir  for inket, såle
de at de samler sig i tørre antall. Lastningen er da blitt øket av 
hensyn til kibenes liggedag penger. Ved innsettelse av 3 kift kan 
anvendes lokomotivfØrere, kranfØrere og andre fra anlegg avdelingen, 
likesom los e- og lastearbeidere ,kan tas fra oplagsavdelingen og andre 
avdelinger. Det er ve entlig jernbanefoOlk, om eventuelt kan inntas 

om nye, men da bedriften har mer enn nok av dis e folk under n ormal 
drift, må dis e eventuelt av, kjedige , å snart de kortvarige arbeids
pressperioder er over. Bedriften er av den opfatning, at det er mest 
rasj onelt og av forskjellige grunner det riktigste å undgå midlertidige 
3-skiftordninger, hvis ikke det er absolutt nØdvendig og at den ifØlge 
loven har adgang til å gjøre bruk av dens elastisitetsbe temmeIser og 
anv�mde overtid innenfor lovens ramme ved kuldeperioder som nevnt 
og ved ophobning av last kib. Bedriften oplyser at overtid arbeide 
betale med 50 og 100 pet. tillegg, og at det derfor sier sig elv at 
det kun anvendes hvor det er hØi st påkrevet. 

Man kal bemerke 'at der utvilsomt kan inntreffe om tendigheter 
ved bedriften, hvor der i medhold av loven kan anvende overtidsa r
beide, men i hvilken utstrekning dette er tilfelle, vil væl'e avhengig av 
en ,skjØnnsmessig bedØmmelse. peres skrivelse inneholder ikke til
strekkelige holdepunkter til å kunne bedØmme dette. Man imØtesel> 
eventuelle nærmere 'oplysninger herom. 

O lo, 17 august 1929. 

Chefinspektoratet for FabrikktH ynoet 
Olai Lorange. 

Ill'. ChefinspektØren for Fabrikktilsynet, Oslo. 

L. K. A. B.s avdeling Narvik. - Ovel·tidsarbeide. 

Dere brev av 17 august er mottatt. Da jeg har vært borte i ferie 
j augu t og fØr t er kommet tilbake i begynnelsen av denne måned, og 
det de uten var nØdvendig å an tiUe nærmere undersøkel er hel' fol'
innen varet kunde avgi , fl'emkommer dette fØr t nu.  

Som bekjent foregår L. K. A. E.s eksport dels ,over Luleå og til
gren ende ven ke havner, del over arvik. Ek por1.ma en dreier 
mg om ea. 8-- V�9 mill. tons, hvorav over Nal'vik regeIme . .ig ek -
portere 5Vz op til 6 millioner. Tallet vil muligen. komme til å vok e 
noget ennu, men neppe over 6.5 mill. Ek.<porten over Lulel1 er utpl'e
get ommerarbeide. Den er nemlig avhengig av isfri ham. I denne 
tid er det naturlig tillere i • �al'\'ik og i gamle dager og til del ennn 
benyttede denne tid til 11 fylle de store lagerpla r, om el Impet 
ha r i byen, ved · iden av skibningen. Di lagere blev regeIme i g  

( 
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tømt så te mmelig hyer vinter og pafylt næ, te ommer. ender streiken 
i vel'ige ifjor vinter - o ver et år siden - tømte. de imidlertid helt 
og er f remdeles for en vesentlig del tomme, idet kibningen har øket 
sl ik, at det aller meste av den malm, �om kjØres ned, går d irekte i 
båtene - til del med en omvei om knuserne. Dette tjener til å karak
terisere den Økede ek port. Om vinteren vil, efter at S\'eriges havner 
er frosset til, all eksport foregå over Narvik.  llvad Ofotbanen da ikke 
makter å kjØre ned, ta fra lagrene her, ·såfremt de atter oparbeides. 
På vinter - og det særl ig om Ør i landet kalle vårparten - måne
dene mars til mai - har man oplevet at der kan være opstuvet biiter 
på havnen, t i l  ine tider har hamen ligget full. Op til 40 båter kan 
der ved enkelte slike leiligheter ha samlet ig, ventende på tur. Dette 
forhold var dog slett ikke ærlig utpreget i te vår. 

Arbeidsforholdene med malmen er om vinteren betydelig vanske
ligere enn om sommeren. Fl'oS en malm danner i malmvognen en 
�mmenhengende klump, og frysningen foregår allerede like efter op
lastningen og under nedkjØringen fra fjellet. Det skal ikke mange 
kuldegrader til fØl'enn arbeidet hindres ga'D. ke betydelig. Selskapet 
har i denne anledning anlagt tining ved overr·j ling med sjøvann, 
vogvender med forutgående tining i bunnen vecl bensinflamme og 
nu sist damptiningsanlegg. Det hjelper altsammen noget, men der er 
dog allikevel merkbar hindring i skibningen sammenlignet med den 
tid hvor «malmen går». 

Det virker under henvi ning til ovenstående noget kuriØst, at se] 
kapet i sin svarskriv-else beroper sig på langvarige kuldeperioder. 

Vi lever jo dog og å n ord for polarcirkelen, og det kunde hende, at vi 
og å her oppe har en smule vinter. 

Skiftene er fra 7� morgen til 41/z em. og fra 5 em. til 2 natt. Med 
en god del overtid under pre s. 

Det er riktig at sel kapet for skibningens vedkommende b ar 
re ervefolk, som kan settes inn på e t  eventuelt 3. skift. Likeså at der 
må tas inn personale til kjØrende materiell ( jernbanefol k ) . 

Det er også riktig at selskapet når som helst ved behov har adgang 
til å sette inn skift n r. 3. Dette 3. skift, som har drevet i tidligere år 
fra kl. 2 natt til  kl. 7 morgen, har ilnidlertid vært en skuffelse m. h. t .  
a rbeidsydelse for selskapet. Det er vel neppe noget å undres over, all 
den stund folkene derved får 2 hinannen fØlgende nattskift i lØpet av 
2 påfølgende a rbeidsuker. Dette forhold turde være forklaringen på 
sei kapets seige vegring ved atter å innfØre det 3.  skift. Der hevdes 
nemlig, at det hverken er admini trative vanskeligheter ved dets gjen· 
oprettelse, ei heller Økonolni ke hensyn som spiller inn. ( Kfr. villighet 
til overtid betaling. )  

D e t  turne under dis e forhold være pøl' mål om a tter å opta kift
inndelingen til revi jon for om mulig å imØtekomme arbeid giveren. 

Hvad jeg tidligere har påpekt er : 

1. At sel kapet med ,-itende, vilje og velbehag driver o,ertidsarbeide 
hvor arbeid rna en k rever det ( in ca u april måned i år) . 

2. At sel kapet ingen lovlig adgang har til dette, idet der her ikke er 
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itua joner, om faller inn under loven mening om uforutsett ar
beid pre , idet nemlig 
a) Selskapet god tid i forveien er informert om arbeidsma sens 

stØrrel<se, og 
b) Selskapet god tid i forveien også er underrettet om antall båt

anlØp ( h vad anfØre' om torm og snetykke har forsåvidt nogen 
riktighet, men malmfart('n er nu blitt en meget l'egelLmes ig rute
fart, og dette forhold spiller ingen større rolle her enn for andre 
ru tegående bli ter. ) 

I denne krivelse har jeg sØkt å forklare, hvordan arbeidet med 
malmen ligger an, hyordan det faller betydelig mere tungvint om vin
teren enn om ommeren, og hvordan bedriften har for Økt på å over
vinne de vanskeligheter om vinteren og kulden foranlediger. Det bØr 
i denne forbindelse erindre' at eksportma sen i vinter- og vårmånedene 
regelmessig ikke er mindre, men tvert imot må kalkuleres noget hØiere 
enn i ommer- og hØ tmånedene. 

«Loven elastisitets grense.» Mig ,synes det at loven er temmelig 
kategorisk. At denne grense er så rummelig at selskapet til en hvilken 
om hel t tid kal kunne inUl'ette ig med sine arbeid.ere efter fOl'godt

befinnende og efter egne intere er, om intet har med loven å gjøre, 
men derimot alt mulig med sel kape forretning mes ige drift, er 
vel kun (ln påstand om tas for det den er som fremkommet fra den 
intere erte part, men for h,-ilken der i,kke på nogen måte kan finnes 

tøttepunkter i loven elv. 

Narvik 15 september 1929. 

ÆrbØdigst 
Narvik stedlige Fabvikktilsyn 

G. Gjerløw, form. 

Til Narvik stedlige Fabrikktil yn, 

hr. dr. Gjerløw, NarV'ik. 

Malmlastningen av LIWitSavåra-Kiirunavåt-a A/B. 
Ol'ertidsarbeide. 

I anledning av tilsynets krivelse av 26 mai d. å., j fr. kri vel en 
av 15 eptember d. å. angående a nvendelse av overtidsarbeide under 
malmla tningen yed Luo avåra A/B kal man på grunnlag av de inn
hentede oply n inger bemerke : 

Anvendel en av ovel'tidsarb('ide er ifØlge loven ' § 26-1 i al minde
lighet forbudt. Loven gir do<Y bedriftene rett til å anvende overtid<;
arbeide, nUr de i love n s  § 26-2 nevnte betingc1 el' el' til st�de. El' 
betingelsene ifØlge lovens � 26-2 a---<1 til tede, kan overtidsarbeide 
anvende uten ær kilt tillatel e fra fabl'ikktil ynet, m('n fabrikktil-

ynet, 'om fØrer kontroll med o\-erholdelsen av loven be temmel er, 
kan Rch"agt bedØmme ,pØI".'målet om loven betinge! r i det enkelte 
tilfelle foreligger, og kal e\-entueH treffe ine forholdsregler. Efter de 
foreliggende oply ninger må man anta at der under malmla tningen 
ved Luo savåra-Kiirunavåra A/B i vi e tilfelle vH kunne op tå 1l1:en tet 
arbeid pre . 



332 

Kan det ved malmla tningen op tåtte arbeidspr ikke betegne . 
om «uventet», vil bedriften kunne anvende overUdsarbeide uten sær

skilt tillatelse i inntil 1 dØgn, «når offentlige eller almene interesser 
eller andre hensyn sæt'lig 7G1'eVer det,» jfr. § 26-1 e. Skal overtids
arbeide av denne grunn iverksettes. og utøve over lengere tid enn et 
dØgn, 'Skal seLskapet 'innhente det -stedlige thlsyns samtykke. Bedriften 
bØr gjøres opmerksom på at tir1synets samtyklke må innhentes, når de i 
lovens § 26-2 e nevnte grunn for overtidsarbeide påberope . 

Ifølge § 17 i in truk for de stedlige tilsyn skal avgjØrelser av den 
heromhandlede art, fQr å "ære gyldig, avfatte I kriftlig. De skal inn
fØre i forhandling protokollen og ,strak, innberett til Chefinspek
tøren. IfØlge loven § 55 kan til ynet beslutninger alene omgjøre av 
t ilsynet ( vedkommende til ynsmyndighet selv eller overordnet til yns
myndighet) eller av o,'ertil< ynet ( Departementet for Sociale , aker, jfr. 
§ 50 ) .  Bedriften har sIHedes adgang til å <appe]lere det tedlige tHsyn 
a" gjØrel e i henhold til loven § 26-2 e NI overordnet administrativ 
myndighet. Domstolenes mellemkomst vil ikke kunne foran'lediges med 
mindre de -administrative myndigheters avgjØrelse måtte bero på en 
feilaktig fortolkning av IQven. 

Chefin pektoratet for Fabrikkti'l ynet 
Olai Lorange. 

St" ek blev satt. 

Richard Hansen : Jeg vil slå til lyd for en gruppe arbeidere som har 
væd aldeles vilkårlig behandlet. Det er hotell- og restaurantpersonalet. 
De omhandles ikke av loven. Og det gjelder 30--35 000 mennesker her i 
landet. De har vært i arbeide op til 94-96 timer i uken. Vi har en del 
av disse organisert. Og vi har her i byen fått arbeidstiden forkortet fra 
84-96 timer til 10 timer pr. dag inklusive spi etiden. Jeg vil be dere 
som får med loven å gjøre, å ørge for at clens ramme utvides til også å 
gjelde dem som er ansatt ved bevertninger og hoteller. 

Votering: Ved alternativ votering mellem sekretariatets og Lund
Olsens forslag blev ekretariatets forslag vedtatt mot et par stemmer. 

Forslag oversendes sekretariatet. 

Bernt Jensen forslag og Oslo og Omegns faglige Samorganisasjons 
forslag besluttedes oversendt sekretariatet. 

U nge arbeidere og lærlinger. 

Til dette punkt hvor forslaget fra den av sekretariatet og Ungdoms
fylkingen nedsatte komite er inntatt i foregående sak, fikk 

Arnfinn Vik ordet. Han uttalte : På mange arbeidsplasser har fag
organisasjonen tilkjempet sig adgangen til medbestemmel esrett ved 
inntagelse av nye arbeidere. Vi har i Ungdomsfylkingen sett hvordan 

mange unge arbeidere holdes utenfor fordi de ikke er fagorganisede. 

Men de har ikke hatt muligheter til å bli medlemmer av fagorgani sasjo

nen all den tund de ikke kan komme i arbeide. Fagforbundene bØr ikke 
monopoli ere arbeidet ; men ta hensyn til de unge arbeidere. Videre me-
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neI' vi at fagorgani asjonen må ta sig mer av ungdommen faglige ut
dannelse. Og den tid om medgår til lærlingenes koleutdannelse må bli 
å medregne i den ordinære arbeidstid. Yed kontraktsforholdet stilles 
fagorgan i m:; jonen helt uten kontroll med de unge. Derfor krever vi at 
det optas arbeide for å få de individuelle lærlingekontrakter erstattet 
med kollektive lærlingekontrakter oprettet gjennem fagorganisasjonen. 
Det er jo av bygningsarbeiderne frem att forslag om ansettelse av en 
ungdoms ekretær i Landsorgani a jonen. Og når vi ser på andre land, 
så vil vi i mange av di e se hvordan fagorganisasjonen befatter sig med 
særlig interes e om denne opgave, hensynet til de unge arbeidere. Selv 
om ikke bygningsarbeidernes forslag blir vedtatt, så er det å håpe at 
sekretariatet gir denne opgave til et utvalg eller til en av de funksjonæ
rer, som allerede er i Landsorganisasjonen. 

Johs. llulthin: Det lå en snert i Vik uttalelser overfor de eldre 
fagorganiserte. Nu er jo forholdet det at dette med ungdom er ikke en 
ny foreteelse. Det har vi alltid hatt. Dette med arbeidsledighet er en 
foreteelse verden over, ikke bare her i landet. Det spØrsmål er heller 
ikke av idag. Den ungdom som er av idag og dens interesser blir nok 
varetatt av den ungdom som nu er blitt gamle. Forholdet er ofte det nu 
at sØnnen står i lære, mens faren går arbeidslø . Vi avskaffer vel heller 
ikke ledigheten blandt ungdommen ved å ansette en ungdomssekretær 
ved Landsorganisa jonen ? 

Votering: Den av fellesk'omiteen mellem sekretariatet og Ungdoms
fylkingen fremlagte innstilling om de unge arbeidere og lærlinger blev 
vedtatt enstemmig. 

Punkt 8 :  Skole- og studievirksomheten. 

Fra sekretariatet forelå fØlgende : 

Arbeiderorganisasjonens skole- og studievirksomhet har siden siste 
fagkongress kommet inn i faste former. Ledelsen er overtatt av en 
felle komite bestående av 2 representanter fra Landsorganisasjonen 
sekretariat, Arbeiderpartiets centralstyre og Arbeidernes Ungdoms
fylking. Sekretariatet medlemmer i komiteen har vært llalvard Ol en 
og Valdemar Nielsen med TorbjØrn llemiksen som varamann. 

Komiteen har organisert og understøttet de socialistiske kveld
skoler. Det var ifjor vinter 3 like kveldskoIer igang med over 1000 
elever. KveldskoIen har lokalt vært organisert av fag- og partiforenin
ger i fellesskap. 

Komiteen har igjen fått optatt undervisningen på Den tremåned
lige socialistiske dagskole. Eu rekke fagforeninger og fagforbund har 
under tøttet Dagskolen ved å bevilge stipendier til sine medlemmer. 

Forelesningskurser med faglige og politi ke emner har vært av
holdt, som ofte t på arbeiderne feriehjem. 

Komiteen har videre med hell organi ert studieci)-kler og organi
sasjonskurseI· i fag- og partiforeninger. For å fremme denne virksom
het har komiteen utarbeidet p ielle tudieveiledninger, bl. a. plan for 

tudiecirkler i fagforeninger. 
Komiteen har og å utgitt flere lærebøker til bruk i tudiearbeidet. 
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Videre har den bevilget stipendier til arbeidere for deltagelse på studie
kurser i Sverige. 

Det er således lagt et solid grunnlag for arbeiderorganisasjonenes 
skole- og studievirksomhet i vårt land. Det kan dog ikke sees bort fra 
at det vilde være meg t Ønskverdig om dette oplysningsarbeide kunde 
få et ennu videre virkeområde, så flere organi asjoner mer aktivt kunde 
delta i virksomheten. I en rekke land er det nu organisert spesielle 
arbeidernes oplysningsforbund, som utelukkende tal' sig av skole- og 
studievirksomheten. I våre naboland har Arbetarnes Bildningsforbund 
i Sverige og Arbejdernes Op]ysning forblllHl i Danmark utfØrt en stor 
og grunnleggende virksomhet for arbeiderklassens økonomiske og politi
'ke skolering. Disse organisasjoner har vært bygget på samvirket 
mellem den faglige, politiske og kooperative arbeiderbevegelse. Kon
tingenten er f. eks. i Sverige 5 Øre pr. medlem pr. ål' for de kollektivt 
til luttede. 

Sekretariatet finner at tiden nu el' inne til også i vårt land å gå 
til oprettelse av en arbeidernes oplysningsorganisasjon bygget på 
Landsorganisasjonen, forbundene, Arbeiderpartiet og Arbeidernes Ung
domsfylking og Den kooperative Landsforening, om den ønsker å være 
med. Ikke bare for det nuværende oplysningsarbeide vil dette bli av 
stor betydning. Muligens vil også gjennem denne organisasjon den 
gamle tanke om en Arbeiderbevegel ens HØiskole i vårt land kunne 
realiseres. 

. 

Sckr('tm'iatct fore. lår clerfol' at kongl'e . en ,'eel tar fØlgende h(l
slutning : 

d. Kongressen godkjenner at Felle komiteen for arbeidernes oplys
ningsvirksomhet blev oprettet. 

2. Kongressen gir sin tilslutning til at det snarest mulig oprettes 
en arbeidernes oply ningsorganisasjon her i landet. 

3. Denne organisasjon bØr bestå av Arbeidernes faglige Landsorga
nisasjon, fagforbund tilsluttet A. F. L., Det norske Arbeiderparti, 
Arbeidernes Ungdomsfylking og Den kooperative Landsforening. 

4. Felleskomit�n for Arbeidernes oply ningsvirksomhet supplert med 
2 representanter fra Den kooperative Land forening bemyndiges 
til å utarbeide lovutka t for oplysningsorganisa jonen. Det er 
forutsetningen at utgiftene tilveiebringe ved en fast, mindre kon
tingent, eller ved bevilgninger fra de tilsluttede organisasjoner. 

5. Sekretariatet gi bemyndigelse til på L. 0.8 vegne å vedta organi
sasjonens lover og fra hvilket tidspunkt L. O. bØr tilsluttes samme. 

6. Kongressen opfordrer de organisasjoner som er nevnt i punkt 3 
til å medvirke til at en arbeidernes oplysningsorganisasjon snarest 
mulig blir oprettet.» 

Sakens innleder var Torbjørn Henriksen om uttalte : Enhver vet 
at våre naboland, Sverige og Danmark, i mange ål' har hatt en fast op· 
bygget organisasjon for kole- og studievirk omheten. Vi har også hos 
o Økt å finne en form som pas et. Det ier ig selv at for å få den 
best mulige plan og styrke i denne virk omhet, å må det bli en fast ord
ning. Det vil fremgå av premissene for sekretariatet forslag at det 
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blir utført et ganske stort arbeide i skole- og studievirksomheten her 
hjemme_ Og vi har hittil lagt det l ik til rette at det har yært et !'lam
arbeide mellem Land organisa jonen, Det norske Arbeiderparti og ng
domsfylkingen. :Men det sier sig selv at man har ikke evnet å komme 

å langt ut i byene som man Ønsket. Vanskeligheter har det også vært 
hvad krefter angår, som man kunde benytte i denne virksomhet. Men 
også dette er en gren av vår virksomhet, som må vies interesse og op
merksomhet. Det kreves skolering på alle områder og kun den beste 
ordning for denne virksomhet er god nok. Det forslag sekretariatet 
fremlegger, bygger vesentlig på det om ligger til grunn for samme i 
Danmark. Vi har begrenset det til Landsorganisasjonen, partiet, Ung
dom fylkingen og respektive forbund og vi hadde videre tenkt koopera
sjonen. Vi har ikke utarbeidet n ogen lover ; men vi har ment at denne 
felleskomite fikk det mandat når man eller var enig i prinsippet for 
dette arbeide. Det sier sig selv at kan vi evne å få dette i stand hurtig t 
mulig, så er meget opnådd. Fellesoplysningskomiteen h ar år om annet 
brukt ca. 25 000 kroner. I Sverige ve-u Arbetarnes Bildn ingsfOJ"bulld el' 
kontingenten fastsatt til 5 Øre pr. år pr. medlem. Vi har ikke sagt no
get belØp i forslaget ; men vi har sagt en mindre kontingent eller bevilg
ning fra de i nteresserte parter. Jeg hadde tenkt mig 10 Ø re pr. år pr. 
medlem fra Landsorganisasjonen og med et t ilsvarende belØp fra for
bundene skulde vi således få ca. 30 000 kroner. Fra parti og Ungdoms
fylkingen blir det vel vanskelig å regne noget ; men fra kooperasjonen 
måtte det ventes noget. Kooperasjonen måtte yde en kontingent ikke 
mindre enn Landsorganisasjonen. V i  skulde derved komme op i 45 OO() 
kroner. Det er ikke meget ; men man får ta stegene efter hvert. Men 
under 10-15 Øre pr. år pr. medlem kan det ikke være tale om til dette 
oply ningsfond. Jeg vil henstille til  forbundene og forretningsutvalgene 
om snarest å opta denne sak til behandling og slutte sig til denne orga· 
nisasjon når kongressen her har erklært sig enig i prinsippet for denne. 
Derved vil vi allerede fra hØ 'ten kunne komme i gang. Ved siden av 
dette melder det sig et tort spØrsmål her i landet, nemlig reisningen av 
en Arbeidernes Høiskole. En av de fØrste opgaver denne felleskomite 
må arbeide med ved siden av det daglige og praktiske oply ning arbeide 
må være dette. Både i Danmark og Sverige ligger man langt foran oss 
her. 

Han8 Erik8en :  Jeg er enig i at man skal vedta innstillingen med 
undtagel e av punkt 5. Jeg går u t  fra at repre en tant kapet vil bli sam
menkalt i løpet av året og vedtagelsen av denne organi a jons lover bØr 
foreta der. Jeg vil derfor fore lå at deL i punkt 5 settes repre8entant
skapet i Ledenfor sekretariatet. 

Ivar Etotresvaag: I mot tning til Eriksen er jeg ikke enig i nogen 
av de 6 punkter, fordi det legalis rer en bestemt retning. Jeg vil fore
slå følgende : 

1. Fagoppo isjonen vil rette en kraftig opfordring til de fagorgani
serte arbeidere om å opta et forsterket arbeide for et sy temati k studie
og oplysning arbeide blandt massene. 

Dette oplysning arbeide må bygge på den revolu jonære marxi me 
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-<>g leninisme i skarpeste ideologisk kamp mot socialdemokratiets borger
lige og arbeiderfiendtlige propaganda. 

2. Til støtte av dette oplysningsarbeide i fagforeninger og bedrifts
klubb€r bevilges et belØp av 1 5 000 kroner. Beløpet am'endes og sil til 
stipendier for bedriftsarbeidere og arbeidsløse for studiereiser i utlan
det, fortrinsvis Sovjet-Unionen. 

3. Til Sovjet-Unionens Venners Forbund bevilges et beløp på 5 000 
kroner, i fØrste rekke til hjelp for forbundets arbeide med avsendelse av 
arbeidel'delegasjoner til Sovjet-Unionen. 

Vote1"ing: Ved alternativ votering mellem sekretariatets forslag og 
Ertresvaags blev sekretariatets vedtatt mot nogen få stemmer. 

Hans Eriksens forslag forkastedes derefter. 

Punkt 9 :  Arbeideridretlen. 

Derefter gikk man over til dagsordenens punkt 9 :  Arbeideridh'etten. 

Fra N. N. N. avdeling 31, Oslo, forelå : 

ArbeideridrettsspØrsmillet opsettes som eget punkt pli kongressens 
dagsorden. 

Høyanger kjem. Ind1lstriat'beiderfor-ening fore l o : 

Ved rØrende forslag til Landsorganisasjonens kongress 15 februar 
1931 Ønsker vill' forening at arbeideridretts pørsmlilet blir opsatt som 
særskilt punkt på kongressens dagsorden. 

Se for øvrig tillegg dagsordenen ( side 4-14) . 
Sekretariatet innstilte for kongressen mot 2 stemmer il vedta fØl 

gende uttalelse : 
«1. Fagkongre sen opfordrer alle fagorganiserte arbeidere til  aktivt 

li støtte arbeideridrettsbevegelsen. Kongressen vil pli det innsten
digste opfordre alle fagorganiserte idrettsmenn som still' tilsluttet 
Norges Landsforbund for Idrett å bryte med den borgerlige idretts
bevegelse og slutte op om Arbeidernes Idrettsforbund. 

2. Kongressen gir sekretariatet i opdrag sammen med en felleskomite 
som er nedsatt a\' Arbeiderpartiet, Landsorganisasjonen og Arbei
dernes Idrett forbund, og opta et land omfattende oplysnings- og 
agitasjonsarbeide for il støtte arbeidernes idrettsbevegelse. 

3. Det be,ilges Arbeiderne Idrettsforbund et ilrlig bidrag i kongress
perioden pil kr. 15 000. Av denne bevilgning utbetales det til den 
sekretær som Arbeidernes Idrettsforbunds landsmøte velger og som 
skal utfØre agitasjons-, oplysnings- og organisasjonsarbeide inntil 
kr. 100.00 pr. uke.» 

Videre var omdelt til kongressdeltagerne følgende : 

Til Arbeidernes faglige Landsorganisasjon, Oslo, 1931. 
Klassefeller ! 

På kong re sen i 1927 forelå et andragende fra Arbeidernes Skytter
lag om bevilgning av 2 000 kroner til dannel e av kytterkrets og der
efter et Arbeidernes Skytterforbund. 
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Andragendet blev oversendt sekretariatet til videre forføining. 
Efter kongressen foretok ikke sekretariatet sig nogen ting for å 

hjelpe skytterne, og vi sendte derfor skrivelser til sekretariatet den 22 
februar og den 30 mars 1928 med anmodning om fortgang i saken. 

Ingen av disse skrivelser er besvart. 
Imidlertid har avbeidernes skytterbevegelse hatt en rivende utvik. 

ling, en kjønt vi intet bidrag har fått hverken av Landsorganisasjonen 
eller A. 1. F. 

Nogen mindre belØp har vi fått i enkelte forbund og foreninger, 
men den alt overveiende del av utgiftene har skytterne selv måttet bære. 

Bevegelsen har således vokset op av sig selv. 
Vi står i Øieblikket tilsluttet A. 1. F., men vi mener at dette forhold 

er uholdbart. Skytning er noget for sig selv og kan ikke blandes sam
men med annen idrett. Under vårt medlemsskap i A. 1. F. har det da 
også vist sig at vi ingen nytte har hatt av denne institusjon. 

Skytterne akter derfor å danne sitt eget forbund, selvfølgelig i sam
arbeide med A. 1. F. og med Arbeidernes faglige Landsorganisasjon. 

A. 1. F. har fått en bevilgning av Landsorganisasjonen som andrar 
til 5 000 kroner pr. år, foruten dette har A. 1. F. fått årlige bevilgninger 
fra en rekke forbund. 

Skytterne har også søkt forbundene om bidrag, men de har fått av
slag med den motivering at vi fikk henvende oss til A. 1. F. som vi er 
tilsluttet, og dette er riktignok, men det er bare den aber ved det at vi 
viste A. 1. F. ingen penger hadde. 

For dog å gjøre et forsøk sendte Arbeidernes Skytterkrets, Oslo 
.omegns krets, et andragende til A. I. F. om bidrag til skytterkretsen. 

Svaret kom fra A. 1. F. den 11 juni 1930 og lød således : 

Kamerater ! 

Kan meddeles at Deres andragende om bidrag kr. 2 000.00 til skyt
tersaken er avslått. 

For Arbeidernes Idrettsforbund. 

Thv. Olsen, formann. Thor Iversen, forretningsfører. 

Vi anmodet dessuten A. I. F. om tillatelse til å sende andragender 
til fagforbund og foreninger, men dette har vi til dags dato ikke fått 
noget svar på. 

Under disse forhold sammenkalte Arbeidernes Skytterkrets, Oslo 
og omegn, alle kyttel'}ag styrer fra Buskerud, ø tfold og Oslo og omegn 
til felles møte i østre Arbeidersamfund den 5 oktober 1930, for å be
handle saken. Til møtet var innbudt Landsorganisasjonens formann, hr. 
Halvard Olsen, Trygve Lie, formannen for A. I. F., Thorvald Olsen, 
Rolf l;[ofmo samt A. I. F.s skytterutvålgsformann, Sverre Olsen. 

A v disse møtte kun Rolf Hofmo og Sverre Olsen. 

Møtet vedtok fØlgende forslag : 

eIdet fellesmøtet er av den opfatning at eget skytterforbund bør 
dannes, opnevner det en komite på 3 medlemmer som sammen med repre-

L - 22  
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sentanter fra A. I .  F. og Arbeidernes faglige Landsorganisasjon utreder 
spørsmålet om forholdet til Landsorganisasjonen og A. I . F.» 

Et annet forslag, om dannelse av et arbeidernes skytterforbund 
straks, blev tatt tilbake i påvente av forhandlingene med Arbeidernes 
faglige Landsorganisasjon og A. I. F. 

Skrivelsen blev tilsendt begge organisasjoner den 25 oktober 1930r 
og man anmodet dem om å opnevne representanter til forhandlingsmøte 
og samtidig bad man om at Landsorganisasjonens representanter skulde 
sammenkalle møtet. 

For å komme ordentlig i gang med vårt arbeide, så eventuelle for· 
slag i saken kunde bli innsendt i god tid til sekretariatet til forelegg 
for kongressen, henstillet vi at Landsorganisasjonens representanter 
vilde innkalle til møte senest 1 november og at møtet i ethvert fall blev 
avholdt så snart, så at komiteen kunde bli ferdig med forhandlingene til 
15 november. • 

Den 30 oktober innlØp svar fra A. I. F. De hadde valgt 3 represen-
tanter og 1 varamann. 

Fra Landsorganisasjonen har vi intet hØrt, og vi har da intet annet 
å gjøre enn å henvende o s til kongressen. 

Det står til denne å bestemme om den vil ha samarbeide med ar
beidernes skytterbevegelse, som består utelukkende av fagforeningsmed
lemmer, eller om de helt vil lukke sig ute fra den bevegelse vi har reist, 
og som står i pakt med alt det som er oppe i tiden. 

For Arbeidernes Skytterutvalg. 
M. Junge. Ludvig Ham.sen. Waldem.a-r Andersen. 

Ny torvet 4. 

I henhold til ovenstående kan herved meddeles, at samtlige skytter
lagsstyrer enstemmig tiltrer forslaget. 

For Arbeidernes Skytterkrets (Oslo-Omegn ) .  
Finn Bønn Nielsen, 

sekretær. 

Som grunnlag for Arbeidernes Skytterforbund forelegges følgende 
forslag : 

Idet Arbeidernes faglige Landsorganisasjon og Arbeidernes Idretts-
forbund erklærer sig enig i dannelsen av et selvstendig Arbeidernes 
Skytterforbund i Norge, vil Landsorganisasjonens kongress henstille til 
alle våbenfØre fagorganiserte arbeidere at de danner skytterlag innen 
sine respektive fagforeninger i tilslutning til Arbeidernes Skytterfor-
bund. 

På grunn av at «Det frivillige norske skyttervesen» (det borger-
lige) er belastet med paragrafer om gjør at fagorganiserte skyttere 
blir gjort til mindreverdige mennesker blandt kyttere, har en rekke 
fagorganiserte dannet egne skytterlag. 

Grunnreglene for «Det frivillige kyttervesen» inneholder følgende 
bestemmelser : 

1 .  Det frivillige kytterve ens mål er å fremme prakti k skyteferdig-
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het innen det norske folk og derved dyktiggjøre det for landets for
svar. 

2. Som medlem av skytterlag kan optas enhver hederlig mann og 
kvinne som vil være med å støtte fedrelandsforsvaret og inngår på 
de vilkår som er fa tsatt i lagets lover. 

Jeg erklærer herved at jeg på dette grunnlag Ønsker å være med-
lem av . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  skytterlag. 

Når de fagorganiserte ikke kan undertegne en slik erklæring, er 
det fordi de er motstandere av militarismen og militærfanatikerne som 
stadig trenger sig mer og mer inn i det frivillige kyttervesen. 

De aller fleste skyttere har betraktet dette «vesen» som en sports
organisasjon og som fØlge herav fortsatt in dyrkelse i treff ikkerhet 
der, uten å tenke på det frivillige kyttervesens formål. 

Ved å undertegne foran nevnte erklæring, binder man sig til mili
tarismen, og dette vet den borgerlige skytterledelse, hvori og å befinner 
sig et kongevalgt medlem, at en arbeider ikke kan gjøre med god sam
vittighet. 

Arbeiderklassens mM. er å bekjempe mil ita ri men i alle dens former, 
selvfØlgelig også da dens innflytelse på skyttersportens område. 

Men det er ikke nok med at det frivillige kyttervesen bevisst er 
underlagt militaristenes innflytelse og ledelse, det eksisterer de suten 
en hel del organiserte klubber som bevebnet har til formål å bekjempe 
arbeiderne faglige og politi ke interesser. 

Av artikler i borgerpressen har vi sett at borgerne ikke akter å re
spektere folkeflertallet, hvis

· 
dette går dem imot. Iallfall er det meget 

som tyder på det. 
I motsetning hertil vil Arbeidernes Skytterforbund beskytte flertal. 

let, det flertall som er utgått fra folket og som vil gjennemfØre en so. 
cialistisk samfundsordning bygget på folkets avgjØrelse ved den almin. 
delige stemmerett. 

Arbeidernes Skytterforbund vil beskytte det frie folkesstyre som 
skal avskaffe de nuværende avleg e institusjoner og erstatte dem med 
tidsmes ige, soeialisti ke institusjoner. 

Under arbeidet med disse ting, trenger arbeiderklassen som jo er 
folkets flertall, å ha sitt eget vern som arbeiderklassen selv har bygget 
op og selv har utlært helt utenfor innflytelse fra borgerlige offieers
kretser. 

Det er ikke tanken å danne en bande som skal Øve terror. ei, det 
skal være et beskyttelsesforbund til vern om de lover som folket gir, og 
til hinder for at borgerne ved tat -kupp skal innfØre fa ei me. 

Oslo den 28 november 1930. 

kyttel'neR 3-mann ub'alg 
M. Junge. Ludvig Hansen. 

'Waldemar Andersen. 

Wm. Lund-Olsen: Omtrent 3 000 aktive i�rett menn er att utenfor 
Arbeiderne Idrett forbund. Derfor mener jeg at kongres en må arbeide 
for enhet i idrett bevegelsen. Jeg vil fore lå fØlgende : d .  Den amlede 

• 
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arbeiderklasse må av all kraft støtte op under arbeideridrettsbevegelsen 
og aktivt delta i kampen for arbeideridrettens enhet og Arbeidernes 
Idrettsforbunds fortsatte medlemsskap i Røde Sportsinternasjonale. 

2. Da den såkalt� «samarbeidskomite» under det socialdemokrati· 
ske D. N. A.s ledelse bare har ført til splittelse og skade for arbeider
idretten, må så vel de fagorganiserte arbeidere som arbeideridrettsmen . 
nene kreve øieblikkelig ophevelse av samarbeidskomiteen. 

3. Av fagorganisasjonens midler avsettes 10 000 kroner til under
stØttelse av kret enes og foreningenes sportslige og klassemessige sam· 
arbeide med de utenlandske arbeideridrettsmenn som står på R. S. l.s 
grunn, under forutsetning av at pengene også kommer de ekskluderte 
kretser og foreninger til gode. Som spesiell bevilgning til årets Spar
takiade i Berlin bevilges 5 000 kroner.» 

H (JifLS FlaAIeby: Innen idrettsbevegelsen er det også gjort mange 
underlige ting for å splitte arbeideridrettens menn. Disse som taler så 
hØit om enhet, vil ikke ha den. De vil ha uro og misnØie overalt hvor 
de ko'mmer med. Derfor ,ser vi også at det er blitt misnØie innen arbei
deridrettsmennene. Det er sørgelig alltid å være vidne til at det er en 
del mennesker som overalt vil splitte. Det blev sagt at det var ca. 3 000 
aktive arbeideridrettsmenn som stod utenfor Arbeidernes Idrettsfor 
bund. Hvis det gjaldt passive og aktive så kanskje det kunde la sig hØre 
1 500. Men det er forholdsvis få aktive idrettsmenn som står utenfor. 
Det er full anledning for dem som vil dyrke idrett å komme inn i Arbei
dernes Idrettsforbund. Men vi vil ikke ha -halloi og bråk. Idrettsbeve
gelsen er ungdommen og vi har talt om den tidligere her på kongressen 
og arbeidsledigheten. Det er sikkert forståelig for de fleste at de har 
ingen Økonomisk ryggrad og at de har vanskelig for å administrere. De 
har ikke kontingent å betale med. En annen ting er at det er mange 
som er lunkne overfor arbeideridretten. De som har barn bØr sørge 
for at disse er med i arbeideridretten. Og det er sørgelig at en stor del 
av arbeiderne selv står i de borgerlige idrettsklubber. Derfor må det 
tas et skritt lenger nu. Jeg vil anbefale ekretariatets forslag. 

Strek blev att med de inntegnede talere. 
A. Bratvo74 : Når det foreligger en enstemmig innstilling fra sam· 

arbeidskomiteen så har det sin årsak. Oprinnelig var det tale om en be
vilgning av 10 000 kroner. Men det var og å andre ting som forelå fØr, 
nemlig å pålegge alle fagorganiserte å gå ut av den borgerlige idretts
bevegelse. Det går ikke praktisk an å lØse og noget sådant pålegg kunde 
vi ikke være med på. Derfor kunde vi være med på en større bevilgning, 
15 000 kroner, hvorav de 5 000 kroner skal anvendes til agitasjon. Jeg 
har alltid holdt på at de forskjellige organisasjoner får klare sig selv. 
Men det har her vært spesielle forhold til stede. Vi har hatt en fraksjon 
også innen idrettsbevegelsen som ikke har gjort annet enn ødeleggelser. 
Man er imidlertid nu kommet så langt i arbeideridretten at man Øiner 
en lØsning av den økonomiske side. Jeg vil også si at det må ligge en 
viss betryggelse deri at en mann som Teigen har funnet å ville gå med 
på dette. Jeg vil anbefale innstillingen. . 

Ordstyreren: Rolf Hofmo har ordet. 
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Jens Berg ( avbryter) :  Med hvilken rett gir man or det til e n  mann 
som hverken er representant eller gjest på kongres en ? 

Ordstyreren: Hofmo har vært med i samarbeidskomiteen og det er 
derfor han møter under dette punkt. 

Rolf Hofmo: Uenigheten og striden innen Arbeidernes Idrettsfor· 
bund skriver sig fra de paroler og henvendelser, som i de siste år er 
kommet fra R. S. L og som hvis de var gjennemført vilde ha bragt 
A. L F.s medlemmer i strid med den politi ke opfatning som rådet bland t 
forbundets flertall. R. S. L vil at vi kal bryte med den norske arbei
derklasse. Det har vi ikke villet. Like efter vårt land møte holdtes 
det kret ting i TrØndelag, som fØrte til at denne store krets blev split
tet takket være kommunistene som led nederlag på landsmØtet og umid
delbart efter stiftet den såkalte « Revolusjonære Idrett opp o isj on». 
Denne fikk støtte av Det kommunistiske Parti og den RØde Sports-In
ternasjonale. Og de har fØrt en illoyal kamp mot Arbeidernes Idretts
forbund. I Bergen lå stillingen slik an, at de valgte inn streikebrytere 
fra «Arbeidet» i ledelsen for idrettskretsen. I 1930 blev kretsen her 
delt. Vi har dog vært villig til ved enhetsforhandlinger l\. innta de eks
kluderte på de betingelser som vårt landsmØte har optrukket. Derfor 
har vi ikke vært med pl\. opposisjonens krav om samarbeide med Kom
munistpartiet og fagopposisjonen. Vi har fl\.tt nedsatt en rekke sam
arbeid komiteer mellem partiet, fagforeninger, samorganisa joner og ar
beideridrettsmennene, og di se har arbeidet utmerket. Samtidig som 
disse komiteer arbeider for tilslutning fra de fagorganiserte til Arbei
dernes Idrettsforbund er de et organisatorisk ledd mellem fagorganisa
sjonen, partiet og arbeideridrettsbevegelsen. Den borgerlige idrettsbe
vegelse har fra 1919 til idag fått 1 900 000 kroner. Bare i bidrag til an
legg av idrettsbaner har de siden 1919 fått i alt kr. 600 000. Staten 
regner idretten som en opdragelse. Arbeideridretten samler vesentlig 
ungdom, og det vesentlig ar-b('idsløs 1mgdom. Det skulde tilsi fag
organisasjonen at det og sl\. for denne hadde den stør te betydning at 
i drett arbeidet kunde drive på den best mulige ml\.te. Det er vel an
bragte penger l\. bevilge til Arbeidernes Idrettsforbund. 

S min1ltters taletid blev satt. 
Omar- Gjesteby: ,Jeg finner det unø<h-endig å anbefale denne bevilg

ning. Den er nØdvendig. Men det er ikke nok med denne ympatitil
kjennegivelse. Kongr ens repre en tanter bØr ta med ig den ånd om 
kommer til yne her, sål des at de engagerer sig terkere enn hittil for 
arbeideridretten. De bØr på e at det blir en kursend ring også når det 
gjelder å støtte arbeidel'idrett mennenes stevner. Det er jo bare et tid -
spØr mål når Arbeidernes Idrett forbund bryter med RØde ports
Interna jona:le. 

Johan Hoff: Arbeidernes Idrett forbund har fulgt Land 'organi a
jonen paroler. Jeg tror oa å det el' vel anbragte penger å bevilge hev. 

Det er en ting om opta galt og det er henstillingen til de fagorgani
erte om å gå ut av de borgerlige idrettsklubber, hm ikke blir de ek -

kludert. Det er nØd,endig å ta et po itivt skritt her for konar n, når 
det foreligger slike krav om ek klu joner. 

Ommund Ommundsen : Jeg er enig i bevilgningen, men det er en 
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betingelse jeg vil knytte til den og det er at pengene ikke bare blir an
vendt her i byen. Men også til arbeideridrett mennene utover landet. 
Det må og å være en utrykkelig forutsetning at agitasjone� drives sam-
men med den faglige landsorganisasjon. 

. 

Jens Berg: Jeg er enig i bevilgningen, men det var vel ikke forut
setningen ved vår idrettsbevegelse at vi skuMe kopiere de borgerlige 
idrettsforeninger. Jeg benytter ogsli anledningen til å gratulere Rolf 
Hofmo med hans nye plattform. Han har gjort meget godt arbeide. 
Men når han har vært med på og fore lå at der skal ansettes en sekretær 
med en lØnn av 100 kIloneI', så er det å gå for V'idt elv for llofmo. Og 
det kan j eg ikke være med på. Jeg vil håpe at fagforeningene og Lands
organisasjonen mer enn hittil kontrollerer idrett bevegel'sen. 

Sigw'd Bunæs: Vi bØr på denne kong re s vedta di  e forslag. Der
ved har vi gitt vårt tydelige uttrykk også til GHe dem om ennu står 
utenfor arbeideridretten. Det er også av den stør te betydning at det 
blir ansatt en reisesekl'etær i Idrettsforbundet. 

Ole Nerland: Det er fØrst i de senere år at arbeideridretten er blitt 
aktuell blandt o s. Sli lenge de borgerlige fikk stelle med dette alene 
var det ro. Det er klart. Men da de fikk se at arbeiderklassen vilde 
'Dytte idretten, skrek de op. Jeg vil anbe1iale inn tillingen. I Kristian
sund har vi ogsli arbeideridrett. Hos oss er det rene linjer, den er ikke 
en kopi av den borgerlige idrett. Vi bØr rett og lett k reve eksklusjon 
av de fagorganiserte som fort att stlir i borgerlige idrettsklubber. 

Wm. Lund-Olsen: llofmo kan nok tale nu når han taler for sin 
sekretærjobb. - - -

Ordstyreren ( avbryter ) :  Dirigentene vil påtale den slags u ttrykk. 
Lund Olsen ( fortsetter) :  I Trondheim og TrØndelag dominerer 

idretsopposi janen helt og holdent. Arbeidern Idrettsforbund makter 
i kke å Isamle interesse om sine stevner. 

Cat·Z Søderstr'øln: Arbeiderne Idrettsforbund står i Trondheim me
get godt og Lund-Olsens utOOlelser må mere gjelde den likalte idretts
opposisjon. Me teparten av den beV'ilgning vi flir fra fagorganisasjo
nen går utenbys. Vi har måtte tøtte efter erne rundt omkring i lan
det. Jeg vil henstille til representantene li temme for innstillingen. 

J. Didriksen: Jeg vil og, å understreke at pengene går ikke til 
Oslo. De blir am'endt utover på forskjellige teder, hvor det trenges. 
Og det er mange steder det kreve støtte. Jeg sitter i Oslo Idrettskrets 
og vil ha uttalt at pengene anvendes ikke her. Burde ikke kommun
istene nu anvende en annen taktikk. Om de nu f.  ek . henstillet til sine 
medilemmer å være lojale ? 

Trygve Lie: Når Arbeidernes Idrettsforbund ikke har kunnet gå 
lenger i bidrag til uten by arbeideridrett kretser li er lir.saken den at 
vi ikke har maktet mere. Da vi overtok forbundet overtok vi en gjeld 
pli 14 000 kroner. Trondheim og Bergen har videre kostet o mange 
penger. Hvad angår kretstinget i Trondheim og mandatene, sli er 
historien den at man uriktig forka tet en rekke fullmakter ved formal
isti ke grep. Det var ikke den kommuni ti ke ledel e i Trondheim som 
hadde rett. Hvad anglir sekretær tillingen i forbundet, li er ingen ut
pekt til den. Det blir vårt forbund land møte, som vil avgj øre hvem 
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det kal bli. Meningen med denne innstilling var at de fagorganoiserte 
bermed kulde ha et dokument, som de kunde 'arbeide videre med. Skal 
man anvende tvang, ek klusjon eller benytte oplysning ? Det sier komi
teen tydelig, at i stedetfor å anvende tvang eller ek klusjon, så må der 
drive oply ning med , amarbeidskomiteer på de for kjellige steder. 
Di e komiteer mener vi vil bli av tor betydning og at de vil evne å 
rive de fagorganiserte med i Arbeidernes Idrettsforbund, vek!k: fra den 
borgerlige idrettsbevegelse, hvor arbeiderne ikke hØrer hjemme. 

Vote�'ing: Ved alternativ votering mellem sekretariatets og Lund
Olsen for lag vedtok es sekretariatets for.slag mot et par stemmer. 

Skytternes henvendelse. 

Derefter blev kytternes henvendelse om er inntatt under oven
stående punkt : Arbeideridretten, optatt. Henvendelsen var omdelt til 
samtlige kongre sdeltage re. 

. 

Trygve Lie: Representantene har fått omdelt en henvendelse fra 
Arbeidernes Skytter1ag. Ikke fØr har man danmet en ting så kommer 
en del misfornØiede og danner sine egne organer. Nu vil man ha eget 
skytterlag og skytterkrets. Samarbeidskomiteen er 'av den mening, at 
man ikke kan bevilge til en enkelt gren. Vi har drØftet det og foreslår 
at kongressen ikke tar standpunkt til dette, men at forho.Idet me1lem 
Arbeidernes Idrettsforbund og Arbeidernes Skytterlag blir tatt op på 
idl'Cttsmennenes land møte. Kongres en kan ikke ta standpunkt til 
dette fØr organisaJSjon spørsmålet er avgjort. 

Johan Ødegaard: Denne 'sak er kongressen helt uvedkommende. 
Vi kan ikke blande os op i et organisasjonsspøl'smål. 

Flere talere hadde i kke forlangt ordet. 
Votering: Ved voteringen be 'luttedes ikke å ta henvendelsen op til 

behandling. 
Ot'dstyreren: Det er foreslått at man i kveld holder på til klokken 

8. Der voteres. - Forslaget falt. 
Derimot blev det vedtatt å ' begynne mandagen møte klokken 9 

formiddag. 

Pun kt  14:  Valg. - Formannen. 

M'an gikk n u  over til punkt 14 : Valg -- av hensyn til de represen
tanter om i løpet av kvelden og morgendagen måtte rei e tilbake til 
sine hjem teder. 

Valgkomiteen inn tilling til de for kjellige valg blev i trykt stand 
omdelt til representantene. 

Til formann inn tilte valgkomiteen enstemmig på gjenvalg av 
Hal vard Ol en. 

Il. SØrum foreslo Ivar Ertre vaag. 
Frithjof Andersen fore lo Jen Teigen. 
Martin Tranmæl ( valgkomiteen formann ) :  Det er alltid noget 

ved de folk hvorom der er delte meninger. I 1925 var det tor enighet 
om Ol en. Når det i 1927 var di  sens, var det ikke av per onlige 
grunner, men av aklige hensyn. Disse saklige hen yn foreligger ikke 
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nu lenger. DerfQr har valgkomiteen enstemmig inn tillet på gjenvalg 
av llaJlvard Olsen. , 

Ved den sk1'iftlige votering blev Halvard Olsen valgt med 241 tem· 
mer. D ernæst hadde Jens Teigen 20 st., Ivar Ertresvaag 1 9  st., llalvdan 
J Øn son 3 st., Elias Volan 2 st., Martin Tranmæl 1 st. og 1 st. var blank. 

Punkt 13 :  Diverse forslag. 

Kongressen fortsatte derefter behandlingen av punkt 13 : Diverse 
forslag. 

Forslaget fra avd. 99, N. A. F., blev ikke optatt ( da�sordenens 
side 50 ) .  - Forsla�t fIla Norsk Bokbinder· og Kartonasjeforbund ( e 

amme side) besluttedes optatt under punkt 12. - Forslaget fra Ran· 
heim Arbeidsmannsforening (dagsordenens side 51 blev ikke optatt. 

Fra H ornrnelvik Sag·, Tomt· og H øvleriarbeiderfm'ening og fra Trønde· 
lag fagl. Samorganisasjon forelå fØlgende : 

«l anledning Norsk HØvleriarbeiderforbunds be [utning om eks· 
kludering av våre foreningsmedlemmer, der som følge av arbeidsstans 
ved AfS Meraker Bruks Sagbruk og HØvleri, Hommelvik, og selskapets. 
beslutning om nedleggelse av bedriften så sig nØdt til å leie og overta 
driften av bruket, tør og må vi overfor Landsorganisasjonen nedlegge 
en bestemt protest mot dennes godkjennelse av forbundets beslutning 
om ekskludering. Dette med ekskludering av foreløbig 73 a 74 av våre 
foreningsmedlemmer, næsten alle gamle prØvede og dyktige fagforenings· 
folk, finner vi er en brutal og utidig fremgangsmåte fra Landsorganisa· 
sjonens side. Ser vi på Høvleriforbundets og Landsorganisasjonens 
stillingtagen til arbeidere eller medlemmer av fagorganisasjon som 
tidligere var stedt i samme situasjon som arbeiderne i Hommelvik var, 
i det at HØvleriforbundet og Landsorganisasjon da var behjelpelig med 
å få den samme ordning i stand som nu er ved Hommelvik Bruk, og 
samtidig da trådte Økonomisk støttende til, finner vi Landsorganisasjo· 
nens beslutning om godkjennelse av HØvleriforbundets beslutning om 
ekskludering av våre medlemmer så meget mere merkverdig og u rett· 
ferdig. 

Vi tror også siden ekskluderingen av våre medlemmer er foretatt, 
og kunde påvise at Landsorganisasjonen har godkjent ordninger som i 
realiteten, om ikke dårligere, er de samme som arbeiderne ved Hom· 
melvik Bruk var nØdt til å godta. 

Vi Ønsker gjerne og se Landsorganisasjonens kongress uttalelse i 
saken, og forlanger vi således saken og vår protest forelagt denne i 
februar 1931 til behandling. 

Da saken er sendt gjennem Samorganisasjonen og Ønskes be· 
handlet på fØrstkommende fagkongress, erklærer vi oss enig heri og 
skal ledsage den med følgende bemerkninger : 

AfS Meraker Bruk innstillet driften av sitt sagbruk i Hommelvik. 
Da arbeiderne ikke kunne skaffe sig annen beskjeftigelse, opnåddes der 
en ordning således at Meraker Bruk, Malvik kommune og arbeiderne 
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satte inn visse belØp. Arbeidernes andel skulle skaffes tilveie derved 
at de av sin lØnn blev trukket 20 procent. Forutsetningen er at der 
arbeides efter tariffmessig lØnn og de arMidsbetingelser som gjelder 
innen Sag- og Høvleriindustrien. Foreningen talte i 1920 134 med
lemmer. Norsk Høvlerairbeiderforbund kunne ikke anerkjenne den 
foreliggende form for arbeidernes overtagelse av bedriften og samtlige 
medlemmer som arbeidet ved Hommelvik Bruk, blev ekskludert av for
bundet, på eftersommeren 1920. Hommelvik Sago, Tomt og HØvleri
arbeiderforening blev derved delt i to, med ca. 60 medlemmer i hver 
forening. De arbeidere som blev ekskludert stiftet nemlig ny forening, 
som har sØkt om optagelse i Samorganisasjonen men dette har vi ikke 
kunnet innvilge uten Landsorganisasjonens godkjennelse. De eksIllu
derte er gamle prØvede organisasjonsfolk med optil og over 20 års med
lemsskap. 

Vår erfaring med lignende bedrifter som er overtatt av arbeiderne 
er, at de arbeidere som såleds blir stående utenfor organisasjonens 
kontroll og samarbeide med de øvrige fagorganiserte arbeidere, gjen
nem sin passivitet skaper så dårlige IØnns- og arbeidsvilkår at arbeids
giverne unner forhandlinger peker på dette og sier : «Se på den be
driften, den drives jo av arbeiderne selv». Det er derfor mangen gang 
bedre å ha dem innenfor enn utenfor organisasjonen. 

EksklusjonsØksen rammer dem fØrst den dag de ikke vil overholde 
de tariffmessige IØnns- og arbeidsvilkår som gjelder innenfor vedkom
mende indu tri. Hermed har vi ilkke villet underkjenne den fare som 
lifg'er i den linje arbeiderne har sli\tt inn på, lik�som vi ht.-llcr ikke 
gjennem denne fremstilling vil rette nogen kritikk mot vedkommende 
forbund og Landsorganisasjonen, men da både denne og lignende saker 
er og blir aktuell, har vi ment at fagkongressen bØr ta stilling til disse 
forhold. ForØvrig henvises til vår redegjØrelse av 18/3 og 14/9 1930t 
til Sekretariatet.» 

Sekretariatet f'oreslo : 
«Kongre sen uttaler at det vil være Øn kelig at det kan bli truffet 

en tilfred tillende ordning og beslutter å oversende aken til det kom
mende sekretariat for at den kan bli behandlet i amråd med for
bund styret.» 

Karl Tømmeraas: For kongre sen er dette en liten ak, men for 
arbeiderne i Hommelvik, om er kommet i denne stilling, er det en 

tor ak. Og di se arbeidere har ikke hatt noget annet ted å hen
vende sig. - Mange av disse ekskluderte medlemmer har hatt op til 
20 åvs medlem kap i fagorganisasjonen. De er nØdtvunget kommet i 
denne stilling, derved at MerakeI' Bruk jnnstilte driften av itt ,sagbruk 
i Hommelvik og arbeiderne kunde ikke kaffe sig annet arbeide. Sag
bruket kom så i drift igjen ved at �leraker Bruk, Malvik Kommune og 
arbeiderne satte inn vis e belØp. Det er ikke godt å forsvare, men det 
bUr fØrst i det Øieblikk de bryter de lØnn forhold om er i indu trien 
at ek klu jon Øksen burde ramme dem. Det er vel og bra hvad ekreta
Tiatet sier i itt for lag. Men jeg vil foreslå en endring. Jeg tillater 
mig å fore lå : «Kongr en uttaler at der tM bli truffet en organisa-
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sjonsmessig tilfredssthllende ordning og beslutter å oversende saken til 
det kommende ekretariat for at den kan bli behandlet i samråd med 
forbunds tyret og de arbeidere det gjelder.» Det er for drrustisk at 
disse arbeidere blev ekskludert. 

Hans Eriksen: llvis Samorgani asjonen hadde inntatt et annet 
standpunkt enn den gjorde tvI denne 'Sak er det mulig at den kunde 
fått en annen utvikling. På forrige kongre s anbefalte jeg å tøtte 
Økonomisk arbeiderne ved Narnte Bruk i Fredrik,stad. lladde jeg 
dengang vist ,om at det skulde få di se konsekvenser hadde jeg aldri 
anbefalt det. Arbeiderne mAtte finne sig i å la 20 procent av sin lØnn 
stå inne. I 192 fattet vårt hovedstyre enstemmig beslutning om at 
de medlemmer og grupper som går med på arbeid givernes krav på 
denne måte, måtte ekskludere . En I3.V l'epre entantene i vårt hoved
styre var fra llommelvik og han var med på innstillingen. Så var 
det at Kiær 'som eiet Hommelvik, a til ine arbeiden:e, at hvis de ikke 
vilde finne ,sig i en reduksjon, så måtte agbruket nedlegges. Jeg bad 
ordfØreI'en 'som Vlar vårt hovedstyremedlem, om å utsette behandlingen 
i herredsstyret av denne «overtagelse». Men det blev ikke fUJlgt. Det 
er bedrØvdig at et forbunds avdeling og enn mer der hvor v i  har et 
hovedstyremedlem, skal være med om å bryte en enstemmig hovedstyre
beslutning. Og 'som han også har ,stemt far. Når arbeiderne hadde 
gått med på dette blev det hevdet at forholdet var likt som ved Glomma. 
Men det er ikke så. Tariffen blev brutt midt i tariffperioden av en 
bedrift 'som tod i Arbeidsgiverforeningen. Og det går Samorganisa
sjonelIl med på og anbefaler. Jeg må klæ av Dig, Tømmeraas. Ta det 
med ro dere, gutter, går forbundet hen og ekskluderer dere, så skal 
dere få stå i SamorganiS3!sjonen. Hiar man hØrt på maken ? Vi fikk 
et tilfelle i Namsos ilike efter. Jeg tror ikke det er nogen i denne for
samling utenom TØmmeraas, som kan ha en slik opfatning av di se 
ting. Vi for vår del men-te denne ak var så bety�ning full at vi fant 
det nØdvendig å få et felles forbundsstyremØte om saken. Og her blev 
følgende vedtatt : 

«Sekretariatet er enig i fellesmØtets uttale'lse sålydende : 

«FehlesmØtet er av den opfatning at de organiserte arbeidere ikke 
må overta eller leie bedrifter hverken samrnem med private, staten eller 
kommuner uten at tariffmessige forhold skal gjelde helt, og overens
komst om like arrangement kal være godkjent 'av forbundet.» 

Med hensyn til ek:sklu jon av foreninger eller medlemmer er det i 
henhold tiil. de gjE'ldende lover og regler innen fagorganisasjonen, for
bundene Og foreningene om kan fatte beslutning herom. 

Sekretariatet vil uttale som sin mening at der er flere omstendig
heter som taler for at pør målet 'Om eksklusjon av Høvleriarbeiderfor
bundets avdeling i llommelvik blir optatt til ny behandling i HØvleri
arbeiderforbundets hoved tyremøte og at man treffer en organisasjons
m� ig ordning så ek klu jon kan undgåes.» 

Det er arbeiderne i Hommelvik som 'Selv har att ig utenfor organi
sasjonen. Jeg kan garantere dere for at hadde ikke forholdene vært 
.så fortvilede innen sagbruk indu trien, å kunde det muligen ha vært 
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sett gjennem fingrene med det. :Men vi har måttet gjøre det for å 
hindre nedgang i lØnns- og arbeidsforhold. Jeg vil i motsetning til 
TØmmeraas foreslå følgende : 

«Kongre sen godkjenner llØvleriarbeiderforbundefts sta.ndpunkt i 
denne sak.» 

Karl Tømmeraas: Forholdet i Hommelvik var at arbeiderne blev 
satt på bar bakke. De mUte gå iIl!ll på en ordning. Ikke med lØnns
ned·slag ; de skulde nc�lig ha den lØnn som var i agbruk indu trien. 
Men der kulde holdes inne 20 pl'ocent av dere dØnn. Jeg er enig i 
at det er iklre noget smakelig forhold, det er også arbeiderne enig i .  
Men man må n u  se å finne en lØ ning. Jeg vil ta mitt for Jag tilbake 
og anbefale sekretariatets for lag. 

Ilans Erik8en : Vi er ikke imot å få en ordning, men det som er 
gjort v'ar nØdv(mdig. 

Ordstyreren foreslo Erilksens for lag oversendt sekretariatet. 
Det blev vedtatt mot 1 temme. 

Sekretariatets 'fol'slag blev derefter enstemmig vedtatt. 

Valg. - Næstformann (kasset·er) . 

Man gikk derefter videre i valgene. 
Til næstforrnann ( kas erer) innstilte valgkomiteen enstemmig på 

gjenvrulg av Jen Teigen. 
Ambrosius Olsen: T�igen må se ttI å komme vekk fra noget 'av det 

arbeide han har i amvirkebevegelsen. Dette €Ir sterkt på tale ute i 
avdelingene og jeg vil si til ,sekretariatet at det må ørge for at han n u  
avlastes. O g  da for det arbeide han har i 'Samvirkebevegelsen. Han har 
for meget å gjøre. Når jeg peker på dette .så er det fordi vi ikke Ikongress 
efter kongre s kal gjøre oss medansvarlig i dette. Det er ikke av mis
tillit til Teigen. Jeg tror ikke vi kan få nogen bedre mann. Men han 
må ta hemsyn til medlemmene her. 

H. Sørum foreslo Hans H. Bjerkholdt. 
Ordstyreren foreslo av temning ved håndsoprekning, hvilket blev 

vedtatt. 
Valgt blev Jens Teigen mot 16 stemmer som blev avgitt for Bjerk

holdt. 

Sekretæt·wlget. 

Til sekretær inn tilte valgkomiteens flertall medlemmer - på 
Johs. M. P. Ødegaard. 

Et mindretall på 5 medlemmer innstilte på Elias Volan. 
Il. Sørum foreslo llarald Slaattelid. 
Ole Johansen fore lo Edw. �lØrk. 
Martin Trctnrnæl: De to. fore låtte kandidater er begge dyktige 

organ i a jonsfolk. Ødegaard er formann i et meget van kelig forbund 
og det vil være galt å ta ham derfra. Det er ingen underkjennel e av 
Ødegaard, men en anerkjennel e. Det kom videre fra samtlige rep re-

en tanter fra bygningsarbeiderne om er medlemmer av D. N. Å. og 
om er representanter her p k-ongre sen, for lag om å ve1ge \olan. 
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Dermed berØver vi ikke! noget forbund for en tillitsmann. Det er to
dyktige folk om er foreslått og det er bare et ,skjØnnsspØrsmål hvem 
vi tar. 

Strek blev att og 3 minutteJlS taletid. 

Ordstyreren ,oplyste at den f()reslåtte Slaattelid var ekskludert og 
liledes ikke kunde 'stemmes på. 

A. E. Gundersen: Det er to anerkjente! fagf<>reningsfolk som er 
foreslått. Det som er hoved aken er li få en mann som kan avla te
noget av det arbeide Halvard Olsen nu har, bl. 'a. den ting å kunde 
besvare posten og saker hver dag. Den nye mann må være en daglig 
medarbeider på selve kontoret. Dør vet vi at Ødegaard er en fullt ut 
kompetent mann. Jeg vil oplyse om at Arntsen i Arbeidsmannsforbun
det har vært med og anbefalt Ødegaard. 

Amandus Holthe: Er det meningen at Mad sen skal fritas for arbeide 
i Landsorganisasjonen i 'og med at vi nu velger en ny sekretær. Jeg 
vil ikke opta nogen mannjevning mellem de to foreslåtte kandidater. 
Iladde deit ikke vært fore lått strek vilde jeg ha fremmet et nytt forslag. 

Ivar Ertrcsvaag: Man får det inntrykk av innstillingen at for li 
komme frem i .stilling, ,så må man bØie kne for den rådende retning. 
Den mann vi foreslår er ikke ekskludert på grunn av usolidarisk 
handling, men pli grunn av sine politiske anskuelser. 

Albert Karlsen : Det vil falle oss hårdt å miste Ødegård i Arbeids
mannsforbundet. Men vi må ikke alene se på forbundenes interesser� 
men på den samlede organisasj on : Landsorganisasjonen. Vi er ikke 
verre stilt hos oss enn at vi kan skaffe oss dyktige folk i forbundet. 

Thorolf Hanæs : J eg har stemt for oprettelse av denne sekretær un
der den forutsetning at Madsens stilling skuI de opheves. Jeg har i valg
komiteen vært inne på en annen kandidat, nemlig Hahdan J ønsson. 
Men som stillingen nu er vil jeg ikke se ham som dumpekandidat. Jeg 
vil anbefale Ødegaards valg. 

Edw. Mørk meddelte at han under ingen om tendigheter stillet sig 
til valg. 

Bernh. Berentsen: Nlir jeg stemmer på Ødegaard, så stineI' jeg mig 
det spØrsmål : Hvad er til gagn for arbeiderklas en ute i landet. Nål' 
vi i Bergen har fått det dype sår i vårt organisasjonsarbeide, så skyldes 
det ikke minst Volans svekkelse av organisasjonen. 

Johs. Hulthin : Man bØr ikke la ine per onlige motiver komme så 
tydelig frem som enkelte gjør her. Volan er ganske nylig vendt tilbake 
til organisasjonsarbeidet. Vi får fØrst e hvordan han nu steller sig 
fØr vi velger ham til et slikt tillitshverv. 

Einar Gerhardsen: Jeg går ut fra at det blir bragt klarhet i Mad
sens stilling. .A.nbefalte Volan valgt. 

Halvard Ol8en: Hvad Madsen angår så vil jeg minne om at han 
i sin tid blev ansatt av representant kapet med et pesielt arbeide for 
Øie. Han har kjØttet d ette arbeide! utmerket og det er nØdvendig at han 
fremdeles får kjØtte det. Vi hadde flere folk ved Land organ i asjonen 
tidligere. Den nye sekretær overflØdiggjØr ikke )fad en. Han er like 
nØdvendig å ha idag som den gang han blev valgt. Fra Landsorganisa-

j<>nens side har det aldri vært lagt hindringe!I' i yeien for )Iadsens 
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politiske arbeide. Sekretariatet skal overlegge om det kan gi lipp på 
Madsen. Men det bØr ikke kongre sen blande sig op i. Madsen har 
ved iden av sin stilling i Landsorgani a jonen, skjØttet sitt arbeide 
som stortingsmann fullt tilfredsstillende. Vi skal selvsagt behandle 
-saken, men jeg vil på det bestemte te fraråde at kongre sen binder 

ekretariatett her. 
Olaf Et'iksen anbefalte Volan. 
S. Fm"bord : Jeg vil be dere ta rev i seilel;le nu med hensyn til 

Mad en. Han er nØdvendig for Landsorganisasjonen. 
At·thur Berby anbefalte Volan, likeledes Kr. Kristensen. 
Nils Aune: Det er anvendt om argument her at bygning arbei· 

derne vil ha Volan med for at de skal komme centralledeIsen nærmere. 
Like meget kan det samme anvendes på den annen side av representanter 
for Arbeidsmannsforbundet 'som anbefaler Ødegaard. Det vil imidlertid 
være uforståelig for Landsorganisa jonen medlemmer å se at vi nu 
-velger Volan. Han får tjene 7 år for Rachel. ( Munterhet. )  

Josef Jensen anbefalte Yolan. Det gamle som var gjort måtte nu 
-være glemt. 

Ole Johansen tok ,sitt forslag på MØvk tilbake. 
Stemmesedlene! blev derefter innsamlet av valgkomiteens medlem· 

mer og utfallet 'skal meddele mandag. 
MØtet hevet. 

formiddagsmøtet mandag 23 februar. 
Ordstyrer :  Osoar Torp. 

1føtet blev satt presis klokken 9 morgen. 
Protokollen fra gårdsdagens eftermiddagsmØte referertes. 
Jens Berg: Under punkt 3 i ArbeideridretteuB forslag foreslo jeg 

.at i te punktum i dette utgikk, nemlig det om sekretæren. Det er ikke 
referert i proOOkQllen. 

Ordstyrer: For laget kom efter at trek var att. 
Protokollen blev dermed godkjent. 

Sehetærvalget. 

Re ultatet av optellingem av temmesedlene i anledning sekt'etær· 
valget vi te fØlgende resultat : Joh . M. P. Ødegaard 135, Elias Volan 
130, Edw. MØrk 2, Teigen 1, JØnsson 1, Ertresvaag 1, Bjerkholdt 1 og 
'Gunnar Braathen 1. De uten hadde 14 representanter temt på Slåtte
lid. - Efter dette resultat måtte ny votering finne sted mellem de to 
kandidater, som hadde fått flest stemmer. - Imens gikk kongressen 
videre i sitt arbeide. 

Konflikten ved Minde Chokoladefabrikk. 

Ordstyreren refererte fØlgende meddelelse til kongres en : 

«Til kongressens representanter ! 
eI anledning den pågående konflikt ved Minde Chokoladefabrikk i 

Bergen vil undertegnede opfordre kongre en representanter til på hvert 
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'sitt sted fl gjøre hvad der er mulig for å Hl. iverk att en effektiv boykott 
av Minde ChoIDoladefabrikks produkter. 

Ar aken til konflikten Skyldes at bedriften har brutt den inngåtte 
avtale. 

Bedriften søker nu ved hjelp av streikebrytere å slå ned arbeidel'nes 
organisasjon.» 

Nils Hansen. 
Bergens oOg Fylkene. fagligo Distriktsorganisa jon. 

Punkt 13: Divel'se forslag. - Fortsettelse. 

Kongressen fortsatte derefter behandlingen av dagsordenens punkt 
13 : Diverse forslag. 

Ole Nerland optok fØlgende fol' lag fra Kristiansund og NordmØre 
f'agUige Distriktsorganisasjo1�: 

«Det ansettes en fa t reise ekretær i Møre fylke.» 
Motivering: «På år møtet i Kristiansund og NordmØre faglige 

Distriktsorganisasjon blev det besluttet å inngå til Landsorganisasjonen 
med henstilling oOm li ansette en fast reiisesclkretær for MØre fylke. 
Samme beslutning blev vedtatt på Molde og Alesund samorganisasjo· 
ners årsmØter og henstillingen blev av disse tre amorganisa joner i 
felle kap inn endt til Landsorgani asjonen, og henviser vi til denne 
hensthlling. 

I MØre fylke er det nok arbeidsmark både i by og bygd. Skal orga
nisasjonen erobre nytt terreng, bØr den ha sin opmerksomhet mere hen
vendt på landdistriktene enn tidligere. Skal vi ha fremgang i distrik
tet anser vi det absolutt nødvendig å få ansatt en fast mann i organi
sasjonens arbeide her i fylket. Vi håper at kongressen imØtekommer 
vårt krav om at det ansettes en fast sekretær i fylket. 

Et lignende forslag er innsendt fra Alesund og SunnmØre faglige 
Samorganisa..sj on.» 

Forslag herom var også inn endt fra Enge avd. 71 av N. P. F. 

Fra BodØ Bygningsarbeiderf010eningJ avdeling 75J forelå følgende : 
d. BodØ Bygning arbeiderforening. foreslår for Arbeidernes faglige 

Landsorganisasjons kongress 1931, at der i Nord-Norges 3 fylker for
sØksvis ansettes en fastlØnnet sekretær for organisasjonens regning 
for å drive agitasjon og lede forhandlinger, og for på alle måter å overta 
fagorganisasjonenes inte resser i landsdelen. 

2. Kongressen uttaler sig om samorganisasjonenes virkeområde i 
landsdelen, slik at de enkeltstående fagforeninger blir innlemmet i en 
samorganisasjon. For Øvrig henvises til Norsk Arbeidsmannsforbunds 
landsmØtes enstemmige beslutning i 1925 med forslag til Arbeidernes 
faglige Landsorganisasjons kongress samme år for Landsorganisasjo
nens regning å overta en fast lØnnet mann for landsdelen. Når sam
organisasjonene i de 3 nordlige fylker er organisert som de skal være, 
sier det sig selv, at mellem disse må etableres de mest fortrolige sam
hØrighet og forholdene vil utvikle sig til at man får faglige Nord-Nor
ge konferanser så ofte den faglige situasjon tilsier oss å ha sådanne. 
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FØlgen vil bli at det mil. velge et  Xord-Norge ek retariat, be
stående av et visst antall medlemmer fra hvert fylke, og disse vil få 
den øverste ledelse av fagorganisasjonene her nord og vil fremtvinge 
det mest intime samarbeide med hovedorganisasjonene sydpå. 

Av denne ordning vil det gamle krav om en fastlØnnet mann fol' 
de 3 nordlige fylker - lØnnet av Arbeidernes faglige Landsorganisa
sjon - tvinge sig frem så vidt man finner når tiden og forholdene har 
utviklet sig, at det vil bli påkrevet, men det vil bli de fagorganiserte-

elv her nord om avgjør di se ting.» 

m"sk Bygningsarbeidel"forbund foreslo : 
«Det an ettes en fastlønnet sekretær t il å ivareta ungdom a rbeidet 

innen fagbevegelsen. Sekretæren ansettes av sekretariatet.» 

Motivering :  «Tidligere fagkongre eil' har fa t Hitt den tore be· 
tydning det har at fa�organisasjonen tar sig av og mere grundig 
behandler de pesielile interesser som ungdommen har. Det el' av den 
største interesse både f.or arbeiderungdommen og fagorganisa jonen 
selv. 

Den siste fagkongress trakk op retningslinjer for ungdomsarbeidet 
slik at grunnlaget er tilrettelagt, men det har lite eller intet vært gjorL 
Det skyldes sikkert ikke at sekretariatet ikke har hatt interesse av det,. 
men denne opgave krever et slikt inngående arbeide at det ikke har 
vært mulig å overkomme det. Dernæst kommer det til at det ikke har 
vært nogen bestemt som har skjøttet om det. 

I de enkelte fagforbund har heller ikke ungdomsarbeidet kommet 
inn i nogen faste former av de samme grunner. Vårt forbunds lands
møte har bl. a. besluttet at det skal dannes ungdomsgrupper innen 
hver avdeling, men dette arbeide vanskeliggjØres derved at man ikke 
har en felles centralledelse for dette arbeide. 

Hvis disse ungdomsgrupper, som også burde dannes i andre for
bund, skal kunne arbeide planmes ig, trenger de også å få skaffet mao 
teriale til veie og få tilrettelagt sine opgaver slik at det kan bli noget 
resultat av det. De spede forsØk som er gjort fra ungdommens side, hal' 
ikke fØrt frem, fordi at de saker som de enkelte grupper har ført frem� 
må sees i sammenheng med andre grupper og fags intere ser. 

Selve ungdomsarbeidet er kommet i en lik stilling under den ti
års kri e vi har gått igjennem, at det er god grunn for Landsorganisa
sjonen til alvorlig å ta sig av denne opgave. Det er av den aller tørste 
betydning at arbeiderungdommen allerede fra konfirmasjonsalderen 
kommer i et riktig forhold til fagbevegelsen. 

Det er så mange spØrsmål som ligger og flyter på dette område 
og som vi har vanskelig for å tro kan få nogen lØsning, hvis vi ikke får
en fa t ledelse av dette arbeide. 

Vi vil peke på at man i Tyskland har ungdom ekretærer både i 
Landsorgani a jonen og i de stør te fagforbund, og at man også utgir 
spesielle ungdomsfagblad. 

Dette spØr mål har en sA vidtrekkende betydning at det Økonomi
ske utlegg man har til en lik ekretær vil man få igjen i form av en 
øket tiUutning og aktivitet fra arbeiderungdommen ide.» 
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Fra Norsk TranS1JOrtarbeiderforbund forelå : 

Vi har fra vår avdeling i BodØ mottatt følgende forslag til 
kongressen : 

«Vi tillater oss å foreslå for kongressen at der oprettes et avde
lingskontor for Landsorganisasjonen i Nord-Norge i samarbeide med 
hovedkontoret.» 

Begrnnnelse : «Vi an er det absolutt påkrevet og har ,sikkert hele 
den organiserte arbeiderklasse. med oss i dette krav og tror vi absolutt 
at det både Økonomisk og organi asjonsme ig sett blir bedre li arbeide 
videre for felles fremgang i arbeiderkla sen interesse. 

Forslaget er behandlet i forbundsstyret som finner at det er ad
-skillig som ligger til grunn for en sådan foreslått ordning. De for
skjellige forbund som nu har medlemmer i Nord-Norge, må foreta 
uforholdsmessig lange reiser, og vi tror at det for organisasjonens 
trivsel i Nord-Norge, og for det daglige organisasjonsarbeide deroppe 
kunde ha sin betydning om man i Nord-Norge etablerte et sll.dant 
underkontor av Landsorganisasjonen. 

Imidlertid blev der ikke fattet beslutning om anbefaling av for
slaget, men om oversendelse sådan at tanken kunde drØftes av Sekre
tariatet og forelegges kongressen til videre forfØining. 

Sekretariatets innstilling : 

«Forslaget om reise ekretær i :llØre kan ikke tiltredes. Derimot 
bemyndiger kongre sen det kommende sekretariat Il. under Øke og fore
legge for representant kapet spØrsmålet om ansettel e av en fa,st sekre
tær for Nord-Norge. 

H vad ungdomsarbeidet innen fagbevegelsen angår bØr kongressen 
bemyndige sekretariatet å opnevne en komite som Ur i opdrag å organi
sere ungdomsarbeidet og agitasj onen. Komiteen må ogsll. ta ,sig av den 
arbeidslØ e ungdom <>rgani aJSjonsiiorhold.» 

Thorbjørn Dahl: Jeg kjenner ikke stillingen i MØre fylke, men 

jeg er at ekretariatet iklke har kunnet gå med på an ettelse. av nogen 

ekretær i fylket. Vi i Finnmark er ogsll. imot å U en sekretær for 

de nordligste fylker, hvis han kal bli boende i BodØ eller Troms. Skal 

ekretariatet imidlertid hjelpe til med å dekke det behov som er for 

agita jon deroppe, ,så bØr dett tilføre ' amorganisasjonene her større 

handlefrihet og det gjør det ved å gi større bevilgninger_ 
Ole Net'land : Jeg er fullstendig klar over at når det kommer et 

krav fra fylkene så er det umulig å få gehØr for noget. Når vi foreslår 
ansatt en reisesekretær for MØre fylke så er det pil. grunn av de vanske
lige forhold vi har innen fylket, ikke minst med hensyn til kommunika
sjonene. Vi har ca. 2 000 uorganiserte innen fylket, arbeidere tilhØrende 
forskjellige industrier og fag. Vi makter ikke nu denne agitasjon i det 
vid1Jstrakte fylke om fØlge av vår dårlige Økonomi. Det gjelder jo ikke 
bare å danne nye foreninger. De kal også telle med og pa es pil. i den 
fØr te tid. Vi må ha folk som kan gjøre dette. Det er det Økonomi ke 
spør mål som gjør det van kelig for os og vi kan ikke med den ordning 
vi har makte li nå de uorganiserte. Derfor ber vi kongressen om li tre 
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stØttende til, .så vi kan settes i tand til  å utføre effektivt agitasjons
arbeide. Jeg tror at de midler man her anvender er vel anbragte 
penger. Jeg vil anbefale forslaget fva MØre. Blir ikke det vedtatt 
-vil jeg sub idiært foreslå : «For. laget angående reisesekretær i Møre 
fyil.ke oversendes ekretariatet til undev Økelse og forelegges represen
tantskapet til avgjØrelse.» 

Strek blev att og 3 minutter.s taletid. 
MUlrtin Tr-anmæl foreslo at ekretærvalget nu Fant sted. 
Ordstyreren gikk med på det og stemmesedlene blev inn amiet. 
Og så fortsatte debatten hvor man slapp. 
John Kvande: Det må være en ganske overfladisk behandling dette 

fov lag må ha fått i ,sekretariatet siden det har forkastet det. Vi har 
en ma e uorganiserte på landet. Og jeg vil videre gjøre opmerksom 
på at vi har en masse fiskere. I 1fØre ligger grunnlaget for en fisker
organisa jon. Kongressen gjør klokt i å ansette en rei e ekretær for 
dette fyil.ke. 

Anders Amtsen: Det er elvfØlgelig noget i det ThorbjØrn Dahl 
sier. Troms og l!'i.nnmark fylke har en fylkesovgani asjon, så der har 
de apparatet. I Nordland har vi i-ng,en forbindelse. Vi har ingen fylkes
organi a jon.  Jeg vil anbefale Transportarbeiderforbundet forslag. 

Bet·nt Jensen: Det forbauser mig å hØre ThorbjØrn Dahl si at man 
i Finnmark ikke har bruk for en rei e ekretær. Nettop der trengte 
man en slik mann. Når man hØrte. Nerland fikk man nærmest inn
trykk av at alle var uorgani erte i det fylke. Jeg vil anbefale ekreta
riatets forslag. 

Hans Eriksen : Jeg er enig i at det trenges en i ntens agita jon i 
MØre fylke og at organisasjonen har tore muligheter der. Men jeg 
tror det vilde vært riktigere av MØre å hensiJille til kong res en å ende 
en agitator der en vi s tid. 

Anton Kvalsnes : Det har sin berettigelse å få en reisesekretær 
i MØre fylke. Det har nemlig ofte vist sig vanskelig å få den støtte 

om trenges av forbundene. Jeg er klar over at forslaget fra MØre 
ikke går igjennem og jeg vil derfor anbefale Nel'lancl ubsid iære for

lag. Jeg går ut fra at det forslag innebærer en bevilgning på en eller 
annen måte til agita jon i MØre fylke. Vi har mange van keligheter å 
kjempe med. Vår avi er heller ikke Økonomi k si!kret. 

Karl Tømmeraas : Det går ikke an å ta nogen mannjevning mel
lem Nord-Norge og MØre fylke. Jeg har vært på di triktskonferanser 
i MØre fylke og har fått et levende inntrykk av at de mangler arbeids
hjelp. De om tår i ledel en for arbeidet er optatt på ine respektive 
arbeidspla er og kan van kelig komme avsted rundt i fylket. 

Voter-ing:  Kristian sund og MØre faglige Distl'iktsorgani asjons 
for lag blev fonka tet. Ved alternativ votering mellem ekretariatets 
og erland for lag blev sekretariatets for lag vedtatt. 

S ekr·etær-valget_ 

O,-dstyreren refererte re ultatet av seMetærvalget. Valgt var Elias 
Volan med 146 stemmer. Dernm t hadde Joh . M. P_ Ødegaard 130 t., 

laattelid 10 og Ertre vaag 1 temme. 
L - 23  



354 

Sekt'eta;riatet foreslåes utvidæt. 

Ordstyreren refererte fØlgende :  
«For at stat tjenestemennene kal få en representant i sekretaria· 

tet utvides dette med en mann fra 13 til 14.» 
M. Heggestad. Et'ling Kiil. O. L. Strøm. 

Ved voteringen blev fOll laget forka tet. 

Sekretariatsva 1get. 

Man gikk derefter 'over til valg av ekretariatsmedlemmer. 

Fra valgkomiteen forelå fØlgende innstilling : 

IT. L. BØrsum, S. Forbord, Torbj. Henriksen, Olaf Hindahl, Halfd all 
Jøll' son, Kon rad Nordahl, O. Sporpind, lfartin Tranmæl, P. H. Vestad, 
Johs. M. P. Ødegaard. 

Innstillingen var enstemmig undtatt for : 

1. Olaf Hindahl, hvor et mindretall ( Bolstad ) foreslo Buland. 
2. Martin Tranmæl, hvor den innstilte foreslo i sitt ted Edw. MØrk. 

Il alvor Sønl1n foreslo fØlgende. : 

Hans Moen, Arbeidsmannsforbundet, E. V. Kristian en, Jern- og 
Metallarbeiderforbundet, Jul nansen, Centralforeningen for Boktryk· 
kere, nan Aas, Bokbinderforbundet, K. J. SØdemtrØm, Formerforbun
det, Claus Kristiansen, Kommunearbeiderforbundet, Olaf Bjerke, Jern
baneforbundet, Arthur J. Andersen, Transportarbeiderforbundet, Johan 
Ring, Lokomotivmannsforbundet, Hanna BergstrØm, kredderforbundet. 

Martin Tranmæl : Jeg har i valgkomiteen optatt for lag på Edw. 
lfØrk i mitt sted. Og jeg vil anbefale at man stemmer på ham. �fed 
hensyn til Vestad, ,så er det kanskje mot Landsorganisasjonens lover, 
idet det heter at sekretariatets medlemmer skal velges i Oslo og nær
meste omegn. Imidlertid mener vi at det er av den største betydning 
at skogs- og landarbeiderne får en repre ntant i Landsorganisasjo
nens . ekretariat. Den Økonomi ke forutsetning for dette forslag er 
at sekretariatet bærer utgiftene ved hans rei e med jernbane fra Kongs
vinger til Oslo og tilbake igjen uten andre utgifter. Andre utgifter 
må eventuelt bæres av forbundet. . 

Einat· Sundsbak foreslo Air: el Schultz i tedetfor Tranmæl. 
Hans E"iksen: Det har forbau e.t mig og sikkert mange andre, 

at man ikke har tatt med de to prøvede organisa jonsfolk Richard Han
.gen og Gunnar Sethil istedetfor BØrsum og Ilenriksen . 

Erling KW: En av de gledeligste ting ,ar at Landsorganisasjonen 
var styrket og at nye grupper var kommet med, uttalte formannen i sin 
åpningstale til kongressen. Jernbaneforbundet var det fØr te tatsfunk
sjonærforbnnd som gikk inn i Landsorgani a jonen. Og vi fikk vår repre
sentant med i ekretariatet, om vi har hatt den hele tid siden. Senere 
er også Lokomotivmannsforbunde.t og Po tforbundet kommet med og 
nye grupper står på trappene ferdig til å gå inn. Kongre en har 
neppe ment at tjenestemennene kal være helt utenfor. :Når vi derfor 
ikke har fått v1irt forslag om uh-idel e av sekretariatet vedtatt fore-
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slår vi at Buland velge i tecletfor llinc1ahl og jeO' vil hen tille t il kon
gre sen å velge ham. 

Strek og 2 minutters taletid blev vedtatt. 

Hans Johansen : Jeg vil under treke nØdvendigheten av at ,Jel'n
baneforbundet får in repre entant i ekretariatet. Buland er en kjent 
organi a jonsmann innen vårt forbund og jeg vil anbefale at man velger 
ham. 

O. L. St1'øm:  Efter de to foregående talere kan jeg fatte mig i kort
het. Jeg vil anbefale kong re en å fØlge hvad de uttalte. Tjenestemen
nene bØr ha in rep re entant i sekretariatet og å av den grunn at v i  
står overfor det faktum å få nye grupper med. 

Ordstyre,-en ,' Det er meddelt di rigentene at Sethil og Richard Han
en ikke mottar valg. 

Einar Sundsbak : Når Tranmæl ikke vil i sekretariatet, så er det 
nok alvorlig ment og jeg vil da anbefale at man temmer på Ak el Schultz 
j hans ted. Jeg vil også anbefale Bulands valg. 

Edw . •  1Iørk : Jeg foruangte ordet i anledn ing T ranmæl vegring. 
Samorganisa jonene hal' hatt fellesmØte og vi er enstemmig om at Tran
mæl må velges. Jeg synes også det el' riktig at llindahl kommer med. 
Han representerer de mindre håndverksfag og det er nØdvendig at også 
disse får med en mann. 

S. Fm'bord: TIvad angår de fore låtte kandidater, så har vi holdt oss 
til det om er fremkommet fra de for ikjellige forbund. Jeg vil anbefale 
Tranmæls valg. 

Hans Fladeby: En oDganisasjon av blokadebrytere har ikke krav på 
nogen representant. Tranmæl ka] vi ikke gi lipp pli. Uan skal være 
med og ta ansvaret. Det farlig te som kan skje er at han står utenfor. 
Jeg anbefaler Tranmæl valgt. 

Ordstyreren påtalte uttrykket «organisa jon av blokadebrytere». 
Jens Teigen : Jeg vil og å anbefale Traumæl valgt, men pc 'Ullflre 

premi se r  enn foregående taler. TIan er en dyktig mann, som det er av 
betydning å få med. 

OS('(t1' Torp : Jeg inntar det mot atte tandpunkt av Teigen. Tran
mæl har c meget å gjØre i partiet og med redak jon 'arbeidet at man 
bØr ikke belaste ham sterkere. Det var også en bedrØvelig stilling sekre
tariatet inntok under Arbeid byrået i Genf, hvor ingen a noget, når 
undtas Tranmæl. 

Berll h .  Berent8en : Jeg vil anbefale at man velger lI indahl. IT an 
er den ene te representant for fagene og de bØr ha in represen tant. 
Jeg vil også anbefale at man velger Tranmæl. 

Enok Rasmussen anbefalte llindahl. 
Øistein Marthinsen anbefalte likeleu.e llindahl valg. 
Robert Lun(l : Jeg vil påtale Fladeby uttalel er om at jernbanefull k

sjonærene el' organi erte blokadebrytere. Det er ingen grunn til å. si 
det. Vi har lojalt bØiet o for Land organisa jonen lover. Jeg vil i 
anledning dL e uttalel l' fremlegge fØlgende : cKonO're ' en tar be temt 
av tand fra de uttalel l' som falt fra Fladeby om at jernhanefnnhjo
nærene el' organiserte blokadebr�·tere.» 
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Ordstyre�-en : Jeg påtalte uttrykket straks det falt. Jeg er enig 
Lunds uttalelser. For laget f ra Lund får vi ta stilling til senere. 

Derefter gikk man til avstemning over ekretariatsmedlemmer. Valg
komiteens medlemmer innsamlet stemmesedlene. Mens optellingen fore
gikk fonsattes debatten om Lunds forslag. 

Ordstyret-en: Jeg har påtalt det uttrykk som falt og da skulde ikke 
en uttalelse ytterligere være nØdvendig. Jernbanefunksjonærene er med
lemmer av Landsorganisasjonen med samme rettigheter og plikter som 
de øvrige organisasjoner. 

Robert Lund : Jeg er ikke fornØid med det. Av hensyn til jernbane-
funk jonærene må mitt for lag vedtas. 

Hans Eriksen: Jeg vil anbefale at kongre en ,-edtar Lunds fOI lag. 
Einar Bakke likeledes. 
J ens Berg foreslo : «Kongre sen tiltrer dirigenten påtale av ut

trykkene.» 
Et'ling Kiil:  Tar ikke denne kongres avstand fra uttrykkene så kan 

man miste 'stat funksjonærene. 
Votering: Robert Lunds forslag blev vedtatt mot nogen få. stemmer. 

Jens Bergs forslag bortfalt dermed. 

JIadsens stilling i Landsorganisasjonen. 

Thorolf Hanws : foreslo : «Efter at kongressen har valgt 3 tillits
menn ansees Alfred Madsen stilling ophevet.» 

Det er ikke av per onlige grunner at jeg har foresatt dette. i\fen 
når vi nu har valgt tre funk jonærer må. det kunne være nok med det. 

J. Didriksen: Jeg vil be kongre sen om å forkaste dette forslag. Det 
er sekretariatet, om med repr

'
esentant kapets approbasjon har ansatt 

Mad en. Og vi må ha den tillit til sekretariatet at det ophever tillingen 
hvis den bli r  overflØdig. Men det er den ikke. Madsen har meget arbeide 
i Landsorganisasjonen. Og hvis han har valget mellem storting og 
Land organisasjonen håper vi han velger Land organisasjonen. 

A lfred Madsen:  Jeg blev ansatt av sekretariatet i 1920 og det blev 
godkjent av representant kapet. Det har vært partiets folk som har 
drevet på med dette. Det var jo partiet som fikk mig til å tille mig 
som tortingsmann her i hyen. Jeg har imidlertid agt at jeg vil tre ut  
av Stortinget. Men gå ikke her og snik mellem benkene. 

Einar Gedwrdsen: Jeg som er særlig intere sert i dette pØrsmå.l 
tar ikke Mad ens uttalel er til mig. Jeg ser på saken som en prin ipp ak. 
Han har nu tre stillinger, som hver enkelt er bedre lØnnet enn gjennem
snittet av hvad en arbeider tjener. Og det forhold er ikke bra for beve
gelsen. Du skulde ha trukket dig tilbake fra en av stillingene, �ladsen. 
For din egen skyld. Under kongressen spurte Oslo Arbeiderpartis for
mann og jeg ham om han ikke vilde ta standpunkt til hvilke av de stil
linger han har som han vil trekke ig tilbake fra. Da sa han at han vilde 
t rekke ig tilbake fra Land organ i asjonen. Jeg vil prin ipalt stemme 
for Hanæs for lag, men subsidiært vil jeg foreslå : 

«Kongres en vil hen tille til Alfred llid en at han trekker ig til
bake fra en a v de to stillinger han har ved siden a v ekretær tillingen 
i Land organisasjonen.» 
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Trygve Lie: V i  h a r  hver vårt å gjøre på Land organi asjonens kon
tor. Alle har vært fullt optatt. Og Madsen har vært en spesialarbeider, 
som har gjort meget nyttig arbeide. Vi har overveiet di e ting på kon
toret og er enige om at dette får ekretariatet lØ e. De er de nærme te 
til det. På det nuværende tid punkt e r  det ab olutt uheldig å trekke 
Mad en ut av Landsorganisasjonen. Madsen som spesialarbeider må vi 
ha. Vil mari h a  en moderne organ i a<sjon må man ha den a ista n se man 
n u har. Vi må beh{}lde Mad en. Jeg vil fore lå : « pøl' målet om Alfred 
�fadsens sekretærstilling om pe ialarbeider overlate det nye sekreta
riat.» 

C. J. A.ndresen fore lo : «Kongre en uttaler in tilfred het og takk
nemlighet overfor Madsen for det store og opofrende arbeide han har 
utført. Kongre sen henstiller til Madsen fortsatt å ofre sig som han 
tidligere har gjort så vel i det faglige som politi ke arbeide, i den ut· 
strekning som han tid og krefter tillater ham.» 

( Forslaget oplesning blev efterfulgt av livlig bifall. ) 
St1jek blev att og 2 minutters taletid . 
Richard Hansen : Jeg beklager at et slikt forslag om IIaml's' et' 

fremkommet. Men jeg hadde dog ikke ventet et likt angrep om det 
Gerhardsen har kommet med. kal det være fØlgen av Yolans anset
telse å kaste �fad en ut, så gjør dere Land organ i asjonen en bjØrne
tjeneste. 

Johan Ødegaard: Vi har alle fØlelsen av at dette er grand skandale. 
Hvad er dette for parlamentarisk optreden ? Vi må kreve av D. N. A. at 
den slag tøv vil vi  ikke hØre på. Vi er iklke dummere enn at vi forstår 
dette og jeg vil be Gerhard en i det til rette vedkommende. 

OSCa1' Tm'p : Jeg vil ikke være med på å vedta noget forslag om 
har per onlig brådd eller om går ut over arbeid tempoet enten i den 
politiske eller faglige organisasjon. Jeg vil stemme for Lie forslag. 

Paul Li m,undsen : Jeg vil helt ta avstand fra chikanen mot Mad en. 
Det må da være gren e. Det er partiet om har att ham i stillingene. 
Et mer jofelt angrep har jeg aldri hørt. Jeg vil anbefale Lie's forslag. 

Ole Terland: Det er riktig at forslaget e r  kommet frem. Men jeg 
vil anbefale Lie's forslag. 

Anw H. Anttsen: Det motiv om ligger i Gerhard ns uttalelser e r  
primitivt. H v i  arbeiderne utover landet idag kulde temme for eller 
mot Mad en, så vilde han få et tillitsvotum så terkt om nogen. 

Einar Sundsbak : Tro Gerhardsens for ikring om ikke å være per
.sonlig å er det tydelig fremkommet i han hadske uttalel er. Dette an
grep må låe ned med hård hånd . Madsen er blitt bankdirektØr. Tenk 
det. Men det er jo partiet om har att ham til det. Kongre en må gi 
Mad en et tillit votum om det ikke e r  tvil om. 

ils Norh eint: Gerhard en sa at vi måtte gjøre det som tjente arbei
derkla 'sen. ,Jeg vil si til O lo-representantene at det er nØdvendig for 
a rbeiderbevegel en at de ting om blir avgjort her inne også blir det 
under hen yntagen til landet for øvrig. Vi må være fritatt for at di e 
menn, om vi etter i pi sen blir kjemmet på denne m te. Når dere har 
lagt arbeidet på en mann kan de ikke efterpå begynne å chikanere. 

Alfred Madsen : Jeg vil gjerne ha uttalt at jeg har ingen ting å be-
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klage mig over Gerhard en tilling. )Ien foruten i Landsorganisa!'!jonen 
og i Stortinget har jeg ifjor holdt 132 foredrag, tør tedelen politiske. 
Mitt arbeide i Land organisasjonen har ikke g:1tt utover mitt partial" 
beide. Det kan ingen si. Jeg har dessuten i Landsorganisasjonen fått 
hel og full anledning til :1 pas e mitt politiske arbeide. Det .skal dog 
ikke være Oslo Arbeiderparti som skal bestemme Land1sorganisasjonens 
stilling. 

S. Fm'bord: Det er lite lojalt av O lo A rbeiderparti å komme på 
denne måte. Når det er tale om Madsen, s:1 har han gjort meget arbeide 
ogs:1 i Landsorganisasjonen. Det er den beste og bill igste arbeidskraft 
vi har. Jeg vil tsi at det nu engang m:1 bli lutt med klikkvesenet i Oslo. 
Slutt med dette tøv nu. 

Sø1'en JIagen : Vi arbeidsfolk anel1kjenner :Mad en for hvad han har 
gjort. Jeg er ikke enig med dig nu, Gerhard en. 

Thorolf Hanæs: Hadde jeg vi st dette fØr, vilde jeg i valgkomiteen 
ha innstillet på. Alfred :Madsen til ekretær istedenfor Volan. Det lig· 
ger nemlig intet per onlig i mitt forslag og jeg er helt uenig i det som 
fremholdes her. 

Am,brosi'Us Olsen: llanæs har tatt 'standpunkt under ganske andre 
hensyn enn Gerhardsen. Det går ikke an at man lesser alt arbeide på. 
en mann, men det må være sekretariatet som tar ansvaret. Jeg trodde 
ikke Madsen kunde makte s:1 meget arbeide om han gjør. Jeg har imid
lertid her under kongre en ett hvordan )lad en kan arbeide. Jeg er 
ikke enig med Gerhard en i hans motiver_ Det er en mann om kan 
arbeide. Jeg har flitt lik re pekt for Madsen arbeide at jeg vil i det 
her. �len skal man avlaste nogen for arbeide, s:1 gjelder det ikke bare 
:Madsen, men også andre i Landsorganisasjonen. Til :Madsen vil jeg si : 
V i  fagorganiserte arbeidere vil ha dig, og la så. disse som vil ha stor
tingsbeinet d itt fli det. 

Kristian Rothaug : En ting er iallfall'-godt ved denne debatt og det er 
at kanskje luften nu blir renset. Jeg vil anbefale Lies forslag. 

Ka1'l Nedberg: Jeg vil påtale den tendens som ligger i dette, Så 
snart en mann blir valgt på. grunn av sin dyktighet, :1 kal han chi
kane re vekk. Så lenge man sliter gratis er det bra ; men å snart det 
blir  litt betaling å kal det kritiseres og angripes. Det må. være slutt 
med den slag . 

Einar' Gerhardsen: .Jeg skal med glede temme for et tillitsfor lag 
om av Andre en fremsatt. Kongressen skal se på denne , ak ut fra de 

fagorganiserte arbeidere interesser. Når partiet er blandet inn så 
var det lik at foran stortingsvalget spurte vi )ladsen om hans til
ling. llan sa d a  at han vil de komme til å frasi sig hvervet i Land!,;· 
organi asjonen på kongre en. 

Alfred Madsen: Nei, det er ikke riktig. Jeg svarte at jeg skulde 
overveie saken. 

Trygve Lie: Skulde kongre sen ta tandpunkt mot Madsens parti
arbeide, hans storting hverv og hans direktØrstilling i Norges Bank så 
må.tte det være ut fra den om tendighet at di se ting hadde skadet fag
organisa jonen, han arbeide ved Land organi a jonen. Men det har det 
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ikke gjort. Skill ikke en av forgrunnsfigurene vekk fra Landsorganisa· 
sjonen. 

Olaf Fossum foreslo : «Debatten om Madsen refereres ikke i pres-
sen.» - Forslaget blev vedtatt. 

Talernes rekke var forbi og man gikk til votering. 
Ordstyreren: Hvis- Lies forslag vedtas bortfaller de Øvrige forslag. 
Flere stemmer: Ikke tillitsforslaget kan bortlegges. 
Ordstyreren: Det er ingen nØdvendighet for kongressen å avgi no

gen tillitserklæring. Madsen har kongressens og arbeiderklassens tillit 
på forhånd. 

Ordstyrerens fremgangsmåte for voteringen blev dermed vedtatt. 
- Trygve Lies forslag blev derefter vedtatt mot et par stemmer. Og de 
Øvrige forslag bortfalt. 

Sekretariatvalget. 

Ordstyreren meddelte derefter resultatet av valget på sekretariats
medlemmer. Valgt blev : Sigurd Forbord med 282 stemmer, Konrad 
Nordahl 280 st., Oscar Sporpind 277, Halfdan Jønsson 266, Torbjørn 
Henriksen 263, Johs. M. P. Ødegaard 263, H. L. Børsum 257, Peder Ve
stad 257, Martin Tranmæl 220 og Olav Hindahl 198 stemmer. Dernæst 
hadde Ludvik Buland 135 st., Edw. MØrk 44 st., Aksel Schultz 16, 
Richard Hansen 15, Gunnar Sethil 10 stemmer. Videre var det avgitt 
en del spredte stemmer, fra 5-1 stemme. På «OppOSisjonens» liste blev 
avgitt 11 stemmer. 

Til varamenn foreslo valgkomiteen : 1. Ludvik Buland, 2. A. Birke
land, 3. Valdemar Nielsen, 4. Ingv. Olsen, 5. Johan Nygaard, 6. Hans 
Eriksen, 7. Ludv. Johansen, 8. Aksel Schultz og 9. Witalis Andersen. 

Halvor Sørum foreslo : Bjarne Jakobsen, Jern og Metallarbeiderfor
bundet, 'frygve Tomter, Jernbaneforbundet, Magnus Andersen, Byg
ningsarbeiderforbundet. 

Som varamenn valgtes Ludvik Buland mot nogen få stemmer, som 
blev avgitt på Bjarne Jacobsen. 

2. varamann, Anders Birkeland, valgtes mot nogen få stemmer. 
Som tredje varamann foreslo Søren Hagen valgt Ludvik Johansen. 
Emil Zakariassen foreslo Hans Eriksen. 
Ole Nerland foreslo Aksel Schultz. 
Øistein Marthinsen foreslo Ingrid Berg. 
3. varamann, blev Valdemar Nielsen med 136 stemmer. Dernæst 

hadde Ludvik Johansen 30 st., Aksel Schultz 26 st., Hans Eriksen 25 st. 
og Magnus Andersen og Ingrid Berg hver 10 stemmer. 

Som Øvrige varamenn valgtes mot 5 stemmer : 4. Ingv. Olsen, 5. Jo
han Nygaard, 6. Hans Eriksen, 7. Ludv. Johansen, 8. Aksel Schultz og 
9. Witalis Andersen. 

Til revisor'er innstilte valgkomiteen på følgende : A. Øie, Nic. Næss 
og Alfr. Nilsen. 

Halvor Sørum fore lo : Georg Jensen, J em- og Metallarbeiderfor
bundet, Hans RØ te, Arbeidsmannsforbundet, og Fredrik Andersen, 
Kommuneforbundet. 
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Thorolf Hamæs foreslo Arnt Aamodt. 
Nic. Næss: Jeg vil så innstendig jeg kan anbefale Aamodts gjen

valg. Det vil her som i forrige sak bli personlige motiver som spiller inn� 
Aamodt har trukket sig tilbake fra sitt forbund under full honnør og 
samtlige representanter ved landsmøtet viste dette ved å reise sig for de 
avgåtte tillitsmenn. Aamodt har jeg arbeidet med og han er også modig 
til å si fra når det er noget. Jeg vet ikke om det er av den grunn han 
skal kastes. Det er iallfall ingen grunn til ikke å gjenvelge ham. 

Ordstyreren påtalte at man la det motiv i valgkomiteens innstilling 
som siste taler. 

Strek og 2 minutters taletid. 
Martin Tra;nmæl:  Aamodt er en ganske anderledes taktfull mann 

enn Næss. Han sa til valgkomiteen at hvis det var dissens om hans valg 
vilde han ikke stille sig til valg. 

Nils Aune : Jeg er forbauset over at en av valgkomiteens medlem· 
mer tar op andre forslag nu. 

Nils Heggland : Det er ikke heldig å velge en revisor som samtidig 
er revisor i partiet. 

Votering: A. Øie og Nic. Næss blev valgt. mot 12 stemmer. Alfr. 
Nilsen blev valgt mot 45 stemmer, som blev avgitt for Arnt Aamodt. , 

Varamenn for revisorene blev : 1. Jørgen Knudsen, 2. Alb. Nyren og 
3. A. Stokke - valgt mot 4 stemmer. 

Punkt 7 :  Organisasjonsformene. - Redaksjonskomiteens forslag. 

Man gikk derefter til behandling av redaksjonskomiteens innstil· 
ling til punkt 7 i dagsordenen : Organisasjonsforrnene. 

Redaksjonskomiteen innstilte : 
Kongressen beslutter : 

1. Kongressbeslutningen av 1923 angående organisasjonsformene står 
ved makt. 

Under henvisning hertil og til sekretariatets innstilling an
gående organisasjonsformene, understreker kongressen nØdvendig
heten av, at sekretariatet og forbundene optar et aktivt arbeide for 
å realisere beslutningen om industriol'ganisasjoner. 

2. Efter innstilling av valgkomiteen velger kongressen en tvistenevnd 
på 7 medlemmer med 3 varamenn. 

Denne nevnd behandler de tvistespØrsmål som melder sig, gren· 
setvister, tvister om overføring av medlemmer eller grupper, tvister 
om retten til arbeide m. v. 

Ved behandling av de enkelte tvister fratrer de medlemmer av 
nevnden, som kan sies å være inhabile, f. eks. ved å være medlem
mer av et forbund, hm saker behandles. 

Nevnden innkaller de interesserte parter til forhandling om de 
reiste spØrsmål, og innhenter for Øvrig alle oplysninger som er nØd· 
vendige. 

Hvis enighet ikke opnåes ved forhandling, skal nevndens innstil
ling forelegge ' sekretariatet, som treffer avgjØrelse i saken. 
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Finner sekretariatet at det ikke vil treffe avgjØrelse i en sak, 
kan sekretariatet for anledningen opnevne en voldgiftsrett på 5 
medlemmer, som får sig saken forelagt til avgjørelse. 

Kongressen uttaler at sekretariatets eller en voldgiftsretts av
gjØrelse må lojalt respekteres og befØlges av alle tilsluttede organi
sasjoner. 

I tilfelle hvor avgjØrelser av sekretariatet eller en voldgiftsrett 
kan bevirke, at spørsmålet om et forbunds utmeldelse av Lands
organisasjonen kan bli reist, skal vedkommende forbund ha adgang 
til å appellere avgjØrelsen til representantskapet_ 

3. Kongres en konstaterer med tilfred het at der er optatt arbeide for 
å fremme sammenslutningen av Norsk Bygningsarbeiderforbund og 
Norsk Murerforbund. 

For ytterligere å fremme sammenslutningen av forbund i hen
holdt til kongressbeslutningen av 1923, pålegger ,kongressen sekre
tariatet og tvistenevnden å sørge for, at det blir optatt forhand
linger mellem de interesserte forbund. 

Særlig vil kongressen peke på den store klassemessige betydning 
av om det innen store og viktige industrier, som f. eks. bygnings
industrien, jernindustrien og innenfor statstjenestemennenes Oill
råde, ved praktiske forhandlinger mellem partene kunde lykkes fl 
fØre disse nærmere sammen og legge t il rette grunnlaget for en en
hetsorganisasj on. 

De forhandlinger som er nØdvendige og som kan komme i stand� 
ledes av sekretariatet. 

Rapport over forhandlingene forelegges representantskapet og 
de forbunds medlemmer som er direkte interessert. 

4. Som retningslinjer for tvistenevnden vedtar kongressen : 
a )  Nevnden sØker klarest mulig å trekke op skillelinjene mellem de 

enkelte forbunds virkeområde. 
b) Nevnden og sekretariatet skal påse at intet enkelt forbund op

retter overenskomst med arbeidsgivere ,som omfatter arbeidere i 
grenseområdene og hvor det allerede er oprettet overenskomst 
for arbeidere innen samme beskjeftigelse, med mindre det annet 
forbund på forhånd er gjort bekjent hermed. 

De interesserte forbund og sekretariatet må være enig i de 
tariffkrav som skal reises. Avtaler må ikke sluttes som kan 
skade andre organisasjoners lØnnsbevegelser. 

c )  Hvor det gjelder tvist om retten til arbeide må den praksis be
fØlges, at de organiserte arbeidere som av et arbeidskontor i hen
hold til dettes regler blir anvist arbeide, har rett til å ta dette 
arbeide, uansett medlemsskap i dette eller hint forbund, når ar· 
beidsforholdet på arbeidspla sen organisasjonsmessig sett er i 
orden, og de fØr oprettede overenskomster i de forskjellige fag 
eller industrier ikke forringes, og når medlemmene fØlger be
stemmelsene i Landsorganisasjonens lover angående overflyt
ning av medlemsskapet. 

5. Kongressen beslutter, at de innsendt og optatte forslag i organisa
sjonsspØrsmålet over endes en organisasjonskomite på 9 medlem-
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mer, hvorav minst 3 utenbys, som efter innstilling av valgkomiteen 
velges av kongressen . 

Komiteen utreder de prinsipielle og praktiske sider vedrØrende 
organisasjonsproblemene som i de senere år er blitt reist. 

Komiteens utredning med sekretariatets innstilling omsendes i 
god tid til avdelingene og forelegges næste kongress. 

Ad Norsk Transp01·tat·beiderforbnnds forslag. Optatt av Forbord. 

Kongressen gir sin tilslutning til Norsk Transportarbeiderforbunds 
forslag med den begrensning som ligger i kongressbeslutningen av 1923 
og at Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund er blitt tilslut
tet Arbeidernes faglige Landsorganisasjon. 

Hvis redaksjonskomiteens forslag bifalles, bortfaller votering over 
de øvrige optatte forslag under punkt 7 på dagsordenen, idet de over
sendes sekretariatet. 

For fullstendighetens skyld medtar vi her Transportarbeiderforbun
dets forslag : 

1. Alle kjØrere, lagerarbeidere, p akkhusarbeidere og chauffØrer som 
ikke direkte og utelukkende er ansatt på fabrikker, p roduktive bedrifter 
og lignende, skal tilhØre Norsk Transportarbeiderforbund. 

2. Alle losse- og lastearbeidere, uansett om de losser eller laster ved 
bruk, fabrikker og lignende, når disse steder ligger i eller i nærheten av 
en by eller steder hvor det er losse- og lastearbeiderforening, skal de til
hØre Norsk Transportarbeiderforbund, og overenskomster om arbeidet 
.oprettes kun av dette forbund. 

Ivar Erlresvaag: Jeg er enig i punktene 1, 3 og 5. Det er alminde
lige uttalelser. Men jeg finner det uriktig å vedta forslag om tviste
nevnd nu til å behandle grensetvister. Jeg vil opta mitt forslag om 
hvalfangerne. 

Strek blev satt. 

K. Rosenløv: Efter punkt 1 i redaksj onskomiteens forslag vil for
rige kongress' beslutning om ophevelse av Elektrikerforbundet stå ved 
makt. Og det var jo nettop på grunn av den beslutning at vi gikk ut av 
Landsorganisasjonen. Et forbund av elektrikere må vi ha. Jeg vil der
for håpe at det ikke ligger det i forslaget at vårt forbund skal opheves. 

Nils Kvale vilde stemme for redaksjonskomiteens innstilling. 

Halvard Olsen: Det var litt uenighet om disse to komiteer. Man 
mente det var nok med en komite. Organisasjonskomiteens arbeide skal 
være å ta hele spØrsmålet om vår organisasjons opbygging op til drØf
telse. Komiteen har også adgang til å se på Landsorganisasjonen som 
en ennu sterkere centralisasjon enn hittil. Til den komite må m an ha 
representanter fra de forskjellige distrikter. Tvistenevnden må være 
mobil til enhver tid, så den må helst velges her fra byen ; men det er vel 
intet i veien for at man kan ta nogen utenbys fra når det ikke er for 
langt vekk. Det var ikke i 1923, men i 1925 at man besluttet at Elektri-
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kerforbundet skulde oplø es å gå over i andre forbund. Nu har de fått 
gå inn i Landsorgani asj onen igjen på visse betingelser. 

Votm'i1tg: Redaksjon komiteen for lag blev vedtatt mot nogen få 
stemmer. Dermed var man ferdig med organi a jonsformene. 

Punkt 11 : De arbeide rfiendtlige lover. 

Næste punkt i dagsordenen var punkt 11 : De aJ'beide1'fiendtlige 
lover. 

Trygve Lie : Denne sak kommer de verre så ent at det nu blir van
skelig å komme nærmere inn på saken. Men det foreligger en lengere 
innstilling i dette spør mål. Selve voldgiftsloven har fått sin dom ved 
arbeids tansen i bygningsfagene og de grafiske fag. Voldgiftsloven �r 
derfor ute av sagaen idag. Det kan være spØrsmål om den vil komme 
igjen senere. Men det vil neppe skje på samme måte om voldgiftsloven 
av 1927. Vi hadde å spørsmålet amne ti for kronerullel'lle. På represen
tantskapets møte i januar 1929 blev sekretariatet bemyndiget til li iverk
'sette en dags protest- og demonstrasjonsstreik mot tukthuslovene og for 
kravet om en amnestilov_ Og bare varslet herom var nok til at vi fikk 
amnestiloven for «ulovlig» politisk og faglig virksomhet. Men så har vi 
tilbake straffelovens § 222 I l ,  hvor det heter : 

1. �led bØter fra 25 til 25 000 kroner eller med feng 'el inn t il 1 ål' traf
fes den, som fortsetlig bevirker eller søker å bevirke at nogen opsier 
eller opgir sitt arbeide eller ikke søker eller ikke får arbeide eller 
at no gen opsier eller ikke sØker eller ikke antar arbeidere : 
a )  ved å forulempe ham eller hans husstand ved trusler eller vold

som, fornærmelig eller påtrengende adferd, 
b) ved å fØlge ham fra sted til sted, 
c )  ved å gi offentlig oplysning om hvem som arbeider eller har ar

beidet eller har sØkt arbeide under arbeid tans, 
cl ) ved å hindre ham i han arbeide eller erhverv ved utilbØrlig ad

ferd. 
2. På amme måte straffes den som ved boikott søker å tvinge nogen 

arbeider eller arbeidsgiver til å gå inn i en ammen slutning av ar
beidere eller arbeidsgivere. 

:3. På samme måte straffes videre den som opfordrer eller medvirker 
til nogen handling som nevnt under 1 og 2. 

4. Er n ogen handling om er nevnt i nærværende romertall begått i an
ledning en fore blende, pågående eller ophørt arbeidsstans, er på-
talen ubetinget offentlig.» 

' 

Jeg vil sl'eHielt nem dette med offenUiggjØ1'('lse av arbeid villiges 
navn. Det falt en lagmann rett dom i anledning konflikten i Elverum, 
som godkjenner at man har lovlig adgang til å offentliggjøre arbeidsvil
l iges navn når kogdriften er blokert, når det ikke foreligger arbeids-

tans eller lockout. Da om regel ikke arbeid tan foreligger i skogs
konfliktene er denne offentliggjØre!. e et meget effektivt kampmiddel. 
.Men kampen mot § 222, l I, fort. etter i handling rundt pfi. de forskjellige 
steder i landet. Mellem den krev ne lov og arbeiderne rett bevi thet 
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er det et dypt svelg. Denne underminering av lovene er borgerskapet 
selv skyld i. Paragraf 222,II, blev av arbeiderregjeringen fore lått op
hevet og proposisjon herom blev fremsatt for Odelstinget. Den nye ju
stisminister, statsråd Evjenth, sendte imidlertid en skrivelse til straffe
lovkomiteen i anledning av arbeiderregjeringens forslag, hvori han hen
stilte til komiteen å ta saken op til behandling og fremkomme med for
slag. Og justiskomiteens flertall - samtlige borgerlige - var enig i at 
saken blev behandlet på den måte og innstilte at arbeiderregjeringens 
proposisjon ikke blev tatt under behandling før straffelovkomiMens be
tenkning foreligger. Hvilke midler man skal bruke for å bli kvitt denne
lovparagraf vet man ikke. Og stillingen er ikke særlig lys slik som den 
politiske situasjon nu ligger an. Det kan kanskje ventes at borgerska
pet vil skjerpe kampen. I Stortinget har bondepartiet således fremsatt 
et reaksjonært forslag som innebærer en rekke forandringer av arbeids
tvistloven i arbeiderfiendtlig retning. Vi kan vente oss mange nye fas
cisti ke lover slik som stillingen ligger an. En komite bestående av ju
stitiariu s Paal Berg, advokat Valentin Voss og fylkesmann Seip arbeider 
for Øvrig med de vanskelige problemer omkring «arbeidsfreden». Vi vet 
ikke hvad de kommer til å fremlegge. Derfor kan vi ikke vedta annet 
enn det sekretariatet foreslår i punkt 2, at ethvert forsØk fra arbeids
giverne og fra de borgerlige partier på å innfØre nye arbeidelnendtlige 
lover må i samarbeide med D. N. A. bekjempes på det kraftigste. Arbei
derbevegelsens kamper og seire har vært båret frem av det at det er oss 
som har rett. Blir kampen fortsatt ført på den måte, så vil nok § 222, Il 
bli overflØdig av sig selv. Her nytter det ikke med desperadoskamper ; 
men å optre i fellesskap. Kampen om sjelene har underminert paragra
fer og lovbestemmelser. Jeg håper for arbeiderklassens skyld at kampen 
mot overgrepene må fortsette til hell og lykke for arbeiderklassen. ( Bi
fall.) 

Ordstyreren gjorde opmerksom på innstillingen i kongressens til
legsdagsorden, sålydende : 

Voldgijtsloven. 

Fagkongressen i 1927 vedtok fØlgende beslutning : 
cl. Kongressen godkjenner sekretariatets beslutninger angående vold

giftslovens anvendelse i vår ved ikke å opnevne medlem av vold
giftsretten og delta i prosedyren ved tvistenes behandling i retten. 

2. Sekretariatet får i opdrag i samarbeide med Det norske Arbeider
partis centralstyre og stortingsgruppe å fremme krav om voldgifts
loven.s ophevelse. 

Skulde ophevelsen av loven ikke bli vedtatt, pålegges det sekre
tariatet i samråd med forbundene å innkalle representantskapet til 
møte for å fatte beslutning om den taktikk, som fra fagorganisa
sjonens side skal fØres.,> 

I begynnelsen av 192 opsa Arbeidsgiverforeningen alle de overens
kom ter, om tilhørte vårfagene og som ikke var tid bundet ved vold
giftdommen av 1927. Dette gjaldt bygningsfagene, boktrykkerne, bok-
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binderne, litografene og reprodusØrene, skredderne og en rekke andre 
-Qverenskomster omfattende noget over 10 000 arbeidere. 

De krav som arbeidsgiverne møtte frem med under forhandlingene, 
;gikk ut på en lØnnsreduksjon av gjennemsnittlig 17 pct., forringelse av 
ferien fra 12 til 8 dager og ellers vesentlige forandringer, når det gjaldt 
akkordarbeide, som vilde forringe arbeidsvilkårene ganske betydelig ut
-Qver 17-procentreduksjonen. 

Forhandlingene fØrte derfor ikke frem, og Arbeidsgiverforeningen 
.gikk til opsigelse av plassene. 

Det var tydelig for arbeidernes forhandlere at arbeidsgiverne ved 
den taktikk de brukte, Ønsket voldgiftsloven anvendt. Selv om de tarif
fer som var opsagt, ikke angikk arbeidsforhold, som var av nogen større 
.samfundsmessig interesse, blev tvisten undergitt voldgift. Voldgifts
loven blev således anvendt i utrengsmål. 

Voldgiftsdommene gikk arbeiderne imot. Retten foretok lØnnsreduk
"Bjoner, som var helt meningslØse. 

Dommen i bygningsfagene som blev avsagt 2 mai 1928, gikk således 
ut på fra 12 og 15 til 18 pct. lØnnsnedslag. VerktØigodtgjØrelsen blev 
'nedsatt fra 4 til 2 Øre pr. time. Læreguttskalaen for rØrleggerne blev 
nedsatt med fra 14.5 til 21.5 pct. Bemanningsskalaen for mUl'arbeiderne 
bortfalt. 

For 2 grupper av sten-, jord- og cementarbeiderne blev innfØrt en 
forskuddslØnn i akkord pr. kr. 1 .15, hvilket vilde bety ca. 21 pct. lØnns
nedslag, likesom bestemmelsen selvsagt vilde fØre til senkning av lØnns
nivået. 

For malerne i Oslo bortfalt den obligatoriske akkord og den ferie
-ordning med merkesystem, som blev innfØrt i 1927. 

For boktrykkere og litografene var den gjennemsnittlige reduksjon 
på 12 pct., og det blev likeledes i disse fag foretatt inngripende foran
-dringer i tariffbestemmelsene for Øvrig - forandringer som medfØrte at 
reduksjonen blev større. Det samme var også tilfelle med bokbinderne 
og skredderne. 

Som fØlge av disse overgrep fra voldgiftsretten utbrØt det en ar
beidsstans i bygningsfagene og de grafiske fag. Denne kamp fikk en 
utpreget politisk karakter. Det blev en kamp mot selve voldgiftsloven 
<>g mot Regjeringens anvendelse av loven. Det blev ikke bare en kamp 
.av de fagorganiserte, hele arbeiderklassen og store deler av befolknings
lag som ellers står utenfor organisasjonen, var enig eller sympatiserte 
med de streikende arbeidere. I kampen hadde de streikende arbeidere i 
-særlig grad en god støtte av Det norske Arbeiderpartis og Det norske 
Arbeiderpartis Ungdomsfylkings medlemmer. 

Efter 9 ukers arbeidsstans kom man frem til et organisasjonsmessig 
opgjØr, som med rette har vært betegnet som en betydelig seier for arbei
derne og fagorganisasjonen. 

I Arbeidsrettens møte 10 juli fremsatte rettens formann, på vegne 
.av Arbeidsretten, et forslag til lØsning av konflikten. Dette for lag gikk 
ut på at tariffavtalene skulde gjøres gjeldende til 1 april 1930. LØnns
reduksjonen skuI de gjennemfØres med 8 pct. straks og 4 pct. den 15 mai 
1929. Betingelsen for denne siste reduksjon var den, at indekstallet for 



april 1929 skulde være det samme som i ndekstallet for juni 1928. Par
tene vil, hvis den nevnte forutsetning ikke foreligger, ha full rett til  Ik 
gå til kamp mot reduksjonen på 4 procent i mai 1929. Ved forhandlinger 
i 1929 bortfalt denne reduksjon og det blev gitt tillegg til de t idligere 
lønninger. 

For bygningsfagenes vedkommende var det videre en rekke sær· 
spørsmål som det skulde forhandles med Arbeidsgiverforeningen om. 
Disse forhandlinger fØrte til et for arbeiderne meget gunstig resultat� 
og Arbeidsrettens forslag med resultatet fra forhandlingene i Arbeids
giverforeningen blev senere vedtatt og bygningskonflikten dermed hevet. 

Boktrykkerne hadde ved forhandlinger den 29 og 30 juni 1928 ord
net sig med Arbeidsgiverforeningen om en skrittvis gjennemfØrelse av 
voldgiftsdommens lØnnsreduksjoner. Ved senere forhandlinger har man 
også for de grafiske fag og skredderne opnådd i det vesntlige det samme 
som man fikk gjennemført for bygningsfagenes vedkommende. 

Det vil således sees at arbeiderne ikke bare opnådde økonomisk 
bedre resultater enn hvad de hadde fått i voldgiftsdommene, men det 
som er av størst betydning å fastslå i denne forbindelse er den kjens
gjern ing at al<beiderne ved kampen mot voldgiftsloven fikk bibragt 
voldgifrtsloven og voldgiftslovsideen et alvorlig pol itisk grunnskudd. 

Det må videre legges betydelig vekt på at det var Statens retts 
institusjon, Arbeidsretten, som ved sin medvirkning bidrog til at kon
flikten blev hevet og dermed foretok en offisiell desavouering av vold· 
giftsinstitusjonen og dommene. 

Efter voldgiftsdommene i bygningsfagene og de grafiske fag blev 
" oldgiftsloven ikke anvendt. 

Voldgiftsloven av 1927 hadde gyldighet til 1 august 1929. Stor
tinget måtte derfor ta standpunkt til om loven fortsatt skulde gjelde 
eller ikke. 

Den 8 juni  1929 forelå til behandling i Odelstinget socialkomiteens 
innstilling om forlengelse av voldgiftsloven. Komiteens flertall inn· 
stillet på at Regjeringens proposisjon o m  forlengelse forkastedes. Ven
stre og bondepartiets medlemmer optok følgende forslag : «Midlertidig 
lov av 5 mai om tillegg tril lov om arbeidstvister forsåvidt angår anven
delse av tvungen voldgift skal gjelde enhver tvist, som Kongen til og 
med 1 august 1931 har henvist t il voldgift efter lovens § 1, nr. 1.» 

Arbeidernes faglige Landsorganisa jon hadde sendt en lengere forf>
stilling til socialkomiteen og forlangte at loven ikke blev forlenget. 

Ved voteringen i Odelstinget blev det vedtatt, mot venstres og 
bondepartiets stemmer, ikke å forlenge loven efter dens utløp 1 august 
1 929. 

Hermed var voldgiftsloven av 1927 ophørt. Den hadde vært gjen-
stand for en ublid, men for arbeiderne og fagorgan i sasjonen forhol vis  
l ykkelig skjebne. 

Straffelorens § 222, IJ. 
Fagkonressen i 1927 faUet i dette pørsmål sådan be lutning : 

1. Sekretariatet optar sammen med Det norske Arbeiderpartis cen
tralstyre og stortingsgruppe arbeidet for il. få ophevet de arbeider
fiendtlige lover av 1927. 

, 
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2 .  Sekretariatet g i s  bemyndigelse til å treffe de foranstaltninger som 
ansees nØdvendig for å opnå et gunstig resultat. 

Noget a,' det fØrste arbeiderregjeringen foretok s
'
ig i 192 var ti. 

frem et te proposisjon om ophevelse av traffelovens § 222, I L  
Overensstemmende med kongressen s beslutning optok Det nor ke 

A rbeiderpartis medlemmer i Stortingets j ustiskomite ved behandlingen 
av arbeiderrregjeringens proposisjon - efter konferanse med sekreta· 
riatet <og central styret for Det norske Arbeiderparti - forslag om at 
straffelovens § 222, Il skulde opheves. 

Saken kom til behandling i Odelsiinet 21 mars 1D28. Efter en 
debatt, hvori arbeiderrepr€sentantene på en utmerket måte fremholdt 
de fagorganiserte arbeideres syn på 10vbestemmelS€n som en undtagel· 
sesbestemmelse rettet mot fagorganisasjonen, blev de borgerliges for· 
slag om at bestemmelsen ikke skulde tas til behandling fØr straffelovs· 
kommi jonens betenkning forelå, vedtatt med 57 mot 42 stemmer. 

Siden den tid har A rbeiderpartiets stortingsgruppe gjort gjen· 
tagende forSØk på å få § 222 I l  ophevet. De borgerlige partier har 
imidlertid bare henvist til at paragrafen var til behandling i straffe· 
lovskommisjonen. 

Et fOI'slag fra denne kan ventes i den nærmeste fremtid. Om be
stemmelsen bli r ophevet eller kommer i en fOI' de fagorganiserte far· 
] igere fOI'm er ennu for tidlig å si noget om. Land organi asjonen og 
partiet må sette alle krefter inn på å få undtagel esloven ut av verden. 
Sekretariatet og central styret må ha fullmakt til fl foreta ig det som 
er n Ødvendig for fl fremtvinge en endring i rettstilstanden, så at denne 
arbeiderfiendtlige lov bringes ut av veHlen. 

Amnestiloven (t v  1929. 

På representantskapets mØte i januar 1929 blev sekretctriatet be· 
myndiget til å iverksette en ([Ctgs protest· og demonstrasjonsstreik mot 
tukthuslovene og jOl' kravet orn en amnestilov. 

Årsaken til denne beslutning var den at hundrevis av fag· og parti· 
feller var satt under tiltale og "ar idØmt straffer for å ha «støttet» 
de «ulovlig» streikende bygni n g  arbeidere og arbe idel'lle i de gra· 
fiske fag. 

Uot dette anfall av arbeidsiver som påtalemyndigheten hadde fått, 
reiste det sig en veldig protestbevegelse ute i organisasjonene. Det 
kom en rekke kmv fra de lokale fagforeni nger om at det skulde igang· 
settes en land omfattende kamp mot de avsagte dommer, med det for· 

-
mål at dommene av statsmyndigheten skulde opheves eller t ilbake
kalles. Sålede besluttet Rjukan-arbeideme for egen regning og efter 
eget in itiavtiv å nedlegge arbeidet alle som en, hvis nogen av de på Rju
kan dØmte arbeidere blev satt i fengsel for å av one de idømte straffer. 
Pti andre steder, om i Bergen og kien, krevet man en lokal og i ndustri· 
vis streik for å gjennemfØre 'et almindelig amnesti for de dØmte. 

De forskjellige uttalelser og beslutninger øvet ganske sikkert sin 
innflytelse på myndighetene. Slik som forholdene lå an efter de «ulov
lige» konflikters avslutning og gjenoptagelsen av arbeidet, kunde man 
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regne med en viss fornuft hos Regjeringen. Effektueringen av de idØmte 
straffer blev derfor utsatt. 

Da Landsorganisasjonens representantskap behandlet situasjonen 
i januar 1929 lå det hele slik til rette, at man ikke fant grunn til å gå 
til nogen generalstreik. Man kunde nØie sig med å beslutte en dags 
arbeidsstans for alle arbeidere mot tukthuslovene og for kravet om 
-en almindelig amnestilov. 

I henhold til representantskapets beslutning blev det i samarbeide 
med Det norske Arbeiderpartis centralstyre og stortingsgruppe krevet 
og fremsatt forslag til lov om amnesti. Forslaget var fremlagt i to 
;alternativer, et gjeldende almindelig amnesti, og det annet gjeldende 
dem som hadde støttet de ulovlige streikende i bygningsfagene og de 
"grafiske fag. 

Saken kom til behandling i Odelstinget 8 juni 1929. Proposisjonen, 
som alene gjaldt de dØmte i anledning bygningsarbeiderstreiken og 
streiken i de grafiske fag, blev vedtatt med 58 mot 31 stemmer, idet 
hØire og bondepartiet stemte mot. Loven blev sanksjonert i statsråd 
21 juni 1929. 

Hermed hadde man opnådd å få gjennemfØrt den fØrste amnesti
lov i Norge for «ulovlig» politisk og faglig virksomhet. 

Stillingen nu : 

Man kan konstatere at fagorganisasjonens og partiets arbeide mot 
de arbeiderfiendtlige lover har resultert i at voldgiftslovens dager er 
forbi og at man har fått den fØrste amnestilov. Men det ser ut som 
om nye angrep forberedes for å slå ned den lovlige virksomhet som 
fagorganisasjonen nu fØrer. I Stortinget har bondepartiet således 
fremsatt et reaksjonært forslag som innebærer en rekke forandringer 
av arbeidstvistloven i arbeiderfiendtlig retning. 

Venstre nedsatte i 1930 en såkalt parlamentarisk komite bestående 
av justitiarius Paa� Berg} advokat Valentin Voss og fylkesmann Seip 
som arbeider "med de vanskelige problemer omkring «arbeidsfreden». 
Hvilke forslag som vil fremkomme er uvisst. Ett må imidlertid være 
sikkert - og det er at alle nye angrep på fagorganisasjonen må be
kjempes på det kraftigste. 

Sekretariatet anbefalte at fØlgende forslag blev vedtatt av kon
gressen: 

1. Sekretariatet fortsetter i samarbeide med Det norske Arb�iderpar
tis centralstyre og stortingsgruppe arbeidet for å få ophevet straffe� 
lovens § 222 Il.  Forslag herom fremsettes for Odelstinget iår. 

2. Ethvert forSØk fra arbeidsgiverne og fra: de borgerlige partier på 
å innfØre nye arbeiderfiendtlige lover må i samarbeide med Det 
norske Arbeiderparti bekjempes på det kraftigste. Sekretariatet i 
samråd med forbundene bemyndiges til å foreta de nØdvendige 
skritt. 

3. Sekretariatet gis i opdrag å fortsette itt oplysningsarbeide sam
men med Det norske Arbeiderparti om de arbeiderfiendtlige lover. 
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Innsendt forslag fra Norsk Arbeidsmannsforbunds forretningsutvalg. 
Ad kampen mot tuktkusloven. 

I forbindelse med de konflikter som de fagorganiserte arbeidere 
har fØrt mot arbeidskjØperne for å forbedre sine IØnns- og arbeidsvil
kår, har den kapitalistiske stats rettsvesen i stor utstrekning vært an
vendt mot de organiserte arbeidere og deres tillitsmenn. 

I de forskjellige herredsretter og lagmannsretter, som enstemmig 
har dØmt de tiltalte arbeidere i henhold til tukthusloven til bØter eller 
fengsel, har det også sittet arbeidere tilsluttet både arbeidernes faglige 
og politiske organisasjoner som domsmenn. 

I herredsretten i Bærum, om enstemmig dØmte skog- og landar
beidernes tillitsmenn til bØter eller fengsel, var en av domsmennene 
medlem av Bærums kommunale Tjenestemannsgruppe tilsluttet Norsk 
Kommuneforbund og Arbeiderpartiets avdeling i Bærum. 

I Alesunds byrett, som enstemmig dØmte redaktøren for en arbei
deravis til bØter, subsidiært fengselsstraff, fordi han hadde offentlig
gjort navnet på streikebrytere, var også en av domsmennene medlem 
av fagorganisasjonen og et fremstående medlem av Arbeiderpartiet. 

Fagorganisasjonen kan under ingen omstendigheter tolerere et så
dant forhold, men må betrakte disse arbeideres stemmegivning i by
og herredsretter for usolidarisk og klassefiendtlig optreden, som bare 
kan virke til fordel for streikebryterne og styrke borgerskapet og ar
beidskjøperne i deres reaksjonære fremstØt mot arbeiderklassen og 
dens faglige organisasjoner. 

I henhold hertil fatter kongressen sådan beslutning : 

Kongressen fastslår: 

At tukthusloven er et reaksjonært fremstøt mot arbeidernes fag
lige organisasjoner og kan ikke godkjennes. 

At de arbeidere som sammen med borgerskapet dØmmer de fag
organiserte arbeidere og deres tillitsmenn efter tukthusloven, begår en 
usolidarisk og klassefiendtlig handling, som er uforenlig med medlems
skap i arbeidernes faglige og politiske organisasjoner. 

S eb·etaria tet innstillet : 
nder hen \'i ning til sekretariatet innstilling angående kampen 

mot de arbeiderfiendtlige lover fore lår sekretariatet at forslaget ikke 
gir anledning til videre be lutning fra kongres ens ide. 

1 var Ertresvaag optok Arbeid mannsforbundet for lag. Det nyttet 
ikke her li vedta re olusj oner eller overlate å fØre denne kamp i felles
skap med Det norske Arbeiderparti. 

Trygve Lie: Arbeid mannsforbundets forslag kan ikke vedtas. Der
ved vil alle medlemmer av Land organisa j onen og partiet bli inhabile. 

Votering : Sekretariatet for lag punktene 1, 2 og 3 blev vedtatt 
mot temmer. - I anledning Arb id mannsforbundet forslag blev 
sekr tariatets fOI lag ved tatt mot 10 temmer. 

L - 24 
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Henstil l inger som oversendes sekretariatet 

Ordstyreren refererte fØlgende : 
«Det henstilles til det kommende sekretariat ved opnevnelse av ar

beidernes representanter i Arbeidsretten å opnevne en annen enn Alf 
Hansen.» 

Søren Hagen. Hwrry Nil8sen. 

Efter forslag av dirigentene blev henstillingen enstemmig oversendt 
sekretariatet. 

Videre t-eferertes : 
Det henstilles til ekretariatet, central styret og forbund som har ar

beidere i partiforetagender, aviser eller andre foretagender, at det blir 
truffet lignende ordning for disse som den der blev bestemt under dags
ordenens punkt 10 for de kooperative bedrifter. 

Adolf Amundsen, Aker hus og Omegns fagl. Samorgani.sasjon. 
Forslaget blev enstemmig oversendt sekretariatet. 

Punkt 13. Diverse fot'slag. 

Man fortsatte derefter behandlingen av dagsordenens punkt 13 : 
Diverse forslag. 

Fra Norsk Transportarbeiderforbund forelå : 

Vi oversender herved forslag til Arbeidernes faglige Landsorga
nisasjons kongress, som forelå på vårt landsmøte i 1929 fra vår avde
ling 25 i Narvik : 

«LandsmØtet nedsetter en komite på: minimum 3, maksimum 5 
medlemmer til å utrede spØrsmålet om pensjon for organiserte arbei
dere som er tilknyttet private bedrifter. 

2. Komiteens utredning må foreligge i så betimelig tid at den 
eventuelt kan passere de organisasjonsmessige innstanser og bli fore
lagt for næste landsmØte, eventuelt Landsorganisasjonens k ongress. 

3. Komiteen har rett til å sØke sak1..'Yndig bistand for så vidt 
den ikke er i besiddelse av sådan.» 

Motivering: 
Efter hvert som fagorganisasjonen vinner terreng og får større 

og større tilslutning og arbeiderne som følge derav bedre oplysning og 
et videre utsyn, blir det mere og mere klart for hver enkelt hvor dårlig 
stillet man i virkeligheten er på mange ·områder. 

De arbeidere som er fast tilknyttet Staten og delvis også de som 
har sin faste beskjeftigelse ved kommunen, har sin alderdom trygget 
ved pensjoruinnretninger. Men de arbeidere som står i private be
drifters tjeneste - og det er jo de fleste - arbeider fremdeles hvad 
dette angår under de gamle primitive forhold. De vilkår som frem
deles bys må vel nærmest karakteriseres som middelaldersk og i aller 
hØieste grad uverdige for vår tid og vårt folk. 

Man behØver ikke nærmere å belyse det utillatelige i at store 
trustlignende bedrifter den dag i dag fortsetter med å knytte til sig 
unge menne keI' helt fra barnealderen, og benytte dem og utbytte 
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dem s å  lenge d e  e r  i besiddeIse a v  arbeidskraft. Når så deres arbeids
kraft er opbrukt i kapitalens tjeneste, og de er blitt gamle og utslitte, 
kastes de simpelt .hen til side som et annet utslitt verktøi for å 
skaffe pla til et nytt kull. De gamle blir sålede prisgitt vilkår
ligheten og får skjØtte sig selv eller det offentlige, d. v. s. forsorgs
vesenet, tar sig av dem. Det nedverdigende heri, så vel for den enkelte 
som for det hele samfund, kan det kun være en mening om. 

I betraktning herav og i henhold til foranstående, tør vi be for
bundsstyret om å opta til drØftelse på fØrstk. landsmøte hvad det 
fra organi asjonens side kan gjøre for å få i stand en pen jonsord
ning, hvorved samtlige organiserte arbeidere ved de private bedrifter 
kan tryge sin alderdom. 

Da aken er av stor viktighet og selvsagt trenger en inngåenqe 
detaljbehandling, mente vi det var riktig å la saken utrede av en 
komite som foran foreslå.tt. 

Forbund styret fremla fØlgende uttalelse til dette forslag : 
Forbundsstyret er enig i den tanke som ligger i forslaget, men 

vi mener at dette må skje ved en henstilling til Landsorganisasjonen 
om en utarbeidelse av et sådant forslag. Dette er et så stort og vidt
trekkende spørsmål, at vi mener det rekker ut over våre grenser, og 
da er det riktig at en eventuell komite, til å utrede dette, nedsettes 
av Sekretariatet fra de forskjellige forbund. 

Fra sekretm-iatet forelå følgende innstilling : 
Angående forslaget fra Narvik finner sekretariatet at pøl' målet 

om pensjon for organiserte arbeidere ved private bedrifter, ikke kan 
lØses som en landsorganisasjonssak. Arbeiderne ved de enkelte bedrifter, 
hvor forholdene måtte ligge til rette herfor, må være opmerksom på 
saken og om mulig sØke den lØst. 

Votering: Sekretariatets innstilling blev vedtatt. 

Fra orsk Kommunejorbttnd forelå : 
På foranledning av Oslo Sporveisbetjenings Forening tillater vi 

oss å efterlyse et på kongressen i 1927 enstemmig vedtatt forslag, så
lydende : 

< Sekretariatet nedsetter et utvalg på 7 medlemmer som får i op
drag å utarbeide og fremlegge for lag om en ensartet livsforsikrings
kasse for Landsorganisa jonens medlemmer. Komiteens innstilling 
forelegges fØrstkommende kongress. Man går ut fra at det på kongres-
sen vil foreligger et forslag i denne sak.» Oslo stedsstyre. 

Fra Norsk Nærings- og Nydelsesmiddelarbeiderjorbund. 

Da det er av stor betydning for gjennemførelsen av industrifor
bundsformen at medlemmene intet taper i sine rettigheter ved overgang 
fra det ene forbund til et annet, beslutter kongres en : 

«Det nedsettes en komite med det opdrag å fremkomme med for
lag til revisjon av forbundenes for ikringskas er, så deres ydelser blir 

mest mulig ensartet.» 
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Fra sekretaria tet forelå fØlgende : 
« Sekretariatet har nedatt en komite, som arbeider med dette spØr

mål. - Saken vil bli forelagt kongres en.» ( Den kommer senere i pro
tokollen. Saken avstedkom ingen uttaleI el' her . )  

F r a  Nor8k Næring8- og Nydelsesmiddelarbeiderforbttnd. 

Sekretariatet bemyndiges til å utgi dtleddelelsesbladet» som uke
blad i så stort oplag at samtlige Landsorganisasjonens medlemmer kan 
få det tilsendt. 

Til nærmere utredning av omkostningene ved et sådant arrange
ment nedsetter kongressen en k omite, som også får i opdrag å henvende 
sig til de tilsluttede forbund og undersØke mulighetene for en slØif
ning av de nu eksisterende fagblad. 

Fra sekretariatet : 

Kongressen be lutter å bemyndige sekretariatet til å opnevne en 
komite som får i opdrag å undersøke og utrede dette spØrsmål. 

Forslaget blev ikke optatt av N. N. N. 

F ra Nor8k Næ1'i1�gs- og Nydel8esmiddelarbeiderforbu1�. 

Kongressen henstiller til forbundene å sette sig i forbindelse med 
sine utenlandske broderorganisasjoner om å få i stand avtaler om ut
veksling av u n�e arbeidere i ensartet fag og virksomheter for derved 
li gi dem muligheter for øket utdannelse og erfaring. 

Sekretariatet pålegges å gjøre henvendel e til myndighetene om 
sådan e.ndring i innyandring bestemmel ene at det åpne adgang til 
gjensidig utveksling av arbeidere for et begrenset tidsrum. 

Fra Askim Bygr�ngsarbeiderforening. 

Kongressen pålegger sekretariatet å opta et intenst arbeide for 
ophevelse av det såkalte «hjemstavnsbånd», således at adgangen til å 
søke og erholde arbeide blir fri for enhver organisert arbeider, uansett 
o m  vedkommende er hjemstavnsberettiget i angjeldende kommune, hvor 
arbeide kan erholdes. 

Motivering: 

Vi vil ikke undlate å gjøre opmerksom på at de tilstander vi har 
idag i så måte er en klamp om foten for fagorganisasjonen. De orga
niserte fagarbeidere blir gående ledige og arbeidsplassene ofte optatt 
av personer som er defekt for fagorganisasjonsarbeide og således en 
hemsko for organisasjonens handle- og kampdyktighet på arbeidsplas
sene. Fagorganisasjonen er bygget på solidaritet. Vi setter den i hØi· 
sætet ved å la alle være likeberettiget til å søke og erholde det arbeide 
som �r å få, uansett hjemstavn. 

Foranstående er behandlet i representantskapsmØte den 23 novem
ber 1930 og fattet enstemmig sådan beslutning : cForslaget a nbefales.» 

A8kim og Omegns fagl. Samorga1�asjon. 

Fra sekretm'iatets side forelå fØlgende : 
For lagene over ende det kommende ekretariat, idet kong res en 

slutter sig til tanken i for lagene. 
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Richard Hansen anbefalte � . � . N.s for lag om de unge arbeidere 
og uttalte : Det er forbi med den tid da arbeiderne kom ut i verden og 
fikk ette ig  inn i andre forhold. Dette har man også forstått andre 
teder og derfor har man villet utvek le unge arbeidere. Det skulde 

ikke være å vanskelig å få en slik ordning i stand. Det finnes ogå sik
kert så mange for tåelsesfulle arbeid givere, som vil være med på en slik 
utveksling og dyktiggjØrei e av sine arbeidere. Vårt forslag går ut på 
en hen tilling til forbundene om å sette sig i forbindelse med ine uten· 
land ke broderorgani a joner far a f� i , tand avtaler om utveksling av 
unge arbeidere. Det er ikke nØdvendig at en slik henstilling oversendes 
sekretariatet. I Tyskland og Østerrike er det adskillig intere e omkring 
en lik utveksling. Yanskelighetene er ikke tørre enn at alle skulde 
klare å få slike avtaler i stand. 

Sigm'd Bunæs : Forslaget er meget godt og jeg vil be dere stemme 
for Richard Han ens forslag. Denne spesielle ungdom ak må vi kunne 
være med og anbefale her. 

Johan Hoff: Jeg vil anbefale forslaget på det beste. TIer skulde 
fagorganisasjonen snarclilt e fl gjøre noget. 

lV. A. Hartmann: .Jeg vil anbefale forslaget og henstille til kon· 
gressen at den gir sekretariatet dette opdrag. SpØrsmålet har f. eks. for 
oss hotell- og restaurantfolk stor betydning. De to andre organisasjoner 
vi har innen vår stand har en slik utvek ling. 

Votering: Det av Richard nansen optatte forslag fra N. N. N. blev 
vedtatt.  - Forslaget fra Askim Bygni ng arbeiderforening blev over
sendt ekretariatet. 

Norske varer og kjøp av disse. 

Fra a,,;deling 30, Dl'animens Glassverk forelå følgende:  

Foreslår for fagkongressen at Landsorganisasjonen medvirker til 
et amarl)eiele mellem stortin�R�ruppen og de industrier og unlelingcr 
som i t ilfelle kommer under tollrevisjon, og at det innhentes oplysning 
fra de berØrte avdelinger og industrier som kunne ha betydning for 
gruppens standpunkt til tollspørsmålet, 

For laget blev oversendt ekretariatet, 

Fra Metallarbeidemes Fo,-ening, Oslo, 

Land organisasjonen optar som et meget viktig ledd i sitt arbeide 
JOI'b"uk av norske va"er og eventuelt ansetter en agitator om helt kan 
ofre sig for dette arbeide. 

Motivering: 

om motivering for vårt forslag vil vi henvise til den stadig sti
gende arbeidsledighet og som vi mener med dette vårt forslag å skulle 
komme til livs, 

ekr tariatet uttalte hertil :  

ekretariatet kan ikke anbefale at elet ansettes en egen agitator 
om antydet, )[en sekretariatet cr opmerk om på pøl' målet betyd-
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ning og anser sig bemyndiget til å agitere for Øket forbruk av norske 
varer på den hensiktsme igste måte. 

Amandus Holthe : Efter at forslaget vårt var innsendt er det fra 
tekstilarbeiderne og skotØiarbeiderne vedtatt en beslutning med hen· 
blikk på forbruk av norske varer. Da vi behandlet forslaget var det un
der den forutsetning at dette også vilde være et middel til avhjelp av ar
beidslØ heten. Arbeiderkla en må for tå betydningen av å kjØpe nor· 
ske varer. 

Sekretariatets innstilling blev vedtatt. 

Ingv. Olsen optok følgende forslag fra Oslo Tekstilm'beiderforening 
av N. T. A. F. og foreslo det over endt sekretariatet : 

«Kongressen fastslår, at det er Land organisasjonens opgaye å 
ivareta medlemmenes intere se r også når det gjelder å holde bedrifts
livet i gang. Ut fra dette må Landsorganisasj onen kunne gi sin til· 
slutning til tollbeskyttelse for de industrier <som på grunn av uten
land k konkurranse ikke kan holdes i gang uten sådan beskyttelse.» 

'Jf otivering : 

De senere års store arbeidsledighet skyldes mange årsaker. Den 
største er ganske sikkert de store lands overproduk jon. Et lite land 
som vårt kan ikke og blir yel heller ikke i stand til å fØlge med her, 
og er dette ikke noget i olert tilfelle for � orge. 

Efter krigen har alle land hatt nok med å kjempe for sin egen 
eksistens, og re ultatet el' man, toll og atter toll. I ly av hØie toll
murer har det ene land efter det annet skaffet ig tore industrier, 

om når landets eget behov el' tilfredsstillet, ka ter sin oyerproduk
sjon over de land som liten eller ingen tollbeskyttelse har. Dette har 
for vårt lands vedkommende ført til stor arbeid ledighet innen mange 
industrier. Tekstilindu trien er en av de 'Som har vært sterkest ram
met i å henseende. 

Selv om man i prin ippet er imot alt .om heter toll, å kommer 
man ikke bort fra dette så lenge man. ute i verden for Øvrig bruker 
toll kruen. Norge alene klarer ikke å gjennemføre frihandelsprinsip
pet. Ser man på tekstilindu tl'ien, så er man at denne er størst i 
de land 'SOm har lave t lØnninger og dårlig te arbeid forhold, men 
høiest toll. I de senere år har europeiske storkapitalister anlagt tore 
tekstilfabrikker i Kina og India. Alle vet at lØnn - og arbeid betin
gelser der ikke kan sammenlignes med forholdene her hjemme, eller 
i de europeiske land for Ø\'l'ig. Dette er også årsaken til at tekstil
indu tri en i England i de enere år har gått meget dårlig. England 
var fØr i tiden det fØrende land hvad tek tilindu tri angår, men profitt
begjæret ho de engel ke fabrikanter gjorde at de flyttet produksjo· 
nen til de a iati ke land, og dette har medfØrt den ah'orligste kri e 
for de engel ke tek ·tilarbeidere, og der og ' gjOlt spØr målet om be· 

kyttel e toll aktuelt. 
De fle te kjenner ikkert til hyordan tat n kornforretning for

holder ig med kjØp ay kornsekker. Di e kan fabrikkere a\' Chri-
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tiania eildug fabrik, men da der i alkuttp, i India e r  tore fabrik
ker for denne produksjon, blir det billigere å kjØpe ekkel' derfra. 
Under forhandling om sekkeprisene har det vært fremholdt, at det 
er arbeid lØnningene her hjemme som gjør pri en å hØi at korn
forretningen ut fra rent forretning m ·  sig hensyn heller kjøper indi
ske ekkel'. Det må vel amtidig tå klal't for alle, at de norske 
arbeidere som forarbeider sekker ikke kan arbeide på sådanne vilkår 

om de in di ke kulier. 
nder forhandlinger med Arbeiderpartiets folk om at stortings

repre en tantene måtte kunne stemme for en tollbeskyttel e, har det 
vært fremholdt at partiet må ta mere hensyn til O a. 90 000 fiskere 
enn 10 a. 12 000 tekstilarbeidere, og det samme gjør ig vel gjeldende 
for andre industriarbeidere. Man hØrer &'1. ofte at fagorgani a jonen 
er partiets ryggrad, men når en liten gruppe av de fagorganiserte an
moder partiet om tøtte, så de ikke skal bli arbeid ledige, da skal der 
fØrst tas hensyn til de som ikke er fagorgani erte. 

Land 'organisasjonen må ta sig av saken, og arbeide for at man 
er på forholdene som de virkelig er, og selv om man ikke er tilhengere 

av toll, så kan man ikke i en prekær situa jon ri på prinsipper, som 
medlemmene ikke kan leve av. 1fan kan ikke forlange at medlem
mene bare kal ofre for fremtiden, de forlanger også litt igjen seh', 
i dette tilfelle arbeide, så de ikke lider nØd .» 

Vote1'ing: Ingvald Olsens forslag om oversendel e til ekretariatet 
blev vedtatt. 

H e1l1'y Hansen foreslo : «Kongres en fa tsetter daglØnnen og diet 
for tillitsmennene..» 

Ordstyreren foreslo at saken oyersendte sekretariatet. - Det blev 
vedtatt. 

Dermed var man ferdig med diverse forslag, idet en lang rekke 
sådanne som var inn endt til kongres en ikke blev optatt. 

Punkt 1 2 : Revisjons- og regnskapsordningen innen 
fagorganisasjonen. 

Derefter gikk man over til dag ordenens punkt 12 : Revisjons- og 
reg1l8ka]J80rdll ingen innen !ngor[jemisas jonen. 

IIerom forelå fØlgende fra sekretariatet: 

ekretariatet nedsatte i 192 en komite til å fremkomme med for
slag angående revisjonsordning innen fagorganisasjonen. 

Som komite blev opnevnt : O. Sporpind, Jørgen Knudsen og An
ders Øie. 

Komiteen fremkom den 20 november 1929 med følgende redegjØ
reI e og innstilling :  

«Undertegnede komite om ekretariatet har gitt i opdrag å frem
komme med for lag angående revisjonsordningen innen fagorganisasjo
nen, kal få uttale som sin opfatning, at grunnlaget for en betryggende 
revisjonsordning i fØrste rekke er at regnskapssystemet er slik anlagt 



376 

at det t i l  enhver tid g i r  grei o g  klar oversikt over de regnskapsmessige
forhold. Komiteen har derfor i forbindelse med revisjonen funnet det 
nØdvendig også å omtale regnskapssy temene innen organisasjonene. 

All regnskapsfØrsel har til formål til enhver tid å gi full og he] 
beskjed om den Økonomiske stilling og å avgi materiale for granskning 
og kontroll av Økonomiens forvaltning. 

I de forskjellige regnskapsgrener er det skapt et utall av regn
skapssystemer, som dog alle i prinsippet har sitt grunnlag i det almin
delige bokholderi system som derfor også må bli utgangspunktet ved 
bedØmmelsen av de faglige organisasjoners regnskapssystemer_ 

Nærværende komites undersØkelse av de forskjellige forbunds 
regnskapssystemer har derfor i fØrste rekke gått ut på å få en oversikt 
over om disse tilfred tiller de krav som man i henhold til foranstående 
må stille, samt om det er mulighet til stede for en mere ensartet regn
skapsfØrsel i forbundene. 

Hvad det sist nevnte angår finner ikke komiteen å kunne foreslå 
helt ensartede regnskapsbØker, særlig på grunn av at det er et ulike 
antall kasser i de forskjellige forbund. Men selv om der således ikke 
kan være tale om ensartede regnskapsbØker, bØr det dog kunne opstil
les visse fellesregler for forbundenes regnskapsfØrsel . 

Forbundenes regn kaper fØres nu for de aller flestes vedkommende 
efter det system som almindeligst benevnes «kassaregnskap», d. v. s. 
det er kassakonto som er regnskapets basis. 

Denne regnskap metode kan for de forbund som ikke har mellem
regnskap med sine avdelinger, være i orden. Men for de forbund som 
har mellemregnskap, er det utilfredsstillende. Man tenker da nærmest 
her på de forbund om har arbeidsledighetskasse og med mellemregn
skap forståes det forhold at avdelingene på forbundets vegne foretar 
utbetalinger av penger, som enten er mottatt av forbundet eller innkas
sert kontingent, eller begge deler. 

For disse regn kapers vedkommende bØr iakttas : 
1. Alle poster vedrØrende avdelingen skal fØres «over konto». 
2. På kassakonto skal po teres alle kontante beløp som mottas og ut

betales av forbundskaRsereren og kun disse. 
Den foran dring som po t 1 bevirker, består i at man vil få en 

felleskonto for avdelingenes inn- og utbetalinger og at denne felles
konto blir å debitere for all k ontingent og for alle kontantbeløp som 
sendes til avdelingene for utbetaling av understØttelse etc., mens den 
samme konto k rediteres for de kontante belØp om innsendes til for
bundet samt for de utbetalinger av understøttelse som er foretatt av 
avdelingene. Denne avdelingenes felleskonto vil svare til Konto pro 
diver e i et forretning regnskap og kan og å gis det navn her, således 
at man foruten avdelingenes mellemværende, også kan p08tere f. eks. 
innskudd og uttak av bank på denne konto. De kontobØker som nu al
mindelig benyttes for avdelingene ( så vel som for de Øvrige konti) bi
beholdes fremdeles, de blir bare fast knyttet til dagboken (eller dag
bøkene) , idet alle posteringer foretas i dagboken, hvorfra der c:konte
res» til kontobøkene. 

Til po t 2 kal bemerke at en gyllen regel for bokfØrsel er at et-
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h,ert opgjør skal innføres i bØkene p å  samme måte som opgjøret er 
foretatt og i flukt med dette ligger det at det på kassakonto kun skal 
fØres de tall som virkelig omfatter kontantbelØpene, og at så skjer blir 
de uten en nØdvendig fØlge av det om er anfØrt under post L 

Komiteen som har foretatt prøver med for kjellige alternativer, 
vil i henhold til foranstående anbefale innfØrt et av de to systemer 
som her kortelig skal skisseres og som er kalt henholdsvis system A og 
sy tem B. 

System A. Dette system har 2 dagbØker : Ka sabok og opgjØrsbok. 
Kassaboken er en almindelig regnskapsbok som fØres på ordinær 

måte. Men i denne ka abok innfØr altså kun de kontante belØp so-m 
går ut og inn ho forbundskas ereren . De kontanter han mottar fra 
avdelingene og de kontanter han sender, posteres således umiddelbart 
i kassaboken. De beløp som mottas og de som sendes skal derefter 
straks konteres over til avdelingene kontobok, henholdsvvis til kredit 
og debet for vedkommende avdelings konto. For øvrig posteres i kas· 

en alle kontante inn· og utbetalinger på almindelig måte og fØres på 
konto efter de gjengse regler. 

OpgjØrsboken er en rubrikk bok og skal som navnet antyder, tjene 
for innfØrsel av avdelingenes månedsopgjØr. Rubrikkenes antall må 
rette sig efter hvad det i hvert enkelt forbund kreves i så henseende, 
det beror nemlig på hvor mange kasser forbundet har og hvordan kon
tingenten fordeles. I denne opgjØrsbok innfØres altså kontingentopgjø
rene fra avdelingene både som samlet sum og fordelt efter den pesifika
sjon som innbetalingene skal ha i regnskapet. Man vil således få en ru
brikk for hver av de poster hvorefter kontingenten skal fordeles samt en 
rubrikk for samlet sum med henvisningsrubrikk. Dernæst skal det være 
en rubrikk for hver art av de utbetalinger som foretas i avdelingene 
samt rubrikk for samlet sum med henvisningsrubrikk. Fra rubrikken 
for amlet sum i opgjØrsboken konteres det til hver avdelings konto i 
kontoboken. En avdelings konto vil da fra opgjØrsboken få de poster 
innfØrt som angår kontingentopgørene og de i avdelingen foretatte ut
betalinger, mens alle po ter for de kontant innsendte og mottagne be· 
lØp blir innfØrt fra kassaboken. 

ystem B. Dette system er en variasjon av de kas adagbØker (kas
sajournaler) med rubrikker som brukes i flere forbund, men med til
legg av en dobbeltrubrikk for en «avdelingenes felleskonto> (Konto 
pro diverse) . Kassajournalen inneholder således en dobbeltrubrikk for 
kassakonto, en for konto pro diverse og en for hver av forbundets kaa
ser. For konto pro diverse og for hver av de enkelte kas era rubrikker 
bØr det være en henvisningsrubrikk som plaseres mellem hvert par ru
brikker. De daglige posteringer skjer altså i dette system i en, mens 

y tem A har to dagbØker, men ellers blir reglene for posteringer den 
amme, under hen yntagen til at avdeling opgjørene skal innføres på 

den måte at kontingenten fordeles til kredit for hver ka ses konto og 
den samlede sum debiteres konto pro diverse, mens de kontante belØp 

om kommer fra eller sendes til avdelingene, skal fØres, foruten over 
kassakonto, henholdsvis til kredit eller til debet for konto pro diverse. 
De utbetalinger om ifØlge avdeling opgjørene er foretatt, skal debite-
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res de respektive kassers konto og krediteres konto pro diverse. Fra 
kassajournalen konteres så hver post til kontobØkene. 

Foruten de rubrikker i kassajournalen som er nevnt ovenfor, kan 
det være av betydning å ha en ekstra rubrikk for poster, som man vil 
skille ut fra de enkelte kasser. Dette kan f. eks. gjelde inventar eller 
kjØp av verdipapirer eller penger som settes inn i et eller annet fore
tagende. 

Det kan selvfØlgelig opstilles andre .systemer enn de her skisserte, 
som, når de bare imØtekommer de prinsipielle krav, kan virke like til
fredsstillende. For forbund som har få kasser og ikke krever så stor 
spesifikasjon av regnskapet, kan det f. eks. brukes som kassajournal 
en rubrikkbok som innenfor en håndterlig stØrrelse kan gi plass for en 
rubrikk for hver hovedkonto, dog må i alle tilfeller administrasjons
utgiftene fØres i en felles rubrikk som senere journaliseres eller fØres 
i kontobok. Disse kassajournaler må dog alltid inneholde rubrikker for 
konto pro diverse ( avdelingenes felleskonto) .  

For forbund som ikke har arbeidsledighetskasse og ikke har mel
lemregnskap med avdelingene, kan som foran nevnt, under visse forut
setninger, det almindelige kassaregnskapssystem benyttes. Helt uten 
mellemregnskap vil dog intet forbund være, idet der fra tid til annen 
ialfall vil måtte utbetales streikebidrag gjennem avdelingene. Når det 
således fra forbundet sendes et belØp til streikebidrag, må dette beløp 
efter kassaregnskapssystemet straks posteres og debiteres streikebi
dragskonto. Hvis imidlertid belØpet ikke blir brukt i sin helhet, blir 
det overskytende belØp returnert til forbundet. Det returnerte belØp 
må da innfØres som ny inntekt i regnskapet. At utsendte belØp til un
derstØttelse ikke blir postert i kassaboken fØrenn efter kon:(liktens av
slutning, må ikke tillates, og heller ikke at det fØres flere kassabøker. 

Hovedbok og status. Hvilket system for hovedbok det skal benyt
tes, er det ikke nØdvendig å gi nogen nærmere anvisning på, da det har 
mindre betydning for kontrollens skyld. Når det er bragt på det rene 
hvordan status skal opstilles, vel dermed hovedboken til en viss grad 
være gitt. Under enhver omstendighet må det fØres en hovedbok som 
er i full overensstemmelse med status. 

Hensikten med en status-opstilling er å få en spesifikasjon av de 
verdier man forvalter og en opgave over hvordan disse verdier er an
bragt. Man vil således på aktivasiden opfØre : Kassabeholdning, inn
skudd i banker, utestående fordringer eller tilgodehavender, verdipapi
rer, som obligasjoner, gjeldsbrev og aktier, inventar og andre formues
gjenstander. En riktig opsatt status vil ha en fullstendig spesifikasjon 
av disse ting, som tilsammen utgjØr samlet aktiva. På passivasiden 
skal man finne beskjed om hvem som i virkeligheten eier de verdier 
som aktivapostene representerer. I en organisasjon er det som regel 
de forskjellige kasser som eier det hele. På passivasiden opfØres hvor 
meget hver enkelt kasse eier, samt den gjeld som organisasjonen måtte 
ha. De samlede poster på passivasiden svarer da til samlet sum for 
aktiva. 

Landsorganisasjonens t'egnskap er fØrt efter et almindelig bokhol-
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-derisystem og for kontrollens skyld finnes det ikke å være grunn til å 
forandre dette. 

Avdelingenes regnskap. Det er almindelig l!-t forbundene forsyner 
sine avdelinger med det regnskapsmateriell de behØver. For å få den 
best mulige orden og system er det formålstjenlig at forbundene i 
størst mulig utstrekning støtter sine avdelinger også forsåvidt det 
regnskapsmessige angår. Det vil således være å anbefale at det i 
så stor utstrekning som mulig fra forbundets side foretas inspeksjon 
av avdelingene regn kaper og regn kap forhold. Denne inspeksjon 
som i fØrste rekke vil få karakter av revisjon, må dog der hvor det el' 
nødvendig legge den største vekt på å være veiledende og undervisende. 
For en avdelingskas erer, som arbeider tungt med sine regnskaper, vil 
€t par timers undervisning gjøre god nytte. Denne undervi ning må 
for å gi det beste utbytte ikke innskrenkes til kun teoretisk forklaring, 
men må gjennemfØres ved praktiske Øvelser. 

Revisjonen. En viktig betingelse for en god revisjon er at regnska· 
pet er fØrt på en sådan måte at revisorene får den beste oversikt over 
de bevegelser i den Økonomiske stilling som de forskjellige posteringer 
enkeltvis og tilsammenlagt bevirker. 

En virkelig revisjon bØr aldri være bare en tallrevi jon, hvis man 
med dette uttrykk mener at revisor kun har å undersØke om de tall 
som er innfØrt i bØkene stemmer med de fremlagte bilag. > 

Regnskapssystemet må derfor være så greit og oversiktlig at ikke 
alene kassereren som daglig fØrer det, har oversikten, men at også re
visorene som på en forholdsvis kort tid skal gjennemgå det, får den 
tilstrekkelige oversikt. 

Revisorene må foreta en full og inngående behandling av regnska
pet og hvad dermed står i forbindelse og således at ikke det hele inn
skrenker sig til bare en formel og hurtig gjennemgåelse av posteringer 
og bilag. Når det finnes påkrevet for belysning av et regnskapsforhold 
må revisorene gjennemgå styreprotokoll og korre pondanse. Hvis en 
kas er er innehar flere kassererhverv, må kassakontroll foretas samti
dig i alle kasser. 

Efter inngående drøftelse har komiteen kommet til det resultat at 
det bØr an ettes en fagrevisor for de faglige organisasjoner til gjennem
gåelse av regn kapene ved siden av de valgte revisorer. 

Som bekjent har Landsorganisasjonen i Sverige ansatt en såkalt 
«Yrke revisor». An ettel en blev foretatt av Land organi asjonens re
pre entant kap i 1925 og endelig godkjent av kongressen i 1926. Denne 
revisors arbeid opgave blev av kongressen fastsatt således : 

«Revisorn s niirmaste åligganden skola vare : 
att deltage i revi ion och kontroll av Landsorgani ationens och 

fOrbunden ka SOl', 
att i den utstrakning tiden sådant medgivel' och Landssekretaria· 

tet och vederhOrande forbundsstyreIse kan finna liimpligt att diirom 
giva uppdrag, forriitta in pektion och revi ion av avdelingarnes kassor, 

att utarbeta och foreliigga vederbOrande styrel e for lag till de 
lindringer av bokfOringen, rapporteringen eller kontrollsy temet, som 
eventueIlt kan anse praktisk och liimpligt.» 
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I kongressens protokoll sees Land organisasjonens formann å ha 
motivert ansettelsen således : 

«Yrkesrevisorn har naturligvis icke utsetts darfor, att de av Lands
organisationens kongress valda revisorerna ansetts inkompetenta. Hår 
går årligen tiotals miljoner kroner genom vora fackorganisationers 
kassor, det er vår skyldighet att se till, att få et system, som skanker
trygghet for att icke ett ore går forlorat. Vid sidan av de ordmarie 
revisorerna, som ju aven ha till uppgift att granska sina styrelser, år 
det mycket formånligt med extra teknisk hjalp. Det ar forovrigt så 
naturligt, att ord ej borde behOva spillas derpå.» 

Efter hvad man har grunn til å tro er det i Sverige udelt tilfreds
het med denne ordning. 

Komiteen finner, alt tatt i betraktning, at en sådan ansettelse vil 
være formålstjenlig også hos oss, og vil derfor i korthet skissere den ar
beidsopgave som finnes å ligge forhånden. 

Her må fØrst nevnes den tekniske revisjon av Landsorganisasjo
nens regnskaper. Dette medfØrer til en vi grad en deling av arbeidet 
med de valgte revisorer, således at di se mere blev en kontrollkomite� 
d. v. s. at de i fØr,ste rekke fØrer tilsyn med de Økonomiske disposisjo
ner og gransker forholdet med de tilsluttede organisasjoner ved siden 
av den almindelige kontroll. 

For forbundenes vedkommende vilde den ansatte revisor muligens 
ikke kunne foreta en fullstendig revisjon, men at det kanskje kun kunde 
bli tale om en delvis og periodisk gjennemgåelse av regnskapene -
altså nærmest en regnskapsinspeksjon. Men ved siden av den regnskaps
inspeksjon og revisjon måtte han være konsulent og rådgiver i de for
skjellige regnskaps- og kontrollsaker. Han måtte samarbeide med de 
valgte revi orer og bistå dem i dere arbeide når dette måtte finnes 
Ønskelig. Sammen med revisorer og styre måtte han drØfte og bringe 
i forslag de forbedringer i regnskaps- og kontrollsystemet som det fin
nes praktisk å gjennemfØre og han vilde således bli fol'midler av den 
samhØrighet som det også på regn kapsfØrselens område bØr være mel
lem organisasjonene. 

I økonomiske foretagender som organisasjonene kan være inter
essert i (Folkets Hus og annet) kan långiveren finne en gjennemgåelse 
av regnskapene Ønskverdig, og den faste revisor vilde i så fall kunne 
være den me t kompetente til å utfØre dette. Det samme vilde være til
felle med samorganisasjonenes og eventuelt enkelte avdelingers regn
skaper. 

Når komiteen fremsetter dette forslag om ansettelse av fagrevisor 
er det fordi man derved Ønsker at organisasjonene må få den mest full
stendige og betryggende revisjon, for intet er så Ømtålelig som regn
skapet og det som står i forbindelse med dette. 

Komiteen vil som konklu jon tillate sig å foreslå : 
Land organisasjonen henstiller til forbundene om å opta sine regn

skapssystemer til behandling og eventuelt gjennemføre de forandrin
ger som av komiteen er påpekt. 

Land organisasjonen ansetter en fagrevisor om får til opgave 11. 
revi dere og pesielt fØre tilsyn med de faglige organi asjoners regn-
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kapsvesen forsåvidt det regnskap tekni ke angår og for øvrig bistil 
de valgte revi orer samt være konsulent i bokførsel - og regnskapstek
n iske spørsmål. 

ekretariatet har opnevnt en komite til å fremkomme med for lag 
angående revi. jons- og regn kap ordningen innen fagorgani. a jonen_ 

Komiteen som be te l' av 0_ l orpind� Jørgen Knud en og Ander 
Øie har utarbeidet en lengere inn till ing, om vil bli fremlagt pil kon
gre en. Komiteen konkluderer med følgende forslag : 

«Landsol'gani asjonen henstiller t il forbundene om å opta ine 
regnskap ystemer til behandling og eventuelt gjennemføre de foran
dringer om av komiteen el' påpekt. 

Landsorganisa jonen an etter en fagrevi or om får til opgave å 
revidere og spesielt føre til yn med de faglige organisasjoners regn
skapsvesen forsåvidt det regnskapstekni ke angår og for Øvrig bistå de 
valgte revisorer samt være kon ulent i bakfØrsels og regn kapstekniske 
spØr mål.» 

l Tnder forutsetning av forbundene til lutning, slutter sekretariatet 
sig til komiteens for lag og inn tiller oyerensstemmende hel'med. 

In truks for fagrevi jonen utarbeide av ekretariatet i saml'åd 
med forbundene. 

ekretariatet foreslår videre : 
«Kongre sen ,-elger en protokoll- og desisjon komite på 3 medlem

mer. Komiteen får i opdrag å påse at de organi atori ke og Økono
miske di posisjoner som treffes, er overens temmende med Lands
organ i a jonen lover og beslutninger.» 

Di verse forslag ang. tillitsmennenes lØnn m. L må bli å oversende 
valgkomiteen. 

Halvard Olsen fore lo i tedenfor annet og tredje av nitt i innstil
lingen fØlgende : 

« ekretariatet an etter en revisjon - og ka. ein pektØr om har å 
fØre til yn og kontroll med fagorgani asjonens regn "kaper og om når 

om helst kan og skal foreta ka evi ita jon a,' alle fagforeningers, sam
organisasjoner , fagforbund og Land organ isa jonens ka 'er. 

Nærmere in truks og an 'ettelsesdlkår fa t 'ettes av ekI-etariatet.» 
O. porpind: Da Knud n, Øie og jeg i 192 fikk i opdrag å gjen

nemgå denne ak, å gjaldt spØr 'målet fØl' t og fl' mst om der forelå 
et slikt regn kaps y tem at det val' lett over iktlig og for tåelig. Det 
vi te 'ig at systemene mange teder ,-ar foreldet. Vl må derfor fØrst 
og frem t e å finne et greit regnskap y tem, om må være lik at når 
regn kapskon ulenten kommer 'å ,kan det ette trek og gjennemgåes. 
Vilrt for lag tår på ide 22 i tillegg dag ordenen. Det fremkom på et 
tidspunkt, da det ikke var nogen panikkstemning innen rekkene på 
grunn av ka abedrØvere. Yi mener at der bak de valgte revi orer må 

tå en fagrevi 01'. 
d m brosius Olsen optok fØlgende forslag fra Rjukan Ål'beiderjo,'

ell illg av N. K. r. F. : 
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«Revisjonen i Lands.organisasjonen og forbundene utføres av en av 
repre entantskapet ansatt akkyndig revi Ol'. Som revi orens nærme-ste 
overordnede velge a \' kongre n et red jon uh'alg på 3 medlemmer 
med varamenn. Formannen i utvalget velges a\' kongres en ved ær
skilt valg. 

R visoren kan gjennemgå regnskaper, ka sa og verdipapirer kri· 
tisk og tallme sig efter en av revi jonsutmlget utarbeidet instruks. 
Denne instruks skal forelgges fØrstkommentle representantskaps.mØte 
til godkjennelse. 

Revisjon av samtlige regn kaper skal fOl'etas kontinuerlig, dog 
minst hver måned. Kontroll av kassabeholdninger og verdipapirer skal 
foretas til ubestemte tider, dog min t 6 ganger i året. 

Enhver verdikontroll og revi jonsantegnelse inn føres i en autori· 
sert revisjonsprotokoll for hvert forbund, som kal forelegges revisjons
utvalget, samt ekretariatet og det forbund styre som antegnelsen ved· 
kommer. 

esisjon av Landsorganisa jonen regn kaper foretas av kongres
sen. Forbundenes regnskaper desideres av landsmØtene. For forbunde· 
nes vedkommende avgis en forelØbig disisjon for hvert år av hoved· 
styrene og i Landsorganisasjonen av representantskapet. Samtlige regn
skaper skal være undertegnet av den an atle revi or og revisjonsut· 
valgets formann. Revisor og revisjonsutvalgets formann plikter å være 
til stede på de møter hvor de isjonen foregår. 

Revisjonsutvalgets opgave er å overvåke at revi oren arbeider i 
overen stemmeIse med instruk og forut e tninger, og plikter selv å 
fØlge re\-isjonens gang. Revi jon utvalget an etter og å den nødvendige 
a si tanse for revisjonen. Revisoren om er an att av kongressen, kan 
kun avskjedgies av denne. Dog kan han u penderes av ekretariatet 
efter innstilling av revisjonsutvalget. 

Suspensj onen med utfØrlig begrunnelse forelegges fØrste represen
t a�tskapsmØte og kongre s hvortil revisor innkalles. 

I sådanne og andre tilfelle hvor revisor fratrer, ansettes ny revi
sor foreløbig av revi jonsutvalget. Denne ansettel e forelegges fØr te 
representantskap møte til godkjennel e.» 

Strek blev satt og 3 minutters taletid. 

Arnbrosi1ls Olsen: Med hen yn til Rj ukan-forslaget så er ikke det 
noget nytt. Det har vært oppe gjentagende ganger tidligere. Nål' 
det nu kommer igjen er det på grunn av forhold v i  har hatt i enkelte 
forbund, som har svekket arbeiderklassen tilling. Det er ikke hyg
gelig å være kasserer. Og når det er så, så skyldes det de forhold vi  
har hatt i den enere tid. V i  må derfor kape en fast og skarp kon
troll. Det er stor forskjell på fagorganisa jonen nu og for år tilbake. 
Det var ikke ofte å mange penger å forvalte den gang. )1en nu er 
det op til 1 0-1 5  millioner kroner. Og medlemmene har krav på at 
det blir en virkelig fagkyndig kontroll av hele vårt regn kapsvesen. 
Ut fra dette ,-il jeg anbefale at man vedtar Rjukan-for laget. 

E. E. Rtldlul1[J: De i te foreteel er innen enkelte forbund har 
vist at det har vært øvet for dårlig kontN>ll og det virker tilbake på 
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viiI' organisa. jon. Derfor må noget gjøre . Den fremlagte inn ti]. 
ling til freds tiller mig ikke helt. Da mener jeg Rjukan·for laget er 
bedre. 

Nic. Næss : � orsk kjemi k Industriarbeiderforbunds landsmØte 
behandlet regn kapsordningen både i forbund og Landsorgani asj o
nen. Det blev her vedtatt at  samtlige våre repre. entanter skulde være 
bundet til å stemme for et forslag, som gikk ut på det Rj ukan Arbei
derforen ing foreslår. Den ordning blir mere betryggende enn efter 
sekretariatets innstilling. Og vi debatterte ikke denne ak så kort 
som det her er anledning til. Vi tok denne sak meget inngående. 

Jøl'gen Kn udsen : Det er nØdvend ig at den amme revi jon drives 
ikke bare i fagforbundene, men også i avdelingene, amorganisasjo 
nene og Folkets Hus utover det hele land. Det komiteen foreslår er 
ad killig enklere og billigere enn det som nu bringes i for lag. Ved 
å få et amarbeide på regn kapsvesenets område vil også kontrollen 
kunde bli bedre. Kontroll og ansvar må det til, og det opnår man ved 
komiteen innstilling. 

Votering : Ved alternativ votering mellem ekretariatets og det 
av Ambrosius Olsen optatte forslag ( Rjukan-for l ag<, t )  blev Ambro
siu Ol en forslag vedtatt med 11 mot 1 1 4  stemmer om blev avgi tt 
for sekretariatets inn tiUing. 

Protokoll- og desis jOll skornite: 

FØlgende forslag fra sekretariatet blev enstemmig \'edta tt : 
«Kongres en velger en protokoll- og desi jon komite på 3 med

lemmer. Komiteen får i opdrag å påse at de organi aLori ke og Økono' 
miske disposisjoner som treffes, er overensstemmende med LandR
organisasjonens lover og beslutninger.» 

Tvistenevnclen velges. 

Valgkomiteen fremla fØlgende forslag på kandridater til tviste
nevnden : Elias Volan, f'Ormann, Gunnar Sethil, Olaf J'ohan en, nan s 
negg, Edv. Stenklev, Joh . M. P. Ødegaard, Richard nan en. Og til  
varamenn : O. L. Strøm, I van Bjerkmann og llartdk Vinge. 

Val gkomiteens inn tilling blev enstemmig vedtatt. 

Organisasjonsutvalget. 

Valgkomiteen innstillet til organisasjonsutvalget fØlgende : nal
vard Ol en, formann, l<ilia Volan, Torbj. Henrik en, A. h. Gunder

en, Jo ef Lar son og Erling Kiil. Og som utenbys medlemme r :  Kri
tian nansen, Rjukan, Nil orheim, Stavanger, Ole A. Ki te, Kongs· 

vinger. 
igurd For-bord fore lo n. L. BØr um istedenfor Lar on. 

K. Rosenl{Jv fore lo O. M. Haugen i tedenfor Lar on. 
Nils 4- 11 116 fore lo Martin trømmen i tedenfor orheim. 
Jf em'Y J (tcobsen foreslo .J ohan Karlsen, Klevfos . 
Kristian Hansen fore IQ Konrad Karl en i tedenfor ig elv. 
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Votering :  Yed voteringen ble\' yalgkomiteen' for lag på ill n en by 
medlemmer vedtatt. 

Ved roteringen o\'er de utenbys medlemmer ,'a lgte . Ole A. Kiste 
enstemmig, }Iartin Strømmen valgte istedenfor �Yils Xorheim. Yed 
voteringen mellem Krist ian IIansen og Konrad Karl en valgtes Kri· 
stian IIansen . 

RegllskaZJs, og kon tingentsystemet. 

Øistein J)Ia1'th insen optok følgende for lag fra So1'. li, Bokbinder· 
<Jg Kat·ton nas jeforbund : 

Under henvisning til tidligere innsendte forslag angående ens· 
artet regnskap og kontingentmerkesystem for samtlige forbund til· 
sluttet Landsorganisasj onen, vil vi foreslå for kongressen 

1. at der velge en komite om får i opdrag å utarbeide forslag til 
ensartet kontingentmerke og regnskapssystem for samtlige forbund. 

2. Kontingenten til Landsorganisasjonen fra de enkelte forbund 
blir å innbetale i henhold til solgte merker i det enkelte forbund. 
Komiteen får derfor også i opdrag å fremme forslag om størrelsen 
av kontingentbelØpet til Landsorganisasjonen pr. solgt merke. 

3. Komiteen skal også gi sin mening til kjenne angående Lands· 
organisasjonen som merkeutsteder for samtlige forbund. 

Komiteens forslag oversendes til samtlige forbund til uttalelse, 
hvorefter saken forelegges Landsorganisasjonens representanskap som 
fatter den endelige beslutning i saken. 

Det skulde være innlysende for alle hvilke store fordele som kan 
skapes for alle forbund ved å få et ensartet, moderne regnskapssystem 
og administrasjonsmateriell gjennemfØrt. Vi henviser for Øvrig til 
artiklen inntatt i Landsorganisasjonens Meddelelsesblad nr. 8 for 1930, 
med titel Kontingentmerkesystemet. 

Fra sckretal'iatet : 

Sekretariatet har hat en komite i arbeide med dette spØrsmål som 
konkluderer med at for laget kan ikke anbefale . 

Sekretariatet lutter ig hertil. 

Øistein Jf arthinsen: Skal vi kape god� regn kap forhold må det 
fØrst og frem t skje ved anskaffelsen av et en artet regn kapssystem. 
Nu har vi likeså mange ystemer om vi har forbund. Det vil også 
være en fordel å ha ensartet medlemsbok. I Sverige slutter flere og 
flere forbund sig op om felles medlemsbok. Ved så å få nummererte 
kontingentmerker får man også en lettere oversikt over merker, be· 
holdning etc. :lian vil hermed kunne få en gan ke ikker kontroll. 
Også når det tapes kontingentmerker, som det enkelte ganger har 

kjedd. Er merkene nummerert kan man opdage om det er under lag 
eller om det virkelig er så at de er tapt. Kontrollen må begynne i 
avdelingene. Skulde dette forslag bli forka tet eller bare over endt 

ekretariatet, vil jeg foreslå følgende : «Representant kapets be lut· 
ning i j anuar 1929 oprettholde , idet kongre en pålegger ekretariatet 
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narest få avholdt det omtalte møte av forbund ka ererne i de 
tørre fagforeninger i O lo.» 

Ordstyreren fore lo dette for lag over endt det kommende ekre
tariat. 

J ens Teigen : Det har ikke ,-ært manglende intere e fra Land -
organ isa jonen ide i denne sak. �Ien det går ikke an å un iformere 
sig her. 

Ved yoteringen blev sekretariatet inn tilling om forslaget fra 
Nor k Bokbinder- og Kartonnasjeforbund vedtatt. Dirigenten for
slag om Q\'ersendel e av �fa rthinsen forslag til ekretariatet blev ved
tatt mot 4 stemmer. 

Nie. "Næss fore lo at den fagrevisor som er be luttet valgt og for
mannen i revi jonsutvalget blir overladt til rep re entantskapets av
gjØrelse. 

For laget blev en temmig vedtatt. 

Protokoll- og desisjonskomite ,,;elges. 

Valgkomiteen foreslo om medlemmer av lJrotokoll- og (lesisjons
komiteen valgt : Jørgen Borgen, Oslo, formann, Sverre StØstall, Trond
heim, og Adolf Amundsen, Lille trøm. 

De innstilte blev enstemmig valgt. 

Forsikringskassene. 

Man gikk derefter oyer til behandling av for ikring ka sene, som 
kom inn under dagsordenens punkt 13. 

Det forelå herom følgende : 
I overensstemmelse med kongressens beslutning av 1927 har sekre

tariatet nedsatt en komite som fikk i opdrag å undersØke spØrsmålet 
om ensartede forsikringsbestemmelser, og at forsikringskassene even
tuelt skulde kunne underlegges Landsorganisasjonen. 

Komiteen har bestått av O. Hindahl, O. Sporpind og Il. L. BØrsum. 
Komiteen fremla for sekretariatet fØlgende innstilling : 

«Komiteen har i en del møter gjennemgått og drØftet de forskjel
lige forbunds bestemmelser angående forsikringskassene, for om mulig 
å finne frem til et forslag med ensartede bestemmelser for alle forbund 
innen Landsorganisasjonen. 

Imidlertid er de enkelte forbunds kontingent til forsikring kassen 
og forsikringskassens ydelser til medlemmene hØist forskjellige. I en
kelte forbund er det overhodet ingen forsikringskasse oprettet. I de 
forbund, hvor forsikringsbidrag utbetales, varierer dette, som det vil 
fremgå av nedenstående opgave, fra kr. 2500.00 ned til kr. 250.00 som 
høieste bidrag : 
Norsk litografisk Forbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Centralforening for Boktrykkere . . . . . . . . .  . 
Norsk Murerforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Bokbinderforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Elektriker- og Kraftstasjonsforbund . . . . . . .  . 
Norsk Tekstilarbeideriorbund . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 

inntil kr. 2500.00 
« 2000.00 
« 2000.00 
« 2000.00 
« 1500.00 
« 1000.00 

L - 25  
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Norsk Baker- og Konditorforbund . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Nærings- og Nydelsesmiddelarbeiderforbund 
Tobakkarbeiderforbundet i Norge . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Papirarbeiderforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Kommuneforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Transportarbeiderforbund . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Formerfol"bund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Stenindustriarbeiderforbund . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Jern- og Metallarbeiderforbund . . . . . . . . . . .  . 
Norsk kjemisk Industriarbeiderforbund . . . . . . . . .  . 
Norsk Arbeidsmannsforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk KjØttindustriarbeiderforbund . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk MØbelindustriarbeiderforbund . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Bygningsarbeiderforbund . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Gullsmedarbeiderforbund . . . . . . . . . . . . . . . .  . 

Norsk Lokomotivmannsforbund . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Postfor'bund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Matros- og Fyrbøterunion . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk HØvleriarbeiderforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 
Norsk Skredderforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Jernbaneforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Skotøiarbeiderforbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Skinn-, Lær- og Gummiindustriarbeider-

forbund . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Skog- og Landarbeiderforbund . . . . . . . . . . .  . 
Norsk Barber- og Frisørsvenners Forbund samt 
Norges Handels- og Kontorfunksjonærers Forbund 

har ingen forsikringskasse. 

inntil kr. 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
c 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 1000.00 
« 800.00 
« 700.00 
« 660.00 
« 600.00 
« 600.00 
« 500.00 
« 500.00 

« 500.00 
« 250.00 

Til disse forskjellige forsikringsbidrags utbetaling kommer også 
vidt forskjellige bidrag ved ektefelles dØd, og enn videre har en del 
forbund også bestemelse om bidrag ved et barns dØdsfall. 

At disse hØiest forskjellige rettigheter i forbundene medfØrer store 
ulemper ved overgangen fra det ene forbund til det annet er klart, idet 
ganske naturlig medlemmene i et forbund med høit forsikringsbidrag 
nØdig vil avstå fra sine oparbeidede rettigheter. 

Ved å overfØre samtlig� forsikringskasser til Arbeidernes faglige 
Landsorganisasjon til en felles forsikringskasse med like ydelser til 
alle medlemmer, kunde disse vanskeligheter ryddes av veien. Men på 
den annen side vil de dette efter komiteens opfatning medføre, at en 
rekke av Landsorganisasjonens medlemmer vilde få sine rettigheter 
forringet, idet det ansees utelukket at en felleskasse kunde gå til ydel
ser som tilsvarer det hØieste belØp som nu utbetales innen forbundene. 
Kontingenten til en kasse med f. eks. kr. 2500.00 i forsikringsbidrag vil 
medfØre, at en rekke forbund måtte gå til en ganske betydelig kontin
gentforhØielse. 

Komiteen finner derfor ikke på det nuværende tidspunkt å kunne 
anbefale en sådan ordning, selv om denne prinsipielt kunde være den 
riktige. 
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For imidlertid å komme til mere ensartede bestemmelser innen 
de forskjellige forbund, vil komiteen anbefale at kongressen vedtar en 
henstilling til forbundene om å vedta likelydende bestemmelser for ut· 
betaling av forsikrings- og begravelsesbidrag efter nedenstående regler : 

For medlemmer med 1 års medlemsskap, 

52 betalte ordinære merker . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
For 2 års medlemsskap 104 merker . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 

c 3 c -4:- 156 . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
c 4 c -c- 208 . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
c 5 4: -c- 260 . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
c 6 c -c- 312 . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
c 7 c -4:- 364 . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 

For 8 års medlemsskap 4:16 merker . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
« 9 c -c- 468 . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 
c 10 c -c- 520 . . . . . . . . . . . . . . . . .  . 

kr. 100.00 
« 200.00 
4: 300.00 
4: 400.00 
« 500.00 
« 600.00 
c 700.00 

kr. 800.00 
c 900.00 
c 1000.00 

Ved medlems ektefelles dØd begrense begra vel esbidraget til 
maksimum kr. 200.00. 

For de 5 forbunds vedkommende, som har hØiere maksimumsbidrag 
enn ovenfor foreslått, henstiller kongressen at de i fall de ikke finner 
fl. kunne gå med på nogen nedsettelse av ydelsen, til nye medlemmer, 
ikke ytterligere forØker disse og dermed vanskeliggjØr opnåelsen av 
mest mulig ensartede bestemmelser. 

O. Sporpind. O. Hindahl. H. L. Børsum.» 

Sekretat-iatet inn stillet : 
Saken er behan Het av sekretariatet som tiltrer komiteens innstil· 

ling 'Og anbefaler kongres en fl. vedta samme. 

H. L. Børsum : Det foreU't to for lag i saken, nemlig fra Kommune· 
forbundet 'Og Nor k Næring - og Nydelse middelarbeiderforbund. Det 
fØrste om at Landsorgani a jonen overtar denne virk omhet og fra det 
annet forbund om at forbundene Ørger for at det blir mest mulig ens
artethet. For å komme frem til  et re ultat er komiteen blitt enig om 
at kongre en vedtar en henstilling til forbundene om å vedta likely
dende be temmeIser for utbetaling av forsikring - og begravel e bidrag 
efter d e  regler I om inneholde i tillegg dagsordenen. Slik om forhol
dene nu ligger forskjellig an for de forskjellige forbund har komiteen 
ikke funnet å kunne fore lå noget annet. Jeg vil derfor anbefale at 
denne henstilling til forbundene nu bl i r  vedtatt. 

Vo tering : Sekretariatet innstilling blev enstemmig vedtatt. 

Arbeidervern. 

Næ te punkt var arbeider·vern . Herom forelå fØlgende : 
cDen av central styret og sekretariatet nedsatte arbeidervernkomite 

har inngående drØftet formene for realisering av den beslutning som 
blev fattet på partiets land mØte om dannelsen av arbeidervern. 

Komiteen er av den opfatning at arbeiderorganisasjonene må være 
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ytterst varsomme med sitt arbeide på dette område, således at det ikke 
med nogen som helst rett skal kunne hevdes at det er arbeiderne om 
fremprovoserer uroligheter i landet. På den annen side vil det kunne 
være skjebnesvangert for arbeiderklassen og dens organisasjonsfrihet 
hvis der blir utvist en forsiktighet som kan tydes ,som engstelse og und
fallenhet og som gir våre hjemlige lappomenn tro på at det kan lykkes 
for dem efter mønster fra Italia, Finnland og andre land å begynne il. 
ødelegge arbeideravisene, brende arbeidernes forsamling lokaler, hindre 
arbeiderne i il. komme sammen til møter o. s. v. 

I den tid som kommer vil arbeiderklassen efter all sannsynlighet 
bli alene om å forsvare organisasjonsfriheten, trykke- og talefriheten 
og demokratiet i Norge. Det er derfor nØdvendig, som partilandsmØtet 
har besluttet, at arbeiderklassen også forbereder sig på å avverge 
ethvert ulovlig voldelig angrep som truer deres virksomhet og uav
hengighet. 

Arbeidervernkomiteen vil derfor foreslå for partiet og Landsorgani
sasjonen : 

1. At der på de steder hvor forholdene gjør det mulig og nØdvendig 
organiseres ordensvern som skal ha til opgave å fungere under 
arbeiderorganisasjonenes møter, stevner, demonstrasjoner og andrE} 
lignende foran stal tninger. 

2. Gjennem komiteer valgte av de lokale faglige og politiske organi
sasjoner foretas en registrering av de arbeidere som er villige til 
å delta i et arbeidervern. A rbeidervernet skal være en nØdverge
organisasjon som skal tre i funksjon i det Øieblikk det er nØdvendig 
for å beskytte arbeiderklassen og dens interesser ved 
a )  å forsvare de norske arbeidere og arbeiderorganisasjoner mot 

ethvert ulovlig voldelig angrep som truer deres virksomhet og 
uavhengighet, 

b )  å beskytte arbeiderorganisasjonenes eiendommer ( Folkets Hus, 
avistrykkerier, kooperative forretninger o. L ) ,  

c )  å forhindre fascistisk anslag og statskup. 

Centralstyret og sekretariatet treffer beslutning om når de regi
strerte medlemmer skal innkalles og organiseres som arbeidervern.» 

Denne komiteinnstilling blev behandlet i den mellem Det norske 
.A.rbeiderparti og Arbeidernes faglige Landsorganisasjon bestående 
samarbeidskomite, som tiltrådte arbeidervernkomiteens innstilling. 

Sekretariatet innstillet : 
ekretariatet om enere har behandlet saken har likeledes tiltrådt 

innsillingen og anbefaler kongre sen å vedta be lutning i o\'eren tem
mel e hermed_ 

OrdstY1'eren ( Torp ) : Det var min mening å innlede for denne sak. 
:Men på grunn av den langt frem kredne tid blir det ikke adgang dertiL 
Jeg vil derfor inn krenke mig til å anbefale at inn tillingen blir vedtatt. 

Halt;or øru m :  Jeg har mange innvendinger mot for laget. Det er 
et arbeidervern for dC'mokratiet, intet annet. Det peker ikke på noget 
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po itivt om at dette skal være en kampgarde. Jeg vil derfor stemme 
imot innstillingen. 

Strek blev satt og 2 minutters taletid. 
Richard Hansen : Jeg kan være enig i forslaget, men jeg vil be dere 

kalle det Arbeidernes ordensvern. Det er en riktigere betegneI e. 
Orll.�tyreren : Det kal bli optatt i felleskomiteen. 
Votering: Sekretariatets inn stilling blev vedtatt mot 11 stemmer. 

An dntgencler. 

Fra Norsk jJfat1'os- og Fyrbøtentl1ion forelå and ragende om efter
givel e av et lån stort kr. 25 000.00 

And ragendet blev en temmig innvilget. 
Fra Norges Barber'- og F1'isørsvenners Forbund forelå andragende 

om eftergivelse av ekstrakontingent ca. kr. 600.00. 
Andragendet blev innvilget. 
Fra N01'sk Sanger'fOl'b1lnd forelå fØlgende henvendel e til kon

gre sens representanter : 

orsk Sangerforbund tillater sig herved å rette en anmodning til 
representantene ved Landsorganisasjonens kongress i Oslo 1931 om å 
være oss behjelpelig med å få dette oprop gjort bekjent rundt om i deres 
distrikter. På det sist avholdte landsmøte i Sangerforbundet blev det 
vedtatt at det skulde igangsettes en agitasjon for tilslutning til forbun
det, idet vi vet at det for tiden ek isterer en rekke sangkor om ent(>n 

tår alene, eller er tilsluttet de borgerlige samorgani asjoner, uvitenae 
om at de ol'ganiserte arbeidere allerede har sitt eget gamle gode anger
bund som alle arbeidersangere bØr tilhØre. 

Efter hvert som Det norske Arbeiderparti og fagorgani asjonen blir 
sterkere og sterkere, må man spesialisere sig om opgavene innenfor ho· 
vedorganisasjonene, om det er av social eller kulturell art. 

Sangerbevegelsen er en kulturbevegelse av rang, som enhver klasse
bevisst arbeider skulde slutte op om, og man burde være med og arbeide 
denne fremover til gagn og glede både for sig elv og de øvrige k ame
rater. 

Vi hen tiller derfor til fag- og partiorganisasjonenes medlemmer 
om å tilslutte sig sangforeningene på sine hjel' teder, og virke for a t  
d i  e foreninger igjen til lutter sig Norsk Sangerforbund ( Arbeidernes 
Sangerforbund ) ,  idet arbeiderkla en under alle forhold bØr slutte o p  
o m  sine egne organisasj oner. 

I 1911 begynte forbundet å utgi sitt eget sanger organ «Tonens 
)fakt» 'om av medlemmene omfatte med den tør te intere e. Bladet 
er vel nærmest et meddelel e blad mellem korene, men bringer også en 
rekke lærerike artikler om sangerlivet ute og hjemme. Likesom musikk
utvalget medlemmer, og da formannen, hr. Bjarne Gjerstrøm, i sær de
le het, skriver om korlitteraturen til veiledning for korene når de skal 
velge sitt repertoar. 

For å få be t mulig utvalg av kamp- og arbeidersanger har forbun
det avholdt konkurran e som har fått tor tilslutning, så forbundet idag 
har en rekke korlitteratur som er dets eiendom og om kun kan dispo
nere av kor tilknyttet .i:Jor k angerforbund. 
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Forbundet har avholdt 7 landssangerstevner. De 2 siste bØr nevnes, 
nemlig i Oslo 1928, hvor det deltok 36 kor med tilsammen 1 500 sangere. 
Og stevnet i Trondheim ommeren 1930, hvor det deltok ca. 00 sangere 
fra alle kanter a" landet. Di e to ualmindelige vellykkede tevneI' kan 
stå som en måler for, hvor hØit Norsk Sangerforbund står i kulturell 
henseende. Den anerkjennelse både fra offisielt og privat hold som blev 
sangerne til del oppe i Trondheim gleder og styrker sangerne i deres vi· 
dere arbeide mot hØiere mål. 

Som det fremgår av denne beretning er Norsk Sangerforbund byg· 
get på Det norske Arbeiderparti og fagorganisasjonen. Tilslutningen 
har vært jevn og sikker så forbundet idag teller ca. 50 kor med ca. 1 650 
sangere. Av disse er 10 damekor. 

Sangerkamerat og partifelle ! Kom og vær med oss i dette arbeide 
hver på sitt sted. Ingen annen t i ng kan lyse op i den grå hverdag som 
nettop sangen. Bring den inn over alt hvor du kan, og glem ikke å ar· 
beide for tilslutning til vårt sangerforbund. 

Med sangerhilsen 
for Norsk Sangerforbunds forretningsutvalg 

Thor Wold, 
p. t. formann. 

Sandakerveien 29, Oslo. 

Inger Kristiansen. 

Enstemmig bevilget kongl'essen 1000 kroner til Norsk Sangerfor
bund. 

Et andragende fra Arbeidernes Avholdsfot-bund om bidrag be
sluttedes oversendt ekretariatet. 

Den t·evol1lsjonære fagopposisjon og konflikten i «Arbeidet». 

Redaksjonskomiteen foreslo : 
Kongressen henleder opmerk omheten på at fagkongressen i 1925 

vedtok fØlgende beslutning : 
«Ingen særorgan i asjon, celler, grupper eller aksjon utvalg må 

d annes, -som har til hensikt å ette ut av funksjon de regulært oprettede 
og valgte in<atanser innen fagorganisasjonen eller fremme formål som 
ligger ved siden a v fagorganisasj onen.» 

RepresentantskapsmØtet i november 1929 vedtok følgende : 
d. Representantskapet understreker kongressens beslutninger i 1925, 

og innskjerper at det er alle tillitsmenns og medlemmers plikt å 
holde sig organi asjonsme ige beslutninger efterrettelig og be
kjempe beslutninger og taktikk -som vil være organisasjonsoplØ-

ende. 
2. Representant kapet fordØmmer på det skarpe te Norges Kommun

i ti ke Parti organi a jon fiendtlige og organi a jon oplØsende 
virk omhet innen fagorgani a jonen og partiet og dets medlem
mer y temati ke brudd på kongre en be lutninger, og henleder 
forbundene pe ielle opmerk omhet herpfi. 
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3.  Di triktsorganisa joner om ikke fØlger fagkongre en og andre 
organi asjon me ige beslutninger, kan ikke anerkjenne .» 

På grunn av en rekke foreteelser i den enere tid vil kongres en 
ytterligere under treke d isse be lutninger om direktiv for samtlige 
organisa joner og medlemmer tilhØrende Arbeiderne faglige Lands
organi a jon. 

Kongressen godkjenner de beslutninger som er fattet og de di posi
sjoner SDm er foretatt fra Land organisasjonens og forbundene ide i 
anledning den faglige konflikt i dagbladet «Arbeidet», Bergen. 

Om situasjonen skulde gjØre det nØdvendig, kan sekretariatet og 
forbundene forelegge de underavdelinger og enkelte medlemmer som 
støtter den organisasjon fiendtlige og .organisa jon DplØ ende optredell 
i Bergen, en lojalitetserklæring til vedtagel e om forut etning fDr fort
satt medlemsskap innen fagorganisa jDnen. 

Kongressen retter en inntrengende henstilling til de uttrådte med
lemmer i Bergen, om på ny å ordne sitt forhold og sitt medlem kap til 
organisasjDnen. Særlig under henvisning til den ahTorlige faglige situa
sjon som arbeiderklassen står foran, er det en bydende nØdvendighet at 
rekkene sluttes fast og ubrytelig, således at arbeiderklassen ikke bare 
kan slå kapitalmaktens angrep tilbake, men også gjøre nye frem tøt og 
nye landevinninger. 

H alv01' Søntm optok fØlgende forslag fra Bygningsarbeidernes Fo�'
ening i Hamar og Omegn. 

Herved .oversendes fØlgende forslag til Arbeidernes faglige Lands· 
.organisasj.ons kongress 1931, som er vedtatt i vår forening. 

Ad Landsorganisasj.onens forbindelse med D. N. A. 
1. Landsorganisasjonens organisatoriske og politiske samarbeide med 

Det norske Arbeiderparti avbrytes. 
2. K.ongressen nedsetter en komite bestående av representanter for 

alle retninger innen Landsorganisasjonen til å granske Landsorga· 
nisasjonens Økonomiske disposisjoner, særlig støtten til Det nor· 
ske Arbeiderparti. Komiteen gis adgang til alle regnskaper .og an· 
net materiale som er nØdvendig fDr dens arbeide. Komiteens inn· 
stillinger .og f.orslag tilstilles samtlige Landsorganisasj.onens med· 
lemmer. 

* 

Stillingen til eksklusjonspolitikken : 
1. Forfølgelsen mot de revolusjonære medlemmer av Landsorganisa 

sjonen -innstilles. 
2. Samtlige medlemmer av Landsorganisasjonen, som enten er eks· 

kludert eller under forfØlgelse på politisk grunnlag, git full .oP' 
reisning. 

William Borgersen fore lo at man 't raks gikk til votering uten 
debatt. 

For laget ble" 1/edtatt med tort flertall. 
Redak jon komiteen for lag ble" derefter "ed tatt mot nogen få 

stemmer. 
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Forslag fra Gundersen m .  fl. 

Redaksjonskomiteen fore lo : 
«Kongressen slutter ig til  forslaget og over ender det til sekre· 

tariatet til videre behandling.» 
Redaksjonskomiteens forslag blev vedtatt. 

Forslag fra Skiensfjordens fctglige Samorgan isasjon .  

Redaksjonskomiteen foreslo : 
«Saken er behandlet og avgjort i og med kongressens vedtak under 

dagsordenen punkt 4. 
Redaksjonskomiteens for lag blev vedtatt. 
Efter hen tilling fra L. K. A. B. Lokomoti\'mannsforen ing be. 

sluttet kongre en i anledning en mannsbetjeningen på lokomotiver å 
vedta fØlgende uttalelse, om val' foreslått av redaksjonskomiteen : 

«Arbeidernes faglige Lanclsorganisa jons 13 ordinære kongress 
slutter sig fullt og helt til den fra :Norsk Lokomotivmann sforbund, 
NOJ.lsk .Jernbaneforbund og Narvik bystyre til Arbeidsdepartementet 
inn endte protest i anledning den av Luo avåra·Kiirunavåra Aktie
bolag bebudede enmann sbetjening av de elektri ke kiftelokomotiveJ' 
ved selskapets skifteom rfide i ... arvik.» 

Hilsn ingstelegra m til Russland. 

Fra redaksjonskom iteen forelå fØlgende : 
«Det har innen redaksjonskomiteen vært delte meninger om h vor

vidt der kulde ende telegram til en enkelt utenlandsk organi asjon, 
da dette kunde mistydes. For å undgfi strid herom pfi kongressen vil 
komiteen fore lå at der endes fØlgende telegram til den russiske lands
organ i asjon : 

«Arbeidernes faglige Landsorganisa jons 13. ordi nære kongress 
sender sin hilsen og meddeler at vfir organisasjon står fast med hensyn 
til a rbeidet for nasjonal og in ternasjonal enhet i fagorgani asjonen .» 

Wnt. Lund-Olsen optok sitt tidligere fremsatte og refererte for lag 
til  telegram. 

Ved -t;oteringen blev redak jon komiteen for lag ndtatt mot 
nogen fli stemmer. 

O'-dstyrer'en fore lo at ekretariatet god kjente iste møtes protokol l.  
Dette for lag blev vedtatt. 

Avsl utning. 

Ordstyrer'en ( Torp ) : IIermecl er kongre ens dag orden ferd igbe
handlet. 

Knud V. Jensen, Danmark : Vi utlendinger kylder enn u engang il. 
takke for gje tfriheten. Den takk vi begynte med da kongre en blev 
åpnet kan nu enn mer under treke efter di e dagers amvær. Vi har 
med intere e fulgt forhandlingene og vi medtar de be te inntrykk. De
batten og de be lutninger om' er tatt har gitt o et godt inntrykk av 
den nor ke fagbevegelse. Det har vært agt at man har forhold her 
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om man van kelig kan for tiL �Ien vi  har og li mange slike i Sverige, 
Danmark og Finnland. Yi har og av en av de be lutn inger som er 
fattet under denne kongre fått inntrykk av at dere er på riktig vei.  
Her i landet og hos oss står fagorgan i  asjonen overfor tore kamper. 
I Finnland er kamp.en permanent. Det gjelder om olidari k samar· 
beide. Jeg vil uttale håpet om et ytterligere forsterket og utvidet 
samarbeide, skandinavisk 'Og internasjonalt. En hjertelig takk til alle 
på vegne av de utenland ke gje ter. ( B ifall . )  

Magnus Tilssen : Kongressdeltagere ! Andre offentlige gjØremål 
som partiet har satt mig til har medfØrt at jeg ikke har kunnet være 
til tede under kongre sen i den ut trekning jeg hadde øn ket. At kan
gre'ssen har vart i dager er ikke merkelig. Det er nemlig aTbeidernes 
storting som har vært samlet. Og jeg er forvi et om at de beslutnin
ger om er fattet vil ha in betydning for den norske arbeiderklasse. 
For mig som repre entant for D. N. A. har det des uten ,-ært en glede 
å se kongressens bevilgning. Det under treker kraftigere cnn alt annet 
at det er fagorganisa jonens mening å. utdype samarbeidet mellem 
Landsorgani sasjonen og D. N. A. �Ied takk for samværet vil jeg be 
hver enkelt representant å være med på fort att å styrke og utdype 
samaI'beidet mellem fagorgani asjonen og partiet. ( Bifall . )  

C(trl Søde�'strøm : På. Arbeidernes Idrett forbunds " egne vil j eg 
takke for den bevilgning om er gitt og den sol idaritet som ligger deri . 
Konsekvensen herav er at vi idrettsmenn mer enn hittil slutter op o m  
arbeidet for fagorgan isa jonen. Jeg vil henstille til repr entantene 
å være med og støtte op om vårt organisasjon arbeide og ørge for 
at der rundt omkring bl ir ned att samarbeid komiteer. En takk for 
samværet. ( BifalL ) 

Oscat· Torp : På d i rigentenes vegne vil jeg takke for all overbæ
renhet. Det har imidlertid vært oss -en lett a:k å arbeide med denne 
kongre s . Atter igjen takk. ( BifalL) 

Landsorganisa jonen formann Halvat'd Olsen inntok nu plassen 
og uttalte : Kamerater ! FØrst vil jeg få lov til å takke våre utenlandske 
gjester, representantene for den finske, sven ke og dan ke Landsorgani
sasjon. Jeg vil be dem om å . ta med kongressens hil en til de medlem
mer de repre enterer. Vi stnok er det å at vi i kandinavia ikke har 
organ i a jonsme ig a marbeide os i mellem, men vi har allikevel batt 

amarbeide fra den fØr te tid organi a jonen blev dannet. Og jeg 
håper dette vil fort ette og utdypes. Jeg takker og å de gje ter v i  
har hatt fra partiet, ngdom fylkingen og Idrettsforbundet, takker 
for deres tilstedeværelse og det samarbeide vi  har hatt os imellem. 
Jeg håper at dette gode samarbeide må fort ette. Ordfører In drebØ har 
meddelt at han på grunn av ykdom har vært forhindret fra å delta i 
kongre en og han ender doen in hil en. Jeg vil enn videre takke de 
funksjonærer vi har hatt ved kongres en . Vi har hatt en tor dags
orden, mange aker, men det har vært hurtig og greit avviklet. Til lutt 
vil jeg få lov å takke på Teigen Volan og egne vegne for den tillit 

om er vi t o ved å velge o til Land organ isa jonen tillitsmenn. 
Jeg har ly t til å i nu når vi h l' foran av lutningen at jeg hadde 
under alvorlig overveiel e å i nei takk til å overta det an var fulle 
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arbeide, som det er li være Landsorganisasjonens formann. Det er den 
vanskeligste situasjon vi står overfor enn nogen inne tidligere i fag
organisasjonens historie. Men jeg ser i den kampens lind og vilje som 
her har kommet til uttrykk det beste bevis for at man vil noget. Da 
er det lett å gå på en slik situasjon, når fellesskapet er til stede. Da 
skal vi nok klare å stå ,sammen eller stupe. Det er et slagord som sier 
at hvad det gjelder om el' : å ha vilje til makt. Det er en maktfaktor i 
sig selv. Men har vi ikke viljen til organi a jon, som er den som skal 
skaffe oss makten, så går det ikke. Å styrke organi sasjonen er det 
fØrste bud. Kl3Jssekampen i våre dager er ingen dans på roser_ Det er 
ingen vandring efter en asfaltert gate. Det er ulendt og kronglete og 
det kan ofte bli nØdvendig li ta en rast på veien. Vi har imidlertid en 
tung bØr å bære på. Derfor ynes det for enkelte at det går for smått. 
Det er bra å ha dem som vil en hurtigere fremmarsj. Men fØrst og 
fremst gjelder det : Pass på takten ; den er mer enn hal ve makten. 
Det er dette vi må ha for øie - alltid - selv om det går smått og 
ofte i sik-sak. Og vi må se nØdvendigheten av fellessamarbeidet mel
lem den faglige og politiske bevegelse. For dette samarbeide, for denne 

olidaritet vil jeg at vi skal reise oss og utbringe et leve for solidari
teten. 

Kongressens representanter reiser sig og taktfa st og kraftig runger 
hurraene gjennem salen. Efter et vers av dnternasjonalen» erklærer 
derpå formannen Landsorganisasjonens 13. ordinære kongress for av

luttet. Klokken var 15.45. 



Kongressens beslutni nger. 
Det norske Arbeiderparti og kontillgel�ten. 

1. Sekretariatet bemyndiges til snarest mulig li. avvikle de garantiforplik-
telser for Det norske Arbeiderparti og rbeiderbladeb i Arbeidernes Landsbank 
- stort kr. 578 000.00. 

2. Den nuværende kontingent til Folkets Hus' fond opheves og anvendes 
som tilskudd til Det norske Arbeiderpartis presse, oplysnings- og skolevirk
somhet. 

3. Kontingenten til Landsorganisasjonen fastsettes til 75 Øre pr. ml!.ned for 
heltbetalende og 35 Øre for halvtbetalende medlemmer. 

4. Lovene redigeres i overensstemmelse hermed. 

R{Uljonaliseringen. 

Kongressen sluttet sig til de .av representantskapet i 1929 vedtatte retnings
linjer for fagorganisasjonen, overensstemmende med sekretariatets innstilling. 

ArbeidslØshetstrygden. 

Den store og permanente arbeidslØshet gjør spØrsmll.let om en arbeidsledig
hetstrygd aktuell. 

Det av venstreregjeringen fremlagte utkast til lov om arbeidsledighetstrygd 
er dog ikke brukbart, dels pli. grunn av trygdens begrensede omfang, dels fordi det 
legger for store byrder ved trygdeordningen pl!. lØnnsmottagerne og særlig fordi 
det er venstres forutsetning at loven, om den vedt<as, dog ikke skal settes i kraft. 

Derved Ur loven ingen praktisk betydning i den nuværende arbeidsledighetssitua
sjon, eller for den nærmeste fremtid. 

Kongressen uttaler, at en lov om arbeidsledighetstrygd mil. fremmes pl!. det 
grunnlag, at byrdene ved trygden fordeles pl!. stat, kommune og arbeidsgivere, 
og under den bestemte forutsetning, at trygden ikke bare vedtas som lov, men at 
loven også blir satt i kraft, sl1 trygdeordningen kan få pr.;:tktisk betydning under 
den nuværende krise. 

Kongressen opfordrer sekretariatet til i samarbeide med Det norske Arbei
derparti l!. virke for at denne sak fremmes og lØses overensstemmende med kon
gressens forutsetning. -

Tariftsitua8jonel� og del� faglige taktikk. 

«De innkomne forslag tar i det ve entlige sikte pl!. den nuværende arbeids
lØshet ituasjon, og reiser kravene om forkortelse av arbeid tiden og hevelse av 
arbeiderne IØun - og levestandard. 

Kongre. �n uttaler sin til lutning til at Landsorganisa jonen og forbundene 
under de forestliende tariffrevi joner i hlr t mulig u trekning bringer i for
grunnen kravet om forkortelse av arbeidstiden til maksimum 42 timer pr. uke. 
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Videre mil overtidsarbeidet begrenses til det minst mulige, og hvor det ikkt� 
lar sig helt avskaffe Øke li. få det erstattet ved fritid p, dagtid. 

Kravet om forlengelse av ferien mll også fremmes. 
Overfor Arbeidsgiverforeningens krav om lØnnsreduksjoner og ytterligere 

forringelse av arbeidernes levestandard mll Landsorganisasjonen og forbundene l 
overensstemmelse med den samlede opfatning innenfor fagorganisasjonens med
lemsmasser reise den mest energi ke motstand. Krav mil fremmes om forbedring 
av lØnnsstandarden, silledes at arbeidernes kjØpekraft kan styrkes og derved om
setnings- og produksjonslivet holdes mest mulig oppe. 

Kongressen fastsl1'tr, at nilr det gjelder de aktuelle tariffrevisjo�er til v!l.rE'1l 
er det best mulige samarbeide mellem organisasjonens medlemmer og ledelsen 
nØdvendig, både når det gjelder A utforme de krav som skal reises og den tak
tikk som skal anvendes i de spesielle situasjoner, for li. opnå det heldigste resul
tat for arbeiderklas en. 

Kongressen p1ipeker at i de forskjellige forbunds tariffer finnes en rekke 
almindelige bestemmelser om det i de senere ill' ikke har vært mulig å fl!. frem 
til realitetsbehandling og forbedret i arbeidernes interesse. Likeså finnes det en 
rekke bestemmelser som kan sies li. være uldare og gir anledning til adskillige 
tvister og rettssaker. 

Kongressen er enig i tanken om at der Økes optatt fellesforhandlinger med 
Arbeidsgiverforeningen for om mulig A nil frem til en større ensartethet og orden 
i disse forhold, overensstemmende med medlemmenes og forbundenes interes er. 
Et eventuelt resultat av disse forhandlinger forelegge de interesserte forbund 
og Landsorganisasjonens representantskap.� 

X at'vik og enmannskjø,·ingen. 

Arbeidernes faglige Landsorganisasjons 13. ordinære kongress slutter sig 
fullt og helt til den for Nor k Lokomotivmannsforbund, Norsk Jernbaneforbund 
og Narvik bystyre til Arbeidsdepartementet innsendte protest i anledning den av 
Luosavllre-KiirunavAra Aktiebolag bebudede enmannsbetjening av de elektriske 
skiftelokomotiver ved selskapets skifteomr1'tde i Narvik. 

Bemannillgen og sjøfolkene. 

På grunn av den store arbeidslØshet blandt sjøens arbeidere vil kongressen 
understreke nØdvendigheten av en bedre bemanning og gjennemfØrelse av en for· 
korteIse av arbeidstiden. Norsk Matros- og FyrbØterullions for lag til bemanning 
fremsatt for Stortinget 1929 må snarest ophøies til lov. 

Internasjonale svørsmtll. 

1. I erkjennelsen av at internasjon.al faglig samling på klassekampens grunn 
er en bydende nØdvendighet, bemyndiges sekretariatet til fl støtte det arbeide SOID 

i kongressperioden måtte optass for 11 hitfØre en slik samling. 
2. Hvis en slik samling kommer i stand, kan spØr m1Het om vår tilslutning 

til den faglige internasjonale avgjøres ved uravstemning. 
3. Sekretariatet opfordres til fortsatt å virke for det best mulige samar· 

beide mellem de nordiske landsorganisaSjoner, med særlig ikte pA et fast sam
arbeide under større konfliktsituasjoner og til behandling av viktige spØrsm!\l, 

om f. eks. kampen for arbeidstids- og feriespØrsmll.let, og stillingen til produk
Sjonsbegrensning m. v. 
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4. Kongre en godkjenner representant kapets be lutning om at den forrige 

kongres ' forutsetninger for inngåelse a, en gjensidighetsa,tale med den russiske 

I,andsorganisasjon ikke har ,ært eller er til tede. -

Sjøfolkcne og Genf. 

Kongressen samtykket at sjØfolkene får delta Genf. -

A.1·bcidlJbyrdet. 

Kongressen anmodet ·ekretariatet om it utarbeide en redegjØrelse for Ar· 

!Jeid byråets opbygning og virksomhet, pesielt med hensyn til forholdet mellem 

den norske arbeiderlovgivning og Arbeid byraets ,edtak. RedegjØrei en oversen · 

<les til alle fagforeninger. -

I(ooperasjonell. 

Kongressen uttaler at den an er koopera. jonen som et viktig ledd i dell 

samlede arbeiderbevegelse, innenfor hvilken solidaritet og samarbeide mit settIls 

i hØisætet. 

Kongressen gir derfor sin prinsipielle tilslutning til sekretariatets opfat

ning og bestrebelser for it få knyttet et fast samarbeide mellem hovedorganisa

sjonene på det faglige, politiSke og kooperatiye område, med oprettholdelse av 

hver ho,edorganisasjon fulle u,erenitet og ua,hengighet. 

Kongressen opfordrer alle til luttede avdelinger og medlemmer it drive et 
planmessig arbeide for kooperasjonens fremgang og vekst og for etablering av et 

praktisk og saklig samarbeide med den Øvrige arbeiderbevegelse. -

Herunder tiltrådte lwIIgrc8sen forSlaget til overenskomst mellem Arbeider · 

nes faglige Landsorganisasjon og Norges kooperatiye Landsforening om grunnlag 

for ordning av de tvister mellem fagorganisasjonen og kooperative virksomhetIll" 

og om samarbeide om saker a, felles interesse for A. F. L. og N. K. L. 

A.1·beider!:ernloJ;giJ;1�ingel!. 

Kongres en tiltrer sekretariatets fremstilling av 14 oktober 11>30 til Social

departementet angitende utkjast til ny arbeideITernlov, og uttaler: 

Den rivende utyikling innen industrien med en sterkt for ert rasjonalisering, 

solli. stiller større og større kra, til arbeidernes aktpågivenhet og arbeidspresta

sjon, nØd,endiggjØr en omfattende reyi�jon a, vårt land arbeidelTernlovgiyning. 

Den revisjon av loven som fant sted i 11)1;), var på langt nær omfattendll 

som den burde ha vært, og det yar under lovens behandling forutsetningen at den 

snarest skuI de optas til en mer gjennemgripende revisjon. 

I den anledning blev det i august 11>16 opnevnt en kommisjon som skulde 

fremlegge forslag til en ny arbeidervernioy. Efter at komit(!en hadde fremlagt 

sin innstilling i 11>22 og 11>23 er det fra statsmaktenes side inlet foretatt for 1\ 
opfylle de uttalte forutsetninger ved lovens behandling. 

I den samme tid, og særlig efter krigen, er det i de fle te industriland ved

tatt lover til vern om arbeid. kraften som på vesentlige områder inneholder stren

gere bestemmelser til vern om arbeiderne enn vAr nuværende lov. 

Kongressen må derfor kreve at det blir gjort fortgang med saken, så loven 

kan bli behandlet snare t mulig. 

Revisjonen må ta sikte pil. opfylle lovens hensikt i større utstrekning enu 
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tilfelle er nu, og enhver forringelse i den nuværende lov som er antydet i depar
tementets utkast, må kongressen nedlegge en bestemt protest mot. 

Videre må det i den nye lov gis arbeiderne og deres organisasjoner større 
innflytelse ved lovens tillempning, således må enhver dispensasjon fra lovens be
stemmelser gjøres betinget av at spØrsmålet er forelagt arbeiderne på forhånd. 
Likeledes må arbeiderne få større innflytelse i tilsynets organer. 

Om arbeidstiden henvises til beslutningen under punktet om rasjonalise

ringen. -
Herunder vedtokes videre enstemmig et forslag angående unge arbeideI'e og 

lærlinger, sålydende: 
I. 

Kongressen henstiller til de forbund som har kontroll over inntagelsen av 
arbeidere, at de ikke motsetter sig inntagelsen av unge arbeidere som tidligere 
ikke har hatt anledning til å bli medlemmer av fagorganisasjonen. 

Il. 

Ved alle tariffrevisjoner må forbundene arbeide for å få vedtatt bestem
melser som kan beskytte lærlinger og unge arbeidere når det gjelder a rbeidstid, 
ferier og lØnninger. Herunder mll man være opmerksom på fØlgende krav: 

Læretidens begrensning til et for hvert fag bestemt minimum som fastset
tes under fagorganisasjonens kontroll. Dog må som regel alle læregutter avlegge 
svenneprØve efter læretidens utløp. 

Lærlinger må ikke anvendes til annet arbeide enn det fagutdannelsen krever. 
Det bØr optas arbeide for å få de individuelle lærlingekontrakter erstattet 

med kollektive lærlingekontrakter oprettet gjerfnem fagorganisasjonen. 
Den tid som medgår til lærlingenes skoleutdannelse må bli 11. medregne i 

den ordlnære arbeidstid og forbud mot medlemsskap i fagorganisasjonen må ikke 
medtas i læreguttkontraktene. 

Strengere kontroll med at arbeiderbeskyttelsesloven blir overholdt for ung

dom og barn. 
Ill. 

I forbindelse med revisjonen av arbeiderbeskyttelsesloven må sekretariatet 
samarbeide med Det norske Arbeiderparti arbeide for å få med lovbestemmel-

ser om : 
a) Ferie for unge arbeidere. 
b) Fratrekk i læretiden for praktisk og teoretisk skoleutdannelse. 
c) Aftenskoleundervisningen medregnet i arbeidstiden. 

IV. 
Det optas arbeide for å få endret håndverkslovens bestemmelser om lærlin

gers utdannelse, bl. ill. med sikte på 11. få de individuelle lærlingekontrakter ophe
vet og erstattet av kollektive lærlingeavtaler gjennem fagorganisasjonen. 

Organi-sasjonstormene. 

1. Kongressbe lutningen av 1923 angående organisasjonsformene står ved 
makt. 

Under henvisning hertil og til sekretariatets innstilling angående organisa
sjonsformene under treker kongressen nØdvendigheten av at sekretariatet og for
bundene optar et aktivt arbeide for 11. realisere beslutningen om industriorgani
sasjoner. 
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2. Efter innstilling av valgkomiteen velger kongressen en tvistenevnd pl!. 7 
medlemmer med 3 varamenn. 

Denne nevnd behandler de tvistespør mll.l som melder sig, grensetvister, tvi

ster om overfØring av medlemmer eller grupper, tvister om retten til nrbeide m. v. 

Ved behandling av de enkelte tvister fratrer de medlemmer av nevnden 

som kan sies A være inhabile, f. eks. ved Il. være medlemmer av et forbund hvis 

saker behandles. 

Nevnden innkaller de interesserte parter til forhandling om de reiste spØrs

miH og innhenter for Øvrig alle oplysninger som er nØdvendige. 

Hvis enighet ikke opnAes ved forhandling, skal nevndens innstilling fore

legges sekretariatet, som treffer avgjØrelse i saken. 

Finner sekretariatet at det ikke vil treffe avgjØrelse i en sak, kan sekreta

riatet for anledningen opnevne en voldgiftsrett pA 5 medlemmer, som fl!.r sig sa

ken forelagt til avgjØrelse. 

Kongressen uttaler at sekretariatets eller en voldgiftsretts avgjØrelse mit 

lojalt respekteres og befØlges av alle tilsluttede organisasjoner. 

I tilfelle hvor avgjØrelse av sekretariatet eller en voldgiftsrett kan bevirke 

at spØrsmiUet om et forbunds utmeldelse av Landsorganisasjonen kan bli reist, 

skal vedkommende forbund ha adgang til Il. appellere avgjØrelsen til representant

skapet. 

3. Kongressen konstaterer med tilfredshet at det er optatt arbeide for 11 
fremme sammenslutning av Norsk Bygningsarbeiderforbund og Norsk Murerfor

bund. 

For ytterligere Il. fremme sammenslutningen av forbund i henhold til kon

gressbeslutningen av 1923, pAlegger kongressen sekretariatet og tvistenevnden A 
sørge for, at det blir optatt forhandlinger mellem de interesserte forbund. 

Særlig vil kongressen peke pA. den store klassemes ige betydning av om det 

innen store og viktige industrier som f. eks. bygningsindustrien, jernindustrien 

og innenfor statstjenestemennenes omrA.de, ved praktiske forhandlinger mellem 

partene kunde lykkes Il. fØre disse nærmere sammen og legge til rette grunnlaget 

for en enhetsorganisasjon. De forhandlinger som er nØdvendige og som kan 

komme i stand, ledes av sekretariatet. 

Rapport over forhandlingene forelegges representantskapet og de forbunds

medlemmer som er direkte interessert. 

4. Som retningSlinjer for tvistenevnden vedtar kongressen: 

A. Nevnden sØker klarest mulig Il. trekke op skillelinjene mellem de enkelte

forbunds virkeområde. 

B. Nevnden og sekretariatet skal påse at intet enkelt forbund opretter over

enskomst med arbeidsgivere som omfatter arbeidere i grenseområdene og hvor 

det allerede er oprettet overenskomst for a rbeidere innen samme beskjeftigelse, 

med mindre det annet forbund pA. forhA.nd er gjort bekjent hermed. 

De interesserte forbund og sekretariatet må være enig i tariffkrav som skal 

reises. Avtaler mA ikke sluttes som kan skade andre organisasjoners lØnnsbe

vegelser. 

C. Hvor det gjelder tvist om retten til arbeide må den praksis befØlges, at 

de organiserte arbeidere som av et a rbeidskontor i henhold til dettes regler blir 

anvi t arbeide, har rett til A ta dette arbeide, uansett medlemsskap i dette eller 

hint forbund, nll.r arbeidsforholdet pil arbeidsplassen organisasjonsme ig sett er 

i orden og de fØr oprettede overenskomster i de forskjellige fag eller industrier-
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ikke forringes, og når medlemmene fØlger bestemmelsene i Landsorganisasjonens 

lover angående overflytning av medlem skapet. 

5. Kongressen beslutter at de innsendte og optatte forslag i organisasjons· 

spØrsmålet oversendes en organ isasjonskomite på 9 medlemmer, hvorav minst 3 

utenbys, som efter innstilling av valgkomiteen velges av kongressen. 

Komiteen utrede); de prj,nsipielle og praktiske sider vedrØrende organisa

sjonsproblemene som i de senere år er blitt reist. 

Komiteens utredning med sekretariatets innstilling omsendes i god tid til 

avdelingene og forelegges næste kongress. 

Norsk 'l'ranslJ01·tal'beiderfol·bunds forslag - optatt av FOI·bord. 

Kongressen gir sin tilslutning til Norsk Transportarbeiderforbunds forslag 

med den begrensning som ligger i kongressbeslutningen av 1923 og at Norges Han

dels- og Kontorfunksjonærers Forbund er blitt tilsluttet Arbeidernes faglig!' 

Landsorganisasjon. 

Skole- og studievirksomheten. 

1. Kongressen godkjenner at Felleskomiteen for arbeidernes oplysningsvirk

somhet blev oprettet. 

2. Kongressen gir sin tilslutning til at det snarest mulig oprettes en a rbeider· 

nes oplysningsorganisasjon her i landet. 

3. Denne organisasjon bØr bestå av Arbeidernes faglige Landsorganisasjon, 

fagforbund tilsluttet A. F. L., Det norske Arbeiderparti, Arbeidernes Ung

domsfylking og Den kooperative Landsforening. 

4. Felleskomiteen for arbeidernes oplysningsvirksomhet supplert med 2 repre

sentanter fra Den kooperath-e Landsforening bemyndiges til li utarbeide 

lovutkast for oplysningsorganisaSjonen. Det er forutsetningen at utgiftene 

tilveiebringes ved en fa t, mindre kontingent, eller ved bevilgninger fra de 

tilsluttede organi asjoner. 

5. Sekretariatet gis bemyndigelse til på Landsorganisasjonens vegne å vedta 

organisasjonens lover og fra hvilket tidspunkt Landsorganisasjonen bØr til

slnttes samme. 

6. Kongressen opfordrer de organisasjoner som er nevnt i punkt 3 til å med· 

virke til at en arbeidernes oplysningsorganisasjon snare t mulig blir oprettet. 

A,I'beideridretten. 

1.  Fagkongressen opfordrer alle fagorganiserte arbeidere til aktivt li støtte 

arbeideridrettsbevegelsen. Kongt'es en vil på det innstendig te opfordre alle fag

organiserte idrettsmenn som står tilsluttet Norges Landsforbund for Idrett 11 
bryte med den borgerlige idrettsbevegelse og lutte op om Arbeidernes Idretts

forbund. 

2. Kongressen gir sekretariatet i opdrag sammen med den felleskomite som 

er nedsatt av Arbeiderpartiet, Landsorganisasjonen og Arbeiderne Idrettsfor

bund, å opta et landsomfattende oplysnings- og agitasjonsarbeide for li støtte ar

beidernes idrettsbevegelse. 

3. Det bevilges Arbeidernes Idrettsforbund et årlig bidrag i kongresperio· 

den pli. kr. 15 000.00. Av denne bevilgning utbetales det til den ekretær som Ar

beidernes Idrettsforbunds landsmØte velger og som skal utføre agita jons-, oply�

llings- og organisasjon arbeide inntil kr. 100.00 pr. uke. -
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De arbeidertiendtUge lover. 

1. SekretJlriatet fortsetter i SJlma rbeide med Det norske Arbeiderpartis cen

tralstyre og stortingsgruppe arbeidet for å få ophevet straffelovens § 222 Il. For

slag herom fremsettes for Odelstinget iår. 

2. Ethvert forsØk fra arbeidsgivernes og fra de borgerlige partier på å inn

fØre nye arbeiderfiendtlige lover må i SJlmarbeide med Det norske Arbeiderparti 
bekjempes på det kraftigste. Sekremriatet i samrlld med forbundene bemyndiges 

til A foreta de nØdvendige skritt. 
3. Sekretariatet gis i opdrag å fortsette sitt oplysningsarbeide SJlmmen med 

Det norske Arbeiderparti om de arbeiderfiendtlige lover. -

Arbeidel'ven�. 

1. At der på de steder hvor forholdene gjØr det mulig og nØdvendig organise

res ordensvern som skJll ha til opgave å fungere under arbeiderorganiSJlsjo

nenes mØter, stevner, demonstrasjoner og andre lignende foranstaltninger. 
2. Gjennem komiteer valgte av de lokale faglige og politiSKe organisasjoner 

foretas en registrering av de arbeidere som er villige til å delta i et arbeider

vern. Arbeidervernet skal være en nØdvergeorganisasjon som skal tre i funk

sjon i det Øieblikk det er nØdvendig for fl beSkytte arbeiderklas en og dens 

interesser ved 

a )  å forsvare de norske arbeidere og arbeidel'organisasjoner mot ethvert 

ulovlig voldelig angrep som truer deres virksomhet og u[l"l'hengighet, 

b) å beSkytte arbeiderorganisasjonenes eiendommer ( Folkets Hus, avistryk

kerier, kooperative forretninger o. 1.) , 
c) å forhindre fascistiske anslag og statskup. 

CentralstYl'et og sekretariatet treffer beslutning om nllr de registrerte med

lemmer skal innkalles og organiseres som arbeidervern. 

Revi.�jons- og regns7,aps01'dningen innen !ag01·ganisasjonen. 

Revisjonen i Landsorganisasjonen og forbundene utfØres efter en av repre

sentantskapet ansatt sakkyndig revisor, Som revisorens nærmeste overordnede 

velges av kongressen et revisjonsutvalg på 3 medlemmer med varamenn. Forman
nen i utvalget velges fØrste gang av representantskapet, senere av kongressen, ved 

særskilt valg. 

Revisjonen skal gjennemgå regnSkaper, kaSSJl- og verdipapirer, kritisk og 
tallmes ig efter en av revi jon utvalget utarbeidet instruks. Denne instruks skal 

forelegges fØrstkommende representantSkapsmØte til godkjennelse, 

Revisjon av samtlige regnskaper skal foretas kontinuerlig, dog minst hver 

mllned. Kontroll av kassabeholdninger og verdipapirer skal foretas til ubestemte 

tider, dog minst 6 ganger i ret. 

Enhver verdikontroll og rovisjonsantegnelse innfØres i en autorisert revi
sjonsprotokoll for hvert forbund, som skal forelegges revisjonsutvalget, sekreta

riatet og det forbundsstyre som antegnelsen vedkommer. 

Desisjon av Landsorgani aSjonens regnskaper foretas av kongressen. For
bundenes regnSkaper desideres av landsmØtene. For forbundenes vedkommende 

avgis en forelØbig desisjon for hvert år av hoved tyrene og i LandsorganiSJlsjonen 
av repre�entantskapet, Samtlige regnskaper skal være undertegnet av den an

._atte rey1. or og revisjon>,utva lgets formann. Revisor og revisjonsutvalgets for

mann plikter å være til stede pi'l de mØter, hvor desisjon foregå r. 

L - 26 
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Revisjonsutvalgets opgave er å overvåke at revisjonen arbeider i overens
stemmelse med instruks og forutsetninger og plikter selv å fØlge revisjonens gang. 
Revisjonsutvalget ansetter også den nØdvendige assistanse for revisjonen. Revi
soren som ansettes av kongressen, kan kun avskjediges av denne. Dog kan han 
suspenderes av sekretariatet efter innstilling av revisjonsutvalget. Suspensjonen 
med utfØrlig begrunnelse forelegges fØrste representantskapsmØte og kongress, 
hvortil revisor innkalles. 

I sådanne 9g andre tilfelle hvor revisor fratrer, ansettes ny revisor av rev i
sjonsutvalget. Denne ansettelse forelegges fØrste representantskapsmØte til god
kjennelse . .  -

Sekretariatets forslag om protokoll- og desisjonskomite blev vedtatt. 

Forsikringskassene. 

Innstillingen som blev vedtatt, konkluderte med: 
For imidlertid li komme til mere ensartede bestemmelser innen de forskjel

lige forbund, vil komiteen anbefale at kongressen vedtar en henstilling til for
bundene om å vedta likelydende bestemmelser for utbetaling a.-.f

.
orSikrings-- og be· 

gravelsesbidrag efter nedenståendE: regler: 
52 betalte ordinære merker kr. 100.00. For 2 års medlemsskail, 104 merker, 

kr. 200.00. For 3 års medlemsskap, 156 merker, kr. 300.00. For 4 �s medlems
skap, 208 merker, kr. 400.00. For 5 års medlemsskap, 260 merker, kr. 500.00. For 
6 års medlemsskap, 312 merker, kr. GOO.OO. For 7 års medlemsskap, 364 merker, 
kr. 700.00. For 8 års medlemsskap, 416 merker, kr. 800.00. For 9 års medlems
skap, 468 merker, kr. 900.00. For 10 ars medlemsskap, 520 merker, kr. 1 000.00. 

Ved medlems ektefelles dØd begrenses begravelsesbidraget til maksimum 
kr. 200.00. 

For de 5 forbunds vedkommende, som har h�liere maksimumsbidrag enn 
ovenfor foreslåt, henstiller kongressen at de i fall de ikke finner å kunne gå med 
på nogen nedsettelse av ydelsen, til nye medlemmer ikke ytterligere forØker disse 
og dermed vanskeliggjØr opnåelsen av mest mulig ensartede bestemmelser. 

UtveTcsling av unge al·beidere. 

Kongressen henstiller til forbundene å sette sig i forbindelse med sine uten

landske broderorganisasjoner om 11. få i stand avtaler om utveksling av unge ar
beidere i ensartede fag og virksomheter, for derved å gi dem muligheter for Økpt 
utdannelse og erfaring. 

Sekretariatet pålegges å gjØre henvendelse til myndighetene om sådan en
dring i innvandringsbestemmelsene at det åpnes adgang til gjensidig utveksling 
av arbeidere for et begrenset tidsrum. -

Ungd01nSal·beidet innen tagorganisa8joll,el�. 

Forslaget om reisesekretær i MØre blev ikke tiltr1idt. Derimot bemyndiget 
kongressen det kommende sekretariat li undersØke og forelegge for representant
skapet spØrsmålet om ansettelse av en fast sekretær for Nord-Norge. 

Hvad ungdomsarbeidet innen fagbevegelsen angår bemyndiget kongres en 
sekretariatet å opnevne en komite som får i opdrag il organisere ungdomsarbei
det og agitasjonen. Komiteen må også ta sig av den arbeidslØse ungdoms orga
nisasjonsforhold. -






